
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 18961, 19098 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ξ. Μπαραλιάκου, σελ.

19071 
3. O Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών, όπως ισχύουν, την
23.08.2022 ποινική δικογραφία που αφορά στον τέως Πρω-
θυπουργό Αλέξη Τσίπρα και στους πρώην Υπουργός και Ανα-
πληρωτές Υπουργούς Οικονοµικών Ιωάννη Βαρουφάκη,
Ευκλείδη Τσακαλώτο, Τρύφωνα Αλεξιάδη, Δηµήτριο Μάρδα
και Γεώργιο Χουλιαράκη, σελ. 19016 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 18961, 19008, 19009,
19015, 19018, 19019, 19020, 19023, 19024, 19025, 19028,
19029, 19030, 19031, 19036, 19037, 19042, 19045, 19048,
19049, 19050, 19051, 19053, 19061, 19064, 19065, 19067,
19068, 19070, 19073, 19074, 19077, 19080, 19098 

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 19020, 19049, 19050,
19064, 19065 

6. Αναφορά του προεδρεύοντος κ. Ν.Κακλαµάνη στην επέ-
τειο των 100 ετών από τη Μικρασιατική καταστροφή, σελ.
19008 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 2 Σεπτεµβρίου 2022, σελ. 19017 
2. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 3128 έως 3267,

σελ. 18961 - 19000 
3. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

19001 - 19007 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων «Κύρωση της Συµφωνίας Κοινω-
νικής Ασφάλισης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Δηµοκρατίας της Μολδαβίας και του Διοικητικού Κανονισµού
Εφαρµογής της», σελ. 19008 

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-
τει την  Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ανάπτυξης και Επενδύσεων «Εξυγίανση των Ναυπηγείων
Ελευσίνας και άλλες διατάξεις αναπτυξιακού χαρακτήρα»,
σελ. 19008 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Εξυγίανση των
Ναυπηγείων Ελευσίνας και άλλες διατάξεις αναπτυξιακού χα-
ρακτήρα», σελ. 19009 - 19080 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α . , σελ. 19070 - 19098
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 18961 - 19018
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 19052 - 19070
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 19038 - 19052
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 19018 – 19038

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 19073, 19074, 19077, 

19080, 19098
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 19025, 19030, 19065
ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 19028
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 19036, 19045, 19049, 

19050, 19053, 19070
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 19049, 19050, 19051
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 19024, 19030, 19053, 19067
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 18961, 19008, 19015
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 19037, 19053, 19064, 
19065, 19067, 19068, 
19070

ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 19037, 19067
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 19025
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 19042, 19048, 19049, 

19050, 19051
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 19018, 19019, 19020, 

19023, 19024, 19025, 
19028, 19029, 19030, 
19031, 19036, 19037

ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 19009, 19019, 19020, 
19025, 19030

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 19049, 19050, 19065
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 19049, 19050
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 19064, 19065
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 19020
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 19020

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων:

ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 19020
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 19017, 19018, 19019, 

19020, 19067, 19077
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Ι. , σελ. 19026
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 19034
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 19015, 19017, 19025, 

19030, 19065, 19070, 
19073

ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 19031
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ.  , σελ. 19031
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 19015, 19017, 19019, 

19020, 19037, 19045,  
19047, 19048, 19057, 
19060, 19061, 19062, 
19065, 19068, 19070, 
19073, 19074, 19076, 
19077

ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 19031, 19037, 19055, 
19061, 19062, 19064, 
19065

ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 19020, 19022, 19023, 19029
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 19047, 19048
ΔΗΜΑΣ Χ.  , σελ. 19023, 19024, 19025
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 19024, 19025, 19066, 19067

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’

Τετάρτη 31 Αυγούστου 2022



ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 19035, 19036
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 19036, 19037
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ.  , σελ. 19040
ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 19009, 19011, 19018, 

19019, 19020, 19045, 
19052, 19073

ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 19044
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 19051
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 19011, 19051, 19052, 

19072, 19073, 19074
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 19013, 19015, 19071, 

19073, 19077
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 19021, 19025, 19062
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 19029, 19037, 19038, 19039
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 19054
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 19037, 19050
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 19033
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν.  , 

σελ. 19029, 19030, 19031
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 19012, 19071
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. , σελ. 19037
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν.  , σελ. 19042
ΠΛΕΥΡΗΣ Α.  , σελ. 19025, 19026
ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΟΣ Σ. , σελ. 19039
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 19018, 19025, 19030, 

19031, 19039, 19052
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 19041
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 19067, 19068
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 19053
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 19045
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 19032



Αθήνα, σήµερα στις 31 Αυγούστου 2022, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.22’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 29-8-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-

εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΖ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
29-8-2022)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’

Τετάρτη 31 Αυγούστου 2022



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

18962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18963



18964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18965



18966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18967



18968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18969



18970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18971



18972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18973



18974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18975



18976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18977



18978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18979



18980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18981



18982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18983



18984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18985



18986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18987



18988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18989



18990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18991



18992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18993



18994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18995



18996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18997



18998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 18999



19000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β.ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 19001



19002 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 19003



19004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 19005



19006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 19007



19008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία, θα ήθελα να
κάνω δύο ανακοινώσεις. 

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων: «Εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευσίνας και
άλλες διατάξεις αναπτυξιακού χαρακτήρα».

Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων: «Κύρωση της Συµφωνίας Κοινωνικής
Ασφάλισης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρα-

τίας της Μολδαβίας και του Διοικητικού Κανονισµού Εφαρµογής
της».

Επίσης, θα ήθελα να κάνω και µία αναφορά, θλιβερή, ότι σαν
σήµερα πριν εκατό χρόνια εάλω η Σµύρνη και έγινε ο σφαγια-
σµός, στην ουσία, του Ελληνισµού της Μικράς Ασίας και της
Σµύρνης. 

Αιωνία η µνήµη των ανθρώπων που έχασαν τη ζωές τους! 
Νοµίζω ότι το καλύτερο µνηµόσυνο γι’ αυτούς είναι η ενότητα

λαού και πολιτικού κόσµου στην οποιαδήποτε απειλή του εξ Ανα-
τολών γείτονά µας. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων: «Εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευσίνας και άλλες
διατάξεις αναπτυξιακού χαρακτήρα». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
28ης Ιουλίου 2022 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Υπάρχει κάποια αντίρρηση επ’ αυτού; Απ’ ό,τι βλέπω, όχι. Το
Σώµα, λοιπόν, συνεφώνησε. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευάγγε-
λος Λιάκος για δεκαπέντε λεπτά.

Παρακαλώ, να ανοίξει το ηλεκτρονικό σύστηµα εγγραφών.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περιµένετε ένα

λεπτό, κύριε Λιάκο. 
Τι θέλετε, κύριε Σαντορινιέ;
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτή τη στιγµή

µαθαίνουµε ότι γίνεται επίθεση µε χηµικά κατά των εργαζοµένων
της «Μαλαµατίνας», οι οποίοι διεκδικούν συγκεκριµένα εργα-
σιακά δικαιώµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καµµία σχέση δεν
έχει αυτό µε τη διαδικασία.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Θέλουµε να καταδικάσουµε αυτή
την επίθεση...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, καταδικάστε
το. Γράφηκε στα Πρακτικά.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ:…όπως και το γεγονός ότι αυτή
τη στιγµή βρίσκονται συνάδελφοί µας οι οποίοι δέχονται και
αυτοί την επίθεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Το είπατε, κα-
τεγράφη στα Πρακτικά. Δεν έχει σχέση µε την ηµερήσια διάταξη.

Κύριε Λιάκο, µπορείτε να ξεκινήσετε την οµιλία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Αγαπητέ Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα είναι µια

πάρα πολύ σηµαντική µέρα για την περιοχή στην οποία µεγά-
λωσα, εκλέγοµαι Βουλευτής και ζω µέχρι και σήµερα. Η δυτική
Αττική έχει µείνει για πολλά χρόνια στο περιθώριο των εξελίξεων
παρά τις αµέτρητες δυνατότητες που διαθέτει σε ανθρώπινο δυ-
ναµικό, σε γεωγραφική θέση και σε φυσική οµορφιά. Είµαι πε-
ρήφανος που τα τελευταία τρία χρόνια τα πράγµατα έχουν
αρχίσει και αλλάζουν. Έχουν δροµολογηθεί και έχουν ήδη ξεκι-
νήσει µεγάλα έργα στην περιοχή µας, τέσσερα εκ των οποίων
αποτελούν και προσωπική δέσµευση του ίδιου του Πρωθυπουρ-
γού Κυριάκου Μητσοτάκη: Η δηµιουργία σύγχρονου σωφρονι-
στικού ιδρύµατος µε αναπτυξιακές προεκτάσεις στον Δήµο
Ασπροπύργου, οι δίδυµες σήραγγες Σκαραµαγκά, ο εµπορευµα-
τικός σταθµός Θριάσιο I και II, αλλά και το σηµερινό µας θέµα
συζήτησης, η εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευσίνας.

Η ιστορία των Ναυπηγείων Ελευσίνας για εµάς τους κατοίκους
της περιοχής είναι γεµάτη στιγµές υπερηφάνειας αλλά, δυστυ-
χώς, και στιγµές µαταιότητας. Από το 1969 που πρωτολειτούρ-
γησαν έως και σήµερα, τα σκαµπανεβάσµατα στην πορεία τους
ήταν πολλά κι η αλήθεια είναι ότι δεν κατάφεραν ποτέ να έχουν
τη λαµπρή πορεία για την οποία όχι µόνο προορίζονταν αλλά
είχαν και έχουν όλα τα φόντα για να πετύχουν.

Όλοι οι εργαζόµενοι των ναυπηγείων κατείχαν και κατέχουν
µια τεχνογνωσία πολύτιµη και όχι µόνο για τα ελληνικά δεδοµένα.
Επιπλέον, το επιστηµονικό προσωπικό είναι σε θέση να σχεδιάσει
και να υλοποιήσει ένα εµπορικό πλοίο από την αρχή µέχρι το
τέλος, όπως έγινε και µε το «ΝΗΣΟΣ ΧΙΟΣ». Όσοι εργάζονταν
στα ναυπηγεία έχαιραν πάντα ιδιαίτερης εκτίµησης από την το-
πική κοινωνία.

Δυστυχώς, λόγω αλλεπάλληλων αστοχιών, η οικονοµική πλευ-
ρά της ιστορίας δεν είναι εξίσου λαµπρή. Τα χρέη δηµιουργήθη-
καν γρήγορα και η συσσώρευσή τους συνεχίζεται για πολλά χρό-
νια. Έχουν αλλάξει πέντε ιδιοκτησιακά καθεστώτα, µε το τελευ-
ταίο να είναι αυτό της «ONEX». Η αλήθεια για τα ναυπηγεία σή-
µερα είναι ότι βρίσκονται για εξαιρετικά µεγάλο χρονικό διά-
στηµα σε κατάσταση οικονοµικής ανέχειας και ήδη τα τελευταία
χρόνια έχουν περιέλθει σε παύση πληρωµών, δηλαδή γενική και
οριστική αδυναµία εξυπηρέτησης των ληξιπρόθεσµων οφειλών
τους. Οι δε εργαζόµενοι, εξακόσιοι στο σύνολο, πληρώνονται
από το Πολεµικό Ναυτικό το 70% -στην καλύτερη των περιπτώ-
σεων- του µισθού τους.

Πρόκειται, λοιπόν, για µία προβληµατική κατάσταση που έχει
αντίκτυπο στην εθνική και τοπική οικονοµία, στην κοινωνία της
περιοχής, στους εργαζόµενους και στις οικογένειές τους, ακόµα
και στην υγεία τους και, δυστυχώς, πολλές φορές και στην ψυ-
χική τους υγεία. Αυτή, λοιπόν, η κατάσταση έχει δύο δρόµους
επίλυσης, είτε την ολική παύση λειτουργίας των ναυπηγείων και
την αναπόφευκτη πτώχευση, µε ολέθριες συνέπειες σε όλους
τους εµπλεκόµενους φορείς που προανέφερα είτε τη λύση της
εξυγίανσης που καλούµαστε να συζητήσουµε σήµερα.

Θέλω να σταθώ λίγο σε αυτό και να συγχαρώ τον Υπουργό,
τον Αναπληρωτή Υπουργό και το επιτελείο τους για την εξαιρε-
τική δουλειά την οποία έκαναν. Η σαφής εντολή του Πρωθυπουρ-
γού να δοθεί λύση δείχνει, κατά τη γνώµη µου, τη στρατηγική
του απόφαση να αποκτήσει η χώρα σοβαρή ναυπηγική βιοµηχα-
νία, κάτι το οποίο επιτάσσει άλλωστε και η κοινή λογική, αν ανα-
λογιστεί κανείς ότι η Ελλάδα πρωταγωνιστεί σε παγκόσµιο επί-
πεδο στη ναυσιπλοΐα. Μιλάµε για την ολοκληρωτική αναγέννηση
της ελληνικής «ναυπηγικής τρίαινας», όπως πολύ εύστοχα απο-
καλούν τα τρία ναυπηγεία της χώρας. Και όχι άδικα, καθώς ο
ναυπηγοεπισκευαστικός χάρτης της Ελλάδας είχε συγκροτηθεί
µε τέτοιο τρόπο, έτσι ώστε όλα τα ναυπηγεία µαζί να εξυπηρε-
τούν δεξαµενισµούς πλοίων έως πεντακόσιες χιλιάδες τόνους
µεταφορικής ικανότητας. Το κάθε ναυπηγείο µόνο του και όχι εις
βάρος των άλλων µπορούσε να εξυπηρετεί ένα φάσµα χωρητι-
κότητας πλοίων και όλα µαζί να αλληλοσυµπληρώνουν το σύνολο
των δυνατοτήτων της χώρας.

Απόδειξη αυτού είναι το γεγονός ότι το οριστικό κλείσιµο των
Ναυπηγείων Σκαραµαγκά το 2010 αλλά και η βύθιση της µεγάλης
δεξαµενής στα Ναυπηγεία της Ελευσίνας έδιωξαν από την Ελ-
λάδα τα µεγάλα δεξαµενόπλοια. Αυτό έφερε σαν αποτέλεσµα οι
ναυτιλιακές να αναζητήσουν σε γειτονικές χώρες δυνατότητες
δεξαµενισµού, µε συνέπεια να µειωθεί δραστικά η επισκευαστική
ζήτηση της Ελλάδας σε όλο το φάσµα των επισκευών. Η επιλογή
συνεπώς της βιώσιµης λύσης για τα Ναυπηγεία Ελευσίνας ενι-
σχύει σηµαντικά την εθνική οικονοµία, την εθνική ασφάλεια, την
τοπική οικονοµία και την απασχόληση.

Η συµφωνία, λοιπόν, αυτή καθαυτή προβλέπει άµεση επέν-
δυση 170 εκατοµµυρίων δολαρίων, διασφάλιση όλων των υφι-
στάµενων θέσεων εργασίας, οφειλές και αποζηµιώσεις ύψους 41
εκατοµµυρίων ευρώ στους εργαζοµένους, διπλασιασµό των υφι-
στάµενων θέσεων εργασίας εντός δύο ετών, επιπλέον έσοδα 1,1
δισεκατοµµυρίου ευρώ για το ελληνικό δηµόσιο αλλά και ενί-
σχυση της ελληνικής οικονοµίας µε 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Τι θα γίνει όµως αν το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν εγκριθεί; Τότε
θα έρθουµε αντιµέτωποι µε τον άµεσο κίνδυνο της οριστικής
παύσης εργασιών των ναυπηγείων καθώς θα οδηγηθούν σε βίαιη
ρευστοποίηση, που συνεπάγεται την ολοκληρωτική σχεδόν απώ-
λεια των οφειλών για το ελληνικό δηµόσιο, τα ασφαλιστικά τα-
µεία, τους εργαζόµενους και τους λοιπούς εµπλεκόµενους
φορείς. 

Συγκεκριµένα –και αξίζει να δώσουµε λίγη έµφαση σε αυτό, τι
θα γίνει στη µια περίπτωση και τι θα γίνει στην άλλη- οι συνολικές
οφειλές προς τους εργαζοµένους ανέρχονται σε περίπου 40 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Σε περίπτωση βίαιης ρευστοποίησης θα λάβουν
2 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ µε το σχέδιο εξυγίανσης θα λάβουν
όλα τα οφειλόµενα ποσά. 

Οι οφειλές προς το Πολεµικό Ναυτικό αυτή τη στιγµή ανέρ-
χονται περίπου στα 142 εκατοµµύρια ευρώ. Σε περίπτωση βίαιης
ρευστοποίησης, θα λάβει µόνο 1,5 εκατοµµύριο ευρώ, ενώ µε το
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σχέδιο θα λάβει όλο το ποσό. 
Ο ΕΦΚΑ, σε περίπτωση βίαιης ρευστοποίησης πάλι θα λάβει 4

εκατοµµύρια ευρώ, ενώ µε το σχέδιο εξυγίανσης 5,7 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. 

Το ελληνικό δηµόσιο, σε περίπτωση βίαιης ρευστοποίησης θα
λάβει 1,3 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ, διαφορετικά, µε το σχέδιο εξυ-
γίανσης 1,9 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τέλος, τα λοιπά ασφαλιστικά ταµεία θα λάβουν 218.000 ευρώ
µε βίαιη ρευστοποίηση, ενώ µε το σχέδιο ποσό άνω των 330.000
ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λόγος που απαιτείται η συναί-
νεση του ελληνικού δηµοσίου είναι ότι το ελληνικό δηµόσιο είναι
ο µεγαλύτερος πιστωτής της οφειλέτριας εταιρείας. Κι εδώ θέλω
να υπερθεµατίσω την προτροπή του Υπουργού για ευρεία συναί-
νεση. Κρίνω ότι η ολοκλήρωση της εξυγίανσης και το αποτέλε-
σµα αυτής στην αναβίωση του ναυπηγικού κλάδου είναι ζήτηµα
εθνικού συµφέροντος. Κατά τη γνώµη µου, οποιαδήποτε προ-
σπάθεια γίνεται για ενίσχυση της εθνικής βιοµηχανίας οφείλει να
έχει ευρεία αποδοχή. Και, πραγµατικά, αγαπητοί συνάδελφοι, µε
κάνει πολύ χαρούµενο ότι τις προηγούµενες µέρες στις επιτρο-
πές είχαµε έναν, πραγµατικά, γόνιµο διάλογο ο οποίος έφερε
αποτελέσµατα. 

Περιληπτικά τώρα για τα άρθρα, καθώς τις λεπτοµέρειες τις
συζητήσαµε και τις προηγούµενες ηµέρες στην επιτροπή, το νο-
µοσχέδιο προβλέπει στα άρθρα 1 έως 4 να περιγράφονται εκτε-
νώς όλες οι λεπτοµέρειες που είναι απαραίτητες για την
εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευσίνας. Προβλέπεται, λοιπόν, η
δηµιουργία δύο νέων εταιρειών, µιας εµπορικής και µιας αµυντι-
κής, οι οποίες θα αναλάβουν το µεταβιβαζόµενο ενεργητικό και
παθητικό των Ναυπηγείων Ελευσίνας. 

Μάλιστα αναµένεται να επενδυθούν άµεσα τα 170 εκατοµµύ-
ρια στην εµπορική εταιρεία, επένδυση η οποία είναι απαραίτητη
για να ξεκινήσει η λειτουργία τους. Επιπλέον επενδύσεις θα
πραγµατοποιηθούν και στην αµυντική εταιρεία, προκειµένου να
διασφαλιστεί η εύρυθµη εκτέλεση των προγραµµάτων που θα
αναλάβει για το Πολεµικό Ναυτικό, και όχι µόνο της Ελλάδας
αλλά και όποιας άλλης χώρας ενδιαφερθεί να φέρει στην Ελλάδα
τα πλοία της. 

Εδώ επιτρέψτε µου να σταθώ και γιατί πρέπει αλλά πρωτίστως
γιατί το νιώθω. Έχω συνοµιλήσει µε τους περισσότερους από
τους εργαζοµένους, γνωρίζω από πρώτο χέρι την αγωνία τους
και το µέγεθος της αβεβαιότητας που βιώνουν τόσο αυτοί αλλά
και οι οικογένειές τους. Θεωρώ ότι όσα αναφέρονται στο νοµο-
σχέδιο αλλά και στη συµφωνία εξυγίανσης, αποτελούν από τις
καλύτερες δυνατές λύσεις που θα µπορούσαν να δοθούν και ει-
δικά στο εργασιακό ζήτηµα. 

Συγκεκριµένα, προβλέπεται η µεταφορά του συνόλου των
υποχρεώσεων των Ναυπηγείων Ελευσίνας προς τους εργαζοµέ-
νους ποσού πάνω από 27 εκατοµµύρια ευρώ, καθώς και αποζη-
µιώσεις απόλυσης ποσού 13 εκατοµµυρίων σχεδόν ευρώ στη νέα
αµυντική εταιρεία. Οι αποζηµιώσεις θα δοθούν µε δόσεις σε κάθε
έναν εργαζόµενο και το ύψος υπολογίζεται µε βάση την ισχύ-
ουσα νοµοθεσία για τη διανυθείσα προϋπηρεσία έως τις 30 Σε-
πτεµβρίου 2021. 

Οι απαιτήσεις από µισθούς, δώρα, επιδόµατα και λοιπές απο-
ζηµιώσεις θα καταβληθούν από την «ΟΝΕΧ». Η καταβολή του
30% των δεδουλευµένων των εργαζοµένων θα γίνει µετά την
ηµεροµηνία επικύρωσης και η καταβολή του υπολειπόµενου 70%
θα γίνει µε την ολοκλήρωση των µεταβιβάσεων και τη µετεγ-
γραφή του ναυπηγείου στην «ΟΝΕΧ». Πρόκειται για µια µεγάλη
κατάκτηση προς όφελος των εργαζοµένων και η αναγραφή της
στο νοµοσχέδιο έγινε προς αποφυγή οποιουδήποτε σκεπτικι-
σµού εκ µέρους της Αντιπολίτευσης. 

Επιπλέον στην παράγραφο 3 του άρθρου 1, αναφέρεται ρητά
ότι στο επιχειρηµατικό πλάνο που θα κατατεθεί µαζί µε τη συµ-
φωνία εξυγίανσης, θα προβλέπεται η διατήρηση και ανάπτυξη
νέων θέσεων εργασίας. Συγκεκριµένα, οι θέσεις εργασίας εντός
δώδεκα µηνών από την ολοκλήρωση της διαδικασίας των µετα-
βιβάσεων θα διατηρηθούν στα ίδια επίπεδα που υπάρχουν σή-
µερα και στη συνέχεια αναφέρεται ότι εντός είκοσι τεσσάρων
µηνών αυτές οι θέσεις θα διπλασιαστούν. Παράλληλα, οι νέες

εργασιακές σχέσεις µε τους εργαζοµένους µέσα από νέα συλ-
λογική σύµβαση εργασίας θα είναι πραγµατικότητα. 

Με αυτή τη ρύθµιση διασφαλίζονται εποµένως στο ακέραιο οι
θέσεις εργασίας των περίπου εξακοσίων εργαζοµένων των ναυ-
πηγείων, ενώ ταυτόχρονα ο διπλασιασµός και η ανάπτυξη των
θέσεων εργασίας αναµένεται να έχει θετική κοινωνική και οικο-
νοµική επίδραση στην ευρύτερη περιοχή της δυτικής Αττικής. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά το Πολεµικό Ναυτικό προβλέπεται η µε-
ταβίβαση στην αµυντική εταιρεία του συνόλου των υποχρεώσεων
των Ναυπηγείων Ελευσίνας µε ηµεροµηνία 30 Σεπτεµβρίου 2021
δηλαδή ποσού 142 και πλέον εκατοµµυρίων ευρώ. Το ποσό θα
αποπληρωθεί µετά την ηµεροµηνία υλοποίησης των µεταβιβά-
σεων και σε χρονικό διάστηµα τριάντα ετών. 

Γνωρίζω ότι υπάρχει µερίδα των συµπολιτών µου που αντιµε-
τωπίζει µε σκεπτικισµό την παρούσα συµφωνία. Θέλω να τους
πω ότι τους καταλαβαίνω. Έχουν περάσει πάρα πολλά τα τελευ-
ταία χρόνια. Και εγώ δεν σας κρύβω ότι υπήρξα διστακτικός γνω-
ρίζοντας την πολύπαθη ιστορία των ναυπηγείων. Πρωτίστως,
όµως, ήµουν βέβαιος για την αποτελεσµατική δουλειά που κάνει
η παρούσα Κυβέρνηση. Θεώρησα από την πρώτη στιγµή θετική
την ανάµειξη του ίδιου του Πρωθυπουργού και τέλος ενηµερώ-
θηκα για τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί και έγινε η εξυγίανση
στα Ναυπηγεία της Σύρου. 

Πάµε να δούµε, λοιπόν, τι συνέβη στη Σύρο. Εξυπηρετούνται
εκατό πλοία τον χρόνο ενώ µέχρι πριν ο ίδιος αριθµός εξυπηρε-
τούνταν σε πέντε χρόνια. Οι θέσεις εργασίας αυξήθηκαν σε εξα-
κόσιες και µάλιστα καλοπληρωµένες. Οι Έλληνες εφοπλιστές
γύρισαν στα ελληνικά ναυπηγεία µετά από δεκαετίες κι απ’ ό,τι
µαθαίνω είναι πλήρως ικανοποιηµένοι τόσο από την ποιότητα των
εργασιών όσο και από τους χρόνους παράδοσης. 

Ο κύκλος εργασιών το 2021 ήταν 34 εκατοµµύρια ευρώ, γεγο-
νός που αποτελεί υπερδιπλάσιο του µεγαλύτερου κύκλου εργα-
σιών που είχε κάνει ποτέ το Ναυπηγείο της Σύρου. 

Και ποιος ήταν επενδυτής γι’ αυτό; Ήταν η εταιρεία «ΟΝΕΧ»
που συζητάµε και σήµερα. Πρόκειται επίσης για την ίδια εταιρεία
µε την οποία είχε υπογράψει η προηγούµενη κυβέρνηση, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, µνηµόνιο συνεργασίας και συναντίληψης για τη διά-
σωση και αναγέννηση των Ναυπηγείων Ελευσίνας. Πρόκειται,
εποµένως, για έναν επενδυτή που φέρει και τη δική σας εκτίµηση
και το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αποτελεί συνέχεια της
τελικής συµφωνίας βελτιωµένης και τροποποιηµένης, βέβαια,
καθώς από τότε έχουν αλλάξει πολλά, όπως η εκτίναξη, κυριο-
λεκτικά στα ύψη, των οφειλών που υπήρχαν. 

Το σχέδιο που συζητάµε σήµερα δίνει µια βιώσιµη λύση στο
τεράστιο πρόβληµα των συσσωρευµένων οφειλών των Ναυπη-
γείων Ελευσίνας και βάζει τέλος στους φόβους και τις ανησυχίες
των εκατοντάδων εργαζοµένων που είχαν βρεθεί παγιδευµένοι
σε µια προβληµατική κατάσταση. Η διακοµµατική στήριξη, τόσο
από τον ΣΥΡΙΖΑ όσο και το ΠΑΣΟΚ, θεωρώ πως είναι επιβεβλη-
µένη στην εξεύρεση λύσης για να µπορούµε να συνεχίσουµε όλοι
µαζί. 

Το αµερικανικό κράτος στηρίζει έµπρακτα το επιχείρηµα των
επενδύσεων που θα γίνουν και δεσµεύεται µέσω της αµερικανι-
κής αναπτυξιακής τράπεζας DFC. Οµοίως, το ιταλικό κράτος
µέσω της συνεργασίας µε τη «FINCANTIERI» στηρίζει επίσης
αυτή την προσπάθεια. 

Είναι, λοιπόν, η στιγµή που πρέπει κι εµείς να αποδείξουµε ότι
πιστεύουµε στο µέλλον των ναυπηγείων, ότι στηρίζουµε την ανα-
γέννηση της ελληνικής ναυπηγικής βιοµηχανίας.

Στα λοιπά άρθρα του νοµοσχεδίου που ακολουθούν διορθώ-
νονται κενά και ασάφειες υφιστάµενων νοµοθετηµάτων. Με το
άρθρο 6, ικανοποιείται ένα πάγιο αίτηµα της Ελληνικής Συνοµο-
σπονδίας Εµπορίου και Επιχειρηµατικότητας για κατάργηση των
ενδιάµεσων εκπτώσεων και σύµφωνα, άλλωστε, µε τα στοιχεία
του ΙΝΕΜΥ έχουν µηδενική απόδοση και ζηµιώνουν γενικά τον
θεσµό των εκπτώσεων. 

Με το άρθρο 8, θεσµοθετείται απαλλαγή της καταχώρησης
της δηµοσίευσης στο ΓΕΜΗ των ετήσιων οικονοµικών καταστά-
σεων για τις οµόρρυθµες, ετερόρρυθµες και τις ατοµικές επιχει-
ρήσεις, πράγµα το οποίο θα µειώσει πάρα πολύ το γραφειοκρα-
τικό κόστος. 
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Με το άρθρο 9, διορθώνεται µια παράλειψη του Υπουργείου,
καθώς η εταιρεία «Ελληνικό Καζίνο Πάρνηθας Α.Ε.», η οποία είχε
κλείσει µε κρατική εντολή για λόγους προστασίας δηµόσιας
υγείας, δεν είχε κατά παράλειψη εξαιρεθεί από την υποχρέωσή
της να καταβάλλει τέλος επί των εσόδων για τον Εθνικό Δρυµό
της Πάρνηθας. 

Τέλος µε τα άρθρα 13 έως 17, τροποποιούνται διατάξεις του
ν.4849/2021 αναφορικά µε την παροχή υπηρεσιών εσωτερικού
ελέγχου και ρυθµίζεται το επάγγελµα του εσωτερικού ελεγκτή
και του δόκιµου εσωτερικού ελεγκτή. 

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, ως Βουλευτής αλλά και κά-
τοικος της περιοχής σας ζητώ να υπερψηφίσετε όλοι το νοµο-
σχέδιο. Είναι πολύ σηµαντικό αυτή η συµφωνία να περάσει µε
ευρεία αποδοχή από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Δεν είµαι υπερ-
βολικός όταν λέω ότι κρίνεται τόσο το εθνικό όσο και το τοπικό
µέλλον. 

Πέραν των οικονοµικών οφελών όπως προανέφερα, που έχουν
υπολογιστεί από την EY σε 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ για το δη-
µόσιο και 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ για την ελληνική οικονοµία,
πέραν των άµεσων θέσεων εργασίας, αυτό που έχει ουσία -και
θα το επαναλάβω- είναι ότι θεωρώ ύψιστης σηµασίας την επα-
νεκκίνηση της λειτουργίας µιας σηµαντικής βιοµηχανίας, η οποία
επαναπροσδιορίζει την παραγωγική και αµυντική θέση της χώ-
ρας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος κ. Χαράλαµπος (Χάρης) Μαµουλάκης, γενικός ειση-
γητής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού ξεκινήσω την τοποθέ-
τησή µου επί του νοµοσχεδίου, θα κάνω µια αναφορά στον προ-
λαλήσαντα συνάδελφο, κ. Λιάκο, για την πρόθεση της Κυβέρ-
νησης όσον αφορά τη δυτική Αττική και τα πεπραγµένα αυτής.
Αναφέρατε τέσσερις άξονες ως υποδοµές στην ευρύτερη πε-
ριοχή. Πρώτος εξ αυτών των αξόνων είναι τα Ναυπηγεία Ελευσί-
νας και η αναγκαία αναβίωσή τους, το σωφρονιστικό κατάστηµα
στον Ασπρόπυργο, τις δίδυµες σήραγγες Σκαραµαγκά και βή-
µατα και το Θριάσιο Ι και ΙΙ. Είστε τρία χρόνια και πλέον Κυβέρ-
νηση. Εκ του αποτελέσµατος κρινόµενοι είστε πολύ κάτω από τη
βάση. Και γιατί το λέω αυτό; Διότι αν τα πάρουµε ένα προς ένα,
Ασπρόπυργος: Τι καταφέρατε σε τρία και πλέον χρόνια; Την
απαλλοτρίωση ασθµαίνοντας, µόνο αυτό, ούτε µελέτη ούτε υπο-
δοµή ούτε διαγωνισµός. Δίδυµα τούνελ Σκαραµαγκά: Είναι
τριάντα χρόνια υπόθεση, δεν είναι κάτι σηµερινό. Θριάσιο Ι και
ΙΙ: Επί ΣΥΡΙΖΑ, άφησε το αποτύπωµά του ο ΣΥΡΙΖΑ στη συγκε-
κριµένη υποδοµή, για την απαραίτητη διασύνδεση στην περιοχή. 

Και, βέβαια, τα Ναυπηγεία Ελευσίνας, ερχόµενοι στο θέµα,
που η προσπάθεια εξυγίανσης των Ναυπηγείων Ελευσίνας έχει
αφήσει ανεξίτηλο αποτύπωµα από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Και τρία χρόνια ήµασταν στο δικαστή-
ριο για το Θριάσιο! Κατέπεσε του ΣΥΡΙΖΑ, ρωτήστε τον κ. Σπίρ-
τζη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Νοµίζω ότι οι πρά-
ξεις είναι το σηµαντικότερο. Νοµίζω επιτοµή του λόγου µας είναι
πάντα η πράξη και πολύ σηµαντικότερο σε πολιτικό επίπεδο. 

Είµαι βέβαιος παρ’ όλα αυτά ότι δεν υπάρχει κανείς και καµµία
σε αυτή εδώ την Αίθουσα που να µην αναγνωρίζει τη σηµασία
της ανασυγκρότησης της ναυπηγικής βιοµηχανίας της χώρας
µας. Ιστορικά η µεταπολεµική ανάπτυξη της ελληνικής ναυτιλίας
συνοδεύτηκε από την άνθιση της ελληνικής ναυπηγικής βιοµη-
χανίας. Η ελληνική ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία, όµως,
µετά την πετρελαϊκή κρίση της δεκαετίας του 1970, περιήλθε σε
παρατεταµένη κρίση και οι απόπειρες διάσωσής της προϋπέθε-
ταν πάντοτε την έντονη εµπλοκή του κράτους εµπροσθοβαρώς
µέσα από τις προµήθειες του Πολεµικού Ναυτικού. 

Αν δούµε όµως τη µεγάλη εικόνα, η ελληνική ναυπηγική βιο-
µηχανία µοιάζει να είναι ένας από τους µεγάλους χαµένους της
εποχής της οικονοµικής παγκοσµιοποίησης. Το στοίχηµα, λοιπόν,
για τη χώρα στις σηµερινές συνθήκες περιφερειοποίησης της οι-

κονοµίας και αντιστροφής των τάσεων διεθνοποίησης της οικο-
νοµίας υπέρ του nearshoring είναι η ανασυγκρότησή της στο
πλαίσιο των µεγάλων, διεθνών γεωπολιτικών ανακατατάξεων. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ανέλαβε τις τύχες της χώρας µε τα δύο
από τα τρία ιστορικά µεγάλα ναυπηγεία της χώρας σε κατά-
σταση υπολειτουργίας και πτώχευσης. Μέσα από αυτές τις αντί-
ξοες συνθήκες η προηγούµενη κυβέρνηση ανέλαβε πρωτοβου-
λίες συγκεκριµένες, διακριτές για την αναβίωση της ναυπηγικής
βιοµηχανίας της χώρας και την είσοδό της σε µια νέα τεχνολο-
γική εποχή, εντός της οποίας το στοίχηµα της βιώσιµης ανάπτυ-
ξης δηµιουργεί ευκαιρίες αλλά και πολλές προκλήσεις για τον
κλάδο. 

Τι έκανε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, όταν διαχειρίστηκε τις
τύχες της χώρας; Ανέλαβε πρωτοβουλίες να διαµεσολαβήσει µε-
ταξύ ιδιωτών τόσο ως πιστωτής της εταιρείας των Ναυπηγείων
Σύρου όσο και ως µελλοντικός πελάτης τους, για να τελεσφορή-
σουν οι διαδικασίες για την εξεύρεση επενδυτή. Και το έκανε
αυτό λαµβάνοντας στο µέτρο των δυνατοτήτων τις µέριµνες για
τις θέσεις εργασίας και τις οφειλές προς τους εργαζόµενους, τα
ασφαλιστικά ταµεία και το δηµόσιο. 

Τα αποτελέσµατα από τις ενέργειες της προηγούµενης κυβέρ-
νησης δεν είναι ορατά µόνο στην τοπική κοινωνία αλλά ήταν
ορατά στη συνεισφορά της ναυπηγικής βιοµηχανίας στην εθνική
οικονοµία από το 2019. 

Τι άλλο έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ εκείνη την εποχή; Πα-
τώντας στο θετικό προηγούµενο του σχεδίου εξυγίανσης στο Νε-
ώριο Σύρου υπέγραψε το 2019 ένα µνηµόνιο συνεργασίας για
την εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευσίνας µε την επιχείρηση
«ΟΝΕΧ», ένα µνηµόνιο που περιλαµβάνει µέριµνες τόσο για τη
διατήρηση των θέσεων εργασίας όσο και µέριµνες για τις µελ-
λοντικές επενδύσεις που θα κάνει και οφείλει να κάνει η επιχεί-
ρηση στην περιοχή. Τα παραπάνω ήταν αποτέλεσµα µιας συγκε-
κριµένης αναπτυξιακής στρατηγικής αλλά και το αποτέλεσµα
µιας πλουραλιστικής, θα έλεγα, εξωτερικής πολιτικής που
ασκούνταν από την προηγούµενη κυβέρνηση. 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου είναι η ιστορική συνέχεια αυτού του
µνηµονίου συνεργασίας που υπεγράφη από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ ή για την ακρίβεια προσπαθεί να καλύψει το κανονιστικό
σκέλος της συµµετοχής του δηµοσίου στο εγχείρηµα διάσωσης
των ιστορικών αυτών ναυπηγείων. Μέχρι εδώ καλά. 

Πάµε τώρα να δούµε και τα προβλήµατα του συγκεκριµένου
σχεδίου νόµου. Τι είναι το κείµενο που καλείται η Εθνική Αντι-
προσωπεία να ψηφίσει; Το σηµερινό σχέδιο νόµου είναι στην
πραγµατικότητα το προσχέδιο, ένα draft συµφωνίας των πιστω-
τών της εταιρείας «Ναυπηγεία Ελευσίνας» το οποίο θα κατατεθεί
στα ελληνικά δικαστήρια, ώστε να υλοποιηθούν οι προβλέψεις
του πτωχευτικού νόµου και να µπορέσει να αναλάβει η εταιρεία
«ΟΝΕΧ». Στο σχέδιο νόµου περιλαµβάνεται η πρόβλεψη της διά-
σπασης των ναυπηγείων σε δύο διακριτές εταιρείες και στην ανά-
ληψη µέρους των υποχρεώσεων της υπό πτώχευση εταιρείας
από την εταιρεία «ΟΝΕΧ». 

Ωστόσο, από το σχέδιο νόµου δεν τεκµαίρεται από πουθενά,
το τονίζω, ούτε το ύψος των οφειλών της εταιρείας προς τους
εργαζοµένους, τις φορολογικές αρχές, τα ασφαλιστικά ταµεία
και φυσικά τους λοιπούς πιστωτές, τις τράπεζες και λοιπά, και
άρα είναι ασαφής η επιβάρυνση του δηµοσίου ή για την ακρίβεια
η οιονεί απώλεια εσόδων του δηµοσίου που θα προκύψει από τη
συµφωνία πιστωτών. Γι’ αυτό και το σηµερινό σχέδιο νόµου χα-
ρακτηρίζεται ως ενδεικτικό από τον Υπουργό, αφού συγκεκρι-
µένα νούµερα δεν γνωρίζει κανείς και καµµία από εµάς.

Ειρήσθω εν παρόδω, η σηµερινή Κυβέρνηση είχε το µνηµόνιο
συνεργασίας από τα µέσα του 2019, και η καθυστέρηση δικαιο-
λογηµένη ή µη αντικειµενικά επιβάρυνε την εταιρεία έτι περαι-
τέρω και διόγκωσε τις υποχρεώσεις της προς τους φορείς του
δηµοσίου. 

Με το σχέδιο νόµου ο Υπουργός αναλαµβάνει να εκπροσωπή-
σει το σύνολο των φορέων του δηµοσίου στις διαπραγµατεύσεις
τους µε τους λοιπούς πιστωτές της εταιρείας, ώστε να κατατεθεί
ένα σχέδιο συµφωνίας ενώπιον των δικαστηρίων, που θα επιτρέ-
ψει την πώληση των ναυπηγείων στον ενδιαφερόµενο επενδυτή.
Κατά τον Υπουργό αυτή η διαδικασία, καινοφανής στα νοµοθε-
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τικά χρονικά της χώρας µας, ήταν απαραίτητη για να καλυφθούν
νοµικά οι δηµόσιοι υπάλληλοι, οι δηµόσιοι λειτουργοί και οι
Υπουργοί που θα καλούνταν να υλοποιήσουν τη συµφωνία πι-
στωτών από τη µελλοντική κατηγορία της απιστίας, καθώς κατά
τα λοιπά το σχέδιο συµφωνίας ακολουθεί ρητά τις διατάξεις του
πτωχευτικού νόµου. 

Στην αρχική του, λοιπόν, µορφή το σχέδιο νόµου είχε πολλά
προβλήµατα. Πρώτον, η πληρωµή των οφειλών προς τους εργα-
ζοµένους ήταν εξαρτηµένη από τις αναθέσεις του Πολεµικού
Ναυτικού. Δεύτερον, δεν υπήρχε καµµία διασφάλιση για τις θέ-
σεις εργασίας της επιχείρησης. Τρίτον –οι τρεις πρώτες διακρι-
τές πτυχές- το σχέδιο νόµου παρουσιαζόταν να δίνει υπερεξου-
σίες στον Υπουργό χωρίς η Εθνική Αντιπροσωπεία να έχει εικόνα
της ζηµίας ή, επαναλαµβάνω, της οιονεί απώλειας εσόδων του
δηµοσίου που θα προκαλούσε η συµφωνία των πιστωτών. 

Προς µεγάλη µας, οφείλω να πω, έκπληξη, η διαδικασία των
επιτροπών της Βουλής αποδείχθηκε πολύ πιο παραγωγική απ’
ό,τι αρχικά περιµέναµε. Πρώτον, ότι ο Υπουργός απέµπλεξε µε
νοµοθετική βελτίωση την αποπληρωµή των εργαζοµένων από τις
αναθέσεις του ίδιου του δηµοσίου και δεύτερον, προσέθεσε την
πρόβλεψη για την διατήρηση των θέσεων εργασίας και τη δέ-
σµευση για τη δηµιουργία εντός διετίας διπλάσιων, κατ’ ελάχι-
στον, θέσεων εργασίας. 

Η διάταξη αυτή θα µπορούσε να βελτιωθεί µε την πρόβλεψη
για τη δηµιουργία σταθερών και µόνιµων θέσεων εργασίας.
Ωστόσο, οφείλουµε να αναγνωρίσουµε την ουσιαστική µετατό-
πιση του Υπουργείου ενώπιον των θέσεων της Αντιπολίτευσης.
Ακόµη και στο ζήτηµα της ενηµέρωσης της Βουλής πριν από την
κατάθεση στα δικαστήρια της τελικής συµφωνίας των πιστωτών,
ο Υπουργός στην επιτροπή µόλις εχθές, προφορικά τουλάχιστον,
έδειξε µια διάθεση συνεργασίας και θα θέλαµε να επανέλθει και
ο ίδιος µε τοποθέτηση. 

Επί του συγκεκριµένου θέµατος οφείλω να ενηµερώσω το
Σώµα ότι θα καταθέσουµε µια τροπολογία για τη διασφάλιση
επωφελούς για το δηµόσιο χρήσης της εξουσιοδότησης του άρ-
θρου 3, η οποία βελτιώνει, συγκεκριµενοποιεί και δηµιουργεί
έναν διακριτό οδικό χάρτη ενηµέρωσης και διαφάνειας του Σώ-
µατος µόλις ολοκληρωθεί και αποσαφηνιστεί και αποκρυσταλ-
λωθεί το ακριβές νούµερο και ποσόν των υποχρεώσεων του
πιστωτή, των νέων υποχρεώσεων, έναντι του δηµοσίου. 

Είναι µια κίνηση νοµοτεχνικής βελτίωσης αλλά και µια κίνηση
µε πολιτική έκφανση διαφάνειας που οφείλουµε ως Αξιωµατική
Αντιπολίτευση να την καταθέσουµε και ελπίζουµε να την ενστερ-
νιστεί το νοµοθετικό όργανο και ο Υπουργός προφανώς. 

Την καταθέτω στα Πρακτικά παρακαλώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πρόταση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, το σχέδιο νόµου συνεχίζει να έχει ως έλλειµµα,
βέβαια, την πλήρη απουσία των επενδύσεων που θα αναλάµβανε
η εταιρεία. Είναι κάτι καθοριστικό. Στέκοµαι σε αυτό, διότι
θεωρώ, κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι σηµαντικό να υπάρχει και η
προοπτική. Βεβαίως και πρέπει να θωρακίσουµε για την επόµενη
µέρα αλλά αν δεν υπάρχει προοπτική πώς µετενσαρκώνεται, πώς
εστιάζει, σε ποια λογική; Στο business plan, στον οδικό χάρτη
των ενεργειών αν θέλουµε, πραγµατικά, να µιλάµε µε όρους δια-
κριτής ανάπτυξης, θα πρέπει να υπάρχουν και διακριτοί όροι. 

Και δεν είναι δυνατόν να µη γνωρίζει το Σώµα αυτή τη στιγµή,
η ελληνική πολιτεία η Αντιπολίτευση, τι ακριβώς προτίθενται να
κάνουν. Διότι αυτή την στιγµή το δηµόσιο καλείται να βάλει
πλάτη σε αυτή την επιχείρηση η οποία, πράγµατι, είναι µια αµαρ-
τωλή ιστορία του παρελθόντος, γιατί είναι συσσωρευµένα χρέη,
µεγάλα ποσά. Δεν είναι µια απλή υπόθεση και γι’ αυτό προσπα-
θούµε να συγκεκριµενοποιήσουµε τους όρους της εν λόγω τρο-
πολογίας, για να µην υπάρχει καµµία ασάφεια. Να είναι τα
πράγµατα συγκεκριµένα όσο το δυνατόν περισσότερο. 

Έτσι, λοιπόν, κλείνοντας, τουλάχιστον, την πρωτολογία -ενδε-
χοµένως να έχουµε και µια δεύτερη παρέµβαση- οφείλω να πω
ότι παρακολουθούµε και το θέµα των τροπολογιών. Βλέπουµε
και ετερόκλητες, δυστυχώς, για άλλη µια φορά τροπολογίες που

καµµία σχέση δεν έχουν µε τον κορµό και το πνεύµα του εν λόγω
νοµοσχεδίου. Μάλιστα υπάρχει µία από το Υπουργείο Υγείας, και
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, κ. Σαντορινιός, θα την εκ-
θειάσει δεόντως. Και είναι κάτι το οποίο νοµίζω ότι πρέπει επιτέ-
λους, κάποια στιγµή, να καταλάβουµε όλοι ότι οφείλουµε, ειδικά
στα µεγάλα, στα κοµβικά θέµατα νοµοθετικού χαρακτήρα, επεν-
δυτικού χαρακτήρα να έχουµε µία συγκεκριµένη κατεύθυνση και
όχι ετερόκλητες τροπολογίες και µάλιστα µε περίεργες θεάσεις,
θα έλεγα, εξυπηρέτησης και ρουσφετιού. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ κλείστε το
σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής. 

Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής, συνάδελφος κ. Απόστολος Πάνας. 

Ορίστε, κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας βρίσκεται σε µια από τις πιο
κρίσιµες καµπές της, τα γεωπολιτικά ζητήµατα είναι στο τραπέζι,
η ακρίβεια έχει χτυπήσει κόκκινο, το ενεργειακό θέµα είναι µπρο-
στά µας, ενώ τα ζητήµατα δηµοκρατίας και διαφάνειας δέχτηκαν
τεράστιο πλήγµα. Δυστυχώς, η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει όλο
αυτό το περιβάλλον µε τη λογική του βλέποντας και κάνοντας
και την τακτική της µετατόπισης των ευθυνών χωρίς στρατηγική,
χωρίς σχεδιασµό. 

Μου είναι αδύνατον να µην αναφερθώ, έστω και λίγο, στο θέµα
των παρακολουθήσεων, ένα ζήτηµα που βαραίνει αδιαµφισβή-
τητα τον στενό πυρήνα του επιτελικού κράτους, ένα ζήτηµα που
αφορά την ίδια την ποιότητα της δηµοκρατίας και αναδεικνύει τη
διγλωσσία ενός ολόκληρου συστήµατος. 

Μάλιστα, προ ηµερών, στέλεχος της Κυβέρνησης και συγκε-
κριµένα ο Υπουργός Επικρατείας, θέλοντας να µετατοπίσει το
βάρος των ευθυνών που του αναλογούν, ανέφερε ότι κανείς δεν
γνώριζε για τις παρακολουθήσεις, ενώ προχθές ο Υπουργός Ε-
σωτερικών επιµέρισε την ευθύνη ξανά στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ
για τη συζήτηση γύρω από την αξιοπιστία και τη σοβαρότητα της
λειτουργίας της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών. 

Όµως, όπως πολλές φορές έχουµε υπογραµµίσει, είναι αδύ-
νατον να αντιστρέψει ο οποιοσδήποτε την πραγµατικότητα, πα-
ρουσιάζοντας ως κανονικότητα να καθίσταται υπόλογο το θύµα
των παράνοµων παρακολουθήσεων. 

Η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, µε τον Πρόεδρό µας συνεχίζει
τον θεσµικό δρόµο που χάραξε εξαρχής µε τη σύσταση εξετα-
στικής επιτροπής για την πλήρη τεκµηρίωση και διαλεύκανση
των παράνοµων παρακολουθήσεων. Πρέπει να κληθούν όλοι και
να τοποθετηθούν επί της ουσίας, να απαντήσουν στον ελληνικό
λαό, ποιος ήταν ο εθνικός λόγος σύµφωνα µε τον οποίο δικαιο-
λογείται η παρακολούθηση του Νίκου Ανδρουλάκη και ποιος επι-
χείρησε να παγιδεύσει το κινητό του µε το κακόβουλο λογισµικό
Predator; 

Μίλησα πριν για την τακτική της µετατόπισης ευθυνών. Αυτό,
απ’ ότι φαίνεται, δεν θα σταµατήσει και έχει κι άλλα παρακλάδια.
Και φέρνω ως παράδειγµα το φαινόµενο της ενεργειακής κρίσης
και της ακρίβειας. Οι πολίτες, κύριε Υπουργέ, πρέπει να λάβουν
µέτρα για τον δύσκολο χειµώνα που έρχεται; Πόσο υπεύθυνο
είναι να ζητάτε από τον ελληνικό λαό να µειώσει την κατανάλωση
ρεύµατος αντί να µειώσετε την τιµή της κιλοβατώρας; 

Πριν λίγα χρόνια ο Πρωθυπουργός δήλωνε, µε έµφαση, πως
δεν θέλει ανθρώπους εξαρτηµένους από επιδόµατα και τώρα
προσπαθείτε να µας πείσετε πως η κανονικότητα µιας χώρας
είναι η πολιτική των επιδοµάτων. Επίδοµα καυσίµων, επίδοµα
θέρµανσης, επίδοµα ρεύµατος, επίδοµα οικοσκευών, διακοπών
και οσονούπω έρχεται και το επίδοµα τροφίµων. Τακτική ΣΥΡΙΖΑ
στη Νέα Δηµοκρατία. Δεν περίµενα ποτέ ότι θα αντιγράψετε τον
ΣΥΡΙΖΑ και πόσω µάλλον τη στιγµή που έχετε στο τραπέζι µόνιµα
δικές µας προτάσεις προς υλοποίηση για κάθε θέµα που απα-
σχολεί τη χώρα µας. 

Ξοδεύετε, λοιπόν, δυσθεώρητα ποσά επιδοτήσεων κάθε µήνα
κι έτσι όπως πάνε τα πράγµατα σε λίγο ο κρατικός προϋπολογι-
σµός δεν θα έχει αρκετά χρήµατα για επιδοτήσεις, ούτε όµως
για κάτι άλλο. 
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Και ίσως να ξανασκεφτείτε αυτό που σας λέγαµε από την
αρχή, ότι πρέπει να υπάρχει ένα ξεκάθαρο διαφανές κλιµακωτό
πλαφόν στη λιανική, στοχευµένο στους πιο αδύναµους, χρηµα-
τοδοτούµενο από τον προϋπολογισµό και την αγορά. Είναι η κα-
λύτερη λύση σε αυτούς τους δύσκολους ενεργειακά καιρούς.
Όµως, όπως λέει ο σοφός λαός στου κουφού την πόρτα όσο θέ-
λεις βρόντα. 

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Από την
πρώτη στιγµή, κύριε Υπουργέ, αναφέραµε την πάγια θέση µας
για την ανάγκη ολικής επαναλειτουργίας του ναυπηγείου µε
όρους βιωσιµότητας. Και ξαναλέω, µε όρους βιωσιµότητας για
να γίνει κατανοητό, γιατί σε αυτό θα αξιολογηθούµε όλοι το επό-
µενο χρονικό διάστηµα. 

Και ποιοι ήταν οι βασικοί µας προβληµατισµοί; Πρώτον τα ερ-
γασιακά ζητήµατα, δεύτερον, η βιωσιµότητα του επενδυτικού
σχεδίου και τρίτον, φυσικά το δηµόσιο συµφέρον. Και τα τρία πα-
ραπάνω ποιοτικά χαρακτηριστικά πρέπει να αποτελούν και βα-
σικά στοιχεία της αναπτυξιακής πολιτικής µιας χώρας που θέλει
να στηρίζει τις επενδύσεις τις ουσιαστικές µε παρόν και µέλλον
κι όχι απλά να γράφει στο ταµπελάκι νούµερα επενδύσεων.

Στην συζήτηση, λοιπόν, δεχθήκατε, έστω και στο τέλος, να επι-
λύσετε τα εργασιακά ζητήµατα που εδώ και καιρό εµείς είχαµε
επισηµάνει στην επιτροπή. Θετικό. Ξεκάθαρο. Είναι αρκετό,
όµως, για να καλυφθούν και οι υπόλοιπες προϋποθέσεις; Η επί-
µαχη συµφωνία εξυγίανσης, δηλαδή ,το επενδυτικό σχέδιο που
θα ορίζει κατά κάποιον τρόπο, µέσω των επίσηµων οικονοµικών
στοιχείων τη βιωσιµότητα του στοιχείου, δεν έρχεται στην πραγ-
µατικότητα ενώπιον της Βουλής. Άρα, θα µπορεί να περιλαµβάνει
οποιονδήποτε όρο, εκτός από αυτούς ενδεικτικά που αναφέρον-
ται στο νοµοσχέδιο. 

Και ξέρετε, κύριε Γεωργιάδη, επειδή είστε πάρα πολύ καλός
στα µαθηµατικά, ότι βιώσιµες συµφωνίες χωρίς καθαρούς λογα-
ριασµούς δεν γίνονται. Τι θα συµβεί, λοιπόν, ρωτώ, µε τις οφειλές
του ναυπηγείου προς το ελληνικό δηµόσιο, το Πολεµικό Ναυτικό,
τον ΕΦΚΑ, τις τράπεζες που ανέρχονται, σύµφωνα µε τις δικές
σας δηλώσεις, σε 440 εκατοµµύρια ευρώ και µε το σχέδιο εξυ-
γίανσης επιδιώκεται η διαγραφή περίπου 50 εκατοµµυρίων ευρώ.
Πώς και από πού ακριβώς θα περικοπούν; Δεν µπορούµε, δη-
λαδή, ούτε να εκτιµήσουµε τη ζηµία του δηµοσίου. Πάντως εκτι-
µούµε πως θα είναι πολύ µεγαλύτερη των 200 εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Επιπλέον, όµως, η ζηµιά του δηµοσίου µπορεί να είναι ακόµα
µεγαλύτερη από αυτό που θα προβλέπει η συµφωνία, γιατί µπο-
ρεί να µην αποπληρωθεί στα είκοσι δύο χρόνια, οπότε διαγρά-
φεται κάθε απαίτηση, ενώ ακόµα και η ρήτρα του 1% για την
αποπληρωµή του Πολεµικού Ναυτικού µπορεί να καταστεί µη
αποτελεσµατική, καθώς προϋποθέτει αναθέσεις 14 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ.

Επί της ουσίας, λοιπόν, δεν ορίζονται στη συµφωνία που περι-
λαµβάνει το νοµοσχέδιο αυτό τα εξής: Οι ακριβές οφειλές των
Ναυπηγείων Ελευσίνας προς το δηµόσιο και τον ΕΦΚΑ, ποιο
ποσό από αυτό αναλαµβάνουν οι νέες εταιρείες, ποιο ποσό δια-
γράφεται και ποιο ποσό παραµένει στα ναυπηγεία ως µη µεταβι-
βαζόµενο παθητικό που ικανοποιείται από το προϊόν ρευστοποίη-
σης του µη µεταβιβαζόµενου ενεργητικού. 

Ακόµη και η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους δεν
περιλαµβάνει κανένα ποσό. Και ερωτώ, δεν θα έπρεπε να ενηµε-
ρωθεί η Βουλή των Ελλήνων για τα ποσά αυτά; Θα µπορούσε,
δηλαδή, κάλλιστα ο επενδυτής να ρίξει το ενεργητικό στη µία
εταιρεία και όλο το παθητικό στην άλλη; Λογιστικά θέµατα, θα
µου πείτε, µπορεί να είναι λίγο κουραστικά αλλά πολύ σηµαντικά. 

Με δυο λόγια, για να µη σας κουράζω, οι σχετικές διατάξεις
είναι µη συγκεκριµένες και εποµένως, δεν µπορούµε να ορί-
σουµε το δεύτερο κοµµάτι, την βιωσιµότητα της εν λόγω επέν-
δυσης. 

Και µιας και µιλάµε για επενδύσεις, εσείς κύριε Υπουργέ, που
είστε και επιχειρηµατίας τόσα χρόνια και πολύ καλός, θα έλεγα,
θα αποδεχόσασταν µία συµφωνία για τη δική σας επιχείρηση,
χωρίς να γνωρίζετε το επενδυτικό σχέδιο; Εδώ, λοιπόν, δεν έχει
γνωστοποιηθεί το επενδυτικό σχέδιο, δεν γνωρίζουµε πόσο θα
ζηµιωθεί το δηµόσιο, δεν υπάρχει καµµία εγγύηση υλοποίησης.

Υπάρχουν πολλές ασάφειες, ενώ παράλληλα στηρίζεται σε θεω-
ρητικά και υποθετικά δεδοµένα. Όπως, επίσης, δεν γνωρίζουµε
και το πώς θα χρηµατοδοτηθούν οι επενδύσεις. 

Δεν θα µπορούσαν τα παραπάνω ερωτήµατα που µας απασχο-
λούν να απαντηθούν µε την ενσωµάτωση ενός παραρτήµατος
στο νοµοσχέδιο αυτό; Και αυτό, από τη στιγµή που πέρα από τον
επενδυτή, διακυβεύεται το δηµόσιο συµφέρον σε ένα κείµενο
που έχουµε µπροστά µας µε πολλά ερωτηµατικά που χρήζουν,
κατ’ ελάχιστον, συγκεκριµένες απαντήσεις, οι οποίες µέχρι στιγ-
µής δεν έχουν δοθεί. 

Και φυσικά δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ σε ένα ακόµα
προβληµατικό σηµείο που διακατέχει τις σχετικές µε τα ναυπη-
γεία διατάξεις και δεν είναι άλλο από την απουσία της συµφωνίας
εξυγίανσης από τη Βουλή, ώστε µε διαφάνεια και καθαρούς
όρους να γίνει ουσιαστική συζήτηση και κάθε παράταξη, γνωρί-
ζοντας τους όρους της συµφωνίας, να συµφωνήσει ή να διαφω-
νήσει µε αυτή. 

Βέβαια, το νοµοσχέδιο αποτελείται και από λοιπές διατάξεις,
στις οποίες τοποθετήθηκα χθες στην επιτροπή, οι οποίες παρα-
µένουν µε τη σειρά τους ακόµα ως απαντήσεις έωλες, δίχως πε-
ραιτέρω διευκρινίσεις ή ακόµα και επεξεργασία, παρ’ όλα τα
προβληµατικά σηµεία που σας τόνισα. Δεν ακούσαµε, λοιπόν, τί-
ποτα και για το άρθρο 5 και για το άρθρο 7. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, πέραν των εργασιακών που υιοθετήσατε,
µέρος –ξαναλέω- των δικών µας προτάσεων, στα υπόλοιπα
υπάρχουν ακόµα ερωτηµατικά. Και, πραγµατικά, χαίροµαι -και
πολύ µάλιστα- που στην τελευταία επιτροπή πήρατε πίσω το εκ-
βιαστικό δίληµµα που είχατε βάλει, πως θα το αποσύρετε εάν
δεν το ψηφίσουµε. Βέβαια, θα πρέπει να µας εξηγήσετε τι άλλαξε
αυτές τις µέρες που µεσολάβησαν. Έχετε βρει την απαραίτητη
στήριξη που χρειάζεστε µέσα στο Κοινοβούλιο, ώστε να δια-
πραγµατευτείτε την επόµενη µέρα το συγκεκριµένο επενδυτικό
σχέδιο; Απ’ ό,τι βλέπω, ίσως η στήριξη αυτή να έρθει από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, καθώς η συνολική του στάση, θα έλεγα, ήταν ιδιαίτερα
διαλλακτική απέναντί σας καθ’ όλη τη διάρκεια των επιτροπών. 

Δεν ξέρω βέβαια, δεν έχω καταλάβει, τι θα κάνει σήµερα η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Ίσως το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο να
είναι και µία ευκαιρία για µία πρόβα συγκυβέρνησης. Άλλωστε,
αυτά τα επενδυτικά σχέδια έχουν και αυτό το καλό στοιχείο. Εγώ
πάντως, να ξέρετε, το εύχοµαι, γιατί είµαι άνθρωπος των ευρύ-
τερων συναινέσεων. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η χώρα µας χρειάζεται ένα νέο επενδυτικό µοντέλο που δεν θα
στηρίζεται σε εκβιαστικά διλήµµατα, take it or leave it. Χρειάζεται
σχέδιο, στρατηγική, δηµόσιο έλεγχο και αξιολόγηση, ένα νέο
µοντέλο συνολικής διακυβέρνησης που θα έχει επίκεντρο τις
πραγµατικές ανάγκες του τόπου µας που θα έχει ως δίληµµα
τους πολλούς και όχι τους λίγους. Αυτό θα υπηρετήσουµε. Σας
ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα,

εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, η συνάδελ-
φος κ. Διαµάντω Μανωλάκου.

Ελάτε, κυρία Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Σας ευχαριστώ. 
Χαιρετίζουµε τις σηµερινές αγωνιστικές κινητοποιήσεις των

ταξικών σωµατείων, συνδικάτων, φορέων και εργαζοµένων που
δεν συµβιβάστηκαν, δεν έσκυψαν το κεφάλι, ανέδειξαν τα πραγ-
µατικά προβλήµατα των εργατών στα ναυπηγεία και στο Ναυπη-
γείο Ελευσίνας, και πίεσαν µέσα από τις κινητοποιήσεις τους να
µη χαθούν δεδουλευµένα, αποζηµιώσεις, θέσεις εργασίας. 

Κατάφεραν κάτω από την αγωνιστική πίεση να βελτιωθούν κάτι
λίγα που η Κυβέρνηση υποστήριζε ότι δεν γίνονταν. Αυτό δείχνει
και επιβεβαιώνει ότι οι αγωνιστικές κινητοποιήσεις φέρνουν απο-
τελέσµατα και όσο πιο µαζικές είναι, τόσο περισσότερα θα κερ-
δίζονται. Γι’ αυτό µισείτε τους αγώνες των εργαζοµένων και
χρησιµοποιείτε τα ΜΑΤ σαν µπράβους της εργοδοσίας που κα-
ταπατά εργατικά δικαιώµατα. Αυτό κάνατε σήµερα, χτυπώντας
µε χηµικά και τραυµατίζοντας τους απεργούς της «Μαλαµατί-
νας». Γιατί; Γιατί διεκδικούσαν το δίκιο και τη δουλειά τους. 

Έχετε βαριές ευθύνες και σας καταγγέλλουµε. Οι ευθύνες
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σας είναι µεγάλες και αυτό φαίνεται από το ότι θεωρείτε εχθρούς
τους εργαζόµενους που αγωνίζονται. Στον ιδιοκτήτη, όµως, δια-
γράψατε χρέη σε εφορία και ασφαλιστικά ταµεία για να προχω-
ρήσει στη συνέχεια σε δεκαπέντε απολύσεις. 

Αυτοί είσαστε και η απάντηση είναι µία: Η τροµοκρατία δεν θα
περάσει. Να είσαστε σίγουροι. 

Ως προς το νοµοσχέδιο, παρά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
παραµένει ένα αντιδραστικό νοµοσχέδιο. Προωθείται ειδικό ερ-
γασιακό καθεστώς, µετατρέποντας σε ειδική οικονοµική ζώνη το
ναυπηγείο. Γι’ αυτό και δεν διασφαλίζονται µε απόλυτο και κα-
θαρό τρόπο οι υπάρχουσες θέσεις εργασίας, δεν κατοχυρώνετε
τα σηµερινά δικαιώµατα και τις συµβάσεις εργασίας που έχουν
οι εργαζόµενοι, αλλά παραπέµπετε σε νέα συλλογική σύµβαση,
γενικά και αόριστα.

Όµως και τα ασφαλιστικά δικαιώµατα και η αποπληρωµή των
δεδουλευµένων δεν έχουν συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, όπως
ακριβώς ζητούν οι εργαζόµενοι. Δηλαδή, φαίνεται ότι η Κυβέρ-
νηση και η εργοδοσία θα προσπαθήσουν οι προσλήψεις να γί-
νουν µε δυσµενέστερους εργασιακούς και οικονοµικούς όρους.

Συνεπώς, ο αγώνας συνεχίζεται και το ΚΚΕ εκφράζει την
πλήρη στήριξή του. Γι’ αυτό και ο σηµερινός «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» το
έχει πρωτοσέλιδο, µε τίτλο: «Αγωνιστικό συναγερµό ενάντια στο
νοµοσχέδιο - έκτρωµα». Ουσιαστικά είναι ένα νοµοσχέδιο µη
χρειαζούµενο. Θα µπορούσατε κατευθείαν να πάτε στο δικαστή-
ριο. Όµως, εξασφαλίζει την εξουσιοδότηση του κυρίου Υπουρ-
γού για να εκπροσωπήσει το δηµόσιο στο δικαστήριο.

Ταυτόχρονα, επειδή η διαγραφή χρέους για τον επενδυτή είναι
πάρα πολύ µεγάλη -µόνο σε τέτοιους χαρίζετε χρέη- τα νούµερα
είναι πάρα πολύ µεγάλα, κατά οµολογία και έκφραση του κυρίου
Υπουργού, που είναι και στα Πρακτικά, θέλει νοµικά να είναι κα-
λυµµένος.

Όµως, το κυριότερο είναι η εξέλιξη των ναυπηγείων στη χώρα
µας. Πώς συµβαίνει ο ελληνόκτητος µεγαλύτερος εµπορικός
στόλος στον κόσµο να µη διαθέτει µεγάλα και σύγχρονα ναυπη-
γεία στην Ελλάδα; Είναι οι ντιρεκτίβες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και οι πρόθυµες ελληνικές κυβερνήσεις που οδήγησαν τη ναυ-
πηγοεπισκευαστική βιοµηχανία σε πορεία διάλυσης, µε οδυνη-
ρές συνέπειες σε βάρος των εργαζοµένων και των παραγωγικών
δυνατοτήτων της χώρας, την ίδια ώρα που οι Έλληνες εφοπλι-
στές αναπτύσσονται ραγδαία, απολαµβάνοντας τα µεγάλα προ-
νόµια και τις προκλητικές φοροαπαλλαγές που τους παρέχει το
αστικό κράτος, χτίζοντας εκατοντάδες πλοία στα ασιατικά ναυ-
πηγεία. Εκατόν εβδοµήντα τρεις παραγγελίες νέων πλοίων φέ-
τος, εκατόν τέσσερις πέρυσι. Την ίδια στιγµή, η ναυπηγοεπι-
σκευαστική βιοµηχανία στη χώρα µας απαξιώνεται ραγδαία στη
ζώνη Περάµατος, στον Σκαραµαγκά, στην Ελευσίνα, στο Νεώριο,
στα Ναυπηγεία Χαλκίδας.

Αυτή την πορεία πιστοποιούν και τα ίδια τα νούµερα. Το 1990
δούλευαν δέκα χιλιάδες περίπου εργαζόµενοι. Σήµερα υποαπα-
σχολούνται µε µειωµένους µισθούς, ελαστικές σχέσεις εργασίας,
απλήρωτοι για µεγάλο χρονικό διάστηµα, µε τις οικογένειές τους
στη φτώχεια και τη δυστυχία.

Έχετε σύµπνοια τα κόµµατα, ανεξάρτητα αν αυτό το νοµοθέ-
τηµα το ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Όµως, είναι και δικό
τους παιδί.

Στα Ναυπηγεία Ελευσίνας αυτό το διάστηµα απασχολούνται
περίπου εξακόσιοι εργαζόµενοι αορίστου χρόνου. Η µισθοδοσία
τους καλύπτεται κατά 70% από το Πολεµικό Ναυτικό και το υπό-
λοιπο 30% από την εταιρεία, που εδώ και πέντε χρόνια δεν δίνει
δεκάρα τσακιστή. Έχουν γνωρίσει οι εργαζόµενοι την απληρωσιά
σε σηµείο που να µην έχουν να ταΐσουν την οικογένεια, τα παιδιά
τους και να αναζητούν συσσίτια. Σε τέτοια κατάσταση τους έχετε
οδηγήσει.

Τους εξασφαλίζει σήµερα αυτό το νοµοθέτηµα; Πλήρως όχι,
παρά τις νοµοθετικές βελτιώσεις, που παραµένουν γενικές και
αόριστες. Ποιους εξασφαλίζει; Αποκλειστικά τον επενδυτή, όπου
προβλέπονται προκλητικές και απαράδεκτες ευνοϊκές ρυθµίσεις,
µε διαγραφή περίπου κατά 100% προς τα ασφαλιστικά ταµεία,
δηµόσιο τόκων κ.λπ., πάµπολλες ευκολίες πληρωµής κ.ο.κ.. Την
ίδια ώρα δεκάδες χιλιάδες λαϊκές οικογένειες βγαίνουν σε πλει-
στηριασµό.

Αυτό είναι το ταξικό και βάρβαρο απάνθρωπο σύστηµά σας.
Ευνοείτε το καπιταλιστικό κέρδος σε βάρος του λαού, τσακίζον-
τας λαϊκές ανάγκες.

Όµως, ποιος είναι ο επενδυτής και τι στόχο εξυπηρετεί; Επεν-
δυτής είναι η ελληνοαµερικανική εταιρεία «ONEX», στο πλευρό
της οποίας είναι και ο ιταλικός ναυπηγικός κολοσσός «FIN-
CANTIERI», που συνεργάζεται στενά µε τις ΗΠΑ και τις ανάγκες
του αµερικανικού πολεµικού ναυτικού. Δραστηριοποιείται και στη
ναυπήγηση εµπορικών πλοίων.

Χρειάζονται, λοιπόν, τα Ναυπηγεία Ελευσίνας ως σηµείο ναυ-
πηγοεπισκευής για τον Έκτο Στόλο, µετατρέποντας, σε συνδυα-
σµό µε τη Σούδα και τη Σύρο, ολόκληρη την Ελλάδα σε µόνιµο
αγκυροβόλιο και ορµητήριό του για τα δολοφονικά νατοϊκά σχέ-
δια σε όλη την περιοχή.

Ταυτόχρονα, υπάρχει οικονοµικό µερίδιο από την προµήθεια
τεσσάρων κορβετών του Πολεµικού Ναυτικού συν τον εκσυγχρο-
νισµό των τεσσάρων παλιών φρεγατών τύπου MEKO.

Σχέδια υπάρχουν, όπως το πακέτο µε το νέο εξοπλιστικό πρό-
γραµµα περίπου 5 δισεκατοµµυρίων του ελληνικού Πολεµικού
Ναυτικού, τα οποία έχει εξασφαλίσει η Κυβέρνηση. Κυρίως
υπάρχει ενδιαφέρον και για την ανάδειξη της Ελλάδας σε ενερ-
γειακό κόµβο, όπως θέλει η αστική τάξη, για να αναβαθµίσει τη
θέση της.

Συνεπώς, ο σχεδιασµός εντάσσεται στη γεωστρατηγική ανα-
βάθµιση της στρατηγικής Συµφωνίας Ελλάδας - ΗΠΑ, που ξεκί-
νησε ο ΣΥΡΙΖΑ, συνεχίζει η Νέα Δηµοκρατία, µπλέκοντας τον λαό
και τη χώρα στους επικίνδυνους ιµπεριαλιστικούς ανταγωνι-
σµούς.

Οι εξελίξεις στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου επιταχύ-
νονται µε βάση και τον ιµπεριαλιστικό πόλεµο στην Ουκρανία και
τις εξελίξεις στην ενέργεια. Από την αρχή τα ναυπηγεία είχαν ζή-
τηση και έντονους ανταγωνισµούς. όµως, η Κυβέρνηση είχε απο-
φασίσει και αυτό σήµερα προωθείται µέσα από αυτό το νοµο-
σχέδιο, δηλαδή µπίζνες που πάνε να στηθούν για ανάγκες του
ΝΑΤΟ µε χρήµατα του ελληνικού λαού σε βασικές υποδοµές της
χώρας στα χέρια ντόπιων και ξένων επιχειρηµατικών οµίλων.

Εξάλλου, είναι γνωστές οι δηλώσεις και έχουν ενδιαφέρον, αν
το θυµόµαστε, του πρώην Αµερικανού πρέσβη στη χώρα µας για
το Ναυπηγείο Ελευσίνας, πριν δύο περίπου χρόνια, όπου ανέ-
φερε -µε τα λόγια του, τα είχε γράψει κιόλας- ότι µε την επέν-
δυση της «ONEX» η Ελευσίνα µπορεί να γίνει και πάλι µια πα-
γκόσµιας κλάσης ναυπηγική υποδοµή, υποστηρίζοντας τον αυ-
ξανόµενο αριθµό πλοίων µεταφοράς υγροποιηµένου αερίου, τον
Έκτο αµερικανικό Στόλο, πλωτές µονάδες επαναεριοποίησης,
υπεράκτιες πλατφόρµες και άλλα αµυντικά και εµπορικά πλοία.
Είναι ακριβώς τα λόγια του.

Όµως, και του σηµερινού, νέου πρέσβη των ΗΠΑ στην Ελλάδα,
του κ. Τσούνη, πριν από λίγες µέρες, µόνο τυχαία δεν ήταν η δή-
λωσή του, ότι οι ΗΠΑ επικεντρώνονται έντονα στα Ναυπηγεία της
Ελευσίνας και του Σκαραµαγκά, φυσικά στο πλαίσιο του αντα-
γωνισµού τους µε την Κίνα.

Είναι φανερό ότι βιάζεστε να προωθήσετε και ποιος την πλη-
ρώνει; Μα, οι εργαζόµενοι, όπως την πλήρωσαν και στην περί-
πτωση του Νεωρίου Σύρου. Είναι το µοντέλο που εξυµνείτε και
φέρνετε σαν παράδειγµα επιτυχίας του ΣΥΡΙΖΑ και έχει πολλα-
πλές επιπτώσεις στα εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων.
Μόνιµη και σταθερή δουλειά δεν υπάρχει, ανεξάρτητα αν το ζη-
τούν σήµερα υποκριτικά. Οι εργαζόµενοι δουλεύουν µέσω εργο-
λάβων, αµείβονται µε την ώρα µε ατοµικές συµβάσεις, δεν έχουν
συγκροτηµένα δικαιώµατα, όπως αµοιβή υπερωριών, άδειες, επι-
δόµατα, δώρα. Οι σταθερές σχέσεις εργασίας είναι άπιαστο
όνειρο.

Ταυτόχρονα, χαρίστηκαν στον επενδυτή τεράστια χρέη που
είχε η εταιρεία απέναντι στους εργαζόµενους και αναγκάστηκαν
να υπογράψουν µεταχρονολογηµένη απόλυση για να µη λάβουν
δεδουλευµένα και αποζηµιώσεις ενός έτους. Εκβιασµοί προκει-
µένου να προχωρήσει τότε η πώληση.

Ακριβώς αυτό είναι το µοντέλο που προώθησε και υπέγραψε
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε το Νεώριο της Σύρου, που εσείς θε-
ωρείτε επιτυχηµένο και επανειληµµένα εκφράζετε τον θαυµασµό
σας. Διότι το ίδιο κάνετε και τώρα.
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Οι εκτρωµατικές του διατάξεις ουσιαστικά εξασφαλίζουν από-
λυση όλων των εργαζοµένων και κούρεµα δεδουλευµένων οφει-
λών για διάστηµα τουλάχιστον δέκα µηνών. Είναι αόριστη η
δέσµευση για τον τρόπο και χρόνο καταβολής των υπολοίπων
δεδουλευµένων. Και ό,τι τεχνικές βελτιώσεις έγιναν δεν αλλά-
ζουν την ουσία. Η δέσµευση για επαναπρόσληψη των απολυµέ-
νων παραµένει γενική και αόριστη. Πολύ περισσότερο δεν εξασ-
φαλίζονται οι όροι, οι συµβάσεις και τα δικαιώµατα που αυτοί οι
εργαζόµενοι έχουν σήµερα. Επιπλέον, οι απαιτήσεις των εργα-
ζοµένων αποχαρακτηρίζονται και δεν θεωρούνται πλέον εργατι-
κές, δηλαδή εξοµοιώνονται µε αυτές οποιουδήποτε πιστωτή, µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ικανοποίηση τους. 

Όµως, και τα άλλα άρθρα, που δεν αναφέρονται στο Ναυπη-
γείο Ελευσίνας, ικανοποιούν άλλες ανάγκες τουριστικών επιχει-
ρήσεων, σε βάρος των συµφερόντων του λαού, αλλά και σε
βάρος του περιβάλλοντος, µε άλλοθι ότι θα αντιµετωπίσει αυτό
το νοµοθέτηµα που φέρνετε σήµερα τη µη σωστή εφαρµογή της
πολεοδοµικής µελέτης από τον κύριο της επένδυσης για την ανά-
πτυξη παραθεριστικού τουριστικού χωριού -και που αφορά κενά
και ασάφειες του νόµου- αλλά στην ουσία κοροϊδεύετε και δεν
απαντήσατε ούτε και σε ερωτήµατα που τέθηκαν. Γιατί; Μα, διότι
ουσιαστικά επιδοτούνται οι επιχειρηµατικοί όµιλοι στον τουρισµό
µε τσάµπα κρατική γη, ακόµα και µε ελεύθερους και κοινόχρη-
στους χώρους. Ωστόσο, µε την απώλεια των εκτάσεων -που δεν
αποκλείουµε να είναι παραγωγική γεωργική γη ή και κρατικά
δάση- όχι µόνο χαρίζετε γη που ανήκει σε όλους στην κοινωνία,
αλλά υποβαθµίζετε και το περιβάλλον που, δήθεν, κόπτεστε,
στον βωµό των κερδών των καπιταλιστών. 

Σ’ ό,τι αφορά το τρίτο κεφάλαιο για τον εσωτερικό ελεγκτή, η
Κυβέρνηση θέτει τις προϋποθέσεις για τον εσωτερικό έλεγχο.
Είναι αναγκαίος. Ωστόσο, είναι ένα εργαλείο που άλλα πράγµατα
εξυπηρετεί, την αύξηση της αποδοτικότητας των επιχειρήσεων
και την κερδοφορία του κεφαλαίου. Μάλιστα, για τον εσωτερικό
ελεγκτή το νοµοσχέδιο θέτει προϋποθέσεις για την ένταξή του
στο µητρώο, απαξιώνοντας προκλητικά τα πτυχία των οικονοµο-
λόγων, τους µεταπτυχιακούς τίτλους σπουδών και τα διδακτο-
ρικά, ειδικά αυτά που είναι στο πεδίο του εσωτερικού ελέγχου.
Εποµένως, τα πτυχία και οι υπηρεσιακοί τίτλοι σπουδών αποσυν-
δέονται πλήρως από το επάγγελµα και τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα, υποχρεώνοντας ταυτόχρονα τους ενδιαφερόµενους να
πιστοποιούνται από πτυχιούχους κολεγίων και άλλων µε υποδε-
έστερους τίτλους. Φυσικά και τα καταψηφίζουµε.

Συνολικά καταψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο. Για εµάς η
ανάπτυξη των ναυπηγείων, σε συνδυασµό µε την ολόπλευρη ου-
σιαστική αναβάθµιση του ρόλου του εργάτη στην παραγωγή και
στον εργατικό κοινωνικό έλεγχο, θα αποτελούν βασικές προτε-
ραιότητες. Οι αποκλειστικά σύγχρονες και ασφαλείς κοινωνικο-
ποιηµένες ναυπηγοεπισκευαστικές µονάδες θα εξασφαλίζουν
την άρτια εκπαίδευση των εργαζοµένων µε αποκλειστικά δηµό-
σια και δωρεάν εκπαίδευση και µετεκπαίδευση µε πρόγραµµα
σπουδών, τεχνικά µέσα και πρακτική άσκηση που ανταποκρίνον-
ται στις µεγάλες απαιτήσεις της επιστήµης και της τεχνολογίας,
εξασφαλίζοντας σταθερή δουλειά µε προστασία της υγείας και
ασφάλειας των εργαζοµένων, ισόρροπη παρέµβαση του ανθρώ-
που στο περιβάλλον, ώθηση στους κλάδους της βιοµηχανικής
παραγωγής. Έτσι θα συµβάλλουν σχεδιασµένα µε σύγχρονες
ασφαλείς υπηρεσίες στην κατασκευή, επισκευή και συντήρηση
πλοίων, µε επέκταση και σε άλλους τοµείς των µεταφορών, της
εθνικής άµυνας, της χαλυβουργίας, των ηλεκτρονικών συ-
σκευών, ώστε να υπηρετηθούν οι ανάγκες της ναυπηγοεπισκευα-
στικής βιοµηχανίας και της ναυτιλίας υπέρ του λαού. Αυτή η
πολιτική πρόταση συµφέρει τον λαό γιατί εγγυάται τη λαϊκή ευη-
µερία. 

Σ' ό,τι αφορά τις τροπολογίες, εφαρµόζετε τον κανόνα, δη-
λαδή τελευταία στιγµή της φέρνετε, µετά ζητάτε προτάσεις -
βελτιώσεις, αφού καλά-καλά δεν προλαβαίνουµε να τις διαβά-
σουµε. Κοροϊδεύετε. Όµως, από αντιλαϊκή πολιτική δεν µπορεί
κανείς να περιµένει φιλολαϊκές τροπολογίες. Αυτό γίνεται µόνο
όταν τα συνδικάτα δυνατά, αποφασισµένα είναι έξω από τη
Βουλή και πιέζουν για το δίκιο τους. Αυτή είναι η ουσία και για
αυτό µόνο τότε θα έχουµε και φιλολαϊκά αποτελέσµατα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω ένα σχόλιο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κάντε ένα σχόλιο,
κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θα ήθελα να ρωτήσω το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος µόνο το εξής. Αυτό που έχουµε κάνει στη διά-
θεση µε τον εσωτερικού ελεγκτή είναι επειδή τώρα φτιάξαµε το
επάγγελµα αυτό και το καθορίσαµε και βάλαµε τα κριτήρια. Θε-
σπίσαµε ως µεταβατική διάταξη τον χρόνο που κάποιος εργάζε-
ται, ακόµη και αν δεν έχει τα πτυχία που πια καθιερώσαµε, γιατί
αν δεν το κάνουµε, αυτοί που έως τώρα δούλευαν ως εσωτερικοί
ελεγκτές θα πρέπει να απολυθούν. 

Άρα, η θέση του ΚΚΕ είναι να απολυθούν; Γιατί αυτό είπατε.
Αν δεν ψηφίζετε τη διάταξη αυτή, είναι σαν να λέτε αυτόµατα ότι,
εφόσον έχει ψηφιστεί ο νόµος που ήδη ισχύει για τα κριτήρια που
πρέπει να πληροί κάποιος για να είναι εσωτερικός ελεγκτής, άρα
αυτοί που µέχρι τώρα δούλευαν ως εσωτερικοί ελεγκτές και δεν
είχαν αυτά που τώρα εκ των υστέρων θεσπίσαµε, πρέπει να χά-
σουν τη δουλειά τους. Αυτό λέει το ΚΚΕ;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Μανωλάκου,

για ένα λεπτό έχετε τον λόγο, αν θέλετε να απαντήσετε.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ήταν πολύ καθαρό, κύριε Υπουργέ, ότι εµείς αυτό που λέµε

είναι ότι στους όρους και στις προϋποθέσεις που βάζετε, δεν
αναγνωρίζετε εξειδικευµένους οικονοµολόγους στον εσωτερικό
έλεγχο…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Το αντίθετο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ:… και στα µεταπτυχιακά που έ-
χουν. Και βάζετε ελεγκτές µε υποδεέστερα πτυχία. Αυτό, λοιπόν,
θα πρέπει να το διορθώσετε. Εντάξει; Είναι πάρα πολύ καθαρά.
Ουσιαστικά καταπατάτε επαγγελµατικά δικαιώµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο πάλι, για να
λυθεί η παρεξήγηση και να καταλάβει το Σώµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν
θα χαλάσουµε τη σειρά τώρα. Δεν θα γίνεται αυτή η δουλειά
τώρα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κάναµε το ακριβώς αντίθετο. Μέχρι να νοµο-
θετήσουµε, ο εσωτερικός ελεγκτής οριζόταν από την εταιρεία,
χωρίς κανέναν όρο και καµµία προϋπόθεση, µηδέν. Εµείς θεσµο-
θετήσαµε τα µεταπτυχιακά, τα πτυχία οικονοµολόγου και όλα
αυτά που µόλις τώρα είπατε. Ετέθη από το Οικονοµικό Επιµελη-
τήριο το πρόβληµα ότι εφόσον θεσµοθετήσαµε όλα αυτά που
µόλις τώρα είπατε, αυτοί που έως τώρα εργάζονταν, χάνουν τη
δουλειά τους. Και προσθέτουµε µεταβατικά ότι αν έχεις κάποια
χρόνια που ασκείς αυτό το επάγγελµα, ακόµα και χωρίς αυτά,
θα µπορείς να το ασκήσεις και στο µέλλον. Για ποιο λόγο; Για να
µη χάσουν τη δουλειά τους αυτοί που έως τώρα δουλεύαν. Επι-
µένετε να απολυθούν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατανοητό. Το έχετε
ρωτήσει. Το είπατε και σας απήντησε η κ. Μανωλάκου. Μερικά
πράγµατα τα επαναλαµβάνουµε. Ας τελειώνουµε σήµερα λίγο
νωρίτερα.

Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο

περιλαµβάνει µε τα άρθρα 1 έως 4 το σηµαντικότατο θέµα των
Ναυπηγείων Ελευσίνας, ενώ στα υπόλοιπα άρθρα, από το 5 έως
το 12, υπάρχουν διάφορες διατάξεις, όπως για τα εξής.

Πρώτον, για τη δηµιουργία κοινόχρηστων έργων υποδοµής
παραθεριστικού τουριστικού χωριού εκτός σχεδίων πόλεως,
όπου ξανά στηρίζεται η µονοκαλλιέργεια του τουρισµού, αντί ο
πρωτογενής τοµέας και η µεταποίηση.

Δεύτερον, για την υποχρέωση δηµοσίευσης οικονοµικών κα-
ταστάσεων µικρών εταιρειών, όπου δεν θα πρέπει να εξαιρούνται
οι µεγάλες επιχειρήσεις από την αποφυγή δηµοσίευσης κάποιων
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οικονοµικών στοιχείων, όπως, για παράδειγµα, η µονοπρόσωπη
«EL DORADO». 

Τρίτον, για την κατάργηση των ενδιάµεσων εκπτώσεων και για
τη ρύθµιση των υποχρεώσεων της εταιρείας «Ελληνικά Τουρι-
στικά Ακίνητα Α.Ε.», η οποία λειτουργεί το καζίνο της Πάρνηθας,
και έχει κόστος για το δηµόσιο, όπως αναφέρεται, χωρίς όµως
να ποσοτικοποιείται από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

Τέταρτον, για την ακύρωση τουριστικών αγορών, καθώς επί-
σης για την έρευνα.

Τέλος, τα άρθρα 13 έως 17 αφορούν κάποιες ρυθµιστικές δια-
τάξεις για το επάγγελµα του εσωτερικού ελέγχου, κάτι που φυ-
σικά υπάρχει ήδη, αλλά συµπληρώνεται, όπως για παράδειγµα,
µε το µητρώο εσωτερικών ελεγκτών, µε κανόνες εσωτερικού
ελέγχου και µε κώδικα δεοντολογίας.

Σχετικά τώρα µε το µέρος που αφορά τα Ναυπηγεία της Ελευ-
σίνας, εµείς ήµασταν ανέκαθεν υπέρ της λειτουργίας όλων των
ναυπηγείων της χώρας, ενώ από την πρώτη στιγµή αναφερόµα-
στε στο ναυτιλιακό σύµπλεγµα, στην τεράστια σηµασία της ναυ-
πηγοεπισκευαστικής ζώνης και στη βαριά βιοµηχανία της Ελλά-
δας που είναι τα ναυπηγεία, έχοντας αφιερώσει ένα µεγάλο
µέρος του προγράµµατός µας.

Ασφαλώς πρέπει να λειτουργήσουν τα ναυπηγεία, ενώ η Ελ-
λάδα έχει πολλές δυνατότητες, µεταξύ άλλων, την ελληνική ναυ-
τιλία που είναι το νούµερο ένα στον πλανήτη -δεν πρέπει να
ξεχνάµε ποτέ- παρά το µικρό πληθυσµιακά µέγεθος της χώρας
µας. Εντούτοις, δεν µπορούµε να λειτουργούµε µε απλά ευχο-
λόγια, θυµίζοντας πως ο Υπουργός Ανάπτυξης υποσχόταν τη λει-
τουργία της «Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης», λέγοντας τότε
πως είχε βρει επενδυτή. Αργότερα όµως δήλωσε πως δεν ήταν
εφικτό επειδή ο επενδυτής είχε ακάλυπτες επιταγές και δεν µπο-
ρούσε να βρει κορόιδα να την πουλήσει, µε αποτέλεσµα η «Ελ-
ληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης» να είναι σήµερα, δυστυχώς, αδρα-
νοποιηµένη. Κάτι ανάλογο, λοιπόν, δεν πρέπει να συµβεί µε τα
ναυπηγεία µας. Γι’ αυτό άλλωστε αναφέραµε το παράδειγµα της
«Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης», τα οποία ναυπηγεία είναι σε
θέση, όχι µόνο να επισκευάζουν πλοία, αλλά επιπλέον να κατα-
σκευάζουν µηχανήµατα. 

Όπως αναφέραµε στην επιτροπή, τα Ναυπηγεία της Ελευσί-
νας δεν είναι µια σχετικά µικρή επιχείρηση, όπως της Σύρου, ενώ
υπάρχει η κακή εµπειρία των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά επί Σάφα.
Οφείλουµε δε να είµαστε προσεκτικοί, αφού η διαδικασία µε την
«ΟΝΕΧ» έχει ξεκινήσει τουλάχιστον από τον περυσινό Σεπτέµβρη
όσον αφορά στην παρούσα προσέγγιση, το 2019 επί ΣΥΡΙΖΑ δη-
λαδή, ενώ ο Υπουργός µάς ενηµέρωσε ότι κατατέθηκε το νοµο-
σχέδιο στη Βουλή απλά και µόνο επειδή στελέχη του Πολεµικού
Ναυτικού εξέφρασαν φόβους για νοµικές ευθύνες που θα απο-
φευχθούν µέσω της παρούσας διαδικασίας. 

Στην ουσία, λοιπόν, ζητείται από εµάς λευκή επιταγή και το
ακαταδίωκτο για ένα θέµα που αφορά δηµόσιο χρήµα, στη δια-
γραφή δηλαδή µεγάλου µέρους των υποχρεώσεων του Πολεµι-
κού Ναυτικού, των φόρων και των λοιπών οφειλών στο κράτος,
για ένα τεράστιο κούρεµα δηλαδή της τάξης του 93%, όπως κα-
θίσαµε και υπολογίσαµε όσο καλύτερα µπορούµε µε πίνακα που
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, όπου ο Υπουργός µάς διαβεβαί-
ωσε πως έχει τη συµφωνία και την εξουσιοδότηση να το δροµο-
λογήσει τόσο από το Υπουργείο Άµυνας όσο και από το υπό-
λοιπο δηµόσιο. 

Εντούτοις, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, ο Υπουργός
Άµυνας έχει πει στο παρελθόν, τον προηγούµενο Φεβρουάριο,
αν δεν κάνω λάθος, τα εξής: «Χωρίς να επενδυθούν πρώτα κε-
φάλαια στην Ελευσίνα, υπογραφή δική µου δεν µπαίνει για κού-
ρεµα χρεών του Πολεµικού Ναυτικού όπως και για ανάθεση
έργου, γιατί, όπως γνωρίζετε, θα πάω φυλακή». Πολύ σηµαντικό. 

Από την άλλη πλευρά, υποβάλαµε µία σειρά ερωτήσεων στον
επενδυτή κατά την ακρόαση των φορέων, ενώ οι απαντήσεις που
πήραµε ήταν δυστυχώς εντελώς αόριστες. Σε κάθε περίπτωση,
δεν µας απάντησε για το σηµαντικότερο, για το εάν υπάρχει δε-
σµευτική επιστολή για τη χρηµατοδότηση ύψους 102 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ εκ µέρους της αµερικάνικης DFC, όπου όµως ο
Υπουργός µάς διαβεβαίωσε στην επιτροπή πως την έχει ο ίδιος
και φυσικά τον πιστεύουµε, ενώ έχουν δοθεί διαβεβαιώσεις και

σε άλλα µέλη της Κυβέρνησης. 
Υποβάλαµε επίσης ερωτήσεις στον Υπουργό όπου, µεταξύ

άλλων, µας απάντησε –αποκαλώντας, δυστυχώς, την Ελλάδα
«Ψωροκώσταινα», αν είναι δυνατόν!- πως η αµερικάνικη DFC
µπορεί να επενδύσει µόνο στην εµπορική εταιρεία, ενώ στην
αµυντική δεν επιτρέπεται από το καταστατικό της, γεγονός που
είναι εξαιρετικά αρνητικό και θα το τεκµηριώσουµε στη συνέχεια. 

Συνεχίζοντας, τονίσαµε πως δεν έχουµε στη διάθεσή µας ορι-
σµένα απαραίτητα στοιχεία όσον αφορά στη σωστή απόφαση εκ
µέρους µας, όπως τα εξής: 

Πρώτον, το σχέδιο της συµφωνίας εξυγίανσης των Ναυπη-
γείων Ελευσίνας που έχει υποβληθεί προς έγκριση στη γενική
συνέλευση της εταιρείας «ΝΕΩΡΙΟΝ ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ» στις 31-1-
2022, οπότε υπάρχει. 

Δεύτερον, το πρακτικό διαβούλευσης µε τους εργαζόµενους
του Σεπτεµβρίου του 2021 που ενέκριναν το 97% των εργαζόµε-
νων, όπως ειπώθηκε, και έχει κατατεθεί στο Υπουργείο Εργα-
σίας, ούτε τυχόν µετατροπές που έχουν γίνει έκτοτε. 

Τρίτο και βασικότερο, το στρατηγικό επιχειρησιακό σχέδιο,
όπου να φαίνεται το επενδυτικό πλάνο, καθώς επίσης ο προϋπο-
λογισµός των µελλοντικών εσόδων, εξόδων και επενδύσεων ανα-
λυτικά. Το σχέδιο αυτό θα έπρεπε να έχει χωριστά στοιχεία για
την αµυντική εταιρεία, όπου θα εντάσσονται, µεταξύ άλλων, οι
υποχρεώσεις προς τους υπάρχοντες εργαζόµενους, σηµειώνον-
τας πως ο αµυντικός κλάδος δεν θα χρηµατοδοτηθεί από τη
DFC, ενώ θα έχει συνολικές υποχρεώσεις ύψους περί τα 63 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Επίσης, χωριστά στοιχεία για την εµπορική εται-
ρεία, η οποία θα έχει όλες τις άλλες απαιτήσεις του δηµοσίου
που κουρεύονται, ενώ ενδεχοµένως θα γίνουν σε αυτή οι πρό-
σθετες επενδύσεις και οι προσλήψεις που υπόσχεται ο επενδυ-
τής.

Στη συνέχεια προσπαθήσαµε να διαπιστώσουµε τη φερεγγυό-
τητα του επενδυτή συγκεντρώνοντας µερικά βασικά οικονοµικά
στοιχεία από όλες τις εταιρείες του που θα καταθέσουµε επίσης
στα Πρακτικά συγκεντρωτικά. Με κριτήριο αυτά τα στοιχεία, το
µέγεθος των δραστηριοτήτων του δεν εξασφαλίζει τις ανάγκες
των πολύ µεγαλύτερων από το Νεώριον Ναυπηγείων Ελευσίνας,
ενώ στην ερώτησή µας εάν θα τοποθετήσει ο ίδιος ο επενδυτής
το 20% των χρηµάτων, αφού η DFC δεν µπορεί να υπερβεί το
80%, δηλαδή 25,5 εκατοµµύρια, δεν απάντησε καθόλου.

Επαναλαµβάνουµε εδώ ότι, µε βάση αυτά που µας είπε ο
Υπουργός, ο επενδυτής πρέπει να καλύψει τις υποχρεώσεις της
αµυντικής εταιρείας, τα 63 περίπου εκατοµµύρια δηλαδή, οπότε
και τους εργαζόµενους µόνος του, αφού δεν επιτρέπεται να το
κάνει η DFC. 

Παρεµπιπτόντως, έως πρόσφατα εµφανιζόταν η πρόταση ως
«Όµιλος FINCANTIERI ONEX». Έχει αλλάξει κάτι; Μήπως το εν-
διαφέρον προέκυψε σε συνδυασµό µε το συµβόλαιο των κορβε-
τών των 2 δισεκατοµµυρίων, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτι-
κά, ενδεχοµένως αυτών της «FINCANTIERI» έναντι των γαλλικών
Gowind -απορία µας- όπως πριν για τις φρεγάτες LCS που δεν
επιλέχθηκαν έναντι των Μπελαρά;

Σε κάθε περίπτωση, εµείς δεν θεωρούµε σωστό να δε-
σµεύουµε τις αποφάσεις των Ενόπλων Δυνάµεων µέσω του ιδιο-
κτησιακού καθεστώτος των ναυπηγείων. 

Σύµφωνα µε άρθρο βέβαια σε εφηµερίδα, που θα καταθέ-
σουµε επίσης τα Πρακτικά, η DFC θα καταθέσει αρχικά 50 εκα-
τοµµύρια στην εµπορική εταιρεία και ο επενδυτής 15 εκατοµµύ-
ρια, ενώ η «FINCANTIERI» 100 εκατοµµύρια στην αµυντική όµως
εταιρεία. Πρόκειται όµως για ένα δηµοσίευµα σενάριο, εκτός βέ-
βαια εάν το επιβεβαιώσει ο Υπουργός. 

Μας δηµιουργήθηκαν επιπλέον τα εξής ερωτήµατα, τα οποία
δεν απάντησε ο Υπουργός στην επιτροπή: 

Πρώτον, αναφέρθηκε από τους φορείς ότι οι απαιτήσεις του
Πολεµικού Ναυτικού είναι 142 εκατοµµύρια ευρώ, οι οποίες απο-
τελούνται από µία οφειλή ύψους 110 εκατοµµυρίων που δεν γνω-
ρίζουµε από πού προέκυψε και δεν µας εξηγήθηκε, καθώς επί-
σης από 32 εκατοµµύρια σε ρήτρες. Ρωτήσαµε εάν πρόκειται
εδώ για εγγυητικές των τραπεζών που θα καταπέσουν επειδή κα-
θυστέρησαν τα έργα, χωρίς να πάρουµε καµµία απάντηση. 

Δεύτερον: Σύµφωνα µε αυτά που είπε ο Υπουργός, το 2019
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υπήρχε αρχική απαίτηση από το Πολεµικό Ναυτικό ύψους 80
εκατοµµυρίων ευρώ. Μετά από διαπραγµάτευση, όµως, µε το
Πολεµικό Ναυτικό για να πιστοποιηθεί η συγκεκριµένη απαίτηση
γραπτά, ήλθαν και του είπαν 120 εκατοµµύρια του Υπουργού,
ενώ όταν πήγε να γίνει το σχέδιο εξυγίανσης, του είπαν 155 εκα-
τοµµύρια. Ούτε εδώ πήραµε απάντηση όσον αφορά το πώς προ-
κύπτουν αυτές οι διαφορές. 

Σχετικά τώρα µε τις βελτιώσεις της σύµβασης που δήλωσε ο
Υπουργός, έχουµε τα εξής: 

Πρώτον, θα τηρηθούν και θα εφαρµοστούν οι συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας στην αµυντική εταιρεία, αλλά όχι στην εµπο-
ρική, δηλαδή εκεί θα δουλεύουν µάλλον εργολαβικά, όπως είναι
τελευταία της µόδας. 

Δεύτερον, οι πάσης φύσεως απαιτήσεις των εργαζόµενων εξο-
φλούνται σε ποσοστό 30% του συνόλου µετά την ηµεροµηνία
επικύρωσης του σχεδίου εξυγίανσης, ενώ το υπόλοιπο 70% µετά
την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης των µεταβιβάσεων, χωρίς προ-
ϋποθέσεις έργων. Εντούτοις, δεν αναφέρεται κανένα σαφές χρο-
νικό όριο. 

Τρίτον, για την ικανοποίηση του Πολεµικού Ναυτικού θα απο-
δοθεί σε βάθος τριάντα ετών ποσό που θα είναι τουλάχιστον ίσο
µε το ποσό ανάκτησης, όχι λιγότερα από 20 εκατοµµύρια ευρώ.
Ρωτήσαµε εδώ πώς προκύπτει το ποσό, τι αντιπροσωπεύει και
αν πρόκειται για ρήτρες, χωρίς να πάρουµε απάντηση.

Κλείνοντας το θέµα, µετά τη λεπτοµερειακή ανάλυση των οι-
κονοµικών µεγεθών του Ναυπηγείου της Ελευσίνας και επίσης
του Ναυπηγείου της Σύρου, έχουµε την εντύπωση πως ο σκοπός
του επενδυτή είναι να επιτύχει την πιο συµφέρουσα συµφωνία
που γίνεται για τον ίδιο µε κούρεµα έως και 93% των οφειλών
προς το δηµόσιο, ενώ µετά να αναζητήσει τα κεφάλαια που απαι-
τούνται επιπλέον για τις απαραίτητες επενδύσεις, εκτός εάν έχει
ήδη βρει κάποιον να συνεργαστεί µαζί του και δεν το λέει για να
διατηρήσει υψηλά τα κουρέµατα, κάτι που ασφαλώς είναι δι-
καίωµά του και συνηθίζεται σε τέτοιες διαπραγµατεύσεις. Πάν-
τως, εάν πληρώσει 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ φόρους σε βάθος
εικοσιπενταετίας, όπως ισχυρίζεται, τα αντίστοιχα κέρδη θα είναι
υψηλά, οπότε ελκυστικά για κάποιον τρίτο ενδιαφερόµενο. 

Μας ανησυχεί πάντως το ότι δεν προβλέπονται κάποια χρονικά
όρια σχετικά µε το «πότε» και «πώς» θα λήξει η διαδικασία εάν
δεν βρει τελικά τα κεφάλαια, πόσω µάλλον όταν δεν αναλαµβάνει
καµµία ευθύνη για την ενδιάµεση περίοδο έως τη µεταβίβαση
της εταιρείας. Υποθέτουµε και ελπίζουµε βέβαια πως επειδή τα
ενδεχόµενα κεφάλαια της DFC θα κατατεθούν στην εµπορική
εταιρεία, στην οποία έχουν καταχωρηθεί οι απαιτήσεις των τρα-
πεζών, της ΕΠΑΛ κ.λπ., δεν θα είναι τα κουρέµατά τους ποσοστι-
αία σηµαντικά χαµηλότερα απ’ αυτά του δηµοσίου -θυµίζουµε
ότι 93% ήταν του δηµοσίου-, δηλαδή όχι πολύ λιγότερα απ’ αυτό
το 93%, αφού κάτι τέτοιο θα µπορούσε να θεωρηθεί ως απιστία
µε ποινικές ευθύνες για όσους το δροµολογήσουν. Πρέπει να
έχουµε µεγάλη προσοχή πόσο θα είναι το κούρεµα στις τράπε-
ζες και στους λοιπούς πιστωτές. 

Αυτοί είναι οι προβληµατισµοί µας, ενώ φυσικά θέλουµε να λει-
τουργήσουν τα ναυπηγεία τόσο για τους εργαζόµενους όσο και
για την περιοχή και για τη χώρα µας, αλλά δεν έχουµε εµπιστο-
σύνη ούτε στον επενδυτή ούτε στη διαδικασία, πόσω µάλλον
όταν ο ίδιος επενδυτής είχε υποβάλει το 2013 πρόταση για εξα-
γορά της ΕΑΔ, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, µε αντί-
στοιχα µεγάλες υποσχέσεις και επίσης το 2019 επί ΣΥΡΙΖΑ για
τα Ναυπηγεία Ελευσίνας, όπου δεν δόθηκε τότε συνέχεια, ενώ
πρόσφατα µια πολύ χαµηλή προσφορά για τα Ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά. 

Εντούτοις, σκεφτήκαµε στη συνέχεια αν υπάρχει κάποια εναλ-
λακτική λύση, πόσω µάλλον όταν εµφανίστηκε και άλλος ενδια-
φερόµενος, ο όµιλος Σπανόπουλου, τον οποίο κ. Σπανόπουλο ο
Υπουργός χαρακτήρισε σοβαρό και αξιόλογο επιχειρηµατία.
Εµείς δεν τον γνωρίζαµε. 

Εν προκειµένω, αντί να χάσει το δηµόσιο το 93% των απαιτή-
σεών του, θα µπορούσε να εξετάσει την ενδεχοµένως καλύτερη
πρόταση του κ. Σπανόπουλου, καθώς επίσης να αναζητήσει άλ-
λες. Επειδή, όµως, όπως πολύ σωστά είπε ο Υπουργός -πρώτον-
ο κ. Σπανόπουλος εµφανίστηκε πολύ αργά και -δεύτερον- όταν

ολοκληρωθούν οι εργασίες του Πολεµικού Ναυτικού στα τέλη
του έτους δεν θα υπάρχει δυνατότητα πληρωµής των εργαζοµέ-
νων, αν και υπάρχει πρόταση για µία ακόµη πυραυλάκατο, καθώς
επίσης και το πρόγραµµα αναβάθµισης των ΜΕΚΟ -περί τα 500
εκατοµµύρια-, θα µπορούσαν να δροµολογηθούν εναλλακτικά τα
εξής: Πρώτον, να κρατικοποιηθεί τουλάχιστον ο αµυντικός κλά-
δος των ναυπηγείων, να τον αναλάβει δηλαδή το Πολεµικό Ναυ-
τικό ως βάση υποστήριξης έναντι των απαιτήσεων που έχει,
σηµειώνοντας πως η Τουρκία διαθέτει δύο ναυπηγεία βάσης για
το λιγότερο από διπλάσιο πολεµικό ναυτικό της, καθώς επίσης -
δεύτερον- να κρατικοποιηθεί και να εκµισθωθεί ο εµπορικός κλά-
δος στον κ. Σπανόπουλο που έχει ήδη ενδιαφερθεί, έως ότου
ολοκληρώσει την πρότασή του ή απλά να εξυγιανθεί από το δη-
µόσιο, έτσι ώστε να πουληθεί αργότερα σε µια σωστή τιµή που
δεν θα έχει τόσο σοβαρές ζηµιές για το κράτος µας ή να δροµο-
λογηθεί κάποιο ΣΔΙΤ. Έναντι πάντως των οφειλών του, µε τον
τρόπο αυτό το δηµόσιο θα πάρει στρατηγικά πάγια λογιστικής
αξίας 87 εκατοµµυρίων -προφανώς πολύ υψηλότερα στην πραγ-
µατικότητα-, σύµφωνα µε τον ισολογισµό των ναυπηγείων, ενώ
θα αναλάβει την εξόφληση του προσωπικού και θα προβεί σε
διακανονισµό µε τους πιστωτές, τράπεζες κ.λπ., κουρεύοντας
τότε µεγάλο µέρος των απαιτήσεών τους.

Κλείνοντας, θα πω ότι προφανώς δεν µπορούµε να αναλύ-
σουµε τα παραπάνω στο πλαίσιο της Ολοµέλειας, αλλά µόνο να
αναδείξουµε ότι υπάρχουν εναλλακτικές δυνατότητες -θέλουµε
πάντοτε να είµαστε εποικοδοµητικοί-, έτσι ώστε αφ’ ενός µεν να
µη χάσει τόσα χρήµατα το κράτος -είναι τεράστιο το ποσό που
θα χάσει- και αφ’ ετέρου να λειτουργήσουν τα ναυπηγεία και να
διατηρηθούν οι θέσεις εργασίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Τι θα ψηφίσετε, λοιπόν;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Προσανατολιζόµαστε στο «παρών»,
εκτός και αν δώσετε καλύτερες απαντήσεις. Θα δούµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουρ-
γών, όπως ισχύουν, την 23-8-2022 ποινική δικογραφία που
αφορά στον τέως Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα και στους πρώην
Υπουργός και Αναπληρωτές Υπουργούς Οικονοµικών Ιωάννη Βα-
ρουφάκη, Ευκλείδη Τσακαλώτο, Τρύφωνα Αλεξιάδη, Δηµήτριο
Μάρδα και Γεώργιο Χουλιαράκη.

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επί-
καιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 2 Σεπτεµβρίου 2022.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 946/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Παρά-
ταση προθεσµίας ανανέωσης των παραγωγικών αδειών στις λαϊ-
κές αγορές έως 31-12-2022».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6380/12-7-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Επέκταση του προγράµµατος µακροχρονίως ανέργων πενήντα
πέντε - εξήντα επτά ετών για ένα συν ένα χρόνια».

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΜέΡΑ25 κ. Κρίτων
Αρσένης.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για να δούµε τη µεγάλη εικόνα, αφού οι Ευρωπαίοι πίεσαν την

Ελλάδα να πουλήσει τον Πειραιά στην Κίνα µε τις «πλάτες» της
Αµερικής, τώρα τρέχει η Αµερική να κάνει το δικό της τόξο σε
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Σύρο, Σκαραµαγκά και τώρα Ελευσίνα.
Προφανώς και ήταν λάθος η πώληση του Πειραιά στην Κίνα

για έναν πολύ απλό λόγο, γιατί ο Πειραιάς θα έπρεπε να είναι δη-
µόσιος. Δεν έπρεπε καµµία χώρα, κανένας ιδιώτης να πάρει το
µεγάλο λιµάνι της χώρας, πόσω µάλλον όταν πήρε και το port
authority, δηλαδή όλη τη διοίκηση, τη διαχείριση, το δηµόσιο
κοµµάτι της διαχείρισης του λιµανιού, όχι µόνο το εµπορικό κοµ-
µάτι. Συζητάµε αυτή τη στιγµή για έναν Πειραιά -ειρήσθω εν πα-
ρόδω- που ζητάει η «COSCO» τώρα που γίνεται το µετρό να
πάρει τον επιβατικό σταθµό να τον πάει αλλού για να έχει εκεί
πέρα κρουαζιέρα ή ό,τι άλλο θέλει. 

Είχαµε µια µεγάλη αποκάλυψη χθες. Βγήκαν δηµοσιεύµατα
για δύο πολύ υψηλόβαθµα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, τα οποία φέρε-
ται να γνώριζαν ότι ήταν απάτη, όπως λέει το δηµοσίευµα, η αγο-
ραπωλησία στη Ζάκυνθο και να συµµετείχαν παρ’ όλα αυτά σ’
αυτή και να προσπαθούσαν να την καλύψουν. Προφανώς και
πρέπει να απαντήσει και ο ΣΥΡΙΖΑ όσον αφορά αυτό. Η αγορα-
πωλησία 15% της Ζακύνθου, περιουσίες οκτακοσίων ανθρώπων
…

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Έγινε η αγοραπωλησία; Δεν έγι-
νε.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: H αγοραπωλησία έχει γίνει και
όχι µόνο έχει γίνει, αλλά θεωρείται ακόµα αυτή η περιουσία των
οκτακοσίων ανθρώπων ιδιοκτησία του εµίρη του Κατάρ. 

Ποιο είναι το συγκλονιστικό εδώ πέρα; Ότι ο κ. Μητσοτάκης -
προφανώς προσωπικά- αντί να χρησιµοποιήσει καν αυτό σαν άλ-
λοθί του στα µύρια όσα που έκανε στις υποκλοπές, προτίµησε
να εξαφανίσει την είδηση, να µηνύσει τον δηµοσιογράφο που
ήταν από τον δικό του χώρο για διαρροή εγγράφων της ΕΥΠ,
που σηµαίνει ότι ήταν αληθή τα έγγραφα αυτά. Προτιµάει, δη-
λαδή, να µη µάθουµε τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή στη Ζάκυνθο
µε το ναυάγιο της Ζακύνθου. Αυτή τη στιγµή ανήκει στον εµίρη
του Κατάρ, ενώ υπάρχουν ποινικές διαδικασίες για όλους τους
εµπλεκόµενους. Υπάρχει το βούλευµα του συµβουλίου πληµµε-
λειοδικών που λέει ότι όλα ήταν απάτη. Και αυτή τη στιγµή, βέ-
βαια, ο κ. Μητσοτάκης, που συνάντησε πριν από µια εβδοµάδα
τον εµίρη του Κατάρ, θέλησε να εξαφανίσει το τελευταίο του σω-
σίβιο απέναντι στη µάχη µε τις υποκλοπές. Αυτή είναι η Κυβέρ-
νηση. Αυτό ακριβώς είναι η Κυβέρνηση. 

Όµως, θέλω να σταθώ και σε εσάς, κύριε Υπουργέ. Εσείς που
προωθούσατε πάρα πολύ έντονα την επένδυση αυτή του εµίρη
του στο ναυάγιο της Ζακύνθου, δεν γνωρίζατε τις καταγγελίες
των πολιτών ότι ήταν απάτη; Δεν είχατε συναντήσει τον Αύγου-
στο του 2019 δύο µητροπολίτες µαζί µε τους δικηγόρους και µαζί
και µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας και σας τα εξήγησαν
µε το νι και µε το σίγµα; Γιατί στηρίζετε αυτή την επένδυση;
Μέχρι που σας έφερα εδώ πέρα µε επίκαιρη ερώτηση. Αφού είχε
δηµοσιεύσει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» πλέον την απόφαση του συµβου-
λίου, το βούλευµα του συµβουλίου πληµµελειοδικών που έλεγαν
και αυτοί ότι είναι απάτη και µόνο τότε κάνατε πίσω και είπατε:
Ας κάνουν οι Ζακυνθινοί ό,τι θέλουν. Αν θέλουν να τρώνε βελα-
νίδια, ας τρώνε βελανίδια. 

Ο κ. Γεωργιάδης, βέβαια, τελευταία αρέσκεται πάρα πολύ να
κάνει και προσωπικές επιθέσεις απέναντί µου. Πολλές φορές δεν
τολµά να τις κάνει ο ίδιος. Βάζει άλλους ανθρώπους να εµφανί-
ζονται. 

Κύριε Γεωργιάδη, είναι τιµή µου αυτές οι επιθέσεις, όπως κάθε
αναµέτρηση της νύχτας µε τη µέρα, γιατί αυτή η νύχτα είναι η
Κυβέρνησή σας και όποια κυβέρνηση εξυπηρετεί τόσο σκληρά
και µε οποιοδήποτε τρόπο τα συµφέροντα των ολιγαρχών εις
βάρος καθενός ξεχωριστά πολίτη αυτής της χώρας και το µέλλον
του και εις βάρος της πιθανότητας αυτός ο πολίτης και τα παιδιά
του να συνεχίσουν να ζουν σε αυτή τη χώρα. Και προφανώς σή-
µερα είµαστε εµείς αυτή η περίπτωση. 

Όσο για την αποστροφή σας στον λόγο σας χθες ότι, επιτέ-
λους, πρέπει κάποια στιγµή να τελειώνει ο λαϊκισµός σε αυτή τη
χώρα, νοµίζω ότι αν πήρατε αυτή την απόφαση, έχουµε κάνει ένα
τεράστιο βήµα όλοι µαζί. 

Τι τον ενόχλησε, όµως, τον κ. Γεωργιάδη; Τι είπα χθες; Ρώ-
τησα, έκανα µια απλή ερώτηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)
Εµφανίστηκε ο κ. Γεωργιάδης στην επιτροπή λέγοντάς µας -

έφερε και τους εργαζοµένους, µάλιστα- ότι οι εργαζόµενοι είναι
πάρα πολύ ικανοποιηµένοι µε αυτή τη σύµβαση, που δεν περι-
λαµβάνει ούτε τη διατήρηση των θέσεων εργασίας τους ούτε τις
αποζηµιώσεις τους πολλών εκατοµµυρίων ούτε συλλογικές συµ-
βάσεις ούτε τίποτα και ότι οι εργαζόµενοι επιχαίρουν αυτή τη
σύµβαση κατά 97% νοµίζω λέγατε, κύριε Υπουργέ.

Αφού, λοιπόν, ούτε οι εργαζόµενοι διαφωνούσαν, ξαφνικά -
διαφωνούσαµε, βέβαια, εµείς και άλλα κόµµατα, αλλά εµείς
πάρα πολύ έντονα- φέρνετε αλλαγές που περιλαµβάνουν χρονο-
διάγραµµα για αποζηµιώσεις, συλλογικές συµβάσεις και κάποια
διατήρηση θέσεων, χωρίς να µας λέτε, βέβαια, τι θέσεις είναι
αυτές. Θα αναφερθούµε σε αυτό. Μην ανησυχείτε.

Τι, λοιπόν, σας προκάλεσε να κάνετε αυτή την αλλαγή, αφού
οι εργαζόµενοι µας λέγατε ότι συµφωνούν, τους φέρατε µαζί
σας; Μας λέγατε ότι δεν υπάρχει κάτι καλύτερο από αυτό. Τι σας
έκανε να αλλάξετε; Αυτό ρώτησα και δέχτηκα προσωπική επί-
θεση και συνεχίζω να το ρωτάω. 

Τι σας έκανε να αλλάξετε, κύριε Υπουργέ; Γιατί ξαφνικά κά-
νατε πίσω και δεχτήκατε τις πιέσεις µας; Θέλω να σας ξεκαθα-
ρίσω ότι το ΜέΡΑ25 θα δίνει µάχες και στον δρόµο µέχρι να
προστατευτούν τα δικαιώµατα κάθε εργαζόµενου και στο δηµό-
σιο, αλλά ακόµα περισσότερο στον ιδιωτικό τοµέα, κάθε εργα-
ζόµενου απέναντι σε οποιονδήποτε ολιγάρχη και οποιοδήποτε
συµφέρον. 

Μας είπατε, βέβαια, ότι εµείς φέρνουµε πάντα προτάσεις οι
οποίες κοστίζουν, ενώ εσείς φέρνετε επενδύσεις που φέρνουν
ανάπτυξη και φέρνουν χρήµατα. Εµείς πρέπει να ξοδεύουµε.
Είναι πραγµατικά προκλητικό να το λέτε σε αυτό το νοµοσχέδιο
όπου το δηµόσιο χάνει 230 εκατοµµύρια. Χαρίζετε 230 εκατοµ-
µύρια και θα έχανε και τα υπόλοιπα, αν οι ναύαρχοι στο Πολεµικό
Ναυτικό έλεγαν ότι θα µας πάνε για απιστία και δεν υπογρά-
φουµε και σας υποχρέωσαν τι; Να πάτε τα υπόλοιπα περίπου 200
εκατοµµύρια, 142 εκατοµµύρια, στο Πολεµικό Ναυτικό. Θα απο-
πληρωθούν -ακούστε- σε τριάντα χρόνια µε έναν όρο, το Πολε-
µικό Ναυτικό να επενδύσει στα Ναυπηγεία Ελευσίνας 7 δισεκα-
τοµµύρια. Θα επενδύσει 7 δισεκατοµµύρια για να πάρει 142 εκα-
τοµµύρια. Δηλαδή, εσείς όταν κάνετε τηλεµάρκετινγκ επενδύετε
σε ένα βιβλίο 7 δισεκατοµµύρια για να πάρετε 142 εκατοµµύρια;
Δηλαδή, δίνετε 7.000 για να πάρετε 142 και ούτε ευρώ; Τι κάνατε;
Έτσι  νοείται η επιχειρηµατικότητα για εσάς;

Προφανώς και είναι µια σύµβαση που ζηµιώνει βαθύτατα το
ελληνικό δηµόσιο, όπως οι αντίστοιχες του Σκαραµαγκά, όπως
οι αντίστοιχες που έχετε  αποφασίσει για το Ελληνικό και για οτι-
δήποτε έχετε αποφασίσει. 

Θέλετε να πούµε για το Ελληνικό, πέρα από τη ζηµιά την κα-
θαυτή επένδυση; Να δούµε πόσες επιχειρήσεις θα κλείσουµε,
πόσα εµπορικά κέντρα, πόσες επιχειρήσεις θα κλείσουν στα πα-
ράλια στον νότιο τοµέα; Και τα δεδουλευµένα;

Θα κλείσουν, κύριε ναύαρχε, οι επιχειρήσεις γιατί πάρα πολύ
απλά όλος ο πόλος ο εµπορικός θα συσσωρευτεί στο Ελληνικό. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Άρα, θα ανοίξουν και άλλες.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Θα ανοίξουν επιχειρήσεις ενός

και θα κλείσουν όλων των πολιτών. Εάν αυτό για σας είναι επέν-
δυση και ανάπτυξη, χαίρω πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι, δεν
κάνουµε συζήτηση. Σας παρακαλώ πολύ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Για τα ναυπηγεία τι προτείνετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Για τα ναυπηγεία πολύ απλά προ-

τείνουµε, κατ’ αρχάς, όπως και στον Σκαραµαγκά, αφού αγορά-
ζετε τόσο αχόρταγα κορβέτες, φρεγάτες κ.τ.λ., κάντε τουλάχι-
στον τα αµυντικά ναυπηγεία. Πηγαίνετε στο Πολεµικό Ναυτικό
να τις κατασκευάζετε τουλάχιστον εκεί πέρα. Αφού είστε αχόρ-
ταγοι στο να αγοράζετε κι άλλα κι άλλα από τους ξένους και για
αυτό δεν το θέλετε καν. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Αφού το καταψηφίσατε.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Για κάθε τι που αγοράζετε δεν

δηµιουργείτε µια θέση απασχόλησης πέρα από οτιδήποτε άλλο
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και το αφήγηµά σας. 
Να πούµε ειρήσθω εν παρόδω για το αφήγηµά σας περί Τουρ-

κίας. Ο εµίρης του Κατάρ είναι ο καλύτερος φίλος του κ. Ερντο-
γάν. Σε αυτόν έχετε δώσει το 15% της Ζακύνθου. Εµάς δεν µας
πειράζει, αλλά για εσάς που είναι το αφήγηµά σας όλη αυτή η
µεγάλη σύγκρουση και η µεγαλοποίησή σας, η σύγκρουση µε
την Τουρκία, θέλω να µας απαντήσετε και σε αυτό. 

Λοιπόν, τι άλλο µας είπε ο κ. Γεωργιάδης; Ότι δεν γνωρίζουµε
τον Πτωχευτικό Κώδικα, αυτόν τον κώδικα που ονοµάσατε δεύ-
τερη ευκαιρία και δεν φέρει καµµία ευκαιρία για τους πολίτες και
το νοµοθετήσατε µέσα στο lockdown του Νοεµβρίου του 2020. 

Μας λέτε: Μα, κύριε Αρσένη, τι είναι αυτά που λέτε; Μπερ-
δεύετε τον Πτωχευτικό Κώδικα. Έρχεται ο Πτωχευτικός Κώδικας,
χρεοκοπεί ο πολίτης, χάνει την περιουσία του και έχει µια δεύ-
τερη ευκαιρία, ενώ δεν χρειάζεται να κάνουµε αυτά σε µια επι-
χείρηση. Συγχωρούµε τα χρέη στις επιχειρήσεις γιατί ζηµιώθηκε
ο επιχειρηµατίας, έχασε την επιχείρηση. Είναι τεράστια ζηµιά
αυτή. Τον τιµωρήσαµε. Τώρα θα του συγχωρήσουµε τα χρέη. Και
βλέπουµε, λοιπόν, επιχειρηµατία µετά τον επιχειρηµατία να χρε-
οκοπεί η επιχείρηση, να έχει πάρει τα χρηµατάκια του και να τα
έχει βάλει σε offshore και να έρχεται πολλές φορές να αγοράζει
ο ίδιος την εταιρεία, αφού του συγχωρήσαµε τα χρέη. Πόσες
φορές ξεχρεώσαµε τις τράπεζες; Τι όφελος είχε αυτό όσον
αφορά τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και τον κάθε Έλληνα πο-
λίτη; Τι σήµαινε αυτό όσον αφορά τα κόκκινα δάνεια; Τίποτα, τί-
ποτα. 

Ξέρετε πού πάνε τα χρήµατα των τραπεζών, όπως µαθαίνουµε
από τα δηµοσιεύµατα; Ετοιµάζονται να χρηµατοδοτήσουν την
«EL DORADO» στις Σκουριές, στον κ. Λάτση που δίνουν. Εκεί
πάνε τα χρήµατα.

Ξεχρεώσαµε τις τράπεζες για να δανειοδοτούµε τους ολιγάρ-
χες. Πού είναι οι µικροί; Γιατί οι µικροί πληρώνουν τα χρέη.

Οπότε εσείς λέτε «µπαίνεις στο πλιάτσικο», εµείς µιλάµε για
τη διάσωση των µικροµεσαίων και των νοικοκυριών. Εκεί είναι η
διαφορά µας, είναι βαθιά ιδεολογική, καθόλου προσωπική, βαθιά
ιδεολογική.

Ανησυχούµε, όµως, και για το εργασιακό µέλλον στην Ελευ-
σίνα. Και ανησυχούµε από τα πεπραγµένα στο Νεώριο της
Σύρου. Μαθαίνουµε από την επίσηµη ενηµέρωση ότι δεν υπάρ-
χουν συλλογικές συµβάσεις, παρά µόνο ατοµικές. Επίσηµα το
Νεώριο της Σύρου δεν εµφανίζει κανέναν εργαζόµενο, είναι µόνο
εργολαβικοί. Δεν υπάρχουν δικαιώµατα, όπως τριετίες, προϋπη-
ρεσίες, υπερωρίες, νυχτερινά, έχουν χαθεί, µε χαµηλά, πολύ χα-
µηλά ηµεροµίσθια, ρεπό που δίνονται όταν δεν υπάρχει δουλειά
και ούτω καθεξής. Αυτές είναι οι καταγγελίες που έχουµε λάβει
στο ΜέΡΑ25.

Και επίσης, τα slapps, δηλαδή οι εξοντωτικές αγωγές απέναντι
σε πολίτες που ζητάνε -τι;- διερεύνηση της ρύπανσης -της ενδε-
χόµενης ρύπανσης- στο λιµάνι της Σύρου, της Ερµούπολης,
χωρίς καν να κατονοµάσουν το Νεώριο για αυτή, µια διερεύνηση
που η ίδια η εταιρεία η «ΟΝΕΧ» έχει ξεκινήσει δυο φορές πρό-
γραµµα για να την κάνει.

Και µηνύονται µε αγωγή 4 εκατοµµυρίων ευρώ πολίτες και το
Παρατηρητήριο Περιβάλλοντος εκεί πέρα στη Σύρο για αυτό.
Και πήγα εγώ στην αγωγή ως µάρτυρας υπεράσπισης. Μάρτυ-
ρας κατηγορίας ήταν ο κ. Νεφελούδης από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος
έλεγε ότι εξυπηρετούν επιχειρηµατικά συµφέροντα οι πολίτες
που ζητάνε διερεύνηση της ρύπανσης και περιµένω την απάν-
τηση του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτό.

Αν ο κ. Νεφελούδης εκπροσωπεί την επίσηµη γραµµή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, σε πόσες βάρκες πατάτε; Είναι στέλεχός σας. Το υιοθε-
τείτε; Υιοθετείτε την άποψη αυτή, ότι οι πολίτες για τους οποίους
υπάρχει αγωγή 4 εκατοµµυρίων ευρώ εξυπηρετούν επιχειρηµα-
τικά συµφέροντα και γι’ αυτό ζήτησαν τη διερεύνηση της ρύπαν-
σης; Και δεν έφτανε µόνο αυτό, στο συνέδριό σας επιτρέψατε
ξαφνικά να αλωθούν οι τοπικές οργανώσεις µε αιτήσεις εκατον-
τάδων µελών που είχαν µείνει στον πάγο για µια σειρά από λό-
γους και αυτό οδήγησε -µην µε κοιτάτε έτσι!- στην παραίτηση
τον αναπληρωτή συντονιστή και πέντε µέλη της οργάνωσής σας
στη Σύρο.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Συγγνώµη, θα µας κάνετε παρα-

τηρήσεις για τις εσωκοµµατικές µας διαδικασίες; Μιλήστε για το
νοµοσχέδιο!

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ναι, εγώ θα σας κάνω και απαν-
τήστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, αφήστε τον να µιλήσει, να ολοκληρώσει!

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Επιτρέπετε την εσωτερική σας
άλωση; Σε αυτά θέλω να απαντήσετε, σε πόσες βάρκες στέκεστε
και ποια είναι η βάρκα που επιλέγετε όσον αφορά το Νεώριο.
Αυτό θέλω να µας πείτε!

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Μιλήστε για το νοµοσχέδιο,
κύριε συνάδελφε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, αφήστε να ολοκληρώσει και µετά πάρτε τον λόγο!
Σας παρακαλώ!

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Όσον αφορά τη βιωσιµότητα της
επιχείρησης, γιατί εδώ πέρα θα µας πει και µας λέει η Κυβέρνηση
«µα, θέλουµε ανοιχτά τα ναυπηγεία», καµµία εγγύηση βιωσιµό-
τητας! Ακόµα και στο δικό σας σχέδιο δεν δεσµεύεται η «ONEX»,
η οποία δεν δίνει κάποια χρήµατα. Όπως µας οµολόγησε στη
διαβούλευση όλα τα χρήµατα είναι των χρηµατοδοτών της, όχι
της ίδιας της εταιρείας. Δεν δεσµεύεται για το ποσό που θα επεν-
δύσει στο ναυπηγείο και αν η επένδυση θα είναι ανεξάρτητη από
ανάθεση των προγραµµάτων του Πολεµικού Ναυτικού, των 7 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ που πρέπει να επενδύσει το Πολεµικό Ναυ-
τικό για να πάρει τα 142 εκατοµµύρια ευρώ πίσω. Δεν δεσµεύεται
-γράφω- στη DFC, µε την οποία µας είπατε ότι έχετε πάει στην
Αµερικανική Πρεσβεία και διαπραγµατεύεστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Είπα εγώ ότι διαπραγµατεύοµαι;
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Πήγατε στην Αµερικανική Πρε-

σβεία. Για ποιον λόγο πήγατε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Τι για ποιον λόγο πήγα; Γιατί µια ξένη

χώρα επενδύει στη χώρα µας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ακριβώς, µια ξένη χώρα επεν-

δύει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Αρσένη, συνεχί-

στε την οµιλία σας, σας παρακαλώ πολύ! Δεν πιάνουµε συζήτηση
µε τους συναδέλφους.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Δεν δεσµεύεται η DFC ότι θα
επενδύσει στα ναυπηγεία. Ποιο θα είναι το χρονικό πλαίσιο και
το ποσό; Και θα είναι ανεξάρτητη η επένδυση από άλλες επεν-
δύσεις στο Πολεµικό Ναυτικό; Μάθαµε, βέβαια, σήµερα ότι δεν
µπορεί έτσι και αλλιώς σήµερα να επενδύσει στο αµυντικό κοµ-
µάτι. Δεν δεσµεύεται η «FINCANTIERI» ότι θα επενδύσει στα ναυ-
πηγεία ανεξάρτητα από ποιες τύπου κορβέτες θα επιλέξει το
Πολεµικό Ναυτικό. Δεν υφίσταται έγγραφη βεβαίωση στο νοµο-
σχέδιο από τους πιστωτές που να δέχονται τους όρους του νο-
µοσχεδίου ούτε, βέβαια, το ΥΠΕΘΑ και καλώς κάνει και δεν δεσ-
µεύεται.

Άρα, ποια βιωσιµότητα; Σε τι αναφέρεστε;
Μιλάµε για κάτι το οποίο δεν αφορά την Ελλάδα, αφορά γεω-

πολιτικούς σκοπούς άλλων χωρών και εξυπηρέτηση συγκεκριµέ-
νων επιχειρήσεων εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος µε
πάρα πολλά αναπάντητα ερωτήµατα. Περιµένουµε να απαντή-
σετε αυτά τα ερωτήµατα.

Πείτε µας, κύριε Υπουργέ, τι σας έκανε επιτέλους -σωστά!-
αλλά τι σας έκανε και αλλάξατε και βάλατε τις πρόνοιες για τους
εργαζόµενους που σας πιέζαµε και µας λέγατε «µα, οι ίδιοι οι ερ-
γαζόµενοι δεν το θέλουν, είστε ενάντια των εργαζοµένων;». Λοι-
πόν, εσάς τι σας έκανε να αλλάξετε; Για πείτε µας! Προφανώς
και καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Μία δήλωση µόνο, όχι δεν απαντάω στον κ.
Αρσένη, γενικά µιλάω, µία δήλωση θα κάνω.

Επειδή ακούω συνέχεια για τις θέσεις των εργαζοµένων και τα
λοιπά, µπορεί να µην το γνωρίζετε, αλλά επειδή αναφέρθηκε πριν
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η κ. Μανωλάκου, που «χαιρετίζει την αγωνιστική συγκέντρωση
που θα κάνει εδώ πέρα το Σωµατείο Μετάλλου και διάφοροι
άλλοι», σε λίγα λεπτά, από ό,τι ενηµερώθηκα, θα είναι έξω οι ερ-
γαζόµενοι του Ναυπηγείου Ελευσίνος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Και οι άλλοι εργαζόµενοι;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Όχι, οι άλλοι που έχετε εσείς το απόγευµα
δεν είναι εργαζόµενοι του Ναυπηγείου Ελευσίνας, είναι το ΠΑΜΕ
και οι δικοί σας, είναι οι µη εργαζόµενοι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ναι, καλά! Εργαζόµενοι είναι, τι «µη ερ-
γαζόµενοι»;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Το σωµατείο των εργαζοµένων το επίσηµο µε
όλους τους εργαζοµένους. Με ενηµέρωσαν ότι δεν λείπει ούτε
ένας, είναι και οι εξακόσιοι. Οι εξακόσιοι εργαζόµενοι των Ναυ-
πηγείων Ελευσίνος θα είναι απ’ έξω να πάτε να τους δείτε. Άρα,
αντί να διαφωνούµε µε το τι θέλουν οι εργαζόµενοι, δεν κάνετε
µία βόλτα έξω να τους µιλήσετε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Άδεια έφυγαν τα πούλµαν! Δεν σας ενη-
µέρωσαν καλά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μου θυµίζει, κυρία Πρόεδρε, αυτή τη διαφω-
νία που είχαν στον Μεσαίωνα οι µοναχοί για τα δόντια των αλό-
γων και το τι λέει ο Αριστοτέλης. Και ένας είπε «αντί να διαφω-
νούµε για τα δόντια των αλόγων και τι λέει ο Αριστοτέλης, δεν
πάµε κάτω σε έναν στάβλο να µετρήσουµε τα δόντια;». Λοιπόν,
για όσους έχουν πράγµατι αγωνία για το τι λένε οι εργαζόµενοι,
τους ενηµερώνω ότι το επίσηµο σωµατείο των εργαζοµένων της
Ελευσίνος σε λίγα λεπτά θα είναι απ’ έξω και όποιος θέλει από
εσάς να τους δει. Οι αγωνιστικοί χαιρετισµοί της κ. Μανωλάκου
είναι οι µη εργαζόµενοι, είναι οι άλλοι που δεν τους αφορά το
Ναυπηγείο Ελευσίνος, αλλά κάνουν γενικά επανάσταση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού, αναφέρθηκε το όνοµά µου.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Και εγώ θα ήθελα τον λόγο,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο και αµέσως µετά για ένα
λεπτό ο κ. Σαντορινιός.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν είσαστε ενη-
µερωµένος πλήρως. Η Νέα Δηµοκρατία, βέβαια, το προσπάθησε,
το πάλεψε, πίεσε, υποσχέθηκε, έδωσε ελπίδες. Όµως, άδεια είναι
τα πούλµαν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν σας βγήκε!
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Και δεν είναι µόνο αυτό, γιατί, εν-

τάξει, όλοι οι εργαζόµενοι, ό,τι και να ψηφίζουν, στο Ναυπηγείο
Ελευσίνας έχουν υποστεί τα πάνδεινα, µέχρι και σε συσσίτια για
να θρέψουν τις οικογένειές τους.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Δεν διαφωνεί κανείς γι’ αυτό!
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Σας το λέµε και έχετε ευθύνες

όλες οι κυβερνήσεις για αυτή την κατάσταση. Όµως, πρέπει να
ξέρετε ότι ήδη έχουν µαζέψει τουλάχιστον διακόσιες υπογραφές
από το ναυπηγείο που ζητάνε µε καθαρό τρόπο να εγγυηθείτε
την επαναπρόσληψη µε τα ίδια δικαιώµατα, τις ίδιες συµβάσεις
εργασίας που έχουν τώρα και να αφήσετε τα γενικά και αόριστα.
Αυτά για την αλήθεια και διχόνοιες µέσα στους εργαζόµενους
δεν πρόκειται να πετύχετε, τουλάχιστον από εµάς.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κύριε Σαντορινιέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, σας παρα-

καλώ.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός

ότι αυτή τη στιγµή οι εργαζόµενοι θα εκφραστούν είτε µε τον
έναν είτε µε τον άλλο τρόπο, αλλά εγώ θα ήθελα να τοποθετηθώ
σε µία κοινοβουλευτική απρέπεια που έκανε πριν από λίγο ο ει-
σηγητής του ΜέΡΑ25. Αναφέρθηκε µε έναν τρόπο τον οποίο δεν
γνωρίζει στα εσωκοµµατικά του κόµµατός µας. Νοµίζω ότι θα

έπρεπε να είναι περισσότερο ενηµερωµένος, διότι εµείς έχουµε
τοποθετηθεί και για τα ζητήµατα που αφορούν τη µόλυνση του
περιβάλλοντος και µε ποιον τρόπο πρέπει να αντιµετωπιστεί στο
Νεώριο. Όµως, έχουµε και συγκεκριµένες διαδικασίες για την έν-
ταξη των µελών στο κόµµα µας και καλό θα ήταν ο κ. Αρσένης
από τη στιγµή που δεν γνωρίζει τα εσωκοµµατικά µας να µην το-
ποθετείται επ’ αυτών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ κι εγώ.
Θα δώσω τώρα τον λόγο για δύο λεπτά στον κ. Αρσένη και τε-

λειώνουµε εδώ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Εγώ ενηµερώθηκα από την «Εφηµερίδα των Συντακτών» κι από

ένα άρθρο που περιγράφει ακριβώς τις αποχωρήσεις πέντε στε-
λεχών, της συντονίστριας, του αναπληρωτή συντονιστή και άλ-
λων τριών στελεχών. 

Θέλω να ρωτήσω αν αυτό είναι ανακρίβεια. Αποχώρησαν ή όχι
αυτοί οι άνθρωποι; Είναι ανακριβές το δηµοσίευµα της «Εφηµε-
ρίδας των Συντακτών»; Αποχώρησαν ή όχι; Αλλιώς, αν δεν απο-
χώρησαν, συγγνώµη, έκανα λάθος. Όµως, πείτε µας αν αποχώ-
ρησαν αυτοί οι πέντε άνθρωποι ή όχι. Και άµα αποχώρησαν, απο-
χώρησαν επειδή έγιναν µαζικές εγγραφές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Μπαίνουµε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών και τον λόγο
έχει ο κ. Ανδριανός εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο που ως βασικό του άξονα έχει τη διασφά-
λιση της επανεκκίνησης των Ναυπηγείων Ελευσίνας µέσω της
εξυγίανσης και της αναβάθµισής τους. Πρόκειται για έναν µεί-
ζονα στόχο που αφ’ ενός θα συµβάλει στην ενίσχυση της οικο-
νοµίας τόσο στο εθνικό επίπεδο, όσο και στην περιοχή της δυ-
τικής Αττικής και αφ’ ετέρου θα ενισχύσει σηµαντικά την αµυν-
τική προσπάθεια της χώρας. 

Ο στόχος της εξυγίανσης και της αναβάθµισης είναι επιτακτι-
κός, προκειµένου να διασφαλιστεί η βιωσιµότητα αυτής της ση-
µαντικότατης αναπτυξιακής υποδοµής, ιδιαίτερα δεδοµένου του
τεράστιου προβλήµατος των χρεών που έχουν συσσωρευτεί. Η
εταιρεία των ναυπηγείων εδώ και καιρό βρίσκεται ουσιαστικά σε
παύση πληρωµών, καθώς αδυνατεί να εξυπηρετήσει τις ληξιπρό-
θεσµες οφειλές της.

Πέραν των έργων, που αφορούν τις πυραυλακάτους του Πο-
λεµικού Ναυτικού που και αυτό βρίσκεται στο στάδιο της ολο-
κλήρωσής του, το ναυπηγείο σήµερα τελεί σε κατάσταση σχεδόν
ολικής παύσης λειτουργίας. Είναι, άλλωστε, χαρακτηριστικό ότι
µέσα στα πενήντα τρία χρόνια λειτουργίας από το 1969 µέχρι το
2022 στα Ναυπηγεία Ελευσίνας ναυπηγήθηκαν µόνο επτά εµπο-
ρικά πλοία και πάντα µε ζηµιά. 

Το ζητούµενο, λοιπόν, είναι να διασφαλιστεί όχι απλώς η επι-
βίωση των Ναυπηγείων Ελευσίνας αλλά και η βιωσιµότητά τους,
δεδοµένων των µεγάλων αναπτυξιακών δυνατοτήτων που συγ-
κεντρώνει αυτή η υποδοµή µέσω της δυνατότητας προσέλκυσης
εργασιών και από το εµπορικό ναυτικό ελληνόκτητο και διεθνές.
Η εναλλακτική, δηλαδή το καθεστώς βίαιης εκκαθάρισης, θα είχε
εξαιρετικά αρνητικές επιπτώσεις για την εθνική οικονοµία, την
άµυνα και την τοπική κοινωνία βεβαίως, ενώ ταυτόχρονα θα χά-
νονταν σχεδόν ολοκληρωτικά οι οφειλές προς το δηµόσιο, τα
ασφαλιστικά ταµεία, τους εργαζόµενους και τους λοιπούς εµ-
πλεκόµενους φορείς. 

Στην κατεύθυνση, λοιπόν, της εξυγίανσης, το παράδειγµα του
Νεωρίου στη Σύρο, του οποίου την εξυγίανση έφερε εις πέρας
ο ίδιος όµιλος, είναι ιδιαίτερα χρήσιµο. Αρκεί να αναφερθεί ότι
εκεί ο αριθµός των εργαζοµένων αυξήθηκε από διακόσιους σε
επτακόσιους, ότι έχουν πραγµατοποιηθεί επενδύσεις εκσυγχρο-
νισµού ύψους περίπου 20 εκατοµµυρίων µέσα σε τρία χρόνια,
ότι τα ελληνόκτητα πλοία επέστρεψαν µετά από πολλά χρόνια
στα Ναυπηγεία της Σύρου. Όµως και για το Πολεµικό Ναυτικό
µειώθηκε σηµαντικά τόσο ο χρόνος, όσο και το κόστος εκτέλε-
σης εργασιών Άλλωστε, το θετικό αποτέλεσµα αποτυπώνεται
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στον υπερδιπλασιασµό του κύκλου των εργασιών του Νεωρίου,
σε σχέση µε την καλύτερη χρονιά της προηγούµενης περιόδου. 

Στην Ελευσίνα, λοιπόν, η συµφωνία εξυγίανσης των ναυπη-
γείων θα οδηγήσει µεταξύ άλλων σε δηµιουργία χιλίων τετρακο-
σίων νέων θέσεων εργασίας µέσα σε τρία χρόνια µε ταυτόχρονη
διασφάλιση όλων των εξακοσίων υφιστάµενων σήµερα θέσεων
εργασίας, σε άµεσες επενδύσεις ύψους 170 εκατοµµυρίων δο-
λαρίων, σε επιπλέον έσοδα ύψους 1,1 δισεκατοµµυρίου ευρώ για
το ελληνικό δηµόσιο τα επόµενα είκοσι πέντε έτη, καθώς και στην
ευρύτερη ενίσχυση της ελληνικής οικονοµίας µε περισσότερα
από 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ.

Όπως προβλέπεται, λοιπόν, στη συµφωνία συστήνονται δύο
νέες εταιρείες, η εµπορική και η αµυντική, που αναλαµβάνουν το
µεταβιβαζόµενο ενεργητικό και παθητικό, µε εξασφαλισµένη
χρηµατοδότηση, ενώ το σύνολο των εργαζοµένων σήµερα επα-
ναπροσλαµβάνεται στη νέα αµυντική εταιρεία µε πρόβλεψη για
διπλασιασµό των θέσεων εργασίας εντός είκοσι τεσσάρων
µηνών. Ακόµα, στο πλαίσιο της επαναπρόσληψης θα καταβληθεί
αποζηµίωση στους εργαζόµενους ύψους περίπου 13,4 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Ιδιαίτερη σηµασία έχει, άλλωστε, το γεγονός ότι η λύση που
επελέγη και αποτυπώνεται στο νοµοσχέδιο, που συζητάµε απο-
λαµβάνει τη σχεδόν οµόφωνη στήριξη των εργαζοµένων στα
Ναυπηγεία της Ελευσίνας, καθώς και µια σειρά σηµαντικών φο-
ρέων και κοινωνικών εταίρων, γεγονός που επιβεβαιώνει την ορ-
θότητα και ωφέλεια των ρυθµίσεων που περιέχει το παρόν νοµο-
σχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξυγίανση και αναβάθµιση τέ-
τοιων παραγωγικών υποδοµών, που συνδυάζουν αφ’ ενός σηµαν-
τικές αναπτυξιακές προοπτικές και αφ’ ετέρου συµβάλλουν στην
περαιτέρω θωράκιση της εθνικής µας άµυνας έχει κοµβική ση-
µασία. Η Κυβέρνηση για µια ακόµη φορά αποδεικνύει τη βού-
λησή της να αναζητά και να εφαρµόζει τις κατάλληλες λύσεις σε
αυτού του είδους τα χρονίζοντα και περίπλοκα ζητήµατα προς
όφελος της εθνικής οικονοµίας, των τοπικών κοινωνιών, των ερ-
γαζοµένων.

Με την άµεση, λοιπόν, ολοκλήρωση των σχετικών διαδικασιών
διασφαλίζεται όχι απλώς η συνέχιση της λειτουργίας των ναυπη-
γείων, αλλά και η περαιτέρω αναβάθµιση και ανάπτυξή τους, µε
τη συναίνεση των εργαζοµένων και των φορέων, µε εγγυήσεις
ως προς τα κεφάλαια για την πραγµατοποίηση των αναγκαίων
επενδύσεων. Εξασφαλίζονται οι προϋποθέσεις ώστε αυτή η
µακρά και δύσκολη περιπέτεια να λάβει αίσιο τέλος προς όφελος
όλων των εµπλεκοµένων µερών και βεβαίως του ελληνικού δη-
µοσίου, της εθνικής οικονοµίας και της εθνικής ασφάλειας.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής ο κ. Δη-
µήτριος Μπιάγκης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε

σήµερα να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε για ένα τόσο σηµαν-
τικό θέµα για την επόµενη µέρα των ναυπηγείων και της ναυπη-
γοεπισκευαστικής δραστηριότητας στην Ελλάδα υπό όρους
τετελεσµένων γεγονότων, χωρίς να έχει προηγηθεί ουσιαστικός
διάλογος και γόνιµη διαβούλευση για να εξετάσουµε διεξοδικά
και ενδελεχώς όλες τις παραµέτρους και τις διαθέσιµες επιλογές
µε γνώµονα το δηµόσιο και το εθνικό συµφέρον. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα
νοµοσχέδιο σήµερα το οποίο δεν φαίνεται να πληροί τους όρους
βιωσιµότητας του εγχειρήµατος. Δεν διασφαλίζει την οµαλή και
απρόσκοπτη συνέχεια της λειτουργίας του ναυπηγείου. Βασίζε-
ται εξ ολοκλήρου σε ένα έωλο και αµφιβόλου αξιοπιστίας και
αποτελεσµατικότητας σύστηµα χρηµατοδότησης. Παρέχει τη δυ-
νατότητα εν λευκώ και µη ελεγχόµενων από το Κοινοβούλιο χει-
ρισµών και διαπραγµατεύσεων του Υπουργού Ανάπτυξης και
Επενδύσεων µε προεπιλεγµένο επενδυτή ουσιαστικά. Δεν προ-
βλέπει ανοιχτή διαγωνιστική διαδικασία κατόπιν αξιολόγησης

από ανεξάρτητο εκτιµητή και κυρίως δεν διασφαλίζει το δηµόσιο
συµφέρον και την ανταγωνιστική προοπτική ανάπτυξης της ελ-
ληνικής ναυπηγικής βιοµηχανίας. Ακόµη και οι όροι της συµφω-
νίας που συµπεριλαµβάνονται στο άρθρο 2 του νοµοσχεδίου
τελούν υπό τη ρητή αίρεση ότι είναι ενδεικτικοί και όχι περιορι-
στικοί και ως εκ τούτου και αυτοί µπορούν να τροποποιηθούν
κατά το δοκούν από τον αρµόδιο εντεταλµένο Υπουργό, ανεξάρ-
τητα από το τι θα ψηφίσουν σήµερα οι παρατάξεις.

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι ότι δεν εµπιστευόµαστε την οξυδέρ-
κεια και τις διαπραγµατευτικές σας ικανότητες. Δυστυχώς, όµως,
διατηρούµε σηµαντικότατες επιφυλάξεις και ενστάσεις ως προς
το ίδιο το ιδεολογικό σας στίγµα και την αξιοπιστία της παράτα-
ξής σας και της θατσερικού τύπου νεοφιλελεύθερης πολιτικής
ιδεολογία σας. Δεν µπορούµε να αντιληφθούµε πώς εξυπηρε-
τούνται τα συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου όταν στο άρθρο
2 προβλέπεται ότι αν οποιοδήποτε µέρος του ποσού της αναδε-
χόµενης της οφειλής των περίπου 140 εκατοµµυρίων ευρώ
πέραν του ποσού ανάκτησης δεν έχει αποπληρωθεί από τον
επενδυτή µέχρι το πέρας των τριάντα ετών, διαγράφεται ολοσχε-
ρώς. 

Επιπλέον, όµως, συµµεριζόµαστε στον µέγιστο δυνατό βαθµό
τις εύλογες ανησυχίες και την αγωνία των εργαζοµένων στον
χώρο της ναυπηγοεπισκευής και του συγκεκριµένου προς πώ-
ληση ναυπηγείου, όπως έχουν καταγραφεί κατά τη διαδικασία
της ανοιχτής διαβούλευσης, αλλά και σε δελτία Τύπου και ανα-
κοινώσεις των συνδικαλιστικών τους φορέων. 

Εκφράζουν µια αγωνία που ενισχύεται από τον φόβο να χά-
σουν τα δεδουλευµένα και την εργασία τους, εναποθέτοντας τις
ελπίδες τους στη µοναδική επιλογή που τους προσφέρεται σχε-
δόν εκβιαστικά από την Κυβέρνηση στη λογική «ή αυτό ή τίποτα».

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ναυπηγεία
της χώρας µας όπως και οι υπόλοιποι κλάδοι της οικονοµίας
έχουν ανάγκη από σύγχρονες, διαυγείς και προοδευτικές ανα-
πτυξιακές πολιτικές και όχι από κοντόφθαλµες, δογµατικές και
αναχρονιστικές προσεγγίσεις και αδιαφανείς µεθοδεύσεις πίσω
από κλειστές πόρτες.

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ έχουµε προειδοποιήσει πολλάκις για τις
τραγικές συνέπειες της αδράνειας και των ιδεοληψιών της Κυ-
βέρνησης επί των ζητηµάτων εξυγίανσης και βιώσιµης λειτουρ-
γίας των ναυπηγείων της χώρας µας, αποτυγχάνοντας να
εκπονήσουν µέχρι σήµερα ένα εθνικό σχέδιο επανεκκίνησης της
ανάπτυξης της ναυπηγικής βιοµηχανίας. Έχουµε διατυπώσει
συγκεκριµένες προτάσεις και εναλλακτικές επιλογές µε γνώµονα
την ανάπτυξη της ναυπηγικής βιοµηχανίας, της έρευνας και τε-
χνολογίας, της ενίσχυσης της εργασίας στην ναυπηγοεπισκευή
υπό συνθήκες διασφάλισης του εθνικού συµφέροντος.

Υπενθυµίζω επιγραµµατικά: Σύσταση εθνικής επιτροπής για το
σχέδιο ολοκληρωµένης πολιτικής για τη ναυπηγική βιοµηχανία
και την αντιµετώπιση των συσσωρευµένων προβληµάτων του
κλάδου. Υπαγωγή του συνόλου των κατακερµατισµένων αρµο-
διοτήτων του δηµοσίου, που αφορούν την ναυπηγοεπισκευα-
στική δραστηριότητα σε έναν φορέα κατάλληλα στελεχωµένο, ο
οποίος µεταξύ άλλων υλοποιεί τον σχεδιασµό της σχετικής εθνι-
κής επιτροπής και εξασφαλίζει τη µείωση της γραφειοκρατίας
και τη δηµιουργία ευνοϊκού επιχειρηµατικού κλίµατος. Εξορθο-
λογισµός και απλοποίηση του νοµοθετικού πλαισίου για την ναυ-
πηγοεπισκευή, µεταξύ άλλων για θέµατα αδειοδότησης, χωροθέ-
τησης εργασιών κ.λπ.. Δηµιουργία εθνικού στρατηγικού κέντρου
κατανοµής εργασιών στις επιµέρους συνεργαζόµενες ή ενοποι-
ηµένες παραγωγικές µονάδες. Δυνατότητα επιλεξιµότητας της
ανωτέρω δραστηριότητας σε αναπτυξιακά χρηµατοδοτικά προ-
γράµµατα, καθώς και ενεργοποίηση του ευρωπαϊκού θεσµού
ασφάλισης εγγυήσεων και πιστώσεων για ναυπηγήσεις πλοίων.
Προώθηση του ναυπηγικού προϊόντος της χώρας σε διεθνές επί-
πεδο, µε την αρωγή των πρεσβειών µας. Έµφαση στην υποστή-
ριξη της συµµετοχής σε προγράµµατα κατάρτισης και επιµόρ-
φωσης των εργαζοµένων του κλάδου.

Στον αντίποδα των δικών µας προτάσεων η Κυβέρνηση, µε
επαναλαµβανόµενα λάθη και παραλείψεις που συνεχίζονται και
σήµερα, έχει οδηγήσει ακόµα και τα µεγαλύτερα ναυπηγεία της
χώρας να βρεθούν στα όρια της απαξίωσης. Σήµερα µε «οµή-
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ρους» τους εργαζοµένους στα Ναυπηγεία Ελευσίνας θέτει πλέον
µάλλον εκβιαστικά το δίληµµα: είτε παραχώρηση του ναυπηγείου
στον προεπιλεγµένο επενδυτή µε αδιαφανείς και µη ξεκάθαρους
όρους και υψηλό ρίσκο ή πτώχευση. 

Υπάρχει εντούτοις και η επιλογή της εν λειτουργία εκκαθάρι-
σης, κύριε Υπουργέ, που ουσιαστικά θα οδηγούσε τον βασικό-
τερο πιστωτή, δηλαδή το ελληνικό δηµόσιο, στην απόκτηση του
ελέγχου του τελευταίου µεγάλου ελληνικού ναυπηγείου αναλαµ-
βάνοντας, µεταξύ άλλων, και την αποπληρωµή των δεδουλευµέ-
νων στους εργαζόµενους και διασφαλίζοντας τις θέσεις εργα-
σίας, παραχωρώντας παράλληλα το υπόλοιπο ποσοστό του µε-
τοχικού κεφαλαίου -και γιατί όχι και το µάνατζµεντ;- σε στρατη-
γικούς επενδυτές, όπως η «ONEX» ή άλλη αξιόπιστη εταιρεία µε
αποδεδειγµένη τεχνογνωσία και εµπειρία, κατόπιν όµως ανοι-
χτής, διαυγούς και αξιόπιστης διαγωνιστικής διαδικασίας. Μια
επιλογή που παρά τις βραχυπρόθεσµες δυσκολίες και το κόστος
µακροπρόθεσµα θα αποτελέσει καίρια στρατηγική επένδυση, ενι-
σχύοντας την ανεξάρτητη εθνική στρατηγική και προοπτική της
ναυπηγικής και αµυντικής βιοµηχανίας της πατρίδας µας και µά-
λιστα όταν επίκειται η υλοποίηση ενός πολύ µεγάλου εξοπλιστι-
κού προγράµµατος για το Πολεµικό µας Ναυτικό που σε µεγάλο
βαθµό µπορεί να εξασφαλίσει τη βιωσιµότητα του εγχειρήµατος.

Είναι γνωστό άλλωστε ότι, σύµφωνα µε το ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο, παρέχεται η δυνατότητα για λειτουργία ενός ναυπηγείου
που αφορά στην αµυντική βιοµηχανία της χώρας υπό τον έλεγχο
του δηµοσίου, όπως άλλωστε συµβαίνει σε αρκετές χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης -Ιταλία, Γαλλία, Ισπανία- που διατηρούν
υπό κρατικό έλεγχο µεγάλες ναυπηγικές µονάδες που κατα-
σκευάζουν τα πολεµικά τους πλοία, παραδείγµατος χάριν από
το Πολεµικό Ναυτικό.

Ένα τέτοιο ναυπηγείο, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι και η «NAVAL GROUP», το γαλλικό ναυπηγείο στο
οποίο η σηµερινή Κυβέρνηση έχει εµπιστευτεί την υλοποίηση
ενός από τα µεγαλύτερα εξοπλιστικά προγράµµατα της χώρας
µας. Λειτουργεί υπό αυτό το καθεστώς, µε το γαλλικό δηµόσιο
να κατέχει σχεδόν τα δύο τρίτα του µετοχικού του κεφαλαίου.
Και όπως φαίνεται δεν τα πάει και άσχηµα. Πώς µπορεί, λοιπόν,
η Κυβέρνηση από τη µια πλευρά να απορρίπτει την εφαρµογή
ενός αντίστοιχου µοντέλου λειτουργίας στην Ελλάδα, αλλά από
την άλλη να το αποδέχεται ως απόλυτα αξιόπιστο στο εξωτερικό
εναποθέτοντας σε αυτό µια από τις µεγαλύτερες επενδύσεις της
εθνικής µας άµυνας; Είναι µια αντίφαση που φανερώνει το αδιέ-
ξοδο της δογµατικής νεοφιλελεύθερης πολιτικής της Κυβέρνη-
σης του κ. Μητσοτάκη, εις βάρος δυστυχώς της αναπτυξιακής
πολιτικής και της προοπτικής της χώρας.

Είναι καιρός το ελληνικό κράτος να επενδύσει επιτέλους και
στην ανάπτυξη της εγχώριας έρευνας, τεχνολογίας και παραγω-
γής στον αµυντικό τοµέα, καθώς η Ελλάδα δεν υστερεί σε επι-
στηµονικό και τεχνικό προσωπικό αλλά και σε σοβαρές και
αξιόλογες, συναφείς µε τον κλάδο επιχειρήσεις. Έστω και αν η
Κυβέρνηση έχει αποφύγει τον διάλογο για το µέλλον της ελληνι-
κής ναυπηγικής βιοµηχανίας και του συγκεκριµένου ναυπηγείου
και εν πάση περιπτώσει ακόµη κι αν το µοντέλο εξυγίανσης των
Ναυπηγείων Ελευσίνας, που είχε επιλεγεί δεν είναι αυτό που
εµείς έχουµε προτείνει θα αναµέναµε τουλάχιστον αντί της απευ-
θείας ανάθεσης, όπως είναι επί της ουσίας, που έχει προκρίνει η
Κυβέρνηση, να ακολουθηθεί µια ανοιχτή διαγωνιστική διαδικασία
µε γνωστούς εκ των προτέρων όρους και προϋποθέσεις, ώστε
µε διαύγεια και αξιοκρατία να αναδειχθεί η βέλτιστη πρόταση και
ο κατάλληλος επενδυτής για τα συµφέροντα του ελληνικού δη-
µοσίου και των εργαζοµένων.

Θα αναµέναµε, τουλάχιστον, να διασφαλίζεται το βασικό και
θεµελιώδες κριτήριο µιας διαφανούς, βιώσιµης και ισότιµης σύµ-
βασης, η οποία θα προάσπιζε και θα διασφάλιζε τα συµφέροντα
του ελληνικού δηµοσίου, τα δεδουλευµένα των εργαζοµένων και
την προστασία της εργασίας. 

Σε κάθε περίπτωση κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι δεν είναι δυνατόν να σχε-
διάζουµε την επόµενη ηµέρα για τη ναυπηγοεπισκευαστική
δραστηριότητα στην πατρίδα µας χωρίς να λάβουµε υπ’ όψιν µας
τα δεδοµένα της εποχής µας, ήτοι τη διαφύλαξη της εθνικής µας

ασφάλειας και την ανάγκη στήριξής της, τη συνολική βιωσιµό-
τητα του εγχειρήµατος µε θετικό αναπτυξιακό πρόσηµο σε µια
ανταγωνιστική προοπτική ανάπτυξης της ελληνικής ναυπηγικής
βιοµηχανίας, προς όφελος πάντα της πατρίδας µας και της κοι-
νωνίας µας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατά από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τον έχει ο κ. Γκιόκας εκ µέρους του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας και αµέσως µετά ο Υφυπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων κ. Δήµας. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το γεγονός ότι µετά τη συζήτηση στις επιτρο-

πές φέρνετε στο νοµοσχέδιο κάποιες επιµέρους µικρές διορθώ-
σεις, όπως είναι η απάλειψη αυτής της ανεκδιήγητης φράσης ότι
η εξόφληση των εργαζοµένων θα γίνει το συντοµότερο δυνατόν
και αφού ο επενδυτής αναλάβει ικανό αριθµό έργων από το Πο-
λεµικό Ναυτικό, δικαιώνει απόλυτα την κριτική, που κάναµε στο
νοµοσχέδιο από την πρώτη στιγµή, την κριτική που κάναµε και
εµείς ως κόµµα, αλλά και ο πρόεδρος του Συνδικάτου Μετάλλου
και Ναυπηγικής Βιοµηχανίας, που είναι και ο ίδιος εργαζόµενος
του Ναυπηγείου Ελευσίνας και που τον στοχοποιήσατε µαζί µε
τους ανθρώπους σας στο ναυπηγείο επειδή ανέδειξε τις βασικές
πλευρές αυτού του νοµοσχεδίου, µέρος των οποίων προσπα-
θείτε µε νοµοτεχνικές βελτιώσεις να «κουκουλώσετε».

Αυτή η κριτική που κάνουµε απηχεί και το κλίµα αλλά και τη
µεγάλη ανησυχία που υπάρχει στους εργαζόµενους του Ναυπη-
γείου Ελευσίνας, οι οποίοι κινητοποιούνται -και δικαίως- για να
διασφαλίσουν τις θέσεις εργασίας τους, τα δεδουλευµένα τους,
τα δικαιώµατά τους. Και αν δεν υπήρχαν κι αυτές οι αντιδράσεις,
που πρέπει να συνεχιστούν και πρέπει να δυναµώσουν, δεν θα
είχε κάνει η Κυβέρνηση ούτε αυτές τις µικρές αλλαγές που κάνει
στο σχέδιο νόµου.

Φυσικά, η ουσία του νοµοσχεδίου παραµένει η ίδια, αντεργα-
τική και απαράδεκτη. Και παραµένει η ίδια γιατί δεν δίνει καµµία
απάντηση στα βασικά ερωτήµατα και στα βασικά αιτήµατα των
ίδιων των εργαζοµένων. Και συγκεκριµένα: πρώτον, δεν διασφα-
λίζει την καταβολή όλων των δεδουλευµένων. Όσα δεδουλευ-
µένα οφείλονται µετά τις 30-9-2021, αυτά παραγράφονται ορι-
στικά. Μιλάµε δηλαδή για δεδουλευµένα, τουλάχιστον, ενός χρό-
νου. Κι όµως, όταν τέθηκε στην κρίση των εργαζοµένων το σχέ-
διο εξυγίανσης πέρσι τέτοια εποχή για να αποσπάσετε τη στή-
ριξή τους τους λέγατε ότι το νοµοσχέδιο θα έρθει άµεσα στη
Βουλή και άρα δεν θα έχουν απώλειες.

Τελικά, πέρασε ένας χρόνος από τη συζήτηση του σχεδίου
εξυγίανσης και οι εργαζόµενοι έχουν χάσει ήδη, µε βάση και το
νοµοσχέδιό σας, ενός χρόνου δεδουλευµένα και έπεται συνέ-
χεια. Ακόµη και γι’ αυτά τα δεδουλευµένα, που δεσµεύεται ο
νέος ιδιοκτήτης να καταβάλει, εξακολουθεί να υπάρχει ασάφεια
για το πότε θα γίνει αυτό. Αντικαταστήσατε, ξαναλέω, αυτή την
ανεκδιήγητη φράση «το συντοµότερο δυνατό και ανάλογα µε τον
αριθµό των έργων», που θα λάβει ο νέος επενδυτής από το Πο-
λεµικό Ναυτικό και βάλατε «30% των δεδουλευµένων µετά την
ηµεροµηνία επικύρωσης και 70% µετά την ηµεροµηνία ολοκλή-
ρωσης των µεταβιβάσεων». Τι πάει να πει «µετά»; Μετά είναι και
µετά από δέκα µέρες, µετά είναι και µετά από έναν µήνα, µετά
είναι και µετά από δύο χρόνια. 

Βάλτε συγκεκριµένη ηµεροµηνία, ότι µετά την ολοκλήρωση
των µεταβιβάσεων, σε δέκα, είκοσι, τριάντα µέρες, θα γίνει η εξό-
φληση και του υπόλοιπου 70% των δεδουλευµένων. Δεν το κά-
νετε όµως. 

Και πείτε µας αν υπάρχει σχέδιο εξυγίανσης, επειδή το παίζετε
και της αγοράς άνθρωποι κ.λπ., µε βάση τους δικούς σας νό-
µους, που να µη συνοδεύεται από δοσολόγιο εξόφλησης προς
τους εργαζοµένους και για το πότε θα καταβάλλονται οι δόσεις,
µε συγκεκριµένη ηµεροµηνία. Δεν υπάρχει, ενώ το δικό σας νο-
µοσχέδιο τα αφήνει όλα φλου. 

Δεύτερον, δεν διασφαλίζει το νοµοσχέδιο τη συνέχεια της ερ-
γασιακής σχέσης και των εργασιακών συµβάσεων µε το να µη
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θεωρεί τις νέες εταιρείες διάδοχες της παλιάς, καταργώντας το
π. δ. 178/2002. Δεν διασφαλίζει ούτε καν την επαναπρόσληψη
όλων των εργαζοµένων και πολύ περισσότερο ότι αυτή η επανα-
πρόσληψη θα γίνει τουλάχιστον µε τους όρους, τις συµβάσεις
και τα δικαιώµατα, που είχαν στην προηγούµενη εταιρεία. Τι ση-
µαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι αυτή η προτεραιοποίηση, που βάζετε
για το παλιό προσωπικό, αν πάει ένας εργαζόµενος της παλιάς
εταιρείας και του προτείνουνε µια ατοµική σύµβαση µε άθλιους
όρους και δεν την αποδεχτεί, τότε θα τηρούνται τυπικά οι προ-
βλέψεις του νοµοσχεδίου. Να λοιπόν τι εργασιακές σχέσεις και
τι εργασιακό περιβάλλον επιδιώκετε να δηµιουργήσετε στη νέα
κατάσταση. 

Τρίτον, που είναι επίσης πολύ σηµαντικό, οι απαιτήσεις των
εργαζοµένων αποχαρακτηρίζονται και δεν θεωρούνται πλέον ερ-
γατικές, δηλαδή εξοµοιώνονται µε αυτές τις απαιτήσεις οποιου-
δήποτε πιστωτή, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ικανοποίησή
τους. Το να αποχαρακτηρίζεται µια απαίτηση από «εργατική» και
να θεωρείται απλά «ενοχική», για όσους γνωρίζουν, έχει τερά-
στιες επιπτώσεις ως προς τον τρόπο και τη διαδικασία ικανοποί-
ησής τους, ιδιαίτερα αν τεθεί κάποια στιγµή ζήτηµα κατάταξης
έναντι των υπολοίπων πιστωτών. Για να µην µιλήσουµε για τις
οφειλές προς το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία, για να µην
µιλήσουµε γι’ αυτήν την ευρεία νοµοθετική εξουσιοδότηση που
δίνει στον Υπουργό και ούτω καθεξής. 

Να γιατί λέµε ότι τόσο στην περίπτωση των Ναυπηγείων Ελευ-
σίνας όσο και σε άλλες περιπτώσεις, Σκαραµαγκά, «ΛΑΡΚΟ»,
φτιάχνεται ένα εργατικό δίκαιο κατά περίπτωση και κατά επιχεί-
ρηση, µια ειδική οικονοµική και εργασιακή ζώνη. Και να γιατί το
νοµοσχέδιο αυτό πρέπει να απορριφθεί, όχι µόνο από τους ερ-
γαζοµένους των Ναυπηγείων Ελευσίνας, αλλά συνολικά από την
εργατική τάξη, γιατί λειτουργεί ως πιλότος και ως οδηγός τέ-
τοιων εργασιακών µοντέλων. 

Ισχυρίζεστε ότι όλα αυτά που λέµε είναι κινδυνολογία, κατα-
στροφολογία, ότι τίποτα από αυτά δεν θα επαληθευτεί, ότι όλα
θα πάνε µια χαρά και ούτω καθεξής. Όµως εµείς µιλάµε και το-
ποθετούµαστε µε βάση το τι λέει το δικό σας νοµοσχέδιο, ενώ
εσείς και οι άνθρωποί σας στο ναυπηγείο τοποθετήστε µε βάση
ένα ιδιωτικό συµφωνητικό-φάντασµα, που κανείς δεν το έχει δει
και που κανείς δεν το έχει διαβάσει. 

Και το πιο σηµαντικό είναι η ίδια η πραγµατικότητα και η αρ-
νητική πείρα, την οποία τη γνωρίζουν πολύ καλά οι εργαζόµενοι
στα ναυπηγεία. Πριν είκοσι χρόνια, όταν η τότε κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ έφερνε µετά βαΐων και κλάδων τον τότε επενδυτή Ταβου-
λάρη, έκανε και έλεγε ό,τι ακριβώς λέτε και κάνετε εσείς τώρα,
αρκεί να δει κανείς τα δηµοσιεύµατα της εποχής: από τη µια
µεριά εκβιασµός προς τους εργαζοµένους ότι δήθεν δεν υπάρχει
καµία άλλη λύση, και από την άλλη µεριά ικανοποίηση σε όλα τα
χατίρια του επενδυτή. 

Ποια ήταν τα αποτελέσµατα; Εκατοντάδες θέσεις εργασίας
χαµένες- χίλιες επτακόσιες θέσεις εργασίας είχε το Ναυπηγείο
Ελευσίνας το 1997 και φτάσαµε στις εξακόσιες- µια πορεία απα-
ξίωσης και φυσικά τη σηµερινή κατάσταση, που τη ζούνε πολύ
καλά στο πετσί τους οι εργαζόµενοι, µε την απληρωσιά, την ανα-
δουλειά και πάει λέγοντας. 

Ποιος δικαιώθηκε λοιπόν και ποιος διαψεύστηκε; Ποιος δικαιώ-
θηκε και ποιος διαψεύστηκε σε ό,τι αφορά τις µεγάλες υποσχέ-
σεις για τις επενδύσεις στο λιµάνι τύπου «COSCO», που δήθεν
θα ανάσταιναν τη ναυπηγική βιοµηχανία; Ποιος δικαιώθηκε και
ποιος διαψεύστηκε για τα εξοπλιστικά προγράµµατα µαµούθ,
που θα πήγαιναν να φτιαχτούν στα ελληνικά ναυπηγεία; Νοµίζω
ότι η απάντηση είναι αυτονόητη και τη γνωρίζουν οι ίδιοι οι ερ-
γαζόµενοι. 

Να γιατί το ΚΚΕ δεν πρόκειται να συναινέσει σε αυτό το κυ-
βερνητικό έκτρωµα, που µεθοδεύεται µε τη στήριξη και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αυτό το νοµοσχέδιο, ειδική οικονοµική ζώνη, ο ΣΥΡΙΖΑ από
την πρώτη στιγµή στην επιτροπή είπε «θα το δούµε, επιφυλασ-
σόµαστε, δεν το έχουµε διαβάσει», αυτό το νοµοσχέδιο. Και σή-
µερα επιβεβαιώθηκε µε την οµιλία του εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, που
ήταν επί της ουσίας µια στήριξη µε κάτι αστερίσκους στο νοµο-
σχέδιο του Άδωνι Γεωργιάδη. 

Αυτό ήταν σήµερα. Κι είναι λογικό! Είναι λογικό, γιατί οι πρώτοι

µεσάζοντες της «ONEX» και των Αµερικάνων στην Ελλάδα ήταν
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, µε το εξής.
Για εµάς το δίληµµα δεν είναι αν το ναυπηγείο θα κλείσει ή αν το
ναυπηγείο θα είναι ειδική οικονοµική ζώνη, αν θα το πάρουν οι
Αµερικάνοι, οι Κινέζοι ή ο ένας ή ο άλλος επιχειρηµατίας. Για µας
το δίληµµα είναι πώς λειτουργεί σήµερα το ναυπηγείο και πώς
θα µπορούσε να λειτουργεί µε βάση τις µεγάλες δυνατότητες
που έχει, εργατικό δυναµικό, έµπειρο, αλλά και µε βάση τις ανάγ-
κες της χώρας σε πλοία επιβατηγά, εµπορικά, πολεµικά, για την
άµυνα της χώρας. 

Αυτό είναι το δίληµµα και αυτή είναι η πραγµατική εξυγίανση
και η πραγµατική διέξοδος. Ναυπηγεία στην υπηρεσία των λαϊ-
κών αναγκών, κοινωνική ιδιοκτησία, µε κεντρικό σχεδιασµό και
µε τους εργαζόµενους στο τιµόνι της εξουσίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. Σας παρακαλώ πολύ να µην υπερβαίνετε τόσο
πολύ τον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων κ. Δήµας, µετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Πλεύρη για να
τοποθετηθεί επί των τροπολογιών του και αµέσως µετά είναι ο
κ. Βλάχος, ο κ. Χρυσοµάλλης και η κ. Ξενογιαννακοπούλου. 

Κύριε Δήµα, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-

σεων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Εγώ θα επικεντρωθώ στις διατάξεις του νοµοσχεδίου, που

αφορούν την έρευνα και την καινοτοµία και µάλιστα είµαι στην
πολύ ευχάριστη θέση να ανακοινώσω την ίδρυση δύο νέων ινστι-
τούτων στα ερευνητικά κέντρα της χώρας. Είµαι βέβαιος ότι
έχετε διαβάσει το άρθρο 11, στο οποίο αναφέρεται η δηµιουργία
των δύο ινστιτούτων. 

Αφ’ ενός δηµιουργείται το πρώτο Ινστιτούτο Κβαντικής Υπο-
λογιστικής και Κβαντικής Τεχνολογίας στην Ελλάδα, στο Εθνικό
Κέντρο Έρευνας Φυσικών Επιστηµών «Δηµόκριτος». Η αποστολή
του εν λόγω ινστιτούτου είναι η διεξαγωγή υψηλού επιπέδου αν-
ταγωνιστικής έρευνας αιχµής στον τοµέα της κβαντικής υπολο-
γιστικής, της κβαντικής επιστήµης και τεχνολογιών συναφών µε
τα κβαντικά φαινόµενα στα πρότυπα κορυφαίων κέντρων του
εξωτερικού. Οι κβαντικοί υπολογιστές αναµένεται ότι θα µπο-
ρούν στο άµεσο µέλλον να επιλύσουν περίπλοκα προβλήµατα,
που σήµερα δεν είναι δυνατόν να επιλυθούν µε τα υπάρχοντα
υπολογιστικά συστήµατα, επιφέροντας µεγάλες ανατροπές στη
διεθνή οικονοµία. 

Οι κύριοι στόχοι του ινστιτούτου είναι η διεξαγωγή διεθνώς αν-
ταγωνιστικής, βασικής έρευνας στα κβαντικά φαινόµενα και την
κβαντική υπολογιστική µε εφαρµογές σε µια διευρυµένη γκάµα
κλάδων της βιοµηχανίας, που περιλαµβάνουν την ενέργεια, τις
τηλεπικοινωνίες, τη ναυτιλία, τη φαρµακοβιοµηχανία, τη βιοτε-
χνολογία και τα χρηµατοοικονοµικά, η ανάπτυξη αλγορίθµων και
λογισµικού, που θα αξιοποιούν κβαντικά φαινόµενα υπέρθεσης
και διεµπλοκής και η ανάπτυξη αλγορίθµων λογισµικού και πει-
ραµατικών διατάξεων για κβαντικές προσοµοιώσεις, τηλεπικοι-
νωνίες, κρυπτόγραφα, µετεωρολογία και αισθητήρες, η δηµιουρ-
γία ερευνητικών και επιστηµονικών προγραµµάτων µε κλάδους
όπως η τεχνητή νοηµοσύνη, η µηχανική εκµάθηση και η επιστήµη
των δεδοµένων µεγάλου όγκου για την επίλυση µεγάλων, περί-
πλοκων προβληµάτων στη συνθετική βιολογία, τις νευροεπιστή-
µες, τη φαρµακευτική, τη βιολογία και στη µελέτη των επιπτώ-
σεων της κλιµατικής αλλαγής, η συµµετοχή σε µεταπτυχιακά
προγράµµατα στην κβαντική επιστήµη και υπολογιστική, καθώς
και η σχεδίαση και διεξαγωγή ειδικών εκπαιδευτικών προγραµ-
µάτων για στελέχη της δηµόσιας διοίκησης και των επιχειρή-
σεων, συνεισφέροντας στη δηµιουργία κβαντικών δεξιοτήτων.

Η συµβολή του εν λόγω ινστιτούτου στην ανάπτυξη έρευνας
στη χώρα µας αναµένεται ως ιδιαίτερα σηµαντική, δεδοµένου ότι
θα καταστεί πόλος συντονισµού για τις δραστηριότητες που υλο-
ποιούνται σήµερα σε ελληνικά πανεπιστήµια, ερευνητικά κέντρα
και σε επιχειρήσεις. Θα συµβάλει όµως και στην αξιοποίηση των
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ευρωπαϊκών κονδυλίων που είναι ήδη διαθέσιµα στην έρευνα για
την κβαντική υπολογιστική και τεχνολογία. 

Μέσω της αξιοποίησης των ερευνητικών αποτελεσµάτων, οι
δραστηριότητες του νέου ινστιτούτου θα έχουν άµεσες θετικές
επιπτώσεις στην εθνική οικονοµία, την ψηφιακή ανταγωνιστικό-
τητα, την εθνική άµυνα και γενικότερα στο διεθνές κύρος της
χώρας. Αφ’ ετέρου, όµως, ιδρύεται το πρώτο Ινστιτούτο Γονιδιω-
µατικής Ανθρώπου στην Ελλάδα στο Ίδρυµα Τεχνολογίας και
Έρευνας, στο ΙΤΕ. 

Η αποστολή του εν λόγω ινστιτούτου είναι η διεξαγωγή υψη-
λού επιπέδου ανταγωνιστικής έρευνας αιχµής στον τοµέα της
γενετικής του ανθρώπου στα πρότυπα κορυφαίων κέντρων του
εξωτερικού, καθώς και η παροχή υπηρεσιών, αξιοποιώντας την
ποικιλοµορφία τοπικών γονιδιωµατικών παραλλαγών για την
ιστορία του ελληνικού πληθυσµού µε σκοπό τη βελτίωση της δη-
µόσιας υγείας. 

Οι κύριοι στόχοι του ινστιτούτου είναι η διεξαγωγή βασικής
έρευνας για την κατανόηση θεµελιωδών βιολογικών διαδικασιών
που σχετίζονται µε τη γενετική ποικιλοµορφία, η διεξαγωγή µε-
ταφραστικής έρευνας για την κατανόηση των µοριακών µηχανι-
σµών των γονιδιωµατικών διαταραχών τόσο των κληρονοµούµε-
νων όσο και σωµατικών και για τη βελτίωση των διαγνωστικών
µεθόδων, των θεραπευτικών επιλογών και των προσεγγίσεων
πρόληψης σε εξατοµικευµένη βάση και επίσης, η παροχή κλινι-
κών υπηρεσιών αιχµής που βασίζονται σε γενετικές παραλλαγές,
οι οποίες προκαλούν, τροποποιούν ή προδιαθέτουν γενετικές
ασθένειες. 

Και οι τρεις αυτοί στόχοι είναι αλληλένδετοι. Η συνεγκατά-
σταση υψηλής ποιότητας ερευνητών από διαφορετικά επιστηµο-
νικά υπόβαθρα από τις βιολογικές επιστήµες, τα µαθηµατικά, την
επιστήµη υπολογιστών, την ιατρική, την µηχανική, τα βιολογικά
συστήµατα, θα ενισχύσουν σηµαντικά τις συνεργασίες και θα
συµβάλουν στην υλοποίηση πρωτοποριακών ερευνητικών έργων. 

Η διεπιστηµονική προσέγγιση είναι κρίσιµη για την επίτευξη
καινοτοµίας και µεταφραστικών εγχειρηµάτων για την ίδρυση τε-
χνοβλαστών εταιρειών spin off, δηλαδή από τα πανεπιστήµια και
τα ερευνητικά κέντρα, νεοφυών επιχειρήσεων και την ανάπτυξη
συνεργασιών µε διεθνείς φαρµακευτικές εταιρείες. Ινστιτούτο
Γονιδιωµατικής Ανθρώπου λείπει από την Ελλάδα, καθώς δεν
υφίσταται τέτοια δοµή ούτε σε πανεπιστήµιο ούτε σε ερευνητικό
κέντρο. 

Πολλές χώρες µε πλούτο παρόµοιο µε την Ελλάδα έχουν ήδη
ενταχθεί σε σηµαντικές δράσεις που σκιαγραφούν τη νέα εποχή
της γονιδιωµατικής ιατρικής. Η χώρα µας ενώ διαθέτει αξιόλογο
ανθρώπινο δυναµικό στη γονιδιωµατική έρευνα, στην υπολογι-
στική βιολογία, καθώς και στην κλινική έρευνα δεν το έχει αξιο-
ποιήσει στο βαθµό που θα µπορούσε. 

Από την άλλη πλευρά δεν υπάρχει ινστιτούτο στην Ελλάδα,
που να συνδυάζει όλη την απαραίτητη τεχνογνωσία και γι’ αυτό
η ίδρυση ενός ανταγωνιστικού κέντρου γονιδιωµατικής θα µπο-
ρούσε, πραγµατικά, να συµβάλει ουσιαστικά σε αυτή την παγκό-
σµια προσπάθεια, παρέχοντας παράλληλα καθοριστική υποστή-
ριξη στο ελληνικό βιοιατρικό οικοσύστηµα. 

Επιπλέον στην παράγραφο 12 του νοµοσχεδίου προβλέπεται
υποχρεωτικότητα ελέγχου από ορκωτό ελεγκτή, λογιστή ή ελεγ-
κτική εταιρεία για την πιστοποίηση των δαπανών επιστηµονικής
έρευνας. Εδώ θέλω λίγο να σταθώ. Οι δαπάνες έρευνας και ανά-
πτυξης πιστοποιούνται από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και
Καινοτοµίας του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων και τα
τελευταία δύο χρόνια έχουµε κάνει πολύ µεγάλη προσπάθεια για
να δώσουµε επιπλέον κίνητρα στις επιχειρήσεις να επενδύουν
ακόµη περισσότερο στην έρευνα και την ανάπτυξη. 

Μια από τις σηµαντικότερες πρωτοβουλίες µας είναι η αύξηση
των υπερεκπτώσεων δαπανών έρευνας από το 130% που ήταν,
στο 200%, µε αποτέλεσµα να έχουµε ένα από τα πιο ανταγωνι-
στικά αν όχι το πιο ανταγωνιστικό πλαίσιο στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση στο συγκεκριµένο πεδίο. 

Όµως, για να µπορέσουµε να διευκολύνουµε τόσο τις επιχει-
ρήσεις όσο και την Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας
να βγαίνουν πολύ πιο γρήγορα οι πιστοποιήσεις δαπανών έρευ-
νας και ανάπτυξης, θέλαµε να δώσουµε τη δυνατότητα σε όσες

επιχειρήσεις -και αναφερόµαστε σε επιχειρήσεις, που κάνουν µε-
γάλη δαπάνη έρευνας και ανάπτυξης- να µπορούν να πιστοποι-
ούν τις δαπάνες µε ορκωτό ελεγκτή. Με αυτό τον τρόπο κατα-
φέρνουµε και την ταχύτερη έκδοση, όµως την ίδια στιγµή σε µι-
κρότερες επιχειρήσεις, οι οποίες µπορεί να δυσκολεύονται πε-
ρισσότερο να αξιοποιήσουν ορκωτό ελεγκτή, δίνουµε τη
δυνατότητα να γίνεται κανονικά η πιστοποίηση των δαπανών
κάτω των 60.000 ευρώ, κανονικά από τη Γενική Γραµµατεία Έ-
ρευνας και Καινοτοµίας. 

Παράλληλα, προβλέπεται η αύξηση του δειγµατοληπτικού
ελέγχου από 5% σε 15%, ώστε να διασφαλίζεται περαιτέρω η τή-
ρηση από τις εταιρείες όλων των προβλεπόµενων διαδικασιών
και της ακρίβειας της έκθεσης των ορκωτών ελεγκτών. Επιση-
µαίνω ότι οι αλλαγές αυτές αφορούν το φορολογικό έτος του
2022. 

Τέλος µε το άρθρο 7 της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1413
και ειδικό 135 αλλάζει η σύνθεση της επιτροπής που αξιολογεί
τα µέλη του Μητρώου Πιστοποιοµένων Αξιολογητών Εµπειρο-
γνωµόνων του ΕΛΙΔΕΚ, του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και
Καινοτοµίας. Η εν λόγω επιτροπή αποτελείτο από τρία µέλη της
συµβουλευτικής επιτροπής του ιδρύµατος και δύο µέλη του επι-
στηµονικού συµβουλίου του ΕΛΙΔΕΚ. Πλέον θα αποτελείται από
τρία µέλη του επιστηµονικού συµβουλίου και δύο µέλη του ΕΣΕ-
ΤΕΚ, του Εθνικού Συµβουλίου Έρευνας Τεχνολογίας και Καινο-
τοµίας. 

Με την τροποποίηση αυτή βελτιώνεται και επιταχύνεται η λει-
τουργία της εν λόγω επιτροπής, αφού αναβαθµίζεται η σύνθεση
της διά της συµµετοχής των δύο µελών του ΕΣΕΤΕΚ, αλλά επι-
πρόσθετα απεµπλέκεται η λειτουργία της επιτροπής από την
ύπαρξη ή µη ύπαρξη της συµβουλευτικής επιτροπής του ιδρύ-
µατος από την διαδικασία συγκρότησης της.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο
για µια ερώτηση. Μου επιτρέπετε;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Βεβαίως, κύριε Δρίτσα,
αφού είναι για ερώτηση. 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.  
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µια ερώτηση παρα-

καλώ. 
Αυτά τα δύο ινστιτούτα, το Ινστιτούτο Κβαντικής Υπολογιστι-

κής και Κβαντικής Τεχνολογίας και το Ινστιτούτο Γονιδιωµατικής
του Ανθρώπου θα είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ή
ιδιωτικού δικαίου ή άλλης µορφής και πως θα χρηµατοδοτούνται;
Και γιατί εισάγετε την νοµοθετική ρύθµιση τόσο περιοριστικά και
δεν φέρνετε όλους τους κανόνες λειτουργίας µε όλες τις λεπτο-
µέρειες για να εγκριθεί δεσµευτικά από τη Βουλή των Ελλήνων; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων, κ.

Χρίστος Δήµας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-

σεων): Νόµιζα ότι ήµουν σαφής. Θα το επαναλάβω. 
Το ένα εντάσσεται στον «Δηµόκριτο» και το άλλο στο ΙΤΕ. Άρα,

τα ινστιτούτα είναι µέλη των συγκεκριµένων ερευνητικών κέντρων. 
Από εκεί και πέρα η χρηµατοδότηση σε πολύ µεγάλο βαθµό

είναι και από το Ταµείο Ανάκαµψης. Άρα, νοµίζω ότι είναι εξα-
σφαλισµένη σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό. Δεν δηµιουργείται κα-
νένα πρόβληµα. 

Όσον αφορά τα ερευνητικά κέντρα, είµαστε σε διαδικασία
όπου τα περισσότερα οργανογράµµατα έχουν ήδη ολοκληρωθεί
έχουν πάρει και υπογραφή, έχουν τελειώσει και από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών. Άρα, νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρη η λειτουργία
όλων των ερευνητικών κέντρων και του τρόπο που λειτουργούν.
Αυτό κατάλαβα ως ερώτηµα, γιατί µε ρωτήσατε για τη νοµική
µορφή τους. Η νοµική µορφή και του «Δηµόκριτου» και του ΙΤΕ
είναι γνωστή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-
πουργέ. 
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν µε καλύπτει, αλλά αυτό απαντή-
σατε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων): Δεν κατάλαβα και την ερώτησή σας, κύριε Δρίτσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Υγείας, κ. Αθανάσιος Πλεύρης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Παίρνω το λόγο για να αναφερθώ στο άρθρο 2 της τροπολο-
γίας, που αφορά θέµατα του Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου.
Θα ήθελα να δώσω κάποιες διευκρινίσεις, πρώτα από όλα στο
γιατί έρχεται τώρα. Έρχεται τώρα διότι είναι κατεπείγουσα. Την
άλλη εβδοµάδα κλείνουν τα ψηφοδέλτια για τις εκλογές των ια-
τρικών συλλόγων. Είχαµε υπολογίσει ότι θα έχει ολοκληρωθεί η
διαδικασία του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Υγείας. Από τη
στιγµή που δεν υπάρχει αυτή η δυνατότητα, πρέπει να έρθει
τώρα ως κατεπείγουσα. 

Τι αλλαγή γίνεται; Ο Πανελλήνιος Ιατρικός Σύλλογος στην γε-
νική του συνέλευση έχει µια κλιµάκωση των µελών που εκλέγον-
ται, δηλαδή οι σύλλογοι που έχουν µέχρι πενήντα µέλη εκλέγουν
έναν εκπρόσωπο, µέχρι διακόσια µέλη δύο εκπροσώπους, µέχρι
πεντακόσια τέσσερις εκπροσώπους, µέχρι χίλια µέλη έξι εκπρο-
σώπους, µέχρι δύο χιλιάδες δέκα εκπροσώπους και µέχρι τρεις
χιλιάδες δεκαπέντε εκπροσώπους. Για πάνω από τους τρεις χι-
λιάδες, για κάθε εκπρόσωπο που είναι να βγει, χρειάζονται χίλιοι
εγγεγραµµένοι. Αυτό, λοιπόν, δηµιουργεί µια τροµακτική υποεκ-
προσώπηση µεγάλων ιατρικών συλλόγων. 

Χαρακτηριστικά σας αναφέρω, η Αθήνα σε σώµα περίπου
γύρω στα τριακόσια πενήντα άτοµα που είναι η γενική συνέλευση
του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου, ενώ έχει κοντά στο 50%
των εγγεγραµµένων γιατρών, εκπροσωπείται µε 10%. 

Από τον Ιούνιο απέστειλα στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο
µια επιστολή όπου τους ανέφερα ότι βούλησή µας είναι να
έχουµε ένα σύστηµα δικαιότερο ως προς την εκπροσώπηση των
γιατρών. Ο Πανελλήνιος Ιατρικός Σύλλογος δεν επιθυµούσε να
ανοίξει αυτό το θέµα προεκλογικά και οι περισσότεροι σύλλογοι,
που άλλωστε όλη αυτή η διαδικασία τους είναι αδιάφορη, υπό
την έννοια ότι δεν έχουν άνω των τριών χιλιάδων µελών, είχαν
ζητήσει να παραµείνει το καθεστώς ως έχει.

Η Αθήνα και ο Πειραιάς έφεραν µια πρόταση όπου το σύστηµα
θα ήταν απόλυτα βάσει των εγγεγραµµένων, που θα σήµαινε ότι
η Αθήνα θα έφτανε περίπου το 50% των εκπροσώπων της γενι-
κής συνέλευσης του Ιατρικού Συλλόγου, που αντικατοπτρίζει και
τα είκοσι έξι χιλιάδες τετρακόσια µέλη τα οποία έχει.

Αυτό το οποίο επιλέξαµε είναι µια λύση, η οποία είναι δικαιό-
τερη ως προς την εκπροσώπηση, χωρίς όµως να φτάνει στο από-
λυτο αναλογικό πλαίσιο, όπως τέθηκε και από την Αθήνα και από
τον Πειραιά και δεν επηρεάζει τους µικρότερους συλλόγους ως
προς τον αριθµό της εκπροσώπησης. Δηλαδή, τι κάναµε; Για
πάνω από τους τρεις χιλιάδες, ενώ για κάθε έναν εκλέκτορα
ήθελε χίλιους εγγεγραµµένους, το πήγαµε στους διακόσιους εγ-
γεγραµµένους. Οι µικροί σύλλογοι βγάζουν εκπρόσωπο µε πε-
νήντα έως διακόσιους, αναλόγως του µεγέθους.

Αυτό το πράγµα, λοιπόν, δεν γινόταν στους µεγάλους ιατρι-
κούς συλλόγους. Με αυτόν τον τρόπο, χωρίς να επηρεάσουµε
αριθµητικά αυτούς, που θα εκλεγούν ως εκπρόσωποι στον Πα-
νελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο, αυξάνουµε το σώµα. Δηλαδή, από
τους τριακόσιους πενήντα, αναλόγως τους εγγεγραµµένους, θα
φτάσει περίπου τους πεντακόσιους και οι µεγάλοι σύλλογοι ανα-
λογικά ανεβαίνουν, µε αποτέλεσµα η Αθήνα, λόγου χάριν, από
το 10% να µην πηγαίνει στο 50% που της αναλογεί, αλλά να πη-
γαίνει στο 25%. Αντίστοιχα, η Θεσσαλονίκη ανεβαίνει στο ποσο-
στό, ο Πειραιάς ανεβαίνει στο ποσοστό και οι σύλλογοι οι οποίοι
έχουν άνω των τριών χιλιάδων εγγεγραµµένων.

Αυτή η ρύθµιση, λοιπόν, σίγουρα κινείται στη σωστή και εξορ-
θολογισµένη κατεύθυνση. Οι γιατροί πρέπει να εκπροσωπούνται
και στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο βάσει του αριθµού τον
οποίο έχουν. Παρ’ όλα αυτά, επειδή υπάρχουν ιδιαιτερότητες
των µικρών συλλόγων, δεν φτάνουν τους µεγάλους συλλόγους
σε τέτοια νούµερα που τους αντιστοιχεί βάσει του εγγεγραµµέ-
νου πληθυσµού, στις 14.30’ θα έχω συνάντηση και µε τους προ-

έδρους των ιατρικών συλλόγων. Εδώ Βουλευτές, όπως ο κ. Χρυ-
σοµάλλης και ο κ. Ανδριανός, µου έχουν µεταφέρει προβληµατι-
σµούς µικρών συλλόγων που υπάρχουν.

Και επειδή ακούστηκαν και πράγµατα τα οποία δεν ευσταθού-
σαν, δεν αλλάζει ο αριθµός. Ακούστηκε ότι θα πήγαινε και 70%.
Αυξάνεται το Σώµα, παραµένουν οι αριθµοί, γίνεται πιο αναλο-
γική η εκπροσώπηση. Οι µεγάλοι σύλλογοι συνεχίζουν να υπο-
εκπροσωπούνται στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο, αλλά πλέον
δεν θα είναι σε ποσοστό 10% η Αθήνα µε 50% εγγεγραµµένους.
Δεν θα είναι και στο 50%. Θα πάει στο 25%. Είναι µια απόλυτα
εξορθολογισµένη ρύθµιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ
τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα επίσης τον
λόγο και εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα πάµε µε τη σειρά.
Θα δώσω τον λόγο στον κ. Σαντορινιό πρώτα, αµέσως µετά στον
κ. Μπιάγκη και µετά στον κ. Βιλιάρδο.

Ορίστε, κύριε Σαντορινιέ, έχετε τον λόγο.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε πολύ να καταλάβουµε τι σας κάνει

τόσο πολύ να επείγεστε να αλλάξετε το εκλογικό σώµα παραµο-
νές εκλογών και να δηµιουργήσετε έναν τέτοιο αιφνιδιασµό σε
όλους τους ιατρικούς συλλόγους.

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι αυτή η αλλαγή που προκαλείτε ου-
σιαστικά µπορεί να µην αλλάζει τον αριθµό των εκπροσώπων,
αλλά αλλάζει το ποσοστό εκπροσώπησης των συλλόγων. Αυτό
σηµαίνει ότι ιδίως οι σύλλογοι της περιφέρειας και ιδίως οι σύλ-
λογοι των νησιών -θα σας πω εγώ, για παράδειγµα- θα υποεκ-
προσωπούνται στην πραγµατικότητα σε επίπεδο ποσοστού.
Αυτό, στην ουσία, θα δηµιουργήσει ένα τεράστιο πρόβληµα υπέρ
των µεγάλων ιατρικών συλλόγων και κατά των ιατρικών συλλό-
γων της περιφέρειας.

Εποµένως, σήµερα θα έπρεπε κάτι τέτοιο να έρθει σε διαβού-
λευση µε τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο. Διότι, όπως γνωρίζετε
αυτή τη στιγµή -και φαντάζοµαι ότι θα σας µεταφερθεί και στις
14.30’ που έχετε συνάντηση- σχεδόν το σύνολο των ιατρικών
συλλόγων είναι κάθετα αντίθετο προς αυτή τη ρύθµιση και προ-
φανώς, είµαστε και εµείς κάθετα αντίθετοι σε αυτή τη ρύθµιση.
Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Μπιάγκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε όλον τον σεβα-

σµό, σε συνέχεια των ερωτηµάτων που έκανε ο συνάδελφος κ.
Σαντορινιός, από πού προκύπτει η ανάγκη να αλλάξει σήµερα η
συγκεκριµένη ποσόστωση που υπάρχει; Το ένα στοιχείο είναι
αυτό.

Το δεύτερο είναι το εξής: Έγινε κατόπιν κάποιου αιτήµατος,
συγκεκριµένα του ιατρικού συλλόγου ή του Ιατρικού Συλλόγου
Αθηνών;

Και το κυριότερο από όλα, αν θέλετε: Τι επιτυγχάνουµε µε
αυτή την αλλαγή; Ποιο είναι το σηµαντικό; Μήπως, επί της ου-
σίας, για άλλη µια φορά κάνουµε πιο αθηνοκεντρική, αν θέλετε -
επιτρέψτε µου την ορολογία- την εκπροσώπηση του ιατρικού
κόσµου απανταχού στην πατρίδα µας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα και εγώ να επαναλάβω ότι θα πρέπει να δούµε και

τα τοπικά κριτήρια. Γίνεται µεγάλη συγκέντρωση στην Αθήνα.
Όπως είπατε εσείς, από 10% σε 25%. Βέβαια, δεν µπορώ να το
κρίνω. Αυτό που βλέπω, είναι ότι εµείς έχουµε γίνει αποδέκτες
πολύ µεγάλων διαµαρτυριών από την επαρχία και αυτό βέβαια
προβληµατίζει.

Θεωρούµε ότι, πρέπει να αποσυρθεί η τροπολογία για διαβού-
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λευση. Άλλωστε, δεν υπάρχει καµµία επείγουσα ανάγκη και είναι
καλό να λυθούν αυτά τα προβλήµατα, που και εµείς έχουµε γίνει
αποδέκτες, από το πρωί, πάρα πολλών διαµαρτυριών από όλη
την περιφέρεια, οπότε καλύτερα να το δείτε πιο προσεκτικά, να
το αποσύρετε και µετά να διαβουλευτείτε µε τους ιατρικούς συλ-
λόγους, για να βρεθεί κάτι πιο σωστό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρώτα από όλα,

µιλάµε για εκπροσώπηση. Η εκπροσώπηση είναι µε βάση κόσµο
ο οποίος υπάρχει. Με συγχωρείτε, αλλά είκοσι έξι χιλιάδες τε-
τρακόσιοι γιατροί υπάρχουν στην Αθήνα και αποτελούν το 50%
των γιατρών σε όλη την Ελλάδα και εκπροσωπούνται στον Πα-
νελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο µε 10%. Αυτό δεν είναι υποεκπροσώ-
πηση; Πώς έγινε; Διότι άκουσα τη διαδικασία.

Ο ιατρικός σύλλογος είχε θέσει το θέµα στο Υπουργείο και
στις 22 Ιουνίου απέστειλα επιστολή στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλ-
λογο, όπου τους ανέφερα ότι έχει κατατεθεί τροποποίηση νόµου
και επειδή επιθυµία µας είναι να πάµε σε αναλογικότερο αντιπρο-
σωπευτικό σύστηµα, να µας στείλετε µας τις προτάσεις.

Ο Πανελλήνιος Ιατρικός Σύλλογος απέστειλε και έφερε τις
υπογραφές όλων των συλλόγων που λέτε, που προφανώς, όλοι
οι σύλλογοι αριθµητικά δεν επηρεάζονται, αλλά αναλογικά κερ-
δίζουν -η Αθήνα, η Θεσσαλονίκη, ο Πειραιάς είναι αυτοί που
πλήττονται κατά βάση- και έρχονται και λένε να µην αλλάξει το
σύστηµα.

Τους επαναφέρω πρόταση µε διάταξη πλέον νόµου, όπου ήταν
το πλέον αναλογικό. Τουλάχιστον για τα κόµµατα της Αριστεράς,
όταν επικαλείστε πλήρως αναλογικό σύστηµα για τις εκλογές,
απορώ πως στους συλλόγους θέλετε το σύστηµα να έχει περίερ-
γες ποσοστώσεις.

Ερχόµαστε και αντιλαµβανόµαστε τις ενστάσεις που λέτε.
Ποιες ήταν οι ενστάσεις; Αριθµητικά οι µικρότεροι σύλλογοι να
µη χάσουν τον κόσµο. Άρα, δεν τον έχασαν. Αυξάνουµε το εκλο-
γικό σώµα, αλλά κρατάµε αριθµητικά τους συλλόγους και δεν
πηγαίνουµε στην εκπροσώπηση που θα ήταν βάσει των εγγε-
γραµµένων. Διότι, αν πηγαίναµε, θα έπρεπε να κάνουµε δεκτή
την πρόταση της Αθήνας και η γενική συνέλευση του ΠΙΣ να
έφτανε να είναι σχεδόν το 50% στην Αθήνα, αλλά αυξάνουµε την
εκπροσώπηση στους συλλόγους που έχουν πάνω από τρεις χι-
λιάδες, αντί να βγάζουν έναν εκλέκτορα ανά χίλιους. Ενώ όλοι οι
άλλοι σύλλογοι βγάζουν έναν ανά πενήντα, έναν ανά εκατό, έναν
ανά διακόσιους, η Αθήνα, ο Πειραιάς, η Θεσσαλονίκη θα πρέπει
να βγάζουν έναν ανά χίλιους. Αυτό δεν είναι αδικία για τους για-
τρούς που είναι σε αυτούς τους συλλόγους, χίλιοι να πρέπει για
να βγάλουν έναν εκπρόσωπο, ενώ οι άλλοι σύλλογοι να βγάζουν
µε πενήντα, εκατό και εκατόν πενήντα; Το κάνουµε ένας στους
διακόσιους. Πάλι παίρνουµε, δηλαδή, το ανώτατο νούµερο που
έχουν οι άλλοι σύλλογοι για να βγει.

Συνεπώς, αυξάνεται το εκλογικό σώµα, αυξάνεται η εκπροσώ-
πηση µεγάλων ιατρικών συλλόγων που υποεκπροσωπούνταν και
άρα, ήταν νοθευµένη η βούληση των γιατρών. Διότι η βούληση
των γιατρών είναι συνολικά όλοι. Δεν είναι να έχουν κάποιοι σύλ-
λογοι παραπάνω προνόµια. Εκτιµώνται οι µικροί σύλλογοι από
τους οποίους προέρχεστε και άρα, κρατάµε και αριθµητικά τον
κόσµο που έχουν, αλλά δεν δίνουµε και την αναλογία στην Αθή-
να.

Προφανώς, παίρνει η Αθήνα, η Θεσσαλονίκη και ο Πειραιάς
µεγαλύτερη αναλογία, αλλά πάλι υποεκπροσωπούνται. Δεν τους
δίνουµε την αναλογία βάσει των εγγεγραµµένων, για να µη φτά-
σουµε στο σηµείο να υπάρχει απόλυτος έλεγχος.

Με συγχωρείτε, αλλά, άµα το δείτε και ακόµη εκλογικά, θα
δείτε ότι το σύστηµα όπως υπάρχει αυτή τη στιγµή, µε τους µι-
κρότερους συλλόγους και µε τα ποσοστά που έχουν, άµα κά-
ποιος κοιτούσε κοντόφθαλµα κοµµατικά, θα συνέφερε να παρα-
µείνει. Αντιθέτως, τώρα ανοίγεται σε συλλόγους που υπάρχει τε-
ράστια εκπροσώπηση.

Δεν καταλαβαίνω: Εσείς που θα το καταψηφίσετε δεν θέλετε
οι εκπρόσωποι του ιατρικού συλλόγου που στηρίζονται από τα

ψηφοδέλτιά σας της Αριστεράς, του ΠΑΣΟΚ ή οτιδήποτε στην
Αθήνα, να εκπροσωπούνται όσο το δυνατόν πιο αναλογικά γίνε-
ται;

Δηλαδή οι δικοί σας εκπρόσωποι εδώ πέρα στην Αθήνα, που
υπάρχουν µέσα στους έξι χιλιάδες τετρακόσιους που σας ψηφί-
ζουν και ψηφίζουν τα δικά σας ψηφοδέλτια, δεν αδικούνται αυτήν
τη στιγµή, που εκπροσωπούνται µόνο µε το 10% στο ΠΙΣ; Και το
ποσοστό δεν θα πάει στο 50%, θα πάει στο 25%. Είµαι έτοιµος
και για τις συζητήσεις που θα κάνουµε στους συλλόγους. Όµως,
ότι πρέπει να γίνει πιο αναλογικό, πρέπει να γίνει. Τον διάλογο
που µεσολάβησε σας τον έδειξα. Το κατεπείγον είναι ότι τα ψη-
φοδέλτια κλείνουν την άλλη εβδοµάδα. Άρα, πρέπει να έρθει η
ρύθµιση γιατί τα ψηφοδέλτια κλείνουν βάσει του αριθµού που θα
υπάρξει. 

Αν υπάρξει άλλη πρόταση και συζήτηση, µε µεγάλη χαρά. Δεν
είναι δυνατόν, όµως, να υποεκπροσωπούνται πλήρως οι µεγάλοι
ιατρικοί σύλλογοι στο όνοµα, αν θέλετε, µιας εκπροσώπησης που
τελικά νοθεύει τον ίδιο αριθµό των γιατρών που υπάρχουν. Το
κάνουµε πιο δίκαιο, πιο αναλογικό. Δεν το φτάνουµε στο επίπεδο
που θα έπρεπε να είναι, βάσει του απόλυτου αριθµού των για-
τρών. Το πηγαίνουµε, όµως, σε ένα επίπεδο που πλέον η υποεκ-
προσώπηση είναι πολύ πιο λελογισµένη. 

Και οι µικρότεροι σύλλογοι συνεχίζουν να εκπροσωπούνται
αναλογικά του πληθυσµού που έχουν, περισσότερο στον Πανελ-
λήνιο Ιατρικό Σύλλογο. Οι σύλλογοι µε πενήντα, µε εκατό, µε δια-
κόσιους, θα έπρεπε να είχαν ακόµα λιγότερους, µε πεντακόσιους
θα έπρεπε να είχαν λιγότερους. Δεν το κάνουµε αυτό. Παραµέ-
νουν στον ίδιο αριθµό. Προφανώς και θα συµφωνήσουµε ότι ανα-
λογικά έχουν λιγότερη επιρροή γιατί άλλο είναι να έχεις έναν
αριθµό στους τριακόσιους πενήντα, άλλο να έχεις έναν συγκε-
κριµένο αριθµό στους πεντακόσιους. Παραµένει η εκπροσώ-
πηση, γίνεται αναλογικότερο χωρίς να νοθεύεται η βούληση των
ιατρών οι οποίοι ψηφίζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΜέΡΑ25 ο κ. Βαρουφάκης.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, σήµερα ο κ. Γεωργιάδης παραδίδει µαθήµατα
σχεδόν πανεπιστηµιακού επιπέδου πώς η πτώχευση φέρνει ευ-
καιρίες ιδιωτικού πλουτισµού µε κρατικοδίαιτες µεθόδους ενός
πτωχευµένου κράτους. Και το κάνει σε µια φάση, σε µια στιγµή
χρονική, ιστορική που η χρόνια ανθρωπιστική κρίση που ξεκίνησε
από το 2010 συνωµοτεί ξανά εναντίον τουλάχιστον τεσσεράµισι
εκατοµµυρίων συνανθρώπων σε αυτήν τη χώρα που δεν θα µπο-
ρέσουν να βγάλουν το φθινόπωρο, πόσο µάλιστα τον χειµώνα.
Ποιο είναι το ζητούµενο; Έχουµε ένα ιδιωτικό πτωχευµένο ναυ-
πηγείο, µε σηµαντική ιστορία που θα έπρεπε να είναι κραταιό,
ένα πτωχευµένο ναυπηγείο ιδιωτικό –σηµειώνω- το οποίο χρω-
στάει στους εργαζόµενους, χρωστάει στο κράτος, στο Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας, χρωστάει στον ΕΦΚΑ και βέβαια στις
τράπεζες. Και έρχεται ο Υπουργός και µας ζητάει ένα πράγµα
ουσιαστικά µε το νοµοσχέδιό του, να τον εξουσιοδοτήσουµε να
εκπροσωπήσει το δηµόσιο στα δικαστήρια. Σαν να µας ζητάει η
αλεπού να την εξουσιοδοτήσουµε να φυλάει τις κότες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Το ερώτηµα είναι απλό. Εάν το πρόγραµµα εξυγίανσης που

έχετε του Ναυπηγείου της Ελευσίνας είναι χρηστό, ορθό, πρέ-
πον, σωστό, γιατί δεν πάει απευθείας στο δικαστήριο αυτό το
σχέδιο εξυγίανσης; Η απάντηση είναι ξεκάθαρη, γιατί οι αξιωµα-
τικοί του Υπουργείου Άµυνας -στο οποίο βεβαίως το εν λόγω
ναυπηγείο χρωστάει, ξέρετε πόσα χρωστάει- αρνούνται να υπο-
γράψουν για τα τεράστια κουρέµατα που θα τους καταστήσουν
υπόλογους για θέµατα απιστίας προς το δηµόσιο. Για αυτό δεν
το πάτε στα δικαστήρια και ζητάτε εξουσιοδότηση. 

Ζητάτε δηλαδή από εµάς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
κοινοβουλευτική κάλυψη για να µην πάνε φυλακή οι κρατικοί λει-
τουργοί και οι Υπουργοί, εγκρίνοντας τεράστια κουρέµατα χρεών
στο δηµόσιο. Λοιπόν, σας έχω µια πρόταση εκ µέρους του
ΜέΡΑ25, µια σοβαρή πρόταση. Εµείς θα υπερψηφίσουµε υπό
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έναν όρο, πρώτα θα φέρετε αντίστοιχα ποσοστιαία κουρέµατα
για τους µικροµεσαίους, για τους ανθρώπους που κινδυνεύουν
να χάσουν την πρώτη κατοικία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Φέρτε κουρέµατα αντίστοιχα για τους µικροµεσαίους και για

την κύρια κατοικία και εµείς θα υπερψηφίσουµε. Δεν θα το κά-
νετε. Και δεν θα το κάνετε γιατί τα χρέη των µικροµεσαίων τα
έχετε ήδη τάξει σε αρπακτικά ταµεία µε έδρα το Ντέλαγουερ.
Σήµερα έρχεστε να αποδείξετε ότι δεν έχετε πρόβληµα µε τα
κουρέµατα χρεών. Τα αγαπάτε τα κουρέµατα χρεών, εφόσον βέ-
βαια είναι υπέρ των πολύ λίγων και εις βάρος των πολλών. Αντί-
θετα τα κουρέµατα υπέρ των πολλών, για εσάς είναι ανάθεµα,
απαγορεύονται, πόσο µάλιστα για το κούρεµα του δηµόσιου χρέ-
ους. Αυτό είναι µια άλλη ιστορία βεβαίως.

Έχουµε έναν επενδυτή για τον οποίο στήνεται όλο αυτό το
σκηνικό. Θα µου επιτρέψετε, έχοντας πλήρη γνώση των όρων
που χρησιµοποιώ και είναι σκληρός ο όρος, θα τον αποκαλέσω
ψευτοεπενδυτή. Γιατί τον λέω ψευτοεπενδυτή; Επειδή άλλη µια
φορά –δεν είναι ο µόνος- ξεπουλάτε σε έναν, δήθεν, επενδυτή,
που δεν θα βάλει ούτε 1 δολάριο ή 1 ευρώ από την τσέπη του,
µια περιουσία του δηµοσίου, µια εταιρεία, τα ναυπηγεία στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση, παρέχοντάς του εξασφαλίσεις από δηµό-
σιο χρήµα, από το οποίο θα κάνει επενδύσεις ή θα δανειστεί από
τράπεζα βάζοντας ως ενέχυρο –τι;- τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας.
Μηδέν επένδυση! Ο επενδυτής ο όποιος βάζει µηδέν χρήµατα
από την τσέπη του, δεν είναι επενδυτής, είναι κάποιος κύριος, ο
οποίος είχε Άγιο, σε τελική ανάλυση, και ο Άγιος είσαστε εσείς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Και δεν είναι η µόνη περίπτωση αυτή. Το έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ

µε την «FRAPORT», όπου δεκατέσσερα σπουδαία αεροδρόµια,
όπως της Σαντορίνης της Μυκόνου -αεροδρόµια που είναι σαν
τη χήνα που γεννά χρυσά αυγά- τους τα δώσαµε µε 1,2 δισεκα-
τοµµύριο, που θυµάστε ότι τα δανείστηκαν από τις ελληνικές
τράπεζες που τους επανακεφαλαιοποίησε ο ελληνικός λαός µε
χρήµατα από την τρόικα. Δεν έβαλαν ούτε 1 ευρώ. Είναι σαν να
έρθω στο σπίτι σας, κύριε Υπουργέ, και να σας πω ότι είναι ωραίο
το σπιτάκι σας, µου αρέσει και θέλω να µου δώσετε λεφτά να το
πάρω και θα βάλουµε ενέχυρο τα χρήµατα του ελληνικού δηµο-
σίου!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Αυτό έκαναν µε την «FRAPORT». Αυτό κάνετε και εσείς, όµως,

µε τα Ναυπηγεία Ελευσίνας. Χαρίζετε εταιρείες των πολιτών σε
φίλους ολιγάρχες και χρεώνετε τον λαό για να κάνουν επενδύ-
σεις, κρατώντας βέβαια όποια κέρδη, όποια υπεραξία βγει. Αυτά
θα τα κρατήσει ο κύριος αυτός. Δεν θα µείνει στην Ελλάδα. Θα
πάει στα Cayman Islands -το ξέρετε αυτό- ούτε εδώ θα πληρώσει
φόρο, ούτε στις Ηνωµένες Πολιτείες, θα εξαφανιστούν αυτά τα
χρήµατα.

Αυτό δεν λέγεται καν καπιταλισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ρεµούλα είναι, εις βάρος του δηµοσίου, των πολιτών, αλλά
και επιχειρηµατιών. Διότι οι επιχειρηµατίες εκεί έξω αυτή τη
στιγµή οι έντιµοι πασχίζουν να λειτουργήσουν, να επενδύσουν
χωρίς ρεµούλα, χωρίς χρήµατα και εξασφαλίσεις του δηµοσίου.
Και στρέφεστε εναντίον και αυτών των έντιµων επιχειρηµατιών,
όχι µόνο εναντίον των ίδιων των πολιτών. 

Στη συγκεκριµένη, µάλιστα, περίπτωση µάς ζητάτε να σας δο-
ξάσουµε για το άκρον άωτον του εξευτελισµού του κράτους µας.
Λέτε ουσιαστικά στον λαό, στους πολίτες, στους φορολογούµε-
νους, στους δικαστές το εξής φοβερό. Θα δώσουµε -λέει- τα
ναυπηγεία στον συγκεκριµένο κύριο για ένα κοµµάτι ψωµί και µά-
λιστα σε µια εταιρεία η οποία έχει ήδη δώσει δείγµατα γραφής,
µια εταιρεία εργασιακή γαλέρα που δεν έχει ούτε έναν µόνιµο
υπάλληλο -όλοι εργολαβικοί είναι- µια εταιρεία που ασκεί νοµικό
τραµπουκισµού -slapp αγγλιστί- σε όποιον πολίτη τολµάει να της
ασκήσει κριτική για το περιβαλλοντολογικό της αποτύπωµα. Θα
τον απαλλάξετε από χρέη τον συγκεκριµένο. Και το δηµόσιο θα
πάρει πίσω αυτά που του χρωστάει η εταιρεία πότε; Μόνο εφό-
σον το δηµόσιο του δώσει µπίζνες, δουλειές από το Πολεµικό
Ναυτικό της τάξης των επτά δισεκατοµµυρίων και δεκαεπτά εκα-
τοµµυρίων. Και αν δεν λάβει αυτές τις παραγγελίες από το πολι-
τικό Ναυτικό, διαγράφονται όλα τα χρέη. Μπράβο! Παντρέψατε

τα µεγαλύτερα αίσχη του καπιταλισµού µε τα µεγαλύτερα αίσχη
του κρατισµού. Αυτό δεν είναι καν ιδιωτική οικονοµία. Νοµίζω ότι
το καταλαβαίνετε.

Όπως είπα στην εισαγωγή µου, κυρίες και κύριοι της Συµπο-
λίτευσης, σήµερα κάνετε παράδοση πανεπιστηµιακού επιπέδου
µαθηµάτων κρατικοδίαιτων πρακτικών ενός πτωχευµένου κρά-
τους, τη στιγµή -και θα το πω άλλη µία φορά- που τεσσεράµισι
εκατοµµύρια Έλληνες πολίτες και Ελληνίδες δεν θα µπορούν να
βγάλουν το φθινόπωρο και τον χειµώνα. Εδώ µιλάµε για θέµατα
που ο κόσµος εκεί έξω δεν έχει την πολυτέλεια να ενδιαφερθεί. 

Είναι σηµαντικά τα ζητήµατα για τα οποία µιλάµε εδώ, είτε
είναι οι υποκλοπές είτε είναι τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας, η πρά-
σινη µετάβαση. Αλλά ο κόσµος εκεί έξω µπαίνει στο σουπερµάρ-
κετ και παθαίνει εγκεφαλικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Θα
µου πείτε, αυξήθηκε το κόστος. Μην κρύβεστε πίσω από την αύ-
ξηση του κόστους των εισαγόµενων προϊόντων της ενέργειας.
Και θέλω να είµαι ξεκάθαρος σε αυτό. Και πείτε µου αν έχω άδικο
ή όχι. Πραγµατικά πείτε µου ότι «Ξέρεις κάτι; Δεν ξέρεις τι λες»,
αλλά να µου το πείτε όµως. 

Τι είναι αυτό το οποίο θέλω να σας πω και για το οποίο θέλω
να µου ασκήσετε κριτική; Να ανέβει η τιµή της ενέργειας, των
µεταφορικών, των πρώτων υλών και να αυξηθούν τα κόστη του
σουπερµάρκετ 10%; Δεν φταίει ούτε το σουπερµάρκετ, ούτε η
Κυβέρνηση, ούτε κανένας σε αυτήν τη χώρα. Το ερώτηµα είναι:
Οι τιµές στα σουπερµάρκετ πόσο αυξάνονται; Γιατί σας λέω, αν
αυξάνονται 10% τα κόστη και αυξάνονται 25% οι τιµές, τότε
έχουµε αύξηση του ποσοστού κέρδους των σουπερµαρκετάδων.
Η Επιτροπή Ανταγωνισµού σας, µε άλλα λόγια, έπρεπε να απο-
λυθεί ή να απολυθείτε εσείς που δεν την απολύετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Το σουπερµάρκετ αυτή τη στιγµή είναι µία πηγή αισχροκέρ-

δειας για τους σουπερµαρκετάδες. Ρωτήστε τον ΣΕΒ. Είµαστε η
µόνη χώρα παρεµπιπτόντως που τα σουπερµάρκετ ανήκουν στις
βιοµηχανίες. Αυτό δείχνει την κατάντια της βιοµηχανίας µας.
Αυτό είναι άλλο ζήτηµα βέβαια, έτσι; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Ρωτήστε. Ποιο είναι το ποσοστό κέρδους; Αυξήθηκε ή µει-

ώθηκε; Αν αυξήθηκε το ποσοστό κέρδους, έχετε πρόβληµα.
Έχετε πρόβληµα απέναντι στους δικούς σας ψηφοφόρους, όχι
στον µέσο Έλληνα πολίτη. 

Άλλη µία φορά να µιλήσουµε για το ηλεκτρικό ρεύµα; Γιατί
εδώ γίνεται µια απίστευτη παραπληροφόρηση του ελληνικού
λαού. Έχουµε πολλούς, και Βουλευτές και ειδικούς και δηµοσιο-
γράφους, οι οποίοι µιλάνε ξανά και ξανά για τη σηµασία που έχει
ο λιγνίτης παραδείγµατος χάριν. Να επιστρέψουµε στον λιγνίτη,
ήταν λάθος η απολιγνιτοποίηση, κάποιοι λένε. Άλλοι λένε για τις
εξορύξεις. Αν είχαµε κάνει εξορύξεις και είχαµε το δικό µας πε-
τρέλαιο, το δικό µας φυσικό αέριο, δεν θα υπήρχε πρόβληµα.
Κουραφέξαλα, κυρίες και κύριοι. 

Παρακολουθήστε µε σας παρακαλώ και πάλι ψάξτε το και
πείτε µου πού έχω λάθος. Το Ηνωµένο Βασίλειο, η Βρετανία έχει
αυτήν τη στιγµή τη µισή της ηλεκτρική ενέργεια να παράγεται
από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, πάνω από το 50%. Βάλατε
µέσα κιόλας ένα άλλο 15-17% από πυρηνική ενέργεια. Προσθέ-
στε ότι το υπόλοιπο που είναι ένα 35% στη Βρετανία από φυσικό
αέριο προκύπτει από φυσικό αέριο παραγωγής της Βόρειας Θά-
λασσας. Ούτε ένα κυβικό µέτρο φυσικού αερίου δεν παίρνουν οι
Βρετανοί από τον κ. Πούτιν ή από το Τέξας, ούτε ένα. Με άλλα
λόγια, έχουν πλήρη αυτάρκεια και πολύ µικρό ποσοστό σε σχέση
µε εµάς, που είµαστε στο 55% για το φυσικό αέριο. Εκείνοι είναι
στο 35%. Κι όµως, έχουν ακριβώς την ίδια αύξηση και µεγαλύ-
τερη κιόλας από εµάς στη χονδρική και στη λιανική. Γιατί; Γιατί
το πρόβληµα δεν είναι από πού έρχεται το φυσικό αέριο, το καύ-
σιµο ή η ανανεώσιµη ενέργεια. Το ζητούµενο είναι σε ποιον ανή-
κει και αν χρησιµοποιούνται όροι της αγοράς. Γιατί αν χρησιµο-
ποιούνται όροι της αγοράς, όπως για παράδειγµα το χρηµατι-
στήριο ενέργειας που εισήγαγε ο ΣΥΡΙΖΑ, τότε προφανώς πάν-
τοτε θα έχεις οριακή τιµολόγηση. Είναι από τα βασικά µαθήµατα
που µαθαίνουν οι φοιτητές των οικονοµικών, ότι σε µια αγορά η
τιµή ισούται µε το οριακό κόστος, όσο και να είναι το µέσο κό-
στος. 
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Πάρτε τώρα µια σχηµατική, εντελώς υποθετική περίπτωση,
αλλά νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ διδακτική. Έστω ότι καταφέρ-
ναµε από τις 100 KWh που χρησιµοποιούµε, οι 99 να παράγονται
δωρεάν, φωτοβολταϊκά, τα οποία η φύση από µόνη της αντικα-
θιστά. Δεν υπάρχει τέτοια τεχνολογία, έστω ότι υπήρχε. Οι 99
είναι δωρεάν και µία είναι από φυσικό αέριο. Εάν επιβάλλεις κα-
νόνες της αγοράς, προσοµοίωση αγοράς, χρηµατιστηρίου ενέρ-
γειας, τότε και οι 100 KWh θα πωλούνται στην τιµή της µίας
κιλοβατώρας που παρήχθη από το πανάκριβο φυσικό αέριο. Γι’
αυτό εµείς λέµε κάτι ξεκάθαρο: Κατάργηση του χρηµατιστηρίου
ενέργειας. Κατάργηση της ιδέας οποιασδήποτε προσοµοιωµέ-
νης αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Εµείς δεν λέµε να πωλείται το ρεύµα κάτω από την τιµή παρα-

γωγής του, γιατί αυτό θα σήµαινε επιδότηση. Το κράτος µας είναι
πτωχευµένο. Αυτά που κάνετε και δίνετε 2 δισεκατοµµύρια τον
µήνα επιδότηση, δεν τα έχετε. Μείον είναι το ταµείο. Ακόµα τα
δανείζεστε. Έχουµε πρωτογενές έλλειµµα. Σωστά; Ρωτήσετε τον
κ. Σταϊκούρα, θα σας το πει. Τα δανείζεστε ουσιαστικά από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, από την τρόικα. Δανείζεστε για να
επιδοτείτε. Τι να επιδοτείτε; Να επιδοτείτε τους ολιγάρχες, τους
συγκεκριµένους τέσσερις κυρίους, τους οποίους αναφέρουµε
εδώ ξανά και ξανά, δεν θα πω τα ονόµατά τους σήµερα, Περι-
στέρης, Βαρδινογιάννης, Μυτιληναίος κ.λπ.. Τους επιδοτείτε
γιατί; Για τα υπερκέρδη τους. Αυτό είναι παράλογο για ένα πτω-
χευµένο κράτος. 

Δώσατε δύο δισεκατοµµύρια, που είναι η χρηµατιστηριακή
αξία της ΔΕΗ σε έναν µήνα. Θα µπορούσαµε να έχουµε το ένα
τρίτο ή 40% της τιµής που έχουµε σήµερα της χονδρικής χωρίς
κανένας από τους παραγωγούς να χάνει ούτε ένα ευρώ. Απλώς
αυτό που κάνεις είναι το εξής. Λες: «Έλα εδώ εσύ, CVC. Έχεις
πάρει τη ΔΕΗ, υδροηλεκτρικά έργα. Ποιο είναι το οριακό κόστος
παραγωγής; Κιλοβατώρες µηδέν. Ποιο είναι το κόστος συντήρη-
σης της τουρµπίνας του φράγµατος; Τόσο. Ωραία. Θα πάρεις
αυτό το κόστος ανά κιλοβατώρα συν ένα 5%. Πάρε ένα 5%.».
Λίγο είναι 5% κέρδος; Πηγαίνετε στην πιάτσα και ρωτήστε οποι-
ονδήποτε µικροµεσαίο. Θα σας πει: «Πάω κάθε βράδυ για ύπνο
και ξυπνάω κάθε πρωί µε το όραµα να έχω 5% κέρδος». Δώστε
του 5% κέρδος, αλλά όχι παραπάνω. Αυτήν τη στιγµή τους δίνετε
200% και 300% περιθώρια κέρδους, στη CVC, που έχει αγοράσει
ένα ταµείο -hedge fund είναι- τη ΔΕΗ µας. 

Είναι απίστευτο αυτό που γίνεται. Το συνειδητοποιείτε τι κά-
νετε; Υπάρχει αυτό το αφήγηµα «Τι να κάνουµε; Απ’ έξω έρχεται
ο πληθωρισµός στην ενέργεια και πρέπει να δίνουµε κι εµείς δι-
σεκατοµµύρια τα οποία δανειζόµαστε από την τρόικα στον κο-
σµάκη για να πληρώνει τους λογαριασµούς». Όχι, δεν πρέπει.
Δεν θα έπρεπε να επιδοτείται ούτε µε ένα ευρώ κανένας ολιγάρ-
χης. Μέσο κόστος, όχι οριακό, συν 5% κέρδος. Αυτή είναι η θέση
του ΜέΡΑ25. Τα ξέρετε αυτά.

Άργησα να το διαβάσω λίγο, αλλά σήµερα ανέγνωσα από το
site της Κοµισιόν την πρόταση της ελληνικής Κυβέρνησης, το
non-paper που καταθέσατε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, και ξέ-
ρετε κάτι; Ήταν εξαιρετικό. Η ανάλυση είναι αυτή που σας λέω
κι εγώ. Η δική σας η Κυβέρνηση στέλνει στην Κοµισιόν την ανά-
λυση που σας έκανα µόλις εδώ. Αλλά δεν κάνετε κάτι. Μήνας
µπαίνει, µήνας βγαίνει τώρα, έχετε δώσει δισεκατοµµύρια ή
έχετε αφήσει τους ολιγάρχες να βάλουν το χέρι στην τσέπη εκα-
τοµµυρίων Ελλήνων που δεν έχουν να τα βγάλουν πέρα, να τους
πάρουν δισεκατοµµύρια και τους επιδοτείτε κι από πάνω. 

Και ξέρετε κάτι; Η άγνοια, τι να κάνουµε, µία βλακεία, συγχω-
ρούνται. Εσείς γνωρίζετε. Διαβάστε παρακαλώ, κυρίες και κύριοι
της Συµπολίτευσης, το non-paper της ελληνικής Κυβέρνησης για
το θέµα της ηλεκτρικής ενέργειας που είναι πάρα πολύ καλό -
εγώ πραγµατικά χειροκροτούσα καθώς το διάβασα- για να δείτε
ότι δεν υπάρχει άγνοια, υπάρχει ενοχή αυτής της Κυβέρνησης. 

Δεν µου λέτε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν σας ανη-
συχεί το γεγονός ότι το επιτόκιο δανεισµού του δεκαετούς έχει
πάει στο 4% και θα πάει στο 5-5,5%; Δεν σας ενοχλεί το γεγονός
ότι ήµασταν πτωχευµένοι όταν είχαµε 300 περίπου δισεκατοµ-
µύρια χρέος; Επί της Κυβερνήσεώς σας έχετε προσθέσει γύρω
στα 55 µε 75, εξαρτάται πώς το µετράς, αν µετράς και τις εγγυή-

σεις του «ΗΡΑΚΛΗ» ή όχι. Έχετε προσθέσει µεταξύ 55 και 75 δι-
σεκατοµµύρια στο χρέος, την ώρα που τα επιτόκια δανεισµού
στις αγορές, όπως λέτε, παρά τη στήριξη της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας -φανταστείτε να µην είχατε και τη στήριξη της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας- έχουν ανέβει από το 0,7% στο
4% και θα πάνε ακόµα περισσότερο. 

Μιλάτε εδώ, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, κονταροχτυπιέστε για
το ποιος θα κερδίσει τα εύσηµα του ελληνικού λαού που µας
βγάλατε από τα µνηµόνια. Αν µας βγάλατε από τα µνηµόνια, γιατί
δεν πάτε το ΦΠΑ από το 24% στο 15% σε µια σπασµένη οικονο-
µία;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Είναι δυνατόν η Γερµανία να έχει 19% και εµείς 24%; Εάν δεν

έχετε ενισχυµένη –πώς το είπατε;- επιτροπεία, ενισχυµένη επιτή-
ρηση –ενισχυµένη ανάκριση έλεγε η CIA αντί για βασανιστήρια-
αν δεν έχετε αυτό το ενισχυµένο πράγµα τέλος πάντων, γιατί δεν
πάτε τον ΦΠΑ στο 18%; Εµείς λέµε 15%. Εσείς πηγαίντε το στο
18%, λίγο κάτω από της Γερµανίας. Ποιος θα σας έλεγε κάτι;
Εκτός αν δεν έχουµε βγει από τα µνηµόνια, γιατί εµείς στο
ΜέΡΑ25 είµαστε ξεκάθαροι: Δεν έχουµε βγει από κανένα µνηµό-
νιο. Μέχρι να αποπληρωθεί το 75% του χρέους, το οποίο δεν
µπορεί να αποπληρωθεί, η Ελλάδα παραµένει υπό την επιτροπεία
της τρόικας, συγκεκριµένα της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπε-
ζας. Αυτό είναι δεδοµένο, είναι γνωστό και είναι ο βασικός λόγος
που δεν πάτε τον ΦΠΑ κάτω από το 24%. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Οπότε αφήστε τα αυτά, ποιος µας έβγαλε τα µνηµόνια. Κανέ-

νας σας δεν µας έβγαλε από τα µνηµόνια. Αλλά ας το αφήσουµε
αυτό. 

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Αυτήν τη στιγµή µαθαίνω ότι τριακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά

βρίσκονται στους καταλόγους των παρόχων ηλεκτρικού ρεύµα-
τος µε το σηµείωµα της διακοπής της παροχής. Με την αύξηση
που θα επέλθει µετά το φθινόπωρο, στη διάρκεια των πρώτων
εβδοµάδων του χειµώνα, αυτός ο αριθµός θα πάει στο ένα εκα-
τοµµύριο. Ένα εκατοµµύριο σπιτικά κινδυνεύουν µε διακοπή του
ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Τι θα κάνετε; Εδώ δύο είναι τα τινά για εσάς, µε το δικό σας
το µυαλό, µε τη δική σας πολιτική. Το ένα είναι να τους θυσιά-
σετε στη φτώχεια. Μπορεί. Η άλλη επιλογή είναι να δανειστείτε
άλλα 50 δισεκατοµµύρια περίπου από την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα, γιατί τόσο είναι, 2 δισεκατοµµύρια κάθε µήνα, οπότε
θα µαζευτούν λεφτά. 

Εµείς τι λέµε; Και το ένα και το άλλο είναι αδιέξοδα. Στο
ΜέΡΑ25 είµαστε ξεκάθαροι: Μονοµερής κατάργηση του Χρηµα-
τιστηρίου Ενέργειας, έτσι ώστε να µη χρειάζονται επιδοτήσεις,
αλλά και κάθε προσοµοίωση της αγοράς. Μονοµερής µείωση
του ΦΠΑ, να αναπνεύσουν οι µικροµεσαίοι. Μονοµερής µείωση
του φόρου των µικρών επιχειρήσεων στο 10%, των µεσαίων στο
20% και να πάει ο φόρος των µεγάλων επιχειρήσεων στο 30%. 

Με άλλα λόγια, για να το πω απλά, τέλος στον σοσιαλισµό για
τους ολιγάρχες, ένας εκ των οποίων σήµερα έχει την τιµητική
του µε το νοµοσχέδιό σας. Τέλος του σοσιαλισµού για τους ολι-
γάρχες, την ώρα που οι πολλοί έχουν παραδοθεί σε µια νέα στυ-
γνή λιτότητα πληθωρισµού τιµών και ταυτόχρονα
αποτελµάτωσης µισθών. Γι’ αυτό υπάρχει το ΜέΡΑ25 εδώ, για
να σας τα θυµίζει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Πα-
ναγιωτόπουλο για πέντε λεπτά. Αµέσως µετά θα δώσω τον λόγο
στον κ. Γεραπετρίτη για πέντε λεπτά. Μετά θα ακολουθήσει ο κ.
Βλάχος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχουµε κι εµείς υποχρε-
ώσεις. Πρέπει να πάµε στη Διάσκεψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
έχετε απόλυτο δίκιο, αλλά επειδή και οι κύριοι Υπουργοί πρέπει
να φύγουν …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όλοι κάτι έχουµε.

19028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε απόλυτο δίκιο,
αλλά οι Υπουργοί έχουν κάτι περισσότερο από εµάς, φαντάζο-
µαι. Το καταλαβαίνετε αυτό, ειδικά εσείς, έτσι δεν είναι;

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να ακούγονται τόσο

χονδροειδείς ανακρίβειες από Αρχηγούς κοινοβουλευτικών πα-
ρατάξεων, όπως αυτές που άκουσα όσον αφορά το χρέος των
Ναυπηγείων Ελευσίνας στο Πολεµικό Ναυτικό και ιδίως αυτά που
ανέφερε ο κ. Βαρουφάκης για δήθεν κουρέµατα και διαγραφές.
Θα ήθελα να το ξεκαθαρίσω αυτό. Δεν έχει διαγραφεί ούτε ένα
ευρώ από το χρέος των Ναυπηγείων στο Πολεµικό Ναυτικό.
Ούτε ένα ευρώ. Δεν υπάρχει κούρεµα εδώ και ούτε βέβαια υπάρ-
χουν αξιωµατικοί οι οποίοι διστάζουν να εγκρίνουν το σχέδιο εξυ-
γίανσης που σήµερα φέρνουµε για τα Ναυπηγεία Ελευσίνας
διότι φοβούνται ότι αύριο θα πάνε στο δικαστήριο για απιστία,
γιατί απλά δεν έκαναν τίποτα όσον αφορά διαγραφή χρεών ή
κούρεµα χρεών –πείτε το όπως θέλετε- προς την εξυγίανση. Δεν
υπάρχει θέµα κουρέµατος ούτε ενός ευρώ χρέους προς το Πο-
λεµικό Ναυτικό. Υπάρχει ρύθµιση και µάλιστα γενναία, γενναι-
όδωρη ρύθµιση, ενδεχοµένως πιο γενναιόδωρη µε την έννοια
του βάθους χρόνου απ’ όση θα θέλαµε. Όµως, δεν υπάρχει κα-
νένα κούρεµα. Εποµένως είναι πολύ κακό να ακούγονται τέτοιου
είδους χονδροειδείς ανακρίβειες εδώ. 

Βέβαια, να πω και κάτι άλλο για να διευκολύνω τη συζήτηση.
Πάντα η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας διατη-
ρεί το δικαίωµα αναδιαπραγµάτευσης της ρύθµισης αυτής των
χρεών εάν και εφόσον ανατεθεί έργο προς όφελος του Πολεµι-
κού Ναυτικού στο Ναυπηγείο. Υπάρχει αυτό το δικαίωµα, αλλά
ό,τι και να γίνει στο µέλλον, πρέπει να υπάρχει µια βασική προ-
ϋπόθεση. Πρέπει το ναυπηγείο να υπάρχει, να είναι ζωντανό, να
έχει δουλειά, να έχει εργαζόµενους που δουλεύουν και εκτελούν
έργο είτε προς όφελος των Ενόπλων Δυνάµεων και των εξοπλι-
στικών ή των αναγκών συντήρησης των πλοίων επιφανείας του
Πολεµικού Ναυτικού είτε οποιαδήποτε άλλη δουλειά. Αν δεν
υπάρχει αυτό, τότε λείπει αυτή η προϋπόθεση και ό,τι και να
κάνει η πολιτική ηγεσία οποιουδήποτε Υπουργείου –του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας εν προκειµένω-, δεν θα µπορέσει να βελ-
τιώσει κάποιους όρους ρύθµισης. 

Άρα, µετά από τρία χρόνια σκληρής δουλειάς –βασανίσαµε
πραγµατικά το µυαλό µας και είδαµε και εξετάσαµε όλες τις λύ-
σεις που είχαµε µπροστά µας-, νοµίζω ότι έχουµε βρει µια λύση
η οποία είναι µια αρκετά καλή λύση και µάλλον σίγουρα –είµαι
πεπεισµένος γι’ αυτό- είναι η µόνη λύση για την εξυγίανση των
Ναυπηγείων Ελευσίνας. Η ιδανική λύση βέβαια θα ήταν να βρεθεί
ένας επενδυτής µε το σύνολο του ποσού που συνιστά το χρέος
προς οποιουσδήποτε, να έλθει να το καταβάλει, να προσθέσει
και άλλα τόσα για να επενδύσει στο ναυπηγείο και να είµαστε
όλοι ευχαριστηµένοι. Αυτή θα ήταν η ιδανική λύση. Όλοι θα τη
θέλαµε. Υπό τις παρούσες συνθήκες, όµως, νοµίζω ότι το παρόν
σχέδιο εξυγίανσης, το οποίο φέρνει εδώ ο Υπουργός Ανάπτυξης,
είναι η καλύτερη λύση προκειµένου να υπάρξει απρόσκοπτη λει-
τουργία των Ναυπηγείων Ελευσίνας, προκειµένου να διασωθούν
οι θέσεις εργασίας και προκειµένου το Ναυπηγείο Ελευσίνας να
είναι σε θέση να υποστηρίξει και το Πολεµικό Ναυτικό µε τις
ανάγκες του. 

Πριν από µερικές µέρες, στις 28 Ιουλίου, αν δεν απατώµαι, εξέ-
φρασα την ευχή από το Βήµα αυτό η τρίµηνη παράταση που
έδωσε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας στη σύµβαση µεταξύ του
Πολεµικού Ναυτικού και των εργαζοµένων για την παράταση των
εργασιών για την ολοκλήρωση της ναυπήγησης της έβδοµης πυ-
ραυλακάτου του Πολεµικού Ναυτικού, να είναι η τελευταία. Μάλ-
λον θα είναι η προτελευταία, δηλαδή, θα χρειαστεί άλλο ένα
τρίµηνο προκειµένου να ολοκληρωθεί η ναυπήγηση και η από-
δοση-παράδοση στο Πολεµικό Ναυτικό και της έβδοµης πυραυ-
λακάτου. Αυτές είναι οι πληροφορίες µου. Βρισκόµαστε στο
τελικό στάδιο των εργασιών και µάλιστα οι εργαζόµενοι, βλέπον-
τας µπροστά αυτήν την ευνοϊκή προοπτική, ενέτειναν τον ρυθµό
εργασιών, διότι απλά ανέβηκε και τονώθηκε το ηθικό τους εν
όψει αυτής της λύσης. Έχει κι αυτό τη σηµασία του. 

Λένε ότι κάποια κόµµατα είναι αποµονωµένα, στον κόσµο
τους, µέσα στη «γυάλα» του Βουλευτηρίου. Κοιτάξτε: Ακούστηκε
µάλιστα από κάποιο συγκεκριµένο κόµµα, ή και από άλλα κόµ-
µατα «φιλεργατικά», ότι αυτήν τη λύση δεν την επιθυµούν οι ερ-
γαζόµενοι. Θα τους συνιστούσα να πάνε µια βόλτα -καµµιά
διακοσαριά µέτρα απόσταση είναι µέχρι το µνηµείο του Αγνώ-
στου Στρατιώτη- να δουν από πρώτο χέρι ποια είναι η επιθυµία
των εργαζοµένων των Ναυπηγείων Ελευσίνας, όχι αυτών των
κοµµατικά υποκινούµενων διαµαρτυριών, αλλά αυτών που ήλθαν
εδώ …

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τους εβδοµήντα αναφέρετε που είναι
έξω;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Τους µετρήσατε;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Εβδοµήντα; Γιατί δεν πάτε να µετρήσετε; Ακούσατε κοµ-
µατικά υποκινούµενη διαµαρτυρία και αµέσως αντιδράσατε. Ναι,
αυτοί που είναι κάτω είναι εργαζόµενοι των ναυπηγείων που έρ-
χονται και διαδηλώνουν την υποστήριξή τους σε αυτό το σχέδιο
εξυγίανσης, γιατί το βλέπουν σαν τη µόνη λύση για να υπάρχει
παράταση του εργασιακού τους βίου και το Ναυπηγείο Ελευσί-
νας να έλθει ξανά σε θέση να εκτελέσει ναυπηγικό έργο και επ’
ωφελεία των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και για το γενικότερο
όφελος της ναυπηγοεπισκευαστικής βιοµηχανίας. 

Θα χρειαστώ τρία λεπτά ακόµα –το πολύ-, κυρία Πρόεδρε. Σας
ευχαριστώ.

Ας δούµε λίγο το παρελθόν. Τα Ναυπηγεία Ελευσίνας είχαν
κατασκευάσει και παραδώσει στο Πολεµικό Ναυτικό πέντε αρ-
µαταγωγά ως το 2001, καθώς και το πλοίο γενικής υποστήριξης
«ΠΡΟΜΗΘΕΑΣ» το 2003. Το 2000 υπεγράφη σύµβαση για την
προµήθεια τριών νέων πυραυλακάτων µε δικαίωµα προαίρεσης
για την προµήθεια µέχρι τεσσάρων επιπλέον, το οποίο δικαίωµα
προαίρεσης ασκήθηκε από το Πολεµικό Ναυτικό, άρα επτά πυ-
ραυλάκατοι. Τα τρία πρώτα πλοία, αλλά και το τέταρτο, είχαν πα-
ραδοθεί µέχρι το 2010 -2005, 2006 και 2010 αντιστοίχως- εντός
των προβλεπόµενων χρονοδιαγραµµάτων. 

Από εκεί και πέρα ξεκίνησαν τα προβλήµατα, ξεκίνησαν οι κα-
θυστερήσεις µε περισσότερους από δύο ζηµιωµένους. Ήταν από
τη µία πλευρά το Πολεµικό Ναυτικό που έβλεπε µεγάλες καθυ-
στερήσεις στην παράδοση των υπολοίπων πυραυλακάτων, αλλά
και οι εργαζόµενοι των Ναυπηγείων Ελευσίνας που πραγµατικά
έχαναν κάθε προοπτική βιωσιµότητας των ναυπηγείων και αισθά-
νονταν ότι ήταν «στον αέρα». 

Το 2013 υπεγράφη και κυρώθηκε συµφωνία-πλαίσιο µεταξύ
ΓΔΑΕΕ, δηλαδή Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, και των Ναυπη-
γείων Ελευσίνας µε σκοπό την τροποποίηση αυτών των χρονο-
διαγραµµάτων παράδοσης. Η ύψωση της σηµαίας της πέµπτης
πυραυλακάτου έγινε το 2015.

Το 2016 κυρώθηκε νέα τριµερής συµφωνία µεταξύ των ναυπη-
γείων και των εργαζοµένων αυτής και του Πολεµικού Ναυτικού.
Επαναλαµβάνω ήταν τριµερής. Η συµφωνία αποσκοπούσε στην
εξεύρεση λύσης για την ολοκλήρωση του προγράµµατος ναυ-
πήγησης των δύο τελευταίων πυραυλακάτων 6 και 7 και περιε-
λάµβανε την ανάληψη κόστους εργασιών και υλικών, καθώς και
την κάλυψη δαπανών µισθοδοσίας και παγίων εξόδων των ναυ-
πηγείων από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και το Πολεµικό Ναυ-
τικό. Ήταν περίεργη ασφαλώς και ίσως µοναδική στα χρονικά
συµφωνία, αλλά απαραίτητη προκειµένου να διασωθούν τα ναυ-
πηγεία και οι εργαζόµενοι να συνεχίσουν να εργάζονται και να
βιοπορίζονται. Το έκτο πλοίο ύψωσε σηµαία το 2020. Η ισχύς
συµφωνίας έχει παραταθεί µέχρι 30-9-2022. Ίσως, όπως είπα,
χρειαστεί άλλη µια τρίµηνη παράταση, αλλά πλέον η λύση, το
φως στην άκρη του τούνελ, η έξοδος από το τούνελ είναι ορατή.

Δώδεκα διαδοχικές παρατάσεις έγιναν από τον Ιούλιο του
2018, 117 εκατοµµύρια περίπου αναλήφθηκαν. Προστέθηκαν
αυτά, βέβαια, στο χρέος προς το Πολεµικό Ναυτικό. Υπήρξαν µε-
γάλες καθυστερήσεις, αλλά φτάσαµε εδώ και σήµερα το Σώµα
καλείται να δώσει την οριστική λύση σε αυτό το µεγάλο θέµα που
λέγεται Ναυπηγεία της Ελευσίνας. Αποφεύγεται µε το παρόν νο-
µοσχέδιο η απώλεια ή µάλλον η διάλυση ενός τόσο σηµαντικού
παραγωγικού συνόλου, όπως τα Ναυπηγεία Ελευσίνας.
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Ξέρετε ότι αυτή τη στιγµή το ναυπηγείο βρίσκεται σχεδόν σε
θέση οριστικής παύσης πληρωµών. Απαιτείται η λήψη άµεσων
µέτρων για την εξυγίανσή του. Στο τέλος αυτό το επιχειρηµατικό
σχέδιο εξυγίανσης θα τεθεί υπ’ όψιν στην κρίση των αρµόδιων
κατά τον νόµο δικαστηρίων, προκειµένου αυτά να προχωρήσουν
στην έγκρισή τους. Έχει σηµασία, όµως, να έρθει ενώπιον του
Σώµατος σήµερα αυτό το σχέδιο, προκειµένου το Σώµα να δια-
τυπώσει τη σύµφωνη ή όχι γνώµη του σχετικά µε το γενικό θέµα
της παροχής λύσης για την εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευσί-
νας. 

Και, όπως σας είπα, η λύση είναι η βέλτιστη δυνατή. Αναλαµ-
βάνει η εταιρεία η εν λόγω τη διαχείριση των ναυπηγείων, έχει
δείξει δείγµατα γραφής από τη διαχείριση άλλου ναυπηγείου και
οδηγεί τα ναυπηγεία αυτά στη νέα τους εποχή και δεν έρχεται
να διεκδικήσει να πάρει κάποια προίκα από το Πολεµικό Ναυτικό
προσυµφωνηµένη. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. 

Χάρη, όµως, σε αυτή την εξέλιξη θα µπορέσει να επενδύσει
κάποια κεφάλαια που θα υποστηρίξουν την αναγέννηση αυτών
των ναυπηγείων, γιατί ασφαλώς πρέπει να γίνουν επενδύσεις
στις υποδοµές αυτού του ναυπηγείου, προκειµένου σε κάποιο
διάστηµα από σήµερα να µπορέσει να αναλάβει και ναυπηγικό
έργο, ενδεχοµένως και για τις ανάγκες του Πολεµικού Ναυτικού
–ενδεχοµένως-, γιατί ανάγκες υπάρχουν και νοµίζω ότι όλοι εδώ
συµφωνούµε ότι πρέπει να υπάρξουν κάποιες στοιχειώδεις υπο-
δοµές υποστήριξης από εγχώρια ναυπηγεία ή ανάγκες αναβάθ-
µισης υπαρχόντων συστηµάτων, ενδεχοµένως ναυπήγησης
καινούργιων. 

Έχουµε κάνει τόσο εκτεταµένη συζήτηση για το ότι δεν µπο-
ρέσαµε να διεκδικήσουµε ναυπήγηση µία από τις τρεις γαλλικές
φρεγάτες σε ελληνικό ναυπηγείο, αλλά ξέρετε έχει σηµασία και
να διεκδικήσουµε την ταχύτερη δυνατή χρονικά παράδοση
αυτών. Αν, όµως, αύριο έχουµε κάποια ναυπηγεία διαθέσιµα, τα
Ναυπηγεία Ελευσίνας ενδεχοµένως αύριο και τα Ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά, δεδοµένου ότι και εκεί έχει υπάρξει κάποια επενδυτική
προσπάθεια, θα µπορέσουµε να προσελκύσουµε ναυπηγικό έρ-
γο στην Ελλάδα. Και όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να αποκτή-
σουµε, επιτέλους, και αυτή την προοπτική και, µάλιστα, ναυπη-
γικό έργο που δεν θα έχει τις καθυστερήσεις του προγράµµατος
των πυραυλακάτων εξαιτίας των καθυστερήσεων και των προ-
βληµάτων που ανέκυψαν, αλλά θα µπορεί να γίνει µε αξιόπιστο
σχεδιασµό και θα είναι η ευκαιρία των Ενόπλων Δυνάµεων και
του Πολεµικού Ναυτικού να βασίζονται στην εγχώρια αµυντική
βιοµηχανία, δηλαδή, στα εγχώρια ναυπηγεία. 

Αυτά είναι µε δυο λόγια αυτά που µας ώθησαν στο να βρούµε
αυτή τη λύση. Ασφαλώς και ανήκουν τα εύσηµα στο Υπουργείο
Ανάπτυξης, στον Υπουργό τον κ. Γεωργιάδη και στον Αναπλη-
ρωτή τον κ. Παπαθανάση, που πίστεψαν σε αυτήν τη λύση, την
επεξεργάστηκαν και την έφεραν ενώπιόν µας, προκειµένου να
διατυπώσουµε τη γνώµη µας, να εγείρουµε ενδεχοµένως τις εν-
στάσεις µας και τους προβληµατισµούς µας, µέσα από τη συζή-
τηση αυτές οι ενστάσεις και οι προβληµατισµοί να ικανοποιη-
θούν, να κάνουµε αυτή τη γενναία ρύθµιση και να βλέπουµε σή-
µερα βασίµως τη λύση για τα Ναυπηγεία Ελευσίνας. 

Συνταχθείτε, λοιπόν. Δεν σας παροτρύνω. Δεν σας προτρέπω
να κάνετε παρά τούτο. Συνταχθείτε µε το πνεύµα που υπάρχει
έξω εκεί στους εργαζόµενους που επισκεφθήκαµε να δούµε πριν
από λίγο µε τον Υπουργό Ανάπτυξης και τον Αναπληρωτή, που
πραγµατικά αισθάνονται ότι µια δωδεκαετής περιπέτεια, µια δω-
δεκαετής οµηρία στην οποία βρίσκονται σήµερα βλέπει το τέλος
της. Ασφαλώς και θα είµαστε εδώ για να παρακολουθούµε τη
διεκπεραίωση των διαδικασιών και την εφαρµογή αυτού του σχε-
δίου εξυγίανσης. 

Νοµίζω ότι, όµως, από σήµερα µπορούµε βασίµως να πι-
στεύουµε ότι τα Ναυπηγεία Ελευσίνας θα λειτουργήσουν ξανά,
θα λειτουργήσουν όπως πρέπει και θα είναι σε θέση να υποστη-
ρίξουν σε αυτή την κρίσιµη συγκυρία, τη ρευστή γεωπολιτικά
συγκυρία, την απαραίτητη για τη λειτουργία τέτοιων µονάδων
υποδοµών συγκυρία, το Πολεµικό Ναυτικό, τις Ένοπλες Δυνά-
µεις µε ό,τι ευτυχές, µε ό,τι ωφέλιµο αυτό συνεπάγεται για τη
συνολική αποτρεπτική ισχύ των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ερώτηση έχετε, κύριε

συνάδελφε; Όχι τοποθέτηση, ερώτηση σας παρακαλώ πάρα
πολύ γιατί έχουµε καθυστερήσει τροµερά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Και εγώ θα ήθελα τον λόγο, κυρία
Πρόεδρε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Παρακαλώ τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν θα κάνω τοποθέτηση, κυρία

Πρόεδρε.
Ο κύριος Υπουργός ξεκινώντας την οµιλία του µας είπε κάτι

το οποίο ουσιαστικά αντιβαίνει σε αυτό που µας έλεγε τόσο
καιρό ο κ. Γεωργιάδης στις επιτροπές, ότι οι υπηρεσίες του Υ-
πουργείου δεν έχουν κανένα πρόβληµα επί της ουσίας να προ-
χωρήσει η διαδικασία της εξυγίανσης και να µειωθεί το ποσό που
είναι να εισπράξει το Πολεµικό Ναυτικό από 140 σε 20 εκατοµ-
µύρια. 

Ουσιαστικά αυτό που µας είπε ο κ. Γεωργιάδης είναι ότι το νο-
µοσχέδιο το οποίο είναι sui generis νοµοσχέδιο έρχεται ακριβώς
για αυτόν τον λόγο, γιατί υπήρχαν αντιρρήσεις από τις υπηρε-
σίες του Υπουργείου σας. Αυτό που είπατε έρχεται σε ευθεία αν-
τίθεση µε αυτό που λέει ο κ. Γεωργιάδης. 

Άρα, καλό θα ήταν να διευκρινιστεί από την Κυβέρνηση τι ακρι-
βώς συµβαίνει, γιατί αλλιώς για ποιο λόγο έρχεται αυτό το νοµο-
σχέδιο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Θα δώσω πολύ γρήγορα µια απάντηση. Καταβάλλει η εται-
ρεία 20 εκατοµµύρια έναντι του χρέους στο Πολεµικό Ναυτικό.
Το χρέος αυτό δεν διαγράφεται ούτε κατά ένα ευρώ και το υπό-
λοιπο ρυθµίζεται, όπως σας είπα, γενναιόδωρα σε βάθος χρό-
νου. Όµως, δεν υπάρχει κούρεµα χρέους στο Πολεµικό Ναυτικό.
Δεν µπορεί να υπάρξει. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν ισχύει αυτό που λέτε. 
Διαβάστε το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ο κύ-

ριος Υπουργός έδωσε την απάντησή του.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Παρακαλώ τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Και εγώ θα ήθελα τον λόγο, κυρία

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Δρίτσα, δεν

έχετε τον λόγο γιατί δεν έχετε ρόλο. Μίλησε ο Κοινοβουλευτικός
σας Εκπρόσωπος.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μία ερώτηση θέλω να κάνω, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, κύριε
Δρίτσα. Δεν είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Τι να κάνουµε
τώρα; Δεν µπορείτε να ρωτήσετε εσείς. Ρώτησε ο Κοινοβουλευ-
τικός σας Εκπρόσωπος. Έτσι είναι ο Κανονισµός.

Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, τονίσατε εδώ πέρα

ότι δεν θα υπάρξει ούτε ένα ευρώ διαγραφή. Αυτό µας έκανε τε-
ράστια εντύπωση, γιατί εµείς βλέπουµε µια πολύ µεγάλη δια-
γραφή που αγγίζει τα 20 εκατοµµύρια. Για τα υπόλοιπα δεν
βλέπουµε απολύτως τίποτα στο νοµοσχέδιο. Άρα, πρέπει να µας
το εξηγήσετε καλύτερα. 

Το δεύτερο εννοείται ότι θα υπάρχει διαγραφή σε όλες τις
υπόλοιπες απαιτήσεις του δηµοσίου κατά 93% περίπου που
έχουµε υπολογίσει εκτός από το Πολεµικό Ναυτικό. Θα εξαιρεί-
ται το Πολεµικό Ναυτικό και γιατί θα εξαιρείται το Πολεµικό Ναυ-
τικό απέναντι σε όλους τους άλλους; Είναι κάτι που πρέπει να
µας το εξηγήσετε καλύτερα. Δεν πείθετε κανέναν µε αυτά που
είπατε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, για ένα
λεπτό σας παρακαλώ πολύ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Είµαι σίγουρος ότι ο Υπουργός Ανάπτυξης θα σας διαφω-
τίσει ακόµα περισσότερο. Δεν γίνεται να διαγραφεί χρέος προς
το Πολεµικό Ναυτικό. Έτσι; 

Εγώ ήρθα για να εξηγήσω ό,τι έχει να κάνει µε το χρέος προς
το Πολεµικό Ναυτικό. Είναι 140. Αν κάνουµε άλλη µια τρίτη τρί-
µηνη παράταση των συµβάσεων, θα προστεθεί κατά τα 3,075
εκατοµµύρια ευρώ έτι περαιτέρω και αυτό γίνεται κάθε τρίµηνο
εδώ και τρία χρόνια, εδώ και περισσότερο από τρία χρόνια όσον
αφορά εµάς.

Κατά το σχέδιο εξυγίανσης η εταιρεία θα καταβάλει αµέσως
µε την έγκριση και την έλευσή της ως επενδυτή στο ναυπηγείο
ποσό 20 εκατοµµυρίων και το υπόλοιπο ρυθµίζεται µε τα ποσο-
στά αποπληρωµής που αναγράφεται στο σχέδιο εξυγίανσης,
ανάλογα µε τις εργασίες που θα προσελκύσει η εταιρεία.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν ισχύει αυτό που λέτε. Διαβά-
στε το νοµοσχέδιο. Ήρθατε χωρίς να διαβάσετε το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα θα
δώσω στον Υπουργό Επικρατείας κ. Γεραπετρίτη για δύο λεπτά
και αµέσως µετά τον λόγο έχει ο κ. Βλάχος από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ζητώ
συγγνώµη από τους αξιότιµους Βουλευτές του καταλόγου. Θα
κάνω µια πάρα πολύ σύντοµη παρέµβαση για την υποστήριξη
της τροπολογίας η οποία έρχεται στον ν.4622/2019 στα άρθρα
21 παράγραφος 6 και 23 παράγραφος 3, µε βάση την οποία τρο-
πολογία είναι δυνατή η ανάθεση αρµοδιοτήτων που προβλέπον-
ται για τον Γενικό Γραµµατέα του Πρωθυπουργού σε Υφυπουργό
ή Υπουργό Επικρατείας. Ήδη υφίσταται η διάταξη κατά το µέρος
που αφορά το ιδιαίτερο γραφείο και την επιστηµονική υποστή-
ριξη του Πρωθυπουργού και πλέον είναι δυνατή και η µεταφορά
της υπηρεσιακής µονάδας διοικητικής υποστήριξης της Προ-
εδρίας της Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ερώτηση έχετε, κυρία

συνάδελφε; Όχι τοποθέτηση, σας παρακαλώ πολύ. Να είστε σύν-
τοµη, ένα λεπτό έχετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Πολύ σύν-
τοµη θα είµαι.

Κύριε Υπουργέ, η τροπολογία αυτή δείχνει τον πανικό της Κυ-
βέρνησης µετά από την αποκάλυψη του σκανδάλου της παρά-
νοµης και αντισυνταγµατικής παρακολούθησης του Νίκου
Ανδρουλάκη από την ΕΥΠ και της απόπειρας παγίδευσης από το
σύστηµα «Predator».

Μία ερώτηση πολύ απλή, για την οποία ήσασταν πραγµατικά
πρωτοφανώς λακωνικότατος: Για ποιον λόγο σβήνετε τον ίδιο
σας τον νόµο, έναν από τους πρώτους νόµους που φέρατε, τον
ν.4622, όπου υπήρχε εξαίρεση η οποία ίσχυε και δεν επέτρεπε -
διαβάζω ακριβώς- «δεν επέτρεπε στη Γενική Γραµµατεία του
Πρωθυπουργού να υπαχθεί σε οποιονδήποτε άλλο πλην του
ίδιου του Πρωθυπουργού»; Γιατί το κάνετε αυτό, κύριε Γεραπε-
τρίτη; Μήπως το κάνετε για να µπορεί διοικητικά όλη η Γενική
Γραµµατεία του Πρωθυπουργού να υπαχθεί στον κ. Μπρατάκο,
ο οποίος αντικατέστησε τον παραιτηθέντα κ. Δηµητριάδη, αλλά
προφανώς έχει κωλύµατα για να διοριστεί στη θέση του γενικού
γραµµατέα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα σας υπενθυµίσω, κύριε Γεραπετρίτη -µισό λεπτό, κυρία
Πρόεδρε- ότι στις 5-8 παραιτείται ο κ. Δηµητριάδης, στις 5-8 ανα-
κοινώνεται από το Γραφείο του Πρωθυπουργού ότι θα αναλάβει
τη θέση του Γενικού Γραµµατέα ο κ. Μπρατάκος, στις 10-8 βγαί-
νει ΦΕΚ στο οποίο αναλαµβάνει τελικά τα καθήκοντα του Γενικού
Γραµµατέα ο κ. Κουτνατζής. Τραγέλαφος! Ο κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος στις 30-8 ανακοινώνει ότι τελικά ο κ. Μπρατάκος δεν

θα αναλάβει τη θέση του γενικού γραµµατέα, αλλά θα ορκιστεί
Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ και καταθέτετε και την εκ-
πρόθεσµη τροπολογία που ήρθατε σήµερα να υποστηρίξετε µε
πέντε κουβέντες, χωρίς να µας λέτε τον λόγο για τον οποίο την
κάνατε και ο οποίος σας είπα ότι είναι προφανής. Προσπαθείτε
να καλύψετε τα λάθη -τα διαρκή λάθη- τα οποία κάνετε µε έναν
τρόπο ο οποίος µόνο τραγελαφικός µπορεί να χαρακτηριστεί,
αλλάζοντας τους ίδιους σας τους νόµους, τις ίδιες τις επιλογές
σας για τη δηµιουργία του περίφηµου «επιτελικού κράτους» το
οποίο καταρρέει διαρκώς.

Όµως, ξέρετε κάτι; Η προχειρότητα αυτή είναι σε όλο το µε-
γαλείο και είναι προφανής και µοιάζουν οι διατάξεις αυτές λες
και ο κ. Μητσοτάκης είναι καπετάνιος σε µία ψαρόβαρκα, κύριε
Γεραπετρίτη, που µπάζει νερά, που έχει πληµµυρίσει και προ-
σπαθεί να βουλώσει τις τρύπες µε όποιον τρόπο µπορεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αγα-

πητή κυρία Γιαννακοπούλου, έχω την αίσθηση ότι πήρατε τον
λόγο µόνο για να απαντήσετε, γιατί κάτι έπρεπε να πείτε. Είναι
ολοφάνερο.

Απλώς να επισηµάνω το εξής, είπατε ότι δεν µπορούν να µε-
ταβιβαστούν οι αρµοδιότητες. Απλώς θα σας διαβάσω το άρθρο
23 παράγραφος 3 του ν.4622, όπως ισχύει πριν την τροπολογία.
Παρακαλώ να το διαβάσετε: «Με απόφαση του Πρωθυπουργού
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως δύναται να
προστίθενται ή να καταργούνται γραφεία, να ανακαθορίζονται οι
αρµοδιότητες, ή να υπάγονται απευθείας στον ίδιο ή σε Υπουρ-
γούς Επικρατείας, ή σε Υφυπουργούς στον Πρωθυπουργό, χω-
ρίς να µεταβάλλεται ο αριθµός των θέσεων. Με το υφιστάµενο
καθεστώς είναι δυνατόν να µεταφέρονται αρµοδιότητες σε Υφυ-
πουργό».

Σε ό,τι αφορά -το είπα στην εισήγησή µου- το κοµµάτι της επι-
στηµονικής υποστήριξης και του ιδιαίτερου γραφείου, το µόνο
που προστίθεται, κυρία Γιαννακοπούλου, είναι η δυνατότητα να
µεταφέρεται και η µονάδα διοικητικής υποστήριξης σε µία ανώ-
τερη βαθµίδα.

Άρα, πριν λάβουµε τον λόγο, καλό είναι να διαβάζουµε τον
νόµο. Είναι προφανές ότι δεν ισχύει τίποτε από όλα αυτά τα
οποία αναφέρατε. Η λογική είναι ότι µία δυνατότητα η οποία ήδη
προσφέρεται από τον νόµο καταλαµβάνει και διοικητική υπηρε-
σία, όπως είναι αυτονόητο να συµβαίνει. Η επιλογή των προσώ-
πων που καθίστανται Υπουργοί και Υφυπουργοί, όπως γνωρίζετε
από το Σύνταγµα, ανήκει στον Πρωθυπουργό, εκτός αν θέλετε
να γίνεται δηµόσια διαβούλευση και για τους Υφυπουργούς.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Άρα, η ΕΥΠ

θα πηγαίνει στον κ. Μπρατάκο; Ερώτηση, να µας πείτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει εκ

µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Βλάχος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να αξιολογήσει σωστά κα-

νείς τη συµφωνία την οποία συζητάµε σήµερα στη Βουλή και συ-
ζητήσαµε και στις επιτροπές το προηγούµενο διάστηµα πρέπει
να σκεφθεί και να µάθει ποια είναι η κατάσταση στα Ναυπηγεία
Ελευσίνας, τα οποία ουσιαστικά δεν λειτουργούν, φυτοζωούν
εδώ και χρόνια και µε διάφορες οικονοµικές ενέσεις που γίνονται
µέσω του Πολεµικού Ναυτικού κρατάµε αυτή την υποτυπώδη λει-
τουργία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα για όσους γνωρίζουν και
το λέω µε πόνο ψυχής ως Βουλευτής Αττικής για πολλά χρόνια,
όπου µε συναδέλφους, όπως ο Θανάσης Μπούρας και άλλοι
πρώην συνάδελφοι, παραβρεθήκαµε πολλές φορές σε γενικές
συνελεύσεις εργαζοµένων, σε συσκέψεις µε τη διοίκηση -την
εκάστοτε διοίκηση- για να βρούµε λύσεις πώς τα Ναυπηγεία
Ελευσίνας θα βγουν από αυτό το αδιέξοδο. Και σήµερα φτά-
νουµε στο «και ένα».

Ακούστηκε στην επιτροπή από τον Υπουργό και –αυτή είναι η
πραγµατικότητα- ότι µε την παράδοση της τελευταίας πυραυλα-
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κάτου στο τέλος του χρόνου ουσιαστικά δεν υπάρχει αντικεί-
µενο.

Μπροστά σε αυτό το αδιέξοδο, λοιπόν, το οποίο είναι αντικει-
µενικό -δεν είναι τι θα πω εγώ, τι θα πείτε εσείς, αυτή είναι η
πραγµατικότητα και δεν µπορείτε να την αρνείστε- έρχεται η
εταιρεία «Ναυπηγεία», βρίσκει έναν επενδυτή, αναλαµβάνει υπο-
χρεώσεις, είναι καταγεγραµµένες και έρχεται το σωµατείο εργα-
ζοµένων µε πλειοψηφία 99,7%, εγκρίνει αυτή τη συµφωνία και
ζητά από την Κυβέρνηση και από τη Βουλή κατ’ επέκταση και
λέει «σας παρακαλούµε πολύ αυτή τη συµφωνία που είναι δικιά
µας και δεν σας πέφτει λόγος επί της ουσίας θέλουµε να την
προωθήσετε». Και αυτό κάνει η Κυβέρνηση, αναλαµβάνοντας,
βεβαίως, τις όποιες ευθύνες υπάρχουν από τους φορείς του δη-
µοσίου, µιας και το δηµόσιο είναι ο µεγαλύτερος πιστωτής. Δεν
θα αποφασίσουµε σήµερα για τη συµφωνία. Την τελική κουβέντα
θα την πει ο δικαστικός λειτουργός µετά από κάποιο διάστηµα.

Σήµερα από µας τι ζητάνε; Να προωθήσουµε αυτή τη συµφω-
νία! Και εµείς ερχόµαστε εδώ πέρα και µιζεριάζουµε να τους
πούµε ποιο είναι το καλό τους. Δεν βλέπουν αυτοί το καλό τους,
που ξέρουν πόσο είναι απλήρωτοι και πόσα τους χρωστάνε, δεν
το ξέρουν αυτοί το καλό τους και το ξέρουµε εµείς και φέραµε
το σωµατείο µεταλλουργών έξω να διαµαρτυρηθεί για το καλό
των συναδέλφων τους, που µε 99,7% ψήφισαν ότι θέλουν τη συµ-
φωνία. Ε, δεν γίνεται πια δηλαδή! Εµείς τα ξέρουµε όλα εδώ; Δεν
ακούµε κανέναν;

Καταλαβαίνω το αδιέξοδο κάποιων κοµµάτων που δεν µπο-
ρούν να πιστέψουν και λένε «µα, πώς; Εργάτες και µάλιστα βιο-
µηχανικοί τα βρίσκουν µε τον επενδυτή υπό την αιγίδα µιας
αστικής κυβέρνησης;». Εκεί φρακάρουν, εκεί υπάρχει αδιέξοδο
στη σκέψη τους. Δεν γίνεται αυτό, σου λέει, τελεία! Δεν γίνεται!
Έλα που γίνεται! Η ζωή αποφασίζει τι γίνεται και τι όχι, όχι ξεπε-
ρασµένες ιδεολογίες, όχι εµµονές στο παρελθόν. Αυτή είναι η
ουσία.

Εµείς, λοιπόν, ακούγοντας πολύ καθαρά όλα αυτά τα οποία
µας είπαν οι εργαζόµενοι το προηγούµενο διάστηµα όταν εκλή-
θησαν, προχωράµε σε αυτή τη στήριξη της προσπάθειάς τους.

Και δεν χρειάζεται αυτή την ώρα να γίνονται µίζερες, όπως
είπα, προσεγγίσεις από σοβαρά κόµµατα της Αντιπολίτευσης
που µέχρι τώρα κρύβονταν στην επιτροπή πίσω από την ψήφο
της επιφύλαξης για την Ολοµέλεια. Η Ολοµέλεια τελειώνει. Η
στιγµή που πρέπει να αναλάβει καθένας την ευθύνη πλησιάζει.

Θα πρέπει καθένας από εµάς να πει: Στηρίζουµε αυτή την προ-
σπάθεια των εργαζοµένων, κυρίως την προσπάθεια του επεν-
δυτή για το καλό όλων, προφανώς και πάνω από όλα για το καλό
της εθνικής µας οικονοµίας ή –γιατί το δίληµµα εκεί είναι αντι-
κειµενικά- αφήνουµε στο επόµενο διάστηµα αυτά τα ναυπηγεία
να κλείσουν οριστικά; Αυτό είναι το ερώτηµα και σε αυτό πρέπει
να απαντήσουµε. Δεν κάνουµε τίποτα µε το να συγκρίνουµε τη
λειτουργία των Ναυπηγείων Ελευσίνας µε το πώς λειτουργούν
τα ναυπηγεία στη Γαλλία, µε το να παίρνουµε τον λόγο και αντί
να µιλάµε για τα ναυπηγεία -αυτό το φλέγον θέµα- να µιλάµε για
το «Ναυάγιο» της Ζακύνθου.

Ξέρετε, εντάξει, όλα έχουν την αξία τους, αλλά χάνουµε την
ουσία της σηµερινής µας παρουσίας, αυτού του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου. Οι εργαζόµενοι αγωνιούν και είναι έξω. Πάρα πολ-
λούς από αυτούς εγώ προσωπικά τους γνωρίζω και ξέρω δια-
χρονικά την αγωνία τους. Μας ζητάνε και περιµένουν να ακού-
σουν ότι η Βουλή µε µεγάλη πλειοψηφία –όχι µόνο µε τη Νέα Δη-
µοκρατία που έτσι κι αλλιώς εµείς πήραµε την απόφαση να τη
στηρίξουµε, όχι µε εκατόν πενήντα επτά Βουλευτές, αλλά µε µια
συντριπτική πλειοψηφία- στηρίζει σήµερα αυτή τη συµφωνία που
θα παραπεµφθεί στα αρµόδια δικαστήρια τα οποία έχουν και τον
τελικό λόγο για την ισχύ της. 

Θέλω, λοιπόν, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνοντας
αυτή τη σύντοµη παρέµβαση, να ζητήσω από όλους να ξεπερά-
σουµε εµµονές του παρελθόντος και αυτούς τους µικροκοµµα-
τικούς υπολογισµούς. Και µιλάω για κόµµατα τα οποία έχουν
ασκήσει και φιλοδοξούν να ασκήσουν και στο µέλλον τη διακυ-
βέρνηση του τόπου. Πρέπει να αναλάβουν το µερίδιο της ευθύ-
νης τους και να στηρίξουν αυτή τη συµφωνία. Νοµίζω ότι είναι
εθνική επιταγή. Το ζητούν οι εργαζόµενοι, ρυθµίζονται χρέη,

παίρνουν τα χρωστούµενα µε διακανονισµό. 
Ακούσαµε πριν τον κ. Παναγιωτόπουλο που, για µια ακόµη

φορά, εξήγησε ότι το ελληνικό δηµόσιο, το Πολεµικό Ναυτικό,
δεν έχει να χάσει ούτε 1 ευρώ. Απλώς κάνει διακανονισµό, γιατί
όλοι πρέπει να κάνουµε επιµέρους υποχωρήσεις για να δώσουµε
λύση στο αδιέξοδο. Εάν αναζητήσουµε το καλύτερο, που ως
γνωστόν είναι εχθρός του καλού, καµµία αντίρρηση. Όµως, αυτό
το καλύτερο δεν ήρθε από πουθενά και για τον ιδιώτη που εµ-
φανίστηκε τελευταία όλοι συµφωνήσαµε ότι καλοδεχούµενη θα
ήταν η πρότασή του, αν ερχόταν έγκαιρα. Κι εµένα δεν µου βγά-
ζετε από το µυαλό ότι υπάρχει λόγος που δεν ήρθε έγκαιρα. Έρ-
χεται στο «παρά ένα» και λέει «Ξέρετε, είµαι κι εγώ εδώ». Ναι,
αλλά τώρα που είστε κι εσείς εδώ, τόσο καιρό που ήσασταν;
Διότι εµείς εδώ και οι εργαζόµενοι στα ναυπηγεία είναι εδώ και
δώδεκα χρόνια που φυτοζωούν! Εδώ και δώδεκα χρόνια δεν
παίρνουν µισθό! Είναι δώδεκα χρόνια που δεν πηγαίνουν εισό-
δηµα στις οικογένειές τους! Πού ήταν όλοι αυτοί; Τώρα που βρέ-
θηκε λίγο φως, αντί να προχωρήσουµε όλοι γενναία και να
ευχηθούµε αυτή η συµφωνία να υλοποιηθεί -γιατί τίποτα δεν δια-
σφαλίζει ότι όλα θα πάνε καλά, να είµαστε εξηγηµένοι, δεν υπάρ-
χει όµως άλλη λύση- αντί να ευχηθούµε να υλοποιηθεί στο
έπακρο προς όφελος όλων των µερών και των εργαζοµένων και
της εθνικής οικονοµίας, εµείς ψάχνουµε να βρούµε σηµεία στα
οποία ακόµα διαφωνούµε.

Κλείνοντας και αποχωρώντας από το Βήµα, πραγµατικά θέλω
να σας ζητήσω κάνοντας έκκληση να στηρίξουµε αυτή τη συµ-
φωνία. Σας το λέω και ως πρώην Βουλευτής Αττικής και Δυτικής
Αττικής, γνωρίζοντας πολύ καλά τα πραγµατικά προβλήµατα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χρυσοµάλλης εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν µπω στην ουσία του σηµε-

ρινού σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης, θα ήθελα να
αναφερθώ πρώτα στην τροπολογία που κατατέθηκε από τον
Υπουργό Υγείας όσον αφορά τους ιατρικούς συλλόγους και την
εκλογή στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο. 

Σίγουρα υπάρχει ένας γόρδιος δεσµός που πρέπει να λυθεί.
Η Αθήνα υποεκπροσωπείται. Από την άλλη, η αλλαγή δείχνει υπο-
εκπροσώπηση στους ιατρικούς συλλόγους της επαρχίας. ‘Όλο
αυτό είναι ένα θέµα που το συζητάµε. Καταλαβαίνω τα επιχειρή-
µατα και των δύο πλευρών. Καταλαβαίνω ότι είναι ένας γόρδιος
δεσµός που έρχεται το Υπουργείο να προσπαθήσει να τον ισορ-
ροπήσει. 

Η ουσία, όµως, του θέµατος αφορά την ανεξαρτησία ίσως των
ιατρικών συλλόγων όλης της χώρας. Αντί να έρχεται µια πολιτεία
να προσπαθήσει να ισορροπήσει τα ποσοστά εκπροσώπησης,
µήπως θα έπρεπε να δούµε -λέω εγώ ως πρόταση- το µοντέλο
των δικηγορικών συλλόγων, µε την ανεξαρτησία του κάθε συλ-
λόγου και φυσικά το όργανο της ολοµέλειας των προέδρων;
Είναι µια πρόταση που καταθέτω για µελλοντική επεξεργασία.

Όσον αφορά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τη σηµερινή συζή-
τηση στην Ολοµέλεια της Βουλής του νοµοσχεδίου για την εξυ-
γίανση των Ναυπηγείων Ελευσίνας, σήµερα κλείνει τον κύκλο της
αυτή η συζήτηση πολλών ετών προβληµατικής λειτουργίας ενός
βιοµηχανικού κλάδου, που θα έπρεπε να πρωταγωνιστεί στην
ανάπτυξη του τόπου. Κλείνει τον κύκλο εργασιακής οµηρίας εκα-
τοντάδων οικογενειών και τον κύκλο των καθυστερήσεων στην
παράδοση κρίσιµων µονάδων επιφανείας για το Πολεµικό Ναυ-
τικό µας. 

Ταυτόχρονα, όµως, χάρη στις ουσιαστικές και συντονισµένες
προσπάθειες του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων ανοί-
γει µια καινούργια σελίδα για τα Ναυπηγεία Ελευσίνας, που θα
τα επαναφέρει στον χάρτη του ναυπηγοεπισκευαστικού τοµέα
και παράλληλα στηρίζει την εθνική µας άµυνα και την προάσπιση
της εθνικής µας κυριαρχίας στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσό-
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γειο, πράγµα για το οποίο πιστεύω ότι κανένας εδώ µέσα δεν δια-
φωνεί. 

Το σχέδιο εξυγίανσης των Ναυπηγείων Ελευσίνας είναι η
ύστατη γραµµή ζωής που αναζητά η εταιρεία και οι εργαζόµενοι
µετά από µια δεκαετία στάσης πληρωµών και απόλυτης αδυνα-
µίας λειτουργίας, από την οποία επιβίωσε χάρη στο Πολεµικό
Ναυτικό και την αδήριτη ανάγκη ολοκλήρωσης του κατασκευα-
στικού έργου των πυραυλακάτων της κλάσης Ρουσσέν. 

Πλέον όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε φτάσει στο
σηµείο εκείνο που τα πράγµατα δεν µπορούν να αναβληθούν
άλλο και πρέπει να προχωρήσουµε στις κινήσεις εκείνες που θα
διασφαλίσουν το µέλλον των ναυπηγείων, το µέλλον των εξακο-
σίων εργαζοµένων τους, το µέλλον των ναυπηγικών αναγκών του
Πολεµικού Ναυτικού µας. 

Και ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ότι ο ιδιώτης µε
τους εργαζοµένους είναι σε αγαστή συνεργασία και συµφώνη-
σαν σε αυτό το σχέδιο, για µένα είναι και µια ωριµότητα που ίσως
την έφερε η δεκαετής µνηµονιακή κατάσταση που υπήρχε στη
χώρα. Γιατί όλοι ζήσαµε απολύσεις, όλοι ζήσαµε εταιρείες να
κλείνουν και τελικά το βασικότερο είναι µια εταιρεία να µην κλεί-
νει, να µπορεί να λειτουργεί, να υπάρχει έστω εισόδηµα για τους
εργαζόµενους και να προσπαθούµε να τη βγάλουµε στο φως. Το
ότι και οι εργαζόµενοι οι ίδιοι πλέον έχουν συµφωνήσει και έχουν
µπει σε τέτοιες λογικές ίσως να είναι αυτό που έµεινε, µία σοφία
παραπάνω από τα δέκα χρόνια των µνηµονίων. Όλοι καταλαβαί-
νουµε τι σηµαίνει µια εταιρεία να υπάρχει και να λειτουργεί. 

Η σηµασία, λοιπόν, και η αναγκαιότητα λειτουργίας των Ναυ-
πηγείων της Ελευσίνας νοµίζω ότι είναι αδιαµφισβήτητη και ξε-
περνά τα στενά όρια µιας πτωχευµένης εταιρείας. Πιστεύω ότι
είναι γνωστές σε όλους µας οι επιπτώσεις από την τυχόν ορι-
στική παύση της λειτουργίας τους και την εκκαθάρισή τους.

Πολύ εύγλωττα µας το ξεκαθάρισε και ο Υπουργός στην επι-
τροπή. Δεν «κοµίζουµε γλαύκας εις Αθήνας» µε το συγκεκριµένο
σχέδιο, αλλά αντίθετα κινούµαστε και συνεχίζουµε τις ίδιες προ-
σπάθειες και µε τον ίδιο επενδυτή που ξεκίνησαν µε την κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µε τον ίδιο δοκιµασµένο επενδυτή που
ανέλαβε το Ναυπηγείο Σύρου και µε το ίδιο σχέδιο εξυγίανσης,
χάρη στο οποίο το Ναυπηγείο της Σύρου συνεχίζει να κινείται
ανοδικά, τριπλασιάζοντας το προσωπικό του και πραγµατοποι-
ώντας το 2021 τον µεγαλύτερο κύκλο εργασιών στην ιστορία
του. 

Εποµένως, προχωρήσαµε συνετά πατώντας σε στέρεες βά-
σεις και µε καλά µελετηµένα βήµατα, µε µόνο στόχο µας την ου-
σιαστική και βιώσιµη επαναλειτουργία των Ναυπηγείων Ελευσί-
νας µε κατασκευαστικό και επισκευαστικό έργο που δεν θα εξαρ-
τάται αποκλειστικά και µόνο από το Δηµόσιο, αλλά αντίθετα θα
αντλεί έργο από τις αυξανόµενες ανάγκες της εµπορικής Ναυτι-
λίας. Και, δόξα τω Θεώ, αυτές υπάρχουν.

Στις ξεκάθαρες αυτές προθέσεις µας οφείλω να οµολογήσω
πως διέκρινα µια επιφυλακτική αντιµετώπιση από την Αντιπολί-
τευση, µια προσπάθεια κριτικής άνευ αντικρίσµατος. Μάλλον θα
έλεγα ότι είναι ένα κόµπλεξ επειδή φέρνουµε εµείς τη λύση, µια
λύση που την είχατε ξεκινήσει όµως και εσείς και από κόµπλεξ
δεν θέλετε να τη στηρίξετε. Απέναντι σε ένα σχέδιο που έχει γίνει
ανεπιφύλακτα δεκτό από τους άµεσα ενδιαφερόµενους, δηλαδή
τους ίδιους τους εργαζοµένους, ακούστηκαν επιχειρήµατα που
ζητούσαν να εξεταστεί από τη Βουλή το επιχειρηµατικό σχέδιο
και η ίδια η συµφωνία εξυγίανσης. Ήταν επιχειρήµατα που απαι-
τούσαν διαβεβαιώσεις ότι ο επενδυτής θα προχωρήσει στη δια-
τήρηση των θέσεων των εργαζοµένων και την αύξησή τους,
επιχειρήµατα που απαιτούσαν να προσκοµιστεί διαβεβαίωση πως
είναι εξασφαλισµένη η χρηµατοδότηση του επενδυτικού σχεδίου
και διάφορα άλλα αντίστοιχα. 

Προφανώς, ή δεν έχετε καταλάβει, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, τα όσα µε ενάργεια σας ανέλυσε ο Υπουργός στην επιτροπή,
σχετικά µε το τι συζητούµε σήµερα, ή η έννοια των αντιρρήσεών
σας προέρχεται από την ανάγκη να κάνετε αντιπολίτευση για την
αντιπολίτευση! Ξεκάθαρα! Δυστυχώς όµως για εσάς, πρόκειται
για ένα πεδίο που επιδρά στις ζωές εξακοσίων οικογενειών, στο
αναπτυξιακό µέλλον της δυτικής Αττικής και της χώρας µας και
στις ανάγκες της προστασίας της εθνικής µας κυριαρχίας. Πάνω

σε αυτό κάνετε αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση.
Για µας, τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας δεν είναι πεδίο ιδεολο-

γικής γυµναστικής ή φαντασιώσεων κρατικοποιήσεων. Είναι ένα
απολύτως απαραίτητο γρανάζι στην εθνική οικονοµία και την
άµυνα µε ιδιαίτερα σηµαντικές δυνατότητες, το οποίο δυστυχώς
υπολειτουργεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια και θέλουµε να το βά-
λουµε µπρος. 

Δεν θα σας κουράσω µε νούµερα. Τα έχουµε ακούσει πάρα
πολλές φορές. Επιτρέψτε µου, όµως, να σας δώσω µια τάξη µε-
γέθους για να καταλάβουµε όλοι τη σηµασία του σχεδίου εξυ-
γίανσης.

Μέσα σε πενήντα τρία χρόνια λειτουργίας τα ναυπηγεία κατα-
σκεύασαν εννέα εµπορικά πλοία και δεκατρία πολεµικά. Τα
πρώτα πολεµικά που ανέλαβαν ήταν τα αρµαταγωγά της κλάσης
Ιάσων, ένα σχέδιο του Πολεµικού µας Ναυτικού και του Εθνικού
Μετσόβιου Πολυτεχνείου, που προέβλεπε την κατασκευή έξι
πλοίων µε το πρώτο να ξεκινά το 1986. Η κατάληξη; Κατασκευά-
στηκαν πέντε, µε τα τρία τελευταία να παραδίδονται το 2001, δε-
καέξι χρόνια µετά την έναρξη. Όλα αυτά σας φαίνονται λογικά;

Αυτή την κατάσταση, λοιπόν, φιλοδοξούµε να θεραπεύσουµε
µε το σχέδιο εξυγίανσης των Ναυπηγείων Ελευσίνας, µε τον ίδιο
τρόπο που το κάναµε για το Νεώριο της Σύρου. Έχουµε έναν δο-
κιµασµένο επενδυτή, εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση από την
κρατική αµερικανική αναπτυξιακή τράπεζα -ένα πραγµατικό επί-
τευγµα που οφείλεται στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ανά-
πτυξης-, ένα επιχειρηµατικό σχέδιο που εγγυάται τα δεδουλευ-
µένα των εργαζοµένων, τα οφειλόµενα απέναντι στο Πολεµικό
Ναυτικό, στον ΕΦΚΑ και το δηµόσιο και παράλληλα εξασφαλίζει
βιώσιµο κατασκευαστικό και επισκευαστικό έργο για τα ναυπη-
γεία, χωρίς την υποχρεωτική εµπλοκή του ελληνικού δηµοσίου.
Αντίθετα, εξασφαλίζει την εµπλοκή του ιταλικού ναυπηγικού κο-
λοσσού της «FINCANTIERI», του µεγαλύτερου αυτή τη στιγµή
στην Ευρώπη.

Και, τέλος, όλο αυτό το σχέδιο έχει τεθεί εις γνώση των εργα-
ζοµένων των ναυπηγείων, έχει αξιολογηθεί και έχει γίνει ανεπι-
φύλακτα δεκτό από όλους στη γενική τους συνέλευση. Ποσοστό
αποδοχής που ξεπερνάει το 99% νοµίζω. Νοµίζω ότι αυτό τα λέει
όλα. 

Άρα η σηµερινή ψήφιση του νοµοσχεδίου -ελπίζω µε ευρεία
πλειοψηφία- θα δώσει την εξουσιοδότηση στον Υπουργό να πα-
ραστεί στο δικαστήριο σύµφωνα µε τις διατάξεις του Πτωχευτι-
κού Κώδικα και να εκκινήσουν έτσι οι διαδικασίες που προβλέπει
ο νόµος για την εξυγίανση των ναυπηγείων και την είσοδό τους
σε µια νέα εποχή. Ελπίζω να κατανοούµε όλοι τη σηµασία του
σχεδίου, τις επιπτώσεις που θα είχε για τα ναυπηγεία και τους
εργαζοµένους σε αυτά, αλλά και για τη χώρα η τυχόν αποτυχία
του. 

Εµείς ως φιλελεύθερη παράταξη απέχουµε από τη λογική της
τυραννίας της πλειοψηφίας, όπως τη διατύπωσε ο Τοκβίλ τον 19ο

αιώνα και η οποία συνιστά απειλή για τη λειτουργία της δηµο-
κρατίας, µια απειλή που τη ζήσαµε το διάστηµα 2015 - 2019. Αν-
τίθετα, πολλές φορές σας έχουµε καλέσει να στηρίξετε ρυθµί-
σεις που ενισχύουν την κοινωνία, την οικονοµία και την εθνική
κυριαρχία, πέρα από ιδεοληπτικές κρίσεις και αντιπολιτευτικές
παρωπίδες. Πολλές φορές έχουµε λάβει και υπ’ όψιν τις παρα-
τηρήσεις σας όταν ήταν σωστές. Ελπίζω µια τέτοια µέρα να είναι
και η σηµερινή και να στηρίξετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Αλλιώς, έτσι κι αλλιώς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα
αναλάβει για ακόµα µια φορά το βάρος της λύσης ενός χρονί-
ζοντος προβλήµατος, προς όφελος της κοινωνίας, της εθνικής
άµυνας και της χώρας και όλοι µας θα κριθούµε από τους συµ-
πολίτες µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Ξενογιαννακοπούλου εκ µέρους του
ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανασυγκρότηση και η βιώσιµη
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προοπτική της ναυπηγικής βιοµηχανίας της χώρας µας έχει ιδι-
αίτερη σηµασία. Έχει ιδιαίτερη σηµασία όσον αφορά συνολικά
την οικονοµία, την αναπτυξιακή προοπτική, τις θέσεις εργασίας,
την καινοτοµία και την ανάπτυξη της τεχνολογίας, πολύ περισ-
σότερο για έναν κλάδο που είναι άρρηκτα συνδεδεµένος µε την
ελληνική ναυτιλία και φυσικά µε την αµυντική πολιτική της χώρας
µας. Γι’ αυτόν τον λόγο και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ προσπά-
θησε ιδιαίτερα την περίοδο της διακυβέρνησής της προκειµένου
να βρεθούν λύσεις και να µπορέσουν να αναγεννηθούν και να
αποκτήσουν προοπτική τα ναυπηγεία της χώρας µας.

Αυτό το οποίο ολοκληρώθηκε κατά την περίοδο της διακυβέρ-
νησής µας ήταν η αναβίωση της λειτουργίας του Νεωρίου της
Σύρου, διασφαλίζοντας τα εργασιακά δικαιώµατα και επίσης το
2019 είχε φτάσει σε ένα πολύ προχωρηµένο στάδιο και η συζή-
τηση, η διαπραγµάτευση όσον αφορά τη δυνατότητα να υπάρξει
επένδυση και προοπτική για τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας. Είχε
υπογραφεί από υπουργούς της κυβέρνησής µας και αντίστοιχο
µνηµόνιο συνεργασίας µε τον επενδυτή, το οποίο είχε µέσα
ρητές δεσµεύσεις όσον αφορά την κατοχύρωση όλων των θέ-
σεων εργασίας, των εργασιακών σχέσεων και των δικαιωµάτων
που απέρρεαν για τους εργαζόµενους, καθώς και µια σειρά
ασφαλιστικές δικλίδες και διατάξεις σε σχέση µε τη συνολική
ανάπτυξη και τα ευεργετήµατα για την ευρύτερη περιοχή, µια
περιοχή ιδιαίτερα βεβαρηµένη βιοµηχανικά όλα αυτά τα χρόνια,
αλλά και από ανεργία και από υποβάθµιση του περιβάλλοντος.
Και µιλώ φυσικά για τη βιοµηχανική περιοχή της δυτικής Αττικής.

Μετά τις εκλογές του 2019 η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας καθυστέρησε τρία χρόνια για να προχωρήσει συγκεκριµένα
το σχέδιο όσον αφορά τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας και σε αυτά
τα τρία χρόνια φυσικά επιβαρύνθηκαν ακόµα περισσότερο οι
υποχρεώσεις, τα χρέη, τα βάρη των ναυπηγείων και ταυτόχρονα
ήταν και τρία εξαιρετικά δύσκολα χρόνια. Και το λέω επειδή
ακούω και συναδέλφους εδώ, οι οποίοι µε ειλικρίνεια -πιστεύω-
αγωνιούν για τους εργαζοµένους. Όµως να µην ξεχνάµε ότι αυτά
τα τρία χρόνια οι εργαζόµενοι πραγµατικά µε τον ιδρώτα, τις θυ-
σίες και την αγωνία τους κράτησαν στοιχειωδώς ζωντανά τα ναυ-
πηγεία µέσα από κάποιες προµήθειες που είχαν δροµολογηθεί
και επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, όσον αφορά την λειτουργία των
ναυπηγείων.

Από εκεί και πέρα όµως, όταν ήρθε αυτό το σχέδιο νόµου στη
Βουλή υπήρξε µια σειρά από σοβαρά ζητήµατα και όσον αφορά
την κοινοβουλευτική διαδικασία, όσον αφορά το θεσµικό πλαίσιο
συζήτησης, αλλά και όσον αφορά την ουσία. Ξεκινώ κατ’ αρχάς
από µία καινοφανή διαδικασία που δεν την έχουµε δει ποτέ -του-
λάχιστον όσο θυµάµαι- στη Βουλή, δηλαδή να έρχεται ένα σχέδιο
νόµου το οποίο παρέχει µε το άρθρο 2 µία γενική εξουσιοδότηση
-και µε το άρθρο 3, αλλά και το άρθρο 2 είναι- αναφέροντας ως
ενδεικτικούς τους όρους που αναφέρονται σε σχέση µε τις διά-
φορες διατάξεις του σχεδίου νόµου. Παρέχει, λοιπόν, µια γενική
εξουσιοδότηση στον Υπουργό. Και πολύ περισσότερο ήταν ένα
σχέδιο νόµου που βελτιώθηκε στην πορεία -αναφέροµαι τώρα
στο κοµµάτι των εργασιακών- επειδή όµως ακριβώς από την
πρώτη στιγµή και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και άλλα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης και κυρίως και οι εργαζόµενοι πιέ-
σαµε ιδιαίτερα σε αυτή την κατεύθυνση, όταν µάλιστα στην
πρώτη συνεδρίαση η λογική ήταν «take it or leave it» από τη µεριά
της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Όταν ζητήσαµε επανειληµµένως στις συνεδριάσεις της επι-
τροπής να έχουµε αυτό το περίφηµο κείµενο της συµφωνίας του
επενδυτή µε τους εργαζοµένους, κάτι το οποίο υποτίθεται ότι
έχει κατατεθεί και στο Υπουργείο Εργασίας, αυτό δεν το λάβαµε
ποτέ. Αυτό είναι το δεύτερο σηµείο µιας πρωτόγνωρης διαδικα-
σίας: δηλαδή και µία γενική εξουσιοδότηση που δηµιουργεί αυτή
την αβεβαιότητα σε σχέση µε το κείµενο του νόµου και όσον
αφορά αυτή την περίφηµη συµφωνία, η οποία ποτέ δεν τέθηκε
υπ’ όψιν του Κοινοβουλίου και των µελών της Επιτροπής Παρα-
γωγής και Εµπορίου.

Όσον αφορά τα εργασιακά, µέσα από την πίεση που ασκήθηκε
σε όλες αυτές τις συνεδριάσεις, µπορέσαµε να διασφαλίσουµε
ότι πρώτα απ’ όλα δεν θα είναι συνάρτηση -όσον αφορά τα δε-
δουλευµένα- µε κάποιες µελλοντικές προµήθειες και παραγγε-

λίες του Πολεµικού Ναυτικού, άρα, λοιπόν, µε µία µεγαλύτερη
διασφάλιση όσον αφορά το πώς θα αποδοθούν τα δεδουλευ-
µένα. Και επίσης, επειδή υπήρχε ένα πολύ µεγάλο κενό αναφο-
ράς γίνεται µια αναφορά σε αυτή τη συµφωνία µε τους εργα-
ζοµένους -την οποία επιµένουµε ότι δεν την έχουµε δει, αλλά γί-
νεται µια αναφορά- και όσον αφορά τη διατήρηση των θέσεων
εργασίας και σε σχέση µε τις εργασιακές σχέσεις αναφέρεται
µία προοπτική να υπάρξει συµφωνία συλλογικής σύµβασης ερ-
γασίας µεταξύ του επενδυτή και των εργαζοµένων.

Εµείς επειδή θέλουµε να είµαστε δίκαιοι και όταν δίνουµε
αγώνα για κάτι και εφόσον πιάνει τόπο να το αναγνωρίζουµε θα
πούµε ότι υπάρχει βελτίωση όσον αφορά τα εργασιακά. Αυτό
είναι αλήθεια. Όµως ακόµα και για τα εργασιακά -γιατί ο συνά-
δελφος κ. Μαµουλάκης, ως γενικός µας εισηγητής, αναφέρθηκε
αναλυτικά πριν και θα αναφερθεί και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος και άλλοι συνάδελφοι- υπάρχουν και τα θέµατα φυ-
σικά των σχέσεων µε το δηµόσιο, µε τα ασφαλιστικά ταµεία. Όχι
µόνο, λοιπόν, για τα εργασιακά, αλλά και για τα εργασιακά -που
εγώ θέλω να επιµείνω ιδιαίτερα, γιατί είναι ένα θέµα που «καίει»
κι είναι µείζον για τη λειτουργία και τη βιωσιµότητα και την προ-
οπτική των Ναυπηγείων της Ελευσίνας- ακόµα και για αυτά,
ακόµη δηλαδή και οι υπαναχωρήσεις του κυρίου Υπουργού είναι
υπό αίρεση καθώς όλα, µα όλα τα σηµεία και οι όροι του άρθρου
2 είναι υπό αίρεση, είναι ενδεικτικά -όπως αναφέρεται στο άρθρο
2- και όχι περιοριστικά.

Άρα δηµιουργείται µια τεράστια αβεβαιότητα, η οποία θέτει κι
ένα τεράστιο κοινοβουλευτικό θέµα, δηλαδή να ψηφίσουµε. Κα-
λούµαστε εδώ να ψηφίσουµε ως Εθνική Αντιπροσωπεία, ως
Βουλή, ένα σχέδιο νόµου, το οποίο όταν θα φτάσει στο δικαστή-
ριο µπορεί να είναι τελείως διαφορετικό ή τουλάχιστον να είναι
τελείως διαφορετικό σε πολύ ουσιώδη στοιχεία. 

Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς εξαρχής θέσαµε το θέµα -και αναφέρ-
θηκε κι ο εισηγητής µας- και έχουµε καταθέσει τροπολογία, µε
την οποία ζητάµε να υπάρξει, όταν ολοκληρωθεί η διατύπωση
του κειµένου, µια νέα κοινοβουλευτική διαδικασία. Εµείς προτεί-
νουµε να γίνει στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, µέσα
από µια µορφή γνωµοδότησης, όπως επιτρέπει ο Κανονισµός της
Βουλής, κι εκεί πέρα φυσικά να µπορούµε να κρίνουµε αν όντως,
και οι βελτιώσεις που έχουν γίνει, που είναι σε θετική κατεύ-
θυνση, αλλά κυρίως κι όλα τα ζητήµατα των σχέσεων µε το δη-
µόσιο και τα θέµατα δηµοσίου συµφέροντος αλλά και συνολικά
η εικόνα αυτού του σχεδίου νόµου, ποια θα είναι η τελική εικόνα.
Διότι δεν µπορεί να καλείται να ψηφίσει το Κοινοβούλιο µέσα από
αυτή την αβεβαιότητα και την ασάφεια. 

Γι’ αυτό ζητούµε να υπάρξει οπωσδήποτε αυτή η επιπλέον κοι-
νοβουλευτική διαδικασία, για να µπορεί πλέον συνειδητά και
υπεύθυνα και η Βουλή να δώσει την τελική της εξουσιοδότηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Βε-
συρόπουλο και αµέσως µετά ακολουθεί ο κ. Κεγκέρογλου εκ µέ-
ρους του ΚΙΝΑΛ. 

Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που συζητεί-

ται σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής διαµορφώνεται το πλαί-
σιο για την εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευσίνας, µε στόχο την
ουσιαστική διάσωση ενός εκ των πλέον ιστορικών και εµβληµα-
τικών ναυπηγείων της χώρας. Έλαβα τον λόγο για να αναφερθώ
στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1413 και µε ειδικό αριθµό 135
που κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Στα άρθρα 4, 5 και 6 της τροπολογίας περιλαµβάνονται ρυθ-
µίσεις για το Συµβούλιο Οικονοµικών Εµπειρογνωµόνων. Ειδικό-
τερα, µε το άρθρο 4 προβλέπεται ότι σε περίπτωση που ο πρόεδ-
ρος του ΣΟΕ τυχαίνει να έχει ταυτόχρονα και την ιδιότητα µέ-
λους Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού Ανώτατου Εκπαιδευ-
τικού Ιδρύµατος, τότε ο εν λόγω πρόεδρος τίθεται υπό την
ιδιότητα του µέλους ΔΕΠ, σε καθεστώς πλήρους αναστολής των
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καθηκόντων του κατ’ ανάλογη εφαρµογή της διάταξης της παρ.
1 του άρθρου 160 του ν.4957/2022. Η εισαγόµενη ρύθµιση, σύµ-
φωνα µε την οποία ο πρόεδρος του ΣΟΕ τίθεται σε αναστολή
άσκησης καθηκόντων, κρίνεται αναγκαία, καθώς η ανάληψη της
προαναφερόµενης θέσης συναρτάται µε αυξηµένο φόρτο εργα-
σίας και τακτικές µετακινήσεις στο εξωτερικό, που απαιτούν την
αποκλειστική απασχόληση του προέδρου µε τα καθήκοντα στο
ΣΟΕ.

Σε συνάρτηση των όσων προβλέπονται στο άρθρο 4 για πλήρη
αναστολή καθηκόντων, ως µέλους ΔΕΠ, του προέδρου του ΣΟΕ,
µε την προτεινόµενη διάταξη του άρθρου 5 διαγράφεται, προς
αποφυγή σύγχυσης, η συµπερίληψη του προέδρου του ΣΟΕ από
την περίπτωση. α της παραγράφου. 8 του ν.4957/2022, όπου κα-
ταγράφονται οι περιπτώσεις µερικής αναστολής καθηκόντων
µελών ΔΕΠ - ΑΕΙ, όταν αναλαµβάνουν παράλληλα τα οικεία ανα-
φερόµενα αξιώµατα, στα οποία περιλαµβάνεται και το αξίωµα
του προέδρου του ΣΟΕ.

Με το άρθρο 6 της τροπολογίας εισάγεται πάγια ρύθµιση µε
την οποία διασφαλίζεται, στο πλαίσιο της αρχής της συνέχειας
των δηµοσίων υπηρεσιών, η παραµονή στην προεδρία του ΣΟΕ
του προέδρου, του οποίου έληξε η θητεία, µέχρι τον διορισµό
του νέου Προέδρου. Η χρονική διάρκεια της παράτασης δεν µπο-
ρεί να υπερβεί το τρίµηνο, χρονικό διάστηµα που κρίνεται επαρ-
κές για να ολοκληρωθεί η διαδικασία διορισµού του νέου προέδ-
ρου του ΣΟΕ.

Με το άρθρο 8 της τροπολογίας εισάγεται µεταβατική διάταξη
της παρ. 82 στο άρθρο 72 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος,
προκειµένου να απαλλάσσονται από τον φόρο εισοδήµατος για
το φορολογικό έτος 2021 τα ενδοοµιλικά µερίσµατα που ει-
σπράττει νοµικό πρόσωπο φορολογικός κάτοικος Ελλάδος από
νοµικό πρόσωπο φορολογικό κάτοικο Ηνωµένου Βασιλείου. Απα-
ραίτητη προϋπόθεση είναι ο λήπτης να κατέχει ελάχιστο ποσο-
στό συµµετοχής τουλάχιστον 10% της αξίας ή του πλήθους του
µετοχικού ή βασικού κεφαλαίου ή των δικαιωµάτων ψήφου του
νοµικού προσώπου που διανέµει το µέρισµα και το ελάχιστο πο-
σοστό συµµετοχής να διακρατείται τουλάχιστον για είκοσι τέσ-
σερις µήνες. Η συγκεκριµένη διάταξη εισάγεται για το φορολο-
γικό έτος 2021 λόγω του ότι παρήλθε η µεταβατική περίοδος από
1-2-2020 έως 31-12-2020 µε βάση τη συµφωνία αποχώρησης του
Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Το άρθρο 9 της τροπολογίας αποτελεί µια ακόµη θεσµική πα-
ρέµβαση της Κυβέρνησης στην κατεύθυνση της στήριξης και ενί-
σχυσης του τοµέα της αγοράς ακινήτων. Ωφελούµενοι, εκτός
από τις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον κλάδο των
ακινήτων, είναι και οι αγοραστές ακινήτων. Με το άρθρο αυτό
παρατείνεται µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2022, η δυνατότητα υπο-
βολής αιτήσεων υπαγωγής στο καθεστώς αναστολής ΦΠΑ των
ακινήτων για τους κατασκευαστές οικοδοµών. 

Παράλληλα µε το άρθρο 7 της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
1412 και µε ειδικό αριθµό 134, που κατατέθηκε από το Υπουργείο
Οικονοµικών, καθορίζονται οι όροι δόµησης για την ανέγερση
του Πολυδύναµου Περιφερειακού Ιατρείου Ραχών, σύµφωνα µε
τον ισχύοντα Νέο Οικοδοµικό Κανονισµό, ν.4067/2012, και προ-
βλέπεται η έκδοση των σχετικών οικοδοµικών αδειών από την
υπηρεσία δόµησης της ανώνυµης εταιρείας «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟ-
ΔΟΜΕΣ Α.Ε.», σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία. 

Με τη νοµοθετική αυτή διάταξη διασφαλίζεται η ταχύτερη και
αποτελεσµατικότερη ολοκλήρωση της σχετικής διοικητικής δια-
δικασίας για την άµεση ανέγερση του Πολυδύναµου Περιφερει-
ακού Ιατρείου Ραχών της Περιφερειακής Ενότητας Φθιώτιδας,
ενός έργου απαραίτητου για την τοπική κοινωνία, καθώς µε
αυτόν τον τρόπο οι πολίτες της θα έχουν πλήρη πρόσβαση σε
ποιοτικές υπηρεσίες υγείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο οι τροπολογίες στις ο-
ποίες αναφέρθηκα όσο και το σύνολο του νοµοσχεδίου που συ-
ζητείται σήµερα έχουν αναµφισβήτητα ορθολογική στόχευση και
διάσταση και πληρούν όλες τις προϋποθέσεις για να αντιµετω-
πιστούν θετικά από το σύνολο των κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης. 

Η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, συ-
νεχίζει το θεσµικό και µεταρρυθµιστικό της έργο. Συνεχίζει να

επικεντρώνεται και να δίνει λύσεις σε ουσιαστικά προβλήµατα.
Με έργα, στηρίζοντας έµπρακτα την κοινωνία και την αναπτυ-
ξιακή διάσταση της χώρας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής έχει ο κ.

Κεγκέρογλου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

το σηµερινό νοµοσχέδιο µάς δίνει τη δυνατότητα να µιλήσουµε
για τη ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία της χώρας µας συνο-
λικά και να πούµε ότι δυστυχώς δεν υπήρξε διαχρονικά µια πο-
λιτική στήριξής της προκειµένου να µπορεί να διαδραµατίσει τον
σοβαρό ρόλο που έπαιξε κατά καιρούς και που έχει ανάγκη η
χώρα µας. 

Από την πρώτη στιγµή που ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία την Κυ-
βέρνηση, το ΠΑΣΟΚ ως επισπεύδον έθετε το ζήτηµα της εκπό-
νησης εθνικής στρατηγικής για τη ναυπηγική βιοµηχανία, ανασυ-
γκρότηση, ανάκαµψη και δραστηριότητα ξανά, µε βάση βεβαίως
τις δυνατότητες που αυτή έχει στον εµπορικό ιδιωτικό τοµέα,
που αποδείχτηκε ότι µπορεί να είναι ανταγωνιστική, και βεβαίως
για να µπορεί να παίξει και τον σηµαντικό ρόλο της εθνικής αµυν-
τικής βιοµηχανίας, που τον έχουµε ανάγκη.

Και τον έχουµε ανάγκη, γιατί δυστυχώς -και το είδαµε το προ-
ηγούµενο διάστηµα συζητώντας εδώ στην Ολοµέλεια της Βου-
λής- ενώ η χώρα προχωρά είτε σε εκσυγχρονισµό πλοίων του
Πολεµικού Ναυτικού είτε σε προµήθεια νέων δεν έχει τη δυνα-
τότητα -και αυτή ήταν και η κύρια αιτιολόγηση του Υπουργείου
Άµυνας στις ενστάσεις µας- µέσα από τα ελληνικά ναυπηγεία να
τα υλοποιήσει.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο εµείς θέταµε εξαρχής ήταν και προϋπό-
θεση για να µπορέσουµε µε τα εξοπλιστικά προγράµµατα για το
Πολεµικό Ναυτικό να έχουµε τον ρόλο του παραγωγού και του
συµπαραγωγού και όχι µόνο του καταναλωτή, όχι µόνο του αγο-
ραστή. Είναι πάγια θέση του ΠΑΣΟΚ η ανάπτυξη της Εθνικής
Αµυντικής Βιοµηχανίας και η συµµετοχή στα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα. 

Και τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά και τα Ναυπηγεία της Ελευσί-
νας και µια σειρά εκατοντάδων επιχειρήσεων που είναι στον ναυ-
πηγοεπισκευαστικό κλάδο, µέσα από αυτή την στρατηγική θα
είχαν καλύτερη τύχη. Τα Ναυπηγεία της Σύρου -παρ’ ότι δεν συµ-
φωνούµε και το έχουµε δηλώσει κατ’ επανάληψη µε το µοντέλο
το εργασιακό που εφαρµόζεται εκεί- δείχνουν ότι υπάρχει προ-
οπτική και δυνατότητα. Υπάρχουν πελάτες που µπορούν και θέ-
λουν να είναι πελάτες της ελληνικής ναυπηγικής βιοµηχανίας. 

Εκ των ων ουκ άνευ, λοιπόν, η προσπάθεια για την εξυγίανση
και των Ναυπηγείων της Ελευσίνας αλλά και η επιτάχυνση των
διαδικασιών που καθυστερούν αδικαιολόγητα για τα Ναυπηγεία
Σκαραµαγκά. 

Είµαστε το κόµµα που εδώ µέσα, από τις πρώτες εβδοµάδες
κιόλας, όπως ανέφερα, εκτός από το ζήτηµα του στρατηγικού
σχεδίου για την ναυπηγική βιοµηχανία, θέσαµε και το ζήτηµα των
Ναυπηγείων Ελευσίνας. Και µάλιστα, κύριε Υπουργέ, µε µια τε-
τραπλή επίκαιρη ερώτησή µας -µίνι επερώτηση θα έλεγα- ήρθαν
οι συναρµόδιοι Υπουργοί εδώ και έδωσαν απαντήσεις σε αυτά
τα οποία εµείς θέταµε. Και τότε βέβαια, στο αρχικό στάδιο, οι
απαντήσεις ήταν εύκολες. Και πράγµατι δεσµευτήκατε σε πολλά
από αυτά που θέσαµε, σε σχέση µε την ανάγκη εξυγίανσης των
ναυπηγείων και όχι το κλείσιµό τους και την εκκαθάρισή τους,
στην ανάγκη να µπορούν να έχουν τη δυνατότητα να είναι συµ-
µέτοχοι στα εξοπλιστικά προγράµµατα και βέβαια στον κύριο
λόγο τους, στην προτεραιότητά τους που είναι η λειτουργία τους
αλλά και στο να µπορέσουν οι εργαζόµενοι, όχι µόνο να διατη-
ρήσουν τις θέσεις τους, αλλά να αυξηθούν, να έχουµε νέες θέ-
σεις εργασίας, µέσα από την ανάπτυξη και τις νέες δουλειές που
µπορούν να έχουν τα ναυπηγεία στη χώρα µας και βέβαια να πά-
ρουν τα δικαιούµενα δεδουλευµένα και όλα όσα είχαν χάσει µε
την ουσιαστική πτώχευση των ναυπηγείων, την υπολειτουργία
τους, να πω καλύτερα, για να είµαι ακριβής. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, µετά από τρία χρόνια. Ερχόµαστε ουσια-
στικά µετά από ένα χρόνο από τότε που υπήρξε µια συµφωνία
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καθοριστική ανάµεσα στον επενδυτή, την εργοδοσία και τους ερ-
γαζόµενους να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο. Ωστόσο, όµως, η
χώρα προµηθεύτηκε και έκλεισε τη συµφωνία για τις Μπελαρά.
Και εδώ είπε o Υπουργός ότι δεν καταφέραµε να δώσουµε έστω
µία στα ελληνικά ναυπηγεία. Μα πώς; Αφού υπήρξε κωλυσιεργία
σε σχέση µε το να έρθει εδώ το σχετικό νοµοσχέδιο ή εν πάση
περιπτώσει να προχωρήσει µέσα από τη διαδικασία που προβλέ-
πεται µε όποιο άλλο τρόπο. Εµείς αυτό το σηµειώνουµε και το
τονίζουµε γιατί δεν πρέπει να υπάρξει άλλη καθυστέρηση στο
ζήτηµα αυτό, συνολικά για τα ναυπηγεία του τόπου µας. 

Έχουµε, λοιπόν, µπροστά µας ένα νοµοσχέδιο, το οποίο κα-
τατέθηκε πριν τη διακοπή του Αυγούστου και συζητήθηκε στις
επιτροπές, που αφορά την εξυγίανση των ναυπηγείων. Και το
πρώτο πράγµα, το οποίο εµείς είπαµε -αφού καθαρά για άλλη
µια φορά τοποθετηθήκαµε υπέρ της εξυγίανσης των ναυπηγείων
και της λειτουργίας τους- ήταν για τα κενά, τις παραλείψεις και
τις αντιφάσεις που αυτό είχε. 

Ο εισηγητής µας, κ. Πάνας µίλησε για την έλλειψη όλων εκεί-
νων των στοιχείων που αφορούν την καταβολή των δεδουλευµέ-
νων, των αποζηµιώσεων, για τις συλλογικές συµβάσεις, για την
επαναπρόσληψη των εργαζοµένων, τα οποία ενώ περιλαµβάνον-
ται στη συµφωνία, την οποία επικαλείστε ότι ενέκρινε το 99,7%
των εργαζοµένων -και πράγµατι έτσι έγινε, έχουν υπογράψει
99,7% των εργαζοµένων- στη συνέχεια δεν τα είδαµε στο νοµο-
σχέδιο. Τα θέσαµε γιατί εµείς µιλήσαµε και µε το σωµατείο και
µε τους εργαζόµενους που έχουν διαφωνίες σε σχέση µε την τα-
κτική του σωµατείου, µε όλους, µε τους πάντες και µε τον επεν-
δυτή και ζητήσαµε εξηγήσεις. Μέσα από τις θεσµικές διαδικα-
σίες της επιτροπής ακρόασης ζητήσαµε και θέσαµε ζητήµατα και
όλοι νοµίζω είχαµε την ευκαιρία αυτή. 

Θέσαµε, λοιπόν, πέντε βασικά ζητήµατα και µια προϋπόθεση. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου

οµιλίας της κυρίου Βουλευτή) 
Λίγο χρόνο, κυρία Πρόεδρε. 
Τα πέντε ζητήµατα ήταν αφενός ο συγχρονισµός της πληρω-

µής των δεδουλευµένων του 30% και του 70% µε τη δικαστική
απόφαση και µε την µεταβίβαση. 

Το δεύτερο θέµα ήταν οι αποζηµιώσεις, που βέβαια θα πλη-
ρωθούν σύµφωνα µε το νόµο, µετρητοίς, σε συγκεκριµένες δό-
σεις που προβλέπει ο νόµος και δεν µπορεί να γίνει διαφορετικά.
Το ζήτηµα της επαναπρόσληψης και των συλλογικών συµβάσεων
εργασίας που περιλαµβάνεται στο πρακτικό το οποίο έχει κατα-
τεθεί στο Υπουργείο Εργασίας µε αριθµό πρωτοκόλλου 470 στις
22-12-2001 και το οποίο µνηµονεύεται στο νόµο. Δεν υπήρχαν
αυτά. Μνηµονεύεται το νούµερο της συµφωνίας, αλλά όχι τα
προβλεπόµενα. 

Το τέταρτο θέµα που θέσαµε είναι οι ενδεχόµενες δικαστικές
αποφάσεις για δικαιώµατα των εργαζοµένων, οι οποίες θα έρ-
θουν στη συνέχεια, να είναι µέσα στις υποχρεώσεις της επιχεί-
ρησης. 

Και το πέµπτο ήταν η επίσηµη δήλωση του Υπουργού Ανάπτυ-
ξης -που είναι το επισπεύδον Υπουργείο του νοµοσχεδίου- ότι το
Υπουργείο Άµυνας διατηρεί το δικαίωµα της επαναδιαπραγµά-
τευσης των όρων αποπληρωµής µε τη συντόµευση του χρονο-
διαγράµµατος επ’ ωφελεία του Πολεµικού Ναυτικού και του
δηµοσίου, εφόσον αναθέσει σηµαντικά εξοπλιστικά προγράµ-
µατα και στο πλαίσιο της συµφωνίας που τότε θα επιτευχθεί. 

Αυτές τις πέντε προτάσεις καταθέσαµε και µια προϋπόθεση,
ότι ο Υπουργός εξουσιοδοτείται µόνο για όλα όσα αναφέρονται
στο νοµοσχέδιο.

Με αυτά, λοιπόν, προσήλθαµε και συζητήσαµε. Και ως υπεύ-
θυνη δύναµη σήµερα ο εισηγητής µας είπε καθαρά ότι ναι, πε-
τύχαµε να µπουν στο νοµοσχέδιο, µε τις νοµοθετικές τροποποιή-
σεις που έφερε ο Υπουργός, αυτά που ζητήσαµε και τα οποία
δεν ήταν άλλα από αυτά που απαιτούσαν οι εργαζόµενοι. Διότι
επικαλέστηκε στο νοµοσχέδιο τη συµφωνία µε τους εργαζόµε-
νους, αλλά δεν είχε τα συµφωνηθέντα µέσα. Μπήκε, λοιπόν,
µέσα και το 30% και το 70%, µπήκε το θέµα που έχει να κάνει µε
τις αποζηµιώσεις, που έχει να κάνει µε την επαναπρόσληψη και
τις συλλογικές συµβάσεις. 

Δεν αναφέρεται και δεν έφερε κάποια ρύθµιση για τις ενδεχό-

µενες δικαστικές αποφάσεις και άλλα δικαιώµατα και, βέβαια, για
το θέµα του χρέους προς το Πολεµικό Ναυτικό υπήρξε η θετική
εξέλιξη σήµερα µε τη δήλωση του Υπουργού κ. Παναγιωτόπου-
λου. Ο κ. Παναγιωτόπουλος είπε ότι εφόσον επιλεγούν τα ναυπη-
γεία για κάποιο εξοπλιστικό πρόγραµµα, βεβαίως και θα επανα-
διαπραγµατευτώ τους όρους τους στα συµφωνηθέντα, τα οποία
είναι τα ελάχιστα. 

Αυτό, όµως, για να είναι δήλωση ερµηνευτική κατά το Σύν-
ταγµα και κατά τη νοµοθετική διαδικασία και να ισχύει, θα πρέπει
να γίνει δήλωση από τον επισπεύδοντα Υπουργό του νοµοσχε-
δίου στα Πρακτικά της Βουλής, ακριβώς ως ερµηνευτική δή-
λωση. Και εµείς επιµένουµε σε αυτό, διότι είναι πάρα πολύ σηµα-
ντικό. Δεν το θέλουµε για λαϊκή κατανάλωση κ.λπ..

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θα ψηφίσετε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα σας πω τι θα ψηφίσουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,

κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα ψηφίσουµε, λοιπόν, αφού

ρωτάτε, όλα εκείνα τα άρθρα στα οποία ενσωµατώνετε τις προ-
τάσεις µας και τις θέσεις µας. Ξαναλέω, όλα τα άρθρα στα οποία
ενσωµατώνετε τις θέσεις µας -που δεν είναι θέσεις µας, αλλά θέ-
σεις των εργαζοµένων- βεβαίως θα τα ψηφίσουµε, γιατί είµαστε
υπεύθυνη δύναµη. 

Δεν θα ψηφίσουµε βεβαίως µια γενική εξουσιοδότηση, η οποία
θα αναφέρεται σε ό,τι άλλο θέµα προκύψει. 

Λέει το άρθρο τρία, αν θυµάµαι καλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ, πρέπει να κλείσετε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Άρα, λοιπόν, µη ζητάτε να δώ-

σουµε λευκή επιταγή σε ένα θέµα.
Αυτή η αντίφαση του νοµοσχεδίου υπάρχει είτε το θέλουµε

είτε όχι. Είναι ένα υβριδικό σύστηµα αυτό, γιατί αφορά ιδιωτική
επιχείρηση, αλλά, κύριε Υπουργέ, είναι αντίφαση του ίδιου του
νοµοσχεδίου. Δεν είναι δική µας αντίφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος, εκ µέρους
του Κινήµατος Αλλαγής. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε µια πάρα πολύ
δύσκολη -νοµίζω για όλα τα κόµµατα, για την Κυβέρνηση- πολι-
τική στιγµή, η οποία έχει αποδειχθεί για οποιονδήποτε λόγο πε-
ρίτρανα ότι, ενώ υπήρχε µια εσωκοµµατική διαδικασία, το Μα-
ξίµου παρακολουθούσε τον υποψήφιο και µετέπειτα Αρχηγό του
ΠΑΣΟΚ.

Σε αυτή τη διαδικασία που έγινε υπάρχει κάτι κοινό. Η Κυβέρ-
νηση έχει χάσει πια τη στρατηγική της σε όλα τα επίπεδα. Ο κ.
Γεραπετρίτης καλούσε στο τηλέφωνο τον κ. Ανδρουλάκη, όπως
έλεγε τις πρώτες µέρες, και µετά ο κ. Οικονόµου και δεν τον
έβρισκε για να του πει και µετά ανακάλυψε ότι δεν ξέρει και
αυτός τίποτα. Μάλλον ήθελε να του πει για τους αγώνες της
Εθνικής Ελλάδος!

Έτσι και η Κυβέρνηση αυτόν τον καιρό και από κοντά η Αντι-
πολίτευση αναµένουν µε αγωνία τι θα ψηφίσει το ΠΑΣΟΚ για να
προσδιοριστούν. Αυτό είναι το ζητούµενο των πολιτικών κινή-
σεων.

Και θα µου επιτρέψετε να πω αν υπάρχει εµπιστοσύνη σε αυτό
το ζήτηµα που έθεσε σήµερα ο Υπουργός. Ο Υπουργός έβαλε
ένα πλαίσιο στις επιτροπές ότι, αν δεν ψήφιζε το ΠΑΣΟΚ και ο
ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα προχωρούσε το νοµοσχέδιο. Το απέσυρε χθες.
Οι εξηγήσεις θα είναι από τον ίδιο. Αν τότε, δηλαδή, πολιτικά εκ-
βίαζε τα κόµµατα και τι άλλαξε µέχρι σήµερα. Άλλαξε η πολιτική
κατάσταση; Δεν το καταλαβαίνω αυτό.

Δηλαδή, το δικαστήριο τώρα δέχεται µε εσάς, αλλά πριν δεν
δεχόταν µε τους τρεις; Μεγάλο ζήτηµα αυτό. Και καταλαβαίνω
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τώρα να το κάνετε αυτό στον ΣΥΡΙΖΑ, όπου ο κ. Φλαµπουράρης
έφερε το µνηµόνιο και τον επενδυτή. Βεβαίως, ο ΣΥΡΙΖΑ είναι
αυτός που έφερε τον επενδυτή, έχει κάνει στη Σύρο, έφτιαξε το
µνηµόνιο. Στο ΠΑΣΟΚ;

Στο ΠΑΣΟΚ, κύριε Υπουργέ, το οποίο ψήφισε την ελληνογαλ-
λική Συµφωνία χωρίς προϋποθέσεις; Στο ΠΑΣΟΚ, το οποίο δεν
µίλησε ποτέ για µανάδες, γυναίκες, παιδιά; Σε αυτό το ΠΑΣΟΚ;
Εκβιάζετε είτε πολιτικά είτε προσπαθείτε µέσα από το τηλέφωνο;
Σε αυτό το ΠΑΣΟΚ;

Δεν σας έχουµε καµµία εµπιστοσύνη, κύριε Υπουργέ. Και θα
σας πω γιατί δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη: Την τροπολογία που
έφερε ο Υπουργός Δικαιοσύνης του άρθρου 95 του ν.2225/1994,
αυτό που φέρατε για να µην µπορούν µετά οι παρακολουθούντες
να µάθουν για ποιον λόγο, εµείς την ψηφίσαµε, κύριε Υπουργέ.
Ξέρετε γιατί την ψηφίσαµε; Διότι µας είπατε εδώ ότι αυτό γίνεται
για εθνικούς λόγους στο «off the record», αφορούσε ανθρώπους
που είχαν σχέση µε την Τουρκία, µε τα θέµατα των συνόρων.

Το αποδεχθήκαµε, κύριε Υπουργέ, µε καλή διάθεση, γιατί
εµείς πάνω από όλα συµπεριφερόµαστε µε πολύ µεγάλο κόστος
και φτάσαµε, ναι, στο 4%, γιατί βάζαµε τα εθνικά ζητήµατα. Και
έρχεστε σήµερα να µας πείτε να σας εµπιστευθούµε, που αυτή
την τροπολογία τη χρησιµοποιείτε σήµερα εναντίον του Αρχηγού
µας, για να µπορούµε να µάθουµε για ποιον λόγο;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µιλάει πέντε λεπτά
εκτός θέµατος!

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Θα ξαναγυρίσω στο θέµα. Το ξέρω ότι δεν αρέσουν
αυτά που λέω…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Μια χαρά µάς αρέσουν, αλλά είναι
εκτός θέµατος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα γίνει εξεταστική και θα απαντη-
θούν όλα.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Θα απαντηθούν, ναι, ξέρω.

Και το επόµενο ζήτηµα είναι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αφή-

στε τον να µιλήσει. Έχει δικαίωµα από το Βήµα να λέει ό,τι θέλει.
Σας παρακαλώ πολύ! Το κάνατε όλοι.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Πέντε λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το κάνετε όλοι. Κάντε

µου χάρη, σας παρακαλώ πολύ και µη διακόπτετε, όταν µιλάει ο
οµιλητής.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Πείτε και το επόµενο επιχείρηµα. Το έλεγε ο κ. Σαντο-
ρινιός πριν λίγο καιρό. Ψηφίζετε ΠΑΣΟΚ και θα βγει ΣΥΡΙΖΑ.

Πείτε και το επόµενο επιχείρηµα. Είναι εδώ και ο Υπουργός,
που µε εγκαλούσε πριν λίγο καιρό για τον κ. Βενιζέλο.

Πιστεύετε και εσείς, κύριε Υπουργέ, ότι ο κ. Βενιζέλος είναι µε
τον ΣΥΡΙΖΑ; Διότι εσείς µε εγκαλούσατε για τον κ. Βενιζέλο.

Το άλλο επιχείρηµα ξέρετε ποιο είναι; Συνεχίστε τα επιχειρή-
µατα.

Η απόρριψη είναι µεγάλο πρόβληµα, παιδιά.
Αγαπητοί συνάδελφοι, η απόρριψη θέλει χρόνο για να την κα-

τανοήσεις. Και πρέπει να την κατανοήσεις σωστά, γιατί πρέπει
να ξέρεις τη συµπεριφορά, πώς σου συµπεριφέρθηκαν οι άλλοι.
Ρωτήστε τον ΣΥΡΙΖΑ πως κατανόησαν την απόρριψη και την
έχουν ακόµα. Μην κοιτάτε τώρα που κάνουν τις αγάπες! Ξέρουν
από µέσα τους και αυτοί τι συµβαίνει, όπως και εσείς ξέρετε.

Αν νοµίζετε ότι εµείς φάγαµε τόσα χρόνια ξύλο για να γίνουµε
Υπουργοί σας, µας έχετε ψυχολογήσει λάθος, πολύ λάθος. Σας
το λέω για να το ξέρετε.

Και συνεχίζω. Ο κ. Πάνας έθεσε όλα τα ζητήµατα και τις προ-
ϋποθέσεις για να υπάρχει µια βιώσιµη συµφωνία. Θα ήθελα να
ρωτήσω το εξής. Φέρατε δύο τροπολογίες σήµερα. Αυτόν τον κ.
Πατούλη τι θέλετε να τον κάνετε µε τον Ιατρικό Σύλλογο; Φωνά-
ζουν όλοι οι ιατρικοί σύλλογοι σε όλη την Ελλάδα.

Εσείς, κύριε Υφυπουργέ, δεν έχετε ακούσει τον Ιατρικό Σύλ-
λογο; Ο κ. Πατούλης θέλει να εκλέγεται µόνο µε τις ψήφους της
Αθήνας και η Κυβέρνηση του λέει «ναι», να µην υπάρχει καµµία
εκπροσώπηση από τις άλλες περιοχές. Και αυτό θα το κάνετε;
Πάει και αυτό, το κάνατε!

Πάµε στο δεύτερο. Επειδή οι νόµοι δεν συµφωνούν µαζί σας
και τον κ. Μπρατάκο τον έχετε ανακοινώσει εδώ και τώρα Γενικό
Γραµµατέα, τι ήρθατε και κάνατε; Αλλάζετε τον νόµο τώρα πάλι.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Υπουργός
έγινε!

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Τον κ. Μπρατάκο τον ανακοινώσατε Γενικό Γραµµατέα.
Λέτε ότι τον κρατούσατε τόσο καιρό για να του δώσετε µια µε-
γαλύτερη θέση!

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να γνωρίζετε ότι το ΠΑΣΟΚ σε καµ-
µία περίπτωση δεν µπορείτε να το µέµφεστε για τη θέση του.
Διότι το ΠΑΣΟΚ αντιµετωπίζει πάντα τα θέµατα από τη σκοπιά
του εθνικού συµφέροντος, κάτι το οποίο έχει πληρώσει µε πολι-
τικό κόστος, αλλά θα συνεχίσει σε αυτή τη λογική, γιατί στο
τέλος όλοι θα καταλάβουν ότι το ΠΑΣΟΚ είναι η ελπίδα για τους
πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ
πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση στον αγα-
πητό σε µένα Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντινόπουλο.

Ρώτησε ο αγαπητός κύριος συνάδελφος γιατί άλλαξα θέση
από την πρώτη µου δήλωση στην επιτροπή, όπου ζήτησα επιτα-
κτικά την ψήφο των δύο κοµµάτων της Αντιπολιτεύσεως στη νέα
µου δήλωση χθες, ότι λόγω των ενδιαµέσων πολιτικών εξελίξεων,
αποσύρω αυτή µου τη δήλωση, γιατί δεν θέλω να βάλω τα ναυ-
πηγεία και τους εργαζόµενους στην τρέχουσα πολιτική τοξικό-
τητα. Και αναρωτήθηκε ο κ. Κωνσταντινόπουλος γιατί το έκανα
αυτό και µετά επί τριάµισι λεπτά από τα επτά που είχε, αντί να
µιλάει για τα ναυπηγεία, µιλούσε για τον Ανδρουλάκη, το κινητό
του, την τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης.

Αυτά δεν αφορούν τους εργαζόµενους της Ελευσίνας, κύριε.
Αυτοί χρειάζονται τη δουλειά τους. Και αν το ΠΑΣΟΚ δεν είναι
σε θέση να διασφαλίσει τη δουλειά τους και το µέλλον τους, θα
το κάνουµε και µόνοι µας. Δεν τους έχουµε ανάγκη! Θα πάρουµε
το 3% να ησυχάσουµε!

Ευχαριστώ!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτό δεν θα
το κρίνετε εσείς, κύριε Υπουργέ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο
κ. Παπαδηµητρίου εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας και αµέσως
µετά ο κ. Μπουκώρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Το σηµαντικό που αντιλαµβάνοµαι και συνειδητοποιώ εδώ
καθώς µιλάµε είναι ότι δόξα τω Θεώ έχει γίνει µια τεράστια πρό-
οδος σε αυτόν τον τόπο -χρειαστήκαµε σαράντα χρόνια περίπου-
από την εποχή που για µια επιχείρηση, η οποία έχει πρόβληµα
µεγάλο και είναι και σηµαντική για τον τόπο -άλλωστε οι περισ-
σότερες επιχειρήσεις οι µεγάλες είναι σηµαντικές για τον τόπο-
αντί να γίνονται αγώνες για να γίνει κρατική, γίνεται ένας αγώνας
για να γίνει βιώσιµη. Και αυτή είναι µια τεράστια διαφορά. Το, αν
θέλετε, λυπηρό είναι ότι χρειάστηκαν σαράντα χρόνια. Χρει-
άστηκε το ΠΑΣΟΚ -που πήγε ο Αντιπρόεδρος;- να αλλάξει νοο-
τροπία. Χρειάστηκε ο ΣΥΡΙΖΑ, που δούλεψε, ας πούµε, για το
Νεώριο και κατάλαβε τα προβλήµατα, να αλλάξει νοοτροπία. Πέ-
ρασαν, όµως, πολλά χρόνια και στη διάρκεια όλων αυτών των
ετών το πρόβληµα που είχαν κάποιες επιχειρήσεις γινόταν µεγα-
λύτερο για αυτό ακριβώς τον λόγο, επειδή πήγαιναν και έλεγαν
στους εργαζόµενους και σε άλλους ότι θα το πάρει το κράτος,
θα πληρώσει το κράτος. Αυτή είναι µια τεράστια αλλαγή. 

Θυµήθηκα κάτι, µιας που ανάφερα τον ΣΥΡΙΖΑ και τις προσπά-
θειες. Αναφέρθηκαν και προηγουµένως για τον κ. Φλαµπουράρη.
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Ξεχάσατε, όµως, τον κ. Πιτσιόρλα, ο οποίος ήταν από τους ελά-
χιστους που είχαν καταλάβει γιατί πρέπει οι επιχειρήσεις αυτές
να βρουν κάποιον να βάλει λεφτά, να βρουν επενδυτή, να έχει
ένα σχέδιο, να υποστηρίξει την όλη κατάσταση. Και απορώ πώς
τον ξεχάσατε, µιας που τον κ. Πιτσιόρλα είχατε την ευκαιρία να
τον ακούτε και µέσω των κοριών και, εποµένως γνωρίζατε -όπως
άλλωστε κυκλοφορούσε στην πιάτσα τότε- ότι τα λέει και λίγο
διαφορετικά, είναι και λίγο δεξιός, για να το πούµε αλλιώς.

Ερχόµαστε, εποµένως, σε έναν ρεαλισµό και, παρά ταύτα, πα-
ρακολουθώ αρκετή ώρα τώρα τη συζήτηση, από την αρχή της
δηλαδή, δεν έχω καταλάβει αν συµφωνείτε ή αν διαφωνείτε. Είναι
δυνατόν µόνο το KKE να έχει σαφή αντίληψη για το τι κάνει µέσα
στη Βουλή, και η Μείζων και η Ήσσων Αντιπολίτευση να περιµέ-
νουµε να δούµε µέχρι το τέλος τι ακριβώς θα κάνουν; Μέχρι και
ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης υποχρεώθηκε να αλλάξει τη θέση του,
όπως εξήγησε µόλις πριν, και να πει: «Ok, επειδή ούτε εγώ κα-
ταλαβαίνω, και όταν κάνω µια προσπάθεια συνεννόησης, δεν
βγάζει πουθενά, θα το κάνουµε µόνοι µας».

Στην πραγµατικότητα αυτό ήταν ένα από τα προβλήµατα –το
είπαν όλοι οι οµιλητές, δεν θα προσθέσω εγώ πολλά- το οποίο
το γνωρίζουµε, διότι, δυστυχώς, τα Ναυπηγεία Ελευσίνας δεν
πηγαίνουν καλά καιρό τώρα, δεν υπήρχε ενδιαφέρον, ήταν εγ-
καταλελειµµένα. Κάποιος ενδιαφέρθηκε γι’ αυτό και κάθισε να
βρει ευκαιρίες. Φαντάζοµαι ότι όσοι γνωρίζουν τις πληροφορίες,
θα τις ανακοινώσουν µέσα στην Αίθουσα να τις µάθουµε και
εµείς οι υπόλοιποι. Εγώ ξέρω µόνο ένα πράγµα, γιατί είχα ακού-
σει και είχα διαβάσει, ότι υπήρχε ένα ενδιαφέρον στο υψηλότατο
επίπεδο. Γιατί, όµως, συµβαίνει αυτό; Γιατί πρέπει δηλαδή ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός να καθίσει να ασχοληθεί µε το ένα, ένα
πράγµα -πολύ καλά και πολύ σωστά- και γιατί όχι εµείς εδώ στη
Βουλή να µην πούµε για αυτή την εξουσιοδότηση που χρειάζεται,
κάντε το, βρείτε µια λύση; Αυτό είναι που µας νοιάζει. 

Θα σας πω, όµως, ποιο είναι το αποτέλεσµα. Η Ελλάδα, σύµ-
φωνα µε τα τελευταία στοιχεία, έχει στη δουλειά -στην επίσηµη
δουλειά, όχι στη µαύρη- τέσσερα εκατοµµύρια διακόσιες χιλιά-
δες ανθρώπους. Είναι ένα πολύ υψηλό επίπεδο. Το υψηλότερο
που έχουµε φτάσει ποτέ είναι τέσσερα εκατοµµύρια εξακόσιες
χιλιάδες ανθρώπους -αυτό δεν έγινε µόνο του-, από τα τρία εκα-
τοµµύρια εξακόσιους χιλιάδες ανθρώπους της και τα τρία εκα-
τοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες ανθρώπους, αν θυµάµαι καλά, που
είχαµε το 2019. Κάθε θέση εργασίας που προστίθεται και πλη-
ρώνει έναν µισθό να το πάει σπίτι ο άνθρωπος που πληρώνει ει-
σφορές και φόρους, είναι µια κατάκτηση. Άρα, ή θα κάνουµε
αυτό ή θα κάνουµε αυτό που έκανε νωρίτερα ο Αντιπρόεδρος
της Βουλής, θα πολιτικολογούµε. Δεν είναι κακό να συζητούµε
πολιτική, είναι πολύ ενδιαφέρον. Όµως, δεν είναι αυτό που είναι
το ζητούµενο για να µπορέσουµε να πάµε τη χώρα παρακάτω. 

Θέλω να σας πω ότι µε κάθε δυνατό τρόπο αυτή την εποχή,
πρέπει να βάλουµε στη ζυγαριά δύο πράγµατα. Ή θα συνεχί-
σουµε στον δρόµο -το είπε και ο Πρωθυπουργός στο Υπουργικό
Συµβούλιο εχθές- της σωφροσύνης ή αλλιώς θα πάµε σε µια κα-
τεύθυνση όπου θα λέµε: «Τι λύση έδωσαν στα Ναυπηγεία Σαλα-
µίνας; Αυτή. Δεν είναι καλή. Υπάρχει καλύτερη, όπου το κράτος,
βάζοντας περισσότερα λεφτά, µπορεί να λύσει τα προβλήµατα.
Ήρθε ο Υπουργός Άµυνας και είπε: «Τα βάλαµε τα λεφτά όµως».
Και δεν τα βάζει από την τσέπη του, ούτε το Ναυτικό έχει δικά
του λεφτά. Τα ίδια λεφτά έχει όλο το κράτος, τα δικά µας, των
φορολογουµένων δηλαδή. Άρα, όλες οι δεσµεύσεις υπάρχουν
και δεν λείπει τίποτα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Θα σας πω, επίσης, κάτι. Προφανώς οι εργαζόµενοι οι σηµε-
ρινοί δεν είναι εκείνοι που γνώρισα εγώ όταν το 1988 ήµουν
µέλος του διοικητικού συµβουλίου των Ναυπηγείων Ελευσίνας.
Ήµουνα επί δύο χρόνια, αν θυµάµαι καλά, πριν µπω στη δηµο-
σιογραφία. Αλλά εκείνοι οι εργαζόµενοι που γνώρισα ήταν άν-
θρωποι που αγαπούσαν τη δουλειά τους, αγαπούσαν την εγκα-
τάσταση, αγαπούσαν το κάθε ένα σίδερο του ναυπηγείου. Και
ήταν και πολλοί διαφορετικοί από τους άλλους του Νεωρίου που
τους είχαν φουσκώσει τα µυαλά και λέγανε: «Τίποτα, να το πάρει
το κράτος και εµείς να είµαστε υπάλληλοι!». Δεν πάνε έτσι τα

πράγµατα. Αυτή την παράδοση την ξέρουν πολύ καλά. Την ξέ-
ρουν και οι συνάδελφοι του ΚΚΕ. Και τότε ήταν µέσα στο διοικη-
τικό συµβούλιο ένας εκπρόσωπός τους. Και ήταν ρεαλιστές. Πώς
το ΚΚΕ -θυσιάστηκε ένας Γκορµπατσώφ- από τότε, αντί να πάει
προς την πλευρά των υπολοίπων, όπως είπα νωρίτερα, που κα-
ταλάβαµε ρεαλιστικά πώς λειτουργεί αυτός ο κόσµος, πώς πήγε
προς τα πίσω; Εγώ δεν το αντιλαµβάνοµαι. Πάµε µπροστά, οπι-
σθοχωρώντας!

Άρα νοµίζω ότι η λύση έχει βρεθεί. Και ο κ. Ξενοκώστας να κά-
νουµε τον σταυρό µας να τα καταφέρει, να κάνει ξανά τα όσα
έκανε στο Νεώριο και τα όσα υποσχέθηκε και στην επιτροπή, που
τα άκουσαν οι συνάδελφοι, όπως και το συµφωνητικό που έχει
υπογράψει µε τους εργαζοµένους, µε το συνδικάτο τους, γιατί
και λεφτά θα βάλει. Και εµείς πρέπει να τον υποστηρίξουµε, όχι
µόνο για να λένε οι αγαπητοί συνάδελφοι της Αττικής ότι δώσανε
λύση -πάλεψαν για αυτή τη λύση όλοι οι συνάδελφοι της Αττικής,
και στην πραγµατικότητα, από ό,τι πληροφορούµαι, ανεξαρτή-
τως κόµµατος-, αλλά γιατί λύσαµε ένα ακόµη θέµα και βάλαµε
µία ακόµη υποθήκη. Γιατί τα ναυπηγεία αν κατάλαβα καλά, κύριε
Υπουργέ, δεν είναι απλώς για να φτιάξουν τα πλοία και µόνον.
Είναι για να γίνουν ένας πυρήνας νέων εφαρµογών, νέας δου-
λειάς και νέας επένδυσης. 

Επειδή ο κ. Κεγκέρογλου -µου αρέσει ο κ. Κεγκέρογλου πάν-
τοτε, διότι µου θυµίζει αυτό το παλιό ΠΑΣΟΚ για το οποίο σας
µίλαγα πριν- ζητεί από τη Βουλή να καθίσει στο διοικητικό συµ-
βούλιο των Ναυπηγείων Ελευσίνας, ελπίζω, κύριε Υπουργέ, να
µην το επιτρέψετε. Η Βουλή δεν πρέπει να έχει καµµία ευθύνη
πέραν του να εξουσιοδοτήσει και να δώσει το πράσινο φως για
να πάµε µπροστά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας ο κ.
Χρήστος Μπουκώρος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι να απορεί κανείς γιατί έχει καθυστερήσει οικονοµικά

και αναπτυξιακά αυτή η χώρα, όταν τέτοιες απόψεις, σαν και
αυτές που ακούµε στην Αίθουσα της Ολοµέλειας σήµερα, τεί-
νουν να γίνουν κυρίαρχες ή ήταν κυρίαρχες τις προηγούµενες
δεκαετίες σε αυτή τη χώρα. Δεν έχουµε καταλάβει τη θέση των
περισσότερων κοµµάτων γιατί διακρίνονται για την ασάφεια, που
δεν είναι καθόλου δηµιουργική, είναι εντελώς αντιπαραγωγική η
ασάφεια. Και τι θέλω να πω; Εκφράζουν ορισµένοι εκπρόσωποι
κοµµάτων εδώ την αγωνία τους: «Τι θα γίνει µε τα 140 εκατοµ-
µύρια που οφείλουν τα ναυπηγεία στο Πολεµικό Ναυτικό;». 

Αν δεν υλοποιηθεί το σχέδιο που παρουσιάζει σήµερα η Κυ-
βέρνηση, τι θα γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Από πού θα
εισπράξει το Πολεµικό Ναυτικό τα 140 εκατοµµύρια; Είναι αυτές
οι απόψεις που ακριβώς οδηγούν στην καθυστέρηση, στην κα-
θήλωση, στην απαξίωση υποδοµών και τελικά στην υπανάπτυξη
τον τόπο. Αυτές οι απόψεις από τις οποίες εσείς εµφορείστε.
Διότι το θέµα των Ναυπηγείων της Ελευσίνας είναι πολυδιά-
στατο. Από την πλευρά των εργαζοµένων καταλαβαίνουµε ότι
ένα ζόρι σήµερα το είχατε, που ήρθαν οι εργαζόµενοι έξω από
τη Βουλή να διαδηλώσουν υπέρ του νοµοσχεδίου! Είναι ένα χτύ-
πηµα στον εργατοπατερισµό σας. Είναι ένα χτύπηµα αυτό πολύ
σοβαρό. Το καταλαβαίνω. Σηµειολογικά, συµβολικά, πολιτικά ση-
µαίνει πολλά. Θα το ξεπεράσετε, όµως, διότι το θέµα έχει εθνικές
διαστάσεις. Το ότι οι εργαζόµενοι εξασφαλίζουν τα δεδουλευ-
µένα τους και ανοίγεται µπροστά τους µια προοπτική απασχό-
λησης µε αύξηση των θέσεων εργασίας, είναι ό,τι ζητάει σήµερα
ο εργαζόµενος και όχι αυτό που λέτε εσείς: Μείνετε αιχµάλωτοι,
και κάτι θα κάνει το κράτος, µπορεί να σας δώσει τα δεδουλευ-
µένα, που είναι συσσωρευµένα από όλα τα προηγούµενα έτη.
Όπως και τα 140 εκατοµµύρια του Πολεµικού Ναυτικού δεν συσ-
σωρεύτηκαν επί των ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι εξαε-
τείς, επταετείς οφειλές και βάλε. Γιατί δεν έκανε κάτι η προη-
γούµενη κυβέρνηση για την εξόφληση αυτών των χρηµάτων;

Αλλά δεν άκουσα από κανένα κόµµα της Αντιπολίτευσης κάτι
το παραγωγικό. Το ποιο µοντέλο θα ακολουθήσουµε, αν θα πάµε
σε εξωδικαστικό συµβιβασµό ή οτιδήποτε άλλο είναι ένα ζήτηµα.
Εφόσον όµως δεν υπάρχει άλλη πρόταση, νοµοθετούµε τη µία
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και µοναδική πρόταση που υφίσταται. Δεν άκουσα όµως να πει
κανείς για τη σηµασία της ναυπηγοεπισκευαστικής βιοµηχανίας
σε αυτή τη χώρα της ναυτοσύνης, σε αυτή τη χώρα που διαθέτει
τον µεγαλύτερο εµπορικό στόλο παγκοσµίως, τι δουλειές θα
πάρει από το κράτος το Ναυπηγείο της Ελευσίνας. Το ότι ανοίγει
τον εµπορικό κλάδο και θα ξεκινήσει από κάποια πλοία επισκευή
και ναυπήγηση µεσαίου µεγέθους, αντί να συζητάµε εδώ πώς θα
δώσουµε προοπτική σε αυτά τα ναυπηγεία να κάνουν µεγαλύτε-
ρες δεξαµενές, να µπορούν να προσφέρουν υπηρεσίες και σε
πλοία LNG και σε όλα αυτά τα τεράστια πλοία εµπορικού στόλου
που βλέπουµε να διανύουν τις θάλασσες και να ελέγχουν τις
παγκόσµιες οδούς εµπορίου και το ίδιο το εµπόριο, δεν ακού-
σαµε ούτε µια πρόταση. Δεν είναι αυτό εθνική διάσταση του ση-
µερινού νόµου; Αν αυτά τα ναυπηγεία ανασυσταθούν -γιατί περί
αυτού πρόκειται- και διευρύνουν τον κύκλο εργασιών δεν έχει
εθνική σηµασία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι των κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης, θέλετε να συνεχίσουν οι Έλληνες εφοπλιστές σε τούρκικα
ναυπηγεία να επισκευάζουν και να ναυπηγούν πλοία; Αυτό θέ-
λετε; Δεν θέλετε σε ναυπηγεία που θα είναι στη χώρα µας, που
θα πληρώνουν φόρους στη χώρα µας, που θα δίνουν θέσεις ερ-
γασίας στη χώρα µας, που θα αφήνουν υπεραξία στη χώρα µας,
στη χώρα της ναυτοσύνης; Δεν το θέλετε αυτό; Αντί να πούµε
πώς θα αξιοποιήσουµε και τα υπόλοιπα ναυπηγεία, πώς θα αξιο-
ποιήσουµε τα λιµάνια µας, τις υποδοµές µας όλες εκεί που
έχουµε στρατηγικό πλεονέκτηµα, δεν σας απασχολεί; Και µετά
µας λέτε ότι δεν είστε της θεωρίας των «λεφτόδεντρων»; 

Ειλικρινά τα χάνω, να µην µπορούν τα κόµµατα που φιλοδο-
ξούν να κυβερνήσουν τη χώρα να πάρουν µια θέση για το τι πρό-
κειται να γίνει µε τα ναυπηγεία, όταν παρουσιάζεται ένας επεν-
δυτής που έχει ένα σχέδιο, που είναι δοκιµασµένος, που δοκιµά-
στηκε στο Νεώριο της Σύρου, που επισκευάζει εκατό καράβια τη
σεζόν. 

Πού είχαν οδηγήσει οι πολιτικές που επικαλείστε σήµερα; Στην
πλήρη απαξίωση των υποδοµών. Τι προσφέρει µια απαξιωµένη
υποδοµή; Φόρους στο κράτος; Θέσεις εργασίας; Ενίσχυση της
θέσης της χώρας γενικότερα στην παγκόσµια οικονοµία και στον
παγκόσµιο γεωπολιτικό χάρτη; Δεν βλέπετε οι γείτονές µας που
είχαν γίνει γνωστοί για το «Μάλτα γιοκ»; Μας ξεπερνούν και στη
ναυτοσύνη και στη ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία. Δεν απα-
σχολεί κανέναν αυτό;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι σή-
µερα γίνεται ένα ξεκίνηµα καλό. Η Ελλάδα διαθέτει υποδοµές,
και χρειάζονται και καινούργιες ασφαλώς. Όµως πρέπει να είναι
η συνισταµένη όλων των πολιτικών δυνάµεων να αξιοποιηθούν
αυτές οι υποδοµές και να αποδώσουν στην οικονοµία και στην
ανάπτυξη. Αυτό συζητάµε σήµερα, άσχετα µε το ποιος θα είναι
ο επενδυτής και άσχετα µε τη µέθοδο που θα ακολουθηθεί. 

Και είναι και τα λιµάνια που έγιναν ορισµένοι διαγωνισµοί, για
να έρθω και στο λιµάνι του Βόλου, το τρίτο µεγαλύτερο λιµάνι
της χώρας, κύριε Υπουργέ. Καθυστέρησε η αξιοποίηση. Κάνει
µελέτες σήµερα ο ΟΣΕ για τη σιδηροδροµική σύνδεση του λιµα-
νιού του Βόλου και καλά κάνει. Ξεκίνησε το έργο της ηλεκτροκί-
νησης και εκφράζω τις ευχαριστίες µου προς τον Υπουργό
Υποδοµών, τον κ. Καραµανλή, γιατί ήταν ένα έργο βαλτωµένο
οκτώ χρόνια. Το έργο υλοποιείται τώρα. Εκφράζω τις ευχαρι-
στίες µου και στον κ. Γεωργιάδη, τον Υπουργό Ανάπτυξης, και
στον κ. Παπαθανάση που βοήθησαν στο ξεµπλοκάρισµα αυτού
του έργου, γιατί εµπλέκονταν οι βιοµηχανικές περιοχές. Όµως
καθυστερήσαµε. Καθυστερήσαµε και πρέπει να κερδίσουµε τον
χρόνο αυτόν τον χαµένο. 

Είχα µια συνοµιλία σήµερα -και το λέω για να το ακούσουν οι
συµπατριώτες µου στον Βόλο και στη Μαγνησία- µε τον διευθύ-
νοντα σύµβουλο του ΤΑΙΠΕΔ, τον κ. Πολίτη, ο οποίος δεσµεύ-
τηκε, κύριε Υπουργέ, ότι εντός του Σεπτεµβρίου θα γίνει η προ-
κήρυξη του διαγωνισµού για την αξιοποίηση του λιµανιού του
Βόλου. Και σας ορίζω, αν µου επιτρέπετε, θεµατοφύλακα αυτής
της δέσµευσης, γιατί το λιµάνι του Βόλου προσφέρει τεράστιες
δυνατότητες. Συζητάµε σήµερα για τη σιδηροδροµική σύνδεση
του λιµένος του Βόλου, όταν πριν εκατόν είκοσι χρόνια στις ξύ-
λινες αποβάθρες του λιµανιού του Βόλου κατέληγε τρένο. Πόσο

πίσω άλλο να πάει αυτή η χώρα για να ξυπνήσουµε επιτέλους;
Πόσο; 

Το να έχουµε υποδοµές οι οποίες ρηµάζουν και µένουν ανεκ-
µετάλλευτες δεν προσφέρουν πρώτα απ’ όλα στον Έλληνα πο-
λίτη, στον Έλληνα φορολογούµενο και στον Έλληνα εργαζό-
µενο. Δεν είστε εσείς που διαµαρτύρεστε σήµερα, που διά του
Αρχηγού σας για την περίπτωση της «COSCO» κατεβαίνατε στο
λιµάνι του Πειραιά και απειλούσατε µε εξέγερση; Σήµερα τι λέτε
τόσα χρόνια µετά; Ποιον δικαίωσε η ιστορία; Εκείνη την κυβέρ-
νηση ή εκείνους τους αντιδρώντες; Ποιον δικαίωσε η ιστορία; Να
κάνουµε κι έναν απολογισµό. Δεν ήταν ο άλλοτε αρχηγός του
ΠΑΣΟΚ έξω από το λιµάνι που φώναζε εναντίον της παραχώρη-
σης; Δεν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ που µιλούσε για κινεζοποίηση των µι-
σθών; Πόσο αµείβεται σήµερα ένας εργαζόµενος µέσα στο
λιµάνι του Πειραιά και πόσο ένας εργαζόµενος έξω; Ποιον δι-
καίωσε η ιστορία, λοιπόν, για πείτε µας. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Πάντως όχι εσάς!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι, κύριε συνάδελφε, δικαίωσε

εµάς η ιστορία, γιατί ένα λιµάνι που δεν αξιοποιούσε τις δυνατό-
τητές του, το λιµάνι του Πειραιά, είναι δεύτερο ήδη στην Ευρώπη
µε προοπτικές να γίνει πρώτο και εκ των σηµαντικότερων στον
κόσµο. Εµάς δικαίωσε, τη δική µας παράταξη δικαίωσε η ιστορία,
όπως θα µας δικαιώσει και για τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας,
όπως θα µας δικαιώσει και για το λιµάνι του Βόλου που προείπα
αλλά και για τις παραχωρήσεις των υπολοίπων λιµένων. 

Το να φορολογούµε αγρίως τον Έλληνα πολίτη διαχρονικά, να
κατασκευάζουµε υποδοµές οι οποίες αφήνονται στον χρόνο να
απαξιωθούν, αυτό είναι µια λογική χρεοκοπίας, δεν είναι µια λο-
γική ανάπτυξης. Αυτό κάνουµε σήµερα, λοιπόν, δίνουµε την ευ-
καιρία σε µια σηµαντική υποδοµή όπως είναι τα Ναυπηγεία της
Ελευσίνας να προσφέρουν στην τοπική κοινωνία, να δώσουν θέ-
σεις εργασίας, να προσφέρουν στην ενίσχυση της θέσεως της
χώρας και να προσφέρουν και σε αυτό για το οποίο όλοι ενδια-
φερόµαστε στα λόγια αλλά λίγοι στις πράξεις, που είναι η ανά-
πτυξη και οι ρυθµοί ανάπτυξης. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κύριε Υπουργέ, ότι είναι ορθή επιλογή, γιατί είµαι από αυτούς
που πιστεύουν ότι η πολιτεία πρέπει να κάνει ό,τι είναι δυνατόν,
να µη φείδεται µεθόδων, προκειµένου να ξεµπλοκάρει τέτοιες
διαδικασίες και να βάζει µπροστά υποδοµές και παραγωγικές µο-
νάδες. Θα έλεγα επίσης ότι και στη δική µας περιοχή οι επενδύ-
σεις έχουν αυξηθεί. Αρκεί να δείτε ότι φέτος το πρώτο οκτάµηνο
οι επενδύσεις είναι αυξηµένες κατά 30% στη χώρα. Οι εξαγωγές
επίσης σε ένα ανάλογο ποσοστό έχουν αυξηθεί. Ο κύκλος εργα-
σιών της βιοµηχανίας είναι αυξηµένος. Βεβαίως σε αυτό παίζουν
ρόλο και οι ανατιµήσεις, για να είµαστε ειλικρινείς, αλλά είναι αυ-
ξηµένος περίπου στο 32%. Και γενικότερα, πέρα από την ακρί-
βεια και το τοξικό κλίµα που επιχειρεί µέσω του γνωστού
ζητήµατος να καλλιεργήσει η Αντιπολίτευση και παρά τις κρίσεις,
τα βασικά µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας, όπως είναι και η
ανεργία που δεν αναφέρθηκα προηγουµένως, βελτιώθηκαν ρα-
γδαία το πρώτο οκτάµηνο του 2022 σε σχέση µε το 2021.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, επειδή µας ενδιαφέρει και επειδή
έχουµε αναλάβει πολιτικές δεσµεύσεις που στόχο έχουν την ανά-
πτυξη και της δικής µας περιοχής, της Μαγνησίας, θα ήθελα
πραγµατικά η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας
και το Υπουργείο Ανάπτυξης µε το ίδιο ενδιαφέρον που έσκυψε
στα Ναυπηγεία της Ελευσίνας να σκύψει και στο λιµάνι του
Βόλου για την αξιοποίησή του, γιατί είναι ο οικονοµικός πνεύµο-
νας, όχι µόνο του Βόλου, αλλά ολόκληρης της κεντρικής. Και φυ-
σικά σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπουκώρο.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρί-
δωνας Πνευµατικός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα Ναυπηγεία
της Ελευσίνας, τα δεύτερα µεγαλύτερα στη χώρα µας, έχουν µια
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λαµπρή ιστορία. Δυστυχώς, όµως, λόγω αστοχιών και προβλη-
µάτων τα τελευταία χρόνια, µε εξαίρεση ένα µικρό τµήµα τους
που ασχολείται µε την παράδοση πυραυλακάτων στο Πολεµικό
Ναυτικό, βρίσκονται σε κατάσταση σχεδόν ολικής παύσης λει-
τουργίας µε οφειλές που αγγίζουν τα 450 εκατοµµύρια ευρώ.  

Η αλήθεια για τα ναυπηγεία σήµερα είναι ότι βρίσκονται για
µεγάλο χρονικό διάστηµα σε κατάσταση οικονοµικής ανέχειας
και έχουν από καιρό περιέλθει σε παύση πληρωµών, δηλαδή γε-
νική και οριστική αδυναµία εξυπηρέτησης των ληξιπρόθεσµων
οφειλών. Οι δε εργαζόµενοι, 600 στο σύνολο, πληρώνονται από
το Πολεµικό Ναυτικό το 70% του µισθού τους χωρίς τα δώρα, µε
κάποιες τροπολογίες που έρχονται για ψήφιση στη Βουλή ανά
τακτά χρονικά διαστήµατα. Πρόκειται, λοιπόν, για µια καθ’ όλα
προβληµατική κατάσταση η οποία έχει αντίκτυπο στην εθνική και
τοπική οικονοµία, στην κοινωνία της περιοχής, στους εργαζόµε-
νους και στις οικογένειές τους. 

Αντί, λοιπόν, για µια άτακτη, ολική παύση λειτουργίας των ναυ-
πηγείων και την αναπόφευκτη επακόλουθη πτώχευσή τους µε
ολέθριες συνέπειες για όλους τους εµπλεκόµενους, η Κυβέρ-
νηση και ο αρµόδιος Υπουργός έχουν πετύχει, σε συνεργασία µε
τον επενδυτή, τη λύση της εξυγίανσης που καλούµαστε να συ-
ζητήσουµε σήµερα. 

Η συµφωνία εξυγίανσης των Ναυπηγείων Ελευσίνας διαµορ-
φώνει ένα βιώσιµο µοντέλο επανεκκίνησης των ναυπηγείων και
προβλέπει εν συντοµία: Πρώτον, άµεση επένδυση 170 εκατοµ-
µυρίων δολαρίων. Δεύτερον, διασφάλιση των εξακοσίων υφιστά-
µενων θέσεων εργασίας. Τρίτον, καταβολή των οφειλών και απο-
ζηµιώσεις στους εργαζόµενους ύψους 41 εκατοµµυρίων ευρώ
και δηµιουργία χιλίων τετρακοσίων θέσεων νέας εργασίας µέσα
σε τρία χρόνια. Έτσι ο συνολικός αριθµός των εργαζοµένων θα
ανέρχεται στους δύο χιλιάδες. Επιπλέον έσοδα 1,1 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ για το ελληνικό δηµόσιο, άµεσοι και έµµεσοι φόροι,
ασφαλιστικές εισφορές για τα επόµενα είκοσι πέντε χρόνια.
Τέλος, ενίσχυση της ελληνικής οικονοµίας µε περισσότερα από
1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ που θα κατευθυνθούν σε εγχώριους
προµηθευτές και στην ελληνική βιοµηχανία. 

Είναι σαφές, λοιπόν, ότι η αναβίωση της ναυπηγικής βιοµηχα-
νίας µέσω της επανεκκίνησης, εξυγίανσης και αναβάθµισης των
Ναυπηγείων Ελευσίνας ενισχύει σηµαντικά τόσο την εθνική οι-
κονοµία όσο και τη γεωπολιτική θέση της Ελλάδος, καθώς τα
συγκεκριµένα ναυπηγεία θα αποτελούν πυλώνα για την εθνική
αµυντική βιοµηχανία. Επιπλέον, θα επιτευχθεί µια σηµαντική
ώθηση στην απασχόληση και την οικονοµία της ευρύτερης πε-
ριοχής της δυτικής Αττικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λόγος που απαιτείται η συναί-
νεση του ελληνικού δηµοσίου είναι ότι το ελληνικό δηµόσιο είναι
ο µεγαλύτερος πιστωτής της οφειλέτριας εταιρείας. Το σχέδιο
νόµου, λοιπόν, προβλέπει εξουσιοδότηση στον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης για να υπογράψει το δικαστήριο την έγκριση ή όχι του σχε-
δίου εξυγίανσης βάσει του ισχύοντος πτωχευτικού νόµου.

Το νοµοσχέδιο προβλέπει στα άρθρα 1 έως 4 εκτενώς όλες τις
λεπτοµέρειες που είναι απαραίτητες για την εξυγίανση των Ναυ-
πηγείων της Ελευσίνας, τις οποίες µάς έχει αναλύσει εξαιρετικά
σήµερα ο εισηγητής µας κ. Λιάκος. Παροτρύνω όλους τους συ-
ναδέλφους να σκεφτούν πρώτα τους εξακόσιους εργαζόµενους
ώστε να µην απολυθούν και να διασφαλιστεί η εργασία τους,
αλλά και να µη χάσουν αυτά που τους χρωστούσε η προηγού-
µενη εταιρεία. Προβλέπεται η µεταφορά του συνόλου των υπο-
χρεώσεων των Ναυπηγείων Ελευσίνας προς τους εργαζόµενους
από οφειλές και αποζηµιώσεις ύψους 41 εκατοµµυρίων ευρώ στη
νέα αµυντική εταιρεία και η απόδοσή τους στους εργαζόµενους,
όπως συµφώνησε το 99,7% των εργαζοµένων, κάτι που επιβεβαι-
ώθηκε και κατά την ακρόαση των φορέων από τον πρόεδρο του
σωµατείου. Μάλιστα, µε νοµοτεχνική βελτίωση οι απαιτήσεις των
εργαζοµένων θα πληρωθούν από την εταιρεία σε ποσοστό 30%
του συνόλου µετά την ηµεροµηνία επικύρωσης και σε ποσοστό
70% µετά την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης των µεταβιβάσεων, ανε-
ξαρτήτως αν θα προχωρήσουν ή όχι τα αµυντικά προγράµµατα
όπως προβλεπόταν αρχικά. 

Τα πράγµατα είναι απλά. Με το σχέδιο εξυγίανσης οι εργαζό-
µενοι θα πάρουν το ποσό που τους οφείλεται, ενώ σε περίπτωση

µιας βίαιης ρευστοποίησης, που είναι και η µόνη άλλη εναλλα-
κτική, οι εργαζόµενοι, η τρίτη σειρά στον πίνακα πιστωτών, θα
πάρουν κάτι παραπάνω από 2 εκατοµµύρια ευρώ αντί για 40 εκα-
τοµµύρια που τους οφείλονται. Επίσης, µεγάλες απώλειες θα
έχουν σαφώς και ο ΕΦΚΑ, το ελληνικό δηµόσιο και το Πολεµικό
Ναυτικό. 

Μιλώντας, λοιπόν, µε αριθµούς, η βίαιη ρευστοποίηση θα
δώσει στο Πολεµικό Ναυτικό περίπου 1,5 εκατοµµύριο ευρώ, ενώ
το σχέδιο εξυγίανσης Α µε µηδέν αµυντικά προγράµµατα θα
δώσει 20 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ το σχέδιο εξυγίανσης µε αµυν-
τικά προγράµµατα σε βάθος χρόνου θα αποφέρει στο σύνολο
της οφειλής περίπου 147 εκατοµµύρια ευρώ.

Πλέον των ανωτέρω άµεσων ωφεληµάτων, κοµβικά και σηµαν-
τικά είναι τα µακροπρόθεσµα οφέλη για την ελληνική οικονοµία.
Στην ουσία θα γίνει επαναπροσδιορισµός της παραγωγικής δυ-
ναµικής της Ελλάδας σε σηµαντικούς τοµείς όπως η άµυνα και
η ναυπηγική βιοµηχανία. 

Είναι πολύ σηµαντικό, λοιπόν, αυτή η συµφωνία να περάσει µε
ευρεία αποδοχή από το ελληνικό Κοινοβούλιο, γιατί το διακύ-
βευµα δεν είναι µόνο η επιβίωση των ναυπηγείων, αλλά και η επα-
νεκκίνηση της λειτουργίας µιας στρατηγικής για τη χώρα βιοµη-
χανίας η οποία συνδέεται άµεσα µε την παραγωγική και αµυντική
θέση της χώρας µας.

Να επαναλάβω µε τη σειρά µου ότι αυτό είναι το σχέδιο από
τον επενδυτή που επέλεξε η προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά που
διαµορφώθηκε µε την τεράστια προσπάθεια του Υπουργείου
Ανάπτυξης και Επενδύσεων. Πρόκειται για ένα πολύ δύσκολο εγ-
χείρηµα, γιατί τα ναυπηγεία αντιµετωπίζουν πολλά προβλήµατα
και τα οικονοµικά µεγέθη είναι πολύ µεγάλα. 

Η ευρεία πολιτική στήριξη αποτελεί προϋπόθεση της επιτυ-
χίας. Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο αυτό
µε όποια καλόπιστη και εποικοδοµητική κριτική και να συµβά-
λουµε όλοι στην επίλυση αυτού του χρόνιου προβλήµατος µε τον
καλύτερο τρόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πνευµατικό και για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Κώτσηρας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι σήµερα, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, κύ-

ριοι Υπουργοί, συζητάµε στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα από τα
σηµαντικότερα νοµοσχέδια που φέρνει προς ψήφιση η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη. Της
συζήτησης αυτής έχει προηγηθεί µια πολύ σηµαντική διαβού-
λευση και στις επιτροπές. Και ο εισηγητής µας και οι εισηγητές
των άλλων κοµµάτων σε µια συζήτηση που έγινε µε τον κύριο
Υπουργό και τον κύριο Αναπληρωτή έθεσαν ζητήµατα και ο κύ-
ριος Υπουργός έκανε τις κινήσεις εκείνες που ήταν -θεωρώ- ένα
περιβάλλον εργασίας εντός του οποίου θα έπρεπε σήµερα να
έχει δηµιουργηθεί µια σηµαντική συναίνεση απ’ όλα τα κόµµατα
του Εθνικού Κοινοβουλίου. 

Κυρίως, όµως, της σηµερινής συζήτησης έχει προηγηθεί ένα
µακρύ διάστηµα αγωνιών για τους εργαζόµενους των Ναυπη-
γείων Ελευσίνας, ένα διάστηµα αγωνιών για την τοπική κοινωνία
της δυτικής Αττικής, διότι είναι ένα ζήτηµα το οποίο προφανώς
και έχει µια σηµαντική αναπτυξιακή διάσταση, διότι τίθεται στο
επίκεντρο ένας άξονας για την οικονοµία της χώρας µας όπως
είναι ο ναυπηγοεπισκευαστικός τοµέας που έχει πολυδιάστατη
δραστηριότητα και πρέπει όλοι να προσπαθήσουµε να τον κά-
νουµε πιο εξωστρεφή, πιο παραγωγικό για το καλό της χώρας
και της επόµενης γενιάς και για την ανάπτυξη της πατρίδας µας,
αλλά έχει και έναν σηµαντικό κοινωνικό άξονα. Αυτός ο κοινωνι-
κός άξονας είναι οι εργαζόµενοι, είναι οι οικογένειές τους, είναι
οι εργαζόµενοι που θα προσληφθούν, είναι η ίδια η σωτηρία των
Ναυπηγείων Ελευσίνας. 

Αυτή η σωτηρία και αυτό το σχέδιο εξυγίανσης, αυτός ο δρό-
µος που ανοίγεται σήµερα στο Κοινοβούλιο, είναι προϊόν µιας
επίµονης προσπάθειας που έκανε αυτή η Κυβέρνηση όλα αυτά
τα χρόνια µε το προσωπικό ενδιαφέρον του Πρωθυπουργού Κυ-
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ριάκου Μητσοτάκη, µε το άοκνο ενδιαφέρον της ηγεσίας του
Υπουργείου Ανάπτυξης και του κ. Γεωργιάδη και του κ. Παπαθα-
νάση όλα αυτά τα χρόνια, µε συναντήσεις µε τους εργαζοµέ-
νους, µε συναντήσεις µε την τοπική αυτοδιοίκηση, µε προσπά-
θεια για εκδήλωση επενδυτικού ενδιαφέροντος, µε προσπάθεια
για τη σωτηρία των θέσεων εργασίας. Όλα αυτά για να φτά-
σουµε σήµερα να έχουµε ένα νοµοσχέδιο-άξονα, ένα νοµοσχέ-
διο-οδηγό, το οποίο θα µπορέσει να µας οδηγήσει στη σωτηρία
των Ναυπηγείων Ελευσίνας. 

Για να µην κοροϊδευόµαστε, τα ναυπηγεία φυτοζωούσαν όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα. Δεν µιλούσαµε για µια υγιή επιχεί-
ρηση η οποία είναι το εναλλακτικό µοντέλο απ’ αυτό που έρχεται
σήµερα στη Βουλή. Μιλούσαµε για µια επιχείρηση η οποία µε
πολύ κόπο και πολλή προσπάθεια -τεχνητή ή µη- κρατιόταν στη
ζωή. Σήµερα έρχεται αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, να ανοίξει τον δρόµο για να µπορέσουµε να
πάµε µπροστά. Το τονίζω αυτό διότι καλό είναι να λέµε για ανά-
πτυξη, αλλά πρέπει να δούµε και ποιος µπορεί εµπράκτως να
οδηγήσει µε πρωτοβουλίες σε αυτό το µοντέλο που θέλουµε µε
νέες θέσεις εργασίας, διασφάλιση των υπαρχουσών, διασφάλιση
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων, ανάπτυξη της τοπικής οικο-
νοµίας, ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας.

Αυτοί είναι οι άξονες πάνω στους οποίους κινούµαστε και
θεωρώ ότι αυτή είναι και η παρακαταθήκη για οποιαδήποτε ανα-
πτυξιακή πρωτοβουλία παρθεί στο µέλλον. Και έχει δείξει δείγ-
µατα γραφής αυτή η Κυβέρνηση και σε άλλες περιπτώσεις του
ίδιου µοντέλου βιοµηχανίας, πώς µπόρεσε και έσωσε άλλες πε-
ριπτώσεις και πώς µπορούµε σήµερα να συζητάµε για νέες θέ-
σεις και ποιοτικές θέσεις εργασίας. 

Και ειλικρινά απορώ µε τη στάση της Αντιπολίτευσης, διότι
εδώ µιλάµε για ένα ζήτηµα, το οποίο δεν έχει εναλλακτικό µον-
τέλο υπαρκτό, ώστε να µπορέσει να επιλεγεί και να πετύχουµε
κάτι άλλο. Εδώ είναι µια κατάσταση η οποία έχει φτάσει στο µη
περαιτέρω. Είναι µια κατάσταση η οποία δεν είχε εναλλακτικές
δυνατότητες. Και ερχόµαστε σήµερα και µε τη διαβούλευση που
έγινε από τον κ. Υπουργό κατά τη διάρκεια της κοινοβουλευτικής
διαδικασίας να έχουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θα έπρεπε όλοι
µας να το στηρίξουµε, γιατί στέλνει ένα µήνυµα και ανάπτυξης
υγιούς, βιώσιµης για τη χώρα. Και η στάση των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης να βρίσκουµε έναν λόγο, να βρίσκουµε ένα πρό-
σχηµα για να µη στηρίζουµε κάτι το οποίο είναι πραγµατικά κοι-
νωνικό και πραγµατικά αναπτυξιακό, είναι από άστοχη µέχρι
υποκριτική, γιατί δεν υπάρχει µονοπώλιο ούτε της ευαισθησίας
για τους εργαζόµενους σε κανένα κόµµα -συγγνώµη εάν αυτή η
Κυβέρνηση χάλασε κάποιους αυτό το έργο, αλλά αυτή η πραγ-
µατικότητα- ούτε υπάρχει µονοπώλιο κανενός για αναπτυξιακές
πολιτικές. 

Και δείχνουµε ότι υπάρχει πραγµατικά το µοντέλο που µπορεί
να υπηρετήσει ταυτόχρονα και την ανάπτυξη της χώρας και την
ενίσχυση της εθνικής οικονοµίας και την ενίσχυση της τοπικής
οικονοµίας, αλλά και την προστασία της κοινωνίας, την προστα-
σία των εργαζοµένων και την προστασία ενός περιβάλλοντος, το
οποίο µπορεί να αποτελέσει το επόµενο χρονικό διάστηµα εφαλ-
τήριο και για άλλες αναπτυξιακές πρωτοβουλίες. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι µε το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο παύει µια οµηρία ετών, παύει µια οµηρία που
δεν ήταν προς τιµήν ούτε του τρόπου που θα έπρεπε να λειτουρ-
γεί η οικονοµία στη χώρα µας ούτε από τον τρόπο που και το ίδιο
το πολιτικό σύστηµα αντιµετώπισε τις αγωνίες των εργαζοµένων,
γιατί εγώ δεν θα ξεχάσω ως Βουλευτής Δυτικής Αττικής όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα το πόσες οικογένειες, το πόσοι φίλοι,
το πόσοι εργαζόµενοι στην περιοχή είχαν ως κύριο καθηµερινό
άγχος το αν θα σωθούν τα ναυπηγεία και αν θα σωθούν τα ναυ-
πηγεία µε ένα αναπτυξιακό και βιώσιµο τρόπο και όχι µε έναν τε-
χνητό και κουτσουρεµένο. 

Εµείς δεν επιθυµούµε να κρατήσουµε σε οµηρία τους εργαζό-
µενους, ώστε να πούµε ότι «κοιτάξτε, κάνουµε ό,τι µπορούµε,
αλλά ως εκεί». Φέρνει µια λύση το Υπουργείο Ανάπτυξης, η οποία
είναι θεωρώ ολοκληρωµένη, συµβατή, συνεκτική και επ’ ωφελεία
του κοινωνικού συµφέροντος. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, για να µην καταχραστώ τον χρό-

νο, θεωρώ ότι η λύση που δίνεται σήµερα µε αυτό το νοµοσχέ-
διο-οδηγό για τις επόµενες διαδικασίες που θα ακολουθήσουν
έχει ένα όνοµα και αυτό είναι «Κυριάκος Μητσοτάκης», ο οποίος
από την αρχή έθεσε το ζήτηµα αυτό στον λόγο του, στις πράξεις
του και σήµερα µε την ηγεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης, µε τον
κ. Γεωργιάδη και τον κ. Παπαθανάση, ερχόµαστε να το ψηφί-
σουµε στη σηµερινή Βουλή. 

Εµείς µπορούµε να κοιτάξουµε σήµερα τους εργαζόµενους
στα µάτια, µπορούµε να κοιτάξουµε την τοπική κοινωνία στα
µάτια και να πούµε «ναι, δίνουµε µια λύση σε ένα χρόνιο πρό-
βληµα, το οποίο, δυστυχώς, είχε θέσει σε οµηρία πολλούς συµ-
πολίτες µας». Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Δίνουµε και µια λύση,
η οποία έχει µέλλον, είναι βιώσιµη και στέλνει τα σωστά µηνύ-
µατα εντός και εκτός Ελλάδας για τον τρόπο που λειτουργεί η
ελληνική οικονοµία. 

Όµως, µπορεί να έχει όνοµα «Κυριάκος Μητσοτάκης», αλλά
αφορά όλους µας, αφορά την παρούσα Κυβέρνηση, αφορά τις
επόµενες γενιές, αφορά τις επόµενες κυβερνήσεις, γιατί είναι
ένα ζήτηµα το οποίο είναι ζήτηµα-άξονας για το πώς λειτουργεί
η οικονοµία σε συνδυασµό µε την προστασία της κοινωνίας. 

Γι’ αυτό καλώ και εγώ µε τη σειρά µου, όπως και άλλοι συνά-
δελφοι, όλα τα κόµµατα να τη στηρίξουν, διότι εδώ είναι ένα ζή-
τηµα το οποίο δεν αφορά µόνο αυτή την Κυβέρνηση, αλλά είναι
ένα ζήτηµα το οποίο είναι ζήτηµα-οδηγός για πολλά επόµενα βή-
µατα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Νικόλαος
Συρµαλένιος, ο οποίος έχει και την εµπειρία των Ναυπηγείων της
Σύρου σε ανάλογη ρύθµιση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε το εξής: Ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν,

είναι και θα είναι υπέρ της ανάπτυξης και στήριξης της ναυπη-
γοεπισκευαστικής βιοµηχανίας στη χώρα µας. Η χώρα µας ως
µια χώρα ναυτική, µια από τις µεγαλύτερες ναυτιλιακές δυνάµεις
στον κόσµο, έχει ως συγκριτικό της πλεονέκτηµα τη ναυπηγοε-
πισκευαστική βιοµηχανία και είναι ανεπίτρεπτο στη χώρα µας να
εγκαταλείπονται τα ναυπηγεία, όπως έγινε από τις δικές σας κυ-
βερνήσεις τις δεκαετίες λίγο πριν την κρίση. 

Τι κάνατε εκείνα τα χρόνια; Ενισχύσετε τυχάρπαστους επιχει-
ρηµατίες, ζηµιώσατε το δηµόσιο συµφέρον, εγκαταλείψατε τους
εργαζόµενους και εγκαταλείψατε κάθε προσπάθεια εκπόνησης
κλαδικής πολιτικής για τη ναυπηγική βιοµηχανία που θα ήταν ένα
προαπαιτούµενο για την ανάπτυξη και τη βιοµηχανική ανάπτυξη
της χώρας. 

Το σχέδιο που παρουσιάζετε σήµερα έχει πολλά κενά. Έχουν
συζητηθεί στις επιτροπές κατά κόρον αυτά τα ζητήµατα. Και για
µένα και για εµάς τίθεται ένα κοµβικό ερώτηµα: Γιατί δεν πήγατε
κατ’ ευθείαν µε τον πτωχευτικό νόµο στο δικαστήριο, αλλά ανα-
ζητήσατε τη στήριξη της Βουλής; Και, µάλιστα, στην πρώτη συνε-
δρίαση ο Υπουργός Ανάπτυξης εκβιάζοντας την Αντιπολίτευση το
πήρε πίσω ευτυχώς µετά από τις πολλές πιέσεις που έγιναν. Αντί-
θετα στη Σύρο δεν υπήρξε κοινοβουλευτική διαδικασία. Υπήρξε
κατ’ ευθείαν είσοδος της λύσης του θέµατος στο δικαστήριο. 

Το δεύτερο ζήτηµα που έχει αναδειχθεί είναι ότι λέτε, κύριε
Υπουργέ, ότι δεν έχετε λευκή επιταγή, δεν ζητάτε λευκή επιταγή,
ενώ την ίδια στιγµή, παρά τα όσα είπε ο κ. Παναγιωτόπουλος,
οµολογήσατε -σας άκουσα, δεν είµαι µέλος της Επιτροπής Πα-
ραγωγής και Εµπορίου, αλλά σας άκουσα γιατί µε ενδιέφερε
πολύ το θέµα- ότι το Υπουργείο Άµυνας αρνήθηκε τη συναίνεση.
Υπηρεσίες, αξιωµατικοί, ο Υπουργός; Ποιοι; Ας µη γελιόµαστε.
Υπάρχει κάποιο ζήτηµα εκεί.

Το είπατε, κύριε Υπουργέ. Κατά συνέπεια, για αυτό ζητάτε την
ψήφο της Βουλής και δεν σας αρκεί η κοινοβουλευτική Πλειοψη-
φία της Νέας Δηµοκρατίας την οποία έχετε, αλλά επιθυµείτε δια-
καώς και τις ψήφους και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ για
να έχετε το ελεύθερο στους περαιτέρω χειρισµούς.

Και καταθέσαµε µια τροπολογία, η οποία λέει ότι πριν από την
τελική συµφωνία, πριν µπει στο δικαστήριο να δούµε πώς έχει
διαµορφωθεί τελικά το σχέδιο το οποίο για εσάς στο άρθρο 2
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είναι ενδεικτικό - δεν είναι συγκεκριµένο- και εφόσον είναι ενδει-
κτικό, παρά τις διαβεβαιώσεις, η ζωή η ίδια θα δείξει τελικά αυτό
που ευχόµαστε, που είναι ευχή σήµερα, αν θα επαληθευτεί για
τη βιωσιµότητα του ναυπηγείου µε όρους εργασιακής ασφάλειας
και περιβαλλοντικής ισορροπίας. 

Λέτε ότι υπάρχει, πράγµατι, το 99,7% των εργαζοµένων που
συµφωνούν. Ούτε αυτή τη συµφωνία δεν είδαµε. Βεβαίως αυτό
δεν το φέρνω ως αντίβαρο. Απλώς το αναφέρω. Υπήρξαν πε-
νήντα έξι θετικά σχόλια στη διαβούλευση από εργαζόµενους,
ενενήντα έξι αρνητικά σχόλια. Δεν κρίνει το ποσοστό. Απλώς το
αναφέρω. Όλα έχουν τη σηµασία τους. 

Επειδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρότυπο αυτής της δια-
δικασίας που έρχεται σήµερα για τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας
είναι η συµφωνία του Νεωρίου στη Σύρο, διότι πρόκειται για τον
ίδιο εργοδότη και για την ίδια εταιρεία, θα ήθελα, λοιπόν και ως
Βουλευτής Κυκλάδων να διευκρινίσω εδώ κάποια πράγµατα.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ άνοιξε το Νεώριο το 2018 χάριν
στους αγώνες των εργαζοµένων, χάριν στην πολιτική βούληση
που είχε για να στηρίξει τα ναυπηγεία και χάριν, βεβαίως, στην
κατάθεση της πρότασης από τον κ. Ξενοκώστα της «ONEX», που
εκείνη τη στιγµή ήταν η βέλτιστη επιλογή. Είναι προφανές αυτό.
Και όλη αυτή η κατάσταση αναζωογόνησε το Νεώριο, αναζωο-
γόνησε την τοπική οικονοµία της Σύρου και την κοινωνία και βε-
βαίως, ανέδειξε τη σηµασία και την αξία ενός ναυπηγείου στη
µέση του Αιγαίου που σήµερα σφύζει από δουλειά χάριν και στην
τεχνογνωσία που το Νεώριο έχει κατακτήσει επί δεκαετίες.

Υπάρχουν, όµως, µερικά «όµως, αλλά». Οι εργαζόµενοι δεν
είναι εξακόσιοι, όπως είπε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά κυµαίνονται περίπου στους τετρακόσιους τριάντα µε τετρα-
κόσιους σαράντα, εκ των οποίων, δυστυχώς, µόνο ογδόντα έως
εκατό Συριανοί. Αυτό δεν είναι διάκριση σε βάρος των υπολοίπων
εργαζοµένων, απλώς το αναφέρω ως στοιχείο καταγραφής.

Και το κυριότερο χαρακτηριστικό είναι ότι οι εργασιακές σχέ-
σεις στη συντριπτική τους πλειοψηφία είναι σχέσεις µερικής απα-
σχόλησης αορίστου χρόνου, δεν είναι µόνιµες θέσεις εργασίας
και όλοι αυτοί οι άνθρωποι, οι εργαζόµενοι απασχολούνται σε
δύο έως τρεις εργολαβικές εταιρείες, χωρίς συλλογική σύµβαση
εργασίας. Και όταν λέµε αορίστου χρόνου µερικής απασχόλη-
σης, σηµαίνει «σήµερα σε χρειάζοµαι, δουλεύεις, αύριο δεν σε
χρειάζοµαι, δεν δουλεύεις».

Είµαι σίγουρος ότι αν σήµερα στη διακυβέρνηση της χώρας
ήταν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, οι εργαζόµενοι θα είχαν διασφα-
λίσει σταθερές σχέσεις εργασίας και συλλογική σύµβαση.

Σε ό,τι δε αφορά τα περιβαλλοντικά ζητήµατα -γιατί τα θεω-
ρούµε κοµβικά και εµείς- ουδείς κατηγόρησε το Νεώριο ότι ευ-
θύνεται και µάλιστα αποκλειστικά για το ένα και µοναδικό δείγµα
που βρέθηκε µε βαρέα µέταλλα. Εµείς καταθέσαµε ερώτηση -εί-
κοσι έξι Βουλευτές- τον Γενάρη του 2021 όπου ζητούσαµε, απαι-
τούσαµε από το κράτος να κάνει συνολική περιβαλλοντική
µελέτη και ευτυχώς, είµαστε τώρα προ του τέλους, η µελέτη που
ανατέθηκε στο ΕΛΚΕΘΕ θα τελειώσει και θα µας δείξει την πραγ-
µατική κατάσταση.

Όµως, θεωρώ ανεπίτρεπτες τις αγωγές της «ONEX» εναντίον
πολιτών και του Συλλόγου Παρατηρητηρίου Περιβάλλοντος που
υπάρχει στη Σύρο και µάλιστα µε αίτηµα εξοντωτικών ποινών,
γιατί νοµίζω ότι αυτή η συµπεριφορά δεν συνάδει σε µία σύγ-
χρονη εταιρεία σε ένα σύγχρονο περιβάλλον σε µία χώρα ευνο-
µούµενη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και θα έλεγα και στον συνάδελφο τον Κρίτωνα που αναφέρ-
θηκε ότι συνολικά η στάση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
δεν χαρακτηρίζεται από την προσωπική στάση ενός στελέχους
σε αυτό το ζήτηµα.

Αυτά, λοιπόν, για εµάς είναι τα ζητήµατα µαζί µε την αξία στή-
ριξης της ναυπηγοεπισκευαστικής βιοµηχανίας στη χώρα µας
που αποτελούν αδιαπραγµάτευτες αξίες, εργασιακές σχέσεις και
περιβάλλον και µε αυτές θα πορευόµαστε και θα πορευτούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να τακτο-
ποιηθεί το Βήµα, προκειµένου τον λόγο να πάρει ο Αναπληρωτής
Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων, ο κ. Νικόλαος Παπαθα-

νάσης, προκειµένου να τοποθετηθεί και ως αρµόδιος αλλά και
επί της τροπολογίας 1412/134.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σή-

µερα για ένα σχέδιο νόµου µε θέµα την εξυγίανση των Ναυπη-
γείων Ελευσίνας και θεωρώ και είµαι σίγουρος ότι είναι αυτο-
νόητο ότι µέσα σε αυτή την Αίθουσα δεν θα µπορούσα να φαν-
ταστώ ότι υπάρχει Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου που
να ήθελε ή που να θέλει αυτά τα ναυπηγεία να κλείσουν. Απλά η
διαφορά µεταξύ της πρότασης της Νέας Δηµοκρατίας και της
Αντιπολίτευσης είναι ότι εµείς κάνουµε πράξη την τέχνη του εφι-
κτού, ενώ εσείς κινείστε σε µια θεωρητική κρατικίστικη ενόραση.

Και θα µπορούσατε πολύ εύκολα να αντιληφθείτε τι εννοώ, αν
παίρνατε πέντε λεπτά από τον χρόνο σας, κυρίες και κύριοι της
Αντιπολίτευσης, να κατεβείτε µπροστά εδώ που ήταν µαζεµένοι
οι εργαζόµενοι µε τις οικογένειές τους, για να δείτε ακριβώς τη
δύναµη και τη βούληση που είχαν αυτοί οι άνθρωποι να σας ξε-
περάσουν και να ψηφίσουν µε ένα ποσοστό πολύ υψηλό -99,7%-
αυτή τη συγκεκριµένη πρόταση.

Και θα ήθελα να συγχαρώ και τον εισηγητή της Νέας Δηµο-
κρατίας, τον κ. Λιάκο, για την πολύ εµπεριστατωµένη ανάλυση
του νοµοσχεδίου και την περιγραφή ακριβώς των γεγονότων
όπως έχουν.

Τι έχουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι; Έχουµε µία υφιστάµενη
κατάσταση η οποία θα έλεγα -σε εισαγωγικά- «είναι νοσηρή».
Εκτός από ένα µικρό τµήµα της εταιρείας η υπόλοιπη εταιρεία
δεν λειτουργεί. Και είναι πολύ σηµαντικό να αντιληφθούµε τι ση-
µαίνει εργαζόµενος σε ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία. Αυτός
ο άνθρωπος φέρει ισχυρή γνώση ενός αντικειµένου που δεν µπο-
ρεί να εξαλειφθεί, ακριβώς διότι στην Ελλάδα σήµερα µε έναν
γιγαντιαίο στόλο -εµπορικό στόλο- και µε αυτή την ισχυρή ιστο-
ρία πίσω στη ναυτιλία δεν µπορούµε να λειτουργούµε, δεν θα
µπορούσαµε να λειτουργούµε µόνο µε ένα ναυπηγείο, το Ναυ-
πηγείο της Σύρου. Χρειαζόµαστε, λοιπόν, και τον Σκαραµαγκά,
χρειαζόµαστε και την Ελευσίνα, για να µπορέσουµε να καλύ-
ψουµε τις ανάγκες µας.

Απασχολεί, λοιπόν, εξακόσιους εργαζόµενους µε µία ισχυρή
γνώση, έχει προβεί σε παύση πληρωµών, δεν πληρώνει τίποτε
πέραν µιας µισθοδοσίας που και αυτή είναι κουτσουρεµένη στο
70%.

Και βεβαίως, η µη εξυγίανση -και αυτό πρέπει να γίνει αντιλη-
πτό- των Ναυπηγείων σηµαίνει κατ’ ουσίαν πτώχευση, δηλαδή
απώλεια των πάντων. Και θα σας αναφέρω πέραν της οικονοµι-
κής απώλειας και την άυλη γνώση, αυτή την άυλη αξία που φέ-
ρουν οι εργαζόµενοι, τη γνώση αυτή που αν κλείσει αυτό το
ναυπηγείο, θα εξαφανιστεί, κάτι το οποίο δεν αποκτάται πολύ εύ-
κολα. Και ως µηχανικός θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι αυτή η
γνώση είναι γνώση που τη διεκδικούν και άλλες βιοµηχανίες στο
εξωτερικό και θα µπορούσαµε να είχαµε απώλεια εργαζοµένων
προς το εξωτερικό. Δηλαδή αντί αυτού που θέλουµε να πετύ-
χουµε, να αντιστρέψουµε και να φέρουµε τους Έλληνες πίσω,
θα µπορούσαµε να δούµε εξειδικευµένους εργαζόµενους να
φεύγουν στο εξωτερικό.

Τώρα τι συµβαίνει, εάν δεν συµφωνήσουµε σήµερα; Και είναι
κάτι το οποίο δεν πρόκειται να γίνει, βεβαίως, µε τη Νέα Δηµο-
κρατία και µε το ισχυρό όραµα του Υπουργού, του κ. Γεωργιάδη,
ο οποίος το πίστεψε από την πρώτη στιγµή, δούλεψε σκληρά για
αυτό µε την καθοδήγηση και τη στήριξη και την υποστήριξη του
Πρωθυπουργού. Εάν, λοιπόν, πηγαίναµε σε µία πτώχευση, τι θα
συνέβαινε; Οι εργαζόµενοι θα έχαναν 95% από τα χρήµατα τα
οποία θα λάβουν. Δηλαδή θα λάβουν σήµερα 40 εκατοµµύρια
ευρώ περίπου συνολικά, ενώ σε µία περίπτωση βίαιης ρευστο-
ποίησης θα λάµβαναν 2 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι µία µεί-
ωση των οφειλόµενων κατά 95%.

Το ίδιο ισχύει και για το Πολεµικό Ναυτικό, επειδή ακούσαµε
πάρα πολλά σχετικά µε τη ρύθµιση του Πολεµικού Ναυτικού. Το
Πολεµικό Ναυτικό θα λάµβανε από τα 142 εκατοµµύρια ευρώ 1,5
εκατοµµύριο ευρώ, δηλαδή θα έχανε 99% των χρηµάτων που
διεκδικεί.
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Κάτι παρόµοιο θα συνέβαινε και µε τον ΕΦΚΑ όπου σε µία βίαιη
ρευστοποίηση θα λάµβανε 4 εκατοµµύρια, ενώ τώρα θα λάβει
πάνω από 6 εκατοµµύρια. Το ελληνικό δηµόσιο πάλι θα λάµβανε
πολύ λιγότερα χρήµατα και το ίδιο θα ισχύει βέβαια και για τα
ασφαλιστικά ταµεία. 

Τι θέλουµε να πετύχουµε; Θέλουµε να πετύχουµε την αναβάθ-
µιση της ναυπηγοεπισκευαστικής µας βιοµηχανίας. Θέλουµε να
βάλουµε, λοιπόν, µία ακόµα βιοµηχανία στη δουλειά, να δηµιουρ-
γήσουµε θέσεις εργασίας και να προσελκύσουµε επενδυτικά κε-
φάλαια διότι αυτή τη στιγµή τα κεφάλαια αυτά θα έρθουν από
το εξωτερικό. Εποµένως, η πατρίδα µας θα κερδίσει κεφάλαια
που έρχονται µέσα και θα καλύψουµε όλες τις οφειλές των ερ-
γαζοµένων σταδιακά. Βεβαίως, ένα από τα πολύ σηµαντικά γε-
γονότα που θα συµβούν είναι ότι θα αυξηθούν οι θέσεις των
εργαζοµένων, δηλαδή θα δηµιουργήσουµε νέες θέσεις εργασίας
για νέες και νέους, για εξειδικευµένους. Ούτως η άλλως, υπάρ-
χουν πολύ ισχυρά προγράµµατα που «τρέχει» αυτή η Κυβέρνηση
µε θέµα την εξειδίκευση και την κατάρτιση -που είναι ένας από
τους βασικούς πυλώνες και του Ταµείου Ανάκαµψης, δηλαδή το
skilling, upskilling και reskilling- την εξυπηρέτηση και τη δυνατό-
τητα του Πολεµικού Ναυτικού µας να έχει έναν ακόµα τόπο που
θα µπορεί να κάνει εργασίες για τα πολεµικά µας πλοία και βε-
βαίως τη διατήρηση όλης αυτής της συσσωρευµένης τεχνογνω-
σίας. 

Περιληπτικά, λοιπόν, για τη συµφωνία πρέπει να πούµε ότι
όπως γίνονται συνήθως οι συµφωνίες, έτσι και εδώ θα πρέπει δί-
δεται µε αυτό το σχέδιο νόµου εξουσιοδότηση στον Υπουργό
Ανάπτυξης και Επενδύσεων ακριβώς για να γίνει η αίτηση στο δι-
καστήριο και εκεί µε την απόφαση αυτή θα κλείσει και οριστικά
η συµφωνία. Εποµένως, σήµερα εδώ στη Βουλή εξουσιοδοτούµε
τον Υπουργό Ανάπτυξης. Τι συµβαίνει λοιπόν; Όπως συµβαίνει
σε όλες τις περιπτώσεις, µεταβιβάζεται το ενεργητικό και το πα-
θητικό σε δύο εταιρείες. Ταυτόχρονα, οι εταιρείες αυτές αναλαµ-
βάνουν µε βάση τη ρύθµιση να καλύψουν και να πληρώσουν και
τα χρήµατα των εργαζοµένων και τα χρήµατα προς το ελληνικό
δηµόσιο και προς το ΕΦΚΑ, ενώ ταυτόχρονα τα ειδικά αυτά οχή-
µατα τα οποία δηµιουργούνται παίρνουν και τα περιουσιακά στοι-
χεία. Ό,τι δεν παραλαµβάνεται, αυτό ρευστοποιείται. Αυτό,
λοιπόν, θα είναι κάτι πολύ ασήµαντο έναντι της πλήρους ρευστο-
ποίησης που θα συνέβαινε εάν δεν φέρναµε αυτή τη συµφωνία
στη Βουλή. 

Εδώ θα πρέπει να πούµε και για τις αποζηµιώσεις των εργα-
ζοµένων που είναι πολύ σηµαντικό. Σας είπα ότι µέσα εκεί υπάρ-
χουν και επιδόµατα και δώρα σε εξακόσιους εργαζόµενους µε
οικογένειες και παιδιά. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, θα είχε µεγάλη αξία να
κατεβείτε και να µιλήσετε µε τους ανθρώπους αυτούς οι οποίοι
ήρθαν από την Ελευσίνα. 

Βεβαίως, δηµιουργείται και µία δυναµική στη δυτική Αθήνα,
διότι στην περιοχή αυτή η οποία είναι κυρίως βιοµηχανική πε-
ριοχή, δηµιουργείται µια πρόσθετη κίνηση ατόµων. Βεβαίως ενι-
σχύουµε και το εργατικό δυναµικό, κάτι το οποίο θέλουµε. Θέ-
λουµε να συνεχίσουµε να µειώνουµε την ανεργία. 

Εξουσιοδοτείται, λοιπόν, ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων να εκπροσωπήσει µε ένα σχέδιο το οποίο θα παρουσιαστεί
και το οποίο θα φέρει τις υπογραφές και των εργαζοµένων. Όταν
πηγαίνει ένα σχέδιο για εξυγίανση στο δικαστήριο, θα πρέπει να
έχει και την υπογραφή των εργαζοµένων, ακριβώς διότι όλα τα
εµπλεκόµενα µέρη πρέπει να υπογράψουν το συγκεκριµένο σχέ-
διο. 

Ποια είναι τώρα η ασφάλεια της επένδυσης; Διότι έγινε µεγάλη
συζήτηση για το αν αυτή η επένδυση είναι ισχυρή και εάν ο επεν-
δυτής µπορεί να καλύψει τις ανάγκες και τη χρηµατοδότηση του
έργου. Μα, οι εταιρείες αυτές και τα χρήµατα θα έρθουν από την
DFC. 

Γνωρίζετε πολύ καλά τι είναι η DFC, κυρίες και κύριοι. Η DFC
είναι το κατ’ εξοχήν επενδυτικό όργανο της αµερικανικής κυβέρ-
νησης. Είναι by partisan, δηλαδή σηµαίνει ότι διοικείται και συµ-
µετέχουν και τα δύο µεγάλα κόµµατα και οι ρεπουµπλικάνοι και
δηµοκρατικοί. Αυτή η απόφαση του DFC δεν είναι µια απόφαση
στιγµιαία η οποία συνέβη χθες -καθ’ ότι ο Υπουργός πήγε και

τους είδε, εγώ τους είδα προσωπικά- αλλά είναι µια απόφαση
που πέρασε και σε δύο κυβερνήσεις, δηλαδή και από την κυβέρ-
νηση Τραµπ και από την κυβέρνηση Μπάιντεν. Και, ταυτόχρονα,
δεν είναι ότι πέρασε από δύο κυβερνήσεις από διαφορετικά κόµ-
µατα, αλλά πέρασε και από διαφορετικές διοικήσεις. Εποµένως
είναι ισχυρή. Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι οργανισµοί όπως η
DFC δεν παίζουν. Είναι οργανισµοί πολύ σοβαροί. Ακολουθούν
κατά γράµµα όλες τις διαδικασίες του νόµου και της αµερικανι-
κής νοµοθεσίας, όταν πρόκειται να επενδύσουν στο εξωτερικό
και βεβαίως υπάρχουν όλοι αυτοί οι κανόνες και οι δικλίδες
ασφαλείας που διασφαλίζουν την επιτυχία του εγχειρήµατος. 

Αναφορικά µε το αν αυτό συνιστά κρατική ενίσχυση, νοµίζω
ότι έγινε σαφές και µέσα από τη συζήτηση και έχει παρουσιαστεί
ότι υπάρχει το λεγόµενο «standstill», δηλαδή η εξέταση και η έγ-
κριση. Μα, αυτό είναι το οποίο κάνουµε, τρέχουµε έτσι ώστε να
προλάβουµε τις ηµεροµηνίες, διότι όπως πολύ καλά γνωρίζετε,
η τελευταία τορπιλάκατος είναι υπό ολοκλήρωση, εποµένως θα
πρέπει να τρέξουµε για να προλάβουµε την εξυγίανση καθ’ ότι
και οι δικαστικές αποφάσεις παίρνουν κάποιους µήνες για να εκ-
δοθούν. 

Είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι πλέον περνάµε σε µια νέα
εποχή. Περνάµε σε µια νέα εποχή όπου αυτή η συγκεκριµένη βιο-
µηχανία η οποία θα αναπτύξει όπως σας είπα και άλλες εµπορι-
κές δραστηριότητες, θα δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας και
θα λειτουργεί ανταγωνιστικά, έχοντας και έναν τεράστιο στόλο
Ελλήνων πλοιοκτητών. 

Θέλω να σας ενηµερώσω, επίσης, ότι και στο Νεώριο Σύρου
υπάρχει, όπως έχουµε µάθει γιατί και εµείς έχουµε συζητήσει µε
Έλληνες πλοιοκτήτες, µια ουρά για να µπορέσει να εξυπηρετη-
θεί. Εποµένως, όλη αυτή η ανάγκη για παροχή υπηρεσίας θα
µπορέσει να διοχετευθεί και στο Ναυπηγείο της Ελευσίνας. Επο-
µένως, η δουλειά αυτή είναι πολύ σηµαντική και δεν θα µπορού-
σε να γίνει πραγµατικότητα, αν η Κυβέρνησή µας δεν ολοκλή-
ρωνε µε παρεµβάσεις του Υπουργού εδώ, του κ. Γεωργιάδη και
βεβαίως όχι µε έξοδα του ελληνικού Δηµοσίου, το λεγόµενο «due
diligence», δηλαδή τον έλεγχο που παρουσίασε τα οικονοµικά
στοιχεία. 

Όταν ξεκινήσαµε, κυρίες και κύριοι, δεν είχαµε καµµία καθαρή
εικόνα για το ποιες ήταν οι οφειλές και τα χρέη της συγκεκριµέ-
νης εταιρείας. Θέλω να σας πω ότι αυτό µάλλον αυξήθηκε κατά
100%. Η εικόνα των χρεών, λοιπόν, αυξήθηκε κατά 100% τότε
που έγινε το «due diligence», που δείχνει ότι µε µεγάλη σοβαρό-
τητα σταθήκαµε πάνω στο θέµα, ακριβώς γιατί θέλαµε να λύ-
σουµε το πρόβληµα αυτό που λέγεται «ναυπηγοεπισκευαστική
βιοµηχανία και Ελευσίνα». 

Τώρα, οι αρνητικές και οι θετικές επιπτώσεις νοµίζω ότι είναι
ξεκάθαρες. Οι θετικές επιπτώσεις υπάρχουν στην εθνική οικονο-
µία, στην εθνική ασφάλεια, στη γενικότερη ασφάλεια της περιο-
χής. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το Πολεµικό Ναυτικό µας είναι
πανίσχυρο. Η αποτρεπτική µας δύναµη έχει ενισχυθεί τα τελευ-
ταία χρόνια. Χρειαζόµαστε σηµεία εναλλακτικά για να µπορέ-
σουµε να παρέχουµε υπηρεσίες, αν και η συµφωνία αυτή δεν
δεσµεύεται από την οποιαδήποτε δουλειά που θα µπορούσε να
δοθεί για να γίνει. Είναι µια συµφωνία η οποία στηρίζεται ακριβώς
στην εµπορική αντιµετώπιση και στις δουλειές που θα πάρει η
εταιρεία από τον εµπορικό χώρο. 

Η τοπική κοινωνία υποστηρίζεται διότι πολλοί εργαζόµενοι θα
βρουν δουλειά από τις περιοχές αυτές, όπως βεβαίως και το δη-
µόσιο. Με τις εισφορές, τις πληρωµές, τους φόρους, η οικονοµία
και το δηµόσιο ταµείο θα ενισχυθούν, κάτι το οποίο µας δίνει
πάντα µε κάθε τέτοιου είδους δραστηριότητα ισχυρότερο δηµο-
σιονοµικό χώρο και ισχυρότερο δηµοσιονοµικό πρόσηµο για να
στηρίξουµε τους οικονοµικά πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. 

Συνολικά, λοιπόν, θα υπάρξουν χίλιες τετρακόσιες νέες θέσεις
εργασίας που σηµαίνει ότι πολλοί νέοι θα βρουν δουλειά και κυ-
ρίως εξειδίκευση σε ένα αντικείµενο ή αν θέλετε, µετάπτωση ή
διάχυση της γνώσης από εργαζόµενους που γνωρίζουν πολύ
καλά την τεχνολογία αυτή. Όπως σας είπα, δεν θα µπορούσαµε
να την απωλέσουµε. Αυτό θα ήταν τραγική απώλεια.

Έτσι, λοιπόν, έχοντας υπ’ όψιν την αναγέννηση της πολεµικής
µας βιοµηχανίας και ταυτόχρονα την εξυγίανση της ναυπηγοε-
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πισκευαστικής µας βιοµηχανίας νοµίζω ότι το παράδειγµα του
Νεωρίου είναι κάτι το οποίο βεβαίως και ο ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε και
στη συνέχεια ολοκληρώσαµε, διότι είχε πάρα πολλά κωλύµατα
και πάρα πολλά προβλήµατα, και σήµερα αποτελεί ένα παρά-
δειγµα που όλοι όσοι πάνε µπορούν να δουν την πρόοδο. Αυτό
το ίδιο θέλουµε να συµβεί και στα Ναυπηγεία Ελευσίνας.

Έχοντας λοιπόν και την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1412 και
ειδικό 134, που αναφέρθηκε κι ο κύριος Πρόεδρος, θα ανα-
φερθώ στα έξι πρώτα άρθρα της. Το έβδοµο άρθρο το παρου-
σίασε ο Υφυπουργός κ. Βεσυρόπουλος. Το κάθε άρθρο από
αυτά έχει σχέση µε την επιτάχυνση διαδικασιών. 

Στο πρώτο άρθρο διευρύνονται οι φορείς από όπου µπορούν
να προέρχονται τα µέλη των Επιτροπών Αξιολόγησης Επενδυτι-
κών Σχεδίων. Αυτό συµβαίνει διότι πολλές φορές -και αυτό είναι
που επιλύσαµε και γι’ αυτό επιταχύναµε πολλές διαδικασίες- δη-
µιουργείται ένα φρένο στην εξέλιξη διότι δεν µπορούν να συγ-
κροτηθούν επιτροπές. Δώσαµε, λοιπόν, τη δυνατότητα να συγκ-
ροτούνται επιτροπές από όλους, από όλες τις υπηρεσίες των
Υπουργείων αλλά και των περιφερειών, διότι προηγουµένως
αυτό περιοριζόταν µόνο στις Διευθύνσεις Ανάπτυξης.

Το ίδιο συµβαίνει και στο άρθρο 2 για τις Επιτροπές Αξιολό-
γησης Τροποποιήσεων. Και εδώ επειδή γίνονται πολλά αιτήµατα
τροποποίησης επί των αναπτυξιακών νόµων δηµιουργούµε, λοι-
πόν, πολλές επιτροπές ακριβώς για να µπορεί να επιταχυνθεί όλη
αυτή η διαδικασία, διότι η διαδικασία των τροποποιήσεων κατα-
λαµβάνει µεγάλο κοµµάτι της δουλειάς.

Στο άρθρο 3 βάζουµε ένα όριο, έτσι ώστε σε περίπτωση που
δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία σε εξήντα ηµέρες να περιέρ-
χεται η υπογραφή στον Υπουργό από τον γενικό διευθυντή. 

Στο άρθρο 4 δίνουµε µια παράταση για την καταβολή του µε-
τοχικού κεφαλαίου της εταιρείας «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.». Είναι κα-
θαρά διαδικαστικό.

Στο άρθρο 5 δίνεται η δυνατότητα λειτουργίας επιτελικής
δοµής στην Ειδική Υπηρεσία Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης.

Στο άρθρο 6 είναι ρυθµίσεις που έχουν σχέση µε την πληρωµή,
µε τους πόρους, πώς µεταφέρονται από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων στην ειδική υπηρεσία για την πληρωµή των ερ-
γαζοµένων.

Κυρίες και κύριοι, σας καλώ να ψηφίσετε το σχέδιο νόµου. Δεν
υπάρχει άλλη λύση. Η λύση είναι µία. Τα υπόλοιπα είναι θεωρη-
τικά. Και επαναλαµβάνω ότι θα ήταν πολύ εύκολο να διαπιστώ-
σετε το πόσο αναγκαίο είναι να ψηφίσετε το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου αν είχατε δώσει πέντε λεπτά από τον χρόνο σας
για να δείτε τους εργαζόµενους, τη δύναµη και την ψυχική ανά-
ταση που είχαν, τα παιδιά των εργαζοµένων. Αυτή είναι η πολι-
τική της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό ήταν το όραµα εδώ του
Υπουργού κ. Γεωργιάδη. Πάντα µε τη στήριξη, την υποστήριξη
και την εντολή του Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη
συνεχίζουµε να αλλάζουµε την Ελλάδα, δηµιουργούµε νέες θέ-
σεις εργασίας, αντιστρέφουµε το brain drain, θέλουµε οι νέες και
οι νέοι µας να βρουν δουλειά στον τόπο τους. Δεν θέλουµε να
φύγει κανένας πλέον στο εξωτερικό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Αθανάσιος Λιούπης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα Ναυπηγεία

Ελευσίνας -και όλοι το γνωρίζουµε- είναι µια πολύπαθη υπόθεση,
µια επιχείρηση µε τεράστια προοπτική που επί σειρά ετών παρέ-
µεινε σε αδράνεια και έχει οδηγηθεί σε παρακµή, φανερά εγκα-
ταλελειµµένη, χωρίς να αξιοποιούνται οι µεγάλες δυνατότητες
και η δυναµική της. Πρόκειται για µια µεγάλη έκταση περίπου
διακόσιες πενήντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα, ενώ τα ναυπη-
γεία διαθέτουν τη δυνατότητα να κατασκευάζουν πλοία έως και
εκατό χιλιάδες τόνους. Ωστόσο επί πολλές δεκαετίες παρέµειναν
υπολειτουργώντας και παράγοντας έναν απογοητευτικά µικρό
αριθµό πλοίων.

Αδιαµφισβήτητη είναι η προσπάθεια που έχει καταβληθεί τα

τρία τελευταία χρόνια από το Υπουργείο Ανάπτυξης, από τον
Υπουργό κ. Γεωργιάδη και τον Αναπληρωτή Υπουργό κ. Παπα-
θανάση στην κατεύθυνση διάσωσης των ναυπηγείων. Τα ναυπη-
γεία είναι ουσιαστικά πτωχευµένα. Οι οφειλές αγγίζουν τα 347
εκατοµµύρια ευρώ. Το ότι βρισκόµαστε σήµερα εδώ και συζη-
τάµε για την επόµενη µέρα µε τα Ναυπηγεία Ελευσίνας συνιστά
µια µεγάλη επιτυχία του κυβερνητικού επιτελείου.

Η συµφωνία εξυγίανσης δίνει ζωή, δίνει νέα πνοή και προ-
οπτική στα Ναυπηγεία Ελευσίνας. Πρόκειται για µια συµφωνία
µε πολλαπλά οφέλη, πρώτον, για τους εργαζόµενους, για την
ίδια την επιχείρηση µε την επανεκκίνηση και την ανάπτυξή της,
για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και φυσικά µε τα οικο-
νοµικά οφέλη για το ελληνικό δηµόσιο. Οι αριθµοί το επιβεβαι-
ώνουν. Εκατόν εβδοµήντα εκατοµµύρια δολάρια άµεση επέν-
δυση, µε εξασφάλιση όλων, και των εξακοσίων εργαζοµένων και
επίσης, χίλιες τετρακόσιες επιπλέον θέσεις εργασίας σε µόλις
τρία χρόνια. Δεύτερον, σχεδόν 41 εκατοµµύρια ευρώ θα κατα-
βληθούν σε αποζηµιώσεις και οφειλόµενα προς τους εργαζοµέ-
νους.

Αντιθέτως, αν αποτύγχανε η προσπάθεια που συζητάµε σή-
µερα και οδηγούµασταν σε βίαιη ρευστοποίηση των ναυπηγείων,
οι εργαζόµενοι θα ελάµβαναν µόνο κάτι παραπάνω από 2 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Οι εργαζόµενοι φυσικά και ήταν µια προτεραι-
ότητα στην όλη διαδικασία κατάρτισης του σχεδίου εξυγίανσης
αφού διασφαλίζονται στον υψηλότερο δυνατό βαθµό οι απαιτή-
σεις τους και τα µελλοντικά τους συµφέροντα. Επιπλέον, οφέλη
1,6 έως 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ κεφάλαια σε εγχώριους προ-
µηθευτές, 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ τα οφέλη για το ελληνικό
δηµόσιο από φόρους και ασφαλιστικές εισφορές.

Το όλο εγχείρηµα είναι εφικτό γιατί εξασφαλίστηκε χρηµατο-
δότηση από την αµερικανική αναπτυξιακή τράπεζα, τη DFC.
Ακούσαµε ήδη από τον Αναπληρωτή Υπουργό κ. Παπαθανάση τι
εστί DFC. Και αυτό µε 102 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι κάτι που
κάνει για πρώτη φορά το συγκεκριµένο κρατικό επενδυτικό τα-
µείο των ΗΠΑ.

Και βέβαια σε τέτοιου είδους πρωτοβουλίες το ερώτηµα είναι
τι στάση έχουν κρατήσει έναντι της νέας συµφωνίας όλοι αυτοί
που άµεσα ενδιαφέρονται, που άµεσα επηρεάζονται από αυτήν.
Αξιοσηµείωτο είναι ότι τέτοιου είδους διαδικασία έχει πετύχει
σχεδόν την απόλυτη υποστήριξη από πλευράς εργαζοµένων.
Αυτό φάνηκε επίσηµα από τη γενική τους συνέλευση, αλλά και
εδώ στη Βουλή στο στάδιο των επιτροπών, όπου σε ποσοστό
99,7% συνέπλευσαν µε την προσπάθεια αυτή. Μάλιστα ο εκπρό-
σωπος των εργαζοµένων κάλεσε στην αρµόδια επιτροπή όλα τα
πολιτικά κόµµατα να υπερψηφίσουν το σηµερινό νοµοσχέδιο που
για τους ίδιους είναι σωτήριο.

Δεύτερον, η τοπική αυτοδιοίκηση συντάσσεται και αυτή από-
λυτα µε το σχέδιο εξυγίανσης. Ο Δήµαρχος Ελευσίνας κάλεσε
στο στάδιο των επιτροπών όλες τις κοινοβουλευτικές δυνάµεις
να στηρίξουν το σηµερινό νοµοσχέδιο και να δώσουν την ευκαι-
ρία στα Ναυπηγεία Ελευσίνας να αποτελέσουν πηγή οικονοµικής
άνθησης και στήριξης της ευρύτερης περιοχής.

Μάλλον άτοπες είναι οι αντίθετες φωνές από την πλευρά της
Αντιπολίτευσης. Η ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ εξάλλου ήταν αυτή που
είχε ξεκινήσει την προσπάθεια για την εξυγίανση των ναυπηγείων
µε τον ίδιο επενδυτή. Βεβαίως τα τελευταία τρία χρόνια έγιναν
όλα τα βήµατα ώστε να βρεθεί χρηµατοδότης, να υπάρξει ακρι-
βής υπολογισµός των οικονοµικών µεγεθών και να οδηγηθούµε
σε µια ρεαλιστική και βιώσιµη λύση για τα Ναυπηγεία Ελευσίνας.
Έχει αποσαφηνιστεί µε κάθε τρόπο και σε όλους τους τόνους
ότι οι εργαζόµενοι και τα δικαιώµατά τους είναι πλήρως εξασφα-
λισµένα. Μάλιστα έκανε σχετική προσθήκη στο σηµερινό νοµο-
σχέδιο ο Υπουργός, ώστε να µην υπάρχει καµµία αµφιβολία. Γι’
αυτό εξάλλου το σύνολο των εργαζοµένων στα ναυπηγεία επι-
θυµεί να ολοκληρωθεί το συντοµότερο δυνατόν η συµφωνία και
να οδηγηθούµε στο νέο καθεστώς πλήρους λειτουργίας τους.

Με την ψήφιση του σηµερινού νοµοσχεδίου ουσιαστικά παρέ-
χουµε εξουσιοδότηση στον Υπουργό Ανάπτυξης να στηρίξει το
σχέδιο εξυγίανσης ενώπιον του αρµόδιου δικαστηρίου βάσει του
πτωχευτικού νόµου που ισχύει. 

Μάλιστα και ο Υπουργός ζήτησε να υπάρξει γενική συναίνεση
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στο θέµα αυτό ειδικά από τα δύο µεγαλύτερα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης. Είναι εύλογο νοµίζω να χρειάζεται µια διευρυµένη
κοινοβουλευτική συµφωνία για να είναι βιώσιµη η λύση που συ-
ζητάµε σήµερα. Διαφορετικά µονίµως θα υπάρχει ανασφάλεια
ότι στο µέλλον µια άλλη κυβέρνηση µπορεί να ανατρέψει τον
προγραµµατισµό. Αυτό είναι πρόβληµα και για τις επιχειρήσεις
που παίρνουν το ρίσκο να επενδύουν σε µια µεγάλη επένδυση
µε βάθος εικοσιπενταετίας. 

Είναι επίσης δεδοµένο ότι µε το σχέδιο εξυγίανσης που έχει
καταρτιστεί το ελληνικό δηµόσιο είναι πολύ περισσότερο κερδι-
σµένο σε σχέση µε το τι θα είχε συµβεί αν η συµφωνία αυτή δεν
είχε προχωρήσει. Με δεδοµένη την υψηλότατη θέση που βρίσκε-
ται η ελληνική ναυτιλία στον παγκόσµιο χάρτη είναι απαράδεκτο
να µην έχουµε αντίστοιχα και εύρωστη ναυπηγική βιοµηχανία. 

Με το σχέδιο εξυγίανσης δεν φιλοδοξούµε απλώς, αλλά είµα-
στε βέβαιοι ότι τα Ναυπηγεία Ελευσίνας θα αποκτήσουν τη θέση
που τους ανήκει στο παγκόσµιο επίπεδο. Θα αποτελέσουν πυ-
λώνα ανάπτυξης για τη δυτική Αττική, αλλά και γενικότερα για
την ελληνική βιοµηχανία. Ταυτόχρονα, έχουν ακόµη έναν καθο-
ριστικό ρόλο, να συµβάλλουν στην ενίσχυση της εθνικής µας
άµυνας, στην ενίσχυση της αποτρεπτικής δυνατότητας των Ενό-
πλων Δυνάµεων και την ανάπτυξη της εθνικής µας βιοµηχανίας,
αφού εκεί θα κατασκευάζονται, αλλά και θα επισκευάζονται και
θα συντηρούνται πλοία του Πολεµικού Ναυτικού. 

Έχουµε, λοιπόν, ένα εγχείρηµα που θα δώσει νέα πνοή στη
ναυπηγική βιοµηχανία στην Ελλάδα και θα µετατρέψει τα Ναυ-
πηγεία Ελευσίνας από µια επιχείρηση µε τεράστιο παθητικό σε
έναν κόµβο ανάπτυξης και όλα αυτά χάρη στις συντονισµένες κι-
νήσεις της Κυβέρνησης και της ηγεσίας του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης. Ευελπιστώ στη συναίνεση όλων των πολιτικών δυνάµεων
που καλούνται να αποδείξουν σήµερα ότι βάζουν πάνω απ’ όλα
τα συµφέροντα των εργαζοµένων και της χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Κων-
σταντίνος Χήτας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή το θέµα που συζητάµε είναι πάρα, πάρα πολύ σοβαρό

θα προσπαθήσουµε -και θα προσπαθήσω- να εξηγήσουµε τι απο-
ρίες ακριβώς έχουµε, τι µας ενοχλεί, πόσο πολύ θα θέλαµε και
πόσο πολύ θέλουµε πραγµατικά να εξυγιανθούν τα ναυπηγεία. 

Αλλά, κύριοι Υπουργοί, µπερδευτήκαµε λίγο. Αλλιώς ξεκινή-
σαµε. Όταν, λοιπόν, ήρθε το νοµοσχέδιο αυτό στις επιτροπές µε
πολύ µεγάλη χαρά και σοβαρότητα ταυτόχρονα προσήλθαµε
στις επιτροπές για να δοθεί λύση σε αυτό το τεράστιο θέµα των
Ναυπηγείων της Ελευσίνας. Θεωρούµε ότι είναι λάθος, όµως, να
λέτε -άκουσα τον κ. Παπαθανάση µε προσοχή προηγουµένως-
ότι όποιος δεν υπερψηφίσει το νοµοσχέδιο αυτό, θέλει να βγάλει
στον δρόµο αυτούς τους εργαζόµενους. Αυτό θεωρούµε ότι είναι
λαϊκισµός. 

Αυτά που είπε ο κ. Παναγιωτόπουλος µας µπέρδεψαν πάρα
πολύ. Αν, κύριοι Υπουργοί, αυτά που είπε ο κ. Παναγιωτόπουλος
ήταν γραµµένα εδώ, τότε εγώ έχω θέµα ανάγνωσης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μα, είναι. 

Με συγχωρείτε, µου δίνετε τον λόγο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, µόλις τελειώσω, θα πάρετε τον

λόγο
Δηλαδή, αν έγραφε εδώ, κύριε Γεωργιάδη, «δεν έχει διαγρα-

φεί ούτε ένα ευρώ», γιατί σηµείωνα τι έλεγε ο κύριος…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Μα, το γράφει στη σελίδα έξι…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Διαβάστε τα µετά, να ολοκληρώσω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Λέτε αν το γράφει και σας λέω ότι το γράφει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Γράφει ότι δεν θα χάσει ούτε 1

ευρώ το Πολεµικό Ναυτικό. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): …(Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Λέει εδώ µέσα κάπου ότι θα δώσει

ο επενδυτής 20 εκατοµµύρια και τα υπόλοιπα σε βάθος τριάντα
ετών. Εγώ -που τα διαβάζω λάθος- διαβάζω εδώ ότι «20 εκατοµ-
µύρια ευρώ υπολογιζόµενα σε παρούσες αξίες της αναδεχόµε-
νης οφειλής δεν έχει αποπληρωθεί…, σε βάθος τριάντα ετών».
Τα 20 εκατοµµύρια που ήταν 15 και τα κάνατε 20 σε βάθος
τριάντα ετών…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Τα 20 σε παρούσα αξία. Είναι σαν να παίρνεις
σήµερα… (Δεν ακούστηκε) 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ακούστε λίγο κάτι. Μόνο και µόνο
που δύο Βουλευτές δεν µπορούν να συνεννοηθούν ή να αντιλη-
φθούν το τι γράφει εδώ µέσα στο σχέδιο νόµου, είναι αρκετό να
έχουµε αµφιβολίες. Έχετε την αίσθηση ή την ψευδαίσθηση ότι
δεν θέλουµε να εξυγιανθούν τα ναυπηγεία; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Ναι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κάνετε λάθος και είστε και άδικος.

Προφανώς και θέλουµε και το έχουµε αποδείξει ιδίως µε τη
στάση της δικής µας πολιτικής δύναµης σε θέµατα που αφορούν
εξοπλιστικά, εθνική άµυνα. Είµαστε πάντα εδώ και υπερψηφί-
ζουµε τις συµφωνίες και µε την Γαλλία κ.λπ.. 

Αλλά έχουµε απορίες. Ξαναλέω: Όταν ακούσαµε ότι έρχεται
το νοµοσχέδιο είπαµε µακάρι να φύγει αυτή η γάγγραινα, να εξυ-
γιανθούν τα ναυπηγεία. Ψάξαµε και µπήκαµε στους ισολογι-
σµούς του επενδυτή. Λέει ο Υπουργός -αλλά εµείς δεν το ξέρου-
µε- ότι έχει λεφτά ο επενδυτής. Μακάρι να έχει. Δεν το βρήκαµε,
όµως, στους ισολογισµούς του. Μπορεί να πάρει δάνειο ο άν-
θρωπος. Αυτή τη στιγµή οι ισολογισµοί του δείχνουν ότι δεν έχει
χρήµατα. Οι εργαζόµενοι θα πάρουν 30% τώρα και τα υπόλοιπα
µετά. Βεβαίως δεν ορίζεται το χρονικό διάστηµα, σε πόσο βάθος
χρόνου θα πάρουν τα υπόλοιπα χρήµατα. Δεν υπάρχει σαφήνεια
όσον αφορά στο business plan. 

Ξαναλέω ότι δεν µας ενδιαφέρει ο λαϊκισµός. Θέλουµε λεπτο-
µέρειες και θέλουµε να είναι γραµµένες. Και πραγµατικά τα λέµε
µε καλή πίστη και όχι για να «πυροβολήσουµε» τον Γεωργιάδη ή
την Κυβέρνηση ή οτιδήποτε άλλο. Πραγµατικά θέλουµε να συ-
νεισφέρουµε. 

Ζητήσαµε και θα θέλαµε να κρατικοποιηθεί το κόµµατι του Πο-
λεµικού Ναυτικού, δηλαδή να το σπάσουµε στα δύο. Να είναι άλλο
το κοµµάτι του Πολεµικού Ναυτικού, να κρατικοποιηθεί αυτό. Και
το εµπορικό κοµµάτι είτε να εξυγιανθεί και να πουληθεί -εµείς δεν
είµαστε κρατιστές µε την βαθιά έννοια ότι πρέπει να είναι κρατικό,
όχι- είτε να δοθεί από τώρα. Άλλο κοµµάτι είναι αυτό. 

Και να πω και µια τελευταία απορία που έχουµε. Γιατί, δηλαδή,
κάτι που µπορεί να κάνει ένας ιδιώτης, δεν µπορεί να το κάνει το
κράτος; Δηλαδή η πεποίθηση ποια είναι; Να ψηφιστεί το νοµο-
σχέδιο σήµερα για να µπορέσει να έρθει ένας ιδιώτης και να µπο-
ρέσει να εξυγιάνει τα ναυπηγεία µας. Άρα υπάρχει µια σοβαρή
πιθανότητα ένας ιδιώτης να καταφέρει να το κάνει. 

Ρωτάµε σαν απορία και όχι µόνο τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά όλο
το πολιτικό σύστηµα: Γιατί κάτι το οποίο µπορεί να το πετύχει
ένας ιδιώτης, δεν µπορεί να το κάνει το κράτος;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Παντού ισχύει αυτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν λέω ότι ισχύει ή δεν ισχύει. Λέω:

Γιατί δεν το κάνουµε εµείς; Γιατί ό,τι υπολειτουργεί και ανήκει
στο κράτος, το δίνουµε, το πουλάµε, το ξεπουλάµε; Θα µπορού-
σαµε κι εµείς να το κάνουµε. 

Να πω κάτι. Το χρέος είναι 440 εκατοµµύρια ευρώ για τα ναυ-
πηγεία µας. Προσέξτε τώρα. Για εµάς είναι λεφτά, αλλά για να
σώσεις τα ναυπηγεία σου 440 εκατοµµύρια ευρώ είναι ένα ποσό
στο οποίο δεν µπορεί να ανταποκριθεί το κράτος; Όταν δώσαµε
δύο δισεκατοµµύρια για ένα µήνα για τη ΔΕΗ; Το κράτος επιδό-
τησε 1,9 δισεκατοµµύριο µόνο για τη ΔΕΗ για έναν µήνα και τα
χρέη των ναυπηγείων είναι 440 εκατοµµύρια και δεν µπορεί το
κράτος να εξυγιάνει τα ναυπηγεία, έστω το κοµµάτι του Πολεµι-
κού Ναυτικού, έστω αυτό, άφησε το εµπορικό κοµµάτι; 

Αυτά είναι που µας ενοχλούν και αναρωτιόµαστε και υπάρχουν
πολλές ασάφειες και υπάρχουν πολλές δεσµεύσεις από εσάς και
τον κ. Γεωργιάδη. Ο κ. Γεωργιάδης είπε: «έχω ένα χαρτί που το
λέει». Εµείς δεν το έχουµε δει το χαρτί αυτό. Πώς θα ψηφίσουµε
ως υπεύθυνη πολιτική δύναµη και θα πούµε το «ναι» για κάτι τέ-
τοιο; 
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Ξαναλέω: Έχετε καµµία ψευδαίσθηση ότι δεν θέλουµε να εξυ-
γιανθούν τα ναυπηγεία; Τι είµαστε; Αυτοκαταστροφικοί είµαστε
δηλαδή; Δεν θέλουµε; Όχι, προφανώς και θέλουµε. Αλλά θέ-
λουµε να υπάρχουν και γραµµένα µε λεπτοµέρειες. 

Και πραγµατικά, κύριε Παπαθανάση, δεν κάνουµε αυτή τη
στιγµή µια πολιτική κριτική για να την κάνουµε. Την κάνουµε µε
πολύ καλή πίστη. Αλλά έχουµε θέµατα τα οποία δεν µας τα λύ-
σατε ούτε κατά τη διάρκεια των επιτροπών, ούτε τώρα, ούτε δια-
βάζοντας ξανά το νοµοσχέδιο. 

Όταν, λοιπόν, υπάρχει το κράτος που σου δίνει 2 δισεκατοµ-
µύρια για έναν µήνα µόνο για το ρεύµα και εδώ έχεις έναν κο-
λοσσό, ένα θηρίο που είναι τα Ελληνικά Ναυπηγεία και δεν δίνεις
440 εκατοµµύρια για να τα εξυγιάνεις, τότε τι να πω; Αυτά είναι
που µας ενοχλούν, γι’ αυτό και είµαστε πάρα πολύ επιφυλακτικοί
µε όλα αυτά. Και δεν είναι λύση να λέµε: Και τι να κάνουµε; Να
τα αφήσουµε να πεθάνουν; Να κλείσουν; Να κλείσουν. Τι είναι
αυτό το εκβιαστικό; Αυτή είναι η λύση; Και θα περιµένουν τα δι-
καστήρια µετά; Μπορεί να πει όχι το δικαστήριο. Εµείς τι κάνουµε
τώρα εδώ; Μπορεί το δικαστήριο να αποφασίσει αρνητικά. Μπο-
ρεί. Δεν το ξέρουµε αυτό. 

Μπορεί ο άνθρωπος να µην αποδειχθεί ικανός. Μπορεί να απο-
δειχθεί καλός. Θα χειροκροτήσουµε, θα χαρούµε να έχουν δου-
λειά οι άνθρωποι, να βγάλουµε τις φρεγάτες µας. Τα λέγαµε
τώρα έξω. Λέει: «Και τι να κάνουµε; Πήραµε τις φρεγάτες, τις
έχουµε χρυσοπληρώσει». Εντάξει και επειδή τις χρυσοπληρώ-
σαµε η λύση είναι να τις δώσουµε σε έναν ιδιώτη που έχω απο-
ρίες; Έχω απορίες, έχω ερωτηµατικά, έχουµε εδώ πέρα πολλά,
τα θέσαµε. Αυτό είναι το θέµα µας.

Εν πάση περιπτώσει, επειδή σε άλλα τα δίνετε τα δισεκατοµ-
µύρια, ενώ εδώ που είναι κάποια εκατοµµύρια –µεγάλο, σεβαστό
ποσό- αλλά για µια τεράστια υπόθεση που είναι τα Ελληνικά Ναυ-
πηγεία, εδώ συγκρούονται δύο διαφορετικοί κόσµοι. Δηλαδή η
Κυβέρνηση έχει χρήµατα να µοιράζει -ας πούµε- στα καρτέλ,
αλλά δεν έχει χρήµατα για να στηρίξει τα Ελληνικά Ναυπηγεία;
Είναι µια απορία πολύ απλοϊκή. Μια Κυβέρνηση που προσπαθεί
να ξεγελάσει τον κόσµο -και πάω σε κάτι άλλο τώρα που σχετί-
ζεται µε αυτό- µε έναν σοβιετικού τύπου -αν θέλετε- τρόπο µε
επιδόµατα, µε δελτία, µε κουπόνια, θα τα δούµε µπροστά µας.
Διαβάζαµε τώρα το «food pass». Θα παίρνεις κουπόνι για να ψω-
νίσεις ψωµί από το σουπερµάρκετ. Τέτοια θα ζήσουµε. Μια Κυ-
βέρνηση που προσπαθεί να γιατρέψει ασθένειες πολύ σοβαρές
µε παυσίπονα.

Θα σας πούµε κάτι, στοιχεία. Μάλλιασε η γλώσσα µας δυόµισι
χρόνια τώρα να µιλάµε για τους λιγνίτες, για τον τζόγο µε το χρη-
µατιστήριο της ενέργειας. Τζόγος ξεκάθαρα! Έχετε εγκλωβίσει
τη χώρα και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ σ’ αυτήν εδώ την
ιστορία. Χθες η ανώτερη χονδρεµπορική τιµή του ηλεκτρικού
ρεύµατος στο χρηµατιστήριο ενέργειας έφτασε τα 963,33 ευρώ
η µεγαβατώρα µε µεσοσταθµική τιµή στα 671. Παράδειγµα, γιατί
χθες στην Πολωνία είχε 300 ευρώ; Γιατί; Ρωτάει ο άλλος, γιατί;
Γιατί η Πολωνία δουλεύει φουλ τον άνθρακα και στηρίζει σε
αυτόν την παραγωγή του ρεύµατός της. Στην Ισπανία και στην
Πορτογαλία η τιµή χθες ήταν 201,96 ευρώ. Γιατί; Γιατί αυτές οι
δύο χώρες ζήτησαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και πέτυχαν
τον Απρίλιο να αποσυνδέσουν την τιµή του ρεύµατος από την
τιµή του αερίου και αυτό για δώδεκα µήνες. Ερώτηση: Εµείς τι
κάνουµε; Διοικείν εστί προβλέπειν. Προβλέπεις για όλους εκτός
από την Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη που πάντα την πιάνουν
την Κυβέρνηση αυτή στον ύπνο, πάντα. Τον λογαριασµό, όµως,
τον πληρώνουν οι Έλληνες πολίτες. Αυτό είναι το πρόβληµα.

Ακούστε λίγο, τα ξαναείπα, 2 δισεκατοµµύρια ευρώ για τον Σε-
πτέµβριο στους παρόχους ενέργειας θα πληρώσει το ελληνικό
κράτος, ο ελληνικός λαός για να συνεχιστεί η κερδοφορία αυτών
των εταιρειών. Για την κερδοφορία των παρόχων, λοιπόν, ενέρ-
γειας έχετε τα δισεκατοµµύρια. Για τους συνταξιούχους, που κο-
ροϊδέψατε, δεν έχετε. Εσείς λέγατε να µην ανησυχούν οι
συνταξιούχοι και µόλις βγήκε η απόφαση του Σ.τ.Ε. είπατε ότι θα
την εφαρµόσετε µόνο για όσους προσέφυγαν στη δικαιοσύνη. Για
εκεί δεν υπάρχουν λεφτά, για τα ναυπηγεία δεν υπάρχουν λεφτά,
αλλά για να επιδοτώ τα καρτέλ ενέργειας υπάρχουν λεφτά.

Και µιλώντας για κερδοφορία δείτε κάποια πολύ ενδιαφέροντα

στοιχεία. Τα λέω στις Ελληνίδες και στους Έλληνες που µας
ακούνε. Τα Ελληνικά Πετρέλαια, τα ΕΛΠΕ, ανακοίνωσαν κέρδη
535 εκατοµµύρια ευρώ για το δεύτερο τρίµηνο του 2022. Πόσα
κέρδη είχαν βγάλει πέρυσι τα ΕΛΠΕ το αντίστοιχο β’ τρίµηνο του
‘21; 79 εκατοµµύρια ευρώ πέρυσι, 535 εκατοµµύρια ευρώ κέρδη
φέτος. Καταλαβαίνετε τι γίνεται εκεί έξω; Η «MOTOR OIL» κέρδη
προ φόρων το πρώτο εξάµηνο του �22 932 εκατοµµύρια ευρώ,
251 εκατοµµύρια ευρώ είχε πέρυσι ακριβώς την εποχή αυτή. Οι
εταιρείες, λοιπόν, πενταπλασιάζουν, δεκαπλασιάζουν τα κέρδη
τους. Ο Έλληνας πληρώνει ακριβότερα τα καύσιµα, ίσως και από
τους πρώτους στην Ευρώπη, γιατί ενσωµατώνουν τους µεγαλύ-
τερους φόρους από όλες τις υπόλοιπες.

Και αυτό θα φτάσει και στο καλάθι. Άσε τα καύσιµα, το αέριο,
το ρεύµα. Εδώ πλέον πάµε στο σουπερµάρκετ. Θα γίνει εφιάλ-
της. Δεν θα µπορέσει ο κόσµος να ζήσει. Πώς να ζεσταθεί; Ρεύ-
µα; Τα έχουµε πει. Τι θα κάνετε; Παρήγγειλα ρεύµα χθες, όπως
κάνω κάθε χρόνο. Εννοείται ότι δεν έχω πρόβληµα να τα πλη-
ρώσω, αλλά µε ενηµέρωσε ο άνθρωπος µου µε προµηθεύει ξύλα
ότι έχουµε 50% αύξηση. Από 75 - 80 ευρώ που έπαιρνες το κυ-
βικό µέτρο, φέτος θα το πάρεις 115. Τι θα κάνουµε; Θα βγάλουµε
«καυσόξυλο pass»; Θα δίνετε και «pass» για ξύλα, να παίρνει ο
κόσµος; Για πηγαίντε στα χωριά να δείτε τι γίνεται, που ανάβει η
γιαγιά τη σόµπα. Δεν είναι όλοι σαν εµάς, Κολωνάκι. Για πάτε να
δείτε τον κόσµο αυτόν πώς θα πάρει τα ξύλα στη Χαλκιδική, να
ζεσταθεί τον χειµώνα, που είναι βαρύς ο χειµώνας.

Στον Έλληνα βέβαια δίνετε επιδόµατα, δίνετε κουπόνια,
«pass», «αυτά πάρε να ψωνίσεις» κ.λπ., αλλά στους µπολιαστές
που τους έχετε βάλει τώρα εδώ και τους φιλοξενείτε στη χώρα
µας, τους δίνετε πεντακοσάρικα από τα ATM, ζεστό χρήµα. Αυτή
είναι η µεγάλη διαφορά.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια µικρή αναφορά, γιατί τα εί-
παµε για την ΕΥΠ, τα είπαν σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών την
Παρασκευή, τα είπαµε και τη Δευτέρα προχθές κατά τη διάρκεια
της Ολοµέλειας. Σήµερα µια συνέντευξη του Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ µάς ξένισε λίγο κάτι που είπε. Το έθεσε το θέµα και ο κ.
Κωνσταντινόπουλος κάποια στιγµή, οπότε θα µου δώσετε την ευ-
καιρία και εµένα να πω κάτι. Τι είπε, λοιπόν, ο κ. Ανδρουλάκης
σήµερα µεταξύ άλλων; «Η ΕΥΠ παρακολουθούσε τις επικοινω-
νίες µου και την προσωπική µου ζωή». Άλλο είναι αν παρακο-
λουθώ ένα πολιτικό πρόσωπο, τον Χήτα, γιατί είναι Βουλευτής
και είναι µέλος της επιτροπής, είναι Υπουργός ή οτιδήποτε άλλο
και άλλο την προσωπική ζωή κάποιου. Αυτό είναι κάτι τελείως
διαφορετικό. Πώς το ξεφούρνισε -συγγνώµη για την έκφραση-
αυτό σήµερα; Αυτό είπε στον κ. Τσίµα. «Η ΕΥΠ παρακολουθούσε
τις επικοινωνίες µου για την προσωπική µου ζωή. Στόχος ο βια-
σµός». Δηλαδή, όταν λέµε προσωπική, τι µπορεί να είναι η προ-
σωπική ζωή; Δεν µιλάµε για τον Ευρωβουλευτή ή υποψήφιο για
την προεδρία του ΠΑΣΟΚ. Μιλάµε για την προσωπική ζωή. Τι
µπορεί να είναι η προσωπική ζωή; Οτιδήποτε προσωπικό.

Και κλείνω µε αυτό. Ξέρετε, η εξεταστική επιτροπή του Ευρω-
κοινοβουλίου «Pegasus» -δεν το ξέρετε αυτό πολλοί, είναι µια
εξεταστική επιτροπή του Ευρωκοινοβουλίου- κάλεσε σε ακρό-
αση για τις 8 του Σεπτέµβρη τον δηµοσιογράφο Κουκάκη ο
οποίος παρακολουθούνταν και τον οποίο η Νέα Δηµοκρατία µε
ΦΕΚ τον πήρε στο Υπουργείο Παιδείας και δούλευε εκεί και το
παραδέχτηκε ο κ. Κουκάκης, είπε για δύο µήνες µόνο, λες και
δεν µετράει για δύο µήνες, είναι λίγο, δεν είναι πολύ.

Εµείς, η Ελληνική Λύση, θα εκπροσωπηθεί στην εξεταστική
επιτροπή αυτή του Ευρωκοινοβουλίου µε Ευρωβουλευτή. Γιατί
κανένα άλλο κόµµα δεν ενδιαφέρθηκε να δηλώσει συµµετοχή κά-
ποιος Ευρωβουλευτής; Δεν είναι σηµαντικό θέµα αυτό; Καλούν
τον Κουκάκη στην Ευρωβουλή, κύριε Πρόεδρε, στην εξεταστική
επιτροπή «Pegasus» και αυτή η επιτροπή αφού θα κάνει ακρόαση
τον κ. Κουκάκη, θα έρθει και στην Ελλάδα. Έχει αναλάβει τη διε-
ρεύνηση τι έχει γίνει σε κάθε κράτος, αν έχει γίνει, µε τις παρα-
κολουθήσεις. Θα έρθει και στην Αθήνα. Αφού, λοιπόν, ενδιαφέ-
ρεστε και κόπτεστε τόσο πολύ, γιατί δεν συµµετέχει κανένας
άλλος Έλληνας Ευρωβουλευτής στην επιτροπή αυτή; Ούτε καν
του ΠΑΣΟΚ που καίγεται!

Κλείνω λέγοντας ότι πραγµατικά µας ενδιαφέρει η ουσία των
πραγµάτων. Δεν ξέρω πώς έχετε συνηθίσει τόσα χρόνια σε πο-
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λιτικούς διαξιφισµούς και ανούσιους καβγάδες. Εµείς όπου εί-
µαστε κάπου επιφυλακτικοί ή αρνητικοί το λέµε µόνο για καλό
και θέλουµε πραγµατικά να αποτυπώνονται όλα εδώ, στο χαρτί,
για να είµαστε πάντα σίγουροι και ένας λόγος παραπάνω ότι δεν
εµπιστευόµαστε την Κυβέρνηση αυτή. Αλλά τουλάχιστον αυτά
που είπε ο κ. Παναγιωτόπουλος να τα βλέπουµε γραµµένα εδώ.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Κλέων Γρηγοριάδης από το
ΜέΡΑ25.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ήθελα να ξεκινήσω, κύριε Υπουργέ, µια και έχω την τύχη να

σας έχω απέναντι µου, από τη δήλωσή σας στην πρώτη συνε-
δρίαση της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου. Διαβάζω τα
λόγια σας από τα Πρακτικά της Βουλής, κύριε Υπουργέ: «Έχου-
µε να κάνουµε µε µια διακρατική συµφωνία. Ίσως δεν έγινε ευ-
θέως αντιληπτό ότι ο χρηµατοδότης του σχεδίου εξυγιάνσεως
είναι η αµερικανική κυβέρνηση».

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω ότι ασφαλώς και δεν έγινε ευ-
ρέως αντιληπτό δεδοµένου ότι στο σχέδιο εξυγίανσης που κα-
ταθέσατε στη Βουλή και στο οποίο θα κληθεί σήµερα η Εθνική
Αντιπροσωπεία να τοποθετηθούµε µε την ψήφο µας δεν υπάρχει
πουθενά καµµιά αναφορά για διακρατική συµµετοχή εξυγίανσης
και για την Αµερική. Και εποµένως, εκπροσωπώντας το ΜέΡΑ25
δικαιούµαι να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν εµφανίζον-
ται οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής αφού αυτές αναλαµβά-
νουν σε διακρατική συµφωνία.... Τα λόγια σας διάβασα. Δεν
είπατε έτσι; Να σας ξαναδιαβάσω τα Πρακτικά ή τα δέχεστε; Τα
δέχεστε. Το είπατε. Άρα λέω, λοιπόν, εγώ ότι κατ’ αρχάς η απο-
ρία σας κάνει και µένα να απορώ πως και δεν έγινε ευρέως αντι-
ληπτό. Πώς να γίνει; 

Μας καταθέσατε ένα σχέδιο νόµου. Το διαβάσαµε όλο. Δεν
υπάρχει καµµία αναφορά σε αυτό. Το πετάξατε σαν πυροτέ-
χνηµα και αναρωτιόµασταν τι να είναι αυτό. Εν πάση περιπτώσει
µιας και το αποδέχεστε, δικαιούµαι να σας ρωτήσω και σας ρωτώ
ευθέως ως Βουλευτής, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, απέ-
ναντι σε Υπουργό, γιατί αποκρύπτετε από τον ελληνικό λαό ότι
οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής είναι που θα πάρουν τα Ναυπη-
γεία Ελευσίνας τα οποία, ελληνικέ λαέ καηµένε, ειρήσθω εν πα-
ρόδω, φτιάχνουν τα πολεµικά καράβια σου. Και για το εάν θα
φτιάχνονται εγκαίρως τα πολεµικά καράβια σου όταν, ω µη γέ-
νοιτο, θα χρειαστούν µε τις εξ ανατολών απειλές που έχουµε, θα
αποφασίζουν και οι Αµερικανοί. Δηλαδή, θα πάρουν κι αυτό το
όπλο στα χέρια τους. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, γιατί δεν εµφανίζονται ευθέως οι Ηνωµέ-
νες Πολιτείες Αµερικής στο νοµοθέτηµά σας και γιατί στη θέση
τους εµφανίζεται ο γνωστός αεριτζής ο κ. Ξενοκώστας. Γιατί;
Είναι ο µπροστινός; Γιατί πραγµατικά αν είναι ο µπροστινός τότε
οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής είναι ο κρυµµένος. Ο πισινός.
Αυτός, δηλαδή που είναι πίσω από τον κ. Ξενοκώστα. Είναι απο-
ρίας άξια αυτά και θα ήθελα να αφιερώσετε ένα λεπτό να µου
πείτε γιατί δεν εµφανίζεται ο πραγµατικός επενδυτής και εµφα-
νίζεται ένας επενδυτής που είναι ο µπροστινός, δηλαδή ο αυτο-
φωράκιας, που είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, όπως
εσείς µας είπατε. 

Δεύτερον, µια γνωστοποίηση που έκαναν και οι άλλοι Βουλευ-
τές. Κατ’ αρχάς σας ενηµερώνω, κύριε Υπουργέ, ότι σεβόµαστε
όλους τους εργαζόµενους από όπου και αν προέρχονται και ότι
κι αν ψηφίζουν. Παρά τα πούλµαν, όπως είπε και η ειδική αγορή-
τρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας καταφέρατε να
συγκεντρώσετε λιγότερους από πενήντα εργαζόµενους σε σύ-
νολο εξακοσίων. Κατέβηκα να τους µετρήσω. Άρα, δεν είναι πλει-
οψηφικό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Έχω φωτογραφίες. Επτά λεωφορεία.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κατεβήκατε; Εγώ κατέβηκα. Έχω και
φωτογραφία κύριε Υπουργέ. Θέλετε να την εκτυπώσω και να την
καταθέσω στα Πρακτικά; Έχω φωτογραφία. Επτά λεωφορεία,
όπως σας είπε ακριβώς η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος, ήρθαν άδεια καθώς οι υπόλοιποι εξακόσιοι πενήντα

φαίνεται ότι αντελήφθησαν στη διάρκεια ότι ακόµα και η τελική
υπαναχώρησή σας ώστε να δεσµευτείτε τρόπον τινά στην επα-
ναπρόσληψη µερικών από αυτούς –όλους λέτε- στο δωδεκά-
µηνο, δεν είναι αλήθεια. Θα σας εξηγήσω γιατί δεν λέτε αλήθεια.
Έτσι θεωρώ εγώ, κύριε Υπουργέ. Δεν θέλω να σας προσβάλλω.
Ακούστε γιατί κατά τη γνώµη µου δεν λέτε αλήθεια. 

Ακούστε τη διατύπωσή σας. Διαβάζω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, ελληνικέ λαέ -κυρίως µε ενδιαφέρεις εσύ-
το πρώτο άρθρο, την τρίτη παράγραφο, που αφορά ακριβώς
αυτό το οποίο έπεισε κάποιους από τους εργαζόµενους να δεχ-
θούν το σχέδιο νόµου σας. Λέτε, λοιπόν, ότι «Εντός δώδεκα
µηνών από την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης των µεταβιβάσεων θα
διατηρηθούν στα ίδια επίπεδα µε σήµερα περίπου εξακόσιοι, µε
γνώµονα» εδώ αρχίζει η θολούρα, κύριε Υπουργέ, «την προτε-
ραιότητα, το υπάρχον προσωπικό και σύµφωνα µε τις υπάρχου-
σες ανάγκες κατά περίπτωση». Γιατί δεν λέτε, κύριε Υπουργέ,
µια σαφέστατη δήλωση, όχι µε γνώµονα, ότι οι πρώτοι εξακόσιοι
που θα προσληφθούν θα είναι αυτοί οι εξακόσιοι που αυτή τη
στιγµή βρίσκονται στον αέρα; 

Επίσης, µας κάνει εντύπωση στο ΜέΡΑ25, κύριε Υπουργέ, ότι
δεσµεύεστε ότι στη µία από τις δύο εταιρείες που ο γνωστός
µπροστινός θα χωρίσει τα ναυπηγεία σε αυτή που θα ασχολείται
µε το Πολεµικό µας Ναυτικό, ότι οι σχέσεις εργασίας θα καθορι-
στούν κατόπιν συνεννόησης µε τους εργαζόµενους µέσα από
νέα συλλογική σύµβαση. Λαµπρά συγχαρητήρια. Χαιρόµαστε
πάρα πολύ. Ξέρετε πολύ καλύτερα από εµένα ότι ελάχιστοι ερ-
γαζόµενοι θα απασχοληθούν σε αυτό το τµήµα, στη µισή εται-
ρεία, στη µία από τις δυο που φτιάχνει ο κ. Ξενοκώστας. Οι
πολλοί θα πάνε στο εµπορικό, εκεί που φτιάχνονται εµπορικά κα-
ράβια. Εκεί, κύριε Υπουργέ, θέλω ακόµα µια απάντηση µια και
θα πάρετε τον λόγο, γιατί δεν δεσµεύεστε ότι οι σχέσεις θα διέ-
πονται από συλλογική σύµβαση εργασίας; Γιατί θέλετε να τους
αφήσετε µήπως έρµαια στα χέρια του µπροστινού κ. Ξενοκώστα;
Αναρωτιόµαστε.

Να πούµε λίγο για το ποιόν του, για το ποιος είναι αυτός ο άν-
θρωπος. Τα είπε η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος. Εδώ προκύπτει ένα θέµα που έχει συνολικό ενδιαφέρον.
Προκύπτει ότι αν κανείς υπογράψει µνηµόνιο, κύριε Πρόεδρε,
είναι έτσι. Δεν πάει να είναι αριστερός, δεν πάει να είναι δεξιός,
δεν πάει να είναι κεντρώος. Κοιτάξτε τι έγινε µε τον κ. Ξενοκώ-
στα, τον γνωστό µπροστινό για την αµερικανική κυβέρνηση αυτή
τη στιγµή, πιο πριν για κάποιους άλλους. Και τότε γι’ αυτούς
ήταν. Έτσι εµφανίστηκε ο κ. Ξενοκώστας. Τον παρουσίασαν στον
τότε Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα στα πλαίσια της Διεθνούς Έκ-
θεσης Θεσσαλονίκης ο Αµερικανός Υπουργός Εµπορίου κ. Ρος
και ο ανθύπατος Πάιατ. Ο ΣΥΡΙΖΑ του έδωσε τα Ναυπηγεία
Σύρου και τώρα η Νέα Δηµοκρατία του δίνει τα Ναυπηγεία Ελευ-
σίνας, συνεχίζοντας αγαστά το µνηµονιακό έργο. 

Ο άριστος ως προς τις δηµόσιες σχέσεις, κ. Ξενοκώστας έχει
δώσει σαφή δείγµατα γραφής, κύριε Γεωργιάδη. Να σας τα πω
µια στιγµή, να σας τα φρεσκάρω. Στο Ναυπηγείο Σύρου λοιπόν,
τη διαχείριση την έχουν µόνο οι εργολάβοι. Δεν υπάρχει κανείς
εργαζόµενος που να µην είναι εργολαβικός εργαζόµενος. Δεν
υπάρχουν βεβαίως συλλογικές συµβάσεις παρά µόνο ατοµικές.
Δικαιώµατα όπως, κύριε Γεωργιάδη, τριετίες, προϋπηρεσίες,
υπερωρίες, νυχτερινά έχουν πάει περίπατο, έχουν χαθεί. Τα ωρο-
µίσθια, κύριε Γεωργιάδη κυµαίνονται από 7 έως 10 ευρώ την ώρα
χωρίς υπερωρίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ να µου δώσετε ακόµα τρία
λεπτά για να ολοκληρώσω. Θα ολοκληρώσω σύντοµα. 

Ευχαριστώ πολύ όλες τις πτέρυγες που συναινούν. 
Κύριε Γεωργιάδη, αυτά είναι του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν τα χρεώνω σε

εσάς. Είναι τα βερεσέδια του ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά εσείς συνεχίζετε αγα-
στά το έργο. Να σας ενηµερώσω επίσης ότι κυριαρχεί ο εργο-
δοτικός συνδικαλισµός. Ξέρετε τι είναι αυτό, κύριε Γεωργιάδη;
Τα µέλη της διοίκησης του σωµατείου εργάζονται σε θέσεις κλει-
διά και ελέγχουν για λογαριασµό του εργοδότη τις προσλήψεις.
Τέτοια πράγµατα θα κάνει βέβαια και στα Ναυπηγεία της Ελευ-
σίνας. 
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Αφήνω αυτά τα θέµατα γιατί τα εξάντλησαν οι προλαλήσαντες,
θαυµάσια από τη µεριά µας ο κ. Κρίτων Αρσένης και ο Γραµµα-
τέας του κόµµατός µας. Περνάω στο κρισιµότατο ζήτηµα. Το
έθιξε ο κ. Χήτας αλλά έλειψε από τον Χήτα ένα νούµερο που είναι
καθοριστικό. Πράγµατι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η «MOTOR
OIL» δηλώνει αύξηση κερδών 465,99%. Η «MOTOR OIL» σηµαίνει
κάτι συγκεκριµένο. Σηµαίνει Βαρδής Βαρδινογιάννης. Η ΕΛΠΕ -
για να µη λέµε ονόµατα που δεν καταλαβαίνει ο κόσµος, σηµαίνει
Λάτσης- δηλώνει αύξηση κερδών 323,3%. Ξέρετε τι ξεχάσατε,
αγαπητέ συνάδελφε; Ποια είναι η δήλωση για τις αυξήσεις των
πωλήσεων. Αυτή είναι, αγαπητέ Υπουργέ, που εκθέτει ανεπανόρ-
θωτα την Κυβέρνησή σας. Οι αυξήσεις των πωλήσεων, λοιπόν,
του κ. Βαρδινογιάννη για να αυξήσει τα κέρδη του κατά 324%
ήταν 5,3%. Οι αυξήσεις των πωλήσεων του κ. Λάτση στην ΕΛΠΕ
για να αυξήσει τα κέρδη του 323% ήταν µείωση. Μειώθηκαν οι
πωλήσεις του αυτόν τον χρόνο κατά 10%. 

Πώς ελληνικέ λαέ, κατάφερε ο κ. Βαρδινογιάννης να βγάλει
500% παραπάνω και 400% ο κ. Λάτσης ενώ ο ένας έχασε 10%
από τον κύκλο εργασιών του, ελληνικέ λαέ και ο άλλος τον ανέ-
βασε µόνο κατά 5%; Επειδή αυτή η Κυβέρνηση µε αυτούς τους
Υπουργούς επιτρέπει σε αυτά τα δυο υπέροχα εθνικά καµάρια
µας –να µην τους ξαναβρίσω- να σε κατακλέβουν, ελληνικέ λαέ.
Και έχει το θράσος αυτή η κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε να κάνει
τι; Να εµφανίζεται αµέσως µετά και να λέει «σας αγαπώ, σας
δίνω 2 δισεκατοµµύρια τον µήνα για να σας επιδοτήσω γιατί δεν
θα τα βγάλετε πέρα µε αυτούς τους λογαριασµούς». Και δεν λέτε
στον ελληνικό λαό ότι τα παίρνετε από τις οικονοµίες του, αφού
από τις φορολογίες διαχειρίζεστε τα λεφτά του. Και δεν επιδο-
τείτε τον ελληνικό λαό, κύριε Γεωργιάδη. Γνωριζόµαστε καλά.
Επιδοτείτε τον κ. Λάτση, τον κ. Βαρδινογιάννη, τον κ. Μυτιληναίο,
τον κ. Περιστέρη και µία αµερικανική πολυεθνική. 

Την ίδια στιγµή, κύριε Γεωργιάδη -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- που κόπτεστε δήθεν για τα δικαιώµατα και θέλετε να
προστατεύσετε τους εργαζόµενους στην Ελευσίνα, στείλατε τα
ΜΑΤ να τσακίσουν, να σπάσουν στο ξύλο τους εργαζόµενους σε
µια βιοµηχανία της βορείου Ελλάδος, τη «ΜΑΛΑΜΑΤΙΝΑ» όταν
προσπάθησαν να σπάσουν τον απεργοσπαστικό µηχανισµό.
Έχουν κηρύξει απεργία, όπως έχουν δικαίωµα, προσπάθησαν να
εµποδίσουν το λεωφορείο που θα πήγαινε τους απεργοσπάστες,
τους σπάσατε στο ξύλο νοµίµως. Ξέρετε γιατί; Γιατί την απεργο-
σπασία στην Ελλάδα, ο κ. Χατζηδάκης, ο συνυπουργός σας, την
έκανε νοµιµότητα. Αυτό τον παραλογισµό. 

Φεύγοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι που νοµίζω µας αφορά
όλους. Αν στην Ελλάδα του 2022 στον 21ο αιώνα, όποιος κι αν
κυβερνούσε -κι εγώ να κυβερνούσα κι ο Βαρουφάκης- µπορεί να
πεθαίνει ένας γάιδαρος µε αυτόν τον τρόπο που είδαµε όλες
αυτές τις µέρες, …

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτές οι λέξεις να

διαγραφούν µε δική µου ευθύνη. Αν θέλετε να εκφράσετε µόνο
τον εαυτό σας, µπορείτε. Είπατε «όλοι εδώ µέσα». Διαγράψτε τις
λέξεις. Είναι κρίµα που απευθυνόσασταν στον ελληνικό λαό τόση
ώρα. Εγώ σας σεβάστηκα µέχρι ενός ορισµένου σηµείου.

Μην ανοίγετε το µικρόφωνο, παρακαλώ. Καθίστε, κύριε Γρη-
γοριάδη. 

Έχει επαναληφθεί αυτή η λέξη πριν από πολλά χρόνια, δυστυ-
χώς. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός για µια µικρή παρέµβαση. 
Καθίστε στη θέση σας, κύριε Γρηγοριάδη, και σκεφτείτε αυτά

που είπατε µόνο. Σκεφτείτε. Καθίστε, καθίστε, καθίστε! Αν θέλε-
τε, να ζητήσετε τον λόγο να πείτε ότι «ζητάω συγγνώµη και δια-
γράφονται όσα είπα». Μόνο µε αυτή την άποψη θα σας δώσω
τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πήρα τον λόγο για να απαντήσω σε αυτά που
άκουσα προηγουµένως, η αλήθεια είναι, για τα ναυπηγεία περισ-
σότερο, αλλά όπως εξελίχθηκε η συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, δεν
µπορώ να µην κάνω πρώτα ένα σχόλιο για τα τελευταία που
άκουσα.

Κύριε Κλέωνα Γρηγοριάδη, οφείλω να σας πω ότι πάντα, όταν

βλέπω ανθρώπους της Αριστεράς να κάνουν αυτά τα παραληρή-
µατα, σας θαυµάζω. Σας θαυµάζω! Μας κατηγορήσατε -και
εµένα προσωπικά- ως υπαλλήλους του Βαρδινογιάννη. Έτσι δεν
είναι; 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κυρίως του κ. Λάτση.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Είπατε και του κ. Βαρδινογιάννη και του κ.
Λάτση. Αν κάνουµε ένα απλό google search στη Wikipedia να
δούµε το βιογραφικό σας, έχετε παίξει σε σειρά, σε σήριαλ στο
«MEGA CHANNEL», ιδιοκτησίας τότε Βαρδινογιάννη, και στο
«STAR CHANNEL», ιδιοκτησίας Βαρδινογιάννη. Αν ένας από τους
δυο µας υπήρξε υπάλληλος του Βαρδινογιάννη, είσαι εσύ. 

Άρα, λοιπόν, το να έρχεσαι εδώ, µε καταθέσεις εκατοµµυρίων
στην τράπεζα, υπάλληλος του Βαρδινογιάννη, και να µας κάνεις
αυτό το παραλήρηµα πάει πολύ! Και ψυχοπονιάρης Αριστερός
και εκατοµµυριούχος και υπάλληλος του Βαρδινογιάννη και πο-
λέµιος του Βαρδινογιάννη, όλα µαζί δεν γίνονται, κύριοι! 

Η υποκρισία της Αριστεράς κάποτε θα τελειώσει και πια θα κα-
ταλάβετε ότι εµείς δεν σας φοβόµαστε. Όσα είπατε είναι όλα
µπούρδες και θα µείνει η φράση στα Πρακτικά. 

Ακούστε τώρα και γιατί είναι έτσι. Αποκαλέσατε τον κ. Ξενο-
κώστα «µπροστινό». Μπροστινό ποιου; Των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής; Είπατε ότι αποκρύψαµε από τον ελληνικό λαό ότι
είναι ενεχόµενες οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής στο σχέ-
διο. Το αποκρύψαµε; Δεν ξέρετε, κύριε ότι η «ONEX» είναι αµε-
ρικάνικη εταιρεία; Δεν ξέρετε, κύριε, ότι όταν κάναµε τα εγκαίνια
των Ναυπηγείων Σύρου -µε παριστάµενο και τον κ. Συρµαλένιο,
που είναι µπροστά σας- ήταν παρών και µίλησε ο τότε πρέσβης
των Ηνωµένων Πολιτειών, της Αµερικής, ο κ. Πάιατ; Δεν ξέρετε
ότι στα Ναυπηγεία Σύρου κυµατίζει και η αµερικανική σηµαία
µαζί µε την ελληνική; Έχει αποκρύψει κανένας ότι η «ONEX» είναι
αµερικανική εταιρεία; Έχουµε κανέναν λόγο, κύριε Κλέωνα Γρη-
γοριάδη, να αποκρύψουµε ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής
είναι εµπλεκόµενες στο σχέδιο;

Το ακριβώς αντίθετο. Έχω πει στη Βουλή -και αυτό θα κατα-
τεθεί και στο δικαστήριο- ότι τα χρήµατα τα βάζει η «DFC», δη-
λαδή ο κρατικός οργανισµός των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, για την υποστήριξη επενδύσεων αµερικανικών εται-
ρειών στο εξωτερικό και µάλιστα έκανα και ολόκληρη ανάλυση
του πώς, για να καταστεί αυτό εφικτό, υπήρξε τροπολογία που
ψηφίστηκε στο αµερικανικό κογκρέσο και από τα δύο κόµµατα,
για να µπορεί η «DFC» να βάλει τα χρήµατα αυτά στα Ναυπηγεία
Ελευσίνας. Αυτά τα έχουµε πει δηµόσια, έχει µιλήσει για αυτά ο
κ. Πάιατ, έχει µιλήσει ο κ. Τσούνης, ο νέος πρέσβης, είχε µιλήσει
ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας όταν είχε επισκεφθεί τον Λευκό
Οίκο µαζί µου επί προεδρίας Τραµπ, ξαναµίλησε τώρα που επι-
σκέφθηκε ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας τον Λευκό Οίκο επί
προεδρίας Μπάιντεν. Τι ακριβώς κρυφό υπήρξε, που ανακάλυψε
ο Ηρακλής Πουαρό - Κλέων Γρηγοριάδης; Για τω Θεώ! 

Άρα, λέµε -µε συγχωρείτε- αεριτζή έναν ιδιοκτήτη, τον πρώτο
µετά από τριάντα χρόνια, που έφτιαξε ένα µεγάλο ναυπηγείο που
λειτουργεί στην Ελλάδα; εσείς, βεβαίως, ως εκατοµµυριούχος,
δεν έχετε καταλάβει τι θα πει πείνα στη ζωή σας, γιατί γεννηθή-
κατε πλούσιος και µπράβο σας! Ξέρετε, όµως, ότι οι εργαζόµενοι
στη Σύρο έρχονταν και ζήταγαν δανεικά για να πληρώσουν το
ρεύµα για τα Χριστούγεννα; Και αν δεν πιστεύετε εµένα, σας ενη-
µερώνω ότι µε έχουν καλέσει, περιµένω να τους δω στο γραφείο
µου σε λίγο, είναι εδώ στο Σύνταγµα, αν θέλετε, τους φωνάζω
εδώ στη Βουλή, το Προεδρείο από τα Ναυπηγεία Σύρου που
έχουν έρθει οι συνδικαλιστές, οι εκλεγµένοι των εργατών της
Σύρου, για να πανηγυρίσουν το σηµερινό νοµοσχέδιο για την
Ελευσίνα. Λέτε, κύριε εκατοµµυριούχε, Κλέωνα Γρηγοριάδη, να
ξέρετε εσείς ο εκατοµµυριούχος ζάµπλουτος υποκριτής της Αρι-
στεράς καλύτερα τον πόνο των εργατών από τους ίδιους τους
εργάτες της Σύρου και δεν ντρέπεστε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, λοιπόν, όλα τα δάκρυα για τους εργάτες, φωνάξτε τους

εργάτες, αν έχετε ψυχή να σας τα πούνε, που είναι ακριβώς απέ-
ναντι από τη Βουλή τώρα.

Όσον αφορά το πόσοι διαδήλωσαν, ήρθαν επτά λεωφορεία.
Κάντε τους υπολογισµούς σας, πέντε επί επτά µας κάνει τριάντα
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πέντε. Και οι φωτογραφίες έχουν ανέβει και τα βίντεο και τα κα-
νάλια ήταν εκεί, όλοι. Τώρα, όµως, όταν πάτε πίσω στα παρά-
θυρα, είναι η διαδήλωση που κάνει το ΚΚΕ για τα ναυπηγεία. Για
πηγαίντε να δείτε πόσοι είναι. Τώρα, πηγαίντε να δείτε στο πα-
ράθυρο. Ψυχή δεν υπάρχει. 

Άρα, λοιπόν, αντί να πηγαίνετε µονίµως στις αριστερίστικες
φαντασιώσεις σας, που για κωµωδία καλές είναι, για σίριαλ
καλές είναι, αλλά για Βουλή πάνε πολύ, προσπαθήστε να νιώσετε
τον πόνο των πραγµατικών ανθρώπων που δώδεκα χρόνια αγω-
νιούν για τη δουλειά τους και σήµερα ήρθαν εδώ να πανηγυρί-
σουν, γιατί η δουλειά τους διασφαλίζεται και δεν διασφαλίζεται
ούτε µε τις εξυπνάδες σας ούτε µε τα εκατοµµύρια του λογαρια-
σµού σας, αλλά διασφαλίζεται µε τη δουλειά που κάναµε εµείς. 

Τα υπόλοιπα στην οµιλία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο επί προσωπικού; Επί πέντε λεπτά µε βρίζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα πάρετε τον λόγο.

Πριν πάρετε τον λόγο, θα ήθελα να σας πω ότι ο παραλληλισµός
σας ήταν ατυχής. Όλοι ζήσαµε αυτές τις µέρες αυτό το φρικτό
θέαµα µε αυτό το συµπαθέστατο ζώο, αλλά µόνο που µεταφέ-
ρατε τον παραλληλισµό εντός της Αιθούσης, αυτό ήταν απαρά-
δεκτο και διαγράφεται µε δική µου ευθύνη, όπως έχω το δικαίω-
µα.

Έχετε τον λόγο τώρα να πείτε ό,τι θέλετε. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Εποµένως, αν κατάλαβα καλά, κύριε

Πρόεδρε, διαγράφετε τη λέξη «γαϊδούρια». Αυτό είναι που δια-
γράψατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Που είπατε ότι είµα-
στε όλοι εδώ µέσα. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Μάλιστα. Δεν το είπα θέλοντας να
βρίσω τους συναδέλφους µου και εµένα προσωπικά. Το είπα,
διότι έχουµε την πολιτειακή ευθύνη για το επίπεδο που συµπερι-
φέρονται οι πολίτες της χώρας µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όπως λέγεται και
όπως ακούγεται, κύριε Γρηγοριάδη, είναι. Ο πολίτης δεν έχει
διερµηνέα. Ακούει, βλέπει, κρίνει, συγκρίνει.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ασκείτε το δικαίωµά σας, το οποίο
σέβοµαι και σας ευχαριστώ πολύ για τη συνεργασία. 

Αγαπητέ, κύριε Γεωργιάδη, ξεκινήσατε λέγοντας για παραλή-
ρηµα. Δεν ξέρω. Έχετε καθόλου επίγνωση του πώς ακούγεστε
και πώς φαίνεστε όταν κινείστε; Γιατί πραγµατικά δεν ήµουν πα-
ραληρηµατικός. Είπα τις απόψεις µου λίγο γρήγορα, όπως είπε
ο αγαπητός φίλος κ. Λιβανός, αλλά όχι ουρλιάζοντας και όχι σε
υστερία. Ας περάσουµε στην ουσία και ας δούµε ένα-ένα τα
πράγµατα. 

Δεν υπήρξα, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, ποτέ στη ζωή µου ούτε
για µία µέρα υπάλληλος κανενός τηλεοπτικού καναλιού. Ήµουν
σε όλες τις συνεργασίες µου συνεταίρος, που σηµαίνει ότι είµαι
ένας καλλιτέχνης ελεύθερος -δεν ξέρω αν σας πειράζει που
υπάρχει ελευθερία ακόµα στη χώρα- ο οποίος έχει το δικαίωµα
να κάνει συµβόλαια, στα οποία ήµουν ισότιµος µε τα αφεντικά
σας. Με τον κ. Βαρδινογιάννη και τον κ. Λάτση, όταν δούλευα
στα κανάλια τους, εγώ είχα ισότιµη σχέση καθώς ήµουν συνεταί-
ρος τους. Έχω τα συµβόλαια και µπορώ να σας τα παραδώσω. 

Το δεύτερο που έχω να πω είναι: Παρακολουθούµαι τόσο
στενά από την ΕΥΠ προσωπικά, ώστε ξέρετε την περιουσία µου;
Γιατί εγώ, ενώπιον του ελληνικού λαού το δηλώνω και ενώπιον
υµών του ιδίου, κύριε Πρόεδρε, ότι έµαθα από εσάς -και δια-
ψεύδω µε φοβερό γέλιο- το ότι είµαι εκατοµµυριούχος. Δεν
υπήρξα ποτέ εκατοµµυριούχος, κύριε Υπουργέ. Δεν είµαι ούτε
και τώρα και δεν µε απασχόλησε ποτέ και το να γίνω πλούσιος,
γιατί έχω άλλες αξίες στη ζωή µου. 

Έχω να σας πω, επίσης, κύριε Υπουργέ, που είπατε ότι «κό-
πτοµαι για τους καηµένους τους εργάτες, ενώ είµαι εκατοµµυ-
ριούχος και πάντα χορτάτος» ότι σας έλειψε µια συνεδρίαση,
λίγο πριν κλείσει η Βουλή, που εξήγησα ενδελεχώς ότι για ενά-
µιση χρόνο, εµένα, την αδελφή µου και τη µητέρα µου, όταν οµοϊ-
δεάτες σας -συγγνώµη για την έκφραση, αλλά έχετε υπάρξει
οµοϊδεάτες τους- είχαν κλείσει τον πατέρα µου, ναύαρχο εν απο-
στρατεία σήµερα του Πολεµικού Ναυτικού, στη φυλακή γιατί αν-

τιστάθηκε στη χούντα των συνταγµαταρχών, τότε µας τάιζε για
ενάµιση χρόνο…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): …(Δεν ακούστηκε)

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ναι, ξέρω, ξέρω, σας έτσουξε το
«οµοϊδεάτες σας», αλλά τι να κάνουµε, υπάρχει και η προϊστορία
του καθενός µας, κύριε Γεωργιάδη. Ξέρει ο κόσµος ποιος τον
κοροϊδεύει ψιλό γαζί, ξέρει ο κόσµος ποιος δίνει την ψυχή του
και την καρδιά του γι’ αυτόν. 

Και θα κλείσω, λέγοντάς σας τα εξής: Πήγατε πολύ έξυπνα να
περιπλέξετε την κατάσταση για την επένδυση. 

Κύριε Γεωργιάδη, ήµουν σαφής και δεν θα την γλιτώσετε τόσο
εύκολα από το δόκανο. Πιαστήκατε µόνος σας. Μας είπατε διά-
φορα πράγµατα, που είναι όλα άσχετα.

Μου εξηγείτε, αν θέλετε -σας ξαναρωτάω-, γιατί µέσα στο σχέ-
διο νόµου σας, που τόσες σελίδες έχει, δεν αναφέρεται πουθενά
ότι ο πραγµατικός επενδυτής είναι η κυβέρνηση των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής; Τι επιχείρηµα είναι αυτό, ότι ο κρατικός
οργανισµός, ο οποίος ενισχύει ιδιωτικές εταιρείες, ενίσχυσε και
αυτή; Με τέτοια επιχειρήµατα πάτε να κοροϊδέψετε τον λαό; 

Επίσης, σας ενηµερώνω ότι τα αφεντικά σας, ο κ. Λάτσης και
ο κ. Βαρδινογιάννης –αποδεικνύεται, εγώ δεν το λέω έτσι επειδή
σας µισώ, σας συµπαθώ κιόλας αν θέλετε να ξέρετε, γιατί µου
αρέσουν οι τύποι που έχουν θεατρική προσωπικότητα- επιδο-
τούνται από εσάς, κύριε Υπουργέ, µε 2 δισεκατοµµύρια το µήνα,
τα οποία τα δίνετε σε εµάς για να τα δίνουµε σε αυτούς. Ενώ τι
µπορείτε να κάνετε; Μπορείτε να βγάλετε «χθες» τη χώρα από
το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, έχετε κάθε δικαίωµα, δεν είναι ευ-
ρωπαϊκή υποχρέωσή σας! Αλλά είναι τα αφεντικά σας! Δεν µπο-
ρείτε να αντιταχθείτε στα αφεντικά σας, γιατί είναι τα αφεντικά
σας. Ο κόσµος το ’χει τούµπανο κι εσείς κρυφό καµάρι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο και µετά την παρέµβασή σας, κλείνουµε, ώστε να συ-
νεχιστεί ο κατάλογος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν χρειάζεται καµµία ΕΥΠ να σας παρακο-
λουθήσει. Μπορείτε να ξεφύγετε από το σύνδροµο καταδίωξης
που έχετε. Διαβάζω τις ανακοινώσεις του «πόθεν έσχες» και σας
συγχαίρω για το «πόθεν έσχες» σας.

Έρχοµαι λοιπόν τώρα στο τελευταίο που είπατε για να κατα-
λάβετε γιατί δυστυχώς δεν κάνετε γι’ αυτή τη θέση. Λέτε «δίνετε
2 δισεκατοµµύρια στα αφεντικά σας», υπονοώντας ότι τα 2 δισε-
κατοµµύρια που η Κυβέρνηση πήρε απόφαση να δώσει για το
ρεύµα, πηγαίνει στα ελληνικά πετρέλαια και στην «MOTOR OIL».
Μπορείτε να καταλάβετε τη διαφορά µεταξύ του πετρελαίου και
των πετρελαιοειδών, της βενζίνης, του αργού και οτιδήποτε άλλο
βγάζει το διυλιστήριο µε το ρεύµα; Είστε εκτός πραγµατικότη-
τας! Ζείτε στον δικό σας κόσµο! Μπερδέψατε το ρεύµα µε το πε-
τρέλαιο! Τι κουβέντα να κάνει κάποιος στα σοβαρά µε τον Κλέω-
να Γρηγοριάδη, ο οποίος εξελέγη πλούσιος ων -µη λέτε δεν
είστε, γιατί είστε-, είναι Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου
και δεν έχει καταλάβει τη διαφορά µεταξύ του ρεύµατος και του
πετρελαίου!

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λέει ψέµατα! Να
γραφτεί στα Πρακτικά, θα του κάνω µήνυση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Άρα λοιπόν, θα σας έλεγα για άλλη µία
φορά…

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Είναι ντροπή να λέτε ψέµατα! Είµαι
δισεκατοµµυριούχος;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ναι κύριε, το «πόθεν έσχες» σας είναι πολύ
υψηλότερο των εργατών της Σύρου. Και αν θέλετε, να σας κάνω
και µία πρόβλεψη.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Είναι ντροπή να λέτε ψέµατα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Να σας κάνω και µία πρόβλεψη. Θέλετε να
ανταλλάξετε την περιουσία σας µε κάποιον εργάτη της Σύρου;

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Θέλω µε εσάς!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 19049



και Επενδύσεων): Με µένα! Την αλλάζω την περιουσία µου!
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Θέλω µε εσάς!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Την αλλάζω µε εσάς την περιουσία µου! Και
την περιουσία µου και την κλινική του πατέρα σου. Άστα αυτά σε
εµένα!

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Θέλω µε εσένα! Δέχεσαι; Δέχεσαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ξαναλέω, λοιπόν. Είσαι ζάµπλουτος µπροστά
στους εργάτες της Σύρου και παίζεις µε τον πόνο τους. Γιατί;
Διότι είσαι υποκριτής της Αριστεράς.

Άρα, αφήστε τα κόλπα σε µένα. Εγώ δεν σας φοβάµαι. Αυτή
είναι η διαφορά µου.

Και ξέχασα να πω κάτι, κύριε Πρόεδρε. Επειδή είπε «για τις
ιδέες που εσείς αγαπούσατε» -δεν ξέρω πώς ακριβώς το είπε-
και επειδή εγώ δεν ανέχοµαι τέτοια, µεταξύ των δύο µας, µε τη
δηµοκρατία είµαι εγώ, όχι εσύ. Εσύ είσαι κοµµουνιστής, εσένα
σου αρέσει ο ολοκληρωτισµός. Εµένα µου αρέσει η ελευθερία.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Πού το ξέρεις;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Από το κόµµα που είσαι.
Λοιπόν, άκου τώρα. Ο αείµνηστος πατέρας µου στη χούντα

ήταν φυλακή. Δεν περιµένω εσένα να µου κάνεις µαθήµατα για
τη χούντα. Το κατάλαβες;

Ευχαριστώ.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να ηρεµήσουµε. Δεν

µπορεί να συνεχιστεί άλλο αυτό. 
Ο κ. Μπουτσικάκης έχει τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Μα, δεν γίνεται, κύριε Πρόεδρε. Δεν

έχετε το δικαίωµα να το κάνετε αυτό!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Δρίτσα, θέλετε

κάτι; Είστε δικηγόρος, συνήγορος; Τι είστε;
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Είναι Βουλευτής! 
Έχω δικαίωµα να κάνω τρεις παρεµβάσεις, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μπουτσικάκη,

έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Για να ευ-

θυµήσουµε και να κλείσουµε την προηγούµενη κουβέντα, νοµίζω
ότι µε είκοσι έξι ακίνητα κι εγώ πλούσιος θα ήµουν... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο καθένας να προσέ-
χει τα λόγια του για να µη δηµιουργεί…

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: …και εκα-
τοµµυριούχος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης
και η Νέα Δηµοκρατία ανέλαβαν τη διακυβέρνηση της χώρας,
έθεσαν βασικούς πυλώνες τις επενδύσεις, την ανάπτυξη και τον
προσανατολισµό στην υγιή επιχειρηµατικότητα, επιχειρηµατικό-
τητα που θα φέρει νέες θέσεις εργασίας και ευηµερία στις τοπι-
κές κοινωνίες. 

Η συµφωνία, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα, εξυγίανσης των
Ναυπηγείων της Ελευσίνας, κάνει αυτό ακριβώς. Ενεργοποιεί και
θέτει νέες υγιείς βάσεις, µια σηµαντική, γόνιµη και κοµβική επέν-
δυση, µια επένδυση που θα έχει αντίκτυπο σε ολόκληρη την
εθνική οικονοµία.

Αφήνουµε, λοιπόν, τις χρόνιες καθυστερήσεις στο παρελθόν.
Προσκόµµατα που εµπόδισαν την υλοποίησή της και λειτούργη-
σαν αρνητικά για την κοινωνία, τους εργαζόµενους και τους
επενδυτές µένουν οριστικά στο περιθώριο.

Η ιστορία των Ναυπηγείων Ελευσίνας από ένδοξη έχει κατα-
λήξει σε πολύπαθη. Σήµερα αντιµετωπίζουµε µια εντελώς προ-
βληµατική κατάσταση, που έχει αντίκτυπο στην εθνική και τοπική
οικονοµία, στην κοινωνία της περιοχής, στους εργαζόµενους και
τις οικογένειές τους. Συσσώρευση χρεών, παύση πληρωµών, µη-
δενική σχεδόν εργατική παραγωγή συνθέτουν την εικόνα των
ναυπηγείων έως σήµερα. Η κατάσταση αυτή επιλύεται µόνο
µέσω δύο δρόµων: είτε µε την ολική παύση λειτουργίας των ναυ-
πηγείων και την πτώχευση µε καταστροφικές συνέπειες για
όλους τους εµπλεκόµενους είτε µε τη λύση της εξυγίανσης. 

Το νοµοθετικό πλαίσιο που συζητάµε, ουσιαστικά εξουσιοδοτεί
τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων να εκπροσωπεί το ελ-
ληνικό δηµόσιο ως βασικό πιστωτή των ναυπηγείων, προκειµένου
να επιτευχθεί η συµφωνία εξυγίανσης. Η επίτευξη της συµφω-
νίας είναι ζωτικής και στρατηγικής σηµασίας. Αποτελεί µια τερά-
στια πρόκληση για τα επόµενα χρόνια. 

Η Κυβέρνησή µας δεν είναι διατεθειµένη να ακολουθήσει πο-
λιτικές που θα καταδικάσουν την ευρύτερη περιοχή σε τέλµα.
Πρόκειται για µια πρόκληση ανάπτυξης και ευηµερίας για όλο
τον ελληνικό λαό.

Η συµφωνία προβλέπει την άµεση επένδυση 170 εκατοµµυ-
ρίων δολαρίων, τη διασφάλιση όλων των υφιστάµενων θέσεων
εργασίας, την καταβολή των οφειλών και των αποζηµιώσεων ύ-
ψους 41 εκατοµµυρίων, τη δηµιουργία νέων, χιλίων τετρακοσίων
θέσεων εργασίας και επιπλέον έσοδα ύψους 1,1 δισεκατοµµυ-
ρίου για το ελληνικό δηµόσιο και περισσότερο από 1,6 δισεκα-
τοµµύριο για την ελληνική οικονοµία.

Είναι ένα πραγµατικά µεγαλόπνοο σχέδιο. Μιλάµε ουσιαστικά
για την αναγέννηση της ναυτικής βιοµηχανίας στη χώρα. Δεν γί-
νεται να είµαστε η πρώτη ναυτιλιακή δύναµη στον κόσµο και να
µην υπάρχουν ναυπηγεία µε εγκαταστάσεις για ελλιµενισµό και
δεξαµενισµό των πλοίων. 

Τα τελευταία χρόνια στα µικρά και µεγάλα προβλήµατα όλοι
οι Έλληνες συνειδητοποιούµε πόσο σηµαντικό είναι να υπάρχει
οργανωµένο κράτος. Η τεράστια επιτυχία της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας και προσωπικά του Κυριάκου Μητσοτάκη
ήταν να νιώσουν οι Έλληνες πολίτες ότι το κράτος είναι εδώ, ένα
κράτος φιλικό στους πολίτες, στις επενδύσεις, ένα κράτος που
σέβεται, τιµά και προστατεύει τον εργαζόµενο. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι µια συµφωνία πρότυπο για το
πώς πρέπει να διασφαλίζονται τα συµφέροντα του δηµοσίου, η
ανάπτυξη της οικονοµίας, η προστασία του περιβάλλοντος και
για το πώς θωρακίζονται τα συµφέροντα των εργαζοµένων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ οι
επενδυτικοί δείκτες θύµιζαν πολικές θερµοκρασίες. Κατά τη δια-
κυβέρνησή σας η επιχειρηµατικότητα διώχθηκε, λοιδορήθηκε και
συκοφαντήθηκε. Και έρχεστε πάλι σήµερα να ορθώσετε λόγο
απόλυτης άρνησης, χωρίς ουσιαστικές προτάσεις. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο βάζει ξανά σε τροχιά έναν από τους
βασικούς πυλώνες της ναυπηγικής βιοµηχανίας. Παράλληλα,
διατηρείται µεγάλος αριθµός δραστηριοτήτων, εξυπηρετούνται
τα συµφέροντα της εθνικής µας άµυνας, µε την κατασκευή, την
επισκευή και τη συντήρηση πλοίων του πολεµικού ναυτικού. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα αποτελεί µια
συµφωνία εθνικής σηµασίας. Έτσι κάνουµε πράξη άλλη µία από
τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις. Αναδεικνύουµε την Ελλάδα σε
ασφαλή επενδυτικό προορισµό. 

Είναι, λοιπόν, εξαιρετικά σαφές σε όλους -εκτός από την Αντι-
πολίτευση- ότι πρόκειται για µία συµφωνία µε ξεκάθαρο αναπτυ-
ξιακό και συγχρόνως ισχυρό κοινωνικό πρόσηµο. Αλλά κυρίως
για να ακουστούν όλα αυτά και για να µπορούµε να τα τεκµηριώ-
νουµε, θα µπορούσαµε πάρα πολύ εύκολα να βγούµε έξω και να
δούµε τους εργαζόµενους, οι οποίοι στηρίζουν, παρακαλούν και
µε πανό εµφανίζονται να ζητούν σύσσωµοι από το Κοινοβούλιο
να ψηφίσει υπέρ της συµφωνίας αυτής. Η τοπική κοινωνία παρα-
καλεί το ίδιο και ζητάει να ψηφιστεί από όλες τις πτέρυγες του
Κοινοβουλίου αυτή η συµφωνία, έτσι ώστε να διασφαλιστούν και
οι παλαιότερες θέσεις εργασίας, αλλά να δηµιουργηθούν και και-
νούργιες. 

Καλό θα ήταν να σταµατήσετε να µην παίρνετε ενεργή θέση
για το πώς πρέπει να υπάρχει ανάπτυξη στη χώρα. Το παρόν, το
οποίο προτίθεστε να ψηφίσετε να το κάνετε επιτέλους µε ένα
ηχηρό «ναι», για να βοηθήσετε τους ανθρώπους αυτούς.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Γιάννης Λοβέρδος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε συνάδελφε, στην ανταλλαγή θα πάρω
το σπίτι στη Μύκονο;
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ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Θα συνεχιστεί πολύ αυτό, κύριε Πρό-
εδρε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν έχω δώσει µικρό-

φωνο σε κανέναν, ούτε στον Υπουργό ούτε σε εσάς. Αν θέλετε,
πείτε τα οι δυο σας.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Αλλάζετε περιουσίες; Να δώσουµε
τα χέρια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Λοβέρδο, πάρ-
τε τον λόγο για να µην αρχίσουµε πάλι.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Απολαµβάνω
πάρα πολύ τις παρεµβάσεις και τις οµιλίες του αγαπητού µου
φίλου Κλέωνα Γρηγοριάδη, όµως, πρέπει να πω ότι, µολονότι τα
γαϊδούρια είναι συµπαθέστατα τετράποδα και τα αγαπώ πάρα
πολύ, µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα υπάρχουν άνθρωποι µε τα ελατ-
τώµατά τους και τα προτερήµατά τους, όπως όλοι οι άνθρωποι.
Κι αν θαυµάζω ένα προτέρηµα στα γαϊδούρια, αυτό είναι η υπο-
µονή τους. Και πραγµατικά χρειάστηκε να επιδείξουµε γαϊδου-
ρινή υποµονή για να αντιµετωπίσουµε αυτά τα οποία ακούσαµε
πριν από λίγο.

Θέλω, επίσης, να διευκρινίσω και κάτι άλλο. Εµείς επιδιώκουµε
τις επενδύσεις των Αµερικανών. Η Αµερική είναι µια πολύ µεγάλη
φίλη και σύµµαχος χώρα από την οποία χρειαζόµαστε και επι-
διώκουµε να έχουµε όσο το δυνατόν περισσότερες επενδύσεις.
Δεν καταλαβαίνω ποιο είναι το πρόβληµα. Εσείς έχετε µείνει µάλ-
λον στη λογική του εµφυλίου πολέµου και βλέπετε τους Αµερι-
κανούς ως δυνάστες της χώρας. Δεν είναι. Είναι σύµµαχοι και
φίλοι.

Επίσης, θέλω να πω και κάτι άλλο, επειδή το άκουσα. Τα ΕΛΠΕ
και η «MOTOR OIL» είναι δύο πολύ µεγάλες ελληνικές επιχειρή-
σεις και µάλιστα εξαγωγικές επιχειρήσεις, διυλίζουν πετρέλαιο
και το επαναεξάγουν. Και χαιρόµαστε που υπάρχουν αυτές οι µε-
γάλες επιχειρήσεις, ούτως ώστε να ενισχύεται η ελληνική οικο-
νοµία. Άλλο πράγµα η διύλιση πετρελαίου, άλλο πράγµα η
παραγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος που γίνεται µε φυσικό αέριο.
Αυτά να τα διευκρινίζουµε γιατί πολλές φορές σε αυτή την Αί-
θουσα, πράγµατι, χρειάζεσαι γαϊδουρινή υποµονή για να τα βγά-
λεις πέρα.

Όσον αφορά αυτό που ακούστηκε περί µπροστινών και πισι-
νών, εµείς δεν ασχολούµαστε ούτε µε µπροστινούς ούτε µε πι-
σινούς!

Ασχολούµαστε µε τη σηµαντικότερη επένδυση από όλες, η
οποία γίνεται σήµερα και επικυρώνεται µε το νοµοσχέδιο που ψη-
φίζεται σήµερα από την Ολοµέλεια της Βουλής, για τη σωτηρία
και την επανεκκίνηση των Ναυπηγείων της Ελευσίνας. Οµολογώ
ότι δεν καταλαβαίνω για ποιον λόγο γίνεται όλη αυτή η συζήτηση
και έχουµε φτάσει να είναι 5 το απόγευµα από τις 10 το πρωί και
ακόµα να συζητάµε για ένα θέµα το οποίο έπρεπε να είχε ήδη
κλείσει και να ήταν αυτονόητο. Και ποιο είναι αυτό το θέµα; Ότι
αυτό το νοµοσχέδιο πρέπει να ψηφιστεί από όλους. Δεν καταλα-
βαίνω τις ενστάσεις που υπάρχουν. Τι θέλετε; Να µην ψηφιστεί
το νοµοσχέδιο και να κλείσουν τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας;
Διότι αυτό θα συµβεί αν δεν ψηφιστεί το νοµοσχέδιο αυτό.

Εµείς θέλουµε να επανεκκινήσει το ναυπηγείο και να σωθούν
οι θέσεις εργασίας και αυτό θέλουν και οι εργαζόµενοι, γι’ αυτό
για πρώτη φορά -και αυτό έχει προκαλέσει σοκ στην αριστερή
συνδικαλιστική νοοτροπία- οι εργαζόµενοι στηρίζουν ένα τέτοιο
νοµοσχέδιο. Δεν έχει ξαναγίνει. Γι’ αυτό έχει προκαλέσει «κοκοµ-
πλόκο» στους Αριστερούς. Δεν ξέρουν πώς να το διαχειριστούν.
Πρώτη φορά τους συµβαίνει.

Με το νοµοσχέδιο αυτό γίνεται µια µεγάλη τοµή για να σωθούν
οι θέσεις εργασίας. Μέσα στην επόµενη τριετία θα υπάρξουν χί-
λιες τετρακόσιες νέες θέσεις εργασίας στα Ναυπηγεία Ελευσί-
νας. Μέσα στην επόµενη πενταετία το ελληνικό δηµόσιο θα
κερδίσει από φόρους και εισφορές 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ.
Άµεσα θα γίνουν 100 εκατοµµύρια δολάρια επενδύσεις. Και, βέ-
βαια, θα κατευθυνθούν προς τους προµηθευτές και την εγχώρια
βιοµηχανία 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ. Όλα αυτά τα στοιχεία από
µόνα τους αρκούν για να µας δώσουν να καταλάβουµε γιατί το
νοµοσχέδιο αυτό είναι πολύ σηµαντικό και πρέπει να υπερψηφι-
στεί από όλους.

Δεν καταλαβαίνω τη στάση της Αντιπολίτευσης που λέει
«παρών». Γιατί; «Παρών» σηµαίνει ότι δεν συµµετέχω, ότι δεν
θέλω να πάρω απόφαση. Άρα σηµαίνει ότι είστε εναντίον; Τέλος
πάντων.

Η υπόθεση των Ναυπηγείων Ελευσίνας είναι µια θλιβερή υπό-
θεση και σε µεγάλο βαθµό η ιστορία των ναυπηγείων είναι η ιστο-
ρία της κατάντιας αυτής της χώρας τις τελευταίες δεκαετίες που
µας οδήγησε στη χρεοκοπία του 2010, εξαιτίας των γραφειοκρα-
τικών αγκυλώσεων και των συνδικαλιστικών υπερβολών, των κοµ-
µατικών ιδεοληψιών, της λογικής του βολέµατος στο δηµόσιο.
Τα Ναυπηγεία Ελευσίνας είναι µια µικρογραφία αυτού που συ-
νέβη σε ολόκληρο το ελληνικό κράτος και που οδήγησε το 2010
στην καταστροφή και στη χρεοκοπία της Ελλάδας. Και αντί να
µάθουµε από τα λάθη που έγιναν, συνεχίζουµε την ίδια κατά-
σταση και τώρα, δηλαδή να λέµε πράγµατα τα οποία δεν ισχύ-
ουν. 

Τα ναυπηγεία είχαν χρεοκοπήσει από τη δεκαετία του 1980,
για να είµαστε ρεαλιστές. Το είπε και προηγουµένως ο Μπάµπης
Παπαδηµητρίου που ήταν µέλος του διοικητικού συµβουλίου. Ξέ-
ρετε, όταν άρχισε η διαδικασία της ιδιωτικοποίησης των Ναυπη-
γείων της Ελευσίνας το 1991 - 1992 επί κυβερνήσεως Κωνστα-
ντίνου Μητσοτάκη ο πρώτος επενδυτής σ’ αυτή την υπόθεση
ήταν η οικογένεια Περατικού. Εγώ ήµουν συµµαθητής και παιδι-
κός φίλος του Περατικού. Όταν µου τηλεφώνησαν να µου πουν
ότι θα αγοράσουν τα Ναυπηγεία Ελευσίνας οµολογώ ότι τους
απάντησα: «Προσέξτε πάρα πολύ, διότι µε τις νοοτροπίες που
υπάρχουν µάλλον θα καταστραφείτε οικονοµικά αν τα πάρετε»,
όπως και συνέβη. Δυστυχώς, δεν ήξερα, και ακόµη µένει ανοιχτή
πληγή µέσα µας, ότι θα υπήρχε η δολοφονία του Περατικού. Τον
οποίο Περατικό κάποιοι τον έλεγαν τότε -γιατί εγώ θα το θυµίζω
πάντα- «πειρατικό», επειδή πήγε να εξυγιάνει µια επιχείρηση η
οποία είχε ήδη χρεοκοπήσει και στην οποία οι διοικητικοί υπάλ-
ληλοι ήταν περισσότεροι από τους εργάτες. Ήταν υπερδιπλάσιοι
οι διοικητικοί υπάλληλοι από τους εργάτες. Και έπαιρναν για να
φανταστείτε το 1992 επίδοµα κανονικότητας, δηλαδή ότι πήγαι-
ναν κάθε µέρα στην εργασία τους. Έπαιρνες επίδοµα γι’ αυτό. 

Με αυτές τις νοοτροπίες χρεοκόπησε η Ελλάδα το 2010, αγα-
πητές φίλες και φίλοι. Και τώρα πάµε να το σώσουµε. Πάµε να
κάνουµε ένα νέο ξεκίνηµα, ώστε να µπορέσει και το ναυπηγείο
να αποτελέσει πηγή ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας και οι
εργαζόµενοι, που είναι σκληρά εργαζόµενοι εργάτες, να µπορέ-
σουν να κρατήσουν τη δουλειά τους και να µην υποστούν τις συ-
νέπειες όλων αυτών των λαθών που έγιναν στο παρελθόν. 

Και αντί σε αυτό το νοµοσχέδιο να λέµε «µπράβο» στον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη -γιατί έγινε σε υψηλότατο επίπεδο, καθώς ο
ίδιος ο Κυριάκος Μητσοτάκης έβαλε πλάτη για να γίνει αυτή η
επένδυση και στην Ελευσίνα και στον Σκαραµαγκά, που κι εκεί
θέλουν να το κλείσουν, κι εκεί υπάρχουν δυνάµεις που θέλουν
να σταµατήσουν την επένδυση στο Σκαραµαγκά- αντί, λοιπόν, να
πουν «µπράβο» και στον Κυριάκο Μητσοτάκη και στον Άδωνι και
στον Νίκο Παπαθανάση, τους δύο καλούς µου φίλους που έβα-
λαν πολύ µεγάλη πλάτη για να γίνει αυτό το νοµοσχέδιο πραγ-
µατικότητα, λένε άλλα λόγια να αγαπιόµαστε.

Αυτό εµείς δεν µπορούµε να το επιτρέψουµε. Η Ελλάδα γύ-
ρισε σελίδα, γίνεται ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος µε φιλε-
λεύθερο προσανατολισµό, µε τρόπο ούτως ώστε να αναπτυχθεί
η ελληνική οικονοµία. Και µέσα σε αυτό τον κυκεώνα των τερά-
στιων προβληµάτων που αντιµετωπίζει η Ευρώπη ολόκληρη,
εµείς θα σταθούµε όρθιοι και θα το αντιµετωπίσουµε, γιατί αυτό
είναι το χρέος µας απέναντι στην πατρίδα, απέναντι στο κοινω-
νικό σύνολο. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μέχρι να έρθει στο
Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, θέλει να κάνει µια µικρή παρέµβαση ο εισηγητής
του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Τριάντα δευτερό-

λεπτα, κύριε Πρόεδρε. 
Βλέπουµε στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις το εξής: Μιλάµε για
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τους εργαζόµενους. Πράγµατι απεξαρτήθηκε η οποιαδήποτε
αµυντική συµφωνία σε επίπεδο ναυπηγείων µε το Πολεµικό Ναυ-
τικό από την εξόφληση των εργαζοµένων, αλλά βάζετε 30% εµ-
προσθοβαρώς αποπληρωµή επί του συνόλου και το υπόλοιπο
70% για την εξόφληση των εργαζοµένων αναφέρεται ότι θα συν-
τελεστεί µετά την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης των µεταβιβάσεων,
ανεξαρτήτως αµυντικών προγραµµάτων. 

Εντάξει µε την απεξάρτηση από τα αµυντικά προγράµµατα,
αλλά τι θα πει «µετά την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης»;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Έτσι είναι και…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Το ξέρετε ότι ακό-
µα στη Σύρο, τέσσερα χρόνια µετά, δεν έχει συντελεστεί η µε-
ταβίβαση; Άρα τι θα γίνει εδώ; Θα έχουµε τέτοια παράταση στην
αποπληρωµή; Το λέω γιατί είναι καλό σε αυτές τις περιπτώσεις
να υπάρχει ένα βέβαιο χρονικό γεγονός, ένα πλαίσιο, ένα κατ’
ελάχιστον, παραδείγµατος χάριν, η διετία, να υπάρχει κάτι, να
αναγραφεί κάτι. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Οι εργαζόµενοι το αποφάσισαν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, έγινε κατα-

νοητό.
Κύριε Σαντορινιέ, έχετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πάντως το θέµα που έθεσε ο εισηγητής µας είναι ένα πάρα

πολύ σοβαρό ζήτηµα, γιατί πολλά εξαρτώνται τελικά από τη µε-
ταβίβαση των µετοχών και ξέρετε αυτό είναι λίγο αβέβαιο. Μερι-
κές φορές µπορεί να αποτελέσει ένα αβέβαιο µέλλον. Είναι πολύ
πιθανό, δηλαδή, να έχουµε προβλήµατα τελικά στην εξόφληση,
για παράδειγµα, των εργαζοµένων, όπως έθεσε ο εισηγητής µας,
αλλά και στην εξόφληση και άλλων οφειλών του ναυπηγείου,
γιατί -όπως επεσήµανε ο εισηγητής µας- ακόµα στη Σύρο δεν
είχε ολοκληρωθεί η µεταβίβαση. 

Άρα, αν έχουµε µπροστά µας µία διαδικασία για την ολοκλή-
ρωση της δικαστικής διαµάχης και την ολοκλήρωση της συµφω-
νίας, καταλαβαίνετε πόσο µακριά µπορεί να πάει αυτό. Παρ’ όλα
αυτά οι διορθώσεις που έχουν γίνει, έχουν γίνει προς τη θετική
κατεύθυνση και αυτό το έχουµε χαιρετίσει, κύριε Υπουργέ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα ήθελα να ξεκινήσω την
τοποθέτησή µου µέσα από το γενικότερο πλαίσιο στο οποίο βρί-
σκεται σήµερα η χώρα, γιατί -ξέρετε- δεν νοµοθετούµε εν κενώ
αυτή τη στιγµή. Η σηµερινή συγκυρία στη χώρα µας έχει δύο ση-
µαντικά χαρακτηριστικά. Το µεγαλύτερο πρόβληµα, το οποίο
ανέφερε και ο Υπουργός σε τοποθέτησή του, είναι το ζήτηµα της
ακρίβειας, το οποίο αντιµετωπίζουν σήµερα οι επιχειρήσεις και
οι πολίτες στο σύνολό τους 

Η ακρίβεια δεν είναι, ξέρετε, ένα φυσικό φαινόµενο. Η ακρίβεια
έχει να κάνει µε τις πολιτικές που υπάρχουν και η οποία οδηγείται
σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό από το ενεργειακό κόστος. Και µπο-
ρεί σήµερα να λέει η Κυβέρνηση για το ενεργειακό κόστος: «Τι
να κάνουµε, ρε παιδιά; Σε όλη την Ευρώπη συµβαίνει αυτό»,
όµως η πραγµατικότητα είναι ότι σαν χώρα είµαστε πρώτοι σε
αύξηση του ενεργειακού κόστους για τις επιχειρήσεις και τρίτοι
σε αύξηση του ενεργειακού κόστους για τα νοικοκυριά. 

Άρα κάτι δεν πάει καλά στη χώρα µας. Δεν µπορεί να είµαστε
στις πρώτες θέσεις διαρκώς και µάλιστα στις πρώτες θέσεις αρ-
νητικά, γιατί δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική πολιτική παρέµβα-
σης στο κόστος της ενέργειας, καµµία ουσιαστική πολιτική
παρέµβασης, είτε πλαφόν στη χονδρική τιµή είτε πλαφόν στη λια-
νική τιµή. Έχει αναφερθεί µια σειρά από προτάσεις, προκειµένου
να µπορέσει να ελεγχθεί αυτό το πρόβληµα. 

Αναφέρθηκε και πριν από λίγο από τον κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη
το εξής. Όταν βλέπουµε, για παράδειγµα, στις χώρες της Ιβηρι-
κής -οι οποίες έκαναν όµως µια κεντρική ρήξη µε τη γενικότερη
ευρωπαϊκή πολιτική- να είναι 200 ευρώ σήµερα το ρεύµα και 670
ευρώ στη χώρα µας, αυτό σηµαίνει ότι κάτι πηγαίνει λάθος, γιατί
οι χώρες της Ιβηρικής διεκδίκησαν και αποσύνδεσαν την τιµή του
ρεύµατος από το φυσικό αέριο και αυτό θα έπρεπε να το είχαµε
κάνει και εµείς ως χώρα της Νότιας Ευρώπης. Δυστυχώς δεν πή-

γαµε µαζί µε τις χώρες της Ιβηρικής να διεκδικήσουµε αυτό το
αυτονόητο, αλλά ακολουθήσαµε το ευρύτερο ρεύµα και ακούµε
σήµερα ότι ο Πρωθυπουργός θα το προτείνει. 

Λίγο καθυστερηµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγο κα-
θυστερηµένα θα το προτείνει. Πλέον µας έχει «πάρει η µπάλα».
Έχει φτάσει τόσο ψηλά το ρεύµα και για πόσο θα συνεχιστούν
οι επιδοτήσεις; Για πόσο καιρό θα υπάρχει το αποθεµατικό από
το ΕΤΜΕΑΡ και από τις υπηρεσίες κοινωνικής ωφέλειας; Για
πόσο καιρό θα µπορεί ο κρατικός προϋπολογισµός να επιδοτεί
την αισχροκέρδεια συγκεκριµένων, οι οποίοι αυτή τη στιγµή κερ-
δίζουν σηµαντικά ποσά και αυτά τα σηµαντικά ποσά φαίνονται
και από το ταµείο που εφαρµόστηκε, όταν ήδη τον Ιούλιο το επι-
πλέον ποσό, το οποίο συγκεντρώθηκε από τις υπερβάσεις, είναι
500 εκατοµµύρια; Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πόσα έχει χάσει ο ελ-
ληνικός λαός από το γεγονός ότι δεν παρεµβαίνει η ελληνική Κυ-
βέρνηση στο κόστος ενέργειας. 

Εποµένως είναι κρίσιµο σήµερα να συζητήσουµε για το κόστος
της ενέργειας αλλά και για τον πληθωρισµό. Είναι κρίσιµο και
γιατί ακούµε από όλους «ξέρετε, µην ανησυχείτε, θα τα λύσει τα
προβλήµατα ο τουρισµός». Μα, η πραγµατικότητα, κύριε συνά-
δελφε, που είστε και από τις Κυκλάδες, είναι η εξής. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι επιχειρήσεις µας, οι επιχειρήσεις
των νησιών µπορεί όντως να έχουν υψηλή απόδοση αυτή την πε-
ρίοδο, όµως έχουν και υψηλότατα κόστη. Έχει αυξηθεί σηµαν-
τικά το κόστος των πρώτων υλών, έχει αυξηθεί σηµαντικά το
εργατικό κόστος, έχει αυξηθεί σηµαντικά το κόστος των επιχει-
ρήσεων προκειµένου να µπορέσουν να λειτουργήσουν και στο
τέλος, όταν θα γίνει το ταµείο, δεν ξέρω αν αυτό θα είναι θετικό.
Μακάρι να είναι θετικό, γιατί δύο χρόνια οι επιχειρήσεις αυτές
ταλαιπωρήθηκαν πάρα πολύ. Εδώ θα είµαστε πραγµατικά και
εγώ εύχοµαι να είναι θετικό το ταµείο. 

Από εκεί και πέρα όµως αυτό που βλέπουµε -το δεύτερο µε-
γάλο ζήτηµα που έχουµε στη χώρα µας- είναι ότι βρισκόµαστε
εν µέσω ενός σηµαντικού σκανδάλου κατά της δηµοκρατίας, το
οποίο είναι πάρα πολύ ουσιαστικό, όσο και αν προσπαθείτε να
το υποβαθµίσετε. Είναι µια ουσιαστική δηµοκρατική εκτροπή η
οποία αναδεικνύει τον τρόπο µε τον οποίο θέλετε να κυβερνή-
σετε τη χώρα. 

Έχετε στήσει ένα επιτελικό παρακράτος παρακολούθησης των
πάντων. Και ενώ λεηλατήσατε τη χώρα, λεηλατήσατε το κράτος,
λεηλατήσατε τα δηµόσια ταµεία, προσπαθείτε ουσιαστικά να
ελέγξετε την ενηµέρωση, αλλά να ελέγξετε και τους πολιτικούς
σας αντιπάλους και τους δηµοσιογράφους που αναδεικνύουν
αυτά τα ζητήµατα, διότι αντιλαµβάνεστε ότι πλέον δεν µπορεί
άλλο να κρατηθεί αυτή η κατάσταση, δεν µπορεί άλλο να επιβιώ-
σει αυτό το καθεστώς που στήνετε.

Αυτό το καθεστώς είναι πολύ συγκεκριµένο και θέλετε να το
διασφαλίσετε µέσα από αντιθεσµικές µεθόδους. Και µη µας λέτε
ότι δεν γνωρίζατε. Προφανώς και γνωρίζατε και γνώριζε ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός. Το ότι σήµερα λέει ο Πρωθυπουργός ότι δεν
γνώριζε είναι, θα έλεγα, προφάσεις εν αµαρτίαις. 

Όµως να πάµε και στο νοµοσχέδιο. Η Ελλάδα µας είναι η
πρώτη ναυτιλιακή δύναµη στον κόσµο. Αυτό δεν συνάδει µε τη
ναυπηγική βιοµηχανία, η οποία δυστυχώς καρκινοβατεί τα τελευ-
ταία χρόνια. Υπάρχει ένας ισχυρός ανταγωνισµός από τις γειτο-
νικές χώρες, όπως είναι η Τουρκία και η Κροατία. 

Η Ελλάδα χρειάζεται µια ισχυρή ναυπηγική βιοµηχανία και
όπως γνωρίζετε, ένα από τα πρώτα στοιχήµατα που έβαλε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν η αναδιάταξη της ναυπηγικής βιοµηχανίας στη χώρα
µας. Αυτό το κάναµε τόσο µε τις προσπάθειές µας για την ανά-
ταξη του Ναυπηγείου της Σύρου όσο και µε το µνηµόνιο συνερ-
γασίας το οποίο υπογράψαµε. 

Μάλιστα όπως γνωρίζετε -το έχετε αναφέρει και εσείς, κύριε
Υπουργέ- το µνηµόνιο συνεργασίας που υπέγραψαν οι Υπουργοί
µας, ο Αλέκος Φλαµπουράρης και ο Βαγγέλης Αποστόλου, µε τη
«ONEX» για την ανάταξη του Ναυπηγείου της Ελευσίνας, θα
έλεγε κανείς ότι είναι ο προποµπός της σηµερινής διαδικασίας. 

Όµως στην πραγµατικότητα, εγώ θα σας υπενθυµίσω, κύριε
Υπουργέ, ότι το σύνολο των προσπαθειών µας δεν πέρασε από
την ελληνική Βουλή. Ακούσαµε από εσάς να λέτε και πολύ
σωστά, όταν το είπατε, ότι εδώ υπάρχει µια µεγάλη διαγραφή
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χρέους σε ό,τι αφορά το Πολεµικό Ναυτικό κυρίως και γι’ αυτόν
τον λόγο θέλετε να περάσει από τη Βουλή. Όµως ακούσαµε από
τον Υπουργό Άµυνας ότι δεν υπάρχει καµµία διαγραφή χρέους. 

Τελικά, θα µας εξηγήσετε τι γίνεται; Και µη µου λέτε αυτά για
τις παρούσες αξίες και τις µέλλουσες αξίες. Πόσο είναι σήµερα
το χρέος και πόσο είναι αυτό που ουσιαστικά θα πληρώσει η εται-
ρεία; Αυτό που είναι σίγουρο ότι θα πληρώσει η εταιρεία, µε
βάση αυτά που µας φέρατε, είναι 20 εκατοµµύρια. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Από τα 140 εκατοµµύρια. Περιµένω µια πειστική
απάντηση. Εύχοµαι, κύριε Υπουργέ, να έχουµε µία πειστική απά-
ντηση. 

Επανέρχοµαι στο ότι ουσιαστικά µε καθυστέρηση τριών ετών
έρχεται αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία. Προφανώς και δεν
αποτελεί την οριστική λύση, αλλά ουσιαστικά αποτελεί την
έναρξη µιας διαδικασίας για την εξυγίανση. Πρόκειται για µια νο-
µοθετική διαδικασία η οποία σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό είναι
µια διαδικασία που πρώτη φορά βλέπουµε στο Κοινοβούλιο. Συ-
νήθως κυρώνουµε συµβάσεις εδώ πέρα. Όµως, τώρα συζητάµε
για το πώς θα γίνει µία συµφωνία και, µάλιστα, µια συµφωνία που
δεν έχουµε στα χέρια µας. Μάλιστα, στο άρθρο 2 λέτε ότι «"εν-
δεικτικά" και όχι "περιοριστικά" η συµφωνία θα περιέχει τα ακό-
λουθα». Ενδεικτικά και όχι περιοριστικά. Μπορεί και να µην περιέ-
χει τα ακόλουθα. 

Τελικά, τι ερχόµαστε σήµερα να ψηφίσουµε; Μία είναι η βεβαι-
ότητα. Αυτό που ερχόµαστε να ψηφίσουµε είναι την εξουσιοδό-
τηση προς το πρόσωπο του κυρίου Υπουργού να κάνει οποιαδή-
ποτε συµφωνία θέλει µε βάση τη δικαιολογία ότι αυτό είναι πρό-
σφορο για την εξυγίανση των ναυπηγείων. 

Εποµένως θα έλεγε κανείς ότι αυτό που καλούµαστε να ψηφί-
σουµε έχει πάρα πολλές αβεβαιότητες και µόνο µία βεβαιότητα,
την εξουσιοδότηση προς τον κύριο Υπουργό. 

Ακόµα και οι διορθώσεις, που πολύ σωστά έγιναν διορθώσεις
σε ό,τι αφορά κυρίως τους εργαζόµενους, -και εγώ θέλω να επι-
κροτήσω το γεγονός ότι ο κύριος Υπουργός αποδέχτηκε τις προ-
τάσεις που έγιναν από την Αντιπολίτευση, και από το δικό µας
κόµµα, προς διασφάλιση των εργαζοµένων- είναι υπό την αίρεση
της τελικής συµφωνίας του πιστωτή, του αναδόχου, της «ONEX»
δηλαδή, και του Υπουργείου. Και ακόµα και αυτό υπό την αίρεση
της δικαστικής διαδικασίας, η οποία θα δώσει την τελική λύση. 

Άρα, λοιπόν, σήµερα στην πραγµατικότητα δεν ψηφίζουµε την
τελική λύση. Ψηφίζουµε απλά µία εξουσιοδότηση η οποία πιθα-
νόν ενδεικτικά και όχι περιοριστικά µπορεί να περιέχει µια σειρά
από ρυθµίσεις οι οποίες αναφέρονται στο νοµοσχέδιο. 

Γι’ αυτόν τον λόγο άλλωστε, κύριε Υπουργέ, εµείς καταθέσαµε
και µια τροπολογία µε την οποία ζητάµε από εσάς τουλάχιστον,
πριν να κατατεθεί στο δικαστήριο η τελική συµφωνία, να ενηµε-
ρωθεί το Σώµα για το ποια είναι τελικά αυτή η συµφωνία που
υπογράφεται και θα κατατεθεί στο δικαστήριο. Θεωρούµε ότι
αυτό είναι µια ελάχιστη εγγύηση για να γνωρίζει ο ελληνικός
λαός µέσω των οργάνων της Βουλής τελικά πού πηγαίνουµε µε
τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Εποµένως, κύριε Υπουργέ, αυτό που λέµε εµείς είναι ότι θέ-

λουµε κάτι το οποίο πραγµατικά να αποτελεί λύση για τα Ναυ-
πηγεία της Ελευσίνας, γιατί πραγµατικά εµείς νοιαζόµαστε για
τη ναυπηγική βιοµηχανία της χώρας, νοιαζόµαστε για τη ναυτιλία
της χώρας. Και, εποµένως, θέλουµε απτές αποδείξεις ότι θα µπο-
ρέσουµε να έχουµε µια ουσιαστική λύση για τα ναυπηγεία και όχι
µια εικαζόµενη λύση η οποία τελικά µένει στη δική σας βούληση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, τώρα θα ακολουθήσει ο κ. Φόρτωµας. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Αντιπρόεδρος κ. Μπούρας, ο οποίος
µπήκε στη θέση του κ. Χαρίτση. Αµέσως µετά θα λάβει τον λόγο
η κ. Γιαννακοπούλου και αµέσως µετά την κ. Γιαννακοπούλου
θέλει ο Υπουργός να παρέµβει. 

Σωστά, κύριε Υπουργέ; Θέλετε να µιλήσετε αµέσως µετά το
ΠΑΣΟΚ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Και µετά πόσοι είναι, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μετά είναι
άλλοι τρεις. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ας τελειώσουν οι Βουλευτές. Τέσσερις
είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, αφού
θέλει ο κύριος Υπουργός να µιλήσει µετά το ΠΑΣΟΚ, τι να κά-
νουµε εµείς; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μπορεί να χρειαστεί να µιλήσω δεύτερη
φορά. Να υπάρχει αυτή η δυνατότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καλώς. 
Κύριε Φόρτωµα, έχετε τον λόγο. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας τα βάλουµε

πρώτα σε µια σειρά, µιας και ακούσαµε πάρα πολλά. 
Η χώρα µας αποτελεί την πρώτη δύναµη, όπως είπαν και πάρα

πολλοί συνάδελφοι, της παγκόσµιας ναυτιλιακής βιοµηχανίας.
Αλλά δεν διαθέτει δικές της καθαρά λειτουργικές υποδοµές, µε
αποτέλεσµα πλοία να πηγαίνουν για διάφορες επισκευές και στη
γειτονική Τουρκία αλλά και στην Κροατία και στη Ρουµανία. 

Τα ελληνικά Ναυπηγεία Σκαραµαγκά, τα Ναυπηγεία Ελευσίνας
αλλά και τα Ναυπηγεία Νεωρίου Σύρου διάγουν τη δική τους πο-
ρεία, η οποία έχει πολλά να µας διηγηθεί. 

Τα τελευταία χρόνια αυτές οι µονάδες έχουν έρθει αντιµέτω-
πες µε διάφορα σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα. Όµως, η ανά-
ληψη των σωστών πολιτικών, κυρίως εκ µέρους της Κυβέρνησης,
έχει καταφέρει να τα καταστήσει ξανά βιώσιµα, όπως έχει γίνει,
παραδείγµατος χάριν, για το Νεώριο της Σύρου. 

Έτσι, λοιπόν, το ίδιο καλούµαστε να κάνουµε και σήµερα για
τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας, να εξυγιάνουµε τον όµιλο, να δια-
σώσουµε τα διάφορα δεδουλευµένα των εργαζοµένων, αλλά και
να διαφυλάξουµε τις θέσεις εργασίας. Κυρίως, όµως, να προ-
ωθήσουµε την ανάπτυξη, δίνοντας σηµαντική ώθηση και στην
απασχόληση και την οικονοµία της ευρύτερης περιοχής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να ψηφί-
σουµε το σχέδιο εξυγίανσης των Ναυπηγείων Ελευσίνας και είναι
ο µοναδικός τρόπος για να παραµείνουν ανοικτά τα ναυπηγεία
και να λυθεί το τεράστιο πρόβληµα των διαφόρων οφειλών τους.
Και ήταν προσωπική απόφαση και του Κυριάκου Μητσοτάκη,
αλλά κυρίως προσπάθεια του Υπουργείου συνολικά αυτό το
οποίο έχουµε σήµερα µπροστά µας. 

Σήµερα, λοιπόν, καλούµαστε να λάβουµε µια σηµαντική από-
φαση, αλλά και µία ευθύνη κυρίως ιστορική. Πρέπει, λοιπόν, να
λάβει ισχυρή ψήφο εµπιστοσύνης από την Ολοµέλεια. Ζητάµε
την ευρεία συναίνεση, καθώς διακυβεύονται µεγάλα χρηµατικά
ποσά µε αυτό το όλο σχέδιο. Άλλωστε, το έχει τονίσει κατά κόρον
ο Υπουργός και στην επιτροπή. 

Πρόκειται για ένα σχέδιο κυρίως εξασφαλισµένης χρηµατοδό-
τηση, ένα φιλόδοξο business plan, καθώς οι διάφορες στρατη-
γικές συµφωνίες που έχει εξασφαλίσει ο όµιλος «ONEX», αλλά
και οι διάφορες σηµαντικές επενδύσεις που θα πραγµατοποιήσει
θα φέρουν τα Ναυπηγεία Ελευσίνας σε µια από τις υψηλότερες
θέσεις στον τοµέα παγκοσµίως. 

Το έργο της «ONEX» είναι γνωστό σε όλους, αφού έχει ανα-
λάβει και διαχειρίζεται και το Νεώριο της Σύρου µε απόλυτη επι-
τυχία. Στη Σύρο έγινε, αλλά και γίνεται ένα πολύ σηµαντικό και
σπουδαίο έργο. Στο Νεώριο αυτή τη στιγµή οι θέσεις έχουν τρι-
πλασιαστεί, καθώς έχουµε και ικανοποιηµένους εργαζόµενους
και την εφοπλιστική κοινότητα ικανοποιηµένη, η οποία και το στη-
ρίζει. Επίσης, οι διάφορες επενδύσεις έχουν αφήσει ένα εξαιρε-
τικά θετικό αποτύπωµα και στην τοπική κοινωνία. 

Από την έναρξή της µέχρι σήµερα η επένδυση έχει βληθεί µε
διάφορες σκιές από µία µερίδα κρατικιστική της Αντιπολίτευσης.
Παρ’ όλα αυτά, συνεχίζει το έργο της και µάρτυρας για όλα αυτά
είναι και η τοπική κοινωνία της Σύρου. 

Παρ’ όλα αυτά αποτελεί νόµιµο, αλλά και δηµοκρατικό δι-
καίωµα κάθε φυσικού και νοµικού προσώπου, όταν έχει βάναυσα
συκοφαντηθεί, να απευθύνεται στη δικαιοσύνη. Και µιλάµε για
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έναν επιχειρηµατικό όµιλο, την «ONEX», που έχει συµβάλει κα-
θοριστικά στην ανάπτυξη του τόπου, αλλά φυσικά και της Σύρου. 

Έτσι, λοιπόν, έχουµε κάθε λόγο να εµπιστευόµαστε την «O-
NEX», τον επιχειρηµατικό αυτόν όµιλο, και είµαστε βέβαιοι ότι
αντίστοιχα σηµαντικό έργο θα επιτελέσει και στα Ναυπηγεία της
Ελευσίνας. Και τα δύο αυτά ναυπηγεία θα µπορούν να εξυπηρε-
τούν άνω των διακοσίων πενήντα πλοίων ετησίως. Ήδη εκατό
εξυπηρετεί το Νεώριο. 

Το µεγάλο διακύβευµα για τον κλάδο, κύριε Υπουργέ, είναι
σύντοµα να είναι σε πλήρη λειτουργία και οι τρεις µονάδες οι
οποίες υπάρχουν σήµερα στη χώρα, δηλαδή και του Νεωρίου και
της Ελευσίνας αλλά και του Σκαραµαγκά. 

Με το σχέδιο, λοιπόν, αυτό τι πετυχαίνουµε; Διασφαλίζουµε
τις υπάρχουσες θέσεις εργασίας. Επιστρέφονται οφειλές, αλλά
και αποζηµιώσεις. Δηµιουργούνται νέες θέσεις εργασίας. Δια-
σφαλίζεται η όλη βιωσιµότητα τόσο του ναυπηγείου όσο και των
εργαζοµένων. Φυσικά, εξασφαλίζονται επιπλέον έσοδα και για
το ελληνικό δηµόσιο και τέλος ενισχύουµε και την ελληνική οικο-
νοµία. 

Ακούσαµε στις επιτροπές διάφορα από την Αντιπολίτευση πως
δεν διασφαλίζονται πλήρως τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.
Παρέστη στην ακρόαση και ο πρόεδρος των εργαζοµένων και
διέψευσε καθοριστικά, αποδεικνύοντας ότι το σχέδιο έχει γίνει
αποδεκτό από το 99,7% των εργαζοµένων συνολικά. Κι αυτό γιατί
δεν αντιλαµβάνονται ότι είναι ο µόνος τρόπος για να σωθούν τα
ναυπηγεία. Συγκεκριµένα, µε το σχέδιο αυτό οι εργαζόµενοι συ-
νολικά θα λάβουν 41 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή όλα τα δεδου-
λευµένα και τις αποζηµιώσεις, ενώ σε περίπτωση µη ολοκλή-
ρωσης θα λάβουν µόλις 2 εκατοµµύρια ευρώ. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς τι επιθυµούµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Σήµερα επιλέγουµε την όλη διασφάλιση και των δικαιω-
µάτων, αλλά και των µεταρρυθµίσεων και για την επιχείρηση,
αλλά και για τους εργαζόµενους. Επιλέγουµε την ανάπτυξη, την
αναγέννηση, την πρόοδο, αλλά και την ενσωµάτωση της οικονο-
µίας στις παγκόσµιες αλυσίδες παραγωγής. Εάν οι δεκαετίες
στρέβλωσης του ανταγωνισµού συνεχιστούν χωρίς συνεχή αντί-
δραση, κυρίως σε εθνικό, αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, οι
απώλειες για τη χώρα ίσως καταστούν µη αναστρέψιµες στα
επόµενα χρόνια.

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο ταράζουµε τα λιµνάζοντα
νερά και µπαίνουµε δυναµικά στην ενεργό δράση διεκδικώντας
µια ανταγωνιστική θέση για τη χώρα και στη διεθνή αγορά. Είναι
οξύµωρο η χώρα µε την ισχυρότερη ναυτιλία παγκοσµίως να στε-
ρείται των υποδοµών για την υποστήριξη του στόλου της. Θέ-
λουµε, λοιπόν, και επιδιώκουµε ο όλος κλάδος να δυναµιτίσει την
όλη κατάσταση. 

Η Ελλάδα µπορεί να επανατοποθετηθεί στη διεθνή αγορά ναυ-
πήγησης µέσα από ένα τέτοιο µοντέλο λειτουργίας, µε συγκε-
κριµένο σχέδιο, µε κανόνες, αλλά κυρίως µεθοδολογία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Όπως είπαµε τώρα έχει τον λόγο ο Αντιπρόεδρος κ. Μπούρας,
αµέσως µετά η κ. Γιαννακοπούλου και µετά ο Υπουργός. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, που έχουµε µια πολύ µακρά κοινο-
βουλευτική πορεία, ειλικρινά νιώθω ιδιαίτερη χαρά και ικανοποί-
ηση και είναι µία από τις ευτυχέστερες στιγµές της κοινοβουλευ-
τικής µου διαδροµής γι’ αυτό που σήµερα καλούµαστε να ψηφί-
σουµε. Και το λέω αυτό γιατί µέχρι την τελευταία εκλογή ήµουν
ο µοναδικός Βουλευτής στη Δυτική Αττική µετά τον χωρισµό σε
Ανατολική και Δυτική και ειλικρινά ζω την πορεία των Ναυπηγείων
Ελευσίνας για πάρα πολλά χρόνια. 

Πρέπει να σας πω ότι ειλικρινά αυτό που είδα σήµερα έξω από
τη Βουλή είναι η πρώτη φορά που το βλέπω. Εδώ έχουµε διαρ-
κώς πορείες, διαµαρτυρίες για να µην ψηφίσουµε κάτι ή για να
αλλάξουµε κάτι. Και σήµερα, πράγµατι, είχαµε τους εργαζόµε-
νους απ’ έξω. Δεν είχαµε εφοπλιστές. Δεν ξέρω αν έχει γίνει
µπλέξιµο. Είχαµε τους εργαζόµενους µιας πολύ σηµαντικής πε-

ριοχής, περήφανης, αλλά φτωχής, µε ανθρώπους που στηρίζουν
τη δυτική Αττική και στηρίζουν και το 40%, κύριοι Υπουργοί, του
εθνικού πλούτου. Γιατί στη δυτική Αττική είναι εγκατεστηµένες
όλες οι µεγάλες βιοµηχανίες, επιχειρήσεις και πραγµατικά µία
από αυτές είναι και τα Ναυπηγεία Ελευσίνος. 

Δεν θα χρειαζόταν να πω τίποτα ίσως και θα καταθέσω µόνο
την επιστολή, για όποιον συνάδελφο δεν την πήρε, του σωµα-
τείου των εργαζοµένων.

(Στο σηµείο αυτό ο Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αθανάσιος
Μπούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φαντάζοµαι να δέχεστε τον συνδικαλισµό και να µην τον θεω-
ρείτε αλά καρτ. Γιατί πραγµατικά αυτό που συµβαίνει είναι το
εξής. Το 99,7%, δηλαδή επί συνόλου πεντακοσίων ενενήντα επτά
εργαζοµένων, οι πεντακόσιοι ογδόντα εννιά στηρίζουν αυτή τη
διαδικασία. Ειλικρινά, εγώ θα ήµουν ευτυχής να ήταν όλοι Νέα
Δηµοκρατία, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι. Θα ήµουν πάρα πολύ
ευτυχής και δεν θα χρειαζόταν να τρέξω. Είναι, όµως, όλων των
κοµµάτων, όλων των αποχρώσεων. 

Πραγµατικά, θα µου επιτρέψετε -έχω το δικαίωµα, γιατί ειλι-
κρινά, δεν είναι εδώ ο Γιάννης Λοβέρδος, αυτή την περίοδο τη
ζω από την περίοδο του Περατικού, τότε ήµουν Νοµάρχης Δυτι-
κής Αττικής και ξέρω όλη την εξέλιξη και το ξέρετε και εσείς, κύ-
ριοι Υπουργοί- να θυµίσω ότι κάθε φορά προήδρευα µάλιστα,
ανά τρίµηνο, εδώ, µετά από αγώνα πολλών ηµερών και εβδοµά-
δων µε τους Υπουργούς, προκειµένου να εξασφαλίζονται κάθε
τρίµηνο περίπου 3 εκατοµµύρια ευρώ για να πάρουν έναντι αυτοί
οι εργαζόµενοι, που έχουν οικογένειες, που έχουν παιδιά, που
έχουν σπουδές, που έχουν τα πάντα και βρίσκονται µε ένα πενι-
χρό εισόδηµα. Δεν το θυµάστε, αλήθεια, αυτό; Δεν θυµάστε ότι
κάθε τρίµηνο κι εσείς ψηφίζατε εδώ, προκειµένου να συνεχιστεί
αυτή η κατάσταση; 

Εγώ θέλω µε την ευκαιρία αυτή να θυµίσω κι άλλα πράγµατα.
Το 2010 ξεκίνησαν τα πρώτα προβλήµατα στην επιχείρηση αυτή.
Το 2012 ξέρετε πόσα καταβάλλονταν σε κάθε εργαζόµενο; Κα-
ταβάλλονταν 100 ευρώ κάθε µήνα. Με αυτά ζούσαν. Να τα ξέ-
ρετε. Το 2013, µε παρέµβαση του τότε Πρωθυπουργού -κι εγώ
είχα την ευτυχή συγκυρία να είµαι Γενικός Γραµµατέας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας- µε την κυβέρ-
νηση Σαµαρά - Βενιζέλου δόθηκαν 25 εκατοµµύρια, από τα οποία
οι εργαζόµενοι πήραν τα 11 εκατοµµύρια και έγινε µερική εξό-
φληση των δεδουλευµένων από τα έτη 2010 έως 2013. Στη συ-
νέχεια, για να µη σας κουράζω µε αυτά, άρχισαν αυτά τα ανά
τρίµηνο ποσά, τα οποία θυµάστε, κύριε Κεγκέρογλου, -κι εσείς
τα στηρίζατε και όλοι µας- προκειµένου να τακτοποιούνται οι ερ-
γαζόµενοι. 

Είπα στην αρχή ότι πράγµατι όταν ο Πρωθυπουργός της
χώρας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, έκανε την τελική του προεκλο-
γική οµιλία στην Ελευσίνα, ήµουν δίπλα του, γιατί ήµουν ο µονα-
δικός τότε Βουλευτής Δυτικής Αττικής. Με ρώτησε, έξω από τη
γενική πολιτική -γιατί ως υποψήφιος Πρωθυπουργός ήρθε εκεί-
ποια είναι τα µεγαλύτερα θέµατα τα οποία πρέπει να θίξει. Του
είπα δύο. Πρώτον, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ πριν από λίγους µήνες είχε κάνει
το Κέντρο Υγείας Μεγάρων σαν δηµόσια υπηρεσία. Κατήργησε
την εικοσιτετράωρη λειτουργία του και την επτά ηµερών λειτουρ-
γία και το έκανε να λειτουργεί Δευτέρα µε Παρασκευή 8.00’ µε
14.00’. Ναι, όπως το λέω. Και µάλιστα ο κ. Ξανθός τότε δεν µας
άνοιγε ούτε την πόρτα. Εµένα προσωπικά. 

Και, δεύτερον, είπα ότι είναι και το µεγάλο θέµα των Ναυπη-
γείων Ελευσίνας, το οποίο και εξήγγειλε.

Και εγώ είµαι ευτυχής σήµερα, γιατί τους πρώτους κιόλας
µήνες του 2019 το Κέντρο Υγείας Μεγάρων επαναλειτούργησε
σε εικοσιτετράωρη βάση και επταήµερη εργασία και -τα ξέρει ο
κ. Τσίπρας, τα ζει, είναι Βουλευτής στην περιοχή- µε αυτό το νο-
µοθέτηµα λύεται το καυτό και χρονίζον θέµα των Ναυπηγείων
Ελευσίνας. 

Μήπως δεν ξέρετε ότι γι’ αυτό το θέµα έχουν πάρει αποφάσεις
τα τοπικά δηµοτικά συµβούλια και το Δηµοτικό Συµβούλιο των
Μεγάρων, όπου από τους είκοσι επτά οι είκοσι έξι ψήφισαν υπέρ.
Είναι όλοι Νέα Δηµοκρατία; Δεν είναι. Δεν ξέρω, µήπως είναι
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όλοι, που εκπροσωπούν τίποτα µεγάλα συµφέροντα; Όχι, εκπρο-
σωπούν τους εργαζόµενους της περιοχής, που αγωνιούν για το
αύριο. 

Θέλω ειλικρινά, αφού ευχαριστήσω τον Πρωθυπουργό γι’ αυτή
την οριστικοποίηση της επίλυσης του θέµατος, να ευχαριστήσω
ιδιαίτερα τους δύο παριστάµενους Υπουργούς και τον Άδωνι Γε-
ωργιάδη και τον Νίκο Παπαθανάση, µε τους οποίους εγώ και όλοι
µας οι Βουλευτές της Δυτικής Αττικής είχαµε διαρκείς επαφές. 

Επίσης, θέλω να ευχαριστήσω από αυτό το Βήµα και τους ερ-
γαζόµενους, όλους τους εργαζόµενους, που πράγµατι είχαν την
υποµονή αλλά και την επιµονή όλα αυτά τα χρόνια να αντέξουν
όλη αυτή τη δυσκολία. Και σήµερα, ναι, είµαι ευτυχής. Εγώ τους
είδα σήµερα στην πλατεία -όσοι µπορέσατε πήγατε- και τους
βλέπω και κάθε µέρα.

Και, για να µην καταχραστώ τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, εγώ
δεν χρειάζεται να πω και να αιτιολογήσω πλεονεκτήµατα του νο-
µοσχεδίου, αρκεί να τονίσω µόνο τι βιώνουν µέχρι σήµερα. Σα-
ράντα εκατοµµύρια ευρώ και πλέον είναι τα χρέη προς τους
εργαζόµενους σήµερα. Αυτό είναι αλήθεια; Έτσι είναι. Εγκατά-
λειψη των εγκαταστάσεων, οι οποίες για να καταστούν λειτουρ-
γικές χρειάζονται πάνω από τριακόσια εκατοµµύρια. Ανοίγω και
µια παρένθεση. Με έπαιρναν εµένα οι εργαζόµενοι όλα αυτά τα
χρόνια προκειµένου να πάρω την ΕΥΔΑΠ να µην τους κόψει το
νερό! Δεν ξέρω αν καταλαβαίνετε. Και αν δεν πιστεύετε εµένα,
όλοι σας έχετε εκπροσώπους συνδικαλιστές που ανήκουν στον
χώρο του καθενός. Μειώνονταν συνεχώς οι εργαζόµενοι. Τα
χρέη σήµερα ανέρχονται στα 450 εκατοµµύρια.

Και τι κάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο; Άµεση επένδυση 170 εκα-
τοµµυρίων δολαρίων, οφειλές και αποζηµιώσεις για τους εργα-
ζόµενους περίπου 41 εκατοµµύρια ευρώ, διασφάλιση όλων των
θέσεων εργασίας, περίπου εξακοσίων, που είναι σήµερα και επι-
πλέον έσοδα για το ελληνικό δηµόσιο, τα οποία ανέρχονται στο
1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Ενίσχυση της ελληνικής οικονοµίας
µε 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ. Δηµιουργία µέσα στην τριετία
άλλων χιλίων τετρακοσίων θέσεων εργασίας, έτσι ώστε ο συνο-
λικός αριθµός των εργαζοµένων να φτάσει τις δύο χιλιάδες. Ανά-
πτυξη των σχολών µαθητείας και κυρίως ζωντάνια σε µια περιοχή
που κρατάει τη βιοµηχανική περιοχή της χώρας, αναζωογονών-
τας ένα σηµαντικό ναυπηγείο που έχει εκλεκτούς εργαζόµενους
µε πολύ µεγάλη εµπειρία, µε καταπληκτικές γνώσεις και τα λέω
υπεύθυνα και µετά λόγου γνώσεως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Γ’ Αντιπροέδρου της Βουλής) 

Ενώ είµαι πάρα πολύ ευχαριστηµένος σήµερα, στενοχωριέµαι
κιόλας –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό και ευχαριστώ για την
ανοχή, αλλά είχα ίσως το δικαίωµα και λόγω των όσων σας ανέ-
φερα- γιατί γι’ αυτή την υπόθεση των ναυπηγείων για πολλά χρό-
νια έχω δώσει µε πολλούς συναδέλφους που δεν είναι σήµερα
εδώ στη Βουλή, κύριε Κεγκέρογλου, και του δικού σας κόµµατος
-να µην αναφέρω ονόµατα και παρεξηγηθώ- πολλαπλούς αγώνες
για να στηρίξουµε να µείνει ζωντανό, όπως φυτοζωούσε, το ναυ-
πηγείο. Γιατί αν είχε κλείσει, δεν θα υπήρχε σήµερα η λύση. 

Και αυτή είναι η µεγάλη τοµή που κάνει το σηµερινό νοµοσχέ-
διο, που δίνει πνοή σε ένα σηµαντικό εργαλείο για τη δυτική Ατ-
τική, αλλά και για τη χώρα, θα πω. Και µε αυτό τον τρόπο µπαίνει
τέλος στην αγωνία των εργαζοµένων και η οµηρία τους σταµα-
τάει. 

Ευχαριστώ θερµά για την υποµονή σας και την ανοχή του χρό-
νου, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,

είστε και Πρόεδρος, υπάρχει µια ανοχή. 
Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΠΑ-

ΣΟΚ κ. Νάντια Γιαννακοπούλου και αµέσως µετά ο κύριος
Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι
Υπουργοί, δεν θα µπορούσα να ξεκινήσω τη σηµερινή µου τοπο-
θέτηση χωρίς να αναφερθώ στο θέµα το οποίο κυριαρχεί στον
δηµόσιο διάλογο αυτή τη στιγµή και, βεβαίως, έχει να κάνει µε
την παρακολούθηση των τηλεπικοινωνιών του Προέδρου του

ΠΑΣΟΚ, του Νίκου Ανδρουλάκη.
Στο ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, κύριοι

Υπουργοί, σε ζητήµατα δηµοκρατίας, σε ζητήµατα διαφάνειας
είµαστε αδιαπραγµάτευτοι. Δεν χωράει καµµία υπόνοια και δεν
χωράει καµµία σκιά σε ζητήµατα αντίστοιχης θεµατολογίας, απο-
τελώντας για εµάς κόκκινη γραµµή. Συνεπώς, βεβαίως και είναι
πάρα πολύ σηµαντική η υπερψήφιση του αιτήµατος της παράτα-
ξής µας και η απόφαση η οποία τελικά ελήφθη και υπερψηφί-
στηκε από σύσσωµη την Αντιπολίτευση και από εκατόν σαράντα
δύο Βουλευτές για τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής αναφο-
ρικά µε τις υποθέσεις των γενόµενων παρακολουθήσεων.

Είναι φανερό βέβαια ότι από την πλευρά της Κυβέρνησης γί-
νεται συστηµατικά µια προσπάθεια υποβάθµισης, µια προσπά-
θεια αποσιώπησης, θα έλεγα, αυτού του προβλήµατος ελπίζο-
ντας πιθανά σε ένα ξεφούσκωµά του. Όµως από µέρους µας -
και αυτό σας το λέµε καθαρά και σας το λέµε στεντόρεια, κύριοι
Υπουργοί- εµείς θα επιµείνουµε προκειµένου να χυθεί άπλετο
φως και να δοθούν επιτέλους απαντήσεις, απαντήσεις που δεν
έχουν δοθεί εδώ και έναν περίπου µήνα όπου έχει βγει στη δη-
µοσιότητα αυτό το ζήτηµα. Ποιος και γιατί, για ποιον λόγο, για
ποιον λόγο εθνικής ασφάλειας, όπως λέτε δήθεν εσείς, παρακο-
λουθούσε τις τηλεπικοινωνίες του Προέδρου µας Νίκου Ανδρου-
λάκη και επίσης ποιος έχει προµηθευτεί και ποιος χρησιµοποιεί
το σύστηµα «Predator» στη χώρα µας. Σιγή ιχθύος, βέβαια, από
µία κατά τα άλλα λαλίστατη και επικοινωνιακότατη Κυβέρνηση. 

Και µέσα σε όλα αυτά όσο κι αν προσπαθείτε να ρίξετε την
µπάλα στην εξέδρα, η ευθύνη του Πρωθυπουργού είναι δεδο-
µένη, είναι αµείωτη και είναι µη µεταβιβάσιµη. Έχει ξεκάθαρη αν-
τικειµενική πολιτική ευθύνη ο Πρωθυπουργός, ο οποίος το
πρώτο του µέληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν να µετα-
φέρει την αρµοδιότητα της ΕΥΠ κάτω από τον ίδιο. 

Και όλα αυτά βέβαια γίνονται µέσα σε έντονες κοινωνικές
φουρτούνες και αναταραχές όπου οι πολίτες έχουν να αντιµετω-
πίσουν βασικά προβλήµατα της καθηµερινότητάς τους µε το
κύµα ακρίβειας, µε την ενεργειακή κρίση, µε έναν χειµώνα ο
οποίος αναµένεται, προµηνύεται ιδιαίτερα παγωµένος µε την
επανεµφάνιση της πανδηµίας του COVID και αυτό δεν µπορούµε
να το ξεχνάµε ή να το αφήνουµε έξω από τον διάλογο, µε την
αυξανόµενη εγκληµατικότητα, µε τα τεταµένα εθνικά µας ζητή-
µατα, µε την έλλειψη ασφάλειας. 

Άρα έχουµε ένα καυτό µείγµα στο οποίο, βεβαίως, προστίθεν-
ται και ζητήµατα δηµοκρατίας και διαφάνειας. 

Σε αυτό το σηµείο και πριν µπω στην ουσία του σηµερινού νο-
µοσχεδίου, θέλω να µου επιτρέψετε να ξεκαθαρίσουµε δύο πάρα
πολύ σοβαρά πράγµατα. 

Πρώτον, πρέπει να σταµατήσει επιτέλους η περίφηµη επιχει-
ρηµατολογία της Κυβέρνησης ότι δήθεν κάποιοι ασχολούνται,
δηλαδή η Κυβέρνηση, µε τα προβλήµατα του λαού, µε τα προ-
βλήµατα του κόσµου και κάποιοι άλλοι, δηλαδή η Αντιπολίτευση,
όχι. 

Εµάς, στο ΠΑΣΟΚ, µας ενδιαφέρουν και έχουµε ως πρώτη
προτεραιότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ακρίβεια, την
ενεργειακή κρίση, τις ανατιµήσεις, τα τεράστια ζητήµατα τα
οποία καίνε κυριολεκτικά τα ελληνικά νοικοκυριά. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, κύριε Γεωργιάδη, µαζί µε αυτά τα προ-
βλήµατα κανείς δεν µπορεί να υποβαθµίζει -και όχι απλά δεν µπο-
ρεί, αλλά είναι δηµοκρατικά επικίνδυνο να υποβαθµίζει- τα
ζητήµατα διαφάνειας και δηµοκρατίας τα οποία αναδείχθηκαν
από τις υποκλοπές και από την παρακολούθηση του Νίκου Αν-
δρουλάκη. Όποιος προσπαθεί να τα υποβαθµίσει, φοβάµαι ότι
έχει ψευδαισθήσεις. Όποιος προσπαθεί να τα υποβαθµίσει ή
όποιος προσπαθεί να τα κάνει να ξεχαστούν, αυταπατάται. Ψευ-
τοδιλήµµατα τέτοιου είδους, όλα αυτά τα οποία ακούσαµε τις
προάλλες, στρώνουν το χαλί για επικίνδυνες καταστάσεις. Γι’
αυτό προσέξτε καλά.

Υπάρχει και ένα δεύτερο θέµα, πολύ σοβαρό. Είναι φανερό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι είναι αυτό το οποίο επιδιώκει ο
κ. Πούτιν από τη διαχείριση του ενεργειακού σε σχέση µε την
κόντρα την οποία έχει µε τη Δύση. Δεν νοµίζω ότι προσφέρει κα-
νείς κάποια νέα ανάγνωση µε το να το επισηµαίνει αυτό και ειδικά
στο ΠΑΣΟΚ. Διότι, εµείς ήµασταν σαφείς και ξεκάθαροι, χωρίς
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αστερίσκους, από την πρώτη στιγµή µε ποιους είµαστε και ποι-
ους καταδικάζουµε, καταδικάζοντας ξεκάθαρα τη βάρβαρη και
παράνοµη εισβολή της Ρωσίας. 

Όµως, ακούστε καλά, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης,
φοβάµαι πολύ ότι πάει να δηµιουργηθεί ένα κλίµα ότι όποιος
ασκεί σκληρή αυστηρή κριτική στην Κυβέρνηση, είναι δήθεν πα-
ράγοντας αποσταθεροποίησης. Αποσταθεροποιεί, λένε, το πο-
λιτικό σκηνικό. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, στις δηµο-
κρατίες η αντιπολίτευση υπάρχει για να ασκεί κριτική, όχι για να
φτιάχνει τη χωρίστρα της Κυβέρνησης, ούτε για να λιβανίζει την
Κυβέρνηση. Δεν πιστεύω ότι κανείς, µα κανείς, θέλει να υπάρχει
κάποια αποσταθεροποίηση, πόσω µάλλον το ΠΑΣΟΚ, πόσω µάλ-
λον η δηµοκρατική παράταξη, που θέλει λύσεις, θέλει µεταρρυθ-
µίσεις, που κάνει σκληρή αντιπολίτευση, πάντα, όµως, µε προτά-
σεις. 

Άλλωστε για την αποσταθεροποίηση δεν χρειάζεται να προ-
σπαθήσει και κανείς ιδιαίτερα, κύριε Γεωργιάδη. Αποσταθερο-
ποιείται η Κυβέρνηση από µόνη της µε τις παρακολουθήσεις, µε
τα ζητήµατα δηµοκρατίας τα οποία αναδείχθηκαν. Όµως, αλί-
µονο αν όποια δύναµη ασκεί κριτική και λέει ότι χρειάζεται αλ-
λαγή κυβέρνησης, να έχει τον κίνδυνο να κατηγορηθεί είτε για
δήθεν επηρεασµό από τον Πούτιν είτε για άλλα σενάρια. Τι άλλο
θα ακούσουµε; Πραγµατικά απορώ. 

Στο, τέλος, δηλαδή, αυτό το οποίο λέτε κάποιοι είναι ότι δεν
θα πρέπει να µιλάνε τα κόµµατα κατά την άποψή σας. Αυτό είναι
αυτό το οποίο µας λέτε; Αυτό λέτε; Αυτό είπε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός στο Υπουργικό Συµβούλιο χθες; Όταν, λοιπόν, υπάρ-
χουν τέτοια ζητήµατα, δυστυχώς τότε ανοίγουν επικίνδυνες
καταστάσεις. 

Εγώ ένα πράγµα θέλω να σας πω και να µπω στην ουσία του
νοµοσχεδίου τώρα. Με κανέναν απολύτως τρόπο, µε κανένα τέ-
τοιο σενάριο, το οποίο κάποιοι προσπαθούν να εξυφάνουν, δεν
πρόκειται να επιβληθεί σιωπητήριο στην αντιπολίτευση και ειδικά
σιωπητήριο στο ΠΑΣΟΚ, είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει. 

Τώρα, έγινε πάρα πολύ µεγάλη κουβέντα γι’ αυτό το πραγµα-
τικά σοβαρό νοµοσχέδιο που έχει να κάνει µε την εξυγίανση των
Ναυπηγείων Ελευσίνας και άλλες διατάξεις αναπτυξιακού χαρα-
κτήρα. Αναµφίβολα στον πυρήνα της σηµερινής συζήτησης έχει
κυριαρχήσει το θέµα των Ναυπηγείων Ελευσίνας. Δυστυχώς. Οι
συγκεκριµένες διατάξεις σηκώνουν πολλή κουβέντα προς συζή-
τηση, καθώς ως επί το πλείστον διαπνέονται από µια γενικότερη
αφηρηµένη και αόριστη νοµοθέτηση µε κενά και µε ασάφειες. 

Δεν ξέρω αν η Κυβέρνησή σας είναι οπαδός της «δηµιουργι-
κής ασάφειας», όπως ήταν η προηγούµενη κυβέρνηση. Και εδώ
που τα λέµε την πολιτική της προηγούµενης κυβέρνησης, της κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, συνεχίζετε και τώρα µε τον τρόπο που νο-
µοθετείτε για τα Ναυπηγεία Ελευσίνας. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, το ιστορικό Ναυπηγείο της Ελευσί-
νας αποτελεί ως γνωστόν το δεύτερο µεγαλύτερο στη χώρα.
Όµως, δυστυχώς, όπως και τα άλλα εγχώρια ναυπηγεία σήµερα
είτε δεν λειτουργούν καθόλου είτε υπολειτουργούν. Στο ίδιο
µήκος κύµατος κινείται και το Ναυπηγείο της Ελευσίνας, το
οποίο κάποτε έσφυζε από ζωή και από ναυπηγοεπισκευαστική
δραστηριότητα. Δυστυχώς, έχει οδηγηθεί σε ύφεση και σε µα-
ρασµό. Και εν τοις πράγµασι το ναυπηγείο και οι εξακόσιοι ενα-
ποµείναντες εργαζόµενοι έχουν τεθεί σε καθεστώς παύσης
λειτουργίας και δραστηριότητας. Μόνο ένα µικρό τµήµα αυτού
απασχολείται µε την παράδοση πυραυλάκατων στο Πολεµικό
Ναυτικό, το οποίο έργο και αυτό αναµένεται σύντοµα να ολοκλη-
ρωθεί. 

Και µετά από αυτό, λοιπόν, τι; Όπως φαίνεται έχει περιπέσει
σε πολύ δύσκολη θέση. Χαρακτηριστικό της οικονοµικής ανέ-
χειας και της παύσης πληρωµής στην οποία έχουν εισέλθει τα
ναυπηγεία, είναι βεβαίως και το πραγµατικό γεγονός ότι το σύ-
νολο των πάσης φύσεως οφειλών του ναυπηγείου ανέρχεται σε
περίπου 440 εκατοµµύρια ευρώ. Ο δε µεγαλύτερος πιστωτής
είναι το ελληνικό δηµόσιο. Και, βεβαίως, είναι πραγµατικά θλι-
βερό -και δεν νοµίζω ότι κανείς διαφωνεί- ότι η Ελλάδα, µια θα-
λάσσια χώρα, η οποία έχει µια πολύ ισχυρή παράδοση στη ναυ-
σιπλοΐα και είναι σε άµεση σχέση µε τη ναυπηγοεπισκευαστική

τέχνη, στερείται ενός ανταποδοτικού, ενός βιώσιµου και λειτουρ-
γικού ναυπηγείου.

Διαθέτουµε τόσα πλοία και όχι ναυπηγεία για την κατασκευή
επισκευή αυτών, όταν αντιθέτως θα έπρεπε και θα µπορούσαν
τα ελληνικά ναυπηγεία να αποτελέσουν πόλο έλξης και να συµ-
βάλλουν ουσιαστικά ως στήριγµα της εθνικής οικονοµίας. Όµως
δεν είναι τώρα ώρα ούτε να ανατρέξουµε στις ευθύνες ούτε να
δούµε τι φταίει ή ποιος φταίει. Όλα αυτά είναι ειπωµένα. 

Το βασικό, λοιπόν, µέληµα είναι πλέον η επανεκκίνηση των
ναυπηγείων. Αυτό είναι που ζητούµε όλοι, αυτό είναι που θέ-
λουµε όλοι. Η εξυγίανση και η επαναλειτουργία του Ναυπηγείου
Ελευσίνας κρίνεται απολύτως απαραίτητη. Άλλωστε νοµίζω ότι
όλοι οι φορείς αυτό ακριβώς είπαν κατά την ακρόασή τους. Είναι
ένας στόχος βασικότατος για τη χώρα, για την εθνική οικονοµία,
για την εθνική ασφάλεια. Αυτό, όµως, θα πρέπει να γίνει µε κα-
νόνες. Αυτό θα πρέπει να γίνει προκειµένου να επιλυθούν τα χρό-
νια προβλήµατα του παρελθόντος που δεν µπορεί να επαναληφ-
θούν στο µέλλον. Έτσι δεν είναι; Θα πρέπει να προστατευτούν -
και αυτό αποτελεί µέληµα πρώτιστης σηµασίας για εµάς στο
ΠΑΣΟΚ- οι εργαζόµενοι και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν ταυτόχρονα το περιβάλλον και την πρά-
σινη ανάπτυξη. Βεβαίως και φυσικά θα πρέπει να εξυπηρετηθεί
το δηµόσιο συµφέρον. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστεί να πάρω τον χρόνο της δευτεροµιλίας µου, κύριε
Πρόεδρε, και τελειώνω.

Οι βασικοί προβληµατισµοί µας, όπως άλλωστε τους ανέλυσε
ο ειδικός αγορητής κ. Πάνας, έχουν να κάνουν πρωτίστως µε τα
εργασιακά δικαιώµατα και τη διασφάλισή τους, µε τη βιωσιµό-
τητα του επενδυτικού σχεδίου και βεβαίως και φυσικά µε το δη-
µόσιο συµφέρον. 

Στη συζήτηση του νοµοσχεδίου δεχτήκατε ύστερα από πολύ
έντονη πίεση µας να επιλύσετε κάποια από τα εργασιακά ζητή-
µατα και αυτό είναι θετικό. Είναι πραγµατικά θετικό και το ανα-
γνωρίζουµε. Βεβαίως, υπάρχουν και κάποια ακόµα ζητήµατα τα
οποία έχουν τεθεί και τα οποία θα σας θέσουµε και στην πορεία. 

Έρχοµαι στα ειδικότερα ζητήµατα. Είναι καλοδεχούµενη η από
30-8-2022 νοµοτεχνική βελτίωση, οπότε και ρυθµίστηκαν τα τρία
από τα πέντε ζητήµατα τα οποία είχε θέσει το ΠΑΣΟΚ και οµιλη-
τές του στις επιτροπές. Είναι θετικό ότι υπάρχει η πρόβλεψη για
τη διατήρηση των εξακοσίων περίπου θέσεων εργασίας για χρο-
νικό διάστηµα τουλάχιστον δώδεκα µηνών από την ολοκλήρωση
της µεταβίβασης, µε προτεραιότητα στο υπάρχον προσωπικό και
µε στόχο τον διπλασιασµό των θέσεων εντός δύο ετών.

Βεβαίως εδώ πέρα κάτι πολύ σηµαντικό είναι ότι θα πρέπει να
διασφαλιστεί και το είδος της απασχόλησης των εργαζοµένων.
Μην έχουµε ξαφνικά εξακόσιες θέσεις µερικής απασχόλησης
νέων εργαζοµένων µε τον βασικό µισθό σε αντικατάσταση των
παλιών. Βέβαια όλα αυτά θα τα δούµε και µε βάση τις συλλογικές
συµβάσεις εργασίας.

Οµοίως ορθή είναι και η νοµοτεχνική βελτίωση ως προς το
ελάχιστο ποσό απόδοσης, το οποίο από τα 15 εκατοµµύρια ορί-
ζεται στα 20. Η άλλη σηµαντική διόρθωση βεβαίως που φέρατε
έχει να κάνει µε το άρθρο 11α και τον τρόπο για το χρονοδιά-
γραµµα αποπληρωµής των δεδουλευµένων των εργαζοµένων,
οπότε και πλέον τίθενται περισσότερο συγκεκριµένα ποσοτικά
και χρονικά κριτήρια, µε την καταβολή του 30% του συνόλου
µετά την ηµεροµηνία της επικύρωσης της συµφωνίας από το δι-
καστήριο και το 70% µετά την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης των µε-
ταβιβάσεων.

Για εµάς -σας το είπα, σας το ξαναλέω- το ζήτηµα των εργα-
ζοµένων είναι ένα ζήτηµα ζωτικής σηµασίας. Δεν µπορεί να νοη-
θεί ναυπηγείο ή εξυγίανση αυτού χωρίς τους εργαζοµένους του,
χωρίς τα δικαιώµατά τους, τα δεδουλευµένα τους. Και επειδή
αναφερόµαστε στο κοµµάτι αυτό για την περαιτέρω εξασφάλιση
των δικαιωµάτων τους, πιστεύουµε ότι θα πρέπει στην παρά-
γραφο 11 του άρθρου 2 να προστεθεί πως αµφότερες οι νέες
εταιρείες αναλαµβάνουν υποχρεώσεις του Ναυπηγείου Ελευσί-
νας απέναντι των εργαζοµένων για απαιτήσεις τους και όχι µόνο
η «ONEX ELEFSIS NAVAL MARITIME Α.Ε.».

19056 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 19057

Στο παρόν σχέδιο νόµου ρητά προβλέπεται ότι οι νέες εται-
ρείες δεν αποτελούν διάδοχο εργοδότη κατά την έννοια του
π.δ.178/2002, αλλά αναλαµβάνουν την ενοχική υποχρέωση απο-
πληρωµής των ρυθµιζόµενων υποχρεώσεων των Ναυπηγείων
Ελευσίνας προς αυτού. Αυτό θέτει ερωτήµατα όπως αντιλαµβά-
νεστε πολύ ξεκάθαρα. Σε κάθε πάντως περίπτωση είναι αλλαγές
οι οποίες είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, που εµείς ήδη από
την πρώτη στιγµή είχαµε επισηµάνει και βεβαίως χρειάζονται και
περαιτέρω διορθώσεις.

Μεγάλης σηµασίας και αυτό το οποίο έθεσε ο ειδικός αγορη-
τής µας είναι -και έχει να κάνει- µε τα µείζονα ζητήµατα και ερω-
τήµατα τα οποία προκύπτουν και έχουν να κάνουν µε τη βιωσι-
µότητα του επενδυτικού σχεδίου. Δηλαδή, τι θα συµβεί µε τις
οφειλές του ναυπηγείου προς το ελληνικό δηµόσιο; Τι θα συµβεί
µε τις οφειλές του ναυπηγείου προς το ΕΦΚΑ, προς τις τράπεζες,
που, σύµφωνα µε τις δηλώσεις σας, όπως έχετε πει πολλές
φορές είναι στα 440 εκατοµµύρια και µε το σχέδιο της εξυγίαν-
σης επιδιώκεται να διαγραφεί το 50%; Πώς θα περικοπούν; Από
πού; Αυτό δεν δηµιουργεί ζηµιά στο ελληνικό δηµόσιο; Δεν θα
έπρεπε να υπάρχει συγκεκριµένη ενηµέρωση της Βουλής των
Ελλήνων στα ερωτήµατα τα οποία σας έθεσε ο εισηγητής µας κ.
Πάνας;

Αυτά δεν είναι απλά λογιστικά θέµατα, όπως σας είπαµε, αλλά
είναι ουσιαστικά. Είναι θέµατα βιωσιµότητας, που έχουν να κά-
νουν και µε τα εργασιακά και βεβαίως έχουν να κάνουν και µε το
θέµα της εκτέλεσης του δηµοσίου συµφέροντος. 

Δεν ξέρουµε ποιο συγκεκριµένα είναι το επενδυτικό σχέδιο,
καθώς εδώ πέρα αυτό το οποίο φέρνετε είναι ένα σχέδιο το
οποίο µπορεί και να αλλάξει, µπορεί και να είναι διαφορετικό,
όπως λέει συγκεκριµένο άρθρο του νοµοσχεδίου. Δεν ξέρουµε
πόσο ακριβώς θα ζηµιωθεί το ελληνικό δηµόσιο. Δεν υπάρχει
καµµία συγκεκριµένη εγγύηση υλοποίησης. Υπάρχουν ασάφειες
και στηρίζονται σε υποθέσεις και σε θεωρητικά δεδοµένα, όχι
υλοποιήσιµα, όχι πραγµατικά, δεν το γνωρίζουµε αυτό και βε-
βαίως δεν ξέρουµε από πού συγκεκριµένα θα χρηµατοδοτηθούν
οι επενδύσεις. Χρηµατικές διακοινώσεις έχουµε. Δεν υπάρχει
κάτι συγκεκριµένο, κύριε Υπουργέ. Αυτά, λοιπόν, χρειάζονται δι-
ευκρινίσεις περισσότερες. Χρειάζονται δεσµεύσεις όσον αφορά
την υλοποίησή τους και όχι απλά λόγια.

Κεντρική θέση µας, λοιπόν, είναι η ανάγκη ολικής επαναλει-
τουργίας του Ναυπηγείου Ελευσίνας, όµως µε κανόνες και µε
όρους βιωσιµότητας. Ασφαλώς και λέµε «ναι» στην επανεκκίνησή
του, όµως αυτό το νοµοσχέδιο χρήζει διορθώσεων τις οποίες
έχουµε επισηµάνει και στις οποίες επιµένουµε.

Σας ευχαριστώ θερµά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπα-
θήσω εξαιρετικά καλόπιστα να αντιµετωπίσω τους συναδέλφους
και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ και της Ελληνικής Λύσης. Λέω τα
τρία κόµµατα που εν πάση περιπτώσει έχουν δείξει κάποιο σχε-
τικό ενδιαφέρον για να προχωρήσει αυτό το σχέδιο, γιατί το ΚΚΕ
και το ΜέΡΑ25 έχουν µια αξιωµατική ανάποδη θέση, που δεν έχει
λόγο να απαντηθεί.

Θα ξεκινήσω µε αυτά που άκουσα προηγουµένως από την κ.
Νάντια Γιαννακοπούλου, την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ. Είπε ότι ορισµένα απ’ όσα µού ζήτησε το ΠΑΣΟΚ έγιναν
δεκτά στο νοµοσχέδιο όσον αφορά τη διασφάλιση των εργαζο-
µένων. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, όλα όσα ζήτησε το ΠΑΣΟΚ
έγιναν δεκτά. Το µόνο που δεν έχω κάνει -και θα το κάνω τώρα-
είναι ότι ο κ. Κεγκέρογλου στην οµιλία του είπε ότι πλην της δη-
λώσεως του κυρίου Υπουργού Αµύνης ότι θα έχει το δικαίωµα
στο µέλλον, εφόσον πάρει αµυντικά προγράµµατα το ναυπηγείο
να επαναδιαπραγµατευτεί τον τρόπο αποπληρωµής, ότι θα πρέ-
πει να γίνει από τον Υπουργό µια ανάλογη δήλωση, που να έχει
χαρακτήρα ερµηνείας για το µέλλον.

Την κάνω, λοιπόν, και τη δήλωση αυτή, κύριε Κεγκέρογλου,
και λέω βεβαίως για να εξηγήσω τι έγινε µε τον κ. Παναγιωτό-
πουλο, για να µην έχουµε µεταξύ µας παρεξηγήσεις, χωρίς λόγο
δηλαδή, ναι, έχει αυτό που θα πω τώρα χαρακτήρα ερµηνευτικής
δηλώσεως, στο µέλλον το Πολεµικό Ναυτικό προφανώς στα και-
νούργια συµβόλαια που θα δίνει στα Ναυπηγεία Ελευσίνας, εάν
κρίνει ότι µπορεί να κάνει κάποια καλύτερη διαπραγµάτευση για
να πάρει περισσότερα χρήµατα από όσα κατ’ ελάχιστον θα προ-
βλέπει το σχέδιο νόµου και η δικαστική απόφαση προφανώς και
µπορεί να το κάνει. Αυτό είναι το τελευταίο που δεν έχω κάνει
δεκτό από το ΠΑΣΟΚ. Όλα τα άλλα έχουν γίνει δεκτά.

Όσον αφορά τους φιλτάτους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, θα
σας πω και τι πρόκειται να κάνουµε. Θα καταθέσω τώρα τις νο-
µοθετικές βελτιώσεις όπου είναι και όλα αυτά που είπαµε χθες -
παρακαλώ πολύ να µπουν στο σώµα-, χωρίς την τροπολογία που
µου καταθέσατε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Αλλά σας έχω µοιράσει ήδη και την εκδοχή
νοµοτεχνικών βελτιώσεων µε δεκτή την τροπολογία σας. Δεν έχω
καµµία αντίρρηση να την κάνω δεκτή. Αντιθέτως, εάν το πρό-
βληµα του ΣΥΡΙΖΑ είναι το αν θα πρέπει να γίνει µια εκ νέου συ-
νεδρίαση της Επιτροπής Εµπορίου πριν από την αίτηση στο
δικαστήριο, ώστε να έχει πολύ µεγαλύτερη διαφάνεια το όλο εγ-
χείρηµα και να έχει ο ΣΥΡΙΖΑ µεγαλύτερη διασφάλιση ότι αυτά
που λέµε εδώ αυτά θα είναι στην αίθουσα στο δικαστήριο, σας
λέγω ότι αν ο ΣΥΡΙΖΑ δηλώσει έστω µέχρι την τελευταία στιγµή
ότι θα ψηφίσει «ναι» επί της αρχής, θα κάνω δεκτή και αυτή την
τροπολογία και θα την καταθέσω µέσα στη νοµοτεχνική βελ-
τίωση. Όµως και ο ΣΥΡΙΖΑ από ό,τι ακούω θα πάτε στο «παρών».
Άρα είναι ένα πρόσχηµα αυτό. Δεν σας αφορά και δεν υπάρχει
κανένας λόγος να χάνουµε και άλλον χρόνο.

Ξαναλέω, εάν το πραγµατικό σας πρόβληµα είναι ότι θέλετε
να έχετε και ένα επιπλέον εχέγγυο διαφάνειας πλην αυτού που
ψηφίζουµε σήµερα, θα το κάνω δεκτό. Ιδού πεδίον δόξης λαµ-
πρόν. Πείτε «ναι», να το κάνω δεκτό. Εάν µου πείτε «και να το κά-
νεις δεκτό και αυτό το τελευταίο που σου ζητήσαµε, δεν θα ψηφί-
σουµε «ναι»» ε, πείτε, «δεν θα ψηφίσουµε «ναι»». Δεν υπάρχει
πρόβληµα. Δεν χάνουµε χρόνο στα αυτονόητα. Άρα, όπως στο
Κίνηµα Αλλαγής έγιναν δεκτές, κύριε Κεγκέρογλου, όλες σας οι
παρατηρήσεις, το 100%, αλλά επιµένετε να λέτε «όχι» -δικαίωµά
σας-, έτσι και στον ΣΥΡΙΖΑ, µε αυτή τη µικρή εκκρεµότητα την
οποία λέµε.

Είπε η κ. Γιαννακόπουλου -και το λέω επειδή ήταν η τελευταία
οµιλήτρια, για να καταλάβει και ο κόσµος που µας ακούει- ότι
αυτό το σχέδιο νόµου δεν έχει διασφάλιση βιωσιµότητας, ότι δεν
είµαστε πεπεισµένοι για τη χρηµατοδότηση, δεν είµαστε πεπει-
σµένοι ότι είναι βιώσιµο το σχέδιο και διάφορα άλλα τα οποία
πολύ ωραία ανέπτυξε η έγκριτη συνάδελφος. Το έχω εξηγήσει
όσο πιο απλά µπορώ, γιατί πράγµατι είναι µια ad hoc διαδικασία,
λίγο περίεργη, και αναλαµβάνω την ευθύνη γι’ αυτό.

Όλα όσα είπε η κ. Γιαννακοπούλου ως αµφιβολίες είναι αυτά
που θα πρέπει να εξηγηθούν από τον επενδυτή στο δικαστήριο.
Και αυτό που τελικά θα κρίνει εάν πράγµατι τα έχουν τα λεφτά
και αν πραγµατικά το σχέδιο εξυγίανσης είναι βιώσιµο και µπορεί
να προχωρήσει, δεν θα είµαστε εµείς εδώ, αλλά θα είναι ο δικα-
στής. Άρα, αν κάποιος από εδώ θέλει να ψηφίσει, αλλά δεν ψη-
φίζει γιατί φοβάται όλα αυτά, κακώς δεν ψηφίζει, γιατί αυτά θα
κριθούν σε επόµενο στάδιο στο δικαστήριο.

Γιατί είπαµε ότι θα κριθούν σε επόµενο στάδιο κι όχι σήµερα;
Είναι µια δόκιµη ερώτηση κάποιων από εσάς. Διότι αν το σχέδιο
εξυγίανσης έρθει ως νόµος στη Βουλή, σε αυτή την περίπτωση
θα έχουµε παρακάµψει, σας είπα, τον κοινό πτωχευτικό νόµο. Ο
κοινός πτωχευτικός νόµος προβλέπει την κατάθεση του σχεδίου
εξυγίανσης στο αρµόδιο δικαστήριο και την αποδοχή ή όχι του
σχεδίου εξυγίανσης από το αρµόδιο δικαστήριο. Όταν µία ιδιω-
τική επιχείρηση πηγαίνει για αναδιάρθρωση και άρα διευθέτηση
των χρεών της στο αρµόδιο δικαστήριο βάσει του κοινού πτω-
χευτικού νόµου, σε αυτή την περίπτωση δεν τίθεται ζήτηµα κρα-
τικών ενισχύσεων, γιατί αυτός είναι ο γενικός νόµος που ισχύει
για όλες επιχειρήσεις. Άρα δεν µπορεί να τεθεί εύνοια εφόσον
ακολουθήσει αυτό που ακολουθούν όλες οι επιχειρήσεις. 

Εάν όµως αντιθέτως πας να νοµοθετήσεις ad hoc, δηλαδή δε-
σµεύσεις, δεν υπάρχει πια δικαστήριο. Αν τα ψηφίσουµε όλα
αυτά εδώ, είναι νόµος. Τι θα πει το δικαστήριο; Αν καλώς ή όχι
ψήφισε η Βουλή; Είναι κυρίαρχη. Άρα, σε αυτή την περίπτωση,
δεν υπάρχει πτωχευτικός νόµος. Σε αυτή την περίπτωση υπάρχει
«νόµος Ελευσίνας». 

Σε αυτή την περίπτωση, όµως, έχουµε πιθανή έως και βεβαία
κρατική ενίσχυση. Σε αυτή τη δεύτερη περίπτωση η διαδικασία
εγκρίσεως από την «DIGICOM» είναι εξαιρετικά µακρόσυρτη και
το πιθανότερο µε πολλές δικές της παρατηρήσεις, διότι προφα-
νώς θα πρέπει αυτό να τεθεί υπό το πρίσµα τού αν παραβιάζεται
ο ανταγωνισµός µε άλλα ναυπηγεία. Παλιά ήταν το πρόβληµα
στον Σκαραµαγκά. Αν αντιθέτως -γι’ αυτό έχουµε δεσµευθεί στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και γι’ αυτό πήραµε το stand still- εµείς
πάµε µε τον κοινό πτωχευτικό νόµο, τότε δεν τίθεται θέµα κρατι-
κών ενισχύσεων, διότι εµείς ακολουθούµε αυτό που θα ακολου-

θούσε η εταιρεία από µόνη της.
Γιατί ερχόµαστε, λοιπόν, αφού πάµε µε τον κοινό πτωχευτικό

νόµο και δεν ακολουθούµε το µοντέλο που, όπως σωστά είπε ο
κύριος εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, έκαναν οι του ΣΥΡΙΖΑ στα Ναυπη-
γεία Σύρου; Ο κ. Συρµαλένιος το έθεσε. Διαβάζω, λοιπόν, γιατί
ίσως δεν έγινε αντιληπτό. 

Σελίς 6, παράγραφος 6. «Από το σύνολο υποχρεώσεων κατα-
βολής ποσών», κ.λπ., «ποσό 142.337.77,45 ευρώ και σε κάθε τε-
λικό και ακριβές ποσό το οποίο προκύπτει από την ολοκλήρωση
παράδοσης των έργων εκ των οποίων προκύπτουν οι υποχρεώ-
σεις αυτές, εφόσον είναι µικρότερο αλλά κατ’ ανώτατο όριο το
ως άνω ποσό, µεταφέρεται και αναλαµβάνεται από την "ONEX»
και αποπληρώνεται άτοκα µετά την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης
των µεταβιβάσεων σταδιακά και σε χρονικό διάστηµα τριάντα
ετών µε παρακράτηση ροών ως εξής: α) µέχρι ποσού 2% της κα-
θαρής αξίας» κ.λπ.. 

Δηλαδή, το σύνολο του ποσού που σήµερα έχει ως χρέος το
Πολεµικό Ναυτικό ρυθµίζεται µε το παρόν σχέδιο. Και το σχέδιο
εξυγίανσης ρυθµίζει αυτό το ποσό. Δεν διαγράφει το συνολικό
ποσό. Τι κάνει όµως; Δεν χρεώνει τόκους. Δίνει δύο χρόνια πε-
ρίοδο χάριτος, για να µπορεί να λειτουργεί το ναυπηγείο και να
πάει µπρος, µέχρι να αρχίσει να πληρώνει και βάζει µία ρύθµιση
βάσει µελλοντικών συµφωνιών από το Πολεµικό Ναυτικό, γενικά
τις αµυντικές συµφωνίες.

Αυτή η ρύθµιση θα µπορούσε να γεννήσει σε κάποιους στο
µέλλον ζητήµατα απιστίας από το Πολεµικό Ναυτικό. Καίτοι δεν
διαγράφει, τύποις δηµιουργεί µια ρύθµιση που είναι ad hoc. Για
να προστατεύσουµε, λοιπόν, αυτούς τους ανθρώπους που θα
µπορούσαν να δεχθούν στο µέλλον την οποιαδήποτε τέτοια ευ-
θύνη, όπως αισθάνονταν οι ίδιοι όταν δέχονταν αυτή την ευθύνη,
ερχόµαστε στη Βουλή κι αυτή την ευθύνη την παίρνει ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης. Πώς την παίρνει; Με την ψήφο της Βουλής, για
να εκπροσωπήσει το ελληνικό δηµόσιο στο δικαστήριο. Αυτό κά-
νουµε εδώ. Επειδή ερχόµαστε εδώ όµως για να δώσουµε στον
Υπουργό Ανάπτυξης αυτή τη δυνατότητα, ώστε να έχει πάνω του
την ευθύνη και να µην την έχουν υπηρεσιακοί παράγοντες του
Υπουργείου Άµυνας ή οποιουδήποτε άλλου Υπουργείου, είπαµε
να βάλουµε και τις γενικές αρχές, να ξέρετε τι είναι αυτό που
πάει να γίνει στην Ελευσίνα.

Τώρα εσείς θέλετε να πείτε: «Όχι. Αν δεν αποδείξετε το ένα,
αν δεν αποδείξετε το άλλο, αν δεν αποδείξετε το τρίτο, αν δεν
το γράψετε έτσι, αν δεν το γράψετε αλλιώς…». Μα το καταλα-
βαίνετε ότι, αν κάνουµε αυτά που λέτε, δεν τίθεται θέµα πτωχευ-
τικού νόµου και δικαστηρίου. Άρα πάµε πάλι στην περίπτωση Α. 

Αντιµετωπίσαµε ως Κυβέρνηση τις ενστάσεις των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης καλόπιστα; Πιστεύω ναι. Άλλωστε όλοι σας
το είπατε ότι το κάναµε. Εσείς αντιµετωπίσατε το σχέδιο αυτό
και την Κυβέρνηση καλόπιστα; Όχι, είναι η απάντηση. Έρχοµαι
στον ΣΥΡΙΖΑ. Ποια θα µπορούσε να είναι η κριτική του ΣΥΡΙΖΑ
προς αυτό που έχουµε εδώ; Ότι δεν εµπιστευόµαστε τον επεν-
δυτή. Πράγµατι θα µπορούσε να πει ένα κόµµα «κοιτάξτε, κύριε
Γεωργιάδη, όπως τον είπε ο κ. Γρηγοριάδης, είναι αεριτζής, είναι
µπροστινός» και ό,τι άλλο είναι τέλος πάντων. Ανέφερε διάφο-
ρους χαρακτηρισµούς. Πολύ ωραία. 

Δύναται ο ΣΥΡΙΖΑ ευλόγως να αναπτύξει αυτό το επιχείρηµα
στο παρόν σχέδιο νόµου; Όχι. Πρώτον, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ τον επέ-
λεξε για τα Ναυπηγεία Σύρου κι ακολούθησε µια grosso modo
ίδια διαδικασία, µε µικρότερα νούµερα προφανώς και χωρίς την
εµπλοκή εκεί του Πολεµικού Ναυτικού. Άρα πιο απλή, αλλά πάν-
τως σε αυτές τις νόρµες, µε τον τότε ισχύοντα πτωχευτικό νόµο
και µε τον ίδιο επενδυτή. Άρα είναι περίεργο να θεωρείτε τον
επενδυτή αξιόπιστο για τη Σύρο, αλλά αεριτζή για την Ελευσίνα.
Αλλά και ως προς την Ελευσίνα, αφού έψαξε να βρει άλλους
επενδυτές ο ΣΥΡΙΖΑ και η κυβέρνησή του, κατέληξε πάλι στον
ίδιο επενδυτή, µε τον οποίο έκανε το αρχικό µνηµόνιο και κίνησαν
τη διαδικασία. 

Άρα τι γίνεται τώρα; Όταν είναι Πρωθυπουργός ο Τσίπρας,
Υπουργός Επικρατείας ο Φλαµπουράρης, Υπουργός Άµυνας ο
Αποστολάκης είναι αξιόπιστος ο Ξενοκώστας για την Ελευσίνα,
αλλά άµα είναι Πρωθυπουργός ο Μητσοτάκης, Υπουργός Άµυ-
νας ο Παναγιωτόπουλος και Υπουργός Ανάπτυξης ο Γεωργιάδης
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δεν είναι αξιόπιστος; Αυτό το επιχείρηµα δεν στέκει. Στην πραγ-
µατικότητα ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει κανένα σοβαρό επιχείρηµα για να
µην πει «ναι» σ’ αυτό το σχέδιο νόµου.

Πάµε τώρα στο Κίνηµα Αλλαγής. Το Κίνηµα Αλλαγής είναι µια
ειδική περίπτωση, την οποία θέλω να εξηγήσω γιατί µε απασχο-
λεί. Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το Κίνηµα Αλλαγής,
το ΠΑΣΟΚ δηλαδή, έχω µια σχέση περίεργη. Είναι στην προ-
εδρεία ο κ. Κωνσταντινόπουλος, τον οποίο ιδιαίτερα εκτιµώ και
το έχω πει. Εγώ δεν ήµουν ποτέ ΠΑΣΟΚ. Δεξιός ήµουν πάντα στη
ζωή µου και δεξιός παραµένω. Όµως, συναντήθηκαν οι δρόµοι
µας σε δύσκολες στιγµές. Εγώ δυστυχώς πάσχω από καλή
µνήµη. Μου είναι δύσκολο να ξεχάσω ότι µε τον κ. Κεγκέρογλου
ήµασταν στην ίδια κυβέρνηση. Μου είναι δύσκολο να ξεχάσω ότι
µε τον κ. Κωνσταντινόπουλο ήµασταν στην ίδια κυβέρνηση. Μου
είναι δύσκολο να ξεχάσω ότι η κ. Γιαννακοπούλου ήταν Βουλευ-
τής που στήριζε την κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν ήµουν
Βουλευτής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν ήσασταν. Ήσασταν Γενική Γραµµατέας.
Το ίδιο πράγµα είναι. Πάντως ήσασταν στην κυβέρνηση. Ακόµα
καλύτερα. Μου είναι δύσκολο ξαφνικά να υποκριθώ, βρε παιδιά,
ότι είµαστε άγνωστοι µεταξύ µας. Στην ίδια κυβέρνηση ήµασταν
και την ίδια  µάχη δίναµε. Ένα από τα θέµατα αυτής της ίδιας
κυβερνήσεως ήταν και τα Ναυπηγεία Ελευσίνας. 

Από την αρχή είπα ότι πρέπει να το δούµε εν ευρήτητι πνεύ-
µατος. Για ποιον λόγο, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Θα µπορούσα να έρθω
εγώ εδώ να υποκριθώ ότι ο Γεωργιάδης βρήκε τη λύση µόνος
του µετά από δώδεκα χρόνια που αυτό το ναυπηγείο ταλαιπω-
ρείται, ότι καµµία προηγούµενη κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα, τα
έκανα όλα µόνος µου, να πάρω και τις ψήφους της Νέας Δηµο-
κρατίας και τελείωσε η υπόθεση. 

Εγώ αντιθέτως ήρθα και είπα από την αρχή ότι τον επενδυτή
τον βρήκε ο ΣΥΡΙΖΑ, τον ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ στη Σύρο, ο ΣΥΡΙΖΑ
έκανε το ένα, ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε το άλλο. Για ποιον λόγο; Για να
δείξω ότι εµένα περισσότερο µε ενδιαφέρει αυτό να γίνει ένα
πραγµατικό εγχείρηµα αναγέννησης της ναυπηγικής βιοµηχα-
νίας της χώρας, γιατί αυτό είναι που µε καίει ως Έλληνα πολίτη,
ως Βουλευτή και ως Υπουργό, να δω το µέλλον της ελληνικής
ναυπηγικής βιοµηχανίας, παρά να το δω µικροκοµµατικά, για να
εισπράξω εγώ ή ο Παπαθανάσης τα εύγε µόνοι µας και να πουν
οι εργάτες «µπράβο, µόνοι σας τα κάνατε». 

Σας προσέφερα την ευκαιρία αυτό να το κάνουµε από κοινού.
Θέλω να είµαι δίκαιος. Δεν είναι κρίµα, κύριε Κεγκέρογλου, να
έχετε κάνει σε µένα µόνο -είµαι σίγουρος ότι το έχετε κάνει και
στο παρελθόν- τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις για τα Ναυπηγεία
Ελευσίνας και τώρα που φτάνουµε στη λύση να µην είστε µέσα
στη λύση και να είστε απ’ έξω; Εγώ το βρίσκω άδικο για εσάς.
Ό,τι θέλετε θα κάνετε. Ελεύθερος Βουλευτής του Κοινοβουλίου
είστε. Αλλά εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής στους εργάτες. Ο Κεγ-
κέρογλου βοήθησε για να φτάσουµε σήµερα εδώ. Άσκησε όση
πίεση µπορούσε ως Βουλευτής. Και την ώρα που πάτε να πάρετε
την κρέµα, αφήνετε την κρέµα όλη σε εµάς. Τι να σας πω; Δι-
καίωµά σας. 

Εγώ θα σας πω τώρα τα νούµερα, γιατί η κ. Γιαννακοπούλου
δεν τα γνώριζε. Δεν έχει καταλάβει τι κερδίζει το δηµόσιο και τι
χάνει. Θα ξαναπώ τα νούµερα, µήπως τυχόν και αλλάξετε γνώµη
έστω και την υστάτη στιγµή. 

Σύνολο οφειλών ως προς τον ΕΦΚΑ σήµερα: 80 εκατοµµύρια.
Δεν βάζω τα ψιλά για να µη χάνω χρόνο. Τα ψιλά είναι 951.945
ευρώ. Με το σχέδιο εξυγίανσης θα πάρει 5.760.000 και κάτι ψιλά.
Αν δεν υπάρξει το σχέδιο και γίνει βίαιη ρευστοποίηση, όπως λέ-
γεται, θα πάρει 4.039.000. Δηλαδή, ο ΕΦΚΑ µε το σχέδιο θα
πάρει 1.700.000 παραπάνω. 

Ελληνικό δηµόσιο, εφορία δηλαδή: Το σύνολο οφειλών σή-
µερα είναι 27.411.808 ευρώ. Με το σχέδιο εξυγίανσης θα πάρει
1.894.773, µε τη βίαιη ρευστοποίηση 1.367.883. Και το ελληνικό
δηµόσιο, λοιπόν, θα πάρει πεντακόσιες χιλιάδες παραπάνω από
το να πάµε στην άλλη λύση, της βίαιης ρευστοποίησης. Η βίαιη
ρευστοποίηση τι είναι; Μετοχοποίηση των χρεών, πώληση των
ακινήτων κ.λπ.. 

Εργαζόµενοι: Σύνολο οφειλών 40.439.346 ευρώ το χρέος σή-
µερα. Με το σχέδιο εξυγίανσης θα πάρουν 40.439.346 ευρώ, δη-
λαδή το 100% των οφειλών. Με τη βίαιη ρευστοποίηση θα πά-
ρουν 2.015.531. Δηλαδή βρε παιδιά, έτσι καλόπιστα, επειδή λέτε
ότι είστε µε τους εργάτες και τους εργαζόµενους, αν δεν ήσα-
σταν τώρα Βουλευτές και ήσασταν έξω µε τους εργάτες και δια-
δηλώνατε, στη µία περίπτωση θα πάρεις 40 εκατοµµύρια, ενώ
στην άλλη θα πάρεις δύο εκατοµµύρια. Ποιος είναι, βρε παιδιά,
µε τους εργάτες; Αυτός που ψηφίζει να πάρουν δύο εκατοµµύρια
ή που λέει «παρών» στα δύο εκατοµµύρια είναι καλύτερος από
αυτούς που λένε να πάρουν 40; Αυτά δεν στέκουν σε λογική κρι-
τική. Είναι κωµωδία. 

Πάµε στο Πολεµικό Ναυτικό, τώρα. Έχω καταθέσει στη Βουλή
τον πίνακα από την επιτροπή, γι’ αυτό και µου έκανε εντύπωση η
φασαρία που έγινε πριν. Το Πολεµικό Ναυτικό έχει χρέος σήµερα
142.337.077 ευρώ. Με το σχέδιο εξυγίανσης θα πάρει 142.337.077
ευρώ, το σύνολο. Με τη βίαιη ρευστοποίηση 1.579.517 ευρώ. Δη-
λαδή, ποιος είναι τώρα µε το Πολεµικό Ναυτικό; Εµείς ή εσείς; Το
ίδιο γίνεται και στα λοιπά ασφαλιστικά ιδρύµατα κ.λπ..

Καταθέτω και τον πίνακα, αν και τον έχω καταθέσει στην επι-
τροπή, αλλά µήπως η κ. Γιαννακόπουλου, που είχε πει ότι αυτό
την ενοχλεί, θέλει να δει τα νούµερα και να αλλάξει άποψη το Κί-
νηµα Αλλαγής, διότι θέλω να είµαι ειλικρινής εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τον
προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Εσείς στην
επιτροπή δεν τα είχατε πει κι αυτά; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Είχα καταθέσει όλο τον πίνακα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτά είπα κι
εγώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Είπατε ότι δεν είχατε καταλάβει τι κερδίζει και
τι χάνει το δηµόσιο. 

Για να το καταλάβετε ακόµα πιο απλά, για να το καταλάβουµε
ακόµα πιο απλά, για να γίνει δεκτή στο δικαστήριο, βάσει του
ισχύοντος Πτωχευτικού Δικαίου µία πρόταση εξυγίανσης…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτά είπα.
Τώρα, το ότι θέλετε να πείτε τα δικά σας για να απαντήσετε, είναι
δικό σας θέµα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Για να γίνει δεκτή στο δικαστήριο, κύριοι συ-
νάδελφοι, βάσει του Πτωχευτικού µας Δικαίου µία πρόταση εξυ-
γίανσης, πρέπει υποχρεωτικά το σχέδιο να είναι καλύτερο από
τη βίαιη ρευστοποίηση. Προσέξτε! Κύριε συνάδελφε, ακούστε
λίγο κάτι, µπορεί να µην το έχετε καταλάβει και να σώσουµε και
το Κίνηµα Αλλαγής από ένα λάθος. Εάν στο δικαστήριο δεν απο-
δεικνύεται ότι το σχέδιο εξυγίανσης είναι πιο συµφέρον για το
δηµόσιο απ’ ό,τι η βίαιη ρευστοποίηση, το σχέδιο εξυγίανσης διά
του νόµου απορρίπτεται. Άρα, για να γίνει δεκτό το σχέδιο, αυτό
πρέπει να είναι αποδεδειγµένο µε χαρτί και µε µολύβι και µε την
έκθεση του ορκωτού λογιστή, που υπάρχει από πίσω. Δηλαδή
όλα αυτά που λέτε ότι δεν ξέρετε, είναι όλα δεδοµένα, δεν συ-
ζητούνται. 

Υπάρχει κι ένα άλλο τώρα ζήτηµα, λέει ο κ. Βιλιάρδος. Μα, δεν
έχω πειστεί ότι θα βάλει τα λεφτά η DFC. Έχει ακούσει τον πρέ-
σβη τον προηγούµενο, τον νυν, έχουµε πάει µε τον πρέσβη τον
προηγούµενο στα ναυπηγεία, τα έχει πει ο Πρόεδρος Τραµπ, ο
Πρόεδρος Μπάιντεν, τα έχω πει εγώ. Δεκτόν! Μα, λέω το πιο
απλό. Αν δεν αποδεχθούν τα λεφτά στο δικαστήριο, µπορεί να
γίνει δεκτό το σχέδιο εξυγίανσης; 

Όχι, είναι η απάντηση. Δηλαδή να το πω διαφορετικά. Αν σας
έβαζα εδώ να ψηφίσουµε το σχέδιο εξυγίανσης και δεν έβαζα
µέσα αυτό που λέτε, θα λέγατε δοκίµως «κάνετε νόµο του κρά-
τους, κύριε Γεωργιάδη, κάτι, χωρίς να είναι αποδεδειγµένα από
πίσω». Εγώ κάνω το ανάποδο. Εγώ σας λέω ότι θα πάω στο δι-
καστήριο, ώστε αυτά που σας λέω εδώ, να αποδειχθούν στο δι-
καστήριο. Ούτε αυτό σάς κάνει. Εντάξει! Ο καθένας κάνει τα
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κουµάντα του. Απλώς θέλω να εξηγήσω ότι όλες οι ενστάσεις
που θέσατε, εάν απλώς είχαµε κάνει πιο σαφές ότι αυτό θα πε-
ράσει από τη δικαστική κρίση βάσει του Πτωχευτικού Δικαίου,
έχουν ήδη απαντηθεί, γιατί αν αυτά δεν απαντηθούν δεν εγκρί-
νεται, είναι η απάντηση. Τόσο απλά. Δεν µπορώ να το εξηγήσω
απλούστερα.

Τα θέµατα Σπανόπουλου τα είπαµε -µην επανέλθω, αλλά δεν
ετέθηκαν και ιδιαίτερα στην Ολοµέλεια- και θα κάνω µια αποτί-
µηση του τι έχει συµβεί, για να πάµε λίγο στα υπόλοιπα του νο-
µοσχεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ντροπή για την Ελλάδα να
έχουµε το µεγαλύτερο µερίδιο ελληνόκτητου στόλου στον πλα-
νήτη και να έχουµε καταφέρει να καταστρέψουµε τη ναυπηγική
µας βιοµηχανία. Είναι µια ντροπή. Είναι κάτι παράλογο. 

Εγώ, κύριε Συρµαλένιε -και γι’ αυτό, επαναλαµβάνω, δίνω και
τα εύσηµα στην προηγούµενη κυβέρνηση στον βαθµό που το
έκανε-, έχω ζήσει ως Υπουργός Ναυτιλίας τα Χριστούγεννα του
’11 τους εργαζόµενους του Ναυπηγείου Σύρου που έρχονταν
στο γραφείο µου και κλαίγανε γιατί δεν είχανε ρεύµα στο σπίτι
τους από τα χρέη. Και είµαι ευτυχής τώρα που µε περιµένουν
απέναντι στο γραφείο µου για να γιορτάσουµε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο, γιατί είναι πάρα πολύ ευχαριστηµένοι από το πώς εξε-
λίχθηκε το σχέδιο της «ONEX» των Ναυπηγείων Σύρου. 

Αυτό που λέµε, λοιπόν, σήµερα, κύριε Συρµαλένιε και κύριε
Δρίτσα, είναι αυτό το επιτυχηµένο πράγµα που έκανε η «ONEX»
στη Σύρο και αυτή η χαρά που έδωσε στους εργάτες της Σύρου
να έρθει και στους εργάτες της Ελευσίνας. 

Θυµίζω δε -επειδή ήσασταν εκεί, κύριε Συρµαλένιε, το λέω και
όχι για κάποιον άλλον λόγο- ότι τη µέρα που ήµασταν µαζί στα
εγκαίνια των Ναυπηγείων Σύρου τον Νοέµβριο του 2019, όπου
ήµουν κι εγώ οµιλητής ως Υπουργός Ανάπτυξης και ο τότε Αµε-
ρικανός πρέσβης και εσείς ήσασταν παρών, στο βάθος ήταν αν-
τιπροσωπεία των εργατών της Ελευσίνας, γιατί, αν θυµάστε, στο
τέλος της οµιλίας µου ζήτησαν να πάρουν τον λόγο και τους τον
έδωσα και είπαν «θέλουµε κι εµείς αυτή τη λύση για την Ελευ-
σίνα». Αυτό έγινε τον Νοέµβριο του ’19. Μετά, λοιπόν, από όλον
αυτόν τον κόπο και όλα τα κύµατα που περάσαµε, φτάσαµε να
δώσουµε στους εργάτες αυτή την ευκαιρία. 

Τι λέει τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ; Όχι; «Παρών», ακούω.
Μα, τι θα πει «παρών» σε αυτό; Να γίνει ή να µη γίνει; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ό,τι σήµαινε
το «παρών» της Νέας Δηµοκρατίας για τη σύσταση εξεταστικής
επιτροπής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δέχοµαι -και το ανέδειξε ιδιαίτερα ο κύριος
Αντιπρόεδρος της Βουλής και το καταλάβαµε και από την οµιλία
της κ. Γιαννακοπούλου- ότι τελικά το πρόβληµα δεν είναι το
παρόν σχέδιο νόµου, είναι η υπόθεση Ανδρουλάκη. 

Πριν µε ρωτήσατε, κύριε Αντιπρόεδρε, γιατί µετέβαλα τη θέση
µου από την πρώτη συνεδρίαση. Αυτός είναι ο λόγος. Εγώ δεν
έχω κανέναν λόγο να βάλω τώρα τις οικογένειες των εργατών
και το µέλλον της ελληνικής ναυπηγικής βιοµηχανίας σε µια διελ-
κυστίνδα εσωτερικής πολιτικής αντιπαράθεσης για το πώς βλέπει
το Κίνηµα Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ ή ο ΣΥΡΙΖΑ την υπόθεση της νό-
µιµης επισύνδεσης του κινητού του κ. Ανδρουλάκη. 

Όµως, θα µου επιτρέψετε να σας πω το εξής: Όσο σοβαρό και
να είναι αυτό το θέµα, που εγώ θα σας πω ότι είναι σοβαρό αυτό
το θέµα, δεν το υποτιµώ, µε αυτό ασχολείται τώρα η εξεταστική
επιτροπή της Βουλής, ασχολείται η ελληνική δικαιοσύνη. Θα
ασχοληθούν και τα κόµµατα σε πολιτικό επίπεδο, αλλά δεν αφο-
ρά τα Ναυπηγεία Ελευσίνας. Δεν αφορά, κυρία Γιαννακοπούλου,
τα Ναυπηγεία Ελευσίνας! Ο εργάτης που θα έχει ή δεν θα έχει
δουλειά αύριο, δεν ασχολείται µε το κινητό του κ. Ανδρουλάκη,
θα ασχολείται µε το αν θα έχει δουλειά. 

Και είναι κάπου ντροπή -έτσι το βλέπω εγώ- να βάζουµε τα πο-
λιτικά µας -δηλαδή ποια θέση θέλει να αναλάβει ο καθένας στο
µέλλον, στη ζωή του- µέσα σε αυτή την Αίθουσα, κατά την εντολή
που θα δώσει ο ελληνικός λαός όταν θα γίνουν εκλογές, µε τις
ζωές των ανθρώπων αυτών, που είναι πραγµατικοί άνθρωποι,
στην πραγµατική ζωή, µε πραγµατικές ζωές. 

Σας είπα πριν, όσοι έχετε αµφιβολία πηγαίνετε έξω να τους µι-

λήσετε. Διαφωνήσαµε ακόµα και για το αν ήρθαν ή δεν ήρθαν.
Μα, αντί να διαφωνούµε εδώ αν ήρθαν ή δεν ήρθαν, δεν κάνετε
τον κόπο να πάτε µέχρι απέναντι να τους δείτε; Εκεί απ’ έξω πε-
ρίµεναν τρεις ώρες µήπως πάει κανένας άλλος Βουλευτής από
την Αντιπολίτευση. Αλλά κανένας σας δεν πήγε. Έχετε τόση
αγάπη στους εργάτες, ο κ. Κρίτωνας Αρσένης που βλέπω πίσω,
όπου βλέπει εργάτη δακρύζει, αλλά τους εργάτες που ήταν απ’
έξω δεν πήγε να τους δει καν. Γιατί; Γιατί οι εργάτες που ήταν
απ’ έξω και έλεγαν «ψηφίστε ναι», του χάλαγαν το αφήγηµα.
Αυτός είναι ο λόγος. Εδώ το ΚΚΕ, που είναι φιλεργατικό κόµµα,
αλλά οι εργάτες να πηγαίνουν στην Ελευσίνα, δεν τους αρέσει,
γιατί ψηφίζουν 99,7% υπέρ του σχεδίου. 

Και άκουσα και το αµίµητο από την κ. Μανωλάκου: «Όχι», λέει,
«οι εργάτες διαφωνούν.». Έτσι νοµίζετε; 

Πρώτον, συνδικαλιστικά έγιναν εκλογές πρόσφατα. Και αυτοί
που διαφωνούν δεν εµφανίστηκαν στην κάλπη, γιατί είχαν κερδί-
σει αυτοί που συµφωνούν, όπως ξέρετε, και τους ακούσαµε και
στην επιτροπή της Βουλής. 

Αλλά πάω κι ένα βήµα παραπέρα: Δύναται να γίνει δεκτό από
το δικαστήριο το σχέδιο εξυγίανσης, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, χωρίς την υπογραφή των εργατών, των εργαζοµένων του;

Απάντηση: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κάνετε λάθος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Όχι. Οι εργάτες αυτοί δεν είναι απλώς εργά-
τες, είναι και πιστωτές…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Λάθος κάνετε. Πώς να το κάνουµε
τώρα; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν πηγαίνουν, κύριε δικηγόρε, ως εργάτες,
πηγαίνουν ως πιστωτές. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Θα µας µάθεις και τη δουλειά µας
τώρα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Και αν οι πιστωτές δεν υπογράψουν -αφού
θέλετε να σας µάθω τη δουλειά σας-, δεν περνάει το σχέδιο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Είναι δεδουλευµένα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Φυσικά, αλλά είναι πιστωτές. Χωρίς την υπο-
γραφή, λοιπόν, των εργατών δεν µπορεί να γίνει δεκτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κάνετε λάθος. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Άρα στο σχέδιο θα έχουν υπογράψει και οι
εργάτες. 

Όµως, αν αυτή είναι δήθεν η αµφιβολία σας, ελάτε να κάνουµε
δεκτή την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ και πριν καταθέσω εγώ στο δι-
καστήριο να έχουµε στην επιτροπή και τις υπογραφές των εργα-
τών, όπως θα κατατεθούν στο δικαστήριο, να δούµε αν θα έχουν
υπογράψει οι εργάτες ή όχι.

Για όποιον από εσάς δεν το γνωρίζει, ο καθένας από αυτούς
θα πάρει πολλές χιλιάδες ευρώ αναδροµικά που του χρωστάει
το ναυπηγείο. Πολλές χιλιάδες. Όχι αδίκως, αλλά δικαίως. Άρα
εσείς που λέτε να µην ψηφίσουν ή να µην ψηφίσετε, τους λέτε
να χάσουν τα λεφτά τους. Και τώρα τους το λέτε ακόµα χειρό-
τερα. Ξέρετε γιατί; Γιατί καλώς γνωρίζει και ο ΣΥΡΙΖΑ, που έκανε
την τριµερή συµφωνία, και καλώς γνωρίζει και το ΠΑΣΟΚ διά του
κ. Κεγκέρογλου, που διαρκώς ρωτούσε, ότι η τριµερής συµφωνία
µε το Πολεµικό Ναυτικό τελειώνει. Γιατί τελειώνει; Γιατί παραδί-
δεται και η τελευταία πυραυλάκατος. Και αφού παραδίδεται και
η τελευταία πυραυλάκατος, δεν µπορεί να συνεχίσει το ελληνικό
κράτος να πληρώνει το 70% του µισθού τους, γιατί δεν µπορεί
να πληρώνει χωρίς να υπάρχει λόγος.

Άρα, λοιπόν, ή θα προχωρήσουµε γρήγορες διαδικασίες -και
δεν έχουµε και πάρα πολύ χρόνο µπροστά µας- για να προλάβει
να γίνει η µεταβίβαση, η έναρξη έστω, παρά πολύ γρήγορα, ώστε
να αναλάβει η «ONEX» την πληρωµή των εργατών κατά το πρό-
τυπο της Σύρου, ή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ζωή θα φέρει
το ναυπηγείο να κλείσει. Είναι όλα αυτά τόσο πολύ απλά.

Εγώ θα το ξαναπώ: Η σηµερινή συνεδρίαση είναι µια συνε-
δρίαση ορόσηµο. Με αυτή τη συνεδρίαση η Κυβέρνησή µας ολο-
κληρώνει ένα πολύ µεγάλο σχέδιο, την ολοκλήρωση εξυγίανσης
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των Ναυπηγείων Νεώριου - Σύρου, που ναι µεν ξεκίνησε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, αλλά όταν αναλάβαµε, είχε τελείως κολ-
λήσει -όπως καλώς γνωρίζετε- και χρειάστηκε η προσωπική µου
παρέµβαση πολύ έντονα για να ξεκολλήσει, για να λέµε όλη την
ιστορία, την πώληση των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά στον κ. Προ-
κοπίου και άρα την οριστική αλλαγή σελίδας στο µεγαλύτερο ελ-
ληνικό ναυπηγείο, που ήταν το Ναυπηγείο Σκαραµαγκά µε τον
Γιώργο Προκοπίου, που δεν χρειάζεται πολλές συστάσεις για το
πόσο σπουδαίος είναι. Και σήµερα έρχεται και η µεταβίβαση των
Ναυπηγείων Ελευσίνας -η έναρξη, για να είµαι ειλικρινής, µετα-
βίβασης- µέσω του πτωχευτικού νόµου στην «ONEX» και άρα η
εξυγίανση τελικά και του Ναυπηγείου Ελευσίνας. 

Εµείς µε τον κ. Παπαθανάση αισθανόµαστε εξαιρετική υπερη-
φάνεια. Μπήκαµε στο Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων και
δεν λειτουργούσε κανένα από τα τρία ναυπηγεία. Η Σύρος πήρε
µπρος λίγους µήνες µετά. Και όταν θα φύγουµε από το Υπουρ-
γείο αυτό θα λειτουργούν και τα τρία ναυπηγεία. Αυτό θα πει να
κάνεις πραγµατικά τη δουλειά σου.

Μπορεί, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να µε κατηγορείτε ως
«υπουργό υποανάπτυξης», να µε υβρίζετε, να κατηγορούµαι από
τον κ. Γρηγοριάδη ότι είµαι χουντικός, ενώ δεν ήµουν ποτέ στη
ζωή µου, να ακούω διάφορα από όλα αυτά που λέτε, όµως δεν
µπορείτε να µηδενίσετε την πραγµατικότητα της δουλειάς µας
στο Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων αυτά τα τρία χρόνια. 

Αν δεν το ξέρετε, το 2021, σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, η Ελλάδα
είχε το µεγαλύτερο ύψος επενδύσεων των τελευταίων τριάντα
ετών. Και σύµφωνα µε τα προσωρινά στοιχεία του πρώτου εξα-
µήνου του 2022 -προχθές τα πήραµε στα χέρια µας- η Ελλάδα
έχει επιτύχει το 86% του ύψους του ρεκόρ επενδύσεων του 2021,
κάτι που µε µαθηµατική ακρίβεια λέει ότι το 2022 θα έχουµε το
µεγαλύτερο ύψος επενδύσεων στην Ελλάδα από τότε που µε-
τράµε τον συγκεκριµένο δείκτη. Πείτε µε εσείς «υπουργό υποα-
νάπτυξης». Εγώ όµως φέρω το µεγαλύτερο ρεκόρ στην ιστορία
µας. 

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι επί της δικής µας θητείας η
απορρόφηση ευρωπαϊκών κονδυλίων του ΕΣΠΑ από το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων µας κρατά στην πρώτη θέση
απορρόφησης σε όλη την Ευρώπη. Εσείς ήσαστε στη θέση «19».
Εµείς είµαστε στην πρώτη θέση. Επίσης, επί της δικής µας θη-
τείας πήραµε πρώτοι την έγκριση για το νέο ΕΣΠΑ. Σήµερα που
µιλάµε, η Ελλάδα είναι η µοναδική χώρα σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση που έχει πλήρως εγκεκριµένα προγράµµατα για το 2021
- 2027. Δεν υπάρχει ούτε µία άλλη χώρα που να µπορεί να φτάσει
την ταχύτητα µε την οποία έχει κινηθεί το Υπουργείο Ανάπτυξης
και Επενδύσεων σε σχέση µε τις υπόλοιπες είκοσι έξι χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εσείς µπορείτε να µε υβρίζετε, αλλά αυτό
έχει γίνει.

Σήµερα, µε το παρόν σχέδιο νόµου εκκινούµε τη διαδικασία
για να πάρει µπρος επιτέλους το Ναυπηγείο Ελευσίνας, το οποίο
βλέπουµε όποτε περνάµε από την εθνική οδό, όπως σωστά είπε
ο εισηγητής µας και τον ευχαριστώ για την πολύ µεγάλη υποστή-
ριξη στο νοµοσχέδιο. 

Θέλω να κάνω µια παύση και να το πω για λόγους δικαιοσύνης.
Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, της Περιφέρειας Δυτικής
Αττικής έπαιξαν κυρίαρχο ρόλο στο να φτάσουµε εδώ σήµερα
και θέλω να τους ευχαριστήσω. Και φυσικά, τον Θανάση Μπού-
ρα, τον Αντιπρόεδρο της Βουλής, του οποίου οι αγωνίες ήταν
ασταµάτητες κάθε φορά που είχαµε να ψηφίσουµε σχετική τρο-
πολογία για την Ελευσίνα, όπως και τον Υφυπουργό Δικαιοσύ-
νης, κ. Κώτσηρα, ο οποίος, παρά τα υπουργικά του καθήκοντα,
ήλθε και σήµερα να µιλήσει εδώ, αλλά και σταθερά ζητούσε να
ενηµερωθεί και να βοηθήσει ώστε να βρούµε λύση. Και φυσικά
τον Βουλευτή µας κ. Λιάκο, ο οποίος ανέλαβε και το έργο του να
εκπροσωπήσει το Υπουργείο Ανάπτυξης µε το παρόν σχέδιο
νόµου ως εισηγητής της Πλειοψηφίας στην κοινοβουλευτική δια-
δικασία. Θέλω να ευχαριστήσω τους Βουλευτές µας, γιατί πράγ-
µατι µε αυτόν τον τρόπο λύνουµε τα πραγµατικά προβλήµατα
των πραγµατικών ανθρώπων. 

Να πω ότι θα κάνω δεκτές τρεις τροπολογίες. Την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1413 και ειδικό 135, του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων. Δεν έχει κάτι ιδιαίτερο, είναι νοµοτεχνικές βελ-

τιώσεις και της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Τη γενική τροπολογία
µε αριθµό 1411 και ειδικό 133, για την οποία µίλησε προηγουµέ-
νως ο κ. Γεραπετρίτης, αλλά και ο κ. Πλεύρης. Και την µε γενικό
αριθµό 1412 και ειδικό 134, στην οποία αναφέρθηκε προηγου-
µένως αναλυτικά ο κ. Παπαθανάσης.

Σας έχω κάνει την κατάθεση των σχετικών νοµοτεχνικών βελ-
τιώσεων. Εκκρεµεί η απόφαση του ΣΥΡΙΖΑ για το αν θα αποφα-
σίσει να ψηφίσει «ναι» ή «παρών» ή «όχι» στο νοµοσχέδιο. Ξεκα-
θαρίζω ότι αν η πρόθεση του ΣΥΡΙΖΑ είναι να ψηφίσει «ναι» και
το µόνο το οποίο τον εµποδίζει είναι η επιπλέον εξασφάλιση δια-
φάνειας βάσει της τροπολογίας που καταθέσατε στην αρχή της
συνεδρίασης, στην περίπτωση που ο ΣΥΡΙΖΑ δεσµευτεί ότι θα
ψηφίσει «ναι» επί της αρχής, θα κάνω δεκτή τη σχετική τροπο-
λογία και θα συµπεριληφθεί στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Αν
πάτε στο «παρών» ή στο «όχι», δεν υπάρχει λόγος. Είναι πρόσχη-
µα, δεν σας ενδιαφέρει αυτό, οπότε µη χάνουµε χρόνο για κάτι
που δεν σας ενδιαφέρει πραγµατικά, αλλά ήταν ένα πυροτέ-
χνηµα απλώς και µόνο για να περάσει η κοινοβουλευτική διαδι-
κασία.

Και θα µου επιτρέψετε να πω µόνο ότι από τα υπόλοιπα άρθρα
του σχεδίου νόµου ένα είναι το οποίο έχει σηµασία. Είναι η κα-
τάργηση των ενδιάµεσων εκπτώσεων. Το ξεχωρίζω για τον εξής
λόγο. Υπήρξε ένα πάγιο αίτηµα του ελληνικού εµπορίου για πάνω
από δέκα χρόνια. Οι ενδιάµεσες εκπτώσεις καθιερώθηκαν στα
µνηµονιακά χρόνια. Ήταν πάντα ο χώρος του εµπορίου αντίθε-
τος. Ήταν κάτι που είχε εξαγγείλει ότι θα κάνει η προηγούµενη
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δεν πρόλαβε. Προφανώς το είχε αφή-
σει για την τελευταία φάση διακυβέρνησης της και µετά τις Ευ-
ρωεκλογές επιταχύνθηκαν οι εξελίξεις και δεν πρόλαβε αυτό να
ψηφιστεί. Πάντως υπήρξε δηµόσια τότε δέσµευση του Υπουρ-
γείου να προχωρήσει αυτή τη ρύθµιση. 

Εµείς προχωράµε τελικά σε αυτή τη ρύθµιση µε την εξής συµ-
φωνία µε τον εµπορικό κόσµο: Καταργούνται οι ενδιάµεσες εκ-
πτώσεις, που δεν έχουν αποδώσει άλλωστε και τίποτα ιδιαίτερο
ούτε για τον καταναλωτή ούτε για το εµπόριο. Ταυτόχρονα,
όµως, αίρεται το όριο του 50% για τις προσφορές. Έτσι µπορούν
οι επιχειρήσεις να κάνουν περισσότερες προσφορές, χωρίς να
έχουν αυτή τη δαµόκλειο σπάθη. 

Με αυτή την ισορροπία και τα συµφέροντα του καταναλωτή
εξυπηρετούµε, µε τις περισσότερες προσφορές, αλλά και τα
συµφέροντα του οργανωµένου εµπορίου εξυπηρετούµε, µε το
να µην υπάρχει αυτό το χάος µε το πότε γίνονται ή δεν γίνονται
οι εκπτώσεις και να µπορέσουν και οι επιχειρήσεις -κυρίως οι µι-
κροµεσαίες, γιατί αυτές αφορά όλος αυτός ο θεσµός- να µπο-
ρέσουν να αντιµετωπίσουν και τις δυσκολίες του µέλλοντος
χρόνου µε πιο οργανωµένο τρόπο. Πιστεύω ότι αυτή είναι µια
ρύθµιση που θα τύχει της ευρύτερης στήριξης, καθώς αποτελεί
πάγιο αίτηµα όλων των επιµελητηρίων και δεν υπάρχει κανένας
στον εµπορικό κόσµο που να διαφωνεί µε αυτό. Με αυτή µας την
πρωτοβουλία το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων αποδει-
κνύει το πόσο πραγµατικά πιστεύει ότι πρέπει να βρίσκουµε λύ-
σεις στα πραγµατικά προβλήµατα των ανθρώπων.

Και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Πάντα πίστευα και ακόµα το πι-
στεύω πως η πολιτική είναι εφαρµοσµένη τέχνη. Δεν είναι µόνο
για καβγάδες. Εγώ στους καβγάδες είµαι πάρα πολύ επιρρεπής
και, για να είµαι ειλικρινής, µου αρέσουν κιόλας. Δεν µπορώ να
πω ψέµατα. Όµως µόνο µε καβγάδες δεν γίνεται πολιτική. Βγά-
ζουν κάποιου είδους ενδιαφέρον, αλλά τελικά αυτό που ενδια-
φέρει τον κόσµο είναι να βρίσκουµε λύσεις στα πραγµατικά
προβλήµατα. 

Το παρόν σχέδιο νόµου δίνει τη βέλτιστη δυνατή λύση στα
πραγµατικά προβλήµατα των πραγµατικών ανθρώπων και των
νυν εργατών του Ναυπηγείου Ελευσίνας και των µελών των ερ-
γατών του Ναυπηγείου Ελευσίνας που θα προσληφθούν, αλλά
και του συνόλου της ελληνικής βιοµηχανίας, που θα αποκτήσει
ξανά κάτι σηµαντικό, όπως το Πολεµικό Ναυτικό, γιατί ακούω
συχνά και αυτή την κριτική και ξέρω ότι το έχει θέσει και ο κ. Κων-
σταντινόπουλος αλλά και ο κ. Κεγκέρογλου. 

Είναι αδύνατον να γίνει αυτό που είπατε, κύριε Κεγκέρογλου,
και φέρνω ως παράδειγµα τις φρεγάτες Μπελαρά και την κατα-
σκευή κάποιων από αυτές στην Ελλάδα, εάν προηγουµένως δεν
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έχουµε ναυπηγείο. Το Πολεµικό Ναυτικό αυτό το έχει ξεκαθαρί-
σει. Για να µπει το Πολεµικό Ναυτικό στην κουβέντα κατασκευής
ενός πλοίου στην Ελλάδα, πρέπει προηγουµένως να έχει πειστεί
ότι υπάρχει ναυπηγείο που µπορεί να του παραδώσει το πλοίο
που συµφωνεί στους χρόνους που θέλει. 

Άρα προαπαιτούµενο για να γίνει αυτό που είπε -και σωστά- ο
κ. Κεγκέρογλου είναι να φτιάξουµε πρώτα το ναυπηγείο. Όταν
θα φτιάξουµε το ναυπηγείο, τότε θα µπορούµε να ζητάµε από το
Πολεµικό Ναυτικό να κλείνει συµφωνίες κατασκευής στην Ελ-
λάδα, γιατί τότε δεν θα υπάρχει ο δόκιµος φόβος τους ότι πλοία
θα παραγγέλνουν και πλοία δεν θα έχουν.

Άρα σήµερα κάνουµε κι ένα µεγάλο βήµα για το Πολεµικό
Ναυτικό, που θα αποκτήσει επιτέλους ένα ναυπηγείο το οποίο
θα είναι αξιόπιστο και στο οποίο θα µπορεί να υπολογίζει µελ-
λοντικά. Προφανώς, µε την ανάληψη της υποχρέωσης του χρέ-
ους του Ναυτικού από την «ΟΝΕΧ» στα Ναυπηγεία Ελευσίνας
στο µέλλον και εφόσον η «ΟΝΕΧ» καταφέρει να φτιάξει ένα ναυ-
πηγείο που λειτουργεί, θα έχει ένα επιπλέον κίνητρο το Πολεµικό
Ναυτικό να δίνει δουλειές στην Ελευσίνα. Διότι µε αυτόν τον
τρόπο θα µπορεί να κερδίζει και τα χρήµατα που του χρωστούσε
από το παρελθόν το συγκεκριµένο ναυπηγείο.

Άρα, αν θέλετε, και αυτή η ανάλυση υποχρέωσης είναι κι ένα
επιπλέον κίνητρο για να µπορέσει να ευοδωθεί στο µέλλον µια
συνεργασία µεταξύ Ναυπηγείων Ελευσίνας και Πολεµικού Ναυ-
τικού, που, κακά τα ψέµατα, όλα αυτά τα χρόνια έχει τραυµατι-
στεί πολύ από την ιστορία του ναυπηγείου, που παρέδωσε τελικά
τα πλοία πολύ ακριβότερα και µε πολλά χρόνια καθυστέρηση.

Άρα και αυτό το κοµµάτι του νοµοσχεδίου στην ουσία είναι
υπέρ του Πολεµικού Ναυτικού και όχι κατά, κυρίως για όσους
ήγειραν τις σχετικές ενστάσεις. Και βεβαίως εάν η επιλογή του
Πολεµικού Ναυτικού για τις κορβέτες θα είναι η ιταλική φρεγάτα
«FINCANTIERI» -και τονίζω το «εάν», γιατί δεν είναι δεσµευτικό
για το σχέδιο νόµου, δεν είναι δεσµευτικό το σχέδιο εξυγίανσης,
δεν αφορά το σχέδιο εξυγίανσης αυτό, δεν προσδοκά η «ΟΝΕΧ»
να χτίσει ναυπηγείο λόγω αµυντικών προγραµµάτων, αυτά θα τα
διεκδικήσει στην πορεία επί ίσοις όροις εφόσον έχει φτιάξει το
ναυπηγείο-, αλλά εάν όλα αυτά γίνουν, πράγµατι σε αυτή την πε-
ρίπτωση θα µπορούσε το Πολεµικό Ναυτικό να διαλέξει τις κορ-
βέτες «FINCANTIERI». Επίσης, όπως σίγουρα γνωρίζετε -άλλω-
στε, έγινε σχετική παρουσίαση της «FINCANTIERI» στην Ελευ-
σίνα πριν από µερικούς µήνες και είχα παραβρεθεί και ήταν και
ο κ. Τσίπρας µαζί µας στο ίδιο τραπέζι- είχε ανακοινώσει η «FIN-
CANTIERI» πως σε αυτή την περίπτωση πρέπει κι αυτή να κάνει
µια σοβαρή επένδυση στην Ελευσίνα, για να µπορεί να κατα-
σκευάσει τις κορβέτες αυτές επί ελληνικού εδάφους στο Ναυ-
πηγείο Ελευσίνας.

Άρα και σε αυτό, κύριε Κεγκέρογλου, το δόκιµο που θέσατε
το παρόν σχέδιο νόµου απαντά. Στην πραγµατικότητα δεν υπάρ-
χει απολύτως κανένας λόγος για να πει κάποιο από τα δύο κόµ-
µατα «όχι» σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, πλην της τρέχουσας πολιτικής
επικαιρότητας και του τρέχοντος πολιτικού κλίµατος.

Όµως, θα το ξαναπώ και κλείνω, οι τρέχουσες πολιτικές κατα-
στάσεις εύκολα αλλάζουν, γι’ αυτό και λέγονται τρέχουσες. Το
ναυπηγείο θα µείνει εκεί όταν εµείς δεν θα είµαστε Υπουργοί ή
Βουλευτές ή στην κυβέρνηση. Όµως, θα έχετε χάσει την ευκαι-
ρία να είστε συµµέτοχοι µιας µεγάλης εθνικής επιτυχίας για δε-
καετίες µπροστά για ένα τρέχον πολιτικό ζήτηµα, το οποίο,
ούτως ή άλλως, άλλοι θα το λύσουν και όχι τα Ναυπηγεία Ελευ-
σίνας και που στο τέλος θα είναι από τα θέµατα που θα βάλει
στον λογαριασµό το µεγάλο αφεντικό αυτού του τόπου, δηλαδή
ο ελληνικός λαός, ο οποίος θα κρίνει τον καθένα από εµάς και
του οποίου τη βούληση θα δεχτούµε όλοι, όπως υποχρεωτικά
κάνουµε πάντα, γιατί αυτό θα πει δηµοκρατία.

Σας καλώ, λοιπόν, να µην αφήσετε µόνο την κοινοβουλευτική
Πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας να πάρει τις δάφνες της ανα-
γέννησης των Ναυπηγείων Ελευσίνας και να είστε κι εσείς πα-
ρόντες σ’ αυτόν τον µεγάλο σταθµό της ιστορίας. Εµείς από την
πλευρά µας και εγώ προσωπικά πιστεύω ότι σ’ αυτή την κοινο-
βουλευτική διαδικασία έκανα ό,τι περισσότερο γινόταν για να επι-
τύχω αυτή τη συναίνεση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Γιαννακοπούλου επί προσωπικού.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε

Υπουργέ, το ΠΑΣΟΚ από την πρώτη στιγµή είχε θέσει τρεις ξε-
κάθαρους άξονες για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και για τα
Ναυπηγεία Ελευσίνας. Ο ένας ήταν τα εργασιακά. Είχαµε θέσει
πέντε ζητήµατα, υλοποιήσατε τα τρία, και θέσαµε τα ζητήµατα
της βιωσιµότητας του επενδυτικού σχεδίου και του δηµοσίου
συµφέροντος για τα οποία σάς εκφράσαµε -και ο ειδικός αγορη-
τής µας- συγκεκριµένα ερωτηµατικά, στα οποία υπάρχουν ασά-
φειες και αοριστίες, για τα οποία ζητήσαµε και ζητούµε διευκρι-
νίσεις.

Τα ίδια έλεγε το ΠΑΣΟΚ και ο κ. Πάνας στις επιτροπές πριν
από τις αποκαλύψεις για τις παρακολουθήσεις, τα ίδια λέµε και
τώρα. Ούτε ποτέ βγήκε να πει το ΠΑΣΟΚ «ναι, θα πάω να υπερ-
ψηφίσω» και άλλαξε γνώµη στην πορεία, κύριε Γεωργιάδη. Ξέ-
ρετε κάτι; Αν ψάχνετε για το ποιος κάνει κωλοτούµπες, πέραν
της γνωστής κωλοτούµπας του ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχετε παρά να κοι-
τάξετε στον καθρέφτη σας, κύριε Γεωργιάδη, γιατί εσείς ήσα-
σταν αυτός που πριν από λίγο καιρό λέγατε ότι, αν δεν υπερ-
ψηφίσει η Αντιπολίτευση, δεν θα κατεβάσετε το νοµοσχέδιο και
πριν από λίγες µέρες βγήκατε και είπατε: «Τελικά, αν είναι, θα το
περάσω και µόνος µου και ό,τι γίνει.».

Και ξέρετε κάτι επίσης; Επειδή την ίδια πολιτική µε τον ΣΥΡΙΖΑ
συνεχίζετε στο συγκεκριµένο ζήτηµα, πηγαίνετε και περάστε το
µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Γεωργιάδη. Κάνετε και µία πρόβα συγ-
κυβέρνησης, άµα θέλετε. Είναι πάρα πολύ ωραία πρόβα συγκυ-
βέρνησης το να περάσετε µαζί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Εµείς έχουµε πολύ ήσυχη και πολύ καθαρή τη συνείδησή µας.
Και ξέρετε γιατί; Γιατί σε όσα νοµοσχέδια πιστεύαµε ότι αν έστω
και µερικώς, έστω και ατελώς, έστω και λιγάκι διευκόλυναν και
καλυτέρευαν τη ζωή των Ελλήνων πολιτών και µε τις ενστάσεις
µας ερχόµασταν και τα υπερψηφίζαµε, κύριε Γεωργιάδη.

Άρα, λοιπόν, µαθήµατα πολιτικής κάντε πουθενά αλλού. Κου-
νήστε το δάχτυλο σε κάποιους άλλους. Εµείς πορευόµαστε µε
τις θέσεις µας αταλάντευτα έτσι όπως πρόκειται να κινηθούµε.
Κι από εκεί και πέρα, περάστε το νοµοσχέδιο µε τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κεγ-
κέρογλου, έχετε τον λόγο για το προσωπικό σας ζήτηµα για ένα
λεπτό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση βαί-
νει προς το τέλος. Δεν έχω σκοπό να αναφερθώ σε όλα τα προ-
σωπικά θέµατα που τέθηκαν από όλους και µε αφορούν.
Παραδείγµατος χάριν ο συνάδελφος Μπάµπης Παπαδηµητρίου
είπε ότι εγώ πρότεινα να κρατικοποιηθεί και να διοριστεί κρατική
διοίκηση. Δεν ξέρω από πού το έβγαλε αυτό. Ειπώθηκαν πάρα
πολλά. Η ουσία όµως µένει. Εµένα και την παράταξή µου µας αν-
τιπροσωπεύουν αυτά τα οποία εκφράζουµε και καταθέτουµε εδώ
δηµόσια και καµµία ερµηνεία από όποιον και αν προέρχεται.

Έτσι, λοιπόν, για το Εθνικό Σχέδιο Ανάπτυξης της Ναυπηγικής
Βιοµηχανίας στο οποίο αναφερθήκαµε και για την παραγωγή και
συµπαραγωγή, στο πλαίσιο της εθνικής αµυντικής βιοµηχανίας
που πραγµατικά έχει ανάγκη σήµερα η χώρα που προχωρά σε
εξοπλιστικά προγράµµατα, αλλά και για τα θέµατα του νοµοσχε-
δίου, αναφέρθηκα συγκεκριµένα.

Επίσης, για την ψηφοφορία θα εκφραστεί ο εισηγητής µας
Απόστολος Πάνας, µε τη διαδικασία που προβλέπεται, για όλα
τα άρθρα -και είναι πάρα πολλά τα άρθρα που έχει το νοµοσχέ-
διο- και θα έχουµε την ευκαιρία να τα δούµε στο τέλος της δια-
δικασίας ψήφισης. Όµως, σχετικά µε την ψηφοφορία εγώ είπα
ότι σε όσα άρθρα οι προτάσεις µας έγιναν δεκτές -και δεν το είπα
µόνο εγώ, αλλά και ο κ. Πάνας-, και έγιναν δεκτές οι προτάσεις
µας όσον αφορά τα εργασιακά και λοιπά ζητήµατα- θα ψηφι-
στούν. Δεν νοείται.

Επίσης, είπα για το συγκεκριµένο άρθρο -το άρθρο 3 νοµίζω-
που λέει ότι ο Υπουργός εξουσιοδοτείται και για κάθε άλλο θέµα
που δεν αναφέρεται στο νοµοσχέδιο, ότι δεν µπορεί κανείς να
συναινέσει εκ των προτέρων. Τα υπόλοιπα στην πορεία.

Εύχοµαι το νοµοσχέδιο και το εγχείρηµα, και θα είµαστε εδώ
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για να το ελέγξουµε για να προχωρήσει, και όλα αυτά που λένε
ότι είναι προς το συµφέρον των εργαζοµένων της ναυπηγικής
βιοµηχανίας να συµβούν. Όµως, υπάρχουν τόσοι πολλοί παρά-
µετροι και τόσοι αστάθµητοι παράγοντες που πραγµατικά θα
πρέπει να συµβούν µε τη θετική πλευρά για να έχουµε το καλύ-
τερο αποτέλεσµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να απαν-

τήσει ο Υπουργός σε αυτά και µετά συνεχίζουµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Κεγκέρογλου, µόνο εγκώµιο δεν σας
έπλεξα. Εγώ είπα ότι βοηθήσατε, κάνατε ερωτήσεις, οι προτά-
σεις έγιναν δεκτές από εµένα. Τι προσωπικό υπάρχει; Ίσα ίσα νο-
µίζω πως φέρθηκα µε πολύ µεγάλο σεβασµό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν το έκανε δεκτό, αλλιώς ο Κα-
νονισµός µου δίνει άλλα δύο λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Όχι εγώ. Εγώ δεν είπα τίποτα. Λέω ότι σε
εσάς φέρθηκα µε πολύ µεγάλο σεβασµό.

Τώρα στο τελευταίο που είπε ο κ. Κεγκέρογλου, εγώ θα επι-
µείνω λίγο µήπως την τελευταία στιγµή βρούµε µια άκρη. Τι είπε
ο κ. Κεγκέρογλου; Έγιναν δεκτά, λέει, αλλά στο άρθρο 3 εξακο-
λουθεί να υπάρχει αυτή -ας το πω για να γίνει αντιληπτό από το
Σώµα- η εν λευκώ εξουσιοδότηση των Υπουργών.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η λευκή επιταγή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Μάλιστα, µα µόλις προηγουµένως είπα ότι αν
ο ΣΥΡΙΖΑ ψηφίσει «ναι» δέχοµαι την τροπολογία του, που θα µε
υποχρεώσει να έρθω ξανά στην επιτροπή για να το συζητήσουµε,
για να δούµε τι ακριβώς µπορούµε να κάνουµε µε το δικαστήριο.
Αν αυτό είναι το πρόβληµά σας, στα αλήθεια και αυτό σας το
λύνω.

Όµως δυστυχώς, κύριε Κεγκέρογλου, δεν είναι αυτό το πρό-
βληµά σας. Ξέρετε, αν θέλει κάποιος να πει «όχι» θα βρει πάντα
τον τρόπο να πει το «όχι». Είναι πολύ απλό το πράγµα. Εσείς θέ-
λετε να πείτε «όχι» για τους χι δικούς σας πολιτικούς λόγους που
δεν έχουν καµµία σχέση µε τα ναυπηγεία. Η ιστορία θα γράψει
ότι στην εξυγίανση των ναυπηγείων Ελευσίνας είπατε «όχι».

Και µη µου πείτε ότι θα πείτε «παρών» και οι µεν και οι δε. Το
«παρών» σηµαίνει ότι δεν είστε παρόντες στην εξυγίανση των
ναυπηγείων Ελευσίνας. Να το ξεκαθαρίσουµε. Ψηφίστε «παρών»,
ψηφίστε «όχι», ούτε που µε νοιάζει. Σηµαίνει ότι στην εξυγίανση
των ναυπηγείων Ελευσίνας οι µόνοι που θα πάρουν τα εύσηµα
θα είναι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Θέλετε να είστε
παρόντες; Ελάτε να ψηφίσετε «ναι». 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν θέλετε; Μην πάτε µεθαύριο στην Ελευσίνα να πείτε πόσο

βοηθήσατε, διότι στο προσκλητήριο της ιστορίας δεν ήσασταν
παρόντες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Στο προ-
σκλητήριο της ιστορίας για τη διαλεύκανση των υποθέσεων του
Νίκου Ανδρουλάκη, το δικό σας «παρών» τι σηµαίνει, κύριε Γε-
ωργιάδη; Όχι δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

Γιατί αν αυτό που λέτε ισχύει, κύριε Γεωργιάδη, τότε και το
δικό σας «παρών», το «παρών» της Νέας Δηµοκρατίας στην εξε-
ταστική επιτροπή για τη διαλεύκανση του σκανδάλου των υπο-
κλοπών είναι ξεκάθαρο της παντελούς έλλειψης πολιτικής σας
βούλησης για διαλεύκανση αυτού του σκανδάλου. Άρα, λοιπόν,
όχι δύο µέτρα και δύο σταθµά σε αυτή την Αίθουσα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Χαίροµαι να αποδείξω από χθες, αλλά και σή-
µερα ότι ο µόνος λόγος που λέτε «όχι» -γιατί το «παρών» είναι
«όχι»- είναι το θέµα του κινητού του κ. Ανδρουλάκη και µόλις µε
επιβεβαιώσατε για µια εισέτι φοράν. Δεν έχω να προσθέσω κάτι
άλλο. Αν το µόνο που σας καίει πλέον είναι το κινητό του κ. Αν-
δρουλάκη, παντρευτείτε το! Εµείς θα λύνουµε τα προβλήµατα
και στο τέλος ο ελληνικός λαός θα βάλει τον καθένα στη θέση
του.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Μπορώ να µιλήσω για δέκα δευτερόλε-
πτα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είστε Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Λείπει αυτή τη

στιγµή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν γίνεται

έτσι.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής

Λύσης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Πρώτα απ’ όλα µία διευκρίνιση. Μας

είπατε στην επιτροπή ότι πριν ολοκληρωθεί η απόφαση του δι-
καστηρίου, θα συζητηθεί για να ενηµερωθούµε. Ισχύει αυτό;
Γιατί είπατε, προηγουµένως, ότι δεν θα το κάνετε. Αυτό είναι το
πρώτο ως ερώτηση.

Το δεύτερο είναι το εξής. Εµείς έχουµε εκφράσει σοβαρές αµ-
φιβολίες όσον αφορά στη δυνατότητα του συγκεκριµένου επεν-
δυτή να αντεπεξέλθει µε όσα αφορούν στο θέµα της Ελευσίνας.
Συγκεκριµένα είπαµε ότι ακόµη κι αν υπάρχει, ακόµη και αν
πάρει, δηλαδή, αυτή τη στήριξη, που εσείς ξέρετε και επιβεβαι-
ώσατε ότι θα την πάρει, θα πρέπει σύµφωνα µε το δίκαιο, µε τους
κανόνες της συγκεκριµένης εταιρείας το 20% να το βάλει ο ίδιος.

Εµείς τον ρωτήσαµε αν µπορεί να βάλει τα υπόλοιπα χρήµατα
ο ίδιος, δηλαδή τα 25,5 εκατοµµύρια. Δεν µας έδωσε καµµία
απάντηση. Άρα συνεχίζουµε να έχουµε αµφιβολίες και πιστεύω
ότι το καταλαβαίνετε, δεν είναι περίεργο. Τώρα εάν το δικαστή-
ριο αποφασίσει διαφορετικά, αν θέλουµε εδώ να κάνουµε τη
δικιά µας δουλειά. Δεν θα κάνουµε τη δουλειά του δικαστηρίου.

Το άλλο έχει σχέση µε το Πολεµικό Ναυτικό. Ο κ. Παναγιωτό-
πουλος µας είπε ότι θα δοθούν 20 εκατοµµύρια προκαταβολικά
στο Πολεµικό Ναυτικό. Ισχύει; Όσον αφορά στα υπόλοιπα και
στον τρόπο που θα πληρωθεί, εδώ γράφετε: «σε παρούσες
αξίες». Ξέρουµε ότι σε παρούσες αξίες, εάν έρθει µετά από
τριάντα χρόνια, τα 100 ευρώ θα είναι 5 ευρώ. Άρα µιλάµε ξεκά-
θαρα για κούρεµα. Το καταλαβαίνετε αυτό. Το ίδιο λέγατε και µε
το PSI. Μιλούσατε για παρούσες αξίες, τα θυµάστε, πόσο γλιτώ-
νει η χώρα και όλα αυτά. Άρα και αυτό το κοµµάτι είναι δια-
γραφή, είναι κούρεµα. 

Και το τελευταίο. Εµείς απ’ ό,τι καταλαβαίνουµε σας δίνουµε
εξουσιοδότηση στο δικαστήριο για να προβείτε σε κούρεµα των
οφειλών του ναυπηγείου προς το δηµόσιο της τάξεως του 93%.
Αυτό καταλαβαίνουµε εµείς από την εξουσιοδότηση και γι’ αυτόν
τον λόγο έχουµε εκφράσει τις αµφιβολίες µας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πάµε από την αρχή.
Σχέδιο εξυγιάνσεως βάσει πτωχευτικού νόµου, δηλαδή ανα-

διάρθρωση µιας εταιρείας που έχει πτωχεύσει χωρίς οι πιστωτές
να χάσουν χρήµατα, δεν υπάρχει. Με κάποιον τρόπο οι πιστωτές
χάνουν χρήµατα. Ο πτωχευτικός νόµος στο εκάστοτε σχέδιο,
στην εκάστοτε δικαστική απόφαση ορίζει ποιος θα χάσει τι και
πού. Κατανοητό αυτό; Αυτή είναι η γενική αρχή. Γιατί αν είχε η
εταιρεία να δώσει όλα τα χρήµατα σε όλους τους πιστωτές, δεν
θα έχει πτωχεύσει, άρα δεν θα χρειαζόταν κα κάνουµε όλη αυτή
την κουβέντα. Είναι τόσο απλό. 

Όσον αφορά το Πολεµικό Ναυτικό 20 εκατοµµύρια σε παρού-
σες αξίες δεν είναι 5 εκατοµµύρια σε τριάντα χρόνια. Είναι το
ανάποδο. Η παρούσα αξία σηµαίνει ότι όσο σήµερα αξίζουν τα
20 εκατοµµύρια, το αυτό ποσό θα πρέπει σε βάθος τριάντα ετών
να πάρει. Δεν µπορεί να χάσει αυτά τα 20 εκατοµµύρια. Δεν µπο-
ρεί να γίνει 19 εκατοµµύρια η αξία του. Δηλαδή είναι τα 20 εκα-
τοµµύρια συν τον ετήσιο πληθωρισµό. Αυτό είναι η παρούσα
αξία. Άρα ισχύει αυτό που είπε ο κ. Παναγιωτόπουλος, τα 20 εκα-
τοµµύρια τώρα είναι σε παρούσα αξία. 

Τώρα όσον αφορά τον τρόπο πληρωµής, αυτό θα αφορά το
σχέδιο εξυγίανσης που εφόσον ο ΣΥΡΙΖΑ ψηφίσει «ναι» και κάνω
δεκτή τη νοµοτεχνική του αυτή βελτίωση, την τροπολογία του,
θα έρθω να τα πούµε αναλυτικά σε αυτή τη συνεδρίαση.

Με συγχωρείτε, εάν ψηφίσετε όλοι «όχι», αυτό πάει να πει ότι
αυτό το σχέδιο δεν σας αφορά. Προφανώς στον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, όταν µου κάνετε όποια ερώτηση θέλετε, εγώ όπως
ξέρετε ποτέ δεν έχω αρνηθεί να απαντήσω σε επίκαιρη ερώτηση
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Βουλευτού. Θα µου κάνετε µια επίκαιρη ερώτηση και θα έρθω
να απαντήσω. Έχετε πάντα αυτό το δικαίωµα.

Εάν αυτό που συζητάµε, όµως, είναι ότι αυτό που σας απα-
σχολεί είναι η ενδελεχέστερη ενηµέρωση πριν το δικαστήριο,
εγώ δέχοµαι να το αναλάβω και ως δέσµευση και όχι µόνο πολι-
τική, αλλά και γραπτή στο σηµερινό σχέδιο νόµου. Εάν παρά
ταύτα, εσείς πάλι ψηφίσετε «παρών» και «όχι», αυτό για εσάς
είναι ένα πρόσχηµα. Αφού για εσάς είναι ένα πρόσχηµα, δεν
χρειάζεται να το αναλάβω. Έχετε εργαλεία κοινοβουλευτικού
ελέγχου, θα τα θέσατε και θα απαντήσουµε. Δεν µπορεί να τα
θέλετε όλα δικά σας. Δεν µπορεί να είναι όλα δικά σας. Διαλέξτε,
θέλετε το ένα ή θέλετε το άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Δρίτσας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η αλήθεια είναι ότι δεν έχει ξανασυµβεί στην Αίθουσα του Κοι-

νοβουλίου αυτό που γίνεται σήµερα, από τη δεξιά πλευρά και
από την Κυβέρνηση και από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας πολύς φιλεργατισµός!

Βέβαια, σκεφτείτε λίγο. Είναι λίγες οι ώρες που τσακίσατε
τους απεργούς εργάτες µε τα ΜΑΤ στη «Μαλαµατίνα». Λίγη σε-
µνότητα για το πόσο φιλεργατικό κόµµα, παράταξη και Κυβέρ-
νηση είστε, όχι µόνο τώρα, ιστορικά.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µιλήσατε υπερ-
διπλάσιο χρόνο από αυτόν που είχατε εκ του Κανονισµού στη
διάθεσή σας, τριάντα εννιά λεπτά αντί για δεκαοκτώ. Προσπα-
θούσα να καταλάβω τι έχετε ακριβώς καταλάβει από τη στάση
της Αντιπολίτευσης, όλων των κοµµάτων και ειδικά από τη δική
µας πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, αναφορικά µε
την κριτική που ασκούµε για την το νοµοσχέδιο που φέρνετε και
για την επιλογή που κάνατε να ζητήσετε νοµοθετική ρύθµιση,
που δεν ήταν αναγκαία και που είναι µια διαδικασία, όπως και
εσείς παραδεχθήκατε, καινοφανής, sui generis και όλα αυτά. 

Αυτό δεν είναι ένα νοµικό ζήτηµα, είναι η ουσία της υπόθεσης
που συζητάµε.

Θα υπάρχει ασφάλεια δικαίου σε όποιον χειρισµό κάνετε, για
τον οποίο µάλιστα ζητάτε και την έγκριση της Βουλής; Και αυτό
αποδείξαµε και τεκµηριώσαµε –ο Χάρης Μαµουλάκης, ο εισηγη-
τής µας, η Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου, ο Νίκος Συρµαλένιος,
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο Νεκτάριος Σαντορινιός,
θα ακολουθήσει και ο Γιώργος Τσίπρας- µε όλους τους τρόπους
ότι αυτό πάσχει.

Και από την αρχή, από τις επιτροπές, εµείς δεν σας καταγγεί-
λαµε, δεν σας είπαµε ούτε γιατί συνεργάζεστε µε την ONEX ούτε
γιατί προσπαθείτε να βρείτε ένα σηµείο ισορροπίας και συµβι-
βασµού για να ξαναλειτουργήσουν τα ναυπηγεία. Δεν σας είπαµε
κάτι τέτοιο. Δεν παρουσιαστήκαµε µε καταγγελτικό λόγο.

Δεν µε ακούτε, κύριε Υπουργέ. Έχετε τηλεφωνική συνοµιλία.
Με ακούει ο συνάδελφός σας, ο άλλος Υπουργός. 

Δεν σας καταγγείλαµε, λοιπόν, δεν προσήλθαµε µε καταγγελ-
τικό λόγο, όχι γιατί είχαµε κάνει τη Σύρο και το µνηµόνιο που υπέ-
γραψαν τότε οι δύο Υπουργοί, ο Αλέκος Φλαµπουράρης και ο
Βαγγέλης Αποστολάκης µε τον Διευθύνοντα Σύµβουλο της
ONEX, τον κ. Ξενοκώστα.

Όχι µόνο γι’ αυτά, αλλά γιατί -αν θέλετε το πιστεύετε, αν θέ-
λετε όχι και δεν υπάρχει καµµία έπαρση από τη µεριά µας- για
εµάς η ναυπηγική βιοµηχανία είναι «σηµαία» χρόνια τώρα, πριν
γίνουµε κυβέρνηση. Και ξέρουµε πολύ καλά όλο το πλέγµα, όλη
την αντίφαση. Ιδιωτικοποιηµένη ήταν πάντα στην Ελλάδα η ναυ-
πηγική βιοµηχανία και κατέρρευσε. Γιατί ήταν κρατικοδίαιτη,
φαύλη και πολλά άλλα.

Έχουµε, όχι µόνο εµείς, κυρίως οι εργαζόµενοι και ο ελληνικός
λαός «καεί» απ’ αυτά τα πράγµατα και δεν µπορεί να τα προ-
σπερνά κανείς έτσι εύκολα, ειδικά κυβερνήσεις που δεν σπεύ-
δουν να δεσµεύσουν τους επενδυτές, αλλά έχουν την άποψη ότι
το άπαν είναι η κερδοφορία. Ξέρουµε γιατί µιλάµε.

Στο πρόσφατο συνέδριό µας, εκτός από την πολιτική από-
φαση, από τα ντοκουµέντα που ψηφίστηκαν οµόφωνα, το κορυ-
φαίο εξ αυτών ήταν η προγραµµατική στρατηγική και η µεσοπρό-
θεσµη επεξεργασία για την παραγωγική ανασυγκρότηση της ελ-
ληνικής οικονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας. Επεξεργασία

που σε πανελλαδική συνδιάσκεψη, προετοιµασµένη µε σειρά δια-
δικασιών, είχαµε καταλήξει το 2021 ήδη. Και το είχαµε εγκρίνει
και το επικύρωσε το πρόσφατο συνέδριό µας.

Εκεί, εκτός από τις νέες στοχεύσεις που πρέπει να έχει η πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας σε νέους τοµείς, σε νέους
κλάδους -και όχι στο real estate και στον τουρισµό απλά- και σε
επεξεργασίες σοβαρές, εµείναµε, και το έχουµε συµπεριλάβει
σε όλες µας αυτές τις επεξεργασίες, ότι η µεταλλευτική βιοµη-
χανία, η αµυντική βιοµηχανία και η ναυπηγική βιοµηχανία είναι
τρεις κορυφαίοι κλάδοι παραδοσιακής βαριάς βιοµηχανίας στην
Ελλάδα που έχουν µέλλον τώρα. Άλλοι δεν έχουν. Αυτοί έχουν
µέλλον. Και ξέρουµε καλά πώς θα έπρεπε να είναι το µέλλον
αυτό.

Και βέβαια, ξέραµε καλά ότι για να ξαναλειτουργήσει η Σύρος
χρειαζόντουσαν χειρισµοί και συµβιβασµοί. Για να ξαναλειτουρ-
γήσουν τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά έπρεπε να ξεπεράσεις ένα
σωρό αθλιότητες που είχαν φορτωθεί σε αυτά από τις κυβερνή-
σεις σας.

Μέχρι η HDV και η Thyssen Group, τα µεγαθήρια, πήραν τον
Σκαραµαγκά και τα παράτησαν. Τα πήραν για να µη δουλέψουν.
Οι µεγαλύτεροι κολοσσοί της Ευρώπης στον τοµέα αυτόν. Η
ONEX δεν είναι εταιρεία ειδικευµένη στα ναυπηγεία, τώρα το µα-
θαίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Εν πάση περιπτώσει, θέλω να πιστεύω ότι ξέρουµε πολύ κα-

λύτερα από εσάς και από το ΚΚΕ και από το ΜέΡΑ25 και από την
Ελληνική Λύση τις αντιφάσεις και τις δυσκολίες που έχει αυτή η
ιστορία. Και µάλιστα ως κυβέρνηση -µπορώ να το πω- είχαµε
µέσα στα διάφορα σχέδια και το ενδεχόµενο της επιλογής της
εκκαθάρισης εν λειτουργία που θα έφερνε όλη αυτή τη δυνατό-
τητα στο ελληνικό Δηµόσιο να έχει όλη την κυριότητα και να µπο-
ρεί να κάνει διεθνή διαγωνισµό επί τη βάσει περιβαλλοντικών,
εργασιακών και αναπτυξιακών προταγµάτων. Είχε µεγάλο ρίσκο
και δεν το επιλέξαµε. Καλώς ή κακώς δεν το επιλέξαµε στο
τέλος. Ξέρουµε, όµως, ότι δεν µπορείς σε συνθήκες µάλιστα οι-
κονοµικής κρίσης να κάνεις θαύµατα. Το πρώτο, όµως, είναι να
λειτουργήσουν τα ναυπηγεία.

Και από την κριτική που ακούµε από αριστερά µας, ας πούµε,
το µόνο σχόλιο που θα κάνω είναι ότι δεν υπάρχει δυνατότητα
κοινωνικών αλλαγών και προόδου, αν δεν υπάρχει εργατική τάξη
που να έχει ειδικό βάρος. Κι αυτό είναι κανόνας για κάθε αρι-
στερή προσέγγιση. Χωρίς εργατική τάξη µε ειδικό βάρος στην
παραγωγή δεν µπορεί να υπάρχει καµµία προοδευτική κατεύ-
θυνση, κοινωνικά ωφέλιµη και δίκαιη. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, µην προσπαθείτε να βγάλετε πο-
λιτική υπεραξία. Εµείς θέσαµε τα ζητήµατα από την αρχή, πώς η
πρότασή σας βήµα-βήµα θα γίνει όσο γίνεται ασφαλέστερη από
την άποψη της ασφάλειας δικαίου και της ανασφάλειας δικαίου
που έχει δοµικά αυτή η πρότασή σας. Όχι από πρόθεσή σας. Δο-
µικά.

Και έρχεστε τώρα και µας λέτε ότι «θα κάνω δεκτή την τροπο-
λογία…» -που είναι και αυτή ένα ακόµα βήµα προς αυτή την κα-
τεύθυνση- «…αν εσείς ψηφίσετε». Δεν είµαι εγώ αρµόδιος, δεν
έχω θεσµικά αυτόν τον ρόλο. Είναι ο εισηγητής µας. Εκείνος θα
ανακοινώσει τη συλλογική απόφαση. Αλλά, προς Θεού! Είναι
αυτό δηµιουργική προσέγγιση; Καταλαβαίνετε γιατί µιλάµε; Μι-
λάµε για το ό,τι υποτίθεται ότι θέλετε να πετύχετε να µην ανα-
τραπεί. Αυτά που διακηρύσσετε. 

Και µη χρησιµοποιείτε τους εργαζόµενους. Τους έχουµε δει
και εµείς πολλές φορές και τώρα και τα προηγούµενα χρόνια και
στη Σύρο και την Ελευσίνα. Δεν αµφισβητήσαµε ότι υπέγραψαν
αυτό το πρωτόκολλο συµφωνίας µε την ONEX. Δεν το αµφισβή-
τησε κανείς, γιατί και οι ίδιοι µας το είπαν: «Σε απόγνωση ήµα-
σταν. Τι να κάναµε;».

Έτσι τους θέλετε τους εργαζόµενους; Σε απόγνωση; Αυτή την
εικόνα που ως Υπουργός Ναυτιλίας µάς είπατε την έχουµε δει
και εµείς στη Σύρο που δεν είχαν ρεύµα στο σπίτι τους. Την έχω
δει και επιτόπου στη Σύρο. Αλλά, αυτοί είναι το δείγµα ποιότητας
εργαζόµενου χωρίς δυνατότητα διεκδικητικής διαπραγµάτευ-
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σης; Και αυτό το έχετε και το λέτε και το φέρνετε από δω κι από
κει;

Έχετε τρόπους, πέρα από τον πτωχευτικό νόµο, όπως κάναµε
κι εµείς όταν ήµασταν κυβέρνηση σε διάφορες ανάλογες περι-
πτώσεις. Ξαναφέρτε τη διάταξη του νόµου Σταθάκη που εξασφά-
λιζε ότι καµµία εργολαβική εταιρεία, όταν υπάρχει ο κεντρικός
πάροχος, δεν µπορεί να έχει άλλους κανόνες εργασίας από αυ-
τούς που δεσµεύεται να έχει η κεντρική εταιρεία, ο κεντρικός πά-
ροχος. Εµείς έτσι δεσµεύσαµε τον ΟΛΠ, τον ΟΛΘ και πολλούς
άλλους οργανισµούς στις ιδιωτικοποιήσεις.

Εσείς τον ακυρώσατε αυτόν τον νόµο. Γιατί; Γιατί, όπως είπα
στη Σύρο, ελάχιστοι να είναι οι εργαζόµενοι -συµβαίνει και στον
Πειραιά της µητρικής εταιρείας- και όλοι οι άλλοι να είναι σε ανα-
σφαλή εργασία από τα εργολαβικά, για να µην έχουν κάθε µέρα
µεροκάµατο, αλλά όποτε προκύψει. Σοβαρά, είστε µε τους ερ-
γαζόµενους; Κάντε το αυτό. 

Στη σύµβαση µε τον ΟΛΠ µε τα ίδια µου τα χέρια το έγραψα
ότι εσαεί δεσµεύεται η «COSCO», η «ΟΛΠ Α.Ε.» να τηρεί τους
νόµους του ελληνικού κράτους -αυτονόητο βέβαια- όσο κι αν αλ-
λάζουν αυτοί, προς φιλεργατική, φιλοπεριβαλλοντική ή οποιαδή-
ποτε κατεύθυνση. Δεν χρειάζεται µόνο ο πτωχευτικός νόµος.
Υπάρχουν πάρα πολλοί τρόποι για να κάνει κανείς την ανάπτυξη
βιώσιµη και δίκαιη και για να κατοχυρώσει, πράγµατι, τους ερ-
γαζόµενους.

Και κάτι τελευταίο και κλείνω. Σκαραµαγκάς -ναυαρχίδα-,
Ελευσίνα, Σύρος, ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη Περάµατος και
τώρα πια ίσως και κάποιες ιδιωτικές εταιρείες, είναι ένα πλέγµα.
Μόνο έτσι νοείται η ναυπηγική βιοµηχανία και όχι ένα άθροισµα
ανταγωνιζόµενων εταιρειών. Αυτό είχε εξασφαλιστεί στο παρελ-
θόν µέσα από την ίδια τη διαδικασία των σχέσεων των πλοιοκτη-
τών που παράγγελναν και των ναυπηγείων που υπήρχαν. Τώρα
δεν υπάρχει αυτό. Αν δεν υπάρξει κρατική παρέµβαση κι αν δεν
υπάρξει µια ειδική γραµµατεία ναυπηγικής βιοµηχανίας µαζί µε
το Υπουργείο που να την ελέγχει, το Υπουργείο Εργασίας, το
Υπουργείο Ανάπτυξης και το Υπουργείο Ναυτιλίας, δεν θα
έχουµε µπροστά µας αυτό που υπάρχει ως δυνατότητα, όπως
υπάρχει και στην αµυντική βιοµηχανία και στη µεταλλευτική βιο-
µηχανία, να δούµε µια πραγµατικά διαφορετική προοπτική για τη
ναυπηγική βιοµηχανία της χώρας µας.

Αυτά είναι τα σοβαρά ζητήµατα για τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τα
άλλα κόµµατα. Εγώ δεν είδα αντιπαλότητα και σκοπιµότητα αν-
τικυβερνητική. Εντάξει να βγάλετε πολιτική υπεραξία, αλλά όχι
και το ποιος θα έχει την τιµή της ιστορικής συµφωνίας. Προς
Θεού! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, επειδή είστε ο προτελευταίος οµιλητής, δείξαµε µία
καλή διάθεση, Εσείς, όµως, το τερµατίσατε. Και αύριο να σας
άφηνα, θα τελειώνατε αύριο. Δηλαδή, πόσο να σας δώσω παρα-
πάνω από δεκαπέντε λεπτά. Ο Υπουργός µίλησε είκοσι.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Σας λέω ειλικρινά µια λέξη µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, τι

λέτε; Μία λέξη κάθε λεπτό λέτε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα.
Έτσι µπορούµε πραγµατικά να προχωρήσουµε όλη η Βουλή

στο να στηρίξει τη νέα εποχή για τη ναυπηγική βιοµηχανία.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Τσί-

πρα, έχετε τον λόγο. Μετά τον κ. Τσίπρα θα συνεχίσουµε µε τις
δευτερολογίες των εισηγητών και ολοκληρώνεται η διαδικασία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε υπέρ της επένδυσης.

Την ξεκινήσαµε εµείς. Είναι στην παρούσα φάση ο πιο πρόσφο-
ρος τρόπος να κρατηθούν ανοικτά και κυρίως να αναπτυχθούν
τα Ναυπηγεία Ελευσίνας.

Όµως, ο κ. Γεωργιάδης στην επιτροπή λέει το εξής: «Το σχέδιο
πάνω στο οποίο εργάστηκε η Κυβέρνηση ήταν η βιωσιµότητα και
η ανάπτυξη του ναυπηγείου να µη βασίζεται αποκλειστικά στα
προγράµµατα του Πολεµικού Ναυτικού». Αυτή, κύριε Υπουργέ,
είναι µια άλλη τοποθέτηση από αυτά που λέγατε επί τρία χρόνια.
Επί τρία χρόνια λέγατε το ακριβώς αντίθετο. Και δεν είναι η µόνη

φορά. Παράδειγµα, 22 Απριλίου του 2021: «Τα ναυπηγεία Ελευ-
σίνας, αν δεν εµπλακούν στις φρεγάτες θα αναγκαστούµε να
οδηγηθούµε σε εκκαθάριση». Αυτή ήταν η στάση που κρατήσατε
από τους πρώτους µήνες του 2019 µέχρι και πρόσφατα.

Αφήνω το ζήτηµα ότι µόλις προηγουµένως είπατε το ακριβώς
αντίθετο. Πού να δοθούν –λέει- οι φρεγάτες µε τα παρόντα Ναυ-
πηγεία Ελευσίνας. Δεν θα µπορούν να κρατήσουν προθεσµίες,
να ανταποκριθούν στις συµφωνίες κ.λπ.. Μας κοροϊδεύατε τότε
που τα λέγατε; Φρεγάτες πήρε η ελληνική Κυβέρνηση. Η Ελλάδα
δεν πήρε απολύτως τίποτα και η αµυντική της βιοµηχανία συνο-
λικά και από τις άλλες εξοπλιστικές επενδύσεις που έγιναν. Ευ-
τυχώς τα ναυπηγεία δεν έκλεισαν. 

Συνεχίζατε τότε που συνδέατε το θέµα των εξοπλιστικών µε
την Ελευσίνα: «Δεν υπάρχει κανένας ιδιώτης επενδυτής που θα
έφερνε να τοποθετήσει τα κεφάλαια που απαιτούνται για τη διά-
σωση και να επωµιστεί χρέη ύψους άνω των 400 εκατοµµυρίων
χωρίς να λάβει µια σοβαρή παραγγελία από το ελληνικό κράτος».
Εννοεί εξοπλιστικά. 

Αυτά λέγονταν, λοιπόν, τρία χρόνια. Και το ερώτηµα είναι για
ποιον λόγο τρία χρόνια παλινωδία. Να σας θυµίσω ότι το 2019
και εσείς και ο κ. Παπαθανάσης µας δίνατε υποσχέσεις τότε και
σε εµάς και στους εργαζόµενους ότι εντός µηνών θα είχε ολο-
κληρωθεί η διαδικασία. Ο κ. Παπαθανάσης το είπε και σ’ µένα
προσωπικά σε συγκεκριµένη ερώτηση τον Αύγουστο του 2019.
Τρία χρόνια παλινωδίας. Για ποιον λόγο; Γιατί δεν ξέρετε τι θέ-
λετε να κάνετε. Παίζατε ανάµεσα στη σύνδεση του µέλλοντος
των ναυπηγείων µε υποτιθέµενα εξοπλιστικά προγράµµατα και
στην εκκαθάριση των ναυπηγείων. Στην πρώτη γραµµή ήταν το
ζήτηµα της εκκαθάρισης, του κλεισίµατος δηλαδή, των ναυπη-
γείων. Ακόµη και τώρα στο νοµοσχέδιο το οποίο φέρατε -για να
καταλάβετε ότι αυτή η λογική σας, το πήρατε πίσω, ευτυχώς,
µετά τις αντιδράσεις της αντιπολίτευσης και κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ-
συνδέατε την αποπληρωµή των δεδουλευµένων των εργαζοµέ-
νων µε την ανάληψη εξοπλιστικών προγραµµάτων. Άκουσον-
άκουσον. 

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι, γιατί αυτή δεν είναι η γνώµη σας όχι
µόνο για τα ναυπηγεία, δεν είναι η γνώµη σας ευρύτερα για την
αµυντική και ναυπηγική βιοµηχανία και ειδικά δεν είναι η γνώµη
σας για την κρατική βιοµηχανία, ό,τι έχει αποµείνει. Τα Ναυπη-
γεία Ελευσίνας είναι βιώσιµα και το λέµε από το 2015 και πιο πριν
και πρέπει σε αυτό να υπάρχει µια ξεκάθαρη στάση.

Τι σηµαίνει είναι βιώσιµα; Σηµαίνει ότι αφαιρουµένων των
χρεών ή ενός µέρους των χρεών τα ναυπηγεία µπορούν να λει-
τουργήσουν χωρίς κρατική ενίσχυση στη διεθνή αγορά και να
παίρνουν δουλειές, όπως έγινε και µε τα ναυπηγεία Σύρου, ανε-
ξάρτητα από όλα τα προβλήµατα που τα βαρύνουν. Άρα ήταν
εκτός συζήτησης και ήταν απαράδεκτες όλες οι δηλώσεις που
έγιναν και οι απειλές για κλείσιµο των ναυπηγείων, για εκκαθά-
ριση κ.λπ.. Και δεύτερον, ήταν απαράδεκτη η σύνδεση του µέλ-
λοντος των ναυπηγείων µε το αν θα πάρουν ή όχι εξοπλιστικά.
Στα εξοπλιστικά, όµως, θα επανέλθω στο τέλος.

Έπεσε πολύ κλάµα και για τους εργαζόµενους -τα είπε ο Θο-
δωρής Δρίτσας- και για τα ναυπηγεία και για τη ναυπηγική βιο-
µηχανία γενικά. Τι είπε ο Υπουργός; Είπε ότι είναι σε πολύ άσχη-
µη κατάσταση τα ναυπηγεία στην Ελλάδα. Πώς βρέθηκαν σε
πολύ άσχηµη κατάσταση τα ναυπηγεία στην Ελλάδα. Μήπως δεν
είναι οι τρεις τελευταίες δεκαετίες κυβερνήσεων της Νέας Δη-
µοκρατίας και ΠΑΣΟΚ; Υπάρχει, όµως, και το θράσος να χύνουν
κροκοδείλια δάκρυα γιατί σήµερα έρχεται να δώσει τάχα µία
λύση η Κυβέρνηση και δεν συναινεί η υπόλοιπη Βουλή.

Να θυµίσω, λοιπόν, στον αγαπητό τον κ. Μπούρα, γιατί µάλλον
το έχει ξεχάσει, ότι µέχρι το 2014 -και τότε υπήρχε το Πολεµικό
Ναυτικό µέσα- πλήρωνε το Υπουργείο Άµυνας τα ναυπηγεία και
οι εργαζόµενοι δεν έπαιρναν λεφτά. Το θυµάστε; Ήσασταν Υ-
πουργός και σε εκείνη την κυβέρνηση .

Τότε για να θυµίσω, γιατί µάλλον το έχετε ξεχάσει, έβγαλε ανα-
κοίνωση το Υπουργείο Άµυνας επί Νέας Δηµοκρατίας, που έλεγε
τα εξής τον Οκτώβριο του 2014: «Είναι ξεκάθαρο ότι το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας δεν χρωστά ούτε ευρώ για την ολοκλήρωση
ναυπήγησης των πυραυλακάτων και περιέργως καταγγέλλεται
πως δεν έχουν πληρωθεί τα δεδουλευµένα των εργαζοµένων.
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Επιπροσθέτως γίνεται σαφές ότι µε αίσθηµα ευθύνης το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας προωθεί σχετική νοµοθετική ρύθµιση…»
κ.λπ., που δεν ήρθε ποτέ για να λύσει το πρόβληµα. Η λύση ήρθε
το 2015 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τι συνέβαινε λοιπόν τότε; Διαβάζω από τη «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ»
που έχει το σχετικό ρεπορτάζ: «Οι εργαζόµενοι οι οποίοι καταγ-
γέλλουν πως είναι απλήρωτοι εδώ και εννέα µήνες έχουν κλει-
δώσει από το πρωί της Δευτέρας τα γραφεία τους κ.λπ.». Και το
πρόβληµα δεν λύθηκε. Έπαιρναν λεφτά για τα ναυπηγεία και πή-
γαιναν σε µια ιδιωτική µαύρη τρύπα. Αυτό λύθηκε το 2015 που
αναλάβαµε. 

Να θυµίσω, λοιπόν, ότι τα ναυπηγεία κρατήθηκαν ανοικτά ενώ
ήταν σε πολύ άσχηµη κατάσταση, γιατί ακριβώς έγινε ρύθµιση
επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ. Έγινε η συµφωνία να πληρώνει
απευθείας το Υπουργείο Άµυνας το 70% των ηµεροµισθίων των
εργαζοµένων και συνέχισε το έργο του Πολεµικού Ναυτικού. Και
επίσης ήταν αυτή η κυβέρνηση που τον Μάιο του 2019 κατέληξε
στο πρώτο µνηµόνιο κατανόησης µε τον παρόντα επενδυτή. Τι
έλεγε, λοιπόν, η συµφωνία του 2015 που έγινε και νόµος µε τον
ν.4361/2016; «Η εταιρεία υποχρεούται να µην προβεί σε απολύ-
σεις έως την ολοκλήρωση του παρόντος προγράµµατος». Έτσι
έµειναν τα ναυπηγεία ανοικτά και έτσι συνέχισαν και πληρώνον-
ταν έστω στο 70% οι εργαζόµενοι που επί εννέα µήνες προηγου-
µένως -παραπάνω γιατί φτάσαµε τον Γενάρη να γίνουν εκλογές-
έµειναν απλήρωτοι.

Και φτάνουµε, λοιπόν, τον Μάιο του 2019 και έχουµε το µνη-
µόνιο κατανόησης ανάµεσα στο Υπουργείο Άµυνας, τον Υπουργό
Επικρατείας κ. Φλαµπουράρη και τον ίδιο επενδυτή. Ποια ήταν η
λογική; Να εξασφαλιστεί ότι θα λειτουργήσουν ως ναυπηγεία,
θα αναπτυχθούν, θα εξασφαλιστούν οι θέσεις εργασίας, θα
υπάρχουν συλλογικές συµβάσεις και θα αποδοθούν όλα τα δε-
δουλευµένα στους εργαζόµενους. Διαβάζω επί λέξει το άρθρο
3, αν θυµάµαι καλά: «Πλήρης και ολοσχερής καταβολή των οφει-
λοµένων προς τους εργαζόµενους υπαλλήλους και προσωπικό,
όπως στις τελευταίες συγκεκριµένες οικονοµικές καταστάσεις ή
ό,τι προκύψει από τον έλεγχο. Επιπλέον ο επενδυτής δεσµεύεται
στην διατήρηση και επαύξηση του υφιστάµενου αριθµού θέσεων
εργασίας».

Αυτή ήταν τότε η θέση µας. Αυτό κάναµε και αυτό κάνουµε και
σήµερα. Θέλαµε µία επένδυση, θέλουµε την παρούσα επένδυση
αλλά µε όρους που θα διασφαλίζεται η ανάπτυξη των ναυπη-
γείων, τα οποία επιµένουµε ότι είναι βιώσιµα έτσι κι αλλιώς, την
εξασφάλιση των θέσεων εργασίας, συλλογικές συµβάσεις και κυ-
ρίως απόδοση των δεδουλευµένων των εργαζοµένων που χρόνια
τώρα φυτοζωούν σε ένα ναυπηγείο που κατά τα αλλά θα είχε
πολύ µεγάλες δυνατότητες.

Και έρχοµαι και καταλήγω στο εξής. Το κρίσιµο ζήτηµα, κύριε
Υπουργέ, είναι το έγγραφο το οποίο θα κατατεθεί στη δικαιο-
σύνη, στο δικαστήριο. Αυτό είναι το κρίσιµο. Εσείς εξουσιοδο-
τείστε για να καταθέσετε ένα έγγραφο, το οποίο, όµως, δεν
γνωρίζουµε ακριβώς. Γνωρίζουµε ενδεικτικά και όχι περιοριστικά,
όπως ρητά αναφέρει µέσα το νοµοσχέδιο ότι θα κινηθεί σε αυτό
το πνεύµα. Αλλά δεν γνωρίζουµε τι θα καταθέσετε. Ακούσαµε για
παράδειγµα τον κ. Παναγιωτόπουλο να λέει ότι δεν θα κουρευτεί
ούτε 1 ευρώ. Κάπως αλλιώς τα λέγατε στις επιτροπές, αλλά δεν
θέλω να επεκταθώ σε αυτό.

Από τα δεδουλευµένα των εργαζοµένων θα κουρευτούν ευρώ
αναλόγως την πορεία της επένδυσης σε ό,τι αφορά το πολεµικό
κοµµάτι; Πώς δεσµεύεστε εσείς από τη σηµερινή ψήφο για αυτό;
Δεν δεσµεύεστε. Εκεί βρίσκεται το ανοικτό ζήτηµα, το λευκό της
επιταγής. Μόνο ενδεικτικά. 

Συνεπώς υπάρχουν δύο ζητήµατα και το έθεσε και ο εισηγητής
µας, ο κ. Μαµουλάκης, και ο κ. Σαντορινιός. Δεν είναι µόνο το
θέµα της νοµοτεχνικής βελτίωσης όπως λέτε της δικιάς µας τρο-
πολογίας, που καταθέσαµε, να ξανάρθει στη Βουλή για να δούµε
το έγγραφο συγκεκριµένα που θα κατατεθεί στη δικαιοσύνη,
αλλά αφορά και το ζήτηµα των δεδουλευµένων για το οποίο δεν
είπατε απολύτως τίποτα. Αλλάξατε τη φράση «το συντοµότερο
δυνατόν τα δεδουλευµένα µετά την έλλειψη ικανού αριθµού
έργων από την ONEX», που ήταν κατάπτυστη. Δηλαδή αναλόγως
τα εξοπλιστικά που θα πάρει η ONEX, αν θα αποπληρώσει το

70% των δεδουλευµένων των εργαζοµένων. Έφυγε αυτό. Καλώς
έφυγε αυτό. Και τι µπαίνει στη θέση του; Μπαίνει ότι από την
ONEX θα καταβληθούν σε ποσοστό 70% µετά την ηµεροµηνία
ολοκλήρωσης των µεταβιβάσεων ανεξαρτήτως αµυντικών προ-
γραµµάτων. Το «ανεξαρτήτως αµυντικών προγραµµάτων» είναι
σωστό. Το «µετά» σηµαίνει ότι δεν θα δώσει πριν η ONEX. Μετά
πότε ακριβώς θα τα δώσει; Σε µηδέν χρόνια, σε πέντε χρόνια, σε
είκοσι χρόνια; Μπορεί να µπει µια προσθήκη, πρέπει να µπει µια
προσθήκη να ορίζει ένα τακτό χρονικό διάστηµα µέσα στο οποίο
µετά τη µεταβίβαση και του πολεµικού κοµµατιού να αποδοθούν
δεδουλευµένα από την ONEX. 

Συνεπώς σας αντιστρέφω αυτό που µας λέτε. Εµείς θέλουµε
πρώτα να µπει µέσα ότι θα ξανάρθει στη Βουλή πριν κατατεθεί,
το συγκεκριµένο έγγραφο το οποίο θα καταθέσετε και να µπει
αυτή η προσθήκη σε ό,τι αφορά τα δεδουλευµένα των εργαζο-
µένων. 

Κάτι τελευταίο για τα αµυντικά προγράµµατα, γιατί όπως και
µε τους εργαζόµενους το θράσος περισσεύει. Δεν είστε απλά η
πρώτη Κυβέρνηση στη Μεταπολίτευση. Είστε η µοναδική Κυβέρ-
νηση στον κόσµο ολόκληρο που προβαίνει σε εξοπλισµούς άνω
των 15 δισεκατοµµυρίων ευρώ και δεν υπάρχει ούτε ένα ευρώ
για την ελληνική αµυντική βιοµηχανία δηµόσια ή ιδιωτική, ούτε
βίδα. Και προσέξτε είµαστε η πρώτη χώρα σε αµυντικές δαπάνες
επί του ΑΕΠ στο ΝΑΤΟ και δεν µπαίνει ούτε 1 ευρώ στην αµυν-
τική βιοµηχανία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, µίλησε δεκαπέντε λεπτά ο κ. Δρίτσας, έντεκα λεπτά
εσείς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Τελειώνω. Έχετε δίκιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ξέρετε

κάτι; Ήταν πολύ δύσκολο να το κατανοήσει και ο κόσµος…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Δεκαπέντε δευτερόλεπτα µόνο, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μετράω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Συνεπώς είναι απύθµενη υποκρισία ότι

σας έπιασε ο πόνος να πάρουν εξοπλιστικά τα Ναυπηγεία Ελευ-
σίνας για να πάει καλά η επένδυση. Για να αναλάβουν τα Ναυ-
πηγεία Ελευσίνας και οποιοδήποτε άλλο ναυπηγείο στην Ελλάδα
πρέπει να υπάρχει η πολιτική βούληση να δοθεί έργο και να
υπάρχει σχεδιασµός σε ό,τι αφορά την αµυντική βιοµηχανία. Αν
κάτι αποδείχθηκε τρία χρόνια τώρα είναι ότι όχι µόνο δεν υπήρχε
η βούληση, αλλά υπήρχε η βούληση για το ακριβώς αντίθετο, να
µην υπάρξει ούτε ένα ευρώ για την ελληνική αµυντική βιοµηχα-
νία.

Λοιπόν είµαστε υπέρ της επένδυσης. Το οριστικό «ναι» θα το
πούµε όταν θα έρθει το κείµενο που θα κατατεθεί στο δικαστή-
ριο. Και περιµένουµε από εσάς τη νοµοτεχνική βελτίωση και την
αλλαγή στο συγκεκριµένο σηµείο για τα δεδουλευµένα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τελει-

ώσαµε κύριε Τσίπρα, να είστε καλά. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ένα λεπτό, γιατί εσείς στο τέλος θα µε τρε-
λάνετε. Μετά από όλη αυτή τη διαδικασία δεν έχετε καταλάβει
ότι µε αυτό το σχέδιο εξυγίανσης οι εργαζόµενοι θα πάρουν το
σύνολο των δεδουλευµένων τους; Έχετε ακόµα αµφιβολία για
αυτό; Ήρθαν οι ίδιοι απ’ έξω και έκαναν διαδήλωση µε πανό «ψη-
φίστε ναι» γιατί ήθελαν να πάρουν τα δεδουλευµένα τους. Σας
είπα ότι θα πάνε στο δικαστήριο και θα υπογράψουν το σχέδιο
εξυγίανσης. Φαντάζοµαι δεν θα υπογράψουν αν δεν έχουν τα δε-
δουλευµένα τους. Το έχω πει εγώ, το έχει πει ο κ. Ξενοκώστας,
το είπε και ο πρόεδρος του σωµατείου. Το είπαν άπαντες και
µέσα εδώ.

Τι άλλο θέλετε; Θέλετε να ορκιστώ; Θέλετε να κόψω λίγο το
δάχτυλό µου να βάλω µε αίµα το δακτυλικό µου αποτύπωµα;
Αυτά που λέτε είναι κωµωδία. Είναι προφανές ότι το σχέδιο εξυ-
γίανσης εδράζεται, ο ακρογωνιαίος λίθος του είναι να πληρω-
θούν τα δεδουλευµένα τους. Και είχα πει από την αρχή ότι δεν
θα δεχθώ κανένα σχέδιο εξυγίανσης που δεν θα έχει τη συναί-
νεση των εργαζοµένων και άρα την πληρωµή των δεδουλευµέ-
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νων τους από την πρώτη µέρα. 
Τώρα καµµιά φορά -έχουµε και τις προσωπικές µας διαφωνίες-

παρερµηνεύετε, ακούτε ό,τι θέλετε. Έλεγε ο Υπουργός Ανάπτυ-
ξης ότι πρέπει να δοθούν προγράµµατα από το Πολεµικό Ναυ-
τικό στην Ελευσίνα; Ναι είναι η απάντηση. Το λέω και τώρα.
Ξεκαθαρίζω -το είπα και πριν κατ’ ιδίαν στους κυρίους- κατά τη
γνώµη µου είναι αδύνατο να µην πάρει δουλειές από το Πολεµικό
Ναυτικό, για αυτό και πιστεύω ότι το Πολεµικό Ναυτικό θα πλη-
ρωθεί το σύνολο των χρηµάτων των 142 εκατοµµυρίων. Γιατί το
Πολεµικό Ναυτικό χρειάζεται ένα ναυπηγείο στην Ελλάδα και
άρα θα δίνει δουλειές στην Ελευσίνα. 

Τι είπα πριν; Είπα «το Πολεµικό Ναυτικό λέει…» και ούτω κα-
θεξής. Εγώ δεν είµαι το Πολεµικό Ναυτικό. Εγώ είµαι ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης. Σας λέω λοιπόν για να σας λυθεί και αυτή η
απορία. Ο Υπουργός Ανάπτυξης και έλεγε και λέει ότι πρέπει να
πάρει προγράµµατα του Πολεµικού Ναυτικού. Το Πολεµικό Ναυ-
τικό λέει ότι αν δεν έχω ναυπηγείο που να είµαι βέβαιος ότι δου-
λεύει, δεν δίνω προγράµµατα στην Ελευσίνα. Μεταξύ των δύο,
βεβαίως και σεβόµαστε την άποψη του πελάτη, που είναι το Πο-
λεµικό Ναυτικό.

Πράγµατι θέλω να είµαι ειλικρινής να πω κάτι και επειδή είναι
πάνω ο κ. Ξενοκώστας, θα ήθελα να το ακούσει. Εγώ δεν ξέρω
αν στη θέση του κ. Ξενοκώστα θα αναλάµβανα αυτό το ρίσκο.
Θέλω να είµαι ειλικρινής. Ο κ. Ξενοκώστας αναλαµβάνει ένα τε-
ράστιο ρίσκο.

Αναλαµβάνει ένα τεράστιο χρέος, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για µία
επιχείρηση και χωρίς να έχει προγράµµατα του Πολεµικού Ναυ-
τικού. Και αυτό θα µου επιτρέψετε να πω ότι είναι προς τιµήν του.

Τώρα, ετέθη ένα άλλο ζήτηµα, όχι τόσο από εσάς -εσείς δεν
µπορούσατε να το κάνετε γιατί θα ήταν περίεργο να το κάνετε,
ενώ του δώσατε τη Σύρο και υπογράψατε το µνηµόνιο για την
Ελευσίνα-, αλλά από άλλες πτέρυγες και από τον κ. Βιλιάρδο.
Ετέθη το ζήτηµα αν ο κ. Ξενοκώστας έχει τα λεφτά για την ίδια
συµµετοχή. Το είπατε, κύριε Βιλιάρδε, πριν. Η DFC που είναι
ένας οργανισµός που για να δώσει λεφτά, δεν τα δίνει σε όποιον
περαστικό περνάει απ’ έξω, παίρνει πρώτα αυτόν που ζητάει τα
λεφτά –όπως κάνει µία τράπεζα, για να το πούµε έτσι ή πολύ
ανώτερα από µία τράπεζα- τον σκρινάρει, βλέπει τι δυνατότητες
έχει, τι λεφτά θα βάλει ο ίδιος. Όλα αυτά είναι επί του καταστα-
τικού της. Έχει πεισθεί η DFC, αλλά δεν έχει πεισθεί ο Βιλιάρδος.
Με συγχωρείτε, δεν µπορώ να κάνω κάτι σ’ αυτό. Πρέπει να σας
πω, όµως, ότι για να δώσει η DFC τα λεφτά στον Ξενοκώστα,
προηγουµένως έχει ελέγξει τη φερεγγυότητά του. 

Οφείλω, όµως, να πω -και πιστεύω ότι ο κ. Γιώργος Τσίπρας
θα µε επιβεβαιώσει- ότι όταν ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε το εγχείρηµά του
Νεωρίου Σύρου, η τότε Νέα Δηµοκρατία υποστήριξε µε τη θετική
της ψήφο. Λέγαµε δηµόσια ότι είµαστε υπέρ και ερχόταν ο κ. Ξε-
νοκώστας και του λέγαµε «Μπράβο. Προχώρα». Τότε ο αντίλο-
γος όσων ήταν αντίθετοι στο Νεώριο, -αυτό που έλεγε ο υιός
Ταβουλάρης και όλοι αυτοί- ποιος ήταν; Ότι ο Ξενοκώστας είναι
αεριτζής, ότι ο Ξενοκώστας δεν µπορεί να βάλει τα λεφτά, ότι ο
Ξενοκώστας δεν µπορεί να εφαρµόσει σχέδιο εξυγίανσης. Είναι
έτσι ή δεν είναι, κύριε Τσίπρα; Αυτός δεν ήταν τότε ο αντίλογος;
Αυτό που ακούω τώρα από τον Βιλιάρδο ή το άκουσα πριν από
τον ζάµπλουτο Γρηγοριάδη, το ακούω τώρα για τον Ξενοκώστα
από την Ελευσίνα. 

Όµως, η ερώτηση είναι: Έγινε η Σύρος; Έγινε. Ποιος επιβε-
βαιώθηκε τελικώς; Εκείνοι που λέγανε ότι µπορεί ο Ξενοκώστας
να κάνει τη Σύρο και λέγανε: «Ξενοκώστα προχώρα» ή οι γκρι-
νιάρηδες, οι µονίµως αντιρρησίες σε όλα που λέγανε να µην προ-
χωρήσει ο Ξενοκώστας; Αν τότε εσείς δεν είχατε προχωρήσει το
δικαστήριο και δεν είχατε υποστηρίξει τον Ξενοκώστα και την
«ONEX», ακόµη οι εργάτες στη Σύρο θα ήταν άνεργοι. 

Τώρα έχει τύχει στη θέση που ήσασταν εσείς για τη Σύρο, να
είµαστε εµείς για την Ελευσίνα. Εµείς όταν πήγατε για την Σύρο
λέγαµε «Μπράβο, δώστε τη στον Ξενοκώστα» και θυµάµαι ότι
πήγε και ο Μητσοτάκης στην έκθεση βιβλίου στο περίπτερό του
και έλεγε «Μπράβο. Προχώρα Ξενοκώστα» και εσείς θέλετε να
είστε απόντες.

Τώρα έρχοµαι στο τελευταίο ζήτηµα. Ίσως δεν έγινε αντιλη-
πτό. Μπορεί να ευθύνοµαι εγώ. Αναλαµβάνω την ευθύνη. Είπα:

Εάν το πρόβληµά σας είναι στα αλήθεια η δέσµευσή µου να
φέρω στη Βουλή το τελικό προς κατάθεση στο δικαστήριο κεί-
µενο για να τα ελέγξετε όλα αυτά, θα πείτε: «ψηφίζω ναι» κι εγώ
θα κάνω δεκτή την τροπολογία σας ως νοµοτεχνική βελτίωση. 

Ο λόγος που το ξεκαθαρίζω είναι ο εξής: Εγώ δεν θέλω να
αφήσω σε κανέναν σας κανένα πρόσχηµα για να διαφύγετε και
δεν έχω να κρύψω και τίποτα. Εάν, όµως, ψηφίσετε «παρών» ή
«όχι» -δεν µε ενδιαφέρει, το «παρών» και το «όχι» είναι το ίδιο-
πάει να πει ότι στην πραγµατικότητα δεν ενδιαφέρεστε για τίποτα
από όλα αυτά. Ενδιαφέρεστε µόνο για το γενικό πολιτικό ζήτηµα
της χώρας. Σε αυτή την περίπτωση για ποιον λόγο να έρθω να
σας το δώσω; Κανένας λόγος δεν υπάρχει. Θα κάνω αυτό που
λέει πλειοψηφία. Ποια είναι η πλειοψηφία; Η Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θέλετε να είµαστε µαζί παρέα σε αυτό; Ψηφίστε «ναι», όπως
και εµείς σας υποστηρίξαµε τότε στη Σύρο και θα είµαστε παρέα.
Θέλετε να µην είσαστε; Με γεια σας, µε χαρά σας!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Υπουρ-

γός ήταν πολύ ξεκάθαρος. Να πάτε παρέα.
Παρακαλώ να ξεκινήσουµε τώρα τις δευτερολογίες των ειση-

γητών. Τον λόγο έχει ο κ. Κρίτων Αρσένης. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, βοηθήστε µε. Προσπαθώ να καταλάβω λίγο

εδώ πέρα και χρειαζόµαστε πραγµατικά τα φώτα σας. Μας εί-
πατε ότι τα στελέχη του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας αρνούνται
να υπογράψουν αυτό το πράγµα που µας έχετε φέρει, γιατί φο-
βούνται µήπως κατηγορηθούν για απάτη. Έτσι µας το φέρατε
στη Βουλή. Και αφού το φέρατε και µας λέτε ότι έχετε και την
κυβερνητική πλειοψηφία να το περάσετε, σας είδαµε εδώ πέρα
µισή ώρα -διπλάσιο χρόνο από ό,τι δικαιούστε- να εκλιπαρείτε τα
άλλα κόµµατα να το υποστηρίξουν. 

Φοβάστε και εσείς τη δίωξη για απάτη; Θέλετε και εσείς συνε-
νόχους; Για ποιον λόγο εκλιπαρείτε τα κόµµατα να το υποστηρί-
ξουν; Δεν σας έχω ξαναδεί να το κάνετε αυτό. Πρώτη φορά.
Τόσο καιρό τα περνάτε µόνος σας. Τι έγινε ξαφνικά σε αυτό και
θέλετε να είναι διευρυµένη η πλειοψηφία. Δεν θα αλλάξει κάτι,
παρά µόνο το µοίρασµα της ευθύνης. Ισχύει αυτό που λένε οι ερ-
γαζόµενοι; Εσείς µας το είπατε. Μας είπατε ότι οι εργαζόµενοι
λέγανε ακριβώς τον φόβο τους για απάτη. 

Μας λέγατε και θα διαβάσω ακριβώς τα λόγια σας: «Το σχέδιο
αυτό θα έχει µεγάλα κουρέµατα προς το δηµόσιο». Και από τους
επιτελείς του Υπουργείου Άµυνας τέθηκε το θέµα: «Ωραία, κύριε
Υπουργέ –είναι τα δικά σας λόγια-. Αποφασίζει το δικαστήριο και
κουρεύει τις οφειλές του δηµοσίου. Αυτό απαλλάσσει τα στελέχη
του δηµοσίου και συγκεκριµένα του Υπουργείου Άµυνας από
τυχόν απιστία;». Και συνεχίζετε: «Όχι. Δεν µας απαλλάσσει. Δεν
συναινούµε για απάντηση».

Να θυµίσουµε εδώ πέρα στους πολίτες που µας ακούνε για τι
µιλάµε. Μιλάµε για πάνω από 400 εκατοµµύρια ευρώ από τα
οποία 230 µε την απόφαση της Κυβέρνησης αυτή τη στιγµή χα-
ρίζονται. Και τα υπόλοιπα όσον αφορά το Πολεµικό Ναυτικό, τα
142 εκατοµµύρια θα αποπληρωθούν µόνο στην περίπτωση που
το Πολεµικό Ναυτικό δώσει εξοπλισµούς και προγράµµατα 7 δι-
σεκατοµµυρίων. 

Σας ξαναρωτάω, κύριε Υπουργέ: Στο τηλεµάρκετινγκ αν είχατε
ένα βιβλίο θα επενδύατε 7.000 σε ένα βιβλίο για να πάρετε 142
ευρώ; Γιατί αυτό κάνετε µε τη χώρα! Γι’ αυτό και όλοι µιλάνε για
απιστία. Γι’ αυτό µας το φέρνετε στη Βουλή και µόνο γι’ αυτό
εκλιπαρείτε και τα άλλα κόµµατα για συναίνεση. 

Είναι εντυπωσιακή βέβαια και η κακοφωνία σας. Ήρθε ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας να µας πει ότι κανένας δεν µίλησε στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για απιστία. Κανένας λέει! Δεν είχε
ακούσει την οµιλία σας. Μας είπε, επίσης, ότι κανένα κούρεµα
δεν έχει γίνει. Λες και πέρα από το κούρεµα των υπόλοιπων οφει-
λών προς το δηµόσιο, στα 142 εκατοµµύρια του Πολεµικού Ναυ-
τικού θα έχουµε αποπληρωµή άτοκα µε διετή περίοδο χάριτος
συν τριάντα χρόνια. Στην πράξη αυτό λέγεται κούρεµα. Και το
καλύτερο: Και αν δεν δώσει τα 7 δισεκατοµµύρια το Πολεµικό
Ναυτικό, χάρισµά τους και τα 142! Αυτό λέγεται χάρισµα, όχι
κούρεµα. 
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Σας ζητάµε να απαντήσετε σε αυτά τα κρίσιµα ερωτήµατα και
να µας πείτε τι είναι αυτό που σας κάνει να εκλιπαρείτε για συ-
ναίνεση και τι είναι αυτό που σας έκανε να το φέρνετε στη Βουλή
µε νόµο. Γιατί αυτά που µας έχετε πει µέχρι στιγµής είναι ότι φο-
βάστε για απιστία. Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μπορώ να απαντήσω, για να µην αδικήσω τον
κ. Αρσένη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να µην τον
αδικήσετε, αλλά µήπως να τα µαζέψετε όλα µαζί;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θα τα ξεχάσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν είναι να
το ξεχάσετε, ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Πάντα ο διάλογος µε τον κ. Αρσένη είναι απο-
λαυστικός. Δεν τον χάνω µε τίποτα.

Κατ’ αρχάς, επειδή είπατε για το τηλεµάρκετινγκ και προφα-
νώς το κάνετε λίγο επί προσωπικού, δηλαδή επειδή έτυχε να
κάνω αυτή τη δουλειά για την οποία είµαι πάρα πολύ υπερήφα-
νος, πρέπει να σας πω ότι µετά από πολλά χρόνια που έκανα
αυτή τη δουλειά έχοντας ζήσει το πραγµατικό εµπόριο, µια πραγ-
µατική επιχείρηση που έχει έσοδα, έξοδα, επιταγές, ένσηµα, µε-
ταχρονολογηµένες επιταγές, κανόνια που σκάνε στην αγορά.
Ξέρετε, ο επιχειρηµατίας περνάει δυσκολίες στην Ελλάδα. Δεν
είναι τόσο εύκολο να είσαι επιχειρηµατίας στην Ελλάδα. Μετά
από εκατοµµύρια τζίρου που έχω κάνει στο τηλεµάρκετινγκ και
πολλή δουλειά προσωπική που έχω κάνει και ας µε κοροϊδεύατε
εσείς, δεν έχω 200.000 ευρώ καταθέσεις στην τράπεζα όπως
έχετε εσείς. 

Άρα υπό την έννοια αυτή –«το πόθεν έσχες» διαβάζω-, θέλω
να πω ότι κι εσείς είστε ένας πολύ πλούσιος Αριστερός. Σας συγ-
χαίρω γι’ αυτό, κύριε Αρσένη. 

Επαναλαµβάνω, για µένα όποιος από εσάς υποδύεται τον αρι-
στερό και τον ευαίσθητο µε 200 χιλιάρικα στην τράπεζα του
βγάζω το καπέλο. Γιατί αυτό είναι εντυπωσιακό! Και να θέλετε
να βάλετε φρένο πλούτου –πρώτος και καλύτερος ο αρχηγός
σας, γιατί ξέρετε ότι ποτέ δεν θα εφαρµοστεί, γιατί δεν θα πά-
ρετε την εξουσία- και να έχετε 200 χιλιάρικα στην τράπεζα. Συγ-
χαρητήρια! Το λέω ειλικρινά, συγχαρητήρια!

Όµως, πάµε στο συγκεκριµένο τώρα. Επειδή εσείς έχετε τα
200 χιλιάρικα χωρίς να έχετε κάνει επιχείρηση, άρα δεν ξέρετε
πόσο δύσκολο είναι να γίνει µια επιχείρηση, δεν µπορείτε να κα-
ταλάβετε τι είναι αυτό το σχέδιο εξυγίανσης που έχουµε φέρει
εδώ. Δεν µπορείτε να το καταλάβετε. Γιατί αν µόνο παίρνεις
λεφτά και τα βάζεις στην τράπεζα, δεν µπορείς να καταλάβεις τι
θα πει ρίσκο, επιταγή, εργαζόµενος, ένσηµα που δεν έχεις πλη-
ρώσει, η εφορία που ήρθε για έλεγχο. Αυτά δεν τα ξέρεις. Ίσως
είναι άγνωστα αυτά. Εσείς είστε ένας εισοδηµατίες ζάµπλουτος.
Ως εισοδηµατίας ζάµπλουτος δεν µπορείτε να καταλάβετε τι
είναι αυτό.

Αυτό, κύριε Αρσένη, αφορά φτωχούς ανθρώπους. Εσείς δεν
έχετε σχέσεις µε αυτούς, ανθρώπους που έµειναν απλήρωτοι επί
µήνες. Εσείς δεν µείνατε ποτέ απλήρωτος. Εσάς σας διόρισε Ευ-
ρωβουλευτή ο Παπανδρέου, πήγατε στο Κοινοβούλιο, παίρνατε
τα είκοσι χιλιάρικα τον µήνα, περάσατε ωραία. Αυτοί, όµως, οι
άνθρωποι που σήµερα ήρθαν απ’ έξω και που εσείς δεν κάνατε
ούτε µια βόλτα να τους µιλήσετε για να δείτε µήπως υπάρχει και
µια άλλη άποψη, είναι άνθρωποι που έχουν µείνει απλήρωτοι,
είναι άνθρωποι που δεν είχαν να πληρώσουν το ρεύµα, είναι άν-
θρωποι που δεν είχαν να πληρώσουν το ενοίκιο, είναι άνθρωποι
που δεν είχαν να πληρώσουν το φροντιστήριο του παιδιού τους.
Εσείς αυτό δεν το έχετε ζήσει και είστε ζάµπλουτος. 

Άρα, λοιπόν, εσείς οι ζάµπλουτοι κουνάτε το δάχτυλο στους
εργάτες τους φτωχούς. Εγώ αυτό δεν το ανέχοµαι. Εµείς εδώ εί-
µαστε πράγµατι για τον φτωχό εργάτη και είµαστε εδώ και δου-
λέψαµε τρία χρόνια για να βρούµε µια λύση αυτός ο φτωχός
εργάτης να έχει ψωµί να φάει, πραγµατικό ψωµί όµως, σαν τα
δικά σας πραγµατικά διακόσια χιλιάρικα στην τράπεζα, όχι θεω-
ρίες και φύκια σαν και αυτά που πουλάτε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)
Άρα, λοιπόν, όταν θα κάνετε δουλειά της προκοπής, θα κατα-

λάβετε στα αλήθεια πώς βγαίνει το ψωµί, θα µοιράσετε τα δια-
κόσια χιλιάρικα που έχετε στην τράπεζα στους υπόλοιπους,
αφού είστε και κοµµουνιστής και θέλετε όριο πλούτου και θα κα-
ταλάβετε τι θα πει να µην έχεις να πληρώσεις το ρεύµα ή το ενοί-
κιο, θα έρθετε να µιλήσετε για το σχέδιο εξυγίανσης της Ελευ-
σίνας. Μέχρι τότε καθίστε στο ωραίο συννεφάκι σας, περάστε
ωραία τη ζωή σας και αφήστε τους κανονικούς ανθρώπους να
λύνουν πραγµατικά προβλήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Καλησπέρα σας, κύριοι συνάδελφοι. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βιλιάρδος από την Ελληνική Λύση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Στον λαϊκισµό, πάντως, σίγουρα δεν πρόκειται να σας φτάσω

ποτέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μη µου τον ανάβετε

τώρα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι, αλίµονο, δεν είναι κάτι που προ-

σβάλλει. Δεν το είπα µε κακή έννοια.
Θα ήθελα µόνο να κάνω µια ανακεφαλαίωση αυτών που έχουν

διαδραµατιστεί εδώ όσον αφορά συγκεκριµένα στα Ναυπηγεία
Ελευσίνας. Το πρώτο είναι ότι µας διαβεβαιώσατε πως το Πολε-
µικό Ναυτικό δεν θα πάρει προκαταβολικά τα 20 εκατοµµύρια
ευρώ, όπως είπε ο κ. Παναγιωτόπουλος. Εποµένως ο κ. Πανα-
γιωτόπουλος µας είπε ψέµατα. Τον ρωτήσαµε ξεκάθαρα.

Το δεύτερο, µας διαβεβαιώσατε, λίγο προηγουµένως, πως το
Πολεµικό Ναυτικό θα πάρει τα υπόλοιπα, τα 120 και πλέον εκα-
τοµµύρια που παραµένουν συν τον πληθωρισµό. Σωστά; Θα µου
απαντήσετε και σε αυτό. Θα πάρει, λοιπόν, όλα τα υπόλοιπα, τα
120 εκατοµµύρια ευρώ όπως είπα, συν τον πληθωρισµό.

Επίσης, µας διαβεβαιώσατε πως στις τράπεζες και στους λοι-
πούς πιστωτές, εκτός από τους εργαζοµένους, θα υπάρχει ένα
ανάλογο κούρεµα µε το δηµόσιο το οποίο εµείς -το καταθέσαµε
κιόλας αναλυτικά όσο καλύτερα µπορούσαµε- το υπολογίσαµε
στο 93%, όχι το Πολεµικό Ναυτικό, το υπόλοιπο δηµόσιο. Άρα
και οι τράπεζες και οι λοιποί πιστωτές εκτός από τους εργαζο-
µένους θα πάρουν επίσης αυτό το ποσό.

Όσον αφορά στους εργαζόµενους η µόνη µας αντίρρηση ήταν
στο υπόλοιπο 70%. Το 30% είπατε θα το πάρουν προκαταβολή
και το 70% µετά. Εδώ δεν υπάρχει ένα συγκεκριµένο χρονικό πε-
ριθώριο, οπότε νοµίζω ότι είναι κατανοητό και το καταλαβαίνω.

Σας έχουµε πει εµείς από την αρχή πως προσανατολιζόµαστε
να ψηφίσουµε «παρών». Δεν το σκεφτήκαµε τώρα, αλλά µετά
από όλη την ανάλυση που κάναµε. Εδώ σας αναλύσαµε όλες τις
αµφιβολίες µας, σας είπαµε τα υπέρ -γιατί ασφαλώς υπάρχουν
υπέρ, δεν υποτιµάµε και δεν υποβαθµίζουµε τίποτα- και ασφα-
λώς υπάρχουν κατά. Όλα αυτά σας τα αναλύσαµε, σας τα είπαµε
και αιτιολογήσαµε συγκεκριµένα και ακριβώς αυτό που τελικά θα
ψηφίσουµε.

Επίσης, σας καταθέσαµε µια εναλλακτική πρόταση, ξεκάθαρη,
η οποία κατά την άποψή µας είναι πιο καλή και πιο βιώσιµη. Φυ-
σικά, το Πολεµικό Ναυτικό µας χρειάζεται µια βάση, εκτός, βέ-
βαια, από ναυπηγεία για τις επισκευές κ.λπ., άρα σίγουρα θα
µπορούσε να κρατικοποιηθεί το κοµµάτι που αφορά στο Πολε-
µικό Ναυτικό για το αµυντικό σκέλος και το υπόλοιπο σας είπαµε
ξεκάθαρα ότι µπορεί αφ’ ενός να κρατικοποιηθεί ούτως ώστε να
µην χάσει καθόλου χρήµατα το δηµόσιο, να µην υπάρξουν καθό-
λου «κουρέµατα» και από την άλλη να µπορέσει να εξυγιανθεί
και να πουληθεί σε µια σωστή τιµή χωρίς να χάσει το δηµόσιο.

Όσον αφορά τώρα στον κ. Ξενοκώστα, άκουσα προηγουµένως
αυτά που είπατε, ο οποίος είναι αξιόλογος άνθρωπος, τον έχω
γνωρίσει, σας είπα ότι µου έχει καταθέσει κάποια έγγραφα τα
οποία δεν µπορώ να τα καταθέσω εδώ, γιατί έγραφε πάνω
«άκρως απόρρητα» και αυτό το σέβοµαι, ούτε το ανέφερα καν,
εκφράσαµε εµείς µια άποψη, αφού αναλύσαµε τους ισολογι-
σµούς. Πήραµε όσους ισολογισµούς µπορούσαµε να βρούµε,
ζητήσαµε και από τον κ. Ξενοκώστα να µας στείλει τον πιο πρό-
σφατο, δεν µας τον έστειλε, δεν έχουµε λάβει, τουλάχιστον, τί-
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ποτα, αναλύσαµε όλους τους ισολογισµούς, τους καταθέσαµε
αυτούς που είχαµε στα Πρακτικά, φτιάξαµε και έναν πίνακα και
από εκεί είδαµε ότι δεν µπορεί να ανταπεξέλθει µε τις δαπάνες
και µε αυτά που απαιτούνται για το νέο ναυπηγείο.

Σε σχέση τώρα µε τον DFC, µπορεί να έχετε δίκιο, αλλά όπως
µας είπατε προηγουµένως και εσείς, εµείς κοιτάζουµε τα γραπτά
και στα γραπτά δεν βλέπουµε. Επίσης, κοιτάζουµε τι λέει ο εκά-
στοτε επενδυτής. Τον ρωτήσαµε. Είπαµε ότι ο DFC βάζει το ανώ-
τατο µέχρι 80%. Το υπόλοιπο 25% πρέπει να το βάλει ο ίδιος. Με
βάση την ανάλυση του ισολογισµού και όσα µπορούµε να γνω-
ρίζουµε –φυσικά, δεν τα ξέρουµε όλα- βρήκαµε ότι δεν είναι δυ-
νατόν να βάλει το υπόλοιπο 25%. Τώρα, τι θα κάνει το δικαστήριο
και αν ο δικαστής κρίνει, θα κρίνει ο ίδιος. Έτσι δεν είναι; Δεν
είναι Θεός ο δικαστής, ούτε σηµαίνει ότι αυτό που θα πει θα είναι
το απόλυτα σωστό. Απλά εµείς προσπαθήσαµε να κάνουµε όσο
καλύτερα µπορούσαµε τη δουλειά µας. Τα αναλύσαµε, τα δώ-
σαµε µε πίνακες, κάναµε δηλαδή, ό,τι καλύτερο µπορούσαµε να
κάνουµε, πάντοτε εποικοδοµητικοί και πάντοτε µε την έννοια ότι
θέλουµε -το λέµε από την αρχή- να λειτουργήσουν όλα τα ναυ-
πηγεία. Παρεµπιπτόντως, το Ναυπηγείο Σκαραµαγκά µέχρι σή-
µερα δεν έχουµε δει να γίνει κάτι. Ελπίζουµε να είναι παροδικό
και να γίνει κάτι καλύτερο στο µέλλον. Κάναµε ό,τι καλύτερο µπο-
ρούσαµε και αιτιολογήσαµε ακριβώς την άποψή µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο Βουλευτής κ. Ξενο-

φών (Φώντας) Μπαραλιάκος ζητάει άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό, από τις 14 έως τις 20 Σεπτεµβρίου. Η Βουλή εγ-
κρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα αναφερθώ, κατ’ αρχάς, στις

υπουργικές τροπολογίες. Τις καταψηφίζουµε και τις τρεις.
Όµως, θα πω ορισµένα για τους ιατρικούς συλλόγους. Η

εκλογή των αντιπροσώπων τους στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλ-
λογο δεν γίνεται µε κριτήριο τον αριθµό των ψηφισάντων, αλλά
βάσει του αριθµού των µελών των ιατρικών συλλόγων και ανε-
ξάρτητα µε το πως θα ψηφίσουν. Δηλαδή, ένας ιατρικός σύλλο-
γος που έχει τρεις χιλιάδες µέλη θα εκλέξει δεκαπέντε αντι-
προσώπους είτε ψηφίσουν στις εκλογές πεντακόσιοι είτε διακό-
σιοι είτε επτακόσιοι και ex officio οι πρόεδροι των ιατρικών συλ-
λόγων συµµετέχουν µε δικαίωµα ψήφου ακόµη και αν δεν έχουν
εκλεγεί. Δηλαδή, είναι καραµπινάτη αλλοίωση της εκπροσώπη-
σης στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο µε εργαλείο το αντιδρα-
στικό θεσµικό πλαίσιο. Το σωστό είναι να γίνεται εκλογή αντι-
προσώπων µε βάση τον αριθµό ψηφισάντων και τη συµµετοχή
στη γενική συνέλευση του Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου µόνο
εκλεγµένων και, βεβαίως, µε διαδικασία ζωντανής φυσικής πα-
ρουσίας, γιατί εκεί γίνονται συζητήσεις, αντιπαραθέσεις από-
ψεων. Συνεπώς, καταψηφίζουµε την πρώτη τροπολογία.

Και επειδή αναφερόµαστε σε ιατρικά θέµατα, θα ήθελα να
αναφερθώ και στη δεύτερη και ειδικά στο άρθρο 7 στους όρους
δόµησης του Πολυδύναµου Περιφερειακού Ιατρείου Ραχών. Δεν
έχουµε αντίρρηση ως προς αυτό, αλλά µόνο που δεν εξασφαλί-
ζει ούτε την ανέγερση και κυρίως τη στελέχωση, εξοπλισµό και
τη δωρεάν παροχή υπηρεσιών είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτε-
τράωρο, τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες τον χρόνο. Και το ανα-
φέρουµε, γιατί στον ίδιο νοµό, στα Καµένα Βούρλα, τα ίδια λέ-
γατε για µικρό νοσοκοµείο. Έτσι το ονοµάζετε το κέντρο υγείας.
Σε αυτήν τη λογική χτίστηκε. Έγιναν δύο φορές εγκαίνια. Και τι
έχει σήµερα; Έναν γιατρό και δύο νοσηλεύτριες µόνιµους. Και
πώς δουλεύει; Με επισκέπτες γιατρούς από το Νοσοκοµείο Λα-
µίας και τα γύρω αγροτικά ιατρεία.

Ουσιαστικά δεν έχει προσωπικό και δεν µπορεί να αντιµετωπί-
σει έκτακτα περιστατικά. Γι’ αυτό, λοιπόν, λέµε «παρών» σε αυτό
το άρθρο και συνολικά καταψηφίζουµε τη δεύτερη τροπολογία.
Το ίδιο καταψηφίζουµε και την τρίτη µε µία εξαίρεση στο άρθρο
3 που αφορά στις άδειες σε πωλητές λαϊκών αγορών. Την υπερ-
ψηφίζουµε. Συνολικά καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και τις τρο-

πολογίες. Ωστόσο, νοµικά ο Βουλευτής µας Γιάννης Γκιόκας ανέ-
δειξε ότι δεν καλύπτονται οι εργαζόµενοι. Μακάρι να µην επιβε-
βαιωθούµε για το καλό των εργαζοµένων. Μπορεί σε µερικούς
να υποσχεθήκατε ή να ψιθυρίσατε στο αυτί κάτι επιλεκτικά. Πα-
λιά µου τέχνη κόσκινο οι υποσχέσεις και οι κάλπικες ελπίδες.
Όµως, πραγµατικά κέρδη οι εργαζόµενοι έχουν από τους µαζι-
κούς αποφασιστικούς αγώνες των ταξικών συνδικάτων, όπως
έγινε µε την «COSCO», την «e-FOOD», τους οικοδόµους κ.λπ.. 

Να ξεκαθαρίσω κάτι. Το παρόν αντεργατικό νοµοσχέδιο δεν
αφορά µόνο στους εργάτες στα Ναυπηγεία Ελευσίνας. Είναι ένα
ζήτηµα που επιδρά άµεσα στους εργάτες σε όλες τις µονάδες
της ναυπηγοεπισκευαστικής βιοµηχανίας. Αφορά στο εργατικό
συνδικαλιστικό κίνηµα, στην εργατική τάξη που µετά από κάθε
πώληση ναυπηγείων ή άλλων στρατηγικής σηµασίας επιχειρή-
σεων και υποδοµών από το κράτος, τα συντρίµµια που αφήνουν
πίσω οι καπιταλιστές είναι δισεκατοµµύρια ευρώ, χρέη εφοπλι-
στών, βιοµηχάνων, επιχειρηµατικών οµίλων που φορτώνονται
στις πλάτες του λαού. Εσείς, όµως, φοβάστε αυτό που δίνει δύ-
ναµη στους εργαζόµενους, δηλαδή, την ενότητα των εργαζόµε-
νων σε κάθε κλάδο και την αλληλεγγύη µεταξύ τους. Αυτό είναι
που καταγγέλλετε για όσους αγωνίζονται για τα δικαιώµατά τους
και για αξιοπρεπή ζωή. 

Παίξατε πολύ µε τους εργαζόµενους. Εµείς δεν θα παίξουµε
στην πλάτη τους. Πάντα µε ειλικρίνεια µιλάµε ό,τι και να ψηφί-
ζουν. Και σε αυτούς που ήταν στις 12:30 η ώρα και δεν φτάνανε
ούτε τους εκατό µαζί µε τις οικογένειές τους και αυτούς που
ήταν στις τέσσερις η ώρα και ήταν εκατοντάδες. Υπάρχουν φω-
τογραφίες και βίντεο. Δεν είναι. Όµως, όλοι τους είχαν ένα κοινό.
Βιώνουν την ανασφάλεια, την αβεβαιότητα και την αγωνία για το
αύριο. Και ξέρετε γιατί; Γιατί έχουν ζήσει σε όλες τις καταστά-
σεις ιδιοκτησίας, είτε κρατική είτε ιδιωτική είτε πάλι ιδιωτική και
ούτω καθεξής. Και οι εργαζόµενοι πάντα, σε κάθε φάση ήταν εκ-
µεταλλευόµενοι. Γιατί πάνω απ’ όλα, όλες οι κυβερνήσεις, έχετε
το καπιταλιστικό κέρδος και όχι τον άνθρωπο και τις ανάγκες
του. Αυτό είναι το αστικό κράτος, λοιπόν. Γι’ αυτό και οι εργαζό-
µενοι πρέπει να το συνειδητοποιήσουν και να το ανατρέψουν, µε
τη δηµιουργία όρων για την εργατική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Μανωλάκου. 

Πάµε στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και στον κ. Απόστολο
Πάνα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Νοµίζω ότι τελειώνει µια εποικοδοµη-
τική συζήτηση την οποία είχαµε, µε την αναβολή ενός µηνός για
το συγκεκριµένο θέµα. 

Υπάρχουν µέσα στο Κοινοβούλιο θετικές και αρνητικές στιγµές
ή διαφορετικές σχολές σκέψης σε ό,τι αφορά στα νοµοσχέδια.
Παρ’ όλα αυτά νοµίζω ότι µας αδικείτε στην κριτική από την
άποψη ότι και στις τρεις επιτροπές, αλλά και στην οµιλία την
οποία είχαµε και τοποθετήθηκαν οι συνάδελφοι, αλλά και στη
δική µου την εισηγητική, κατά κύριο λόγο καταθέσαµε ζητήµατα
και προβληµατισµούς τα οποία αφορούσαν στο νοµοσχέδιο. Γι’
αυτό και ξεκαθαρίσαµε ότι υπάρχουν και σηµεία τα οποία, εν
πάση περιπτώσει, δεχτήκατε και έγιναν και νοµοθετικές ρυθµί-
σεις. Βάλαµε, δηλαδή, πλαίσιο. Είναι πολύ σηµαντικό. 

Πολιτική κάνουµε. Και το Κοινοβούλιο είναι µέρος της πολιτι-
κής. Άρα, δεν µπορεί να αφήσει εκτός και την πολιτική συγκυρία.
Νοµίζω το αντιλαµβάνεστε. Άλλωστε έχετε πει πάρα πολλές
φορές ότι λατρεύετε το Κοινοβούλιο και το καταλαβαίνετε. Παρ’
όλα αυτά, όµως, πέρα από την πολιτική συγκυρία, υπάρχουν και
τεχνικά θέµατα τα οποία µας δηµιουργούν µεγάλα ερωτηµατικά
τα οποία είµαστε υποχρεωµένοι, εν πάση περιπτώσει, µε τον έναν
ή µε τον άλλον τρόπο να τα εκφράσουµε στη σηµερινή διαδικα-
σία και µέσω της ψήφου µας. 

Από ’κει και πέρα, επειδή τέθηκε το ζήτηµα ότι η συµφωνία
αυτή θα είναι µια συµφωνία για την οποία θα πάρετε εσείς τα
µπράβο, ευχόµαστε να πάει καλά, κύριε Υπουργέ. Εµείς είµαστε
µεγαλόψυχοι ως χώρος. Να έρθουµε εδώ σε κάποια χρόνια, να
δούµε τη βιωσιµότητα και να έχουµε κάνει εµείς το λάθος. Ξέ-
ρετε, έχουµε τη δυνατότητα τα λάθη µας να τα αποδεχόµαστε.
Τουλάχιστον εγώ προσωπικά. Άρα, νοµίζω ότι κλείνει η συγκε-
κριµένη κουβέντα µε τα θετικά και τα αρνητικά της τα οποία θα
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καταθέσουµε και στην ψηφοφορία. Δυστυχώς, αυτή τη φορά, σε
αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα πορευτούµε παρέα. Στα προηγού-
µενα έγινε κάτι τέτοιο. Άρα, λοιπόν, θα ήθελα κι εγώ να ευχαρι-
στήσω τους συναδέλφους για την καλή κουβέντα που είχαµε και
νοµίζω ότι όλοι αυτό το οποίο επιζητούσαµε ήταν το εργασιακό
περιβάλλον να είναι τέτοιο που θα δώσει προοπτικές για την επό-
µενη µέρα και το επιχειρηµατικό περιβάλλον. 

Εµείς είµαστε θετικοί στον οποιονδήποτε επενδυτή. Διαφορε-
τικές σκέψεις µπορεί να έχουµε. Ευχόµαστε καλή επιτυχία από
εδώ και πέρα. Και ευχόµαστε πραγµατικά αυτά τα οποία είπατε
να γίνουν πράξεις και οι επενδύσεις να µην είναι µόνο νούµερα,
αλλά να είναι και αποτελέσµατα. Είστε λάτρης των επενδύσεων.
Και εµείς είµαστε λάτρεις των επενδύσεων. Πρέπει οι επενδύσεις
να είναι αποτελεσµατικές. Άρα, λοιπόν, σήµερα έχουµε διαφωνία
στην πορεία των πραγµάτων και στο αποτέλεσµα το οποίο πρέ-
πει να έρθει. Γι’ αυτό µιλήσαµε για βιωσιµότητα και δηµόσιο συµ-
φέρον. Γιατί η βιωσιµότητα είναι το αποτέλεσµα και εµείς εδώ
θέλουµε να εκπροσωπούµε και να υπερασπιζόµαστε το δηµόσιο
συµφέρον. Στο ένα συµφωνήσαµε, στα δυο διαφωνήσαµε. 

Ευχαριστούµε πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Βρισκόµαστε στην κατακλείδα, λοιπόν, µιας ενδιαφέρουσας

συζήτησης σήµερα στην Ολοµέλεια, αλλά και στις επιτροπές. Ξε-
κίνησε άλλωστε πριν από ένα µήνα. Μεσολάβησαν, βέβαια, κατά
την άποψή µας, κοσµοϊστορικά πολιτικά γεγονότα για τον τόπο
µας τα οποία δεν µπορούσαν -και είναι λογικό- να µην έχουν την
ανάλογη επήρεια στον δηµόσιο λόγο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Βέβαια, εδώ βρισκόµαστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Και µάλι-
στα, το λέω για άλλη µια φορά, βρισκόµαστε µπροστά σε µία και-
νοφανή, sui generis, νοµοθετική διαδικασία εξού και η εύλογη
επισφάλεια που υπήρχε, καλοπροαίρετα θεωρώ, από το σύνολο
της Αντιπολίτευσης, γύρω από το ζήτηµα και από το εγχείρηµα.

Αναµφίβολα το διακύβευµα είναι εξαιρετικά σηµαντικό, διότι
πράγµατι η ναυπηγική βιοµηχανία δεν µπορεί στη χώρα να µην
ενισχυθεί από την πολιτεία µε πράξεις. Άλλωστε ο ΣΥΡΙΖΑ, αν µη
τι άλλο, άφησε ανεξίτηλη τη σφραγίδα του σε αυτή, ακριβώς, την
προσπάθεια. Το αποδέχτηκε ο Υπουργός, τα υπόλοιπα στελέχη
και συνάδελφοι Βουλευτές. Επιτοµή είναι άλλωστε η Σύρος. Σή-
µερα συζητάµε την Ελευσίνα. Ακόµη µεγαλύτερο στοίχηµα για
τη χώρα, ακόµη µεγαλύτερο στοίχηµα για τη ναυπηγική βιοµη-
χανία της Ελλάδας. 

Παρ’ όλα αυτά η πρώτη επιτροπή εκκίνησε, κύριε Γεωργιάδη
και καταλήγει µε έναν άτυπο εκβιασµό που δεν τιµά νοµίζω τα
κοινοβουλευτικά µας ήθη. Τον πήρατε πίσω στην πρώτη µας συ-
νεδρίαση. Σήµερα πάλι στο φινάλε, στο κλείσιµο, διατυπώσατε
ξανά κάτι παραπλήσιο. Τι εννοώ; Σας είχα πει τότε, στον πρώτο
εκβιασµό, στην πρώτη επιτροπή «αι µεν βρονταί τους παίδας, αι
δε απειλαί τους άφρονας καταπλήττουσι». Δεν είµαστε άφρονες
για να φοβηθούµε ή να παρακολουθούµε διαφορετικά. Είµαστε
συνεπείς, είµαστε ρεαλιστές, είµαστε πραγµατιστές και θέλουµε
στην πράξη να δούµε πρόοδο στον τόπο. Πρόοδο, όµως, µε νόρ-
µες και κανόνες. Και αυτές τις νόρµες προσπαθήσαµε µε όλες
αυτές τις επιτροπές να θωρακίσουµε και υπέρ των εργαζοµένων.
Αναµφίβολα και διαχρονικά είµαστε ένα φιλεργατικό κόµµα. Το
έχουµε αποδείξει. Δεν είµαστε τάχα µου-τάχα µου φιλεργατικοί,
όπως κάποιοι οψίµως διακινούν. Αλλά πέραν του εργατικού και
το αναπτυξιακό σκέλος είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Από εκεί ξε-
κίνησε. 

Θεωρώ ότι είναι ατυχής η προσπάθεια ή εν πάση περιπτώσει
η ρητορική προσέγγιση µε την οποία προσπαθήσατε να ντύσετε
το λόγο σας και στην πρώτη επιτροπή και σήµερα. Και γι’ αυτό
θα ήθελα ένα ειλικρινές πολιτικό συγγνώµη, κύριε Γεωργιάδη,
γύρω από αυτό το ζήτηµα και θα καταλήξω για να καταλάβετε
γιατί το λέω αυτό και για τους χαρακτηρισµούς που άκουσα για
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τον ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµ-
µαχία και γενικότερα συναδέλφους.

Άρα, λοιπόν, η αναγκαιότητα ενός άτυπου super majority,

όπως αναφέρθηκε και το βιώσαµε µε τον DFC, και στο ελληνικό
Κοινοβούλιο καταλαβαίνουµε ότι έχει µια σηµαντική υπόσταση
και θα ενισχύσει τον δηµόσιο λόγο της πολιτείας διά της εκπρο-
σώπησης του κυρίου Υπουργού, αλλά δεν µπορεί µε ασάφεια και
µε µια ευρύτερη επισφάλεια. 

Γι’ αυτό ζητήσαµε από την πρώτη συνεδρίαση µε αλλεπάλλη-
λες νοµοτεχνικές µας παρεµβάσεις να µπορέσουµε αυτό το ασα-
φές draft, προσχέδιο, το οποίο είχε διαµορφωθεί, είχε εκπονηθεί,
µε εκκίνηση το MOU, το Memorandum Of Understanding της κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ του 2018, να βελτιστοποιηθεί η δυνατό-
τητα και συνεχίσαµε και εργαστήκαµε πάνω σε αυτόν τον άξονα
συνεχώς µέχρι και σήµερα, µέχρι τα τελευταία λεπτά. Ακούσατε
και τους προηγούµενους συναδέλφους, τον κ. Δρίτσα, τον κ. Τσί-
πρα και ούτω καθεξής. Αυτή είναι η ειλικρινής µας στάση και η
επιτοµή του λόγου µας, όπως είπα και πριν, πάντοτε είναι οι πρά-
ξεις και θα φανεί στην ψήφιση σε λίγα λεπτά. 

Άρα, λοιπόν, ο εκβιασµός θέλω να πιστεύω ότι είναι ως µη γε-
νόµενος πλέον, µετά και από µια ανάκληση δική σας, όπως και η
υποκρισία περί φιλεργατισµού. Ο ρεαλισµός νοµίζω ότι ειπώθηκε
από εµάς. Βέβαια, είναι αλήθεια, νοµίζω, πως -όχι εσείς, προσω-
πικά- αλλά η Κυβέρνηση και ο κ. Μητσοτάκης βιώνει µια συνθήκη
Δαµοκλή. Θυµάστε τον Δαµοκλή στις Συρακούσες, έτσι; Η δα-
µόκλειος σπάθη είναι οι υποκλοπές για τον ίδιο. Και αυτό ξέρετε
περνάει και διατρέχει όλο το σώµα. Η λήξη της θητείας σας έχει
στην πράξη συµβεί, συντελεστεί, απλά περιµένουµε το πότε αυτό
θα ολοκληρωθεί και τυπικά σε εκατό µέρες, σε πενήντα µέρες,
σε εκατόν ογδόντα δύο µέρες, που λήγει ούτως ή άλλως θε-
σµικά, µικρή σηµασία έχει. Παρ’ όλα αυτά τα ναυπηγεία της
Ελευσίνας θα συνεχίζουν να είναι στοίχηµα για τη χώρα, το το-
νίζω, µε κάθε διακριτό τρόπο.

Με τις τροπολογίες δεν θα ασχοληθώ. Νοµίζω ότι το σύνολο
των ιατρικών συλλόγων της χώρας είναι, πραγµατικά, εν βρασµώ
µε την κίνηση αυτή. Δηµιουργείται άλλη µία συγκεντρωτική προ-
σέγγιση και απέχει παρασάγγας από οποιαδήποτε προσπάθεια
αποκέντρωσης που έχει ανάγκη ο τόπος και ειδικά η επιστηµο-
νική κοινότητα και οι ιατρικοί σύλλογοι, αλλοιώνεται στην πράξη,
δηλαδή, η δοµή και η σύνθεση που εκπροσωπεί αυτό το πανελ-
λήνιο όργανο και ουσιαστικά υπάρχει και µια υποκειµενική προ-
σέγγιση υπέρ των δύο µεγάλων συλλόγων, λες και λυµαίνονται
το σύνολο των υπολοίπων. Είναι άδικο.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
ως οφείλει και ως υπεύθυνη δύναµη και κατά την ταπεινή µου
άποψη, αυριανή προοδευτική κυβέρνηση, θα υπερψηφίσει επί
της αρχής το εν λόγω νοµοσχέδιο. Θα υπερψηφίσει παρ’ όλες -
το τονίζω- τις ασάφειες, µε µία διαλυτική προαίρεση. Ποια είναι
αυτή; Αυτό που είπατε και εσείς πριν. Οφείλετε -και ελπίζω να
συµβεί αυτό στην τοποθέτησή σας, εν τέλει- να εναρµονίσετε και
να ενσωµατώσετε στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις το σύνολο του
εδαφίου, το οποίο αφαιρέθηκε στο µεσοδιάστηµα των δύο ωρών.
Κακώς. Το είχατε ενσωµατώσει στο draft και το αφαιρέσατε. Γι’
αυτό µίλησα για εκβιασµό και σήµερα.

Παρ’ όλα αυτά, εµείς θα συναινέσουµε, θα ψηφίσουµε θετικά
αν ενσωµατωθεί η τροπολογία που θωρακίζει τη διαφάνεια και
το δηµόσιο συµφέρον, γιατί θα επανέλθει -γι’ αυτό είναι η τρο-
πολογία- ο κύριος Υπουργός στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµ-
πορίου µε πλέον αποκρυσταλλωµένα τα figures και τις τιµές
ξεκάθαρες. Δεν ζητάµε κάτι διαφορετικό. Αυτό ακριβώς που σας
έχω γράψει. 

Και επίσης -κάτι τελευταίο και κλείνω- αυτό που ανέφεραν και
οι προηγούµενοι συνάδελφοι και είναι πολύ σηµαντικό, είναι για
τους εργαζοµένους και νοµίζω ότι αυτό θα το καταλάβετε. Μιλάω
για την αποζηµίωση και τα δεδουλευµένα των εργαζοµένων. Το
70%, δηλαδή, το µεγάλο σκέλος της αποζηµίωσης, θα συνετελε-
στεί πότε, λέτε; Μετά από την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης των µε-
ταβιβάσεων. Πάρα πολύ ωραία. Αν, όµως, δεν έχουµε εδώ ένα
βέβαιο χρονικό γεγονός ή ένα σχετικό, δεν µπορεί αυτό να συµ-
βεί. Θέλουµε, λοιπόν, να αποτυπωθεί ένα εύλογο διάστηµα εντός
δύο ετών, ενδεχοµένως, ένα διάστηµα, να υπάρχει χρόνος και
όχι γενικά «µετά από την ολοκλήρωση». 

Αν εναρµονιστεί η Κυβέρνηση µε αυτούς τους δύο όρους, βε-
βαίως και ψηφίζουµε. 

19072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Μαµουλάκη.

Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ευάγγελος Λιάκος.

Ορίστε, κύριε Λιάκο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι το έχουµε εξαντλήσει το θέµα και στις επιτροπές,

αλλά και σήµερα έγινε µια διεξοδική συζήτηση. Αρχικά, να πω
ότι είµαι χαρούµενος γιατί από τους εισηγητές -και ηλικιακά-
υπήρχε ένα πνεύµα νεότητας και όρεξης για συζήτηση, αλλά και
εποικοδοµητικών απόψεων. 

Θα µπορούσα να απαντήσω σε πάρα πολλά θέµατα, τα οποία
συζητήθηκαν. Έχει αναφερθεί και ο Υπουργός και ο Αναπληρω-
τής Υπουργός. Θέλω πραγµατικά να τους ευχαριστήσω, για άλλη
µια φορά, για την εξαιρετική δουλειά την οποία κάνανε αυτοί και
το επιτελείο τους στο Υπουργείο Ανάπτυξης. Δεν µπορώ να µη
συγχαρώ τους εργαζοµένους των ναυπηγείων Ελευσίνας, οι
οποίοι για πάρα πολλά χρόνια βρίσκονται σε µία περίεργη κατά-
σταση, σε έναν στραγγαλισµό, καθώς δεν µπορούσαν να κάνουν
ούτε µπρος ούτε πίσω, καθώς ήταν δέσµιοι των συνθηκών που
βρέθηκαν. 

Αλλά για να δούµε τα πράγµατα λίγο διαφορετικά, καθώς νέοι
άνθρωποι είµαστε και νοµίζω ότι µπορούµε να έχουµε µια κοινή
τοποθέτηση: Έχουµε συµφωνήσει όλοι ότι η ελληνική ναυσιπλοΐα
είναι η καλύτερη παγκοσµίως και έχει τον µεγαλύτερο όγκο
πλοίων. Συµφωνούµε σε αυτό, φαντάζοµαι. Συνεχίζοντας, θα
µπορούσε η χώρα µας να επωφεληθεί ακόµη περισσότερο µε τη
δηµιουργία ναυπηγείων που θα εξυπηρετούν και αυτά τα πλοία.
Γίνεται αυτό σήµερα; Όχι. Και σε αυτό συµφωνούµε. 

Άρα, τι χρειάζεται να κάνουµε; Χρειάζεται να έχουµε αξιόλογα
ναυπηγεία, τα οποία θα είναι αντάξια των προσδοκιών αυτών των
επενδυτών. Μέχρι στιγµής, λοιπόν, αυτό το πράγµα δεν γινόταν.
Τα Ναυπηγεία Ελευσίνας φαίνεται ότι αυτή τη λύση µπορούν να
τη δώσουν. Κι έρχεται ένας επενδυτής, ο οποίος προτείνει µία
βιώσιµη λύση -και µέχρι στιγµής µοναδική, καθώς, δυστυχώς, δεν
έχω ακούσει κάποια άλλη πρόταση από οποιονδήποτε άλλο εδώ
µέσα, άρα συζητάµε αν έχουµε το ένα ή αν έχουµε το µηδέν. Δεν
είναι ότι υπάρχει κάποια άλλη πρόταση…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Στην οµιλία µου ανέφερα µια άλλη
πρόταση. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Ποια είναι η άλλη πρόταση; Από επεν-
δυτή ποια είναι η άλλη πρόταση;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Την ανέφερα πριν. Πάλι θέλετε να
την πω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίστε, κύριε
Λιάκο. Μην κάνετε διαλόγους, σας παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Ωραία. Και συζητάµε -τα νούµερα δεν
θα τα ξαναπώ, τα έχω εδώ, ποιες είναι οι οφειλές και πόσα θα
πάρουν στη βίαιη ρευστοποίηση και πόσα θα πάρουν µε την έγ-
κριση και την εξέλιξη µε τον συγκεκριµένο επενδυτή- τα αυτο-
νόητα. 

Όταν µιλάµε -και το έχω ξαναπεί αυτό το πράγµα- µιλάµε για
ανθρώπους, µιλάµε για οικογένειες. Μια βόλτα στα ναυπηγεία
έχει πάει κάποιος από εσάς;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Πολλές φορές.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Κι εγώ πραγµατικά έχω πάει πάνω από

δέκα φορές. Και πώς, λοιπόν, κυρία Μανωλάκου, µπορείτε και
µιλάτε σε ανθρώπους που είναι πενήντα χρονών κι έχουν πάθει
δύο και τρία εµφράγµατα και ντρέπονται να πάνε να πάρουν τους
βαθµούς από το φροντιστήριο των παιδιών τους;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Με πολλή ειλικρίνεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Μανωλάκου,

σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Σας τα έχουν πει ποτέ αυτά; Και ποια

λύση τους προτείνετε; Καµµία. Λαϊκισµός. 
Τέλος πάντων, δεν ήθελα να ενταθεί η κατάσταση, αλλά ορι-

σµένα πράγµατα µε βγάζουν εκτός εαυτού γιατί το ζω καθηµε-
ρινά. Είµαι στην περιοχή, ζω στην περιοχή, την ξέρω την περιοχή,
είναι άνθρωποι οι οποίοι είναι συγγενείς µου, είναι φίλοι µου και
όλοι αυτοί οι άνθρωποι τα τελευταία χρόνια, την τελευταία δε-
καετία, δεινοπαθούν. Λίγη παραπάνω σοβαρότητα χρειάζεται, ει-

δικά από το Κίνηµα Αλλαγής, που το µόνο πράγµα που έκανε εδώ
µέσα τις τελευταίες ηµέρες, τις τελευταίες ώρες, ήταν να συζη-
τάει για τις υποκλοπές και ουδεµία απάντηση για το νοµοσχέδιο
που συζητάµε. Πραγµατικά, αυτό είναι κάτι που µε βγάζει εκτός
εαυτού.

Τέλος πάντων, δύο επισηµάνσεις θέλω να κάνω για να κλείσω.
Η πρώτη είναι, ότι είναι πραγµατικά µια λαµπρή ηµέρα για τους

εργαζόµενους των Ναυπηγείων Ελευσίνας, για τα Ναυπηγεία
Ελευσίνας, την Ελευσίνα, τη δυτική Αττική και γενικότερα για τη
βιοµηχανία της χώρας και συγκεκριµένα της ναυπηγικής βιοµη-
χανίας της χώρας. 

Θέλω, όµως, να πω κάτι στο οποίο, φαντάζοµαι, συµφωνεί και
ο Υπουργός. Δεν υπάρχουν λεφτόδεντρα ούτε τα λεφτά που θα
περικοπούν για το σχέδιο εξυγίανσης βρέθηκαν από κάποιο δέν-
τρο και φύτρωσαν πενηντάευρα. 

Είναι λεφτά τα οποία θα τα στερηθεί από κάπου αλλού ο ελ-
ληνικός λαός. Είµαι σίγουρος ότι οι εργαζόµενοι των Ναυπηγείων
Ελευσίνας, η διοίκηση και ο επενδυτής θα φανούν αντάξιοι αυτής
της «πλάτης» που βάζει ο ελληνικός λαός, προκειµένου να ανα-
πτερωθεί και να µπει µπροστά η ναυπηγική βιοµηχανία, έτσι ώστε
να έχουµε µία από τις καλύτερες βιοµηχανίες του κλάδου στον
κόσµο και γενικότερα, οι άνθρωποι, να είστε σίγουροι ότι θα το
κάνουν πράξη.

Να είστε καλά.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Μαµουλάκη, έρχοµαι κατευθείαν σε
εσάς µήπως βρούµε µια άκρη. Λέτε να προσθέσω την εξής πα-
ράγραφο στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις: «Η αρµοδιότητα της
Διαρκούς Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου ασκείται σύµ-
φωνα µε όσα ειδικότερα προβλέπονται στον Κανονισµό της Βου-
λής. Ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων δεν δύναται να
προχωρήσει στην υποβολή της συµφωνίας εξυγίανσης στο αρ-
µόδιο δικαστήριο προς επικύρωση πριν τη πάροδο δέκα ηµερών
από την υποβολή του σχεδίου και του φακέλου στη Διαρκή Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο».
Αυτό είναι που θέλετε να προσθέσω.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Ναι, ναι, αυτό. Η αρµοδιότητα λέει, πριν πάω στο
δικαστήριο, θα πρέπει να έρθω να καταθέσω στην Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου την τελική αίτηση, να λάβει γνώση η
Βουλή και αν υπάρχει αλλαγή, να τεκµηριώσουµε για ποιον λόγο
υπάρχει αυτή η αλλαγή.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Άλλωστε, είναι γνω-
µοδοτικού χαρακτήρα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ναι. Είπατε, όµως, και µια δεύτερη αίρεση.
Είπατε δεν θα ψηφίσετε µόνο µε αυτό, αλλά η δεύτερη αίρεση
που ζητήσατε είναι να υπάρχει χρονοδιάγραµµα ως πληρωµή
των εργαζοµένων.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Όχι ακριβές, έστω
και ενδεικτικό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θέλω λίγο να το εξηγήσω αυτό. Καλόπιστα
σας αντιµετωπίζω και θέλω να βρούµε λύση. 

Στη Σύρο δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµη η µεταβίβαση. Έχετε
απόλυτο δίκιο. Μάλλον, δεν έχουν ολοκληρωθεί όλες οι µεταβι-
βάσεις. Το 90% έχει µεταβιβαστεί. Υπάρχουν κάποια κοµµάτια
που λόγω πολεοδοµικών παραβάσεων του παρελθόντος δεν έχει
µπορέσει η ΑΑΔΕ να αποδεσµεύσει, αλλά θεωρείται ότι µέσα στο
Σεπτέµβριο θα έχουν αποδεσµευτεί.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ναι, για πολεοδο-
µικούς λόγους.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Παρά ταύτα, η εταιρεία πλήρωσε το σύνολο
των οφειλών στους εργαζόµενους, καίτοι δεν προχώρησε η µε-
ταβίβαση στο 100%, αλλά στο µείζον µέρος. Το να ζητάµε από
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έναν ιδιώτη να εξοφλήσει πριν από τη µεταβίβαση είναι σαν να
του λέµε να εξοφλήσει χωρίς να έχει πάρει.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Όχι! Μετά από τη
µεταβίβαση, προσέξτε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Εγώ µπορώ να γράψω –και µέχρι τότε θα
πάρει κάποιος άλλος τον λόγο- την εξής φράση: «Σε τρεις µήνες
από τη µεταβίβαση». Θυµίζω ότι ο νέος πτωχευτικός νόµος, πάνω
στον οποίο θα πάµε αναγκαστικά, έχει συντοµεύσει πολύ τα στά-
δια των µεταβιβάσεων. Άρα, θεωρητικά µιλώντας, µπορώ να σας
πω µετά βεβαιότητας ότι δεν µπορεί να είναι πάνω από δύο χρό-
νια που είπατε εσείς, γιατί όλη η λογική του νόµου είναι να πάει
γρήγορα η µεταβίβαση. Άρα, νοµίζω ότι αν προσθέσουµε «το αρ-
γότερο σε τρεις µήνες από την ολοκλήρωση της µεταβίβασης»
και γνωρίζοντας όλοι ότι ο νόµος είναι πολύ πιο γρήγορος, νο-
µίζω ότι δεν έχουµε καµµία συζήτηση ως προς την πρόθεση και
τη δέσµευση της επιχείρησης να πληρώσει. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Είναι εντάξει.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Άρα, αν αυτό σας ικανοποιεί, εγώ θα κατα-
θέσω τη νοµοτεχνική µε αυτό που σας είπα και µε το άλλο. Να
βρούµε λύση, βεβαίως.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Να πάρω τον λόγο;
Επειδή είναι διαδικαστικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν προβλέπεται από
τον Κανονισµό, αλλά ορίστε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Αν το διάστηµα
αυτό, µετά από τη µεταβίβαση, οριστεί στους τρεις µήνες, εκατό
ηµέρες είναι κάτι που ικανοποιεί την παρέµβασή µας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Σας είπα τρεις µήνες.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ικανοποιεί την αι-
τίαση που έθεσα και νοµίζω ότι ναι, πληροί τις προϋποθέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, συγ-
γνώµη, η νοµοτεχνική θα κατατεθεί τώρα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων): Επειδή αυτό είναι κάτι καινούργιο και δεν το έχω

γράψει ακόµη στη νοµοτεχνική, θα πάρει κάποιος τον λόγο, για
να το συµπληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να προχωρήσει η δια-
δικασία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ο σκοπός µας εδώ είναι να βρίσκουµε λύσεις,
όχι να δηµιουργούµε προβλήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Φυσικά. Να βοηθήσω
όσο µπορώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Είναι υπέρ των εργαζόµενων, άρα µια χαρά.

Άρα, ας πάρει κάποιος τον λόγο, ίσως ο κ. Κεγκέρογλου που
ξέρει καλά το θέµα των ναυπηγείων, για να έχω δύο λεπτά να
κάνω την αλλαγή και να το καταθέσω συνολικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Για να βοηθήσουµε,
θα κάνουµε µια ολιγόλεπτη διακοπή.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η διακοπείσα συνεδρίαση. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Γεωργιάδης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Μαµουλάκη, κάνω τις εξής δύο δηλώ-
σεις, για να είµαστε όλοι καθαροί. Καταθέτω ως νοµοτεχνική βελ-
τίωση το εξής: Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της περίπτωσης
α’ της παραγράφου 11 του άρθρου 2 του σχεδίου νόµου, προ-
στίθεται η φράση «και καταβάλλονται εντός εκατόν είκοσι ηµε-
ρολογιακών ηµερών -το κάναµε συγκεκριµένο για να φαίνεται,
το κάναµε τετράµηνο για να έχει ένα περιθώριο λογικό- από την
οριστική και αµετάκλητη ολοκλήρωση των µεταβιβάσεων». 

Αυτό κατατίθεται τώρα και µπαίνει στο σώµα του νοµοσχεδίου
ως νοµοτεχνική βελτίωση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Επίσης, κάνω γνωστό στο Σώµα και δηλώνω
ότι κάνω δεκτή τη βουλευτική τροπολογία 1414/136 του ΣΥΡΙΖΑ.
Άρα, αντί να µπλέξουµε στη νοµοτεχνική, κάνουµε δεκτή την τρο-
πολογία. 

Το έχω δηλώσει. Το ξαναλέω για τα Πρακτικά. Η βουλευτική
τροπολογία που κατετέθη από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, µε
αριθµό 1414/136, γίνεται δεκτή και µπαίνει ως άρθρο στο νοµο-
σχέδιο. Άρα, έχουµε πληρώσει και τις δύο συνθήκες που βάλατε
και µπορούµε να έχουµε τη θετική ψήφο της Αξιωµατικής Αντι-
πολιτεύσεως στο νοµοσχέδιο. 

Θέλω να συγχαρώ γι’ αυτή τη στάση και εδώ να εξηγήσω γιατί
τη θεωρώ σηµαντική και γιατί το θεωρώ µεγάλο λάθος του ΠΑ-
ΣΟΚ. Το εγχείρηµα αυτό δεν είναι ένα εύκολο εγχείρηµα. Είναι
ένα δύσκολο εγχείρηµα. Δεν τελειώνει σήµερα η διαδικασία. Σή-
µερα ξεκινάει αυτή η διαδικασία, η οποία θα οδηγήσει στη δια-
πραγµάτευση µε τους πιστωτές, τους υπόλοιπους, θα οδηγήσει
στο τελικό σχέδιο που θα δούµε τώρα στη Βουλή πριν κατατεθεί,
θα κατατεθεί στο δικαστήριο, θα περιµένουµε την έγκριση του
δικαστηρίου, την τελική έγκριση από το διοικητικό συµβούλιο της
DFC των χρηµάτων και την έγκριση από την «DIGICOM» της τε-
λικής άδειας κρατικών ενισχύσεων. 

Έχει µπροστά του αυτό µια µεγάλη διαδικασία, αλλά και αφού
τελειώσει αυτή η διαδικασία, έχει τη διαδικασία καθαυτό της
επενδύσεως, δηλαδή να πάρει µπρος το ναυπηγείο, να φτια-
χτούν γρήγορα οι δεξαµενές, να πιάσει δουλειά ο κόσµος, να αρ-
χίσει να παίρνει δουλειές το ναυπηγείο, να παράγει χρήµατα για
να µπορεί να αποπληρώνει τις υποχρεώσεις και τις τρέχουσες
και αυτές που αναλαµβάνονται σήµερα µε αυτό το σχέδιο εξυ-
γίανσης. Άρα, για τον κ. Ξενοκώστα και την ΟΝΕΧ υπάρχει µπρο-
στά µία ανηφόρα. 

Σήµερα, όµως, µε τη σύµφωνη ψήφο της Κυβέρνησης και της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µετά από έναν γόνιµο κοινοβουλευ-
τικό διάλογο, δίνουµε, πιστεύω, στον επενδυτή τη µεγαλύτερη
δυνατή υποστήριξη που µπορεί το Κοινοβούλιο να δώσει σε
αυτόν τον ανηφορικό δρόµο. Και λέµε και στους εργαζόµενους
στα Ναυπηγεία Ελευσίνας ότι µπορέσαµε ως Κοινοβούλιο να επι-
τύχουµε µια ευρύτερη πολιτική στήριξη, όπως ζήτησαν πριν από
λίγες ώρες απέναντι από το Κοινοβούλιο.

Για τις επενδύσεις, η ευρύτερη πολιτική στήριξη είναι κρίσιµος
παράγων, όχι για τις τόσο δύσκολες επενδύσεις, όπως είναι η
παρούσα, αλλά για τις λιγότερο δύσκολες επενδύσεις. Γιατί;
Γιατί οι επενδυτές δεν επενδύουν µε ορίζοντα εκλογικού χρόνου.
Δεν επενδύουν, δηλαδή, για το διάστηµα που «θα είναι στα πράγ-
µατα» µία κυβέρνηση ή ένας Υπουργός, αλλά επενδύουν µακρο-
χρόνια. Άρα, η ευρύτερη πολιτική στήριξη τους προστατεύει από
τις όποιες πολιτικές µεταβολές και σίγουρα αφαιρεί ένα µεγάλο
κοµµάτι από το ρίσκο το οποίο αναλαµβάνουν υιοθετώντας ένα
επιχειρηµατικό σχέδιο. 

Αυτός ήταν και ο λόγος για τον οποίο είχα ζητήσει από την
αρχή και είχα πει ότι θα εργαστώ σε αυτή µας την κοινοβουλευ-
τική συζήτηση για να επιτύχουµε µια ευρύτερη πολιτική στήριξη.
Γιατί ο σκοπός της Κυβέρνησης, του Πρωθυπουργού, εµού προ-
σωπικώς και, φυσικά, του Αναπληρωτή µου είναι το έργο αυτό
να πετύχει. Είναι το έργο αυτό να ολοκληρωθεί. Είναι τα ναυπη-
γεία να ανθίσουν, ο κόσµος να βρει δουλειά και να πάµε παρα-
κάτω. Κατά συνέπεια, θεωρώ σηµαντική αυτή τη στιγµή για τη
µελλοντική επιτυχία της επένδυσης. 

Αντίστροφα, αγαπητέ εισηγητή του ΠΑΣΟΚ, θεωρώ πολύ
ατυχή τη σηµερινή στιγµή για το ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ δεν είναι
ένα κόµµα που πρέπει να υποτιµάται ούτε διαγράφω την ιστορία
του. Πολιτικοί αντίπαλοι είµαστε, όµως, σε κρίσιµες στιγµές που
η χώρα χρειάστηκε να µείνει όρθια στην Ευρωζώνη µπορέσαµε
να βρούµε τρόπο να συνεργαστούµε. 

Θεωρώ ότι µε τη σηµερινή σας στάση, να µη δώσετε στήριξη
στο παρόν σχέδιο εξυγίανσης, απεµπολείτε όλη την προηγού-
µενη υπεύθυνη στάση του ΠΑΣΟΚ στην κρίσιµη δεκαετία 2010 -
2020. Και θεωρώ -και το λέω µε ειλικρίνεια- ότι είναι µεγάλο πο-
λιτικό σφάλµα του κ. Νίκου Ανδρουλάκη η σηµερινή του στάση
και µεγάλο πολιτικό σφάλµα του ΠΑΣΟΚ. Στην ουσία, µε τη
στάση σας δεν γίνεστε σύµµαχοι στην προσπάθεια να επιτύχει

αυτό το σχέδιο εξυγίανσης και να πάρουν µπρος τα ναυπηγεία. 
Είπατε ότι εύχεστε να έχετε κάνει εσείς το λάθος και όλα να

πάνε καλά. Είναι µια καλή ευχή. Δεν µου αρέσει να σας εύχοµαι
να κάνετε λάθος, αλλά υπό τις δεδοµένες συνθήκες εύχοµαι να
έχετε πέσει έξω και εµείς να έχουµε πέσει µέσα. 

Καίτοι δηλώνω ότι έχω πλήρη συνείδηση και του προσωπικού
πολιτικού ρίσκου που αναλαµβάνω σήµερα. Γιατί ασφαλώς αν το
σχέδιο αυτό δεν ευοδωθεί και δεν πάει καλά, ως µόνος υπεύθυ-
νος εγώ θα το χρεωθώ. 

Από την άλλη -και αυτή είναι µια συµβουλή µου προς το Σώµα
και τους συναδέλφους-, εµείς που µπαίνουµε στην πολιτική δεν
µπαίνουµε και δεν πρέπει να µπαίνουµε εάν φοβόµαστε να ανα-
λαµβάνουµε ευθύνες. Όποιος φοβάται να αναλάβει ευθύνη δεν
κάνει για Υπουργός, δεν κάνει για Βουλευτής, δεν κάνει για πο-
λιτικός. 

Στην πολιτική µπαίνουµε κάνοντας µεταξύ ηµών και της κοινω-
νίας µία συµφωνία, ότι θα αποφασίσουµε να ασχοληθούµε µε τα
προβλήµατα και των άλλων ανθρώπων και όχι µόνο µε τα ιδιωτικά
µας προβλήµατα. Και είναι αδύνατο να λύσεις τα προβλήµατα
των άλλων ανθρώπων εάν δεν πάρεις τα δικά σου ρίσκα, εάν δεν
πάρεις και τις δικές σου ευθύνες. 

Δέχοµαι, λοιπόν, το ρίσκο. Δίνω ψήφο εµπιστοσύνης στην
«ΟΝΕΧ» και το σχέδιο εξυγίανσης. Είµαι υπερήφανος για ό,τι
έγινε στη Σύρο και θα είµαι εξαιρετικά υπερήφανος όταν το δω
αυτό να πραγµατοποιείται και στην Ελευσίνα. Διότι για την Ελ-
λάδα η αναγέννηση της ναυπηγικής βιοµηχανίας, κύριε εισηγητή
της Νέας Δηµοκρατίας -αφού σας ευχαριστήσω για άλλη µια
φορά για την υποστήριξη- είναι κρίσιµο στοίχηµα για να µπορέσει
η χώρα µας να γυρίσει σελίδα, από τη µιζέρια των προηγούµενων
δεκαετιών, στη βιοµηχανία. 

Η Κυβέρνησή µας έχει ήδη κάνει πολλά βήµατα στη βιοµηχα-
νία. Έχουµε συστήσει το Εθνικό Συµβούλιο Βιοµηχανίας, έχουµε
φέρει µεγάλες επενδύσεις στη βιοµηχανία, έχουµε πετύχει το
2021 το µεγαλύτερο ύψος βιοµηχανικής παραγωγής από τη δε-
καετία του 1980, έχουµε πετύχει το µεγαλύτερο σε ποσοστό-
ρεκόρ εξαγωγών από τη δεκαετία του 1980. 

Για να δώσω ένα νούµερο στους συναδέλφους, σε επίπεδα
ΑΕΠ το 2010 το σύνολο των ελληνικών εξαγωγών αντιστοιχούσε
στο 20% του ΑΕΠ, το 2021 διπλασιάστηκαν στο 40% του ΑΕΠ και
το 2022 πάνε ακόµα καλύτερα, πράγµα το οποίο σηµαίνει πως
σιγά-σιγά η Ελλάδα µπαίνει σε έναν δρόµο του να γίνει µία αντα-
γωνιστική παραγωγική δύναµη. 

Η Ελλάδα δεν µπορεί να έχει µία οικονοµία που θα είναι µόνο
οι υπηρεσίες, που θα είναι µόνο ο τουρισµός. Δεν υποτιµώ τον
τουρισµό. Καλοδεχούµενος ο τουρισµός, πολύ καλός ο τουρι-
σµός και δουλεύουµε πολύ για τον τουρισµό και είµαστε υπερή-
φανοι για τα επιτεύγµατα του ελληνικού τουρισµού. Όµως, δεν
µπορεί µια οικονοµία να είναι οικοδοµηµένη µόνο στον τουρισµό.
Πρέπει η Ελλάδα να καταφέρει να γίνει µια παραγωγική και αν-
ταγωνιστική δύναµη, άρα να αναγεννήσει και τη βιοµηχανία της.
Σήµερα, λοιπόν, κάναµε ένα µεγάλο βήµα εµπρός, προς την ανα-
γέννηση της ελληνικής βιοµηχανίας και συγκεκριµένα του κλά-
δου της ναυπηγικής βιοµηχανίας. 

Και θέλω να πω ότι, πράγµατι, συµφωνώ µε κάποιους συνα-
δέλφους που είπαν ότι τώρα ήταν η κατάλληλη στιγµή να γίνει
αυτό. Γιατί; Διότι οι ευρύτερες γεωπολιτικές εξελίξεις αναγκά-
ζουν τις οικονοµίες να στραφούν πάλι σε περισσότερες επιλογές
αυτάρκειας. Και δεύτερον, διότι οι αλλαγές που είναι µπροστά
µας στην παγκόσµια ναυτιλία, λόγω των νέων ορίων που θέτει η
µάχη της ανθρωπότητας κατά της κλιµατικής αλλαγής, δηµιουρ-
γεί από τις συνθήκες µεγάλη ναυπηγική ύλη επισκευαστική, της
οποίας µεγάλο µερίδιο µπορεί ένα άξιο ναυπηγείο στην Ελλάδα
να διεκδικήσει και να πάρει. Και έτσι να γίνει µια επιτυχία, να γίνει
κάτι πραγµατικά βιώσιµο. 

Επαναλαµβάνω. Δεν θα εδράζεται µέσα στα αµυντικά προ-
γράµµατα, αλλά θα µπορεί να διεκδικεί και να παίρνει την αξία
του και αµυντικά προγράµµατα. 

Και κλείνω µόνο µε το εξής, πάνω σε αυτό το οποίο θέλω να
γίνει σαφές. Για να καταλάβετε το µέγεθος της σύγχυσης που
καµµιά φορά έχουµε µέσα στο Κοινοβούλιο, το οποίο είναι
χώρος διαλόγου, κοινωνικής σύγκρουσης, αλλά και κοινωνικής

19076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2022 19077

σύνθεσης, θα πω το εξής. 
Ο κ. Κρίτων Αρσένης κατηγόρησε την Κυβέρνηση ότι έχει συν-

δέσει τις πληρωµές του Πολεµικού Ναυτικού µε προγράµµατα
αµυντικά από το Πολεµικό Ναυτικό. Αυτή είναι η θέση Α. 

ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Σωστά το λέτε. Είναι µέσα στο σχέδιο νόµου. 
Ο κ. Κεγκέρογλου, αλλά και ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κα-

τηγόρησαν την Κυβέρνηση ότι µέχρι σήµερα έχει δώσει πολλά
δισεκατοµµύρια σε εξοπλισµούς, χωρίς να εξασφαλίζει ότι η εγ-
χώρια βιοµηχανία θα πάρει, όπως ο κ. Μαµουλάκης, ούτε βίδα.
Αυτό είπατε συγκεκριµένα. 

Άρα, για να το καταλάβουµε. Εάν η Κυβέρνηση δεσµεύει αµυν-
τικά προγράµµατα εγχώρια, είναι κακή, γιατί δεσµεύει αµυντικά
προγράµµατα εγχώρια. Εάν η Κυβέρνηση δεν δίνει αµυντικά
προγράµµατα εγχώρια, είναι κακή γιατί δεν δίνει αµυντικά προ-
γράµµατα εγχώρια. Είναι δυνατόν να ταιριάζουν και οι δύο θέ-
σεις ταυτόχρονα; 

Σήµερα, λοιπόν, εµείς ξεκινάµε τη διαδικασία ενός ναυπηγείου
που θα γίνει σπουδαίο, που θα διεκδικήσει µερίδιο από την ιδιω-
τική αγορά και θα πάρει και αµυντικά προγράµµατα, όχι ως πο-
λιτική χάρη, αλλά γιατί θα τα αξίζει, µε τη διαφορά ότι από εδώ
και µπρος όσα αµυντικά προγράµµατα παίρνει θα επιστρέφουν
ένα ποσό στο Πολεµικό Ναυτικό για τα χρέη που έως σήµερα
έχει δηµιουργήσει αυτό το ναυπηγείο και τα οποία αν το ναυπη-
γείο το κλείσουµε σήµερα, απλώς διαγράφονται αυτόµατα. Διότι
αυτός είναι ο όρος της λέξεως «πτώχευση». 

Άρα, το Πολεµικό Ναυτικό αντί να χάσει τα 140 εκατοµµύρια
ευρώ για πάντα και να µείνει µε ένα ναυπηγείο που δεν λειτουρ-
γεί στα χέρια, φτιάχνει ένα ναυπηγείο, διασφαλίζει τα χρέη του
κι έχει κι έναν χώρο για να µπορεί να κάνει τις δουλειές του και
να δίνει και εγχώρια αµυντικά προγράµµατα και όχι µόνο στο
εξωτερικό. Είναι, δηλαδή, µια λύση που -εφόσον όλοι δουλέ-
ψουµε σωστά- θα οδηγήσει τελικώς σε πολλαπλό όφελος για τον
ελληνικό λαό, για την ελληνική οικονοµία, για την περιοχή της
Ελευσίνας, για τους εργαζόµενους εκεί.

Θα ήταν απρέπεια, όµως, στο κλείσιµο να µην αναφέρω το µε-
γάλο ενδιαφέρον που έδειξε από την πρώτη στιγµή ο Δήµαρχος
Ελευσίνας για το σχέδιο αυτό, ο οποίος, ο ίδιος, πολλές φορές
επικοινώνησε µαζί µου και ήρθε στο γραφείο µου για να δει από
κοντά την εξέλιξη αυτού του σχεδίου εξυγιάνσεως, δείχνοντας
το έµπρακτο ενδιαφέρον της τοπικής κοινωνίας για την ευόδωση
αυτού του σχεδίου. Θέλω κι αυτόν να τον ευχαριστήσω. Δεν θα
ήταν σωστό να κλείσει η συνεδρίαση χωρίς, έστω και για λόγους
ιστορικής δικαιοσύνης, να ακουστεί ότι η τοπική κοινωνία στήριξε
αυτό το σχέδιο εξυγίανσης κι έτσι γυρίζουµε σελίδα, πάµε πα-
ρακάτω. 

Θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους. Λίγο ανέβη-
καν οι τόνοι.  Η συζήτηση ήταν εξαιρετικά εποικοδοµητική, κύριε
Πρόεδρε, και τελικά πιστεύω και εξαιρετικά χρήσιµη για την οι-
κονοµία, για τους εργαζόµενους, για το Πολεµικό Ναυτικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, πριν
κατεβείτε, έχει η κ. Μανωλάκου µία ερώτηση για τη νοµοτεχνική.
Αν κάποιος συνάδελφος έχει ερώτηση για τη νοµοτεχνική που
κατατέθηκε, ευχαρίστως. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Επειδή τώρα µας δόθηκε µία νέα
τροπολογία, είναι η τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία έγινε απο-
δεκτή από τον κύριο Υπουργό και πρέπει να τοποθετηθούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είναι η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1414 και ειδικό 136. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Πολύ σύντοµα θα πω ότι καταψη-
φίζουµε την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι το φύλλο συκής, για
να δικαιολογήσει ότι υπερψηφίζει ένα αντεργατικό νοµοσχέδιο
που από την αρχή ήθελε να ψηφίσει. Εξάλλου, είναι συνέχεια της
δικής του πολιτικής και είναι σε βάρος των εργαζοµένων. Άντε
και  συγκυβέρνηση!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: … συγκυβέρνησης. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Η τροπολογία, κυρία

Μανωλάκου, εντάσσεται στο άρθρο 3. Δεν ψηφίζεται.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πάνα, το πρόβληµά σας δεν είναι αν
είναι πρόβα συγκυβέρνησης. Είναι κάτι πολύ χειρότερο για εσάς.
Είναι, εάν σας ταυτίζει µε το ΚΚΕ και το ΜέΡΑ25. Σας εύχοµαι να
µην κάνετε αυτό το λάθος και το εύχοµαι και στην Ελλάδα. Θα
είναι κρίµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα απαντήσετε στην
κ. Μανωλάκου, κύριε Υπουργέ; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων): Τι να απαντήσω; Σε αυτό δεν έχω να απαντήσω
κάτι. 

ΚΡΙΤΩΝ – ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ
τον λόγο για τη νοµοτεχνική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Αρσένη,
έχετε τον λόγο για τη νοµοτεχνική, όµως, σας παρακαλώ.

ΚΡΙΤΩΝ – ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Για τη νοµοτεχνική, βεβαίως,
επειδή αυτός ήταν ο λόγος για τον οποίο µας λέει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι
υπερψηφίζει. 

Είναι ξεκάθαρο ότι πραγµατικά πρόκειται για φύλλο συκής.
Δεν αλλάζει τίποτα αυτή η νοµοτεχνική όσον αφορά τα 320 εκα-
τοµµύρια ευρώ που στην πράξη χαρίζονται και µε την υποχρέ-
ωση ότι για να πάρει το Πολεµικό Ναυτικό τα 142 εκατοµµύρια
ευρώ, θα πρέπει να δώσει 7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πρόκειται για
πλιάτσικο. Σε αυτό συναινεί ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα, αυτή τη στιγµή µε
αυτό το φύλλο συκής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Εξυγίανση
των Ναυπηγείων Ελευσίνας και άλλες διατάξεις αναπτυξιακού
χαρακτήρα».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, δεκαεπτά άρθρα, τέσσερις τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευσίνας και άλλες διατάξεις
αναπτυξιακού χαρακτήρα

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 12 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. Τροπ. 1411/133 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. Τροπ. 1412/134 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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Υπ. Τροπ. 1413/135 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Βουλ. Τροπ. 1414/136 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Εξυγίανση
των Ναυπηγείων Ελευσίνας και άλλες διατάξεις αναπτυξιακού
χαρακτήρα» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση,
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευσίνας και άλλες διατάξεις
αναπτυξιακού χαρακτήρα

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΞΥΓΙΑΝΣΗ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ ΕΛΕΥΣΙΝΑΣ
Άρθρο 1 Χορήγηση εξουσιοδότησης στον Υπουργό Ανάπτυξης

και Επενδύσεων
Άρθρο 2 Ενδεικτικό περιεχόµενο συµφωνίας εξυγίανσης
Άρθρο 3  Άλλοι όροι της συµφωνίας εξυγίανσης
Άρθρο 4  Διαδοχή δικαιωµάτων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ
Άρθρο 5 Χωρικός προορισµός - Επενδυτική ταυτότητα δηµο-

σίων ακινήτων - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 12 του ν. 3986/2011
Άρθρο 6 Εκπτώσεις - Προσφορές - Τροποποίηση άρθρου 15

του ν. 4177/2013
Άρθρο 7 Ρήτρα αναπροσαρµογής των τιµών στις δηµόσιες

συµβάσεις προµηθειών - Τροποποίηση άρθρου 53 του ν. 4412/
2016

Άρθρο 8 Νοµοτεχνική διόρθωση - Τροποποίηση άρθρου 34
του  ν. 4919/2022

Άρθρο 9 Προσαρµογή υποχρεώσεων άρθρου 3 του ν. 3139/
2003 στις περιόδους λήψης περιοριστικών µέτρων για την αντι-
µετώπιση του κινδύνου διασποράς της πανδηµίας του κορωνοϊού
COVID-19

Άρθρο 10 Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβά-
σεων µεταξύ τουριστικών επιχειρήσεων και των πελατών τους
για την παροχή τουριστικών υπηρεσιών - Τροποποίηση παρ. 3
άρθρου εβδοµηκοστού της από 13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου

Άρθρο 11 Ίδρυση του Ινστιτούτου Κβαντικής Υπολογιστικής
και Κβαντικής Τεχνολογίας (Ι.Κ.Υ.Κ.Τ.) και του Ινστιτούτου Γονι-
διωµατικής του Ανθρώπου

Άρθρο 12 Δαπάνες επιστηµονικής και τεχνολογικής έρευνας -
Τροποποίηση άρθρου 22Α του ν. 4172/2013

Άρθρο 13 Διεύρυνση φορέων από τους οποίους δύνανται να
προέρχονται τα µέλη των Επιτροπών Αξιολόγησης των επενδυ-
τικών σχεδίων - Τροποποίηση άρθρου 118 του ν. 4887/2022

Άρθρο 14 Διεύρυνση φορέων από τους οποίους δύνανται να
προέρχονται τα µέλη των Επιτροπών Αξιολόγησης Τροποποι-
ήσεων των επενδυτικών σχεδίων - Τροποποίηση άρθρου 123 του
ν. 4887/2022

Άρθρο 15 Αρµοδιότητα έκδοσης αποφάσεων ολοκλήρωσης
επενδυτικών σχεδίων των περ. β) και γ) της παρ. 2 του άρθρου
17 του ν. 4887/2022 - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 23 του ν.
4887/2022

Άρθρο 16 Παράταση προθεσµίας καταβολής του µετοχικού
κεφαλαίου της «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.» του ν. 4872/2021 - Τροποποί-
ηση παρ. 7 άρθρου 15  του ν. 4872/2021

Άρθρο 17 Δυνατότητα άσκησης αρµοδιοτήτων Επιτελικής
Δοµής - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 23 του ν. 4914/2022

Άρθρο 18 Ρυθµίσεις θεµάτων προσωπικού και λοιπών θεµάτων
της Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης - Προ-
σθήκη περ. γ), δ) και ε) στην παρ. 5 άρθρου 33 του ν. 4914/2022

Άρθρο 19 Ανέγερση Πολυδύναµου Περιφερειακού Ιατρείου
Ραχών

Άρθρο 20 Ρυθµίσεις για την Επιτροπή Ανταγωνισµού - Τροπο-
ποίηση άρθρου 3 του ν. 4886/2022

Άρθρο 21 Παράταση προθεσµιών διεξαγωγής γενικών συνε-
λεύσεων νοµικών προσώπων για το έτος 2022

Άρθρο 22 Άδειες δραστηριοποίησης σε λαϊκή αγορά που εκ-
δόθηκαν από τη Νοµαρχία Ανατολικής Αττικής κατά τα έτη 2008
έως 2009

Άρθρο 23 Αναστολή καθηκόντων Προέδρου Συµβουλίου Οικο-
νοµικών Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.). ως µέλους Δ.Ε.Π.

Άρθρο 24 Ρύθµιση θεµάτων λειτουργίας του Συµβουλίου Οι-
κονοµικών Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.) - Τροποποίηση περ. α’
παρ. 8 άρθρου 160 του ν. 4957/2022

Άρθρο 25 Παράταση θητείας Προέδρου του Συµβουλίου Οι-
κονοµικών Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.)

Άρθρο 26 Επιτροπή καθορισµού των προσόντων και πιστοποί-
ησης των µελών του Μητρώου Πιστοποιηµένων Αξιολογητών Εµ-
πειρογνωµόνων του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινο-
τοµίας (ΕΛ.ΙΔ.Ε.Κ.)

Άρθρο 27 Μεταβατική διάταξη για την απαλλαγή ή τη µη πα-
ρακράτηση υπό όρους φόρου εισοδήµατος των ενδοοµιλικών µε-
ρισµάτων που εισπράττονται από νοµικό πρόσωπο φορολογικό
κάτοικο Ελλάδος και των µερισµάτων που διανέµονται σε νοµικό
πρόσωπο φορολογικό κάτοικο Ηνωµένου Βασιλείου για το φο-
ρολογικό έτος 2021 - Προσθήκη παρ.82 στο άρθρο 72 του Κώ-
δικα Φορολογίας Εισοδήµατος

Άρθρο 28 Παράταση της προθεσµίας υποβολής της αίτησης
κατασκευαστή οικοδοµών για την υπαγωγή στο καθεστώς ανα-
στολής του φόρου - Τροποποίηση παρ. 4α άρθρου 6 του Κώδικα
Φόρου Προστιθέµενης Αξίας 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΣΩΤΕΡΙΚΟΣ ΕΛΕΓΚΤΗΣ
Άρθρο 29 Κανόνες Εσωτερικού Ελέγχου - Άσκηση επαγγέλ-

µατος εσωτερικού ελεγκτή - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 85 του
ν. 4849/2021

Άρθρο 30 Δικαιολογητικά εγγραφής στο Μητρώο Εσωτερικών
Ελεγκτών - Τροποποίηση άρθρου 86 του ν. 4849/2021

Άρθρο 31 Αρµοδιότητες Μονάδας Εσωτερικού Ελέγχου - Τρο-
ποποίηση άρθρου 87 του ν. 4849/2021

Άρθρο 32 Κανόνες Εσωτερικού Ελέγχου - Τροποποίηση άρ-
θρου 89 του ν. 4849/2021

Άρθρο 33 Θέσπιση κώδικα δεοντολογίας πιστοποιηµένων εσω-
τερικών ελεγκτών - Τροποποίηση περ. α’ άρθρου 93 του ν. 4849/
2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 34 Ρυθµίσεις για την Προεδρία της Κυβέρνησης - Τρο-

ποποίηση παρ. 6 άρθρου 21 και παρ. 3 άρθρου 23 του ν. 4622/
2019

Άρθρο 35 Ρυθµίσεις για τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο και
τους Ιατρικούς Συλλόγους - Τροποποίηση περ. ζ) πρώτου εδα-
φίου άρθρου 276 του ν. 4512/2018 - Εφαρµογή παρ. 5 άρθρου
278 του ν. 4512/2018

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 36 Έναρξη ισχύος 
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΕΞΥΓΙΑΝΣΗ ΝΑΥΠΗΓΕΙΩΝ ΕΛΕΥΣΙΝΑΣ

Άρθρο 1
Χορήγηση εξουσιοδότησης 

στον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων

1. Προκειµένης της εξυγίανσης της ανώνυµης εταιρείας µε την
επωνυµία «ΝΑΥΠΗΓΙΚΕΣ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ
ΕΛΕΥΣΙΝΑΣ ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» (εφεξής «ΝΒΕΕ»), σύµφωνα
µε τα άρθρα 31 έως 64 του ν. 4738/2020 (Α’ 207), ο Υπουργός
Ανάπτυξης και Επενδύσεων ορίζεται αποκλειστικά αρµόδιος και
εξουσιοδοτείται να συµβληθεί µε τη ΝΒΕΕ, τους λοιπούς συναι-
νούντες πιστωτές της εταιρείας αυτής, τυχόν εγγυητές ή άλλα
νοµικά ή φυσικά πρόσωπα υπό οποιαδήποτε ιδιότητα, καθώς και
µε τις εταιρείες ΝΕΩΡΙΟΝ ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ, ΟΝΕΧ ELEFSIS SHIPYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ και ΟΝΕΧ ELEFSIS NAVAL AND MARITIME ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ, όπως οι τελευταίες νόµιµα εκπροσωπούνται, και να
συνυπογράψει για λογαριασµό του Ελληνικού Δηµοσίου, συµπε-
ριλαµβανοµένων των απαιτήσεων του Πολεµικού Ναυτικού

19080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Υπουργείο Εθνικής Άµυνας - Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξο-
πλισµών και Επενδύσεων), καθώς και των λοιπών απαιτήσεων
του Δηµοσίου, του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)  και λοιπών ασφαλιστικών φορέων, συµφω-
νία εξυγίανσης - µεταβίβασης επιχείρησης της ΝΒΕΕ κατά τις
διατάξεις του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους Δεύτερου του  Βιβλίου
Πρώτου, καθώς και τα άρθρα 170 και 171 του  ν. 4738/2020 (εφε-
ξής «συµφωνία εξυγίανσης»). Για τις ανάγκες της συµφωνίας
εξυγίανσης οι υποχρεώσεις της ΝΒΕΕ προσδιορίζονται βάσει κα-
τάστασης πιστωτών που συντάσσεται σύµφωνα µε την παρ. 3
του άρθρου 34 του  ν. 4738/2020 εντός τριµήνου από την κατά-
θεση της συµφωνίας εξυγίανσης (στο εξής: «Ηµεροµηνία Κατά-
στασης Πιστωτών»).

2. Ο εµπειρογνώµονας, του οποίου η έκθεση συνοδεύει την αί-
τηση επικύρωσης της συµφωνίας εξυγίανσης, σύµφωνα µε το
άρθρο 48 του ν. 4738/2020, προσδιορίζει το ελάχιστο ποσό που
ικανοποιεί, κατά περίπτωση, την αρχή της µη χειροτέρευσης της
θέσης των πιστωτών, αναφορικά µε το σύνολο των απαιτήσεων
πιστωτών, κατά την έννοια των άρθρων 31 έως 64 του ν. 4738/
2020 που υπάγονται στη συµφωνία, το ύψος των οποίων, βεβαι-
ωµένων και µη, δύναται να προσδιοριστεί, µε όρους παρούσας
αξίας (στο εξής: Ποσό Ανάκτησης). Η συµφωνία εξυγίανσης προ-
βλέπει ως ποσό ανάκτησης ανά πιστωτή κατ’ ελάχιστον το Ποσό
Ανάκτησης, όπως αυτό ισχύει για τον αντίστοιχο πιστωτή, όπου
αυτό ειδικότερα προβλέπεται στο παρόν.

3. Το επιχειρηµατικό πλάνο που συνοδεύει τη συµφωνία εξυ-
γίανσης προβλέπει τη διατήρηση και ανάπτυξη νέων θέσεων ερ-
γασίας. Με βάση το από 20 Δεκεµβρίου 2021 πρακτικό διαβού-
λευσης («Πρακτικό Διαβούλευσης») µεταξύ του σωµατείου ερ-
γαζοµένων της ΝΒΕΕ και της διοίκησης της ΝΒΕΕ προβλέπεται
ότι οι θέσεις εργασίας εντός δώδεκα (12) µηνών από την Ηµερο-
µηνία Ολοκλήρωσης των Μεταβιβάσεων διατηρούνται στα ίδια
επίπεδα µε σήµερα, µε προτεραιότητα στο υφιστάµενο προσω-
πικό και σύµφωνα µε τις υπάρχουσες ανάγκες κατά περίπτωση,
µε στόχο εντός των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών από την Ηµερο-
µηνία Ολοκλήρωσης των Μεταβιβάσεων, να έχουν διπλασιαστεί.
Με βάση το Πρακτικό Διαβούλευσης, οι νέες εργασιακές σχέσεις
της «ΟΝΕΧ ELEFSIS NAVAL AND MARITIME ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ» και των εργαζοµένων καθορίζονται, κατόπιν συνεννόησης
µε τους εργαζοµένους, µε νέα συλλογική σύµβαση εργασίας.

Άρθρο 2
Ενδεικτικό περιεχόµενο συµφωνίας εξυγίανσης

Στη συµφωνία εξυγίανσης της ΝΒΕΕ περιλαµβάνονται, ενδει-
κτικά και όχι περιοριστικά, οι εξής όροι, οι οποίοι δύνανται να
εξειδικεύονται περαιτέρω στη συµφωνία εξυγίανσης από τα συµ-
βαλλόµενα µέρη:

1. Η εξυγίανση και αναδιάρθρωση της ΝΒΕΕ λαµβάνει χώρα
µε τη µεταβίβαση µέρους του ενεργητικού και παθητικού αυτής
στις εταιρείες ΟΝΕΧ ELEFSIS SHIPYARDS AND INDUSTRIES
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ και ΟΝΕΧ ELEFSIS NAVAL AND MARITIME
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ (εφεξής από κοινού «νέες εταιρείες») κατά
το άρθρο 64 του ν. 4738/2020 (Α’ 207), το δε υπόλοιπο µη µετα-
βιβαζόµενο ενεργητικό και παθητικό παραµένουν στη ΝΒΕΕ και
το µη µεταβιβαζόµενο ενεργητικό ρευστοποιείται από ειδικό εν-
τολοδόχο που διορίζεται βάσει του άρθρου 55 του ν. 4738/2020.
Το προϊόν που προκύπτει από τη ρευστοποίηση του µη µεταβι-
βαζόµενου ενεργητικού άγεται προς ικανοποίηση των απαιτή-
σεων του µη µεταβιβαζόµενου παθητικού. Σε περίπτωση εξάλει-
ψης του µη µεταβιβαζόµενου ενεργητικού, οι εν λόγω απαιτήσεις
διαγράφονται ολοσχερώς κατά τους όρους της συµφωνίας εξυ-
γίανσης. 

2. Τα στοιχεία ενεργητικού και παθητικού και ο διαχωρισµός
αυτών σε µεταβιβαζόµενα και µη µεταβιβαζόµενα στοιχεία εξει-
δικεύονται στη συµφωνία εξυγίανσης και στα Παραρτήµατα
αυτής. Κατά την υπογραφή του ιδιωτικού συµφωνητικού - πρω-
τοκόλλου µεταβίβασης της επιχείρησης, σύµφωνα µε τους
όρους της συµφωνίας εξυγίανσης, η οποία δεν απέχει πέραν των
εξήντα (60) ηµερών από την πλήρωση των αιρέσεων που τυχόν
τεθούν στη συµφωνία εξυγίανσης (εφεξής «Ηµεροµηνία Ολοκλή-

ρωσης της Συναλλαγής»), η ΝΒΕΕ µεταβιβάζει στις νέες εται-
ρείες το µεταβιβαζόµενο ενεργητικό, όπως αυτό έχει διαµορφω-
θεί τότε και αποτυπώνεται στο ισοζύγιο επικύρωσης που συντάσ-
σεται από ορκωτό ελεγκτή των νέων εταιρειών. Ως τίµηµα για τη
µεταβίβαση του µεταβιβαζόµενου ενεργητικού, συµφωνείται η
ανάληψη και αποπληρωµή από τις νέες εταιρείες των υποχρεώ-
σεων της ΝΒΕΕ που περιοριστικά προσδιορίζονται στη συµφωνία
εξυγίανσης ως περιλαµβανόµενες στο µεταβιβαζόµενο παθητικό.

3. α) Η συµφωνία εξυγίανσης προβλέπει ότι από το σύνολο των
υποχρεώσεων προς το Ελληνικό Δηµόσιο που φέρουν το γενικό
προνόµιο της περ. 3 του άρθρου 975 του Κώδικα Πολιτικής Δι-
κονοµίας (π.δ. 503/1985, Α’ 182), οι οποίες δεν περιλαµβάνουν
τις υποχρεώσεις της ΝΒΕΕ προς το Ελληνικό Δηµόσιο/Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας (Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών
και Επενδύσεων) που απορρέουν από τις υπό στοιχεία 0001Β/
2000, 004B/2000, 032Β/2003 συµβάσεις µεταξύ της ανωτέρω
εταιρείας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, όπως αυτές
έχουν τροποποιηθεί και ισχύουν µε τις Πρόσθετες Πράξεις/Τρο-
ποποιήσεις αυτών, καθώς και την υπ’ αριθµ. 8/2014 Τροποποίηση
της υπ’ αριθµ. 04/2000 «Σύµβασης Αντισταθµιστικών Ωφεληµά-
των», όπως αυτό έχει διαµορφωθεί κατά την ηµεροµηνία επικύ-
ρωσης της συµφωνίας εξυγίανσης (στο εξής: «Ηµεροµηνία
Επικύρωσης»), µέρος τουλάχιστον ίσο προς το Ποσό Ανάκτησης
µεταβιβάζεται, µεταφέρεται και αναλαµβάνεται από την ΟΝΕΧ
ELEFSIS SHIPYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, η
οποία αναλαµβάνει την αποπληρωµή µόνο της βασικής οφειλής,
πλην τόκων και προσαυξήσεων εκπρόθεσµης καταβολής, που
διαγράφονται κατά ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%), ενώ το
υπόλοιπο παραµένει στη ΝΒΕΕ και ικανοποιείται µέσω του προ-
ϊόντος ρευστοποίησης του µη µεταβιβαζόµενου ενεργητικού, το
οποίο άγεται προς ικανοποίηση του συνόλου των πιστωτών, µε-
ταξύ των οποίων και το Ελληνικό Δηµόσιο. Το ανωτέρω ποσό που
είναι τουλάχιστον ίσο προς το Ποσό Ανάκτησης, ως µη διαγρα-
φόµενη βασική οφειλή των υποχρεώσεων της ΝΒΕΕ προς το Ελ-
ληνικό Δηµόσιο, ρυθµίζεται, διακανονίζεται και αποπληρώνεται
σε διακόσες εξήντα τέσσερις (264) ισόποσες άτοκες µηνιαίες δό-
σεις, χωρίς σε αυτές να επιβάλλονται τόκοι, προσαυξήσεις ή λοι-
πές άλλες επιβαρύνσεις, καθ’ ό χρόνο τηρείται η ρύθµιση της
συµφωνίας εξυγίανσης. Στην περίπτωση αυτή η πρώτη δόση κα-
ταβάλλεται στο τέλος του πρώτου µήνα µετά το πέρας τριών (3)
ετών από την ηµεροµηνία καταχώρισης στο αρµόδιο Κτηµατο-
λογικό Γραφείο ή µεταγραφής στο κατά τόπον αρµόδιο Υποθη-
κοφυλακείο ή καταχώρησης στο Νηολόγιο/Λιµεναρχείο της
τελευταίας χρονικά εκ των συµβολαιογραφικών πράξεων, εφό-
σον είναι περισσότερες από µία, ή, όπου επιτρέπεται, εκ των σχε-
τικών ιδιωτικών συµφωνητικών, εφόσον είναι περισσότερα από
ένα, καθώς και της έκδοσης των προβλεπόµενων διαπιστωτικών
πράξεων περί µεταβίβασης/επανέκδοσης του συνόλου των διοι-
κητικών αδειών για τη µεταβίβαση στην ΟΝΕΧ ELEFSIS SHI-
PYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ των περιουσια-
κών στοιχείων που µεταβιβάζονται δυνάµει της συµφωνίας εξυ-
γίανσης (εφεξής «Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης των Μεταβιβά-
σεων») και εκάστη εκ των επόµενων δόσεων καταβάλλεται την
τελευταία εργάσιµη ηµέρα εκάστου επόµενου ηµερολογιακού
µηνός. 

β) Οι υποχρεώσεις της εταιρείας προς το Ελληνικό Δηµόσιο,
που ανάγονται στη χρονική περίοδο από την Ηµεροµηνία Κατά-
στασης Πιστωτών µέχρι την Ηµεροµηνία Επικύρωσης, ανεξαρ-
τήτως τυχόν µεταγενέστερης έκδοσης του νόµιµου τίτλου
είσπραξης (βεβαίωσης) παραµένουν στη ΝΒΕΕ και ικανοποιούν-
ται µέσω του προϊόντος ρευστοποίησης του µη µεταβιβαζόµενου
ενεργητικού, το οποίο άγεται προς ικανοποίηση του συνόλου των
πιστωτών, µεταξύ των οποίων και το Ελληνικό Δηµόσιο και σε πε-
ρίπτωση µη ικανοποίησής τους διαγράφονται ολοσχερώς. 

γ) Οφειλές της εταιρείας που δεν περιλαµβάνονται στην κατά-
σταση πιστωτών της παρ. 3 του άρθρου 34 του ν. 4738/2020 βε-
βαιώνονται µετά την ηµεροµηνία αυτή και αφορούν, ενδεικτικά
και όχι περιοριστικά, σε καταλογισµό φόρων, τελών, εισφορών
υπέρ Ελληνικού Δηµοσίου ή υπέρ τρίτων, φόρου εισοδήµατος,
παρακρατούµενων ή επιρριπτόµενων φόρων, Φόρου Προστιθέ-
µενης Αξίας, Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων, τελών χαρτο-
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σήµου, φόρου κεφαλαίου, έκτακτης εισφοράς, καθώς και σε κα-
ταλογισµό προστίµων ή κυρώσεων για παράβαση του Κώδικα
Φορολογικής Απεικόνισης Συναλλαγών (ν. 4093/2012, Α’ 222),
του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος, του ν. 2523/1997 (Α’ 179),
µε οποιονδήποτε τρόπο και αν καταλογίζονται ή εισπράττονται,
καθώς και των τυχόν προστίµων, προσαυξήσεων, τόκων και λοι-
πών επιβαρύνσεων, και οι οποίοι φόροι ή πρόστιµα αφορούν σε
οποιαδήποτε παρελθούσα εταιρική χρήση ή σε οποιοδήποτε
χρονικό διάστηµα µέχρι την ηµεροµηνία επικύρωσης και για
οποιαδήποτε αιτία, όπως εκκαθαρίσεις και δικαστικές αποφά-
σεις, οποτεδήποτε και εάν προκύψουν, καταλογισθούν ή βεβαι-
ωθούν, από παρελθόντες, τρέχοντες ή µελλοντικούς φορολογι-
κούς ελέγχους και ανεξαρτήτως του χρόνου που είχε αρχίσει η
ελεγκτική διαδικασία, καθώς επίσης και ανεξαρτήτως από τη διε-
νέργεια ή µη φορολογικού ελέγχου ή την υποβολή τυχόν τροπο-
ποιητικών δηλώσεων, καθώς και οφειλές της εταιρείας προς το
Ελληνικό Δηµόσιο όπως και προς τους ασφαλιστικούς οργανι-
σµούς και φορείς κοινωνικής ασφάλισης που απορρέουν από
απαιτήσεις εργαζοµένων που αφορούν, γεννήθηκαν ή σχετίζον-
ται ενδεικτικά µε µισθούς (δεδουλευµένες αποδοχές και µισθούς
υπερηµερίας), δώρα, επιδόµατα, αποζηµιώσεις και πάσης φύ-
σεως άλλες απαιτήσεις, που απορρέουν από τη σύµβαση εξαρ-
τηµένης εργασίας τους µε τη ΝΒΕΕ για το χρονικό διάστηµα από
την 30ή.9.2021 έως την Ηµεροµηνία Επικύρωσης, δεν καταλογί-
ζονται, δεν µεταβιβάζονται και δεν αναλαµβάνονται από τις νέες
εταιρείες, αλλά αποτελούν υποχρέωση της εταιρείας, ενώ, σε
περίπτωση εξάλειψης και του µη µεταβιβαζόµενου ενεργητικού,
διαγράφονται κατά ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%). 

δ) Η συµφωνία εξυγίανσης προβλέπει ότι τα δικαιώµατα των
πιστωτών, συµπεριλαµβανοµένου του Δηµοσίου και των ασφα-
λιστικών οργανισµών κύριας ή επικουρικής ασφάλισης, κατά των
εγγυητών και συνοφειλετών εις ολόκληρον της ΝΒΕΕ περιορί-
ζονται στο ίδιο ποσό και υπό τους αυτούς όρους µε την αντί-
στοιχη απαίτησή τους, όπου κατά περίπτωση προβλέπεται στη
συµφωνία αυτή. 

4. Η συµφωνία εξυγίανσης προβλέπει παρόµοια ρύθµιση µε
αυτήν των υποχρεώσεων προς το Ελληνικό Δηµόσιο, αναφορικά
µε τις υποχρεώσεις της εταιρείας προς τον Ηλεκτρονικό Εθνικό
Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ) και τυχόν λοιπούς ασφα-
λιστικούς οργανισµούς κύριας ή επικουρικής ασφάλισης. Ανα-
φορικά µε τις υποχρεώσεις της ΝΒΕΕ προς τον e-ΕΦΚΑ και τους
λοιπούς ασφαλιστικούς οργανισµούς ως έχουν διαµορφωθεί
κατά την ηµεροµηνία επικύρωσης, (α) τµήµα των εν λόγω υπο-
χρεώσεων συνολικού ποσού ίσου κατ’ ελάχιστον προς το Ποσό
Ανάκτησης µεταβιβάζεται, µεταφέρεται και αναλαµβάνεται από
την ONEX ELEFSIS SHIPYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ, η οποία αναλαµβάνει την αποπληρωµή µόνο του ως
άνω βασικού χρέους (κεφαλαίου) της οφειλής, πλην τόκων, προ-
στίµων, προσαυξήσεων και λοιπών επιβαρύνσεων, που διαγρά-
φονται κατά ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%), και (β) το υπό-
λοιπο των υποχρεώσεων αυτών παραµένει στην εταιρεία και ικα-
νοποιείται µέσω του προϊόντος ρευστοποίησης του µη µεταβιβα-
ζόµενου ενεργητικού, το οποίο άγεται προς ικανοποίηση του
συνόλου των πιστωτών, µεταξύ των οποίων και ο e-ΕΦΚΑ και οι
λοιποί ασφαλιστικοί οργανισµοί, ενώ σε περίπτωση µη ικανοποί-
ησής του διαγράφεται ολοσχερώς. Το ανωτέρω υπό (α) ποσό,
ως µη διαγραφόµενο βασικό χρέος ή κεφάλαιο της οφειλής των
υποχρεώσεων της NBEE προς τον e-ΕΦΚΑ και τους λοιπούς
ασφαλιστικούς οργανισµούς, ρυθµίζεται, διακανονίζεται και απο-
πληρώνεται σε διακόσιες εξήντα τέσσερις (264) ισόποσες άτοκες
µηνιαίες δόσεις, χωρίς σε αυτές να επιβάλλονται τόκοι, προσαυ-
ξήσεις ή λοιπές άλλες επιβαρύνσεις, καθ’ ό χρόνο τηρείται η
ρύθµιση της παρούσας Συµφωνίας Εξυγίανσης. Στην περίπτωση
αυτή η πρώτη δόση καταβάλλεται µετά το πέρας τριών (3) ετών
από την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης των µεταβιβάσεων και εκάστη
εκ των επόµενων δόσεων καταβάλλεται την τελευταία εργάσιµη
ηµέρα εκάστου επόµενου ηµερολογιακού µηνός.

5. Οι υποχρεώσεις της εταιρείας προς τον e-ΕΦΚΑ και τους
λοιπούς ασφαλιστικούς οργανισµούς, που δηµιουργούνται από
την Ηµεροµηνία Κατάστασης Πιστωτών µέχρι και την Ηµεροµη-
νία Επικύρωσης παραµένουν στην εταιρεία και ικανοποιούνται

µέσω του προϊόντος ρευστοποίησης του µη µεταβιβαζόµενου
ενεργητικού, το οποίο άγεται προς ικανοποίηση του συνόλου των
πιστωτών, µεταξύ των οποίων και ο e-ΕΦΚΑ και οι λοιποί ασφα-
λιστικοί οργανισµοί, ενώ σε περίπτωση µη ικανοποίησής του δια-
γράφεται ολοσχερώς. Οφειλές, που τυχόν προκύπτουν ή
καταλογίζονται ή βεβαιώνονται στην εταιρεία, ανεξάρτητα του
χρόνου βεβαίωσης και καταλογισµού αυτών, και αφορούν, ενδει-
κτικά και όχι περιοριστικά σε καταλογισµό οποιωνδήποτε ασφα-
λιστικών εισφορών, µε οποιονδήποτε τρόπο και αν καταλογίζο-
νται ή εισπράττονται, καθώς και των τυχόν προστίµων, προσαυ-
ξήσεων, τόκων και λοιπών επιβαρύνσεων, και οι οποίες ασφαλι-
στικές εισφορές αφορούν σε οποιαδήποτε παρελθούσα εταιρική
χρήση και σε οποιοδήποτε χρονικό διάστηµα µέχρι την ηµερο-
µηνία επικύρωσης και για οποιαδήποτε αιτία, οποτεδήποτε και
εάν προκύψουν, καταλογισθούν ή βεβαιωθούν, από παρελθόν-
τες, τρέχοντες ή µελλοντικούς ελέγχους των ασφαλιστικών φο-
ρέων και ανεξαρτήτως του χρόνου που είχε αρχίσει η ελεγκτική
διαδικασία, καθώς και ανεξαρτήτως από τη διενέργεια ή µη σχε-
τικού ελέγχου ή την υποβολή τροποποιητικών Αναλυτικών Περιο-
δικών Δηλώσεων, δεν καταλογίζονται, δεν µεταβιβάζονται και δεν
αναλαµβάνονται από τις νέες εταιρείες, αλλά αποτελούν υποχρέ-
ωση της NBEE, ενώ, σε περίπτωση εξάλειψης και του µη µεταβι-
βαζόµενου ενεργητικού, διαγράφονται κατά ποσοστό εκατό τοις
εκατό (100%). 

6. Από το σύνολο των υποχρεώσεων καταβολής ποσών από τη
ΝΒΕΕ προς το Ελληνικό Δηµόσιο/Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
(Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων), που
απορρέουν από τις υπό στοιχεία: 0001Β/2000, 004B/2000,
032Β/2003 συµβάσεις µεταξύ της ανωτέρω εταιρείας και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, όπως αυτές έχουν τροποποιηθεί
και ισχύουν µε τις Πρόσθετες Πράξεις/Τροποποιήσεις αυτών,
καθώς και την υπ’ αριθµ. 8/2014 τροποποίηση της υπ’ αριθµ.
04/2000 «Σύµβασης Αντισταθµιστικών Ωφεληµάτων», ποσό εκα-
τόν σαράντα δύο εκατοµµυρίων τριακοσίων τριάντα επτά χιλιά-
δων εβδοµήντα επτά ευρώ και σαράντα πέντε λεπτών
(142.337.077,45) ευρώ και σε κάθε περίπτωση το τελικό και ακρι-
βές ποσό το οποίο προκύπτει κατά την ολοκλήρωση/παράδοση
των έργων εκ των οποίων προκύπτουν οι υποχρεώσεις αυτές,
εφόσον είναι µικρότερο, αλλά, κατ’ ανώτατο όριο, το ως άνω
ποσό, µεταφέρεται και αναλαµβάνεται από την ΟΝΕΧ ELEFSIS
NAVAL AND MARITIME ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ και αποπληρώνεται
άτοκα µετά την Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης των Μεταβιβάσεων
σταδιακά και σε χρονικό διάστηµα τριάντα (30) ετών, µε παρα-
κράτηση ροών ως εξής: (α) µέχρι ποσοστού δύο τοις εκατό (2%)
επί της καθαρής αξίας του τιµήµατος των εγχώριων συµβάσεων
έργου που αναλαµβάνει η ΟΝΕΧ ELEFSIS NAVAL AND MARI-
TIME ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, (β) µέχρι ποσοστού ένα τοις εκατό
(1%) επί της καθαρής αξίας του τιµήµατος των συµβάσεων
έργου εξωτερικού που αναλαµβάνονται από την ΟΝΕΧ ELEFSIS
NAVAL AND MARITIME ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, ή (γ) µε καταβολή
µετρητών. Κατ’ ελάχιστον η ΟΝΕΧ ELEFSIS NAVAL AND MARI-
TIME ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ οφείλει να αποδώσει σε ικανοποίηση
της ως άνω αναδεχόµενης οφειλής ποσό τουλάχιστον ίσο προς
το Ποσό Ανάκτησης, και σε κάθε περίπτωση όχι λιγότερο από εί-
κοσι εκατοµµύρια (20.000.000)  ευρώ, υπολογιζόµενο σε παρού-
σες αξίες. Αν οποιοδήποτε µέρος πέραν αυτού, ήτοι ποσό ίσο
προς το Ποσό Ανάκτησης και, σε κάθε περίπτωση, όχι λιγότερο
από είκοσι εκατοµµύρια  (20.000.000) ευρώ υπολογιζόµενο σε
παρούσες αξίες, της αναδεχόµενης οφειλής δεν έχει αποπληρω-
θεί µε τους ανωτέρω αναφερόµενους τρόπους µέχρι το πέρας
των τριάντα (30) ετών διαγράφεται ολοσχερώς. Η συµφωνία εξυ-
γίανσης προβλέπει ότι το υπολειπόµενο ποσό ενός εκατοµµυ-
ρίου και πεντακοσίων χιλιάδων (1.500.000,00) ευρώ, που αφορά
στο κόστος του εργαλειακού εξοπλισµού, που είχε παραδοθεί
από το Πολεµικό Ναυτικό στη ΝΒΕΕ για την εκτέλεση συµβατι-
κών της υποχρεώσεων έναντι αυτού παραµένει ως υποχρέωση
της ΝΒΕΕ και µετά την επιστροφή του εν λόγω εξοπλισµού στο
Πολεµικό Ναυτικό αποµειώνεται σε ποσοστό εκατό τοις εκατό
(100%), άλλως, σε περίπτωση µη επιστροφής του εν λόγω εξο-
πλισµού, η εν λόγω υποχρέωση ικανοποιείται από τη ρευστοποί-
ηση του µη µεταβιβαζόµενου ενεργητικού της ΝΒΕΕ και σε
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περίπτωση µη ικανοποίησής της διαγράφεται ολοσχερώς. 
7. Στη συµφωνία εξυγίανσης προβλέπεται ότι µετά την υπο-

γραφή της συµφωνίας εξυγίανσης τo Ελληνικό Δηµόσιο δια του
αρµοδίου οργάνου υποχρεούται να επιστρέψει στην πιστώτρια
της ΝΒΕΕ, ΑΛΦΑ ΤΡΑΠΕΖΑ Α.Ε., το σύνολο των εγγυητικών επι-
στολών που αφορούν την ΤΠΚ7 και εκδόθηκαν στο πλαίσιο της
Τροποποίησης υπ’. αριθµ. 10 της Σύµβασης 001Β/00, που τηρεί
εις χείρας του, απαλλασσόµενης της ΝΒΕΕ από κάθε ευθύνη εξ
αυτών. Το πρώτο εδάφιο εφαρµόζεται και για κάθε άλλη εγγυη-
τική επιστολή που έχει εκδοθεί αιτήσει της υπέρ του Πολεµικού
Ναυτικού και δεν έχει επιστραφεί µέχρι την ηµεροµηνία υπογρα-
φής της συµφωνίας εξυγίανσης, απαλλασσόµενης της ΝΒΕΕ
από κάθε ευθύνη εξ αυτών. 

8. Στη συµφωνία εξυγίανσης µεταρρυθµίζονται οι υποχρεώ-
σεις της ΝΒΕΕ προς την «CEPAL HELLAS ΧΡΗΜΑΤΟΟΙΚΟΝΟΜΙ-
ΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΑΠΑΙΤΗΣΕΩΝ ΑΠΟ ΔΑΝΕΙΑ ΚΑΙ ΠΙΣΤΩΣΕΙΣ» υπό
την ιδιότητά της ως διαχειρίστριας της αλλοδαπής εταιρείας µε
την επωνυµία «GALAXY IV FUNDING DESIGNATED ACTIVITY
COMPANY» βάσει του ν. 4548/2018 (Α’ 104) - ειδικής διαδόχου
της «ΑLPHA BANK ΑΕ» (εφεξής «CEPAL/GALAXY»), απορρέου-
σες από την υπ’ αριθµ. 3300/12.7.1999 Σύµβαση Πιστώσεως µε
Ανοικτό Αλληλόχρεο Λογαριασµό και τις από 21.6.2002,
27.5.2003, 7.7.2005, 3.12.2008, 30.9.2014, 13.1.2015, 28.5.2015,
30.3.2016, 29.9.2017, 28.6.2018 Πρόσθετες Πράξεις στην άνω
σύµβαση, η οποία καταρτίστηκε µεταξύ της ALPHA BANK - κα-
θολικής διαδόχου της «ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΤΡΑΠΕΖΑΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΟΣ
Α.Ε.», νοµίµως εκπροσωπούµενης, απώτερης δικαιοπαρόχου της
CEPAL/GALAXY, ως δανείστριας και της ΝΒΕΕ, νοµίµως εκπρο-
σωπούµενης, ως πιστούχου. Εκ της ως άνω οφειλής, ποσό του-
λάχιστον ίσο προς το Ποσό Ανάκτησης µεταφέρεται και ανα-
λαµβάνεται από την ΟΝΕΧ ELEFSIS SHIPYARDS AND INDU-
STRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ και αποπληρώνεται σε συνολικά
τριάντα (30) συνεχείς εξαµηνιαίες ισόποσες χρεολυτικές δόσεις
και ειδικότερα ως εξής: α) τα πρώτα τρία (3) έτη, αρχής γενοµέ-
νης από την Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης Μεταβιβάσεων, αποτε-
λούν περίοδο χάριτος ως προς την αποπληρωµή του κεφαλαίου,
β) κατά το ανωτέρω διάστηµα της περιόδου χάριτος καταβάλ-
λονται µόνο δεδουλευµένοι τόκοι, καταβλητέοι στο τέλος κάθε
εκτοκιστικής περιόδου, ήτοι του εξαµήνου που άρχεται από την
Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης Μεταβιβάσεων και κάθε επόµενης
εκτοκιστικής περιόδου από τη λήξη της αµέσως προηγουµένης,
γ) έξι (6) µήνες µετά τη λήξη της περιόδου χάριτος, είναι κατα-
βλητέα η πρώτη δόση του κεφαλαίου, οµού µετά των δεδουλευ-
µένων τόκων της αντίστοιχης εκτοκιστικής περιόδου, υπολογι-
ζοµένων των τόκων επί του εκάστοτε ανεξοφλήτου κεφαλαίου.
Για το ως άνω συνολικό ποσό της αναδεχόµενης οφειλής, η
ΟΝΕΧ ELEFSIS SHIPYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ αναλαµβάνει την υποχρέωση, να καταβάλλει στην Τράπεζα
τόκο, ο οποίος υπολογίζεται τοκαριθµικώς, µε βάση έτος τρια-
κοσίων εξήντα (360) ηµερών, επί του πραγµατικού ηµερήσιου
χρεωστικού υπολοίπου του ως άνω ρυθµιζόµενου ποσού σε
Ευρώ, µε σταθερό επιτόκιο, ανερχόµενο σε ποσοστό δύο τοις
εκατό (2%) ετησίως. Στο εν λόγω επιτόκιο για τις εν λόγω οφει-
λές συµπεριλαµβάνεται η εισφορά του ν. 128/1975 (Α’ 178), όπως
και κάθε άλλος φόρος, εισφορά ή τέλος τυχόν επιβληθεί στο µέλ-
λον, µέχρι την ολοσχερή εξόφληση της οφειλής. Ως περίοδος
εκτοκισµού συµφωνείται κάθε αλλεπάλληλη χρονική περίοδος
έξι (6) µηνών. Στη συµφωνία εξυγίανσης προβλέπεται ότι το υπό-
λοιπο κατάλοιπο παραµένει στη ΝΒΕΕ και ικανοποιείται µέσω της
ρευστοποίησης από τον ειδικό εντολοδόχο του µη µεταβιβαζό-
µενου ενεργητικού, το οποίο άγεται προς ικανοποίηση του συ-
νόλου των πιστωτών, µεταξύ των οποίων και η CEPAL/GALAXY,
ενώ σε περίπτωση µη ικανοποίησής του διαγράφεται ολοσχε-
ρώς. Οι πάσης φύσεως εξασφαλίσεις (ενοχικές ή εµπράγµατες),
που έχουν παρασχεθεί τόσο από τη ΝΒΕΕ επί των µεταβιβαζό-
µενων στοιχείων ενεργητικού, όσο και από τους εγγυητές ή τρί-
τους, εξακολουθούν να ασφαλίζουν αποκλειστικά και µόνο το
κατά τα ανωτέρω µέρος της απαίτησης που µεταβιβάζεται στην
ΟΝΕΧ ELEFSIS SHIPYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ, ενώ οι πάσης φύσεως εγγυήσεις που έχουν παρασχεθεί,

παραµένουν στη ΝΒΕΕ. Λοιπές υποχρεώσεις προς την CEPAL/
GALAXY που απορρέουν από µη εµπραγµάτως εξασφαλισµένες
απαιτήσεις δεν αναλαµβάνονται από τις νέες εταιρείες, αλλά αν-
τιθέτως παραµένουν στη ΝΒΕΕ, προκειµένου να ικανοποιηθούν
από το προϊόν ρευστοποίησης του µη µεταβιβαζόµενου ενεργη-
τικού, ενώ σε περίπτωση µη ικανοποίησής τους διαγράφονται
ολοσχερώς.

9. Στη συµφωνία εξυγίανσης µεταρρυθµίζονται οι υποχρεώ-
σεις της ΝΒΕΕ προς την εταιρεία «ΕΜΠΟΡΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΡΕΥΣΤΟΠΟΙΗΣΗΣ ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΟΥ ΠΑΘΗΤΙΚΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ» υπό την ιδιότητά της ως ειδικής διαδόχου της εταιρείας
µε την επωνυµία «ΤΡΑΠΕΖΑ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ ΑΕ» (εφεξής «ΕΜΠΟ-
ΡΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ Α.Ε.»), απορρέουσες από την υπ’ αριθµ.
24.553/20.6.1997 Σύµβαση Μεταβίβασης Ενεργητικού της υπό
ειδική εκκαθάριση του άρθρου 46α του  ν. 1892/1990 (Α’ 101) τε-
λούσης Ανωνύµου Εταιρείας µε την επωνυµία «ΝΑΥΠΗΓΕΙΑ
ΕΛΕΥΣΙΝΟΣ ΑΕ» της Συµβολαιογράφου Καλλιθέας Αττικής Αρι-
στειδούλας Μεταξά - Χατζάκη, κυρωθείσα µε τον ν. 2528/1997
(Α’ 216). Εκ της ως άνω οφειλής, ποσό ίσο τουλάχιστον προς το
Ποσό Ανάκτησης, µεταφέρεται και αναλαµβάνεται από την ΟΝΕΧ
ELEFSIS SHIPYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
και αποπληρώνεται σε συνολικά τριάντα (30) συνεχείς εξαµηνι-
αίες ισόποσες χρεολυτικές δόσεις και ειδικότερα ως εξής: α) τα
πρώτα τρία (3) έτη, αρχής γενοµένης από την Ηµεροµηνία Ολο-
κλήρωσης Μεταβιβάσεων, αποτελούν περίοδο χάριτος ως προς
την αποπληρωµή του κεφαλαίου, β) κατά το ανωτέρω διάστηµα
της περιόδου χάριτος καταβάλλονται µόνο δεδουλευµένοι τόκοι,
καταβλητέοι στο τέλος κάθε εκτοκιστικής περιόδου, ήτοι του
εξαµήνου που άρχεται από την Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης Με-
ταβιβάσεων και κάθε επόµενης εκτοκιστικής περιόδου από τη
λήξη της αµέσως προηγουµένης, γ) έξι (6) µήνες µετά τη λήξη
της περιόδου χάριτος, είναι καταβλητέα η πρώτη δόση του κε-
φαλαίου, οµού µετά των δεδουλευµένων τόκων της αντίστοιχης
εκτοκιστικής περιόδου υπολογιζόµενων των τόκων επί του εκά-
στοτε ανεξόφλητου κεφαλαίου. Για το ως άνω συνολικό ποσό
της αναδεχόµενης οφειλής, η ΟΝΕΧ ELEFSIS SHIPYARDS AND
INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ αναλαµβάνει την υποχρέωση,
να καταβάλλει στην ΕΜΠΟΡΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ Α.Ε. τόκο, µε στα-
θερό επιτόκιο, ανερχόµενο σε ποσοστό δύο τοις εκατό (2%) ετη-
σίως (συµπεριλαµβανοµένων τυχόν λοιπών επιβαρύνσεων). Ως
περίοδος εκτοκισµού συµφωνείται κάθε αλλεπάλληλη χρονική
περίοδος έξι (6) µηνών. Το υπόλοιπο κατάλοιπο παραµένει στη
ΝΒΕΕ και ικανοποιείται µέσω της ρευστοποίησης από τον ειδικό
εντολοδόχο του µη µεταβιβαζόµενου ενεργητικού, το οποίο άγε-
ται προς ικανοποίηση του συνόλου των πιστωτών, µεταξύ των
οποίων και η ΕΜΠΟΡΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ Α.Ε., ενώ σε περίπτωση µη
ικανοποίησής του διαγράφεται ολοσχερώς. Οι πάσης φύσεως
εξασφαλίσεις (ενοχικές ή εµπράγµατες), που έχουν παρασχεθεί
τόσο από τη ΝΒΕΕ επί των µεταβιβαζόµενων στοιχείων ενεργη-
τικού, όσο και από τους εγγυητές ή τρίτους, εξακολουθούν να
ασφαλίζουν αποκλειστικά και µόνο το κατά τα ανωτέρω µέρος
της απαίτησης που µεταβιβάζεται στην ΟΝΕΧ ELEFSIS SHI-
PYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, ενώ οι πάσης
φύσεως εγγυήσεις που έχουν παρασχεθεί, παραµένουν στη
ΝΒΕΕ.

10. Στη συµφωνία εξυγίανσης αναγνωρίζεται ότι οι συµβαλλό-
µενοι στη συµφωνία εξυγίανσης εργαζόµενοι συµφωνούν µε τη
ΝΒΕΕ και συναποδέχονται ανέκκλητα και ανεπιφύλακτα τη λύση
και κατάργηση της µεταξύ τους εργασιακής σχέσης και σύµβα-
σης µε ισχύ από την προτεραία της Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης
Μεταβιβάσεων. Από την ηµεροµηνία αυτή και εντεύθεν, οι συµ-
βαλλόµενοι εργαζόµενοι παύουν να παρέχουν την εργασία τους
προς τη ΝΒΕΕ, συµφώνως και προς τη σχετική διαβούλευση που
έλαβε χώρα µε το σωµατείο των εργαζοµένων σύµφωνα µε τον
ν. 1387/1983 (Α’ 110) και την υπ’ αριθµ. 11223/9.3.2021 απόφαση
του Υπουργού Δικαιοσύνης (Β’ 923), όπως προκύπτει από το από
20.12.2021 Πρακτικό Διαβούλευσης. Οι νέες εταιρείες δεν απο-
τελούν διάδοχο εργοδότη, κατά την έννοια του π.δ. 178/2002 (Α’
162), αλλά αναλαµβάνουν την ενοχική υποχρέωση αποπληρωµής
των ρυθµιζόµενων υποχρεώσεων της ΝΒΕΕ προς αυτούς. 

11. Ως προς τις υποχρεώσεις της ΝΒΕΕ προς τους εργαζοµέ-
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νους, οι απαιτήσεις των οποίων ικανοποιούνται προνοµιακά σε
σχέση µε τις λοιπές κατηγορίες πιστωτών, ισχύουν τα εξής:

α. Οι εµφαινόµενες υποχρεώσεις της ΝΒΕΕ έναντι των εργα-
ζοµένων µε ηµεροµηνία υπολογισµού την 30ή.9.2021 που αφο-
ρούν απαιτήσεις από µισθούς (δεδουλευµένες αποδοχές και
µισθούς υπερηµερίας), δώρα, επιδόµατα και λοιπές αποζηµιώ-
σεις πάσης φάσης που απορρέουν από τη σύµβαση εξαρτηµέ-
νης εργασίας τους µε τη ΝΒΕΕ συνολικού ποσού είκοσι επτά
εκατοµµυρίων σαράντα µίας χιλιάδων εννιακοσίων είκοσι πέντε
ευρώ και δέκα λεπτών (27.041.925,10 �), καθώς και οι αποζηµιώ-
σεις απόλυσής τους ποσού δεκατριών εκατοµµυρίων τριακοσίων
ενενήντα επτά χιλιάδων τετρακοσίων είκοσι ένα ευρώ και τριάντα
πέντε λεπτών (13.397.421,35 �) αναλαµβάνονται εξ ολοκλήρου
από την ONEX ELEFSIS NAVAL AND MARITIME ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ και καταβάλλονται εντός εκατόν είκοσι (120) ηµερολογια-
κών ηµερών από την οριστική και αµετάκλητη ολοκλήρωση των
µεταβιβάσεων. Ειδικότερα, αναφορικά µε την καταβολή της απο-
ζηµίωσης απόλυσης, αυτή καταβάλλεται σε κάθε έναν από τους
εργαζοµένους σε δόσεις, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην οικεία
νοµοθεσία. Κατά την Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης των Μεταβιβά-
σεων, η ONEX ELEFSIS NAVAL AND MARITIME ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ καταβάλλει το ποσό της πρώτης δόσης της αποζηµίωσης
σε κάθε έναν από αυτούς. Και οι λοιπές δόσεις καταβάλλονται
από την ONEX ELEFSIS NAVAL AND MARITIME ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ κατά τον ίδιο τρόπο. Το ύψος της αποζηµίωσης απόλυσης
υπολογίζεται µε τη διανυθείσα έως την 30ή.9.2021 προϋπηρεσία,
ηµεροµηνία µέχρι την οποία οφείλονται και οι δεδουλευµένες
αποδοχές, δηλαδή όσες αποδοχές οφείλονταν από την εδώ συµ-
βαλλόµενη Εταιρεία πριν από την 1η.2.2016 οπότε το Πολεµικό
Ναυτικό άρχισε να καταβάλλει το εβδοµήντα τοις εκατό (70%)
της µισθοδοσίας του προσωπικού και από την 1η.2.2016 τη δια-
φορά µεταξύ του συµφωνηθέντος µισθού και του αντίτιµου της
εργασίας που καταβάλλεται από το Πολεµικό Ναυτικό (ήτοι
τριάντα τοις εκατό [30%] του µισθού, Δώρου Πάσχα, Δώρου Χρι-
στουγέννων, επιδοµάτων κ.λπ.). Η, δε, καταβολή από την ONEX
ELEFSIS NAVAL AND MARITIME ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ συνιστά
εκπλήρωση ενοχικής υποχρέωσης µε βάση την παρούσα και όχι
εργοδοτικής υποχρέωσης µε βάση την εργατική νοµοθεσία. Οι
απαιτήσεις από µισθούς (δεδουλευµένες αποδοχές και µισθούς
υπερηµερίας), δώρα, επιδόµατα και λοιπές αποζηµιώσεις πάσης
φύσεως, αποπληρώνονται από την ONEX ELEFSIS NAVAL AND
MARITIME ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, σε ποσοστό τριάντα τοις εκατό
(30%) του συνόλου µετά την Ηµεροµηνία Επικύρωσης και σε πο-
σοστό εβδοµήντα τοις εκατό (70%) µετά την Ηµεροµηνία Ολο-
κλήρωσης των Μεταβιβάσεων, ανεξαρτήτως αµυντικών προ-
γραµµάτων.

β. Απαιτήσεις εργαζοµένων που αφορούν, γεννήθηκαν ή σχε-
τίζονται ενδεικτικά µε µισθούς (δεδουλευµένες αποδοχές και µι-
σθούς υπερηµερίας), δώρα, επιδόµατα, αποζηµιώσεις και πάσης
φύσεως άλλες απαιτήσεις, που απορρέουν από τη σύµβαση
εξαρτηµένης εργασίας τους µε τη ΝΒΕΕ για το χρονικό διάστηµα
από την 30ή.9.2021 έως την Ηµεροµηνία Επικύρωσης, πλην
αυτών που ρητώς ρυθµίζονται κατά τα ανωτέρω, διαγράφονται
ολοσχερώς. 

γ. Πέραν των ανωτέρω αναφερόµενων συνολικών υποχρεώ-
σεων, ουδεµία άλλη υποχρέωση (συµπεριλαµβανοµένων τυχόν
οφειλόµενων λοιπών αποζηµιώσεων) προς εργαζόµενους ή
αξίωση των τελευταίων αναλαµβάνεται ή αναγνωρίζεται από τις
νέες εταιρείες, αυτές ικανοποιούνται από το µη Μεταβιβαζόµενο
Ενεργητικό, ενώ σε περίπτωση µη ικανοποίησής τους αυτές δια-
γράφονται ολοσχερώς.

δ. Δεν αναγνωρίζονται και δεν αναλαµβάνονται από τις νέες
εταιρίες τυχόν οικονοµικές υποχρεώσεις εξ οιασδήποτε αιτίας,
συµπεριλαµβανοµένων αποζηµιώσεων και αποδοχών, τις οποίες
έχει αναλάβει η ΝΒΕΕ έναντι διευθυντικών στελεχών, διευθυνόν-
των υπαλλήλων και µελών του Διοικητικού Συµβουλίου, δυνάµει
διµερών συµφωνιών, ή καθ’ οιονδήποτε άλλον τρόπον, οι οποίες
υπερβαίνουν ή αποκλίνουν από τις διατάξεις της κείµενης νοµο-
θεσίας.

ε. Υποχρεώσεις που έχουν προκύψει ή ενδέχεται να προκύ-
ψουν στο µέλλον από εκκρεµοδικίες της ΝΒΕΕ µε εργαζοµένους

της (αποτιµώµενες ως προβλέψεις και µε βάση την πιθανολό-
γηση ευδοκίµησής τους) δεν αναλαµβάνονται από τις νέες εται-
ρείες, αλλά παραµένουν στη ΝΒΕΕ και ικανοποιούνται από το µη
Μεταβιβαζόµενο Ενεργητικό, ενώ σε περίπτωση µη ικανοποίησής
τους αυτές διαγράφονται ολοσχερώς.

12. Στη συµφωνία εξυγίανσης µεταρρυθµίζονται οι υποχρεώ-
σεις της εταιρείας προς την εταιρεία ΤΕΧΝΙΚΗ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΠΕ-
ΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ, µέρος των οποίων είναι
εµπραγµάτως εξασφαλισµένο (ενέγγυο τµήµα) µε προσηµείωση
υποθήκης ως εξής: το ενέγγυο τµήµα της οφειλής των υποχρε-
ώσεων αυτών αναλαµβάνεται από την ΟΝΕΧ ELEFSIS SHI-
PYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ και αποπλη-
ρώνεται σε συνολικά τριάντα έξι (36) συνεχείς ισόποσες µηνιαίες
χρεολυτικές δόσεις και ειδικότερα ως εξής: α) τα πρώτα τρία (3)
έτη, αρχής γενοµένης από την Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης των
Μεταβιβάσεων, αποτελούν περίοδο χάριτος ως προς την απο-
πληρωµή του κεφαλαίου, β) κατά το ανωτέρω διάστηµα της πε-
ριόδου χάριτος καταβάλλονται µόνο δεδουλευµένοι τόκοι,
καταβλητέοι στο τέλος κάθε εκτοκιστικής περιόδου, ήτοι του
µήνα που άρχεται από την Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης Μεταβι-
βάσεων και κάθε επόµενης εκτοκιστικής περιόδου από τη λήξη
της αµέσως προηγουµένης, γ) έναν µήνα µετά τη λήξη της πε-
ριόδου χάριτος, είναι καταβλητέα η πρώτη (1η) δόση του κεφα-
λαίου, οµού µετά των δεδουλευµένων τόκων της αντίστοιχης
εκτοκιστικής περιόδου υπολογιζόµενων των τόκων επί του εκά-
στοτε ανεξόφλητου κεφαλαίου. Για το ως άνω συνολικό ποσό
της αναδεχόµενης οφειλής, η ΟΝΕΧ ELEFSIS SHIPYARDS AND
INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ αναλαµβάνει την υποχρέωση,
να καταβάλλει τόκο, µε σταθερό επιτόκιο, ανερχόµενο σε ποσο-
στό δύο τοις εκατό (2%) ετησίως (συµπεριλαµβανοµένων τυχόν
λοιπών επιβαρύνσεων). Συµφωνείται µηνιαία περίοδος εκτοκι-
σµού. Η συµφωνία εξυγίανσης προβλέπει ότι το ανέγγυο τµήµα
των ως άνω υποχρεώσεων αποπληρώνεται, σύµφωνα µε τα ανα-
φερόµενα ως προς τη ρύθµιση των απαιτήσεων των λοιπών ανέγ-
γυων πιστωτών, ενώ το υπόλοιπο παραµένει στη ΝΒΕΕ και
ικανοποιείται µέσω του προϊόντος ρευστοποίησης του µη µετα-
βιβαζόµενου ενεργητικού, το οποίο άγεται προς ικανοποίηση του
συνόλου των πιστωτών, µεταξύ των οποίων και η ΤΕΧΝΙΚΗ ΠΡΟ-
ΣΤΑΣΙΑΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ενώ σε περί-
πτωση µη ικανοποίησής του διαγράφεται ολοσχερώς.

13. Η συµφωνία εξυγίανσης µεταρρυθµίζει το σύνολο των υπο-
χρεώσεων της ΝΒΕΕ προς τους λοιπούς ανέγγυους πιστωτές,
προς τους Οργανισµούς και τις Εταιρείες Κοινής Ωφελείας και
Νοµικά Πρόσωπα Δηµοσίου Δικαίου (πλην όσων ήδη αναφέρον-
ται ανωτέρω) καθώς και τους γενικούς προνοµιούχους πιστωτές
κατά την περ. 5 του άρθρου 975 του Κώδικα Πολιτικής Δικονο-
µίας, συµπεριλαµβανοµένου του Ελληνικού Δηµοσίου, ως εξής:
α) τµήµα των υποχρεώσεων, συνολικού ποσού ίσου τουλάχιστον
προς το Ποσό Ανάκτησης αναλαµβάνεται από τη ΟΝΕΧ ELEFSIS
SHIPYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ και αποπλη-
ρώνεται σε διακόσιες εξήντα τέσσερις (264) ισόποσες άτοκες
µηνιαίες δόσεις. Στην περίπτωση αυτή η πρώτη δόση καταβάλ-
λεται µετά το πέρας τριών (3) ετών από την Ηµεροµηνία Ολοκλή-
ρωσης των Μεταβιβάσεων και εκάστη εκ των επόµενων δόσεων
καταβάλλεται την τελευταία εργάσιµη ηµέρα εκάστου επόµενου
ηµερολογιακού µηνός, ενώ β) το υπόλοιπο παραµένει στη ΝΒΕΕ
και ικανοποιείται µέσω του προϊόντος ρευστοποίησης του µη µε-
ταβιβαζόµενου ενεργητικού, το οποίο άγεται προς ικανοποίηση
του συνόλου των πιστωτών, ενώ σε περίπτωση µη ικανοποίησής
τους διαγράφεται ολοσχερώς. 

14. Η συµφωνία εξυγίανσης προβλέπει ότι οι απαιτήσεις αφα-
νών πιστωτών της ΝΒΕΕ, οι οποίες είχαν γεννηθεί κατά την ηµε-
ροµηνία ισοζυγίου αναφοράς ή γεννηθούν µέχρι την Hµεροµηνία
Eπικύρωσης της συµφωνίας εξυγίανσης (η «Ενδιάµεση Περίο-
δος»), αλλά δεν εµφανίζονται στα βιβλία της ΝΒΕΕ, δεν µεταβι-
βάζονται στις νέες εταιρείες, αλλά παραµένουν εξ ολοκλήρου
ως υποχρέωση της ΝΒΕΕ, και καταβάλλονται µέσω της ρευστο-
ποίησης του µη µεταβιβαζόµενου ενεργητικού από τον ειδικό εν-
τολοδόχο. Σε περίπτωση δε εξάλειψης του µη µεταβιβαζόµενου
ενεργητικού, διαγράφονται κατά ποσοστό εκατό τοις εκατό (100
%).
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15. Κατά την Ενδιάµεση Περίοδο οι νέες εταιρείες δεν ευθύ-
νονται για καµία οφειλή που ενδέχεται να προκύψει κατά το ως
άνω χρονικό διάστηµα και ουδεµία υποχρέωση αναλαµβάνεται
από τις νέες εταιρείες έναντι της ΝΒΕΕ, καθώς και έναντι των πι-
στωτών αυτής. 

16. Τα συµβαλλόµενα µέρη δύνανται να συµπεριλάβουν στη
συµφωνία εξυγίανσης αναφορικά µε τα υφιστάµενα ενέχυρα και
βάρη επί πάσης φύσεως στοιχείων του µεταβιβαζόµενου ενερ-
γητικού, ότι οι πιστωτές (φυσικά ή/και νοµικά πρόσωπα) υπέρ
των οποίων έχουν συσταθεί τα ενέχυρα αυτά µέχρι την Ηµερο-
µηνία Επικύρωσης, εξαιρουµένων των συµβαλλοµένων πιστωτών
για τους οποίους δύναται να υπάρξει ειδική µνεία, υποχρεούνται
όπως εντός δεκαπέντε (15) εργασίµων ηµερών από την Ηµερο-
µηνία Ολοκλήρωσης της Συναλλαγής προβούν σε όλες τις απαι-
τούµενες ενέργειες προς τον σκοπό µεταβολής του προσώπου,
άρσης, οριστικής εξάλειψης και αποδέσµευσης αυτών. Η µη υλο-
ποίηση του συγκεκριµένου όρου δύναται να θεµελιώσει δικαίωµα
της ΟΝΕΧ ELEFSIS SHIPYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ µόνο κατά των µη συµβαλλοµένων πιστωτών. Αναφο-
ρικά µε τα υφιστάµενα ενέχυρα και βάρη επί πάσης φύσεως στοι-
χείων του µεταβιβαζόµενου ενεργητικού, που έχουν συστήσει ή
εγγράψει οι συµβαλλόµενοι πιστωτές, τόσο κατά την 30ή.9.2021
όσο και µέχρι την Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης της Συναλλαγής
συµφωνείται ότι οι τελευταίοι και η ΟΝΕΧ ELEFSIS SHIPYARDS
AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ θα προβούν σε όλες τις
απαιτούµενες ενέργειες προς τον σκοπό µεταβολής του προσώ-
που και αποµείωσης της εξασφαλιστικής απαίτησης αυτών κατά
το αποµειούµενο ποσό της απαίτησης που αναλαµβάνει η ΟΝΕΧ
ELEFSIS SHIPYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ να
αποπληρώσει, κατά τα ειδικώς οριζόµενα στη συµφωνία εξυγίαν-
σης και εντός των προβλεποµένων στην παρούσα προθεσµιών,
προκειµένου τα εν λόγω ενέχυρα και βάρη να εξακολουθούν να
ασφαλίζουν το αναλαµβανόµενο από την ΟΝΕΧ ELEFSIS SHI-
PYARDS AND INDUSTRIES ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ µέρος των υπο-
χρεώσεων σε ποσοστό εκατόν είκοσι τοις εκατό (120%) της
ασφαλιζόµενης απαίτησης.

17. Η συµφωνία εξυγίανσης προβλέπει ότι η ολοκλήρωση της
συναλλαγής και η υλοποίηση των προβλεπόµενων στη συµφωνία
εξυγίανσης ρυθµίσεων αποπληρωµής και αποµειώσεων εξαρ-
τώνται από την προηγούµενη σωρευτική εκπλήρωση των ακό-
λουθων προϋποθέσεων και αναβλητικών αιρέσεων: α) την
επικύρωση από το αρµόδιο πτωχευτικό δικαστήριο της συµφω-
νίας εξυγίανσης, β) άρση των πάσης φύσεως κατασχέσεων, συν-
τηρητικών ή αναγκαστικών, επί των µεταβιβαζόµενων περιουσια-
κών στοιχείων της εταιρείας, σύµφωνα µε τους όρους της συµ-
φωνίας εξυγίανσης, γ) τη λήψη τυχόν απαιτούµενης έγκρισης
από την αρµόδια εθνική ή ενωσιακή αρχή προστασίας του ελεύ-
θερου ανταγωνισµού κατόπιν υποβολής γνωστοποίησης συγκέν-
τρωσης κατά τα οριζόµενα στην οικεία νοµοθεσία και δ) τη λήψη
είτε επιστολής είτε απόφασης από τα αρµόδια όργανα της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής που διαπιστώνει ότι δεν υφίσταται κρατική
ενίσχυση ή ότι, εάν υφίσταται, αυτή είναι συµβατή υπό το πρίσµα
των ενωσιακών κανόνων ελέγχου των κρατικών ενισχύσεων, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 107 και 108 της Συνθήκης για τη Λειτουργία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

18. Σε περίπτωση µη πλήρωσης των αιρέσεων της παρ. 17, η
συµφωνία εξυγίανσης, καθώς και όλα τα δικαιώµατα και οι υπο-
χρεώσεις που απορρέουν από αυτήν και γενικά οι έννοµες συνέ-
πειές της δεν επέρχονται και ουδεµία απαίτηση, αξίωση ή
δικαίωµα δύναται να εγερθεί έναντι οιουδήποτε συµβαλλόµενου
µέρους για οιοδήποτε λόγο από τη συµφωνία εξυγίανσης, έκα-
στος δε πιστωτής δικαιούται να αξιώσει τις απαιτήσεις του µε
κάθε νόµιµο µέσο, κατά κεφάλαιο, τόκους και έξοδα, κατά της
εταιρίας, ως είχαν κατά τον χρόνο υπογραφής της συµφωνίας
εξυγίανσης, πλέον τόκων και εξόδων µέχρις εξοφλήσεως.

19. Στη συµφωνία εξυγίανσης δύναται να περιλαµβάνονται οι
συνήθεις σε αντίστοιχες συµφωνίες εξυγίανσης λόγοι καταγγε-
λίας ή τυχόν άλλοι συµφωνηθούν κατά απόλυτη διακριτική ευχέ-
ρεια των συµβαλλόµενων µερών. 

20. Η συµφωνία εξυγίανσης προβλέπει ότι άπασες οι δικαστι-
κές υποθέσεις, αγωγές, σχετικά ένδικα βοηθήµατα και µέσα,

ανακοπές κατά διοικητικών πράξεων βεβαίωσης οφειλών, διοι-
κητικές προσφυγές, που έχουν ασκηθεί και οι λοιπές δικαστικές
ενέργειες σχετικά µε απαιτήσεις της ΝΒΕΕ κατά τρίτων φυσικών
ή νοµικών προσώπων παραµένουν στη ΝΒΕΕ. Η είσπραξη των
απαιτήσεων αυτών και η συνέχιση των εκκρεµών δικών και των
γένει δικαστικών ενεργειών, γίνονται µέσω του ορισθέντος, δυ-
νάµει της δικαστικής απόφασης, ειδικού εντολοδόχου. Αντιστοί-
χως κάθε δικαστική υπόθεση, αγωγή, αίτηση και υποχρέωση, είτε
αυτή απορρέει από διάταξη νόµου είτε από σύµβαση είτε ακόµη
και από αδικοπραξία και κάθε άλλη υποχρέωση/εκκρεµότητα της
ΝΒΕΕ έναντι τρίτων, φυσικών ή νοµικών προσώπων, παραµένει
στη ΝΒΕΕ, ως υποχρέωση, η οποία αποπληρώνεται από την από-
κτηση αµετάκλητου τίτλου εκτελεστού από το µη µεταβιβαζό-
µενο ενεργητικό και σε περίπτωση εξάλειψης του µη µεταβιβαζό-
µενου ενεργητικού διαγράφονται σε ποσοστό εκατό τοις εκατό
(100 %). Τυχόν προβλέψεις επίδικων υποθέσεων, καθώς και το
σύνολο των προκαταβολών που έχουν δοθεί για επίδικες απαι-
τήσεις παραµένουν στη ΝΒΕΕ.

21. Η συµφωνία εξυγίανσης προβλέπει συγκεκριµένο τρόπο
ρευστοποίησης του µη µεταβιβαζόµενου παθητικού από τον διο-
ρισµένο ειδικό εντολοδόχο δυνάµει της δικαστικής απόφασης
που θα εκδοθεί. Το µη µεταβιβαζόµενο παθητικό της ΝΒΕΕ,
όπως ορίζεται στη συµφωνία εξυγίανσης, ενδεικτικά οι οφειλές
της ΝΒΕΕ προς τους συµβαλλόµενους πιστωτές, το Ελληνικό
Δηµόσιο, τον e-ΕΦΚΑ και τους λοιπούς πιστωτές, όπως αυτές
έχουν αποµειωθεί και διαµορφωθεί µε τη συµφωνία εξυγίανσης,
ικανοποιείται µέσω της διαδικασίας ρευστοποίησης των περιου-
σιακών στοιχείων της εταιρείας από τον ειδικό εντολοδόχο, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 55 του ν. 4738/2020. Ο ειδικός εντολοδόχος
θα έχει τις εξής εξουσίες: (α) την έκδοση εκτελεστού τίτλου κατά
των οφειλετών της ΝΒΕΕ και τυχόν ασφαλειοδοτών, (β) την επί-
σπευση αναγκαστικής εκτέλεσης κατά των οφειλετών της ΝΒΕΕ
και τυχόν ασφαλειοδοτών, (γ) την εκπροσώπηση της ΝΒΕΕ ενώ-
πιον των αρµοδίων πολιτικών, διοικητικών δικαστηρίων και αρµο-
δίων αρχών, (δ) τη ρευστοποίηση των περιουσιακών στοιχείων
που παραµένουν στη ΝΒΕΕ, (ε) την ικανοποίηση των πιστωτών
που παραµένουν στη ΝΒΕΕ. Με την ολοκλήρωση των ανωτέρω
εντολών ή το πέρας τριών (3) ετών από την επικύρωση της συµ-
φωνίας εξυγίανσης, οποιοδήποτε γεγονός επέλθει νωρίτερα,
ολοκληρώνεται και η εντολή του ειδικού εντολοδόχου. Η αµοιβή
του ειδικού εντολοδόχου για την υλοποίηση όσων ορίζονται ανω-
τέρω, καταβάλλεται µε την ολοκλήρωση των ανωτέρω εντολών
από το προϊόν ρευστοποίησης του µη µεταβιβαζόµενου ενεργη-
τικού. Οιοδήποτε ποσό, το οποίο ενδεχοµένως προκύψει από τη
ρευστοποίηση των µη µεταβιβαζόµενων περιουσιακών στοιχείων
της ΝΒΕΕ και υπερβαίνει την αξία ρευστοποίησης που αναγρά-
φεται στην έκθεση του Εµπειρογνώµονα, αυξάνει την ικανοποί-
ηση των πιστωτών που παραµένουν στη ΝΒΕΕ σύµφωνα µε το
άρθρο 977 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. Mετά το πέρας της
ρευστοποίησης των περιουσιακών στοιχείων της ΝΒΕΕ και µε
την προϋπόθεση ότι η ΝΒΕΕ δεν θα διαθέτει οποιοδήποτε περι-
ουσιακό στοιχείο ή πάγιο εξοπλισµό ή απαίτηση προς είσπραξη,
παρά µόνο υποχρεώσεις, η ΝΒΕΕ προβαίνει στη διαγραφή των
άνω υποχρεώσεων από τα τηρούµενα βιβλία της, στο κλείσιµο
της εκκαθάρισης, καθώς και στη σύνταξη Ισολογισµού εκκαθά-
ρισης, οι δε πιστωτές (συµβαλλόµενοι ή µη) δεν επιδιώκουν την
ικανοποίηση κατά της ΝΒΕΕ τυχόν εναποµείνασας απαίτησής
τους λόγω µη επάρκειας του ενεργητικού το οποίο θα έχει εκ-
ποιηθεί και διατεθεί σύµφωνα µε τους όρους της παρούσας και
µε βάση τις αρχές της συλλογικής ικανοποίησης και της ισότιµης
µεταχείρισης των πιστωτών. Προς τούτο, οι αρµόδιες φορολο-
γικές αρχές εκδίδουν, ατελώς και χωρίς καµία επιβάρυνση, τις
σχετικές φορολογικές πράξεις και πιστοποιητικά προς τον σκοπό
ολοκλήρωσης της εκκαθάρισης.

22. Στη συµφωνία εξυγίανσης δύναται να προβλέπεται ότι, κατ’
εφαρµογή της περ. δ) της παρ. 6 του άρθρου 60 του ν.
4738/2020, µε την επικύρωση της συµφωνίας εξυγίανσης αίρον-
ται αυτοδικαίως τυχόν κατασχέσεις που έχουν ως αιτία οφειλές
που ρυθµίζονται µε τη συµφωνία εξυγίανσης, συµπεριλαµβανο-
µένων και των κατασχέσεων εις χείρας τρίτων αναφορικά µε τις
κατασχεθείσες απαιτήσεις που γεννώνται µετά τη δικαστική επι-
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κύρωση της συµφωνίας. 
23. Στη συµφωνία εξυγίανσης περιλαµβάνεται όρος σχετικά

µε την αναστολή των ατοµικών και συλλογικών διώξεων του συ-
νόλου των πιστωτών αναφορικά µε απαιτήσεις κατά της εται-
ρείας και των νέων εταιρειών για χρονικό διάστηµα τριών (3)
µηνών από την Ηµεροµηνία Επικύρωσης, κατ’ άρθρο 39 του ν.
4738/2020. 

24. Στη συµφωνία εξυγίανσης προβλέπεται ότι από την επικύ-
ρωση της παρούσας Συµφωνίας από το αρµόδιο πρωτοδικείο, η
ΝΒΕΕ και η εγγυήτρια ΝΕΩΡΙΟΝ ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ ΑΝΩΝΥΜΟΣ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ, θεωρούνται και παραµένουν ενήµερες ως προς τις
οφειλές τους που ρυθµίζονται µε τη συµφωνία εξυγίανσης, εφό-
σον τηρούν πλήρως και προσηκόντως τους όρους της συµφω-
νίας εξυγίανσης. Υπό την ίδια προϋπόθεση της πλήρους και
προσηκούσης τήρησης των όρων της συµφωνίας εξυγίανσης
από την ΝΒΕΕ, όλοι οι συµβαλλόµενοι και οι µη συµβαλλόµενοι
υποχρεούνται να τους χορηγούν για χρήση σε οποιαδήποτε συ-
ναλλαγή τους, ατελώς και χωρίς καµία επιβάρυνση, όλα τα ανα-
γκαία πιστοποιητικά και βεβαιώσεις ενηµερότητας, η δε
είσπραξη ποσών για τα οποία απαιτείται η προσκόµιση αποδει-
κτικού ενηµερότητας γίνεται µε µηδενική παρακράτηση ως προς
τις οφειλές της ΝΒΕΕ που ρυθµίζονται µε τη συµφωνία εξυγίαν-
σης. Σε περίπτωση είσπραξης χρηµατικών απαιτήσεων από φο-
ρείς της κεντρικής διοίκησης, διενεργείται συµψηφισµός κατ’
άρθρο 83 του Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσόδων (ν.δ.
356/1974, Α’ 90).

25. Αναφορικά µε τη µεταβίβαση της επιχείρησης, οποιουδή-
ποτε περιουσιακού στοιχείου καθώς και πάσης φύσεως διοικητι-
κών ή άλλων αδειών της ΝΒΕΕ προς τις νέες εταιρείες, η
συµφωνία εξυγίανσης προβλέπει τις διευκολύνσεις των άρθρων
64, 170 και 171 του ν. 4738/2020. Τα συµβαλλόµενα µέρη δύναν-
ται να εξειδικεύουν συµβατικά τα ανωτέρω προς τον σκοπό της
ταχείας υλοποίησης της συµφωνίας εξυγίανσης µετά την επικύ-
ρωσή της από το αρµόδιο δικαστήριο. Κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 170 του ν. 4738/2020, το πιστοποιητικό Ενιαίου Φόρου
Ιδιοκτησίας Ακινήτων ή η βεβαίωση περί µη οφειλής Τέλους Ακί-
νητης Περιουσίας δεν απαιτούνται για τη σύνταξη των συµβο-
λαιογραφικών εγγράφων και την ολοκλήρωση της µεταγραφής
τους.

26. Στη συµφωνία εξυγίανσης δύναται να τεθεί όρος που προ-
βλέπει ότι, σε περίπτωση άσκησης εκ µέρους οποιουδήποτε πι-
στωτή τριτανακοπής ή οποιουδήποτε άλλου ενδίκου µέσου
σύµφωνα µε τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας κατά της απόφα-
σης που θα επικυρώσει τη συµφωνία εξυγίανσης, η καταβολή
του αναλογούντος και δια της συµφωνίας εξυγίανσης προσδιο-
ριζόµενου ποσοστού τους αναστέλλεται µέχρι την έκδοση αµε-
τάκλητης απόφασης επί της ασκηθείσης τριτανακοπής ή του
ενδίκου µέσου.

27. Στη συµφωνία εξυγίανσης δύναται να προβλέπεται ότι από
την Ηµεροµηνία Ολοκλήρωσης των Μεταβιβάσεων εκκινεί και η
επιχειρηµατική δραστηριότητα των νέων εταιρειών. Η εν λόγω
ηµεροµηνία, κατά την οποία συντελείται η µεταβίβαση µέρους
ενεργητικού και παθητικού προς τις νέες εταιρείες, αποτελεί τον
κρίσιµο χρόνο για την ανάληψη δικαιωµάτων και υποχρεώσεων
από αυτές.

Άρθρο 3
Άλλοι όροι της συµφωνίας εξυγίανσης

1. Με τη συµφωνία εξυγίανσης ο Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων εξουσιοδοτείται να συµφωνεί και να συνοµολογεί
για λογαριασµό του Πολεµικού Ναυτικού (Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας - Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύ-
σεων), του Ελληνικού Δηµοσίου καθώς και του Ηλεκτρονικού
Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e - ΕΦΚΑ) και εν γένει
λοιπών ασφαλιστικών φορέων και φορέων του Δηµοσίου εν γένει
όσους άλλους όρους είναι αναγκαίοι, επωφελείς, συνήθεις ή
προβλέπονται εκ του νόµου, τηρουµένων σε κάθε περίπτωση των
κανόνων κρατικών ενισχύσεων, προκειµένου να επιτευχθεί η
κατά τον νόµο απαιτούµενη συναίνεση των πιστωτών της ΝΒΕΕ
Α.Ε..

2. Στην περίπτωση που ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, δρώντας κατ’ ενάσκηση της εξουσιοδότησης της προ-
ηγούµενης παραγράφου, έχει διαβουλευθεί µε τους πιστωτές
της ΝΒΕΕ Α.Ε. και πρόκειται να συµφωνήσει και συνοµολογήσει
συγκεκριµένους τελικούς όρους πέραν των ενδεικτικά αναφερο-
µένων στο άρθρο 2, υποχρεούται να υποβάλλει αµέσως στη
Διαρκή Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου της Βουλής των Ελ-
λήνων το σχέδιο του συναφούς κειµένου και τεκµηριωµένο φά-
κελο για τη συνάφεια, τη σκοπιµότητα και αναγκαιότητα αυτών
σε σχέση µε την επίτευξη της κατά νόµο απαιτούµενης συναίνε-
σης των πιστωτών της ΝΒΕΕ Α.Ε.. 

Άρθρο 4
Διαδοχή δικαιωµάτων

Αναφορικά µε τη διαδικασία εξυγίανσης της ΝΒΕΕ Α.Ε. του
παρόντος, σε περίπτωση µεταβίβασης των στοιχείων του ενερ-
γητικού της εταιρείας, στο πλαίσιο της συναφθησόµενης συµ-
φωνίας εξυγίανσης σύµφωνα       µε τους όρους της παρούσας
εξουσιοδότησης, οι νέοι φορείς καθίστανται διάδοχοι των δικαιω-
µάτων που          ορίζονται στις παρ. 6 και 7 του άρθρου τέταρτου
του        ν. 2528/1997 (Α’ 216) και µπορούν να συνεχίσουν να
ασκούν τα εν λόγω δικαιώµατα σύµφωνα µε τους υφιστάµενους
όρους παραχώρησης αυτών για τις ανάγκες της ναυπηγοεπι-
σκευαστικής δραστηριότητάς τους. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΟΥ ΧΑΡΑΚΤΗΡΑ

Άρθρο 5
Χωρικός προορισµός - Επενδυτική ταυτότητα 

δηµοσίων ακινήτων - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 12 του ν.
3986/2011

1. Οι περ. α’, β’, γ’ και δ’ της παρ. 7 του άρθρου 12 του ν.
3986/2011 (Α’ 152) αντικαθίστανται ως εξής: 

«7.α. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Οικονοµικών και Τουρισµού, που εκδίδεται σύµφωνα
µε όσα ορίζονται στο οικείο Ε.Σ.Χ.Α.Δ.Α., εγκρίνεται η πολεοδό-
µηση ακινήτων που βρίσκονται σε περιοχές εκτός εγκεκριµένων
σχεδίων πόλεων και ορίων οικισµών προ του 1923 ή κάτω των
δύο χιλιάδων(2.000) κατοίκων και τα οποία προορίζονται για τη
χρήση του παραθεριστικού - τουριστικού χωριού, ύστερα από ει-
σήγηση του Κεντρικού Συµβουλίου Διοίκησης για την Αξιοποίηση
της Δηµόσιας Περιουσίας και γνώµη του οικείου δήµου, η οποία
παρέχεται εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών από τότε που περιέρ-
χεται σε αυτόν ο σχετικός φάκελος προς γνωµοδότηση. Μετά
την άπρακτη πάροδο της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου, η
διαδικασία µπορεί να συνεχίζεται χωρίς τη γνώµη του δήµου. Για
την έκδοση της απόφασης του πρώτου εδαφίου, υποβάλλεται
από τον κύριο του ακινήτου ή τον δικαιούχο εµπράγµατου δι-
καιώµατος ή τον κάτοχο δικαιώµατος περιουσιακής φύσης ή δι-
καιώµατος διαχείρισης και εκµετάλλευσης ή τον έλκοντα εξ
αυτών δικαιώµατα, στη Γενική Γραµµατεία Φορολογικής Πολιτι-
κής και Δηµόσιας Περιουσίας του Υπουργείου Οικονοµικών, πο-
λεοδοµική µελέτη, η οποία περιλαµβάνει το πολεοδοµικό σχέδιο
που συντάσσεται µε βάση: α) οριζοντιογραφικό και υψοµετρικό
τοπογραφικό διάγραµµα, β) τον πολεοδοµικό κανονισµό και γ)
έκθεση που περιγράφει και αιτιολογεί τις προτεινόµενες από τη
µελέτη ρυθµίσεις. Η πολεοδοµική µελέτη, όταν πρόκειται για πε-
ριοχή για την οποία έχει περαιωθεί η κτηµατογράφηση και έχει
οριστεί η έναρξη ισχύος του Κτηµατολογίου κατά τον ν.
2664/1998  (Α’ 275), συνοδεύεται από το κτηµατογραφικό διά-
γραµµα της παρ. 4 του άρθρου 14 του ν. 2664/1998, καθώς και
από διάγραµµα γεωµετρικών µεταβολών επί του οποίου αποτυ-
πώνονται οι γεωµετρικές µεταβολές που επέρχονται στην απει-
κόνιση του ακινήτου από την καταχώριση της απόφασης
έγκρισης της πολεοδοµικής µελέτης, σύµφωνα µε όσα ορίζονται
στην υποπερ. ββ’ της περ. β’ της παρούσας, και την εφαρµογή
της στα τηρούµενα κτηµατολογικά διαγράµµατα της ψηφιακής
χωρικής βάσης του Εθνικού Κτηµατολογίου. Η πολεοδοµική µε-
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λέτη περιέχει τις ειδικότερες χρήσεις γης, εντός του πλαισίου
των γενικών χρήσεων που καθορίζονται στο άρθρο 11, και τις
τυχόν πρόσθετες απαγορεύσεις και υποχρεώσεις, τα διαγράµ-
µατα των δικτύων υποδοµής, τους ειδικότερους όρους και πε-
ριορισµούς δόµησης των οικοπέδων, οι οποίοι µπορεί να ορίζο-
νται ανά οικοδοµικό τετράγωνο ή τµήµα οικοδοµικού τετραγώ-
νου, εφόσον αυτό επιβάλλεται από τη διαµόρφωση του εδάφους,
την ανάγκη προστασίας του φυσικού ή πολιτιστικού περιβάλλον-
τος ή άλλες πολεοδοµικές ανάγκες, καθώς και τους κοινόχρη-
στους και κοινωφελείς χώρους που πρέπει να ανέρχονται σε
ποσοστό τουλάχιστον πενήντα τοις εκατό (50%) της συνολικής
έκτασης της προς πολεοδόµηση περιοχής. Στην πολεοδοµική µε-
λέτη περιέχεται, επίσης, ειδικός κανονισµός κοινόχρηστων και
κοινωφελών χώρων και εγκαταστάσεων, συνοδευόµενος από
σχετικό διάγραµµα, όπου απαιτείται, µε τον οποίο καθορίζονται
οι επιτρεπόµενες χρήσεις και κατασκευές στους χώρους αυτούς,
σύµφωνα µε τα άρθρα 20 και 21 του ν. 4067/2012 (Α’ 79), όπως
ισχύουν, οι τελικές διαµορφώσεις και επιστρώσεις, τα υλικά κα-
τασκευής, το είδος και η έκταση της φύτευσης, οι θέσεις και οι
κανόνες τοποθέτησης του αστικού εξοπλισµού, όπως ιδίως στε-
γάστρων, καθιστικών, κιγκλιδωµάτων, ζαρντινιέρων, στύλων φω-
τισµού, φώτων, βρυσών, κάδων απορριµµάτων, πινακίδων
σήµανσης, διαφηµίσεων, ποδηλατοστασίων και στάσεων µέσων
µαζικής µεταφοράς, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

Στη συνολική κατά τα ανωτέρω έκταση της προς πολεοδό-
µηση περιοχής δεν περιλαµβάνεται το τµήµα της επιφανείας του
παραθεριστικού - τουριστικού χωριού, το οποίο προορίζεται για
τη δηµιουργία γηπέδου ή γηπέδων γκολφ. Το τµήµα αυτό δια-
µορφώνεται λειτουργικά, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις εκά-
στοτε ισχύουσες προδιαγραφές γηπέδων γκολφ, ενώ οι
επιφάνειες των πάσης φύσεως κτιριακών εγκαταστάσεων που
απαιτούνται κατά τις ανωτέρω προδιαγραφές για τη δηµιουργία
γηπέδου γκολφ, προσµετρώνται στη µέγιστη επιτρεπόµενη δό-
µηση, η οποία που ορίζεται από το οικείο Ε.Σ.Χ.Α.Δ.Α. για το πα-
ραθεριστικό - τουριστικό χωριό.

Ο µέσος συντελεστής δόµησης στο σύνολο των οικοδοµήσι-
µων χώρων του παραθεριστικού - τουριστικού χωριού δεν επι-
τρέπεται να υπερβαίνει το µηδέν κόµµα τέσσερα (0,4).

β. βα) Η απόφαση έγκρισης της πολεοδοµικής µελέτης επέχει
θέση πράξης εφαρµογής και µεταγράφεται υποχρεωτικώς στα
βιβλία µεταγραφών του αρµόδιου υποθηκοφυλακείου ή καταχω-
ρίζεται στα κτηµατολογικά βιβλία του αρµόδιου κτηµατολογικού
γραφείου µε επιµέλεια οποιουδήποτε εκ των εµπράγµατων δι-
καιούχων του ακινήτου ή και οποιουδήποτε άλλου έχει έννοµο
συµφέρον. Η µεταγραφή ή η καταχώριση της πολεοδοµικής µε-
λέτης συνιστά απαραίτητη προϋπόθεση για την έκδοση οποιασ-
δήποτε οικοδοµικής άδειας στο ακίνητο. Τα εδαφικά τµήµατα
που καταλαµβάνονται από τους κοινόχρηστους και κοινωφελείς
χώρους της εγκεκριµένης πολεοδοµικής µελέτης θεωρούνται
αυτοδικαίως εισφερόµενα, ως εισφορά σε γη, για τον σκοπό για
τον οποίο προορίζονται. Με την εισφορά αυτή εκπληρώνονται
όλες οι υποχρεώσεις σε εισφορά σε γη των ιδιοκτησιών που πε-
ριλαµβάνονται στο παραθεριστικό - τουριστικό χωριό, οι οποίες
και δεν υπόκεινται ως εκ τούτου σε άλλη εισφορά γης. Η ει-
σφορά αυτή δεν επιτρέπεται να µετατρέπεται σε χρηµατική συµ-
µετοχή. Νοµοθεσία, η οποία αφορά στην εισφορά σε χρήµα δεν
εφαρµόζεται. 

ββ) Με τη µεταγραφή στα βιβλία µεταγραφών ή την καταχώ-
ριση στα κτηµατολογικά βιβλία επέρχονται όλες οι γεωµετρικές
µεταβολές στο ακίνητο, που προβλέπονται στην εγκεκριµένη πο-
λεοδοµική µελέτη, καθώς και οι µεταβολές στα εµπράγµατα δι-
καιώµατα επί των τµηµάτων του ακινήτου που καταλαµβάνονται
από τους κοινόχρηστους και κοινωφελείς χώρους. Με την ανω-
τέρω µεταγραφή ή καταχώριση οι χώροι αυτοί περιέρχονται κατά
κυριότητα στον οικείο δήµο, αλλά παραµένουν στη διοίκηση και
διαχείριση του κυρίου της επένδυσης έως τη διαµόρφωση και
παράδοσή τους στον δήµο. Η παράδοση αυτή είναι δυνατό να
λάβει χώρα και τµηµατικά, µε βάση το σχετικό χρονοδιάγραµµα
που έχει περιληφθεί στην πολεοδοµική µελέτη. Όταν πρόκειται
για περιοχή για την οποία έχει περαιωθεί η κτηµατογράφηση και
έχει οριστεί η έναρξη ισχύος του Κτηµατολογίου κατά τον         ν.

2664/1998, οι γεωµετρικές µεταβολές του πρώτου εδαφίου επέρ-
χονται στην υφιστάµενη απεικόνιση του ακινήτου στα κτηµατο-
λογικά διαγράµµατα και δεν επηρεάζουν, ούτε θίγουν δικαιώ-
µατα δικαιούχων σε όµορα ακίνητα. 

βγ) Μετά τη µεταγραφή στα βιβλία µεταγραφών ή την κατα-
χώριση στα κτηµατολογικά βιβλία της απόφασης έγκρισης της
πολεοδοµικής µελέτης, ο κύριος της επένδυσης προβαίνει, µε
δική του ευθύνη και δαπάνη και ύστερα από θεώρηση των σχε-
τικών µελετών από τους αρµόδιους κατά περίπτωση φορείς,
στην εκτέλεση των κοινόχρηστων έργων υποδοµής και των
έργων διαµόρφωσης των κοινόχρηστων χώρων, όπως αυτά προ-
βλέπονται στην πολεοδοµική µελέτη. Ως αρµόδιοι οργανισµοί για
τη θεώρηση των σχετικών µελετών νοούνται ιδίως: για το δίκτυο
ηλεκτροδότησης ο Δ.Ε.Δ.Δ.Η.Ε., για το δίκτυο ύδρευσης και απο-
χέτευσης η αρµόδια υπηρεσία ή επιχείρηση του οικείου δήµου
και για τα δίκτυα τηλεπικοινωνιών οι σχετικοί κατά περίπτωση πά-
ροχοι. Η πιστοποίηση της εκτέλεσης των κοινόχρηστων έργων
υποδοµής και των έργων διαµόρφωσης των κοινόχρηστων
χώρων, γίνεται σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην περ. δ’. 

βδ) Εντός τριών(3) µηνών από την πιστοποίηση της εκτέλεσης
των κοινόχρηστων έργων υποδοµής και των έργων διαµόρφωσης
των κοινόχρηστων χώρων, ο κύριος της επένδυσης οφείλει να
παραδώσει τους κοινόχρηστους και κοινωφελείς χώρους στον
οικείο Δήµο, απευθύνοντας στον Δήµο σχετική έγγραφη πρό-
σκληση, ο δε Δήµος να τους παραλάβει µε την έκδοση σχετικής
βεβαίωσης από την αρµόδια για θέµατα πολεοδοµικών εφαρµο-
γών υπηρεσία του. Για την έκδοση της πιο πάνω βεβαίωσης ελέγ-
χεται αν οι παραδιδόµενοι κοινόχρηστοι και κοινωφελείς χώροι
αντιστοιχούν στους χώρους που έχουν περιέλθει κατά κυριότητα
στον Δήµο µε τη µεταγραφή ή καταχώριση της πολεοδοµικής µε-
λέτης και αν έχει προηγηθεί η προβλεπόµενη στην περ. δ’ πιστο-
ποίηση της εκτέλεσης των βασικών κοινοχρήστων έργων
υποδοµής. Αν παρέλθει χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο των σα-
ράντα πέντε (45) ηµερών από την ηµεροµηνία υποβολής της έγ-
γραφης πρόσκλησης από τον κύριο της επένδυσης προς τον
οικείο δήµο και δεν έχει εκδοθεί η κατά τα ανωτέρω βεβαίωση
παραλαβής, η παραλαβή των κοινόχρηστων και κοινωφελών
χώρων που περιλαµβάνονται στη σχετική πράξη πιστοποίησης
θεωρείται ότι έχει συντελεσθεί αυτοδίκαια.

Η χρήση και λειτουργία των πιο πάνω χώρων γίνεται σύµφωνα
µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που καθορίζονται στον ει-
δικό κανονισµό κοινόχρηστων και κοινωφελών χώρων και εγκα-
ταστάσεων που έχει εγκριθεί µε την πολεοδοµική µελέτη. 

γ. Η συντήρηση, καθαριότητα και ανανέωση του κοινόχρηστου
τεχνικού εξοπλισµού, καθώς και η συντήρηση των έργων υποδο-
µής, του κυκλοφοριακού δικτύου και των χώρων πρασίνου, γίνε-
ται αποκλειστικά µε επιµέλεια, ευθύνη και δαπάνη του κυρίου της
επένδυσης ή των καθολικών ή ειδικών διαδόχων αυτού, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε σχετικής διάταξης. Ο κύριος της επένδυσης κατά
τη µεταβίβαση των ακινήτων ή την παραχώρηση εµπραγµάτων ή
ενοχικών δικαιωµάτων επί αυτών σε τρίτους κατανέµει µε συµ-
βατικούς όρους αναλογικά το κόστος συντήρησης του κοινόχρη-
στου τεχνικού εξοπλισµού, των έργων υποδοµής, του κυκλοφο-
ριακού δικτύου και των χώρων πρασίνου. 

Για την εύρυθµη λειτουργία του παραθεριστικού - τουριστικού
χωριού, ο κύριος της επένδυσης καταρτίζει, µε συµβολαιογρα-
φική πράξη που µεταγράφεται στο αρµόδιο υποθηκοφυλακείο ή
καταχωρίζεται στα κτηµατολογικά βιβλία του αρµόδιου κτηµατο-
λογικού γραφείου, Κανονισµό Διαχείρισης και Λειτουργίας µε τον
οποίο καθορίζονται ιδίως:

γα) οι, πέραν των προβλεπόµενων στην οικεία πολεοδοµική µε-
λέτη, αρχιτεκτονικοί, πολεοδοµικοί και κατασκευαστικοί περιορι-
σµοί και υποχρεώσεις που πρέπει να τηρούνται από τους ιδιο-
κτήτες των οικοπέδων ή των αυτοτελών διηρηµένων ιδιοκτησιών,
ώστε να επιτυγχάνεται εντός του παραθεριστικού - τουριστικού
χωριού συναφές αρχιτεκτονικό, πολεοδοµικό και κατασκευα-
στικό ύφος και κοινά πρότυπα κτιριακής και περιβαλλοντικής
ανάπτυξης για όλα τα καταλαµβανόµενα και επηρεαζόµενα µέρη, 

γβ) τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των ιδιοκτητών επί των
κοινόκτητων και κοινόχρηστων χώρων, πραγµάτων και εγκατα-
στάσεων των οικοπέδων ή κτιρίων του παραθεριστικού - τουρι-
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στικού χωριού, καθώς και οι περιορισµοί χρήσης αυτών, 
γγ) οι κοινόχρηστες δαπάνες λειτουργίας, συντήρησης, επι-

σκευής και ανανέωσης των κοινόχρηστων και κοινόκτητων
χώρων, έργων, µερών, πραγµάτων και εγκαταστάσεων του πα-
ραθεριστικού - τουριστικού χωριού, καθώς και ο τρόπος και η
µέθοδος υπολογισµού και επιµερισµού τους στους ιδιοκτήτες
των οικοπέδων ή των αυτοτελών διηρηµένων ιδιοκτησιών, 

γδ) ο φορέας διαχείρισης και λειτουργίας του παραθεριστικού
- τουριστικού χωριού και οι υποχρεώσεις και αρµοδιότητες τις
οποίες αναλαµβάνει για την εύρυθµη λειτουργία του παραθερι-
στικού - τουριστικού χωριού και των κοινόκτητων και κοινόχρη-
στων χώρων και εγκαταστάσεων αυτού, σύµφωνα και µε τους
όρους και τις προϋποθέσεις που ορίζονται στον ειδικό κανονισµό
κοινόχρηστων και κοινωφελών χώρων και εγκαταστάσεων που
έχει εγκριθεί µε την πολεοδοµική µελέτη. 

Ο εγκρινόµενος κατά τα ανωτέρω Κανονισµός Διαχείρισης και
Λειτουργίας προσαρτάται σε κάθε δικαιοπραξία µε αντικείµενο
τη σύσταση, αλλοίωση, µετάθεση ή µεταβίβαση εµπραγµάτων ή
ενοχικών δικαιωµάτων επί των οικοπέδων ή των αυτοτελών διη-
ρηµένων ιδιοκτησιών του παραθεριστικού - τουριστικού χωριού
και είναι υποχρεωτικός για τον κύριο της επένδυσης και για τους
καθολικούς και ειδικούς διαδόχους αυτού, τον φορέα διαχείρι-
σης και λειτουργίας, καθώς και για όλους τους αποκτώντες εµ-
πράγµατα ή ενοχικά δικαιώµατα εντός του παραθεριστικού -
τουριστικού χωριού. 

δ. Η µεταβίβαση από τον κύριο της επένδυσης προς τρίτους
εµπραγµάτων και ενοχικών δικαιωµάτων επί των οικοπέδων και
κτιρίων που κατασκευάζονται µέσα στα ακίνητα που αναφέρον-
ται στην παρούσα επιτρέπεται µόνον µετά την ολοκλήρωση των
κοινόχρηστων έργων υποδοµής, όπως ύδρευσης, αποχέτευσης,
ηλεκτροδότησης, τηλεπικοινωνιών και των έργων διαµόρφωσης
των κοινόχρηστων χώρων. Η ολοκλήρωση των ανωτέρω έργων
πιστοποιείται µε απόφαση του Συντονιστή της οικείας Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης, ύστερα από έκθεση τριµελούς επιτροπής
που αποτελείται από τρεις (3) τεχνικούς υπαλλήλους της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης και συγκροτείται µε απόφαση του Συν-
τονιστή. Η απόφαση αυτή εκδίδεται εντός δύο (2) µηνών από
τότε που ο κύριος της επένδυσης υποβάλλει σχετική αίτηση στην
αρµόδια για θέµατα χωρικού σχεδιασµού υπηρεσία της Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης, η οποία συνοδεύεται από υπεύθυνη δή-
λωση του επιβλέποντος µηχανικού περί καλής εκτέλεσης των
έργων, και µνηµονεύεται στη σχετική πράξη µεταβίβασης ή πα-
ραχώρησης οποιουδήποτε ενοχικού ή εµπραγµάτου δικαιώµα-
τος από τον κύριο της επένδυσης.

Στις περιπτώσεις ακινήτων, στα οποία προβλέπονται περισσό-
τερες της µιας ζώνες υποδοχής παραθεριστικού - τουριστικού
χωριού, µπορεί να προβλέπεται στην οικεία πολεοδοµική µελέτη
η δυνατότητα τµηµατικής ολοκλήρωσης των βασικών κοινοχρή-
στων έργων υποδοµής ανά ζώνη υποδοχής, εφόσον τεκµηριώ-
νεται η λειτουργική αυτοτέλεια της κάθε ζώνης. Αν η χρήση του
παραθεριστικού - τουριστικού χωριού αναπτύσσεται στο σύνολο
του δηµοσίου ακινήτου ή σε µία ζώνη υποδοχής, είναι δυνατόν
να προβλέπεται στην οικεία πολεοδοµική µελέτη η δυνατότητα
τµηµατικής ολοκλήρωσης των βασικών κοινοχρήστων έργων
υποδοµής κατά φάσεις, υπό την προϋπόθεση ότι η κάθε, αυτο-
τελής χρονικά, φάση εκτέλεσης των έργων υποδοµής αντιστοιχεί
σε πολεοδοµική ενότητα επιφάνειας πενήντα (50) στρεµµάτων
τουλάχιστον. Στις παραπάνω περιπτώσεις, επιτρέπεται η µεταβί-
βαση εµπραγµάτων και ενοχικών δικαιωµάτων προς τρίτους σε
κάθε ζώνη υποδοχής ή σε κάθε πολεοδοµική ενότητα, για την
οποία ολοκληρώνονται τα έργα υποδοµής, µετά την πιστοποίηση
των σχετικών εργασιών από τον Συντονιστή της οικείας Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης.» 

2. α. Σε πολεοδοµικές µελέτες παραθεριστικών - τουριστικών
χωριών, που έχουν εγκριθεί πριν από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, η περ. β’ της παρ. 7 του άρθρου 12 του  ν. 3986/2011
εφαρµόζεται όπως ίσχυε µέχρι την ανωτέρω ηµεροµηνία έναρ-
ξης ισχύος και η προβλεπόµενη στο πρώτο εδάφιο της εν λόγω
διάταξης διάθεση της απαιτούµενης έκτασης για τη δηµιουργία
των κοινόχρηστων και κοινωφελών χώρων και εγκαταστάσεων
αποξενώνει οριστικώς τον διαθέτοντα από κάθε δικαίωµά του,

εµπράγµατο ή ενοχικό, επί αυτής, το οποίο αποκτάται αυτοδι-
καίως από τον οικείο δήµο ή, προκειµένου ειδικότερα περί κοι-
νωφελών χώρων και εγκαταστάσεων, και από άλλους κατά τον
προορισµό τους δικαιούχους. Η διάθεση για τους ανωτέρω λό-
γους απαλλάσσεται κάθε φόρου ή τέλους υπέρ του Δηµοσίου ή
τρίτων. Εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, εφόσον έχουν ήδη λάβει χώρα οι κατά τα ανωτέρω πρά-
ξεις διάθεσης, όποιος έχει έννοµο συµφέρον υποβάλλει: 

αα. αίτηση για µεταγραφή της οικείας πολεοδοµικής µελέτης
στα βιβλία µεταγραφών του αρµόδιου υποθηκοφυλακείου ή

αβ. καταχώρισή της στα κτηµατολογικά βιβλία του αρµόδιου
κτηµατολογικού γραφείου, συνοδευόµενη από τις πράξεις δια-
θέσεως και, εφόσον πρόκειται για περιοχή για την οποία έχει πε-
ραιωθεί η κτηµατογράφηση και έχει οριστεί η έναρξη ισχύος του
Κτηµατολογίου κατά τον ν. 2664/1998 (Α’ 275), από το κτηµατο-
γραφικό διάγραµµα της παρ. 4 του άρθρου 14 του ίδιου νόµου,
και το διάγραµµα γεωµετρικών µεταβολών επί του οποίου απο-
τυπώνονται οι γεωµετρικές µεταβολές που επέρχονται στην απει-
κόνιση του ακινήτου από την καταχώριση της πολεοδοµικής
µελέτης. Για την κατάθεση της αίτησης δεν απαιτείται η επισύ-
ναψη οποιουδήποτε πιστοποιητικού, βεβαίωσης ή συνοδευτικού
εγγράφου, ούτε η καταβολή τέλους, πάγιου ή αναλογικού. Ο
προϊστάµενος του οικείου υποθηκοφυλακείου ή κτηµατολογικού
γραφείου, αντίστοιχα, µεταγράφει ή, αντιστοίχως, καταχωρεί την
πολεοδοµική µελέτη. Η µεταγραφή ή η καταχώριση στο αρµόδιο
υποθηκοφυλακείο ή κτηµατολογικό γραφείο δεν έχει συστατικό
χαρακτήρα για την κτήση των δικαιωµάτων από τον υπέρ ου η
διάθεση. Η µεταγραφή ή η καταχώριση του τετάρτου εδαφίου
της παρούσας διενεργείται, ανεξαρτήτως αν έχουν ήδη υποβλη-
θεί αυτοτελώς σε δηµοσιότητα στα βιβλία µεταγραφών ή στα
κτηµατολογικά βιβλία, αντιστοίχως, οι σχετικές πράξεις διάθε-
σης. Στις περιπτώσεις που κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
δεν έχουν διενεργηθεί οι πράξεις διάθεσης που προβλέπονται
από τον νόµο, η µεταγραφή ή η καταχώριση της πολεοδοµικής
µελέτης στο αρµόδιο υποθηκοφυλακείο ή κτηµατολογικό γρα-
φείο, αντίστοιχα, διενεργείται µετά την υλοποίηση της πράξης
διάθεσης, σύµφωνα µε την παρούσα.

β. Μετά τη µεταγραφή ή καταχώριση της πολεοδοµικής µελέ-
της, σύµφωνα µε την περ. α’, εφαρµόζονται  οι περ. γ’ και δ’ της
παρ. 7 του άρθρου 12 του  ν. 3986/2011. Εφόσον η ανωτέρω πο-
λεοδοµική µελέτη έχει εγκριθεί χωρίς ειδικό κανονισµό κοινόχρη-
στων και κοινωφελών χώρων και εγκαταστάσεων, µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, η οποία εκδίδεται µετά από γνώµη του οικείου δήµου
και εισήγηση του Κεντρικού Συµβουλίου Διοίκησης για την Αξιο-
ποίηση της Δηµόσιας Περιουσίας και δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, µπορεί να εγκρίνονται ειδικοί κανόνες
για τη χρήση και λειτουργία των κοινόχρηστων και κοινωφελών
χώρων του παραθεριστικού - τουριστικού χωριού, ύστερα από
σχετικό αίτηµα του κυρίου της επένδυσης που υποβάλλεται στη
Γενική Γραµµατεία Φορολογικής Πολιτικής και Δηµόσιας Περι-
ουσίας του Υπουργείου Οικονοµικών. Η γνώµη του δήµου παρέ-
χεται εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών από τότε που περιέρχεται
σε αυτόν ο σχετικός φάκελος προς γνωµοδότηση. Μετά την
άπρακτη πάροδο της ανωτέρω προθεσµίας, η διαδικασία µπορεί
να συνεχίζεται χωρίς τη γνώµη του δήµου. Αν δεν εκδοθεί από-
φαση σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο, η χρήση και λειτουργία
των πιο πάνω χώρων γίνεται µε βάση τους όρους και τις προϋπο-
θέσεις που καθορίζονται µε τις κανονιστικές αποφάσεις που εκ-
δίδει ο οικείος δήµος, σύµφωνα µε το άρθρο 79 του Κώδικα
Δήµων και Κοινοτήτων    (ν. 3463/2006, Α’ 114).

Άρθρο 6
Εκπτώσεις - Προσφορές - Τροποποίηση άρθρου 15 

του ν. 4177/2013

Στο άρθρο 15 του ν. 4177/2013 (Α’ 173), α) τροποποιείται η
παρ. 1, µε την κατάργηση των προβλέψεων για ενδιάµεσες εκ-
πτώσεις και τη διάκριση µεταξύ χειµερινών και θερινών εκπτώ-
σεων, β) στην παρ. 2 τροποποιείται η παραπεµπόµενη διάταξη
ως προς την έννοια των προσφορών και καταργείται το τρίτο
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εδάφιο περί των περιορισµών επί του ποσοστού των ειδών ενός
καταστήµατος που µπορούν να διατίθενται ως προσφορές µε
µειωµένες τιµές, γ), προστίθεται παρ. 2β, δ) καταργείται η παρ.
3 και το άρθρο 15 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 15
Εκπτώσεις - Προσφορές

(άρθρο 6α της Οδηγίας 98/6/ΕΚ - παρ.1 άρθρου 2 
της Οδηγίας 2019/2161/ΕΕ)

1. Ως εκπτωτικές περίοδοι, κατά τη διάρκεια των οποίων επι-
τρέπεται η πώληση εµπορευµάτων ή η παροχή υπηρεσιών µε µει-
ωµένες τιµές, ορίζονται οι εξής:

α) χειµερινές εκπτώσεις, από τη δεύτερη Δευτέρα του Ιανουα-
ρίου µέχρι το τέλος του Φεβρουαρίου και

β) θερινές εκπτώσεις, από τη δεύτερη Δευτέρα του Ιουλίου
µέχρι το τέλος του Αυγούστου.

2. Οι προσφορές ορισµένης ποσότητας προϊόντων ή ορισµέ-
νης κατηγορίας προϊόντων, όπως ορίζονται στην απόφαση της
παρ. 7, πραγµατοποιούνται καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους. Κατά
τη διενέργεια των προσφορών θα πρέπει να αναγράφονται ευ-
κρινώς, στα σηµεία όπου πωλούνται τα προσφερόµενα προϊόντα,
η αρχική και η νέα µειωµένη τιµή των προϊόντων, µε αναφορά
στην κατάλληλη µονάδα µέτρησης ανά προϊόν.

2α. Σε κάθε ανακοίνωση περί µείωσης τιµής υποδεικνύεται η
προγενέστερη τιµή που εφάρµοζε ο έµπορος για καθορισµένο
χρονικό διάστηµα πριν από την εφαρµογή της µείωσης της τιµής.
Ως προγενέστερη τιµή νοείται η χαµηλότερη τιµή που εφάρµοσε
ο έµπορος κατά τη διάρκεια χρονικού διαστήµατος όχι συντοµό-
τερο των τριάντα (30) ηµερών πριν από την εφαρµογή της µεί-
ωσης της τιµής. Όταν το προϊόν κυκλοφορεί στην αγορά για
λιγότερο από τριάντα (30) ηµέρες, ως προγενέστερη τιµή νοείται
η χαµηλότερη τιµή που εφάρµοσε ο έµπορος κατά τη διάρκεια
χρονικού διαστήµατος δέκα (10) ηµερών πριν από την εφαρµογή
της µείωσης της τιµής. Όταν η µείωση της τιµής αυξάνεται προ-
οδευτικά, ως προγενέστερη τιµή νοείται η τιµή χωρίς τη µείωση
της τιµής πριν από την πρώτη εφαρµογή της µείωσης της τιµής.

2β. Η παρ. 2α δεν εφαρµόζεται για νωπά και ευαλλοίωτα γε-
ωργικά προϊόντα και τρόφιµα τα οποία, από τη φύση τους ή στο
στάδιο της µεταποίησης, ενδέχεται να καταστούν ακατάλληλα
προς πώληση εντός τριάντα (30) ηµερών από τη συγκοµιδή, την
παραγωγή ή τη µεταποίηση, και ιδίως όσα περιλαµβάνονται στο
Παράρτηµα Ι του ν. 4492/2017 (Α’ 156).

3. Καταργείται.
4. (Έχει καταργηθεί).
5. (Έχει καταργηθεί).
6. (Έχει καταργηθεί).
7. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων εκ-

δίδεται Κώδικας Δεοντολογίας για την προστασία του κατανα-
λωτή κατά τις προσφορές και εκπτώσεις και τις προωθητικές
ενέργειες, ιδίως σε ό,τι αφορά την ενηµέρωση του κοινού, τις
αναγραφόµενες τιµές, τη διάρκεια των προσφορών, την ποσό-
τητα και τα χαρακτηριστικά των προσφερόµενων ειδών, την επι-
βολή διοικητικών κυρώσεων για την παράβαση των προβλέψεών
του και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα. Με όµοια απόφαση καθορί-
ζεται η χρονική περίοδος κατά την οποία τα εποχικά είδη µπο-
ρούν να προσφέρονται σε µειωµένη τιµή, καθώς και οι όροι και
οι προϋποθέσεις χαρακτηρισµού των καταστηµάτων πώλησης
αποθεµάτων (stock) και των εκπτωτικών καταστηµάτων (outlet)
και η πώληση εµπορευµάτων από τα καταστήµατα αυτά.»

Άρθρο 7
Ρήτρα αναπροσαρµογής των τιµών στις δηµόσιες 

συµβάσεις προµηθειών - Τροποποίηση άρθρου 53 του ν.
4412/2016

1. Στο άρθρο 53 του ν. 4412/2016 (Α’ 147), α) στην παρ. 9, αα)
τροποποιείται το πρώτο εδάφιο ως προς την εφαρµογή του όρου
περί αναπροσαρµογής της τιµής και αβ) καταργούνται τα εδάφια
δεύτερο, τρίτο και τέταρτο, β) προστίθεται παρ. 9α, γ) το πρώτο

εδάφιο της παρ. 10 τροποποιείται µε την προσθήκη των περιορι-
σµών του άρθρου 132 του ιδίου νόµου, δ) προστίθεται παρ. 10α
και οι παρ. 9, 9α, 10 και 10α διαµορφώνονται ως εξής: 

«9. Στις διαδικασίες ανάθεσης δηµόσιας σύµβασης προµη-
θειών, όταν από τα έγγραφα της σύµβασης προβλέπεται διάρ-
κεια της σύµβασης µεγαλύτερη των δώδεκα (12) µηνών,
περιλαµβάνεται στα έγγραφα της σύµβασης όρος περί αναπρο-
σαρµογής της τιµής, υπό τους περιορισµούς του άρθρου 132,
περί τροποποίησης συµβάσεων κατά τη διάρκειά τους. Σε περί-
πτωση εκπρόθεσµης παράδοσης, µε υπαιτιότητα του αναδόχου,
ο χρόνος παράτασης δεν λαµβάνεται υπόψη για την αναπροσαρ-
µογή. Προκαταβολή που χορηγήθηκε αφαιρείται από την προς
αναπροσαρµογή συµβατική αξία.

9α. Στα έγγραφα της σύµβασης για την αναπροσαρµογή της
τιµής εφαρµόζεται ο τύπος:

Τ = Τ προσφοράς�X (1+ΔΤΚ)

Όπου ΔΤΚ: ο δείκτης τιµών καταναλωτή της συγκεκριµένης
κατηγορίας στην οποία υπάγονται τα αγαθά, όπως έχει ανακοι-
νωθεί από την Ελληνική Στατιστική Αρχή (ΕΛ.ΣΤΑΤ.) για τον µήνα
που προηγείται του χρόνου παράδοσης των αγαθών, σε σχέση
µε τον ίδιο µήνα του έτους κατά το οποίο υποβλήθηκε η προ-
σφορά του οικονοµικού φορέα, και ανακοινώνεται σε µηνιαία
βάση από το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων Τ - προσφο-
ράς: η τιµή της οικονοµικής προσφοράς του οικονοµικού φορέα
στον οποίο ανατίθεται η σύµβαση και Τ: η αναπροσαρµοσµένη
τιµή. Η αναπροσαρµογή της τιµής εφαρµόζεται µόνο αν, κατά
τον χρόνο παράδοσης των αγαθών, συντρέχουν αθροιστικά οι
εξής συνθήκες:

α) έχουν παρέλθει δώδεκα (12) µήνες τουλάχιστον από την κα-
ταληκτική ηµεροµηνία υποβολής των προσφορών, που καθορί-
ζεται στα έγγραφα της σύµβασης,

β) ο δείκτης τιµών καταναλωτή (ΔΤΚ) είναι µικρότερος από
µείον τρία τοις εκατό (-3%) και µεγαλύτερος από τρία τοις εκατό
(3%),

γ) η αναθέτουσα αρχή διαθέτει τις απαραίτητες πιστώσεις για
την εφαρµογή της αναπροσαρµογής της τιµής.

Στα έγγραφα της σύµβασης µπορεί να προβλέπεται άλλος
τύπος αναπροσαρµογής της τιµής εφόσον αυτός είναι σαφής,
συγκεκριµένος, αποτυπώνεται µαθηµατικά και αιτιολογείται ει-
δικά βάσει των ιδιαιτεροτήτων της σύµβασης ή εφόσον οι τιµές
των αγαθών υπολογίζονται, βάσει επίσηµων τιµών αναφοράς
(παρατηρητήρια τιµών). 

10. Στις διαδικασίες ανάθεσης δηµόσιας σύµβασης παροχής
υπηρεσιών, µπορεί να ορίζεται µε σαφήνεια στα έγγραφα της
σύµβασης όρος περί αναπροσαρµογής της τιµής, υπό τους πε-
ριορισµούς του άρθρου 132, οι προϋποθέσεις και ο τρόπος ανα-
προσαρµογής αυτής.

10α. Ειδικά για τις συµβάσεις παροχής υπηρεσιών καθαριότη-
τας και φύλαξης κτιρίων ορίζεται ότι η τιµή αναπροσαρµόζεται
υποχρεωτικά, υπό τους περιορισµούς του άρθρου 132, σύµφωνα
µε τον τύπο:

Τ = Τ προσφοράς�X (1+α)

Όπου α: το ποσοστό αύξησης του κατώτατου µισθού εργαζό-
µενου σε σχέση µε αυτόν που ίσχυε κατά την καταληκτική ηµε-
ροµηνία υποβολής των προσφορών, Τ_προσφοράς: η τιµή της
οικονοµικής προσφοράς του οικονοµικού φορέα στον οποίο ανα-
τίθεται η σύµβαση και Τ: η αναπροσαρµοσµένη τιµή. Η αναπρο-
σαρµογή της τιµής εφαρµόζεται µόνο αν η αναθέτουσα αρχή
διαθέτει τις απαραίτητες πιστώσεις για την εφαρµογή της.»

2. Η παρ. 9α του άρθρου 53 του ν. 4412/2016, όπως προστίθε-
ται µε την παρ. 1 του παρόντος, µπορεί να εφαρµόζεται, µε από-
φαση της αναθέτουσας αρχής, και σε συµβάσεις για προµήθειες
που έχουν ήδη ανατεθεί και εκτελούνται κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος.

3. Η παρ. 10α του άρθρου 53 του ν. 4412/2016, όπως προστί-
θεται µε την παρ. 1 του παρόντος, µπορεί να εφαρµόζεται, µε
απόφαση της αναθέτουσας αρχής, και σε συµβάσεις παροχής
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υπηρεσιών καθαριότητας και φύλαξης κτιρίων που συνάπτονται
δυνάµει διαδικασιών ανάθεσης σύµβασης που έχουν ήδη εκκινή-
σει, καθώς και σε συµβάσεις που έχουν ήδη ανατεθεί και εκτε-
λούνται κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος.

4. Η παρ. 1 εφαρµόζεται σε διαδικασίες ανάθεσης δηµόσιας
σύµβασης που εκκινούν από την 1η.10.2022.

Άρθρο 8
Νοµοτεχνική διόρθωση - Τροποποίηση άρθρου 34 

του ν. 4919/2022

Στην περ. ια’ της παρ. 1 του άρθρου 34 του ν. 4919/2022 (Α’
71) οι λέξεις «των περ. β) και γ)» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«της περ. β)» και η περ. ια’ διαµορφώνεται ως εξής:

«ια) οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, εφόσον συντρέχουν
οι περιστάσεις της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν.
4308/2014 (Α’ 251), περί εφαρµογής των ελληνικών λογιστικών
προτύπων,».

Άρθρο 9
Προσαρµογή υποχρεώσεων άρθρου 3 του ν. 3139/2003 στις

περιόδους λήψης περιοριστικών µέτρων για την 
αντιµετώπιση του κινδύνου διασποράς της πανδηµίας του

κορωνοϊού COVID-19

1. Για την καταβολή των ποσών της περ. β’ της παρ. 3 καθώς
και της περ. β’ της παρ. 5 του άρθρου 3 του ν. 3139/2003 (Α’
100), κατά την περίοδο λήψης περιοριστικών µέτρων για την αν-
τιµετώπιση του κινδύνου διασποράς της πανδηµίας του κορω-
νοϊού COVID - 19, ισχύουν τα ακόλουθα:

α) Για τις περιόδους διακοπής της λειτουργίας της εγκατάστα-
σης, από 14.3.2020 έως και 30.6.2020, καθώς και από 3.11.2020
έως και 13.5.2021, δεν υφίσταται υποχρέωση καταβολής των ως
άνω ποσών,

β) για τις περιόδους επιβολής λοιπών περιορισµών στη λει-
τουργία της εγκατάστασης, από 14.3.2020 έως και 30.4.2022, τα
ως άνω ποσά οφείλονται µειωµένα κατά πενήντα τοις εκατό
(50%).

Για την ακριβή καταβολή των ως άνω ποσών, αυτά καταβάλ-
λονται µε αναλογία των επηρεαζόµενων ηµερών στο σύνολο του
έτους, σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο. 

2. H ετήσια αναπροσαρµογή του ποσού της περ. β’ της παρ. 5
του άρθρου 3 του ν. 3139/2003 για τα έτη 2020, 2021 και 2022
είναι µηδενική.

Άρθρο 10
Κατ’ εξαίρεση ρυθµίσεις περί καταγγελίας συµβάσεων µε-
ταξύ τουριστικών επιχειρήσεων και των πελατών τους για

την παροχή τουριστικών υπηρεσιών - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου εβδοµηκοστού της από

13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

Στην παρ. 3 του άρθρου εβδοµηκοστού της από 13.4.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84),    η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), τροποποιείται το δεύ-
τερο εδάφιο, ως προς τις ηµεροµηνίες λήξης της ισχύος των πι-
στωτικών σηµειωµάτων, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Εάν, κατόπιν της κατά την παρ. 1 καταγγελίας, η τουριστική
επιχείρηση υποχρεούται να επιστρέψει στον πελάτη οποιοδή-
ποτε ποσό που ο πελάτης έχει καταβάλει ως προκαταβολή, εγ-
γύηση, αρραβώνα, µερική ή ολική εξόφληση ή µε οποιαδήποτε
άλλη µορφή για την εκτέλεση της σύµβασης, η τουριστική επι-
χείρηση δύναται, κατά παρέκκλιση των κατά περίπτωση εφαρ-
µοστέων διατάξεων σύµβασης ή νόµου, να προσφέρει στον
πελάτη αντί της επιστροφής χρηµάτων ισόποσο πιστωτικό ση-
µείωµα ισχύος δεκαοκτώ (18) µηνών από την ηµεροµηνία έκδο-
σής του. Τα ισόποσα πιστωτικά σηµειώµατα της παρ. 2, των
οποίων η ισχύς έληξε ή λήγει έως και την 30ή.6.2022, παρατεί-
νονται από τη λήξη τους έως και την 31η.12.2022.»

Άρθρο 11
Ίδρυση του Ινστιτούτου Κβαντικής Υπολογιστικής 

και Κβαντικής Τεχνολογίας (Ι.Κ.Υ.Κ.Τ.) και 
του Ινστιτούτου Γονιδιωµατικής του Ανθρώπου

1. Στην παρ. Α5 του άρθρου 13α του ν. 4310/2014 (Α’ 258) προ-
στίθεται περ. στ’ ως εξής:

«στ. Ινστιτούτο Κβαντικής Υπολογιστικής και Κβαντικής Τεχνο-
λογίας (Ι.Κ.Υ.Κ.Τ.).»

2. Στην παρ. Α10 του άρθρου 13α του ν. 4310/2014 προστίθε-
ται περ. ι’ ως εξής:

«ι. Ελληνικό Ινστιτούτο Γονιδιωµατικής του Ανθρώπου
(Ε.Ι.Γ.Α.).»

Άρθρο 12
Δαπάνες επιστηµονικής και τεχνολογικής έρευνας - Τροπο-

ποίηση άρθρου 22Α του ν. 4172/2013

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 22Α του ν. 4172/2013 (Α’ 167), α) οι
περ. α’, β’ και γ’ αντικαθίστανται, β) το δεύτερο εδάφιο της περ.
δ’ τροποποιείται ως προς το ποσοστό δειγµατοληπτικών ελέγχων
σε εκθέσεις ελέγχου της περ. α’ και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«3. α) Για αιτούµενο ύψος δαπανών άνω του ποσού των εξήντα
χιλιάδων (60.000) ευρώ, συγχρόνως µε την υποβολή της φορο-
λογικής δήλωσης, η επιχείρηση υποβάλλει στη Γενική Γραµµα-
τεία Έρευνας και Καινοτοµίας του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, τα απαραίτητα δικαιολογητικά, τα οποία συνο-
δεύονται υποχρεωτικά από έκθεση ελέγχου όπως αυτή περιγρά-
φεται στο άρθρο 32 του ν. 4449/2017 (Α’ 7), εφεξής «Έκθεση
Διασφάλισης», για την πραγµατοποίηση των δαπανών και το
ύψος αυτών. Η Έκθεση Διασφάλισης υπογράφεται από ορκωτό
ελεγκτή - λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία που είναι εγγεγραµµέ-
νος/η στο Δηµόσιο Μητρώο µε την αντίστοιχη ασφαλιστική κά-
λυψη, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στα άρθρα 14 και 37 του ν.
4449/2017, µετά από τη διενέργεια σχετικού ελέγχου, σύµφωνα
µε τα Διεθνή Πρότυπα Χρηµατοοικονοµικής Αναφοράς (Δ.Χ.Π.Α.)
και τη φορολογική νοµοθεσία.

Η εν λόγω Έκθεση Διασφάλισης καταρτίζεται εγγράφως, σύµ-
φωνα µε τις απαιτήσεις των σχετικών διεθνών προτύπων και πιο
συγκεκριµένα του Διεθνούς Προτύπου Αναθέσεων Διασφάλισης
3000 µε τίτλο: «ΑΝΑΘΕΣΕΙΣ ΔΙΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΕΚΤΟΣ ΑΠΟ ΕΛΕΓ-
ΧΟΥΣ ΚΑΙ ΕΠΙΣΚΟΠΗΣΕΙΣ ΙΣΤΟΡΙΚΩΝ ΧΡΗΜΑΤΟΟΙΚΟΝΟΜΙ-
ΚΩΝ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ», και αποτελεί εργασία που εντάσσεται
στους υποχρεωτικούς ελέγχους.

β) Η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας προβαίνει
σε έλεγχο επί του φυσικού αντικειµένου, ήτοι ελέγχει εάν οι
πραγµατοποιηθείσες δαπάνες αφορούν σε δραστηριότητες
έρευνας και τεχνολογίας. Ο έλεγχος και η πιστοποίηση των δα-
πανών, σύµφωνα µε τη διαδικασία της παρούσας, διενεργούνται
από την αρµόδια Υπηρεσία µέσα σε χρονικό διάστηµα έξι (6)
µηνών. Μετά από την άπρακτη παρέλευση της εν λόγω προθε-
σµίας θεωρείται ότι οι σχετικές δαπάνες έχουν εγκριθεί.

γ) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων καθορίζεται η διαδικασία     ελέγχου από τη
Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας. Η διενέργεια του
ελέγχου των δαπανών επιστηµονικής και τεχνολογικής έρευνας
από ορκωτούς ελεγκτές λογιστές ή ελεγκτικές εταιρείες, όπως
ορίζεται στο παρόν, θεωρείται υποχρεωτικός έλεγχος. Οι ορκω-
τοί ελεγκτές λογιστές ή ελεγκτικές εταιρείες, που διενεργούν τον
εν λόγω έλεγχο, εφαρµόζουν αναλογικά τις διατάξεις περί απα-
γόρευσης παροχής µη ελεγκτικών υπηρεσιών που ισχύουν για
τη διενέργεια υποχρεωτικού ελέγχου οντοτήτων δηµοσίου συµ-
φέροντος, όπως αυτές ορίζονται στον Κανονισµό ΕΕ 537/2014
και τον  ν. 4449/2017, για τις οντότητες µη δηµοσίου συµφέρον-
τος.

δ) Οι εκθέσεις ελέγχου της παρ. 3α υπόκεινται σε δειγµατο-
ληπτικό έλεγχο που διενεργείται από τη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Καινοτοµίας του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων. Ο δειγµατοληπτικός αυτός έλεγχος διενεργείται σε ετή-
σια βάση και αφορά κατ’ ελάχιστον στο δεκαπέντε τοις εκατό
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(15%) των κατατεθειµένων εκθέσεων ελέγχου. Αν κατά τον ως
άνω δειγµατοληπτικό έλεγχο διαπιστώνονται παραβάσεις των
διατάξεων, ως προς την ακρίβεια και την πληρότητα της έκθεσης
από τον ορκωτό ελεγκτή - λογιστή ή/και την ελεγκτική εταιρεία,
η υπόθεση διαβιβάζεται στην Ε.Λ.Τ.Ε. για περαιτέρω έλεγχο και
την επιβολή κυρώσεων της παρ. 10 του άρθρου 35 του ν. 4449/
2017.»

2. Η παρ. 1 ισχύει για τα αιτήµατα πιστοποίησης δαπανών επι-
στηµονικής και τεχνολογικής έρευνας, τα οποία αφορούν στο
φορολογικό έτος 2022 και εφεξής.

Άρθρο 13
Διεύρυνση φορέων από τους οποίους δύνανται να 

προέρχονται τα µέλη των Επιτροπών Αξιολόγησης των επεν-
δυτικών σχεδίων - Τροποποίηση άρθρου 118 

του ν. 4887/2022

Το τρίτο εδάφιο του άρθρου 118 του ν. 4887/2022  (Α’ 16) τρο-
ποποιείται µε την προσθήκη των Ειδικών Υπηρεσιών Διαχείρισης
του Ε.Σ.Π.Α. και των λοιπών Υπηρεσιών των Περιφερειών και το
άρθρο 118 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 118
Επιτροπή Αξιολόγησης Επενδυτικών Σχεδίων

Για την αξιολόγηση των επενδυτικών σχεδίων συστήνεται, µε
απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Επιτροπή
Αξιολόγησης Επενδυτικών Σχεδίων, που αποτελείται από τρία (3)
έως πέντε (5) άτοµα. Στην απόφαση ορίζονται η σύνθεση και ο
τρόπος επιλογής των µελών, καθώς και οι αρµοδιότητες και οι
κανόνες λειτουργίας της Επιτροπής.

Τα µέλη της Επιτροπής δύναται να προέρχονται από τους αρ-
µόδιους φορείς της παρ. 3 του άρθρου 17, συµπεριλαµβανοµέ-
νων των Ειδικών Υπηρεσιών Διαχείρισης του Ε.Σ.Π.Α. και των
λοιπών Υπηρεσιών των Περιφερειών, καθώς και των Υπηρεσιών
του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων και του Υπουργείου
Εσωτερικών - Τοµέας Μακεδονίας Θράκης, ή και από τα µέλη
των Μητρώων Αξιολογητών του άρθρου 117 (Ε.Μ.Π.Α. και Μη-
τρώο Ορκωτών Ελεγκτών).

Η Επιτροπή, για τη διευκόλυνση και επιτάχυνση του έργου της,
µπορεί να ορίζει ειδικούς εισηγητές, οι οποίοι δεν είναι µέλη της.
Οι εισηγητές µπορεί να προέρχονται από τα Μητρώα Αξιολογη-
τών του άρθρου 117 ή από τους φορείς της παρ. 3 του άρθρου
17.

Η απόφαση συγκρότησης κάθε Επιτροπής εκδίδεται από τα
αρµόδια όργανα της παρ. 3 του άρθρου 17, αναρτάται στο Πρό-
γραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και δεν δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 14
Διεύρυνση φορέων από τους οποίους δύνανται να προέρ-

χονται τα µέλη των Επιτροπών Αξιολόγησης 
Τροποποιήσεων των επενδυτικών σχεδίων - 
Τροποποίηση άρθρου 123 του ν. 4887/2022

Το τρίτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 123 του  ν. 4887/2022
(Α’ 16) τροποποιείται µε την προσθήκη φορέων προέλευσης των
µελών των Επιτροπών Αξιολόγησης Τροποποιήσεων και η παρ.
1 του άρθρου 123 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Συστήνεται, µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Επιτροπή Αξιολόγησης Τροποποιήσεων Αποφά-
σεων Υπαγωγής, που αποτελείται από τρία (3) τουλάχιστον µέλη
για την εξέταση:

α. αιτηµάτων τροποποιήσεων αποφάσεων υπαγωγής επενδυ-
τικών σχεδίων στις διατάξεις του παρόντος, καθώς και στους: ν.
4399/2016 (Α’ 117), ν. 3908/2011  (Α’ 8) και ν. 3299/2004 (Α’ 261),

β. πορισµάτων ελεγκτικών υπηρεσιών, και
γ. επιβολής κυρώσεων σε περίπτωση παράβασης υποχρεώ-

σεων φορέων επενδύσεων.
Στην απόφαση σύστασης της Επιτροπής, ορίζονται η σύνθεση

και ο τρόπος επιλογής των µελών, οι αρµοδιότητες και οι κανό-

νες λειτουργίας της.
Τα µέλη της Επιτροπής δύναται να προέρχονται από όλες τις

υπηρεσίες των αρµοδίων φορέων της παρ. 3 του άρθρου 17,
συµπεριλαµβανοµένων των Ειδικών Υπηρεσιών Διαχείρισης του
Ε.Σ.Π.Α. και των λοιπών Υπηρεσιών των Περιφερειών, καθώς και
των Υπηρεσιών του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων και
του Υπουργείου Εσωτερικών - Τοµέας Μακεδονίας Θράκης ή και
από τα µέλη των Μητρώων Αξιολογητών του άρθρου 117
(Ε.Μ.Π.Α. και Μητρώο Ορκωτών Ελεγκτών). 

Η Επιτροπή, για τη διευκόλυνση και επιτάχυνση του έργου
της, µπορεί να ορίζει εισηγητές που προέρχονται από την αρµό-
δια υπηρεσία.»

Άρθρο 15
Αρµοδιότητα έκδοσης αποφάσεων ολοκλήρωσης 

επενδυτικών σχεδίων των περ. β) και γ) της παρ. 2 του άρ-
θρου 17 του ν. 4887/2022 - Τροποποίηση παρ. 2 

άρθρου 23 του ν. 4887/2022

Στην παρ. 2 του άρθρου 23 του ν. 4887/2022 (Α’ 16) τροποποι-
είται το δεύτερο εδάφιο ως προς την προθεσµία έκδοσης των
σχετικών αποφάσεων, προστίθεται νέο τρίτο εδάφιο και η παρ.
2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Το επενδυτικό σχέδιο ολοκληρώνεται µε την υλοποίηση του
φυσικού και οικονοµικού αντικειµένου και την έναρξη της παρα-
γωγικής λειτουργίας της επένδυσης, εντός της ορισθείσας στην
απόφαση υπαγωγής προθεσµίας, η οποία δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει τα τρία (3) έτη από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης της πε-
ρίληψης της απόφασης υπαγωγής. Η ολοκλήρωση και έναρξη
παραγωγικής λειτουργίας της επένδυσης πιστοποιείται µε την
έκδοση σχετικής απόφασης, από τα αρµόδια όργανα της παρ. 3
του άρθρου 17, εντός προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών από την
υποβολή της έκθεσης τελικού ελέγχου της επένδυσης ή της ηµε-
ροµηνίας υποβολής συµπληρωµατικών στοιχείων, εφόσον εξυ-
πηρετούνται οι αρχικοί σκοποί παραγωγικής λειτουργίας και ο
ολοκληρωµένος χαρακτήρας της επένδυσης και τεκµηριώνεται
η λειτουργία της µονάδας, ιδίως µε την πώληση προϊόντων ή πα-
ροχή υπηρεσιών και µε την έκδοση όλων των νοµιµοποιητικών
αδειών.

Σε περίπτωση άπρακτης παρόδου της προθεσµίας του δευτέ-
ρου εδαφίου για την έκδοση της απόφασης ολοκλήρωσης των
επενδυτικών σχεδίων των περ. β) και γ) της παρ. 3 του άρθρου
17 από τα οικεία όργανα, η αρµοδιότητα έκδοσης της σχετικής
απόφασης ασκείται από τον αρµόδιο Υπουργό.»

Άρθρο 16
Παράταση προθεσµίας καταβολής του µετοχικού 

κεφαλαίου της «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.» του ν. 4872/2021 - Τροπο-
ποίηση παρ. 7 άρθρου 15 του ν. 4872/2021

Η παρ. 3 του εσωτερικού άρθρου 3 της παρ. 7 του άρθρου 15
του ν. 4872/2021 (Α’ 247) τροποποιείται ως προς την προθεσµία
καταβολής του µετοχικού κεφαλαίου και η παρ. 3 διαµορφώνεται
ως εξής:

«3. Το αρχικό µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρείας καταβάλλεται
άπαξ εντός δέκα (10) µηνών από της δηµοσιεύσεως στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως του παρόντος καταστατικού.»

Άρθρο 17
Δυνατότητα άσκησης αρµοδιοτήτων Επιτελικής Δοµής - Τρο-

ποποίηση παρ. 2 άρθρου 23 του ν. 4914/2022

Στην παρ. 2 του άρθρου 23 του ν. 4914/2022 (A’ 61) προστί-
θεται η Ειδική Υπηρεσία Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης
(ΔΑΜ) του ν. 4872/2021 (Α’247) ως προς τη δυνατότητα άσκησης
αρµοδιοτήτων Επιτελικής Δοµής και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

«2. Αρµοδιότητες Επιτελικής Δοµής σύµφωνα µε το άρθρο 22
ασκεί και η Ειδική Υπηρεσία Διαχείρισης και Εφαρµογής του
Υπουργείου Εσωτερικών, όπως και η Ειδική Υπηρεσία Δίκαιης
Αναπτυξιακής Μετάβασης (ΔΑΜ) του ν. 4872/2021 (Α’ 247).»
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Άρθρο 18
Ρυθµίσεις θεµάτων προσωπικού και λοιπών θεµάτων της Ει-

δικής Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυξιακής 
Μετάβασης - Προσθήκη περ. γ), δ) και ε) στην παρ. 5 άρ-

θρου 33 του ν. 4914/2022

Στην παρ. 5 του άρθρου 33 του ν. 4914/2022 (A’ 61) προστί-
θενται περ. γ), δ) και ε), ως εξής:

«γ) Η υπερωριακή απασχόληση του προσωπικού της Ειδικής
Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης (ΔΑΜ), πλην των
στελεχών της Διαχειριστικής Αρχής του Προγράµµατος «Δίκαιη
Αναπτυξιακή Μετάβαση», εγκρίνεται µε απόφαση του αρµόδιου
για θέµατα Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης διατάκτη του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, στην οποία αναφέρον-
ται σαφή και συγκεκριµένα στοιχεία που δικαιολογούν την υπε-
ρωριακή εργασία. Στην ίδια απόφαση καθορίζονται      ο αριθµός
των υπαλλήλων, το χρονικό διάστηµα και οι     ώρες υπερωριακής
απασχόλησής τους, τηρουµένων των ορίων των περ. 2 και 3 της
παρ. Α’ του άρθρου 20 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Η σχετική απο-
ζηµίωση δύναται να καταβάλλεται από τη «Μονάδα Οργάνωσης
της Διαχείρισης των Αναπτυξιακών Προγραµµάτων» Ανώνυµη
Εταιρεία (ΜΟΔ ΑΕ), µε επιχορήγησή της από το συγχρηµατοδο-
τούµενο σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων.

δ) Οι πιστώσεις για τη µισθοδοσία, την αποζηµίωση υπερωρια-
κής απασχόλησης, τυχόν επιπλέον ανταµοιβή σε περίπτωση επί-
τευξης στόχων, το ειδικό επίδοµα του άρθρου 21 του ν.
4469/2017 (Α’ 62) και λοιπές παροχές του προσωπικού της περ.
γ) εγγράφονται σε ειδικό έργο συλλογικής απόφασης του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων.

ε) Οι δαπάνες στέγασης, υλικοτεχνικής υποδοµής, λειτουργι-
κών και λοιπών δαπανών της Ειδικής Υπηρεσίας ΔΑΜ εγγράφον-
ται στο ίδιο ειδικό έργο συλλογικής απόφασης του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων της περ. δ) και δύναται να καταβάλλονται από τη
ΜΟΔ ΑΕ µε επιχορήγησή της από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέ-
λος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου
Ανάπτυξης και Επενδύσεων.»

Άρθρο 19
Ανέγερση Πολυδύναµου Περιφερειακού 

Ιατρείου Ραχών

1. Σε ακίνητο ιδιοκτησίας του Δήµου Στυλίδας, υπό στοιχεία
Α1, Α2, Α3 ,... Α24, Α25, το οποίο βρίσκεται στον οικισµό της Πα-
ραλίας Ραχών της Τοπικής Κοινότητας Ραχών, της Δηµοτικής
Ενότητας Εχιναίων του Δήµου Στυλίδας, της Περιφερειακής Ενό-
τητας Φθιώτιδας της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας, όπως εµ-
φαίνεται στο διάγραµµα του Παραρτήµατος I, ισχύουν οι κάτωθι
ειδικοί όροι για την ανέγερση Πολυδύναµου Περιφερειακού Ια-
τρείου:

α. Συντελεστής Δόµησης: 1,20.
β. Kάλυψη: 60%.
γ. Ύψος: 14 µ.
δ. Αρτιότητα κατά κανόνα: 400 τ.µ.
ε. Ελάχιστα όρια προσώπου: 15 µ.
στ. Οικοδοµικό σύστηµα: κατά τον Νέο Οικοδοµικό Κανονισµό

ΝΟΚ (ν. 4067/2012, Α’ 79).
ζ. Εξώστες και ανοικτοί ηµιυπαίθριοι χώροι: κατά τον ΝΟΚ. 
2. Οι οικοδοµικές άδειες για την ανέγερση Πολυδύναµου Πε-

ριφερειακού Ιατρείου εκδίδονται από την Υπηρεσία Δόµησης της
«ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε..»

Άρθρο 20
Ρυθµίσεις για την Επιτροπή Ανταγωνισµού - 

Τροποποίηση άρθρου 3 του ν. 4886/2022

Στο άρθρο 3 του ν. 4886/2022 (Α’  12) προστίθεται παρ. 3 και
το άρθρο 3 του ν. 4886/2022 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 3 
Ορισµοί

1. Όπου στον παρόντα νόµο, καθώς και στον ν. 3959/2011 (Α’
93) γίνεται αναφορά στην Επιτροπή Ανταγωνισµού και σε από-
φαση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, νοείται η Ολοµέλεια της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού.

2. Όπου στον παρόντα νόµο, καθώς και στον ν. 3959/2011, γί-
νεται αναφορά στα Μέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού, νοούνται
οι Πρόεδρος, Αντιπρόεδρος, Εισηγητές, τακτικά και αναπληρω-
µατικά Μέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

3. Όπου στον παρόντα, καθώς και στον ν. 3959/2011, γίνεται
αναφορά σε Μέλη Δ.Ε.Π. νοούνται καθηγητές κάθε βαθµίδας
Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) της ηµεδαπής ή της
αλλοδαπής.»

Άρθρο 21
Παράταση προθεσµιών διεξαγωγής γενικών 

συνελεύσεων νοµικών προσώπων για το έτος 2022

Για το έτος 2022 η προθεσµία διεξαγωγής της γενικής συνέ-
λευσης της παρ. 1 του άρθρου 119 του ν. 4548/2018 (Α’ 104),
του άρθρου 69 του ν. 4072/2012 (Α’ 86) και του άρθρου 10 του
ν. 3190/1955 (Α’ 91) παρατείνεται για πενήντα (50) ηµερολογια-
κές ηµέρες. Προθεσµίες που συνδέονται µε την υποβολή πρα-
κτικών συνελεύσεων των µετόχων ή εταίρων και εγκεκριµένων
οικονοµικών καταστάσεων στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο παρα-
τείνονται αναλόγως.

Άρθρο 22
Άδειες δραστηριοποίησης σε λαϊκή αγορά που 

εκδόθηκαν από τη Νοµαρχία Ανατολικής Αττικής 
κατά τα έτη 2008 έως 2009

Άδειες δραστηριοποίησης πωλητή σε λαϊκή αγορά που εκδό-
θηκαν µε αποφάσεις του Νοµαρχιακού Συµβουλίου Ανατολικής
Αττικής κατά τα έτη 2008 και 2009, θεωρείται ότι εκδόθηκαν νό-
µιµα και τίθενται σε ισχύ κατόπιν αίτησης του ενδιαφερόµενου
που υποβάλλεται στη Διεύθυνση Λαϊκών Αγορών της Περιφέ-
ρειας Αττικής µέχρι την 31η.10.2022. Για τη νόµιµη χρήση των
αδειών του προηγούµενου εδαφίου απαραίτητη προϋπόθεση
είναι     η ολοκλήρωση της διαδικασίας ανανέωσης της ισχύος
τους σύµφωνα µε το άρθρο 17 του ν. 4849/2021             (Α’ 207).

Άρθρο 23
Αναστολή καθηκόντων Προέδρου Συµβουλίου 

Οικονοµικών Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.) 
ως µέλους Δ.Ε.Π.

1. Αν ο Πρόεδρος του Συµβουλίου Οικονοµικών Εµπειρογνω-
µόνων (Σ.Ο.Ε.) έχει ταυτόχρονα και την ιδιότητα µέλους Διδακτι-
κού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) Ανώτατου Εκπαιδευτικού
Ιδρύµατος, τότε, από τον διορισµό του ως Προέδρου του Σ.Ο.Ε.,
τίθεται σε καθεστώς αναστολής καθηκόντων ως µέλους Δ.Ε.Π.,
κατ’ ανάλογη εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου 160 του ν.
4957/2022 (Α’141). 

2. Η ισχύς της παρ. 1 αρχίζει από τις 21 Ιουλίου 2022.

Άρθρο 24
Ρύθµιση θεµάτων λειτουργίας του Συµβουλίου 

Οικονοµικών Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.) - Τροποποίηση περ.
α’  παρ. 8 άρθρου 160 του ν. 4957/2022

Στο τέλος της περ. α’ της παρ. 8 του άρθρου 160 του ν. 4957/
2022 (Α’ 141) διαγράφεται η φράση: «ή του Συµβουλίου Οικονο-
µικών Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.) του άρθρου 47 του ν. 4484/
2017 (Α’ 110)» και η περ. α) διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Προέδρου ή Αντιπροέδρου του Ινστιτούτου Τεχνολογίας
Υπολογιστών και Εκδόσεων «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ» (Ι.Τ.Υ.Ε. - «ΔΙΟΦΑΝ-
ΤΟΣ»), του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.), του
Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών (Ι.Κ.Υ.), του Διεπιστηµονικού
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Οργανισµού Αναγνώρισης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρη-
σης (Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.), του Εθνικού Οργανισµού Πιστοποίησης Προ-
σόντων και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.).»

Άρθρο 25
Παράταση θητείας Προέδρου του 

Συµβουλίου Οικονοµικών Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.)

1. Η θητεία του Προέδρου του Συµβουλίου Οικονοµικών Εµ-
πειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.) του άρθρου 47 του ν. 4484/2017 (Α’ 10)
παρατείνεται από την ηµεροµηνία λήξης της µέχρι τον διορισµό
νέου Προέδρου. Η διαδικασία διορισµού του νέου Προέδρου κι-
νείται αµελλητί και ολοκληρώνεται εντός ευλόγου χρόνου, ο
οποίος δεν µπορεί να υπερβεί τους τρεις (3) µήνες από τη λήξη
της θητείας. 

2. Η ισχύς της παρ. 1 αρχίζει από τις 29 Αυγούστου 2022.

Άρθρο 26
Επιτροπή καθορισµού των προσόντων και 

πιστοποίησης των µελών του Μητρώου 
Πιστοποιηµένων Αξιολογητών Εµπειρογνωµόνων του Ελληνι-

κού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας (ΕΛ.ΙΔ.Ε.Κ.)

Στην περ. β’ της παρ. 11 του άρθρου 5 του ν. 4429/2016 (Α’
199): α) τροποποιούνται η παραπεµπόµενη διάταξη και η συγ-
κρότηση της επιτροπής, β) προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η
περ. β διαµορφώνεται ως εξής:

«β. Ο καθορισµός των τυπικών και ουσιαστικών προσόντων και
η πιστοποίηση των µελών του Μητρώου της περ. α πραγµατο-
ποιείται από πενταµελή επιτροπή, η οποία συγκροτείται µε από-
φαση του Υπουργού και απαρτίζεται από τρία (3) µέλη του
Επιστηµονικού Συµβουλίου του Ιδρύµατος και δύο (2) µέλη του
Εθνικού Συµβουλίου Έρευνας, Τεχνολογίας και Καινοτοµίας, µε
τους αναπληρωτές τους. Χρέη γραµµατέα της Επιτροπής ασκεί
υπάλληλος του Ιδρύµατος που ορίζεται µε απόφαση του Επιστη-
µονικού του Συµβουλίου.»

Άρθρο 27
Μεταβατική διάταξη για την απαλλαγή ή τη µη 

παρακράτηση υπό όρους φόρου εισοδήµατος των 
ενδοοµιλικών µερισµάτων που εισπράττονται από 

νοµικό πρόσωπο φορολογικό κάτοικο Ελλάδος και των µερι-
σµάτων που διανέµονται σε νοµικό πρόσωπο 

φορολογικό κάτοικο Ηνωµένου Βασιλείου για το 
φορολογικό έτος 2021 - Προσθήκη παρ. 82 στο άρθρο 72

του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος

1. Στο άρθρο 72 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος (ν.
4172/2013, Α’ 167) προστίθεται παρ. 82 ως εξής:

«82. Ειδικά για το φορολογικό έτος 2021: 
α) Τα ενδοοµιλικά µερίσµατα που εισπράττει νοµικό πρόσωπο

που είναι φορολογικός κάτοικος Ελλάδος από νοµικό πρόσωπο
φορολογικό κάτοικο Ηνωµένου Βασιλείου απαλλάσσονται από
τον φόρο εισοδήµατος, εφόσον ο λήπτης κατέχει ως ελάχιστο
ποσοστό συµµετοχής δέκα τοις εκατό (10%) της αξίας ή του πλή-
θους του µετοχικού ή βασικού κεφαλαίου ή των δικαιωµάτων
ψήφου του νοµικού προσώπου που διανέµει και το ελάχιστο πο-
σοστό συµµετοχής διακρατείται για τουλάχιστον είκοσι τέσσερις
(24) µήνες.

β) Στα µερίσµατα και παρόµοιες πληρωµές που διανέµονται
σε νοµικό πρόσωπο φορολογικό κάτοικο Ηνωµένου Βασιλείου,
δεν παρακρατείται φόρος εισοδήµατος, εφόσον αυτό κατέχει µε-
τοχές, µερίδια ή συµµετοχή τουλάχιστον δέκα τοις εκατό (10%),
βάσει αξίας ή αριθµού, στο µετοχικό κεφάλαιο ή δικαιώµατα σε
κέρδη, δικαιώµατα ψήφου του φορολογούµενου που προβαίνει
στη διανοµή και το ελάχιστο ποσοστό συµµετοχής διακρατείται
για τουλάχιστον είκοσι τέσσερις (24) µήνες.»

2. Η ισχύς της παρ. 1 αρχίζει από τις 30 Αυγούστου 2022. 

Άρθρο 28

Παράταση της προθεσµίας υποβολής της αίτησης 
κατασκευαστή οικοδοµών για την υπαγωγή στο καθεστώς

αναστολής του φόρου - Τροποποίηση παρ. 4α 
άρθρου 6 του Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας 

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 4 α του άρθρου 6 του Κώδικα
Φ.Π.Α. (ν. 2859/2000, Α’ 248) τροποποιείται, ως προς την προθε-
σµία υποβολής της αίτησης κατασκευαστή οικοδοµών για υπα-
γωγή στο καθεστώς αναστολής του Φ.Π.Α., ανάλογα µε τον
χρόνο έκδοσης των αδειών, µε καταληκτική ηµεροµηνία υποβο-
λής την 31η.12.2022 και η παρ. 4α διαµορφώνεται ως εξής: 

«4α. Με αίτηση του υποκειµένου στον φόρο, κατασκευαστή οι-
κοδοµών προς πώληση, αναστέλλεται, υποχρεωτικά µέχρι τις
31.12.2022, η εφαρµογή του Φ.Π.Α. στα ακίνητα των παραγρά-
φων 1 και 2α του παρόντος άρθρου και επιβάλλεται φόρος µε-
ταβίβασης ακινήτων. Η αναστολή αφορά το σύνολο των
αδιάθετων παραπάνω ακινήτων του υποκειµένου. Μαζί µε την αί-
τηση ο υποκείµενος υποβάλλει κατάσταση µε τα αδιάθετα ακί-
νητα και το ποσό του φόρου που αντιστοιχεί στο κάθε ακίνητο
προς διακανονισµό. Η αίτηση υποβάλλεται µέχρι την 31η.10.2022
για τις άδειες µε χρόνο έκδοσης έως και την 30η.4.2022, ενώ για
άδειες που εκδίδονται από την 1η.5.2022 και εφεξής, τίθεται εξά-
µηνη προθεσµία από την έκδοση της άδειας, η οποία δεν µπορεί
να υπερβεί την 31η.12.2022.»

2. Η ισχύς της παρ. 1 αρχίζει από την 1η Ιουλίου 2022. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΣΩΤΕΡΙΚΟΣ ΕΛΕΓΚΤΗΣ

Άρθρο 29
Κανόνες Εσωτερικού Ελέγχου - Άσκηση επαγγέλµατος εσω-

τερικού ελεγκτή - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 85 του ν.
4849/2021

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 85 του ν. 4849/2021
(Α’ 207) τροποποιείται ως προς την προσθήκη των οδηγιών εσω-
τερικού ελέγχου και του Κώδικα Ηθικής του Ινστιτούτου Εσωτε-
ρικών Ελεγκτών και η   παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. «Εσωτερικός έλεγχος»: Ανεξάρτητη, αντικειµενική, διασφα-
λιστική και συµβουλευτική δραστηριότητα, σχεδιασµένη να προ-
σθέτει αξία και να βελτιώνει τις λειτουργίες των επιχειρήσεων
του ιδιωτικού τοµέα. Βοηθάει την επιχείρηση να επιτύχει τους
αντικειµενικούς σκοπούς της, υιοθετώντας µία συστηµατική
επαγγελµατική προσέγγιση στην αξιολόγηση και βελτίωση της
αποτελεσµατικότητας των διαδικασιών διαχείρισης κινδύνων,
των συστηµάτων εσωτερικού ελέγχου και της εταιρικής διακυ-
βέρνησης και εκτελείται βάσει των διεθνώς αναγνωρισµένων
προτύπων, των οδηγιών εσωτερικού ελέγχου και του Κώδικα Ηθι-
κής του Ινστιτούτου Εσωτερικών Ελεγκτών και του νοµοθετικού
πλαισίου που εκάστοτε εφαρµόζεται. Από τον εσωτερικό έλεγχο
του παρόντος εξαιρούνται οι επιχειρήσεις του δηµόσιου τοµέα,
οι οργανισµοί, καθώς και τα Νοµικά Πρόσωπα Ιδιωτικού Δικαίου
που είναι φορείς της Γενικής Κυβέρνησης στους οποίους εφαρ-
µόζεται το άρθρο 4 του ν. 3429/2005 (Α’ 314).»

Άρθρο 30
Δικαιολογητικά εγγραφής στο Μητρώο Εσωτερικών 

Ελεγκτών - Τροποποίηση άρθρου 86 του ν. 4849/2021

Στο άρθρο 86 του ν. 4849/2021 (Α’ 207) τροποποιούνται: α) το
πρώτο εδάφιο της παρ. 1 ως προς τον χρόνο έναρξης άσκησης
επαγγέλµατος του εσωτερικού ελεγκτή, β) στην παρ. 2 βα) το
δεύτερο εδάφιο της περ. β’ ως προς την προσθήκη των τυπικών
προσόντων και τον ορισµό του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων ως αρµόδιας αρχής, ββ) η περ. δ’ ως προς την προ-
σθήκη αναφοράς στον δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα, βγ) η περ. η’
ως προς τη διόρθωση του αγγλικού αρκτικόλεξου της πιστοποί-
ησης «ACA» και την προσθήκη της πιστοποίησης «QIAL», βδ), η
περ. ια’ ως προς τον χρόνο επικαιροποίησης της φορολογικής
ενηµερότητας, βε) η περ. ιβ’ ως προς τον χρόνο επικαιροποίησης
της ασφαλιστικής ενηµερότητας και την εφαρµογή της περίπτω-
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σης σε µη µισθωτούς, γ) η παρ. 4 ως προς τη σύντµηση του χρό-
νου έκδοσης Επαγγελµατικής Ταυτότητας Εσωτερικού Ελεγκτή,
δ) η παρ. 5 µε τη συµπλήρωση της αναφοράς στο Οικονοµικό
Επιµελητήριο Ελλάδας και τη διόρθωση της παραποµπής στο
άρθρο 93 του ιδίου νόµου, ε) αντικαθίσταται η περ. ι’ της παρ. 2,
στ) προστίθεται παρ. 8 και το άρθρο 86 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Το επάγγελµα του εσωτερικού ελεγκτή ασκείται ελεύθερα
µετά την πάροδο δύο (2) µηνών από την αναγγελία έναρξής του
στην αρµόδια διοικητική αρχή και την εγγραφή του εσωτερικού
ελεγκτή στο Μητρώο Εσωτερικών Ελεγκτών ή το Μητρώο Δοκί-
µων Εσωτερικών Ελεγκτών. Το αντίστοιχο Μητρώο τηρείται στην
αρµόδια διοικητική αρχή και δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα της.

2. Προκειµένου περί φυσικών προσώπων, η αναγγελία συνο-
δεύεται από τα κάτωθι απαραίτητα δικαιολογητικά:

α. Αίτηση έγκρισης, που συνοδεύεται από βιογραφικό σηµεί-
ωµα.

β. Φωτοαντίγραφο πτυχίου Ανώτατης Σχολής της ηµεδαπής.
Οι τίτλοι σπουδών που προέρχονται από ιδρύµατα της αλλοδα-
πής πρέπει να είναι αναγνωρισµένοι από τον Διεπιστηµονικό Ορ-
γανισµό Αναγνώρισης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης
(Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.) ως ισότιµοι προς τους απονεµόµενους από τα ελ-
ληνικά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα ή να έχουν τύχει αναγνώ-
ρισης επαγγελµατικών προσόντων ή επαγγελµατικής ισοδυνα-
µίας τίτλων τυπικής Ανώτατης Εκπαίδευσης από το Υπουργείο
Παιδείας και Θρησκευµάτων.

γ. Πιστοποιητικό ποινικού µητρώου γενικής χρήσης, το οποίο
ανανεώνεται κάθε δύο (2) έτη µε επιµέλεια της αρµόδιας διοικη-
τικής αρχής. Ο αιτών πρέπει να µην έχει καταδικαστεί αµετακλή-
τως για οποιοδήποτε κακούργηµα ή για τα πληµµελήµατα της
κλοπής, υπεξαίρεσης, απάτης, πλαστογραφίας, απιστίας, ψευ-
δορκίας, δόλιας χρεοκοπίας, καταδολίευσης δανειστών, τοκο-
γλυφίας ή για άλλο οικονοµικής φύσεως έγκληµα.

δ. Βεβαίωση τεκµηριωµένης επαγγελµατικής εµπειρίας τουλά-
χιστον τριών (3) ετών στο αντικείµενο του εσωτερικού ελέγχου
του δηµοσίου ή του ιδιωτικού τοµέα.

ε. Για τους κατόχους αναγνωρισµένου διδακτορικού διπλώµα-
τος στον εσωτερικό έλεγχο ή την ελεγκτική, απαιτείται βεβαίωση
τεκµηριωµένης επαγγελµατικής εµπειρίας τουλάχιστον ενός (1)
έτους στο αντικείµενο του εσωτερικού ελέγχου.

στ. Για τους κατόχους αναγνωρισµένου µεταπτυχιακού διπλώ-
µατος στον εσωτερικό έλεγχο ή την ελεγκτική, απαιτείται βεβαί-
ωση τεκµηριωµένης επαγγελµατικής εµπειρίας τουλάχιστον δύο
(2) ετών στο αντικείµενο του εσωτερικού ελέγχου.

ζ. Για τους ορκωτούς ελεγκτές, απαιτείται τεκµηριωµένη επαγ-
γελµατική εµπειρία τουλάχιστον δύο (2) ετών στο αντικείµενο του
εσωτερικού ελέγχου.

η. Για τους πτυχιούχους και κατόχους της Διεθνούς Πιστοποί-
ησης CIA (Certified Internal Auditor), της Πιστοποίησης ACA (As-
sociate Chartered Accountant), της Διεθνούς Πιστοποίησης
Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών ACCA (Association of Chartered
Certified Accountants), της επαγγελµατικής Πιστοποίησης Ελεγ-
κτών Συστηµάτων Πληροφορικής CISA (Certified Information Sy-
stems Auditor), της Πιστοποίησης Ελεγκτών Συστηµάτων
Εσωτερικού Ελέγχου CICA (Certified Internal Controls Auditor),
της Πιστοποίησης Ελεγκτών Διαχείρισης Κινδύνων CRMA (Certi-
fication in Risk Management Assurance), της Πιστοποίησης QIAL
(Qualification in Internal Audit Leadership), της Πιστοποίησης
Ελεγκτών κατά της Απάτης CFE (Certified Fraud Examiner) απαι-
τείται τεκµηριωµένη επαγγελµατική εµπειρία τουλάχιστον ενός
(1) έτους στο αντικείµενο του εσωτερικού ελέγχου.

θ. Υπεύθυνη δήλωση, µε την οποία ο ενδιαφερόµενος δηλώνει,
ότι εφαρµόζει τα Διεθνή Πρότυπα Εσωτερικού Ελέγχου του Διε-
θνούς Ινστιτούτου Εσωτερικών Ελεγκτών κατά τη διενέργεια
εσωτερικών ελέγχων και τη δέσµευσή του για την πιστή τήρηση
του Διεθνούς Κώδικα Δεοντολογίας.

ι. Βεβαίωση από την οποία να αποδεικνύεται η προϋπηρεσία
του ως εσωτερικού ελεγκτή σε οποιοδήποτε κράτος µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ή σε τρίτο κράτος.

ια. Αποδεικτικό φορολογικής ενηµερότητας, το οποίο πρέπει
να ανανεώνεται κάθε δύο έτη από τον ενδιαφερόµενο ή την αρ-
µόδια διοικητική αρχή.

ιβ. Ως προς τους µη µισθωτούς, αποδεικτικό ασφαλιστικής
ενηµερότητας, το οποίο πρέπει να ενηµερώνεται κάθε δύο έτη
από τον ενδιαφερόµενο ή την αρµόδια διοικητική αρχή.

3. Η αρµόδια διοικητική αρχή µπορεί, εντός τριών (3) µηνών
από την υποβολή αναγγελίας, να µη συνηγορήσει στην έναρξη
του επαγγέλµατος, εφόσον δεν πληρούνται οι ανωτέρω νόµιµες
προϋποθέσεις ή δεν προκύπτει η συνδροµή τους από τα υποβλη-
θέντα στοιχεία. Στην περίπτωση αυτήν, η αρµόδια διοικητική
αρχή ενηµερώνει εγγράφως τον ενδιαφερόµενο, ότι δεν είναι δυ-
νατή η εγγραφή του στο Μητρώο, γνωστοποιώντας του και τους
σχετικούς λόγους.

4. Εφόσον πληρούνται οι ανωτέρω προϋποθέσεις, η αρµόδια
διοικητική αρχή εντός δύο (2) µηνών εκδίδει την Επαγγελµατική
Ταυτότητα Εσωτερικού Ελεγκτή και εγγράφει τον ενδιαφερό-
µενο στο Μητρώο Εσωτερικών Ελεγκτών.

5. Για τους µη έχοντες την προβλεπόµενη επαγγελµατική εµ-
πειρία παρέχεται η δυνατότητα εγγραφής τους στο Μητρώο Δο-
κίµων Εσωτερικών Ελεγκτών µε χορήγηση Επαγγελµατικής
Ταυτότητας Δοκίµου Εσωτερικού Ελεγκτή µε την προσκόµιση
βεβαίωσης παρακολούθησης ολοκληρωµένου προγράµµατος
επαγγελµατικής εκπαίδευσης εσωτερικού ελέγχου, διάρκειας
τουλάχιστον εξήντα (60) ωρών, από οποιονδήποτε νόµιµο πά-
ροχο σχετικής εκπαίδευσης ή το Οικονοµικό Επιµελητήριο Ελ-
λάδας, το οποίο κατ’ ελάχιστο περιλαµβάνει τις ενότητες που
προσδιορίζονται στην απόφαση της περ. β) του άρθρου 93.

6. Οι Δόκιµοι Εσωτερικοί Ελεγκτές αναβαθµίζονται σε Εσωτε-
ρικοί Ελεγκτές και εγγράφονται στο σχετικό Μητρώο, µε αίτησή
τους, εντός τριών (3) µηνών από την προσκόµιση της τεκµηρίω-
σης της αποκτηθείσας επαγγελµατικής εµπειρίας στο επάγγελµα
του εσωτερικού ελεγκτή.

7. Για την υποβολή της αναγγελίας απαιτείται η καταβολή πα-
ραβόλου, το ύψος του οποίου καθορίζεται, σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στην παρ. 2 του άρθρου 4 του       ν. 1100/1980 (Α’ 295).

8. Τα φυσικά πρόσωπα που δεν πληρούν τις προϋποθέσεις της
περ. β’ της παρ. 2, δύνανται να εγγραφούν στο µητρώο των εσω-
τερικών ελεγκτών εφόσον κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
σωρευτικώς:

α) εργάζονται ως εσωτερικοί ελεγκτές,
β) είναι κάτοχοι πιστοποίησης της περ. η’ της παρ. 2, και 
γ) έχουν τρία (3) έτη αποδεδειγµένης εµπειρίας στον εσωτε-

ρικό έλεγχο, είτε ως ελεύθεροι επαγγελµατίες, είτε ως µισθω-
τοί.»

Άρθρο 31
Αρµοδιότητες Μονάδας Εσωτερικού Ελέγχου - 

Τροποποίηση άρθρου 87 του ν. 4849/2021

Στο άρθρο 87 του ν. 4849/2021 (Α’ 207), τροποποιούνται: α)
το εισαγωγικό εδάφιο του άρθρου, µε την αντικατάσταση της
λέξης «Υπηρεσία» από τη λέξη «Μονάδα» και την εξειδίκευση
εφαρµογής προτύπων κατά τη διενέργεια εσωτερικού ελέγχου,
β) η περ. α’ µε την αφαίρεση του δειγµατοληπτικού ελέγχου, γ)
η περ. β’ µε την προσθήκη των κανόνων Εταιρικής Διακυβέρνη-
σης και διαχείρισης κινδύνων στα πρότυπα εσωτερικού ελέγχου,
δ) η περ. ε’ µε την προσθήκη του προσωπικού και των εγκατα-
στάσεων, ε) η περ. στ’ ως προς τις δράσεις της µονάδας, στ) η
περ. ζ’ µε την προσθήκη της παροχής συστάσεων, ζ) η περ. η’ µε
την εξειδίκευση των προτύπων µε τα οποία εναρµονίζονται οι πο-
λιτικές και τεχνικές εσωτερικού ελέγχου, η) η περ. γ’ αντικαθί-
σταται, και το άρθρο 87 διαµορφώνεται ως εξής:

«Με την επιφύλαξη ειδικότερων διατάξεων, µε τις οποίες κα-
θορίζονται ειδικές αρµοδιότητες της Μονάδας Εσωτερικού Ελέγ-
χου και περιεχόµενα του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας,
οι εγκεκριµένοι εσωτερικοί ελεγκτές διενεργούν εσωτερικό
έλεγχο, σύµφωνα µε τα πρότυπα για την επαγγελµατική εφαρ-
µογή εσωτερικού ελέγχου του Ινστιτούτου Εσωτερικών Ελεγ-
κτών, που αφορά ενδεικτικά σε:

α) Διενέργεια προληπτικού και κατασταλτικού ελέγχου και
υποβολή σχετικής αναφοράς - έκθεσης ελέγχου στα αρµόδια όρ-
γανα,

β) εξέταση και αξιολόγηση της επάρκειας της λειτουργίας και
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της αποτελεσµατικότητας της Εταιρικής Διακυβέρνησης, καθώς
και των Συστηµάτων Εσωτερικού Ελέγχου και διαχείρισης κινδύ-
νων ως προς λειτουργίες και διαδικασίες,

γ) έλεγχο οικονοµικό, διοικητικό, λειτουργικό, τεχνικό, συµ-
µόρφωσης πληροφοριακών και τηλεπικοινωνιακών συστηµάτων,
ασφάλειας πληροφοριών, εταιρικής κοινωνικής ευθύνης, προσω-
πικών δεδοµένων, φήµης, και κάθε είδους έλεγχο ανάλογα προς
τις ελεγκτικές ανάγκες του φορέα µε σύγχρονες ελεγκτικές τε-
χνικές, σε συµφωνία µε τα Πρότυπα για την Επαγγελµατική
Εφαρµογή Εσωτερικού Ελέγχου του Ινστιτούτου των Εσωτερι-
κών Ελεγκτών.

δ) επισκόπηση της τήρησης του Εσωτερικού Κανονισµού Λει-
τουργίας και του Καταστατικού του Οργανισµού, στις αποφάσεις
της Διοίκησης, καθώς και του εν γένει νοµοθετικού πλαισίου που
διέπουν τον οργανισµό,

ε) απρόσκοπτη πρόσβαση σε όλα τα αρχεία, στοιχεία, προσω-
πικό, εγκαταστάσεις και µέσα που κρίνονται απαραίτητα για τη
διενέργεια και την αποτελεσµατικότητα του ελεγκτικού έργου,

στ) σχεδιασµό και εκτέλεση του ετήσιου προγράµµατος ελέγ-
χου, σύνταξη αναφορών κάθε τρεις (3) µήνες µε τα σηµαντικό-
τερα θέµατα και τις προτάσεις της και υποβολή τους στα αρµό-
δια όργανα,

ζ) αξιολόγηση και αποτίµηση επιχειρηµατικών κινδύνων, µέσω
των ελεγκτικών έργων και παροχή συµβουλών και συστάσεων
προς τα αρµόδια όργανα της διοίκησης και τους ελεγχόµενους
για την καλύτερη διαχείριση των κινδύνων,

η) προώθηση και καθιέρωση πολιτικών και τεχνικών εσωτερι-
κού ελέγχου στο πλαίσιο των ελεγκτικών προτύπων, σε εναρµό-
νιση προς τα Πρότυπα για την Επαγγελµατική Εφαρµογή
Εσωτερικού Ελέγχου του Ινστιτούτου των Εσωτερικών Ελεγ-
κτών-ΙΙΑ,

θ) παροχή προστιθέµενης αξίας στις ελεγχόµενες λειτουργίες
και επιδίωξη της ενίσχυσης της οικονοµικής αξίας της επιχείρη-
σης,

ι) συµµόρφωση µε το εκάστοτε ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο,
που αφορά στον συγκεκριµένο κλάδο του ιδιωτικού τοµέα.»

Άρθρο 32
Κανόνες Εσωτερικού Ελέγχου - Τροποποίηση 

άρθρου 89 του ν. 4849/2021

Το άρθρο 89 του ν. 4849/2021 (Α’ 207) τροποποιείται ως προς
τον εκδότη του Κώδικα Δεοντολογίας και το άρθρο 89 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Οι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο του Οικονοµικού Επιµελητη-
ρίου Ελλάδος εσωτερικοί ελεγκτές οφείλουν να συντάσσουν τις
αναφορές εσωτερικού ελέγχου τους, σύµφωνα µε τα διεθνώς
αναγνωρισµένα Πρότυπα Εσωτερικού Ελέγχου και τον διεθνώς
αναγνωρισµένο Κώδικα Δεοντολογίας του Ινστιτούτου Εσωτερι-
κών Ελεγκτών (Institute of Internal Auditors -IIA).»

Άρθρο 33
Θέσπιση κώδικα δεοντολογίας πιστοποιηµένων

εσωτερικών ελεγκτών - Τροποποίηση περ. α’ 
άρθρου 93 του ν. 4849/2021

Η περ. α) του άρθρου 93 του ν. 4849/2021 (Α’ 207) τροποποι-
είται ως προς την προσθήκη πρόβλεψης ότι ο θεσπιζόµενος κώ-
δικας υιοθετεί τον Κώδικα Δεοντολογίας του Ινστιτούτου
Εσωτερικών Ελεγκτών και το άρθρο 93 διαµορφώνεται ως εξής:

«Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
µετά από εισήγηση του Οικονοµικού Επιµελητηρίου Ελλάδος: α)
θεσπίζεται κώδικας δεοντολογίας πιστοποιηµένων εσωτερικών
ελεγκτών, ο οποίος υιοθετεί πλήρως τον διεθνώς αναγνωρισµένο
Κώδικα Δεοντολογίας του Ινστιτούτου Εσωτερικών Ελεγκτών (In-
stitute of Internal Auditors -IIA), β) καθορίζονται το περιεχόµενο
και ο τρόπος αξιολόγησης της ελάχιστης βασικής επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης του εσωτερικού ελεγκτή.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 34
Ρυθµίσεις για την Προεδρία της Κυβέρνησης - 

Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 21 και παρ. 3 άρθρου 23 
του ν. 4622/2019

1. Η παρ. 6 του άρθρου 21 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), περί της
δυνατότητας υπαγωγής µίας ή περισσότερων οργανικών µονά-
δων της Προεδρίας της Κυβέρνησης σε Υπουργό Επικρατείας ή
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό µε απόφαση του Πρωθυπουρ-
γού, τροποποιείται ως προς το πεδίο εφαρµογής της, και δια-
µορφώνεται ως εξής:

«6. Mία ή περισσότερες οργανικές µονάδες της Προεδρίας της
Κυβέρνησης µπορούν να υπάγονται σε Υπουργό Επικρατείας ή
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό µε απόφασή του, που δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 23 του ν. 4622/2019, περί της δυνατό-
τητας προσθήκης ή κατάργησης Γραφείων στους Τοµείς της Γε-
νικής Γραµµατείας Πρωθυπουργού µε απόφαση του Πρωθυ-
πουργού, τροποποιείται ως προς το περιεχόµενο της εξουσιο-
δότησης, και διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Με απόφαση του Πρωθυπουργού, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, δύναται να προστίθενται ή να κα-
ταργούνται Γραφεία ή Τµήµατα στους Τοµείς (α), (β) και (γ), να
ανακαθορίζονται οι αρµοδιότητές τους ή το σύνολο ή µέρος των
Τοµέων αυτών να υπάγεται απευθείας στον ίδιο ή σε Υπουργούς
Επικρατείας ή σε Υφυπουργούς στον Πρωθυπουργό, χωρίς να
µεταβάλλεται ο συνολικός αριθµός θέσεων των µετακλητών
υπαλλήλων της Προεδρίας της Κυβέρνησης, όπως αυτός προ-
βλέπεται στην παράγραφο 1 του άρθρου 29 του παρόντος.»

Άρθρο 35
Ρυθµίσεις για τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο και τους Ιατρι-

κούς Συλλόγους - Τροποποίηση περ. ζ) 
πρώτου εδαφίου άρθρου 276 του ν. 4512/2018 - 
Εφαρµογή παρ. 5 άρθρου 278 του ν. 4512/2018

1. Η περ. ζ) του πρώτου εδαφίου του άρθρου 276 του ν.
4512/2018 (Α’ 5), περί των µελών της Γενικής Συνέλευσης του
Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου (Π.Ι.Σ.), τροποποιείται, ώστε οι
Ιατρικοί Σύλλογοι, που αριθµούν άνω των τριών χιλιάδων (3.000)
µελών, να εκλέγουν έναν (1) επιπλέον εκπρόσωπο για κάθε δια-
κόσια (200), και όχι για κάθε χίλια (1.000), πέραν των τριών χιλιά-
δων (3.000), µέλη, και το άρθρο 276 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 276
Γενική Συνέλευση - Μέλη

Η Γενική Συνέλευση του Π.Ι.Σ. αποτελείται από εκπροσώπους
που εκλέγονται από τις Γενικές Συνελεύσεις των Ιατρικών Συλ-
λόγων, µε βάση τον αριθµό των µελών τους κατά την ακόλουθη
αναλογία:

α) Σύλλογοι που αριθµούν µέχρι πενήντα (50) µέλη, εκλέγουν
έναν (1) εκπρόσωπο.

β) Σύλλογοι που αριθµούν µέχρι διακόσια (200) µέλη, εκλέγουν
δύο (2) εκπροσώπους.

γ) Σύλλογοι που αριθµούν µέχρι πεντακόσια (500) µέλη, εκλέ-
γουν τέσσερις (4) εκπροσώπους.

δ) Σύλλογοι που αριθµούν µέχρι χίλια (1.000) µέλη, εκλέγουν
έξι (6) εκπροσώπους.

ε) Σύλλογοι που αριθµούν µέχρι δύο χιλιάδες (2.000) µέλη,
εκλέγουν δέκα (10) εκπροσώπους.

στ) Σύλλογοι που αριθµούν µέχρι τρεις χιλιάδες (3.000) µέλη,
εκλέγουν δεκαπέντε (15) εκπροσώπους.

ζ) Σύλλογοι που αριθµούν άνω των τριών χιλιάδων (3.000)
µελών, εκλέγουν έναν (1) επιπλέον εκπρόσωπο για κάθε διακόσια
(200), πέραν των τριών χιλιάδων (3.000), µέλη.

Στις γενικές συνελεύσεις του Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου
συµµετέχουν επίσης και οι πρόεδροι όλων των Ιατρικών Συλλό-
γων της χώρας ή οι νόµιµοι αναπληρωτές τους, µετά ψήφου.»

2. Η παρ. 5 του άρθρου 278 του ν. 4512/2018, περί των συνε-
δριάσεων της Γενικής Συνέλευσης του Π.Ι.Σ., εφαρµόζεται ανα-
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λόγως και για τις Γενικές Συνελεύσεις των κατά τόπους Ιατρικών
Συλλόγων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 36
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται άλλως σε επι-
µέρους διατάξεις του.
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Αθήνα,                             2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ 4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΑΜΥΝΑΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ  6. ΥΓΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 10. ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

11. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 12. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

13. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 14. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

15. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ 16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

19. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.54’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 1η Σεπτεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων:
«Κύρωση της Συµφωνίας Κοινωνικής Ασφάλισης µεταξύ της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Μολδαβίας και
του Διοικητικού Κανονισµού Εφαρµογής της».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


